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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΤΕΧΝΕΣ ΚΑΙ  ΓΡΑΜΜΑΤΑ» 

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Κινηματογραφικές Μέρες - Κύπρος 2023
Οι νέοι καλλιτεχνικοί διευθυντές του Διεθνούς Φεστιβάλ Κινη-
ματογραφικές Μέρες – Κύπρος 2023 Αργυρώ Νικολάου και Μά-
ριος Λιζίδη μιλούν στην «Κ» για το φεστιβάλ, και πως φέτος θα
δούμε ταινίες που θίγουν σημαντικά κοινωνικοπολιτικά ζητήμα-
τα και λένε: «Ευχόμαστε πως με κάθε επόμενη έκδοση το πρό-
γραμμά μας θα συνεχίσει να γίνεται όλο και πιο πολυφωνικό και
πολυπολιτισμικό, όπως παράλληλα και το κοινό μας».

ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΜΗΣ

Νέα στρατηγική
για καλύτερο
και υγιή τουρισμό

Τους στόχους και τις
προτεραιότητες που
έχει θέσει με σκοπό την
τουριστική αναβάθμιση
της Κύπρου αναλύει ο

υφυπουργός Τουρισμού Κώστας
Κουμής. Τονίζει ότι «αν θέλουμε να
διορθωθούν τα κακώς κείμενα θα
πρέπει όλοι οι decision makers να
ευθυγραμμιστούν» και εκφράζει τις
εκτιμήσεις του για την φετινή τουρι-
στική χρονιά. Οικονομική, σελ. 4

Τη στρατηγική που θα δούμε στην Τράπεζα Κύ-
πρου τα επόμενα χρόνια ξεδιπλώνει στην «Κ»
ο πρόεδρος του Δ.Σ. της τράπεζας Ευστράτιος-
Γεώργιος (Τάκης) Αράπογλου. Τονίζει ότι η Τρά-
πεζα έχει περάσει σε νέα εποχή και αναφέρεται
στις προοπτικές περαιτέρω ανάπτυξής της, την
τεχνολογική αναβάθμιση και τις πωλήσεις ΜΕΔ.

Αναφερόμενος στις προτάσεις εξαγοράς υπο-
γραμμίζει ότι η τράπεζα δεν είναι προς πώληση,
αλλά το Δ.Σ. έχει υποχρέωση να αξιολογεί κάθε
προσφορά και να αποφασίζει με γνώμονα το
συμφέρον των μετόχων. Επισημαίνει ότι παρά
τις πολλές προκλήσεις οι κυπριακές τράπεζες
αποδεικνύονται ανθεκτικές. Οικονομική, σελ. 5

Μειωμένες είναι στην πράξη οι
προσδοκίες για απευθείας διορι-
σμό πολιτικής προσωπικότητας
ως απεσταλμένου για το Κυπριακό
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο,
με τον τρόπο που είχε παρουσιά-
σει την πρόταση προεκλογικά ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης σύμ-
φωνα με το non-paper που έχει
στην κατοχή της η «Κ». Η πρό-

ταση που παρουσιάζεται στο άτυ-
πο έγγραφο αφορά διορισμό Ει-
δικού Απεσταλμένου της Ε.Ε. μιας
«καλά γνωστής και σεβαστής,
υψηλού επιπέδου πολιτικής προ-
σωπικότητας» της οποίας ο διο-
ρισμός μπορεί να γίνει «πιθανώς
μέσω μιας εντολής του Ευρωπαϊ-
κού Συμβουλίου προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή». Σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τι παιδεία θέλουμε;
Ο θεσμός των τετραμήνων συνεχίζει
να απασχολεί έντονα την εκπαιδευ-
τική κοινότητα και όχι μόνο. Ίσως
με αφορμή τα τετράμηνα να εγκαι-
νιαζόταν και μία εφ’ όλης της ύλης
συζήτηση για το τι παιδεία θέλουμε
να έχουμε σε βάθος χρόνου. Η εκ-
παιδευτική δραστηριότητα χρήζει
εκσυγχρονισμού και θα ήταν ωφέ-
λιμο η Πολιτεία να αντικρίσει τις
προκλήσεις που η εποχή θέτει και
να τις μελετήσει, ώστε το σχολείο
να είναι έτοιμο να αντιμετωπίσει
το αύριο, έχοντας στη διάθεσή του
σύγχρονα εργαλεία.  

Θετικές οι προοπτικές της οικονομίας
Συνέντευξη του προέδρου του Δ.Σ. της Τράπεζας Κύπρου Τ. Αράπογλου

Η Λευκωσία
χαμηλώνει 
τον πήχη για
απεσταλμένο
Η «Κ» παρουσιάζει το non paper

O ειδικός αντιπρόσωπος του γ.γ.
Κόλιν Στιούαρτ κλήθηκε στο
υπουργείο Εξωτερικών και έγινε
δέκτης διαβήματος για την πα-
ραχώρηση άδειας έναρξης προ-
πονήσεων στην ομάδα Τσετίν-
καγια, εντός της νεκρής ζώνης,
χωρίς την έγκριση της Κυπριακής
Δημοκρατίας, καθ’ υπέρβαση
εξουσίας. Όπως είναι σε θέση να

γνωρίζει η «Κ», ο κ. Στιούαρτ απέρ-
ριψε το διάβημα της Λευκωσίας,
προβάλλοντας τον ισχυρισμό ότι
η νεκρή ζώνη βρίσκεται στην αρ-
μοδιότητα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ και
ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δεν
έχει καμιά δικαιοδοσία. Υποστή-
ριξε ακόμη ότι το μέλλον της νε-
κρής ζώνης θα αποφασισθεί σε
διαπραγματεύσεις. Σελ. 4

«Πάτησε» 
στη νεκρή 
ζώνη ο Κόλιν
Στιούαρτ 
Διάβημα στον επίσημο του ΟΗΕ 

Τι είν’ αυτό που το λεν ευτυχία

Μια αμφιλεγόμενη δικαστική δίωξη δίνει τροφή στον Τραμπ ΔΗΣΥ

Ψάχνει το πολιτικό και 
ιδεολογικό του στίγμα
Με την ολοκλήρωση της εκλογικής δια-
δικασίας στον Δημοκρατικό Συναγερμό,
η νέα ηγεσία του κόμματος θα κληθεί
να απαντήσει ποια στάση θα τηρήσει
απέναντι στην κυβέρνηση και αν είναι
έτοιμη η ηγεσία να απογαλακτιστεί από
δύο τέως που θέλουν να έχουν λόγο και
ρόλο. Σελ. 5

Ο ΑΛ. ΤΣIΠΡΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ζητείται 
νέο μοντέλο
διακυβέρνησης
Την πεποίθησή του ότι η απλή
αναλογική μπορεί να οδηγήσει
σε βιώσιμη κυβέρνηση συνερ-
γασίας, εκφράζει ο πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ στη συνέντευξή του στην
«Κ». Ο Αλέξης Τσίπρας διευκρι-
νίζει ότι δεν θα επιδιώξει σχημα-
τισμό κυβέρνησης εάν είναι δεύ-
τερος, ενώ η πρόσκλησή του θα
απευθύνεται και σε ΚΚΕ - Βαρου-
φάκη. Σελ. 17

ΝΕΑ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ

Πυξίδα για
τους κεντρώους
της γκρίζας ζώνης
Το εύρημα ότι ικανό μέρος των
αναποφάσιστων και της αποχής
προέρχεται από τον χώρο της δυ-
νητικής της επιρροής στο Κέντρο,
οδηγεί τη Νέα Δημοκρατία σε νέα
στρατηγική, προκειμένου να αντ-
λήσει ψηφοφόρους από τη συγ-
κεκριμένη δεξαμενή. Σελ. 16

ΘΕΑΤΡΟ

Είχα κέντρο 
και στόχους
Στις 20 Απριλίου η Ρένη Πιτ-
τακή θα ανέβει στην κεντρι-
κή σκηνή του Εθνικού θεά-
τρου, όπου ο Δημήτρης Κα-
ραντζάς σκηνοθετεί το έργο
του Σαίξπηρ «Ρωμαίος και
Ιουλιέττα» σε μετάφραση
του Διονύση Καψάλη. Η
σπουδαία ηθοποιός μιλάει
στην «Κ» για τους σταθμούς
της ζωής και του θεάτρου
που καθόρισαν τη διαδρομή
της. Τέχνες, σελ. 1

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Πρόωρη η δημιουργία
νέου κόμματος

Πρόωρο εγχείρημα θε-
ωρεί ο Κωστής Ευστα-
θίου τις διαβουλεύσεις
για πολιτική πλατφόρ-
μα. Υποστηρίζει πως

υπάρχουν δημοκρατικά και πατριωτι-
κά αντακλαστικά στην ΕΔΕΚ που
ίσως οδηγήσουν τα πράγματα στο
καλύτερο. Την ίδια στιγμή εκφράζει
το ενδιαφέρον του για τον Δήμο
Λευκωσίας. Σελ. 7

Η Φινλανδία είναι η πιο ευτυχισμένη χώρα του κόσμου για έκτη συνεχόμε-
νη φορά. Τι είναι η φινλανδική ευτυχία που δείχνουν όλες οι έρευνες; Τι θα
μπορούσαμε να μάθουμε από αυτήν; Και πώς συμβιβάζεται με την πρόσφα-
τη ψήφο στην Ακροδεξιά; Σελ. 20

Η υπόθεση Ντόναλντ Τραμπ αναζωπύρωσε από τις στάχτες του το λαϊκίστικο κίνημα Make America
Great Again και έθεσε σε πολιτική ομηρία τους εσωκομματικούς αντιπάλους του. Σελ. 22
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΙΑΨΕΥΣΕΙΣ: Η μία μετά την άλ-
λην, όλαι αι μεγάλαι Εταιρίαι της
Γερμανίας διά τηλεγραφημάτων
προς τους απανταχού του κό-
σμου ανταποκριτάς των σπεύ-
δουν να διαψεύσουν τα τηλε-
γραφούμενα νέα περί γερμανι-
κών φρικαλεοτήτων. Το αντιε-
βραϊκόν μποϋκοτάζ κατέπαυσεν

οριστικώς. Ουδείς καταδιώκεται, ουδείς συλλαμβάνεται και ουδείς
τρομοκρατείται πλέον διά λόγους πολιτικούς. Το εμπόριον κινείται,
αι συγκοινωνίαι λειτουργούν απροσκόπτως εις όλην την Γερμανίαν
και οι πολίται εργάζονται. Τουλάχιστον όσοι κατορθώνουν να ευρί-
σκουν εργασίαν. [Φωτ.: Συλληφθέντες Εβραίοι ανακρίνονται.]

ΧΡΕΟΣ: Διά της επιδιωκομένης ενοποιήσεως αι ήδη κυκλοφορούσαι
ομολογίαι διαφόρων τύπων, σχήματος κ.λπ. θα ανταλλαγούν δι’ ετέ-
ρων ομοιομόρφων, αι οποίαι θα φέρουν ένα τόκον ονομαστικόν δι’
όλα τα ενοποιημένα δάνεια, θα τυγχάνουν των αυτών καθ’ όλα ευερ-
γετημάτων και θα έχουν το αυτό έτος λήξεως. Η αναγκαστική μορφή
του δανείου συνίσταται εις το ότι καλώς εχόντων των πραγμάτων και
εφ’ όσον τα δημόσια οικονομικά ευρίσκοντο εις ανθηράν κατάστα-
σιν, το Κράτος θα έπρεπε να καλέση τους κομιστάς των εσωτερικών
δανείων, να τους ανακοινώση τον σκοπόν του και να αφίση αυτούς
ελευθέρους να προκρίνουν: Θέλουν να ανταλλάξουν τους παλαιούς
(σημερινούς) τίτλους των με τους νέους, οι οποίοι θα φέρουν διάφο-
ρον τόκον, διάφορον χρόνον εξοφλήσεως και διαφόρους εγγυήσεις
ή θέλουν να παραδώσουν εις το Δημόσιον τας ομολογίας των και να
λάβουν την εις άρτιον αξίαν αυτών εις μετρητά; [...] Ολαι αυταί αι κα-
ταστρεπτικαί συνέπειαι θα αποφευχθούν διά της αναγκαστικής τρο-
πής, της υποχρεωτικής δηλαδή ανταλλαγής υπό των κατόχων των
σήμερον κυκλοφορούντων τίτλων, δι’ εκείνων του νέου δανείου.

ΕΛΠΙΣ: Ολαι αι δυναταί και αδύνατοι προσπάθειαι καταβάλλονται
από μέρους των αρμοδίων υπουργών όπως τεθή προσεχώς εν ορι-
στικόν τέρμα εις τας εκκρεμείς διαφοράς αι οποίαι υπάρχουν μετα-
ξύ Πάουερ και Δημοσίου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
9.4.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Να μην αγχώνεστε. Δεν κάνει κα-
λό στην καρδιά σας…» επέμενε ο
Πάμπης στο ετήσιο τσεκ απ. «Και τι
να κάνουμε, γιατρέ, με τόσα που
συμβαίνουν;». «Υπομονή, κυρία
μου». «Μια κουβέντα είναι η υπο-
μονή, γιατρέ μου… Καθότι την
όμορφη και παράξενη πατρίδα,
ωσάν αυτή που μου ’λαχε δεν είδα,
άλλο να τη ζεις και άλλο να τη χαί-
ρεσαι». «Τουτέστιν;» ρώτησε με εν-
διαφέρον μια από τις πυργοδέσποι-
νες της Γλάδστωνος. «Τουτέστιν,
αγαπητή μου, έξω από την πόρτα
μας γίνεται το σύστριγγλο και η
αστική Λευκωσία βαυκαλίζεται ότι
η Κύπρος είναι το crowd της Μπέμ-
πας».

Αφορμή γι’ αυτό το βαθυστόχαστο
κοινωνιολογικό συμπέρασμα
υπήρξε η επίσκεψη στο νησί του
Πρίγκιπα Αλβέρτου Β΄ του οίκου
των Γκριμάλντι. Ο γαλαζοαίματος
Μονεγάσκος ήταν καλεσμένος του
Κύπριου μεγιστάνα Τζον Χριστο-
δούλου, ο οποίος τον υποδέχτηκε
στο αεροδρόμιο με ένα σφηνάκι
ζιβανία. Το couleur locale ολοκλη-
ρώθηκε με τη νενομισμένη επί-
σκεψη στα Λεύκαρα, τους μεζέ-
δες στην ταβέρνα του Ρουσιά και
το επίσημο δείπνο στο Amara
όπου παρευρέθηκε και ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. Ως εδώ
«όλα καλά, όλα ανθηρά», είπε η
Ιουλία. «Τότε πού είναι το πρόβλη-
μα;» αναρωτήθηκαν οι φιλάνθρω-
ποι, φιλανθείς, φιλόζωοι, φιλά-
σθενοι ΚΑΙ φιλοτελιστές, ενώ ο
Θωμάς σέρβιρε στο τραπέζι τους
ένα εξαιρετικό κόκκινο Valpolicel-
la. «Το Monte Caputo, την επόμε-
νη ημέρα, ήταν το πρόβλημα» εί-
πε με νόημα η χήρα και μια ανα-
τριχίλα διαπέρασε τα «τζάκια» της
αστικής Λευκωσίας.

«Είναι εκεί ο Πρίγκιπας;» ήταν το
αγωνιώδες μήνυμα της Ιουλίας
στην ανταποκρίτρια του καρέ. «Εδώ
είναι με τη Γιώτα» απάντησε η μα-
χόμενη αριστερή (με την καλή έν-

νοια) Κουλλίτσα Κυριακού από την
πρώτη γραμμή του μετώπου. « Όχι
αυτός, ανόητη! Ο κανονικός Πρίγ-
κιψ». Η απάντηση άργησε να φτά-
σει 5 ολόκληρα λεπτά, διάστημα
που σύμφωνα με την Ιουλία Παλαι-
ολόγου Ουίλσον: «νιώσαμε στο πε-
τσί μας την αύρα από τα καζάνια της
κόλασης, αγαπητέ». «Μήπως υπερ-
βάλλετε, κυρία Ουίλσον;» τόλμησα
να πω. «Η στραβάρα σου που υπερ-
βάλλουμε!» ξέσπασε η Κόκκινη
Κουλλίτσα και μου περιέγραψε, με
γλαφυρό τρόπο ομολογουμένως,
όσα τρομακτικά συνέβησαν στο
αχανές μπουζουκομάγαζο της Λε-
μεσού την περασμένη Δευτέρα το
βράδυ. 

Κανένα μέλος του καρέ δεν ήταν
καλεσμένο στην τελετή απονομής
των βραβείων Love Cyprus που
διοργάνωσε το Yianis Christodou-
lou Foundation. Πλην όμως, κανείς
δεν θα μπορούσε να στερήσει από
την Κουλλίτσα την ευκαιρία ν’ ακού-
σει από κοντά το είδωλό της Κων-
σταντίνο Αργυρό. Μέσα από μια
δαιδαλώδη διαδικασία σωστών κο-
νέ, λοιπόν, βρέθηκε στο δεύτερο
διάζωμα όπου κάθονταν οι (λιγότε-
ρο) υψηλοί προσκεκλημένοι. Οι
(περισσότερο) υψηλοί καλεσμένοι
ήταν πρώτο τραπέζι πίστα όπου κά-
θονταν και οι κριτές: η σούπερ σταρ
Άννα Βίσση, ο γιος τού Roger Moo-
re, η πλούσια (sic) Μαριάννα Λάτση

και ο πληθωρικός οικοδεσπότης.
«Στα παιδιά που διακρίθηκαν μοι-
ράστηκαν 180.000 ευρώ και στο
φιλοθεάμον κοινό που παρακολού-
θησε το υπερθέαμα μοιράστηκαν
εγκεφαλικά» συμπλήρωσε με δρα-
ματικό ύφος η αυτόπτης μάρτυρας. 

«Δεν έχει νόημα να αναλωθούμε
σε λεπτομέρειες. Ας πούμε απλώς
ότι ήταν ένα λαϊκό θέαμα» σχολίασε
η λαϊκή (με την καλή έννοια) Κουλ-
λίτσα Κυριακού. «Το φαινόμενο
όμως Stavros Flatley ήταν το τέλος
της λογικής, κοπέλες». «Τουτέ-
στιν;» ρώτησε δειλά το καρέ. «Του-
τέστιν μιλάμε για δύο Κυπραίους
της Αγγλίας, πατέρα και γιο, που

έφτασαν στο νούμερο 4 του Bri-
tain’s Got Talent το 2009. Η επιτομή
της χωρκατοσύνης (με την κακή έν-
νοια)! Γεγονός που αποδεικνύει ότι
το κακό γούστο δεν είναι προνόμιο
μονάχα των εξωστρεφών μεσογει-
ακών» είπε η Κουλλίτσα κι έδειξε
στο καρέ σχετικό βίντεο. 

Άλαλα τα χείλη των χαρτοπαι-
κτριών! «Είδε αυτή την αηδία ο
Πρίγκιπας του Μονακό;» ψέλλισε
σοκαρισμένη η Ιουλία. «Ευτυχώς
όχι» τους καθησύχασε η πολεμική
ανταποκρίτρια. «Λέτε να φταίει που
είναι μικρός ο τόπος;» αναρωτήθη-
κε η Ευγενία η Καλαμαρού, χωρίς
στ’ αλήθεια όμως να περιμένει κά-

ποια απάντηση. «Άμα το σκεφτείτε,
μια σταλιά τόπος είναι και το Μονα-
κό» φιλοσόφησε την παλιοκατά-
σταση η Ιουλία και ζήτησε από τη
Ρωσίδα να ετοιμάσει τα gin and to-
nic για να πάνε τα φαρμάκια κάτω.

Αν έμενε λίγο παραπάνω στην Κύ-
προ πάντως, ο γιος της Γκρέις Κέλ-
λυ είχε να μάθει πολλά. Όπως για
παράδειγμα μια μιντιακή φαντα-
σίωση –στη ράχη γαλλικού περιοδι-
κού μόδας παρακαλώ– που παρου-
σιάζει την Πρώτη Κυρία ως fashion
icon. Δύο διδαχτικά παραδείγματα:
1. Φιλίππα Καρσερά: Πώς επέλεξε
να φορέσει το τζιν παντελόνι σε
πρόσφατη εμφάνισή της και 2. Φι-
λίππα Καρσερά Χριστοδουλίδη: Φό-
ρεσε το απόλυτο it-item της άνοι-
ξης. «Η Κυπρούλα σε νέες περιπέ-
τειες: όταν δεν υποπτεύεσαι καν τι
εστί προσωπικό στιλ και βλέπεις τη
Φιλίππα ως Κάρλα Μπρούνι». «Ας
βάλει μια τάξη στο μαγαζί η Ακατα-
νόμαστη καθώς σε θέματα μόδας
διαθέτει την έξωθεν καλή μαρτυ-
ρία» είπε η Ιουλία, σε μια σπάνια
στιγμή μεγαθυμίας, για την τέως
υπουργό Πρετ α Πορτέ.

Τι άλλο ΔΕΝ είδε ο Μονεγάσκος;
Πολλά και πικάντικα… Όπως την
αφοπλιστική εξομολόγηση της Κα-
τερίνας Χριστοφίδου («Με εμπνέει
ο Χριστοδουλίδης») ή του εγγονού
Παπαέλληνα, ο οποίος σε μια έκρη-
ξη ειλικρίνειας («η ελίτ στην οποία
ομολογουμένως ανήκω») τα έβαλε
με τους «Ανώνυμους Νενέκους»,
διεξάγοντας αντικατοχικό αγώνα
από τα χαρακώματα του Mayfair.
«Πελλότοπος!» είπε η Ιουλία και εν
συνεχεία το τερμάτισε, διαβάζον-
τας στο καρέ ρεπορτάζ με τίτλο:
«Τσακώσαμε την Πρώτη Κυρία με
την Χριστίνα Μπόμπα στη Λεμε-
σό!». «Πόμπα!» υπερθεμάτισε η
μπαρουτοκαπνισμένη στο μέτωπο
του εγχώριου lifestyle Κουλλίτσα
Κυριακού.

Τι δεν είδε ο Μονεγάσκος 

stavros.christodoulou@gmail.com

« Άμα το σκεφτείτε μια σταλιά τόπος είναι και το Μονακό» φιλοσόφησε η Ιουλία, όταν η συζήτηση έφτασε στο ακανθώδες ερώτημα αν το μέγεθος μετράει.

Ανήρ Πάφιος ουκ έστιν αγαθός;
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης θεάθηκε
στην κερκίδα της Πάφου στον
αγώνα κυπέλλου με την Ομόνοια.
Να σημειωθεί, και αυτό έχει τη ση-
μασία του, πως ο μικρός Νίκος
έσπευσε από το αεροδρόμιο να
προλάβει στον αγώνα την αγαπη-
μένη του PAFOS FC. Στην παρέα
του ο Τζον Χριστοδούλου, εκατομ-
μυριούχος, φιλάνθρωπος και πα-
ραλίγο αγοραστής της Ομόνοιας,
άλλως «Σιυλάκκας». Οι κακές
γλώσσες λένε πάντως πως πανη-
γύρισε το τέρμα της Πάφου, εξα-
γριώνοντας την πράσινη κερκίδα. 

Ε! μα τι να κάνει ο άνθρωπος, αφού
είναι Πάφιος. Αν φώναζε «Ομόνοια,
λαός, κύπελλο» για να κερδίσει τις
συμπάθειες των ομονοιατών δεν θα
τον κατηγορούσατε για λαϊκιστή; Ή
μήπως ασπάζεσθε την πεποίθηση
του Αποστόλου Παύλου ότι «ανήρ
Πάφιος ουκ έστιν αγαθός»; Σας λέω
πως αποδεδειγμένα ο Απόστολος
Παύλος είχε λάθος, διότι και ο Φού-
λης μας ανήρ Πάφιος εστί αλλά μια
χαρά αγαθός και ενάρετος είναι. To
επιβεβαιώνει κάθε μέρα πλέον και
η πρόεδρος-ινφλουένσερ. 

Ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ σε
πρόσφατη θεατρική παράσταση
έκλεψε την παράσταση, διότι μι-
λούσε περισσότερο από όσο οι
πρωταγωνιστές στη σκηνή! Και από
τις κινήσεις του σώματός του όλοι
κατάλαβαν πώς η συζήτησή του με
την κυρία Ατταλίδου ήταν ιδιαιτέ-
ρως ενδιαφέρουσα. Και για να σας

απαντήσω πριν προλάβετε καν να
ρωτήσετε, όχι, η Ειρήνη Χαραλαμ-
πίδου δεν ήταν παρούσα. Και ναι,
φαίνεται πως η πρόσφατη δήλωση
Στεφάνου στον Άστρα –μη με μαλώ-
νετε– για ολοκλήρωση του κύκλου
των Νέων Δυνάμεων όπως τις γνω-
ρίζαμε, δεν ήταν τυχαία. Το ΑΚΕΛ
ψάχνει τρόπους διεύρυνσης και
φυσικά τα θέατρα –οι ναοί της υπο-
κριτικής– προσφέρονται για τις σχε-
τικές συζητήσεις. 

Και μιλώντας για την Τέχνη της
Υποκριτικής ας περάσουμε σε άλ-
λες υποκριτικές συμπεριφορές:
Δεν έλυσε το Κυπριακό λόγω προ-

σωπικών συμφερόντων δηλώνει
για τον Νίκο Αναστασιάδη η Καίτη
Κληρίδου και δεν κομίζει –η κόρη
του Γλαύκου– γλαύκα εις Αθήνας.
Προχωρώντας όμως ένα βήμα πα-
ραπέρα αδειάζει κανονικότατα και
τον Φούλη αφού, όπως ισχυρίζεται
σε πρόσφατη συνέντευξή της, ενώ
την προέτρεψε να αναρτήσει σε μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης την επί-
θεσή της κατά Αναστασιάδη, ο ίδιος
έκανε την κωλοτούμπα του αιώνα
με αγκαλίτσες και φιλάκια στον μέ-
χρι πρότινος χαρακτηριζόμενο ως
αποστάτη και Ιούδα (για να χρησι-
μοποιήσουμε και πιο πασχαλινές
ορολογίες, στο πνεύμα της εβδομά-

δας –της προδοσίας και των παθών–
που ακολουθεί). 

Στο εβδομαδιαίο μας social media
report ενημερώνουμε πως και αύτη
τη βδομάδα η Πρόεδρος – ίνφλουεν-
σερ κατατρόπωσε τον μικρό Νίκο με
σκόρ 10-4 post στο αγαπημένο τους
Instagram. Βραβείο καλύτερης φώ-
το η @annita.cy να χαϊδεύει γονατι-
στή τα λουλούδια στα φυλακισμένα
μνήματα, με το φυσικό φως να φωτί-
ζει τα λαμπερά της μαλλιά. Βραβείο
ταινίας μικρού μήκους και πάλι στην
@annita.cy για την περιδιάβαση της
στην έκθεση βιβλίου της ΠΟΕΔ. Mr
Nikos we have a problem.

Η Πάφος θα ξαναγίνει Βασίλειο και πρωτεύουσα της Κύπρου.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Μειωμένες είναι στην πράξη οι
προσδοκίες για απευθείας διορισμό
πολιτικής προσωπικότητας ως απε-
σταλμένου για το Κυπριακό από
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, με τον
τρόπο που είχε παρουσιάσει την
πρόταση προεκλογικά ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης. Αυτό διαφαίνεται
μέσα από την τρέχουσα εκδοχή
του non-paper που αποτέλεσε τη
βάση συζήτησης και παρουσίασης
της πρότασης Χριστοδουλίδη, όπως

όμως διαμορφώθηκε μετά το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο, το οποίο έχει
δει και καταγράψει η «Κ». Διαφαί-
νεται όμως και μέσω των μετρη-
μένων τοποθετήσεων από διπλω-
ματικούς κύκλους στην έδρα της
Ε.Ε., και δηλώσεις εκπροσώπων
των θεσμών στην «Κ».

Το non-paper καταγράφει πρό-
ταση για διορισμό Ειδικού Απεσταλ-
μένου της Ε.Ε. μιας «καλά γνωστής
και σεβαστής, υψηλού επιπέδου πο-
λιτικής προσωπικότητας» της οποίας

ο διορισμός μπορεί να γίνει «πιθανώς
μέσω μιας εντολής του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου προς την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή». Πρόκειται για μια δια-
τύπωση που θέτει χαμηλότερα τον
πήχη από τις προεκλογικές δηλώσεις
του ΠτΔ, μεταξύ άλλων και σε συ-
νέντευξη στην «Κ» Αθηνών για μια
«ισχυρή πολιτική προσωπικότητα
της Ευρώπης, η οποία θα διοριστεί
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ώστε
να μπορεί να αναλάβει αυτή την
προσπάθεια» (16/10/2022). Μετά τις
επαφές που είχε ο ΠτΔ με τους ηγέτες
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, οι δηλώσεις
του κ. Χριστοδουλίδη δεν περιέχουν
πλέον αναφορές σε απεσταλμένο
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. Ταυ-
τόχρονα, γίνεται συχνά αναφορά
στο ότι ο ΠτΔ δεν θέλει να αντικα-
ταστήσει τα Ηνωμένα Έθνη με την
Ε.Ε. Παράλληλα, όπως προκύπτει
από συνομιλίες της «Κ» με διπλω-
ματικές πηγές στις Βρυξέλλες, παρά
τη διαρροή πληροφοριών για εν-
θουσιώδη υποδοχή της πρότασης
εμπλοκής της Ε.Ε. στο Κυπριακό
από ηγέτες και θεσμούς, αυτή φαί-
νεται να έτυχε θετικής υποδοχής
μεν, ως σκέψη για το μέλλον και
αν το επιτρέψουν οι συνθήκες δε
– μάλιστα Ευρωπαίος ηγέτης, που
φέρεται να χαρακτήρισε την πρό-
ταση «game changer» σε ιδιωτική
συνομιλία, δεν θεώρησε αναγκαίο
να ενημερώσει για αυτή εκτενώς
τους συνεργάτες του.

Απεσταλμένος και καρότα
Το δισέλιδο non-paper περιέχει

έναν «μη εξαντλητικό» κατάλογο

τριών στοιχείων που αποτελούν
την πρόταση του ΠτΔ, μεταξύ τους
και για διορισμό Ειδικού Απεσταλ-
μένου της Ε.Ε. «Σε αυτή την προ-
σωπικότητα θα ανατεθεί να συ-
νεργαστεί στενά με τα Ηνωμένα
Έθνη ούτως ώστε να σπάσει το
σημερινό αδιέξοδο και να προ-
ετοιμάσει το έδαφος για τη συνέ-
χιση των διαπραγματεύσεων, μόλις
ολοκληρωθούν οι εκλογές στην
Τουρκία» σημειώνεται. Το δεύτερο
στοιχείο αφορά τη βούληση της

ε/κ πλευράς να εξετάσει («consi-
der») κίνητρα (ή «καρότα» όπως
αναφέρονται) στην Άγκυρα στο
πλαίσιο «ενός σταδιακού και αμοι-
βαία επωφελούς πακέτου», που να
μπορούν να προέρχονται «από
όλο το φάσμα των ευρωτουρκικών
σχέσεων», τα οποία όμως θα« συμ-
βαδίζουν με την επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων από εκεί που
σταμάτησαν στο Κραν Μοντανά»,
στη βάση των ψηφισμάτων του
Σ.Α. του ΟΗΕ που προβλέπουν λύ-

ση ΔΔΟ. Το τρίτο στοιχείο της πρό-
τασης αφορά τη δημιουργία «ευ-
νοϊκού κλίματος» στο Κυπριακό,
το οποίο στην πρακτική του διά-
σταση καταγράφεται ως αίτημα
να σταλούν «σαφή μηνύματα στην
Τουρκία» ώστε να επιστρέψει σε
«παράνομες ενέργειες στα Βαρώσια
ή στις θαλάσσιες μας ζώνες». 

Παράθυρο ευκαιρίας;
Από την πρώτη σελίδα του άτυ-

που εγγράφου (με τίτλο «Πώς θα
μπορούσαμε να δημιουργήσουμε
τις συνθήκες για επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων για το Κυπρια-
κό Πρόβλημα, με έναν πιο ενεργό
ρόλο της ΕΕ») όπου συνοψίζεται
η γενική φιλοσοφία της πρότασης,
ξεχωρίζει η τοποθέτηση πως οι
σημερινές πολιτικές συνθήκες δη-
μιουργούν «παράθυρο ευκαιρίας»
για επανέναρξη των συνομιλιών
με ενισχυμένο ρόλο για την Ε.Ε.,
η οποία αναφέρεται έχει συμφέρον
να επενδύσει «πολιτικό κεφάλαιο»
στη λύση. Όπως αναφέρεται, «το
στάτους κβο δεν είναι βιώσιμη
επιλογή όχι μόνο για την Κύπρο
και όλους τους Κύπριους, αλλά
επίσης για την Ε.Ε. και την ευρύ-
τερη περιοχή», με το κύριο ερώ-
τημα να είναι πώς θα σπάσει το
αδιέξοδο και να δημιουργηθούν
συνθήκες να επιστρέψει στο τρα-
πέζι η τουρκική πλευρά, η οποία
σήμερα «διατηρεί θέση για ‘δύο
κράτη’ και ‘κυριαρχική ισότητα’»
κατά παράβαση «ψηφισμάτων του
ΣΑ του ΟΗΕ και του κοινοτικού
δικαίου».

Η κυβέρνηση πιστεύει ότι «μπο-
ρούν να δοθούν κίνητρα στην

Τουρκία να επιστρέψει στο τραπέζι»
και πως οι σημερινές συνθήκες,
μετά δηλαδή τις εκλογές στην Κύ-
προ, τις γεωπολιτικές συνθήκες
μετά τη ρωσική εισβολή, την προ-
σέγγιση της Τουρκίας στη Ρωσία
και την ανάγκη επιστροφής της
Τουρκίας στη Δύση και την Ε.Ε.
«δημιουργούν ένα παράθυρο ευ-
καιρίας για μια ανανέωση της προ-
σπάθειας για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων» με την Ε.Ε. «να
αναλαμβάνει έναν ενισχυμένο ρό-
λο, τόσο για την επανέναρξη των
συνομιλιών, όσο και κατά τη διάρ-
κεια της διαδικασίας διαπραγμά-
τευσης, πάντα υπό την αιγίδα των
Η.Ε.». 

Όπως έχει αναφέρει και δημόσια
ο ΠτΔ, θεωρεί πως η «περίοδος
μέχρι τις τουρκικές εκλογές πρέπει
να χρησιμοποιηθεί για προετοιμα-
σία του εδάφους για επανέναρξη».
Η Ε.Ε., προστίθεται, θεωρείται ο
μόνος διεθνής δρώντας «που έχει
την εργαλειοθήκη και μπορεί να
προσφέρει απτά κίνητρα για όλα
τα μέρη» μέσω μιας σταδιακής
«win-win» διαδικασίας, ενώ υπο-
γραμμίζεται πως «είναι προς το
συμφέρον της ίδιας της Ε.Ε. να
επενδύσει πολιτικό κεφάλαιο» σε
μια συνολική λύση.

Η πρόταση διαχωρίζει επίσης
τον ενισχυμένο ρόλο σε «υψηλό
πολιτικό επίπεδο» στην προσπάθεια
επανέναρξης των συνομιλιών, από
τον τεχνοκρατικό ρόλο που θα έχει
εφόσον ξεκινήσουν διαπραγμα-
τεύσεις, και αναγνωρίζει τη σημασία
της τεχνοκρατικής συνεισφοράς
της Ε.Ε. στις προσπάθειες των Ηνω-
μένων Εθνών.

Πάσα τώρα
στην Κομισιόν 
για διορισμό

απεσταλμένου
«Πιθανώς μέσω εντολής του 

Ευρωπαϊκού Συμβουλίου» σύμφωνα 
με το non-paper Χριστοδουλίδη

Από την πλευρά κρατών μελών, αυ-
τό που προκύπτει από συνομιλίες
της «Κ» με πηγές στις Βρυξέλλες
είναι ότι οι συνομιλητές του Προ-
έδρου Χριστοδουλίδη άκουσαν,
κατέγραψαν, όμως δεν υπήρξε πε-
ραιτέρω συγκεκριμένη συζήτηση.
Διπλωματική πηγή ανέφερε στην
«Κ» πως αυτό που κατέγραψαν οι
άλλες αντιπροσωπείες ήταν η ανά-
δειξη του Κυπριακού ως ευρωπαϊ-
κού θέματος και η ανάγκη συνερ-
γασίας Ε.Ε. - Η.Ε. κατά την παρέμ-
βαση του ΠτΔ στο γεύμα με τον
γ.γ. του ΟΗΕ την Πέμπτη 23/3, κα-
θώς η παρουσίαση της πρότασης
στη σύνοδο της Ευρωζώνης με δι-
ευρυμένη σύνθεση την Παρασκευή
24/3. Κοινοτική πηγή από το γρα-
φείο του Προέδρου του Συμβουλίου
Σαρλ Μισέλ σημείωσε πως οι 27
σημείωσαν όσα ανέφερε ο ΠτΔ,
αλλά πως η συζήτηση για συγκε-
κριμένα βήματα θα πρέπει να πε-
ριμένει κάποιους μήνες, και πως
προς το παρόν η συζήτηση είναι
πρόωρη. Οι θεσμοί πράγματι είδαν

θετικά τις τοποθετήσεις του Κύ-
πριου Προέδρου, με προοπτική
όμως περαιτέρω συζήτησής τους
σε κατοπινό στάδιο. 

Η συζήτηση του κ. Χριστοδου-
λίδη με τους θεσμούς συνέτεινε
στην προσαρμογή του στόχου για
επιλογή πολιτικής προσωπικότητας
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο σε
ένα πιο σύνθετο μοντέλο που φέρνει

στο κάδρο και την Κομισιόν, η
οποία στην πράξη είναι ο θεσμός
διορίζει απεσταλμένους (όπως τον
απεσταλμένο για την τήρηση των
κυρώσεων Ντέιβιντ Ο’ Σάλιβαν,
τον ειδικό εκπρόσωπο για τον διά-
λογο Βελιγραδίου - Πρίστινας Μί-
ροσλαβ Λάιτσακ ή τον Μισέλ Μπαρ-
νιέ, ο οποίος ορίστηκε ως επικε-
φαλής της ομάδας διαπραγμάτευ-
σης με το Ηνωμένο Βασίλειο από
τον τότε Πρόεδρο της Κομισιόν
Ζαν Κλοντ Γιούνκερ). 

Σε δήλωση του στην «Κ» ο εκ-
πρόσωπος Τύπου της Ρομπέρτα
Μέτσολα, Γιούρι Λάας, ανέφερε
πως η Πρόεδρος του Κοινοβουλίου
προσβλέπει προς μια νέα κινητικό-
τητα για επανέναρξη των συνομι-
λιών και ως εκ τούτου η πρόταση
Χριστοδουλίδη «ήταν πάρα πολύ
ευπρόσδεκτη». «Ένας πιο ενισχυ-
μένος ρόλος της Ε.Ε. στις διαπραγ-
ματεύσεις, πάντα στο πλαίσιο των
Η.Ε., είναι μια ιδέα που αξίζει να
εξεταστεί περαιτέρω» προσθέτει ο
ίδιος εκπρόσωπος, με την κ. Μέ-

τσολα να παραμένει έτοιμη να στη-
ρίξει «με όλους τους δυνατούς τρό-
πους», καθώς το Κοινοβούλιο «μπο-
ρεί να προσφέρει αναγκαίους πό-
ρους για την προσπάθεια». Από την
πλευρά της Κομισιόν, η εκπρόσωπος
για θέματα συνοχής και μεταρρυθ-
μίσεων Βερόνικα Φαβάλι επανέλαβε
τη θέση πως η Ε.Ε. στηρίζει λύση
του Κυπριακού στο γνωστό πλαίσιο
και μέσω της διαδικασίας του ΟΗΕ,
και πως η Ε.Ε. θα συνεχίσει «να
στηρίζει όπως μπορεί τη διαδικασία
και τις προσπάθειες του γ.γ. του
ΟΗΕ να αναζητήσει κοινό έδαφος
μεταξύ των μερών». Η εκπρόσωπος
υπογράμμισε ακόμα πως η Κομισιόν
έχει δώσει τεχνική και νομική στή-
ριξη στη διαδικασία μέσω των Η.Ε.
και πως παρακολουθεί την εφαρ-
μογή του Κανονισμού Πράσινης
Γραμμής, και επανέλαβε πως το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο έχει συμφω-
νήσει στον διορισμό «εκπροσώπου
στην Αποστολή Καλών Υπηρεσιών
των Η.Ε.» εφόσον επανεκκινήσουν
οι διαπραγματεύσεις.

<<<<<<<

Από την πλευρά 
της Κομισιόν, η εκπρό-
σωπος για θέματα συνο-
χής και μεταρρυθμίσεων
Βερόνικα Φαβάλι επανέ-
λαβε τη θέση πως η Ε.Ε.
στηρίζει λύση του Κυ-
πριακού στο γνωστό
πλαίσιο και μέσω της
διαδικασίας του ΟΗΕ.

«Η συζήτηση για συγκεκριμένα βήματα θα πρέπει να περιμένει κάποιους μήνες»

<<<<<<<

Ευρωπαίος ηγέτης, 
που φέρεται να χαρα-
κτήρισε την πρόταση
«game changer» σε ιδιω-
τική συνομιλία, δεν θεώ-
ρησε αναγκαίο να ενημε-
ρώσει γι’ αυτή εκτενώς
τους συνεργάτες του.

Μετά τις επαφές που είχε ο ΠτΔ με τους ηγέτες του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, οι δηλώσεις του κ. Χριστοδουλίδη δεν περιέχουν πλέον
αναφορές σε απεσταλμένο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.

Ο εκπρόσωπος Τύπου της Ρομπέρτα Μέτσολα, Γιούρι Λάας, ανέφερε πως η
Πρόεδρος του Κοινοβουλίου προσβλέπει προς νέα κινητικότητα για επανέ-
ναρξη των συνομιλιών και ως εκ τούτου η πρόταση Χριστοδουλίδη «ήταν πά-
ρα πολύ ευπρόσδεκτη».
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η μεγάλη εικόνα των εξελίξεων στην
Ανατολική Μεσόγειο, υπό το βάρος
του συνεχιζόμενου πολέμου στην
Ουκρανία, δείχνει να μετασχημα-
τίζεται εκ νέου με φόντο τόσο τις
διπλωματικές ανακατατάξεις στην
περιοχή όσο και σε σχέση με τις
επιλογές εμπλεκόμενων εταιρειών
ως προς τα δικαιώματα και τις επι-
λογές εξαγωγής για τα μεγάλα κοι-
τάσματα φυσικού αερίου της πε-
ριοχής όπως το «Λεβιάθαν» επί της
ΑΟΖ του Ισραήλ. Η Κύπρος παρα-
μένει σε στάση αναμονής με την
εμπορική αξιοποίηση του «Αφρο-
δίτη» να εκκρεμεί ακόμη λόγω της
διαφοράς που υφίσταται με το Ισ-
ραήλ, ενώ την ίδια στιγμή ο χρόνος
εισαγωγής φυσικού αερίου στην
Κύπρο, μέσω της ανάπτυξης των
επιβεβαιωμένων κοιτασμάτων, που
έχουν βρεθεί επί κυπριακής ΑΟΖ,
δεν δείχνει να έχει προϋποθέσεις
ανάπτυξης πέραν του χρονικού ορί-
ζοντα του 2025-26. Την ίδια στιγμή
οι επαναπροσεγγίσεις της Τουρκίας
με κράτη της περιοχής όπως το Ισ-
ραήλ και η Αίγυπτος, αλλά και τα
ΗΑΕ, δημιουργεί ένα ενδιαφέρον
διπλωματικό πεδίο για τη Λευκωσία
στο οποίο αποκτά ενδιαφέρον η
ορθή ανάγνωση των εξελίξεων. 

Νέοι παίκτες στο Λεβιάθαν
Ο βρετανικός πολυεθνικός κο-

λοσσός πετρελαίου της BP μαζί με
την εμιρατιανή AbuDhabiNational

Oil (κρατική εταιρεία πετρελαίου
των ΗΑΕ) ανακοίνωσαν προ εβδο-
μάδων κοινή προσφορά για την
αγορά του 50% της ισραηλινής New-
Med Energy σε μια συμφωνία αξίας
περίπου 2 δισεκατομμυρίων δολα-
ρίων. Η ΝewMed Energy, γνωστή
και ως Delek παλιότερα, είναι εκ
των εταίρων του κοιτάσματος «Λε-
βιάθαν» στην ΑΟΖ του Ισραήλ, δια-
τηρώντας το 45,33% του τεράστιου
κοιτάσματος που ανακαλύφθηκε
το 2010 στη θαλάσσια περιοχή και
εκτιμάται σε 22 τρισ. κυβικά πόδια
φυσικού αερίου (22 tcf). To κοίτασμα

«Λεβιάθαν» (συνδιαχειρίζεται από
την Chevron) έχει δεσμευτεί βάσει
νομοθετικού πλαισίου στο Ισραήλ
για εξαγωγές και από το 2019 εξάγει
ποσότητες φυσικού αερίου της τά-
ξης των 12 bcm (δις κυβικά μέτρα)
ετησίως προς την Αίγυπτο και την
Ιορδανία.

Η εν λόγω εξέλιξη εκτός του ότι
μεταφέρει ένα σημαντικό κοίτασμα
του «Λεβιάθαν» σε εταιρείες βρε-

τανικών και εμιρατιανών (και δη
κρατικής εταιρείας) συμφερόντων
αποκρυσταλλώνει δύο ενδιαφέρου-
σες, και για την Κύπρο, δυναμικές
στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου:
l Πως οι λεγόμενες «Συμφωνίες
του Αβραάμ» που μετά το 2020
ομαλοποίησαν τις σχέσεις του Ισ-
ραήλ με αραβικά κράτη και δη τις
μοναρχίες του Κόλπου ενισχύουν
ιδιαιτέρως το πλαίσιο της γεωπο-
λιτικής συνεργασίας στο κομμάτι
της ενέργειας. 
l Πως η συμφωνία θα επηρεάσει

αναπόφευκτα τις εμπορικές επιλογές
των νέων εταίρων του «Λεβιάθαν»
ως προς την εξαγωγή φυσικού αε-
ρίου στην περιοχή επαναφέροντας
την επιλογή εξαγωγής (σ.σ. ανε-
ξαρτήτως τρόπου, δηλαδή αγωγού,
LNG ή FLNG) προς την Τουρκία -
μια τεράστια αγορά στην περιοχή
η οποία εσχάτως ομαλοποίησε τις
σχέσεις της τόσο με το Ισραήλ όσο
και με τα ΗΑΕ. 

Η περαιτέρω καθυστέρηση στο
ζήτημα της εξεύρεσης λύσης στο
ζήτημα του «Αφροδίτη - Ισάι», με-
ταξύ Κ.Δ. - Ισραήλ και εμπλεκομένων

εταιρειών εκτιμάται ως επαληθεύ-
σιμο σενάριο λόγω της εισόδου των
νέων εμπορικών δρώντων στο «Λε-
βιάθαν» όπως αναφέρουν στην «Κ»
πηγές με γνώση της αγοράς φυσικού
αερίου. Εξέλιξη που αναπόφευκτα
πρέπει να δει και η Κύπρος, η οποία
έχει καθυστερήσει σε μεγάλο βαθμό
ως προς την εμπορική αξιοποίηση
των 4.5 tcf επί του τεμαχίου «12».
Επιπλέον, η επανένταξη της Τουρ-
κίας στον σχεδιασμό εξαγωγών του
φυσικού αερίου στην περιοχή, εν
μέσω μάλιστα μιας μεταβατικής πε-
ριόδου λόγω των εκλογών στη χώρα,
αποτελεί κι ένα ισχυρό τεστάρισμα
της πολιτικής, μέχρι στιγμής, των
Τριμερών της περιόδου 2014-2022,
μιας και η συμπερίληψη της Τουρ-
κίας δυνητικά και στο EMGF («Φό-
ρουμ Ενέργειας Ανατολικής Μεσο-
γείου») σε κάποια στιγμή στο μέλλον
δεν πρέπει να θεωρείται απίθανη.

Κλειδί η Αίγυπτος
Η Αίγυπτος διατηρεί, λόγω «Ζορ»

αλλά και λόγω της στρατηγικής, για
διπλωματικούς λόγους, αγοράς πο-
σοτήτων φυσικού αερίου από το
«Λεβιάθαν», ρόλο κλειδί στις ενερ-
γειακές εξελίξεις στην Ανατολική
Μεσόγειο που αναμένεται να ενι-
σχυθεί και λόγω της τρέχουσας οι-
κονομικής κρίσης που περνά η χώρα
και με τα ΗΑΕ –στο πλαίσιο των
εξαιρετικών σχέσεων και με το Ισ-
ραήλ. Την ίδια στιγμή, ωστόσο, δε-
δομένη πρέπει να θεωρείται αμέσως
μετά το πέρας του Ραμαζανιού η

πλήρης αποκατάσταση των διπλω-
ματικών σχέσεων με την Τουρκία,
πτυχή που ανακατεύει την τράπου-
λα των εξελίξεων με φόντο την Ανα-
τολική Μεσόγειο για δύο λόγους:
α) Λόγω του ισχυρού ενδιαφέροντος
της Τουρκίας να αγοράσει (εισαγά-
γει) φυσικό αέριο (LNG) απευθείας
από την Αίγυπτο και β) λόγω της
αύξησης του αποτυπώματος των
εμπορικών συναλλαγών των δύο
χωρών που αυξήθηκε τα τελευταία
χρόνια (υπολογίζεται σήμερα σε
περίπου 7,6 δισ. δολάρια) παρά το
ψυχροπολεμικό κλίμα Σίσι - Ερν-
τογάν. Πτυχή η οποία στην τρέ-
χουσα συγκυρία έχει τεράστια ση-
μασία για την αιγυπτιακή οικονομία
που στο πρόσωπο της Τουρκίας
βλέπει μια δυνητική, τεράστια, αγο-
ρά εισροής ξένων κεφαλαίων 

Η Λευκωσία, ορθώς, την περα-
σμένη εβδομάδα ολοκλήρωσε δι-
μερή επίσκεψη στο Κάιρο και επί
τούτου δεν αναμένεται η αποκα-
τάσταση των διμερών σχέσεων
Τουρκίας - Αιγύπτου να επηρεάσει
την σχέση Καΐρου - Λευκωσίας.
Ωστόσο, θα τεστάρει τα απτά απο-
τελέσματα των τομέων συνεργασίας
–και δη στο ενεργειακό κομμάτι–
των Τριμερών της περιόδου 2014-
2022 αλλά και θεωρητικά σχήματα
σκέψης στο επίπεδο της λήψης απο-
φάσεων σε σχέση με την συμπερί-
ληψη ή τον αποκλεισμό της Τουρ-
κίας από τν μεγάλη εικόνα των γε-
ωπολιτικών στο αναδυόμενο υπο-
σύστημα της Aν. Μεσογείου. 

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Εκτός πλαισίου διπλωματικών θε-
σμίων αλλά και των όρων εντολής
που παρέχονται από το Συμβούλιο
Ασφαλείας του ΟΗΕ στο Κυπριακό,
επιλέγει να θέτει εαυτόν ο ειδικός
αντιπρόσωπος του γενικού γραμ-
ματέα, Κόλιν Στιούαρτ. Ο επίσημος
του ΟΗΕ κλήθηκε στο υπουργείο
Εξωτερικών και έγινε δέκτης δια-
βήματος για την παραχώρηση άδει-
ας έναρξης προπονήσεων στην
ομάδα Τσετίνκαγια, εντός της νε-
κρής ζώνης, χωρίς την έγκριση της
Κυπριακής Δημοκρατίας, καθ’ υπέρ-
βαση εξουσίας. Όπως είναι σε θέση
να γνωρίζει η «Κ», ο κ. Στιούαρτ
απέρριψε το διάβημα της Λευκω-
σίας, προβάλλοντας τον ισχυρισμό
ότι η νεκρή ζώνη βρίσκεται στην
αρμοδιότητα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ και
ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δεν
έχει καμιά δικαιοδοσία. Υποστήριξε
ακόμη ότι το μέλλον της νεκρής
ζώνης θα αποφασισθεί σε διαπραγ-
ματεύσεις (εάν και όταν επαναρ-
χίσουν). Οι ίδιες πληροφορίες της
«Κ» αναφέρουν ακόμη ότι ο επί-
σημος των Ηνωμένων Εθνών επι-
στράτευσε μια μάλλον ειρωνική
συμπεριφορά, σημειώνοντας ότι
διαβάζει τις επιστολές που του στέλ-
νει η Κυπριακή Δημοκρατία και
χαμογελά…

Το διάβημα της Λευκωσίας εκ-
δηλώθηκε κατόπιν οδηγιών του
ΥΠΕΞ Κωνσταντίνου Κόμπου, συ-
νεπεία άδειας που παραχώρησε η
ΟΥΝΦΙΚΥΠ για αθλητική χρήση
του «γηπέδου Τσετίνκαγια» και
«έναρξη προπονήσεων», μετά τα
έργα που πραγματοποιήθηκαν στην
περιοχή (επί της προηγούμενης κυ-
βέρνησης), χωρίς την έγκριση της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Το διά-
βημα έγινε από τον τέως γενικό δι-
ευθυντή του ΥΠΕΞ, Κορνήλιο Κορ-
νηλίου και οι τοποθετήσεις του Κό-
λιν Στιούαρτ οδήγησαν στην έκδοση
γραπτής δήλωσης από το ΥΠΕΞ,
τον τόνο της οποίας έθεσε ο Κων-
σταντίνος Κόμπος, συνεπεία της
συμπεριφοράς του Κόλιν Στιούαρτ.
Στη γραπτή δήλωση, που εκδόθηκε
στις 30 Μαρτίου, επισημαίνεται με-
ταξύ άλλων, ότι «η Κυπριακή Δη-
μοκρατία, ως φιλοξενούσα χώρα
για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ, αλλά και ως
ιδιοκτήτης του τεμαχίου στο οποίο
γίνονται οι παράνομες εργασίες
(«γήπεδο»), δεν έχει δώσει τη συγ-
κατάθεση ή την έγκρισή της για

οποιεσδήποτε εργασίες ή χρήση
του υπό αναφορά χώρου». Το υπουρ-
γείο Εξωτερικών επαναλαμβάνει
ότι η «νεκρή ζώνη» τελεί υπό τον
αποτελεσματικό έλεγχο της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, η οποία έχει
αναστείλει προσωρινά την άσκηση
της στρατιωτικής της δικαιοδοσίας,
με αποκλειστικό σκοπό τη διευκό-

λυνση της εκτέλεσης των όρων εν-
τολής της Ειρηνευτικής Δύναμης.
Και αναφέρει ότι «συνεπώς, ανα-
μένουμε ότι η ΟΥΝΦΙΚΥΠ θα προ-
χωρήσει σε όλες τις αναγκαίες ενέρ-
γειες, για τον τερματισμό και ανα-
στροφή της συνεχιζόμενης παρα-
βίασης στην περιοχή». 

Το περιστατικό αυτό δεν απο-
τελεί όμως το πρώτο αρνητικό κρού-
σμα μεταξύ του Κόλιν Στιούαρτ και
της νέας κυβέρνησης, του Προέδρου
Χριστοδουλίδη. Όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», η κυβέρνηση είχε στρα-
φεί στον επίσημο του ΟΗΕ, προ-
κειμένου να εξασφαλίσει συνάντηση
μεταξύ του νέου Προέδρου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας Νίκου Χρι-
στοδουλίδη και του γενικού γραμ-
ματέα του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες,
στις Βρυξέλλες (23-24 Μαρτίου).
Ωστόσο, ο κ. Στιούαρτ όχι μόνο δεν
ενθάρρυνε την πραγματοποίηση
συνάντησης Χριστοδουλίδη - Γκου-

τέρες, αλλά έκανε ό,τι περνούσε
από το χέρι του για να την «τουμ-
πάρει». Στο πλαίσιο αυτό, όπως πλη-
ροφορούμαστε, ο κ. Στιούαρτ επι-
χειρηματολογούσε στη Γραμματεία
των Ηνωμένων Εθνών, υποδει-
κνύοντας ότι δεν έπρεπε να γίνει
αποδεκτό το αίτημα της Λευκωσίας.
Έθετε μάλιστα ως προϋπόθεση να
υπάρξει διευθέτηση για «εξισορ-
ροπητική συνάντηση» μεταξύ Τα-
τάρ-Γκουτέρες.  

Η πρακτική Στιούαρτ δεν δια-
φέρει πάντως από τον τρόπο με τον
οποίο ενεργούσε και επί της προ-
ηγούμενης κυβέρνησης, θεωρώντας
τη νεκρή ζώνη ως έδαφος που μπο-
ρεί να διαχειρίζεται ο ίδιος και να
το «εκχωρεί» καθ’ υπέρβαση εξου-
σίας στην τουρκική πλευρά, επε-
κτείνοντας με τον τρόπο αυτό τη
γραμμή κατοχής και υποβαθμίζον-
τας την κρατική υπόσταση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Υπενθυμί-

ζεται ότι για το ίδιο αυτό ζήτημα
του γηπέδου Τσετίνκαγια είχε κληθεί
για διάβημα και από τον τέως ΥΠΕΞ
Ιωάννη Κασουλίδη, επιδεικνύοντας
επίσης προκλητική συμπεριφορά.
Ο επίσημος του ΟΗΕ είχε τότε επι-
καλεσθεί «ασθένεια», προκειμένου
να μην πάει στο υπουργείο Εξωτε-
ρικών. Κάτι όμως που δεν τον είχε
εμποδίσει να συμφάγει με επίσημο
της Κομισιόν το προηγούμενο βράδυ
και να ταξιδέψει αεροπορικώς, την
επόμενη μέρα, από την Κύπρο μέχρι
τον Καναδά. 

Αλλά και επί της ουσίας της λύ-
σης του Κυπριακού, ο κ. Στιούαρτ
έχει καταδείξει ότι εφαρμόζει μια
δική του «προσέγγιση», η οποία
απέχει από τους όρους εντολής
των ψηφισμάτων Σ.Α., αλλά όλως
παραδόξως εξασφαλίζει την ανοχή
των πολιτικών του προϊσταμένων
στη γραμματεία του ΟΗΕ:
l Εδώ και 20 περίπου μήνες έχει
εξαφανίσει από τις εκθέσεις για την
ανανέωση της θητείας της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ, κάθε αναφορά σε λύση δικοι-
νοτικής, διζωνικής, ομοσπονδίας.
Τις οποίες βεβαίως υπογράφει ο Αν-
τόνιο Γκουτέρες, εγκρίνοντας ου-
σιαστικά την απουσία του κατά τα
λοιπά «συμφωνημένου πλαισίου»
λύσης στο Κυπριακό, κάτι που εξυ-
πηρετεί την τουρκική θέση που
επιδιώκει διευθέτηση δύο χωριστών
κρατών. 
l Στο ζήτημα της σταδιακής προ-
σπάθειας εποικισμού της περίκλει-
στης πόλης της Αμμοχώστου, η
«στωικότητα» που έχει επιδείξει ο
Κόλιν Στιούαρτ, τείνει να οδηγήσει
σε νομιμοποίηση των τουρκικών
κινήσεων. 
l Και στο ζήτημα των ΜΟΕ της προ-
ηγούμενης κυβέρνησης, ο κ. Στι-
ούαρτ είχε εισηγηθεί τη νομιμο-
ποίηση του παράνομου αεροδρο-
μίου Τύμπου και την έναρξη απευ-
θείας εμπόριο από το λιμάνι Αμ-
μοχώστου, βγάζοντας εκτός εξίσω-
σης την επιστροφή του Βαρωσίου
και αφήνοντας χωρίς κανένα αν-
τάλλαγμα την ελληνοκυπριακή
πλευρά.

Κύκλοι στη Λευκωσία διερωτών-
ται «εάν ο κ. Κόλιν Στιούαρτ είναι
σε θέση να επιτελεί τα καθήκοντά
του, καθώς η ετεροβαρής στάση
που επιδεικνύει, υπέρ των θέσεων
της τουρκικής πλευράς», εκτός του
πλαισίου των ψηφισμάτων του Σ.Α.,
δεν είναι χαρακτηριστικό ενός εκ-
προσώπου του ΟΗΕ».

Κόλιν Στιούαρτ «εκτός πλαισίου»
Αμφισβητεί την κυπριακή κυριαρχία στη νεκρή ζώνη - Απέρριψε το διάβημα της Κυπριακής Δημοκρατίας

Δύσκολη εξίσωση τα ενεργειακά στην Ανατολική Μεσόγειο  
Η επανένταξη της Τουρκίας στον σχεδιασμό εξαγωγών Φ.Α. στην περιοχή αποτελεί ισχυρό τεστάρισμα της πολιτικής των Τριμερών 

<<<<<<<

Η είσοδος ΒP και 
Eμιρατιανών στο 
«Λεβιάθαν» δείχνει 
να μοιράζει ξανά φύλλα
ως προς τις εξαγωγές
φυσικού αερίου στην
Ανατολική Μεσόγειο.

Αλλάζει συνεχώς η μεγάλη εικόνα 
Έμπειροι παράγοντες στη διεθνή βιομηχανία φυσικού αερίου και πε-
τρελαίου ανέφεραν στην «Κ» πως η μεγάλη εικόνα, με τα κοιτάσματα
της Ανατολικής Μεσογείου και την έκβαση ως προς την εμπορική
τους αξιοποίηση μέσω εξαγωγών, αλλάζει συνεχώς. Πέραν όμως των
τεχνικών πτυχών (βιωσιμότητα επενδύσεων, διαμόρφωση τιμών,
επιλογή μορφών εξαγωγής του φυσικού αερίου), ξεχωριστό ενδια-
φέρον αποκτά και η διπλωματική εικόνα και δη σε σχέση με την
Τουρκία και τα κράτη της περιοχής –υπό το βάρος της αποκατάστα-
σης των διπλωματικών σχέσεων και της εν δυνάμει συνεργασίας, με-
σομακροπρόθεσμα, και στο πεδίο της ενέργειας. 
Η Λευκωσία οφείλει λοιπόν να εξετάσει αν το φυσικό αέριο μπορεί
να λειτουργήσει ως πεδίο συνεργασίας ή κατατριβής υπό το βάρος
τόσο των τουρκικών τετελεσμένων στην ΑΟΖ της περιόδου 2018-
2020 και της δυνητικής επαναφοράς σε ένα τέτοιο κλίμα όσο και σε
σχέση με την προβολή του φυσικού αερίου στο πεδίο των διαπραγ-
ματεύσεων –και δη της προσπάθειας για επανεκκίνηση των συνομι-
λιών. Η ψύχραιμη ανάλυση εδώ δείχνει προς την κατεύθυνση της μι-
κρής απόστασης μεταξύ αποτελεσματικότητας και εξελίξεων που θα
μπορούσαν να προκαλέσουν αμηχανία. 

Τουρκικό μπλόκο
σε Ευρωπαίους
και στην 
ΟΥΝΦΙΚΥΠ

Η Τουρκία δεν θέλει Ευρω-
παίο ούτε για τη θέση του δι-
οικητή της Ειρηνευτικής Δύ-
ναμης Κύπρου, της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ. Πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι κατά τις παρα-
σκηνιακές συζητήσεις που
λαμβάνουν χώρα για τον νέο
διοικητή της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, έγι-
ναν κατ’ αρχάς βολιδοσκοπή-
σεις για τρία πρόσωπα, ένα
από τη Σουηδία, ένα από τη
Δανία και ένα από την Αυ-
στραλία. Οι ίδιες πληροφο-
ρίες αναφέρουν ότι η Άγκυρα
διαμήνυσε τις επιφυλάξεις
της αναφορικά με τους δύο
ευρωπαίους υποψηφίους για
τη θέση. Άλλωστε, πέραν της
γνωστής αρνητικής στάσης
που τηρεί η Τουρκία αναφο-
ρικά με την εμπλοκή Ευρω-
παίων, σε κάθε πτυχή που
άπτεται του Κυπριακού και
για οποιοδήποτε πόστο, οι
τουρκικές ενστάσεις κατέ-
στησαν ακόμη πιο έντονες
δεδομένου ότι οι σχέσεις Άγ-
κυρας - Στοκχόλμης δεν βρί-
σκονται στα καλύτερά τους
και έχουν άλλωστε οδηγήσει
την Τουρκία να μπλοκάρει την
ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑ-
ΤΟ. Ομοίως και οι σχέσεις με
την Κοπεγχάγη, την οποία η
Άγκυρα επικρίνει για τη δια-
χείριση του ζητήματος των
σκίτσων για τον Μωάμεθ, αλ-
λά και για το κάψιμο του Κο-
ρανιού από ακροδεξιά στοι-
χεία. Με βάση τα υφιστάμενα
δεδομένα, όλα τα ενδεχόμε-
να είναι πλέον ανοικτά για τη
θέση του νέου διοικητή της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Όπως μάλιστα
πληροφορούμαστε, ενδιαφέ-
ρον έχει εκδηλωθεί και από
πρόσωπα από το Πακιστάν και
τη Νιγηρία. 
Ο νέος διοικητής της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ που θα επιλεγεί αναμέ-
νεται να αντικαταστήσει τη
Νορβηγίδα νυν Διοικήτρια,
Ίνγκριντ Μάργκρετ Γκέρντε.
Υπενθυμίζεται ότι πριν από 18
περίπου μήνες, η κ. Γκέρντε
είχε επικριθεί, γιατί φωτο-
γραφήθηκε μπροστά από τη
σημαία του κατοχικού ψευδο-
κράτους, στο αρχηγείο των
λεγόμενων «τουρκοκυπρια-
κών αρχών ασφαλείας». 

<<<<<<<

Ο Κόλιν Στιούαρτ απέρ-
ριψε το διάβημα της
Λευκωσίας με τον ισχυ-
ρισμό ότι η νεκρή ζώνη
βρίσκεται στην αρμοδιό-
τητα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ
και ότι η Κυπριακή 
Δημοκρατία δεν έχει 
καμιά δικαιοδοσία. 

Το διάβημα της Λευκωσίας εκδηλώθηκε κατόπιν οδηγιών του ΥΠΕΞ Κωνσταντίνου Κόμπου, συνεπεία άδειας που πα-
ραχώρησε η ΟΥΝΦΙΚΥΠ για αθλητική χρήση του «γηπέδου Τσετίνκαγια» και «έναρξη προπονήσεων», μετά τα έργα που
πραγματοποιήθηκαν στην περιοχή (επί της προηγούμενης κυβέρνησης), χωρίς την έγκριση της Κυπριακής Δημοκρατίας.

ΚΥ
Π

Ε



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 9 Απριλίου 2023

Για να μπορέσει βεβαίως να ξεκα-
θαρίσει το πολιτικό αποτύπωμα
του Δημοκρατικού Συναγερμού θα
πρέπει να ολοκληρωθούν οι εσω-
κομματικές εκλογές. Ρόλο στο ποια
τάση θα υπερισχύσει, αυτή της
συγκυβέρνησης, της αντιπολίτευ-
σης, της Αναστασιαδικής τάσης ή
της Αβερωφικής, θα παίξει και το
ποιος θα εκλεγεί ως δεύτερος τη
τάξει. 

Η λαϊκή Δεξιά 
Ο Ευθύμιος Δίπλαρος είναι ο

πρώτος σε σταυρούς προτίμησης
βουλευτής στην επαρχία Λεμεσού
και εξελέγη κατά την τελευταία
εσωκομματική διαδικασία αντι-
πρόεδρος του κόμματος. Θεωρείται
αυτή τη στιγμή ο κατ’ εξοχήν εκ-
πρόσωπος της λαϊκής Δεξιάς και
έχει κατά τη δεκαετή θητεία του
στο κοινοβούλιο κτίσει ένα σημαν-
τικό δίκτυο με τη βάση. Δεν είναι
καθόλου τυχαία η σημειολογία του
να τον προτείνουν μέλη του κόμ-
ματος και όχι αξιωματούχοι κατά
την υποβολή της υποψηφιότητάς
του, καθώς ο ίδιος θεωρεί πως προ-
έρχεται από τη βάση του κόμματος.
Οι υποστηρικτές του Δίπλαρου κά-
νουν λόγο για έναν πολιτικό που
βρίσκεται δίπλα στον πολίτη, βοη-
θώντας τον τις κρίσιμες στιγμές,
καθώς πολλοί είναι εκείνοι που επι-
κοινωνούν μαζί του, όταν υπάρχουν
ζητήματα υγείας. Οι επικριτές του
θεωρούν πως και σε αυτόν οφείλεται
εν πολλοίς η επικράτηση της πο-
λιτικής των μνημοσύνων, των κη-
δειών και των γάμων, αλλά και με-
τατροπή της πολιτικής σε κέντρο
εξυπηρέτησης πελατών. Ο Ευθύμιος
Δίπλαρος θεωρείται από τα στελέχη
που έχουν πολύ στενή σχέση με
τον Νίκο Αναστασιάδη και για πολ-

λούς θεωρείται ο εκλεκτός του τέως
προέδρου. Σύμφωνα με τα πολιτικά
πηγαδάκια, ήταν και ένας από τους
λόγους που ο Γιάννης Καρούσος
έκανε ένα βήμα πίσω. Το ενδιαφέ-
ρον βεβαίως είναι το ποια μπορεί
να είναι η θέση του για παραμονή
στην αντιπολίτευση ή αν θα γείρει
την πλάστιγγα ούτως ώστε το κόμμα
να συγκυβερνήσει με τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. Δημοσίως, ουδέποτε
πάντως εξέφρασε την άποψη σύμ-
πλευσης του ΔΗΣΥ με τη νέα κυ-
βέρνηση, ωστόσο πολλά είναι τα
στελέχη του ΔΗΣΥ που εκτιμούν
πως με τη δική του παρουσία μία

συνεννόηση με το Προεδρικό θα
είναι πιο εύκολη. 

Η Κεντροδεξιά 
Ο Μιχάλης Σοφοκλέους είναι

εκτελεστικός διευθυντής του Ιν-
στιτούτου Γλαύκος Κληρίδης και
πολιτικό τέκνο του Ιωάννη Κασου-
λίδη. Κατά τη διάρκεια των εσω-
κομματικών εκλογών έδωσε έμφα-
ση στο σύνθημα «μεγάλος, σοβαρός
αυθεντικός Συναγερμός». Θεωρείται
εκπρόσωπος της φιλελεύθερης Κεν-
τροδεξιάς και έχει υπογραμμίσει
κατά την πολιτική του παρουσία
την ευρωπαϊκή ταυτότητα της Κύ-

πρου την ανάγκη να ξεκαθαρίσει
η χώρα τη δυτική της προσέγγιση,
αλλά και την ανάγκη επίλυσης του
Κυπριακού. Την υποψηφιότητά
του στηρίζει μία σειρά παλαιότερων
στελεχών, όπως οι Ιωάννης Κασου-
λίδης, Λεόντιος Ιεροδιακόνου και
Ισίδωρος Μακρίδης. Τον στηρίζουν
οι πρώην υπουργοί Κωνσταντίνος
Πετρίδης, Στέφη Δράκου και Ανα-
στασία Ανθούση. Έκπληξη προ-
κάλεσε και η στήριξή του από τον
πρώην υπουργό Υγείας Γιώργος
Παμπορίδης, ο οποίος έχει ψέξει
πρώτος από τις ευρωεκλογές την
προσέγγιση του ΔΗΣΥ. Ανεπίσημα

θεωρείται βέβαιη και η στήριξή
του από τον Αβέρωφ Νεοφύτου. Ο
κ. Σοφοκλέους είχε βγει στην πρώτη
γραμμή κατά τη διάρκεια του προ-
εκλογικού και θεωρείται ένας από
τους πιο έντονους επικριτές του
Νίκου Χριστοδουλίδη, με τον οποίο
οι σχέσεις τους ουδέποτε ήταν ιδι-
αίτερα καλές. Σύμφωνα με τους
επικριτές του η σκληρή τοποθέτηση
απέναντι στον κ. Χριστοδουλίδη
ήταν ένας από τους κύριους λόγους
της ήττας. Ψυχρές θεωρούνται και
οι σχέσεις του με τον τέως Πρόεδρο
της Δημοκρατίας Νίκο Αναστασιά-
δη. Στο σενάριο εκλογής του θεω-

ρείται βέβαιο ότι θα επιμείνει ώστε
ο ΔΗΣΥ να παραμείνει στην αντι-
πολίτευση. Ενώ τα υπόλοιπα στε-
λέχη αντιμετωπίζουν ακόμη με
αμηχανία το πώς το κόμμα θα πρέ-
πει να τοποθετείται απέναντι στη
νέα κυβέρνηση, δεν πέρασαν απα-
ρατήρητες οι επικρίσεις του Μιχάλη
Σοφοκλέους, πρώτα για την άρον
άρον μετακίνηση του Κορνήλιου
Κορνηλίου από τη γενική διεύθυνση
του υπουργείου Εξωτερικών αλλά
και για τον χειρισμό της κυβέρνη-
σης γύρω από το ενδεχόμενο υπο-
ψηφιότητας της Κύπρου στον IMO. 

Η εθνικοφροσύνη
Ο Σωτήρης Σαμψών είναι πρώην

βουλευτής Αμμοχώστου και πρώην
αντιπρόεδρος του ΔΗΣΥ. Η κίνησή
του να υποβάλει υποψηφιότητα με
την οικογένειά του αλλά και με τη
συνοδεία του υπασπιστή του Νίκου
Σαμψών είχε τη δική της σημασία.
Έχει προβάλει το σύνθημα «Πατρίς
- Θρησκεία - Οικογένεια», θυμίζοντας
σε κάποιους την περίοδο της Χούν-
τας, ενώ για άλλους θεωρήθηκε ότι
με αυτό τον τρόπο εκπροσωπεί την
εθνικοφροσύνη. Είναι αναμφίβολα
εκπρόσωπος μιας σημαντικής τάσης
εντός του ΔΗΣΥ, η οποία έχει σκλη-
ρή θέση στο Κυπριακό και στο με-
ταναστευτικό. Είναι ένα ακροατήριο
που βρίσκεται με το ένα πόδι εντός
του ΔΗΣΥ και με το άλλο στο ΕΛΑΜ.
Το ενδεχόμενο εκλογής του κ. Σαμ-
ψών θα καταδείξει και την πλεύση
που θα έχει το κόμμα σε συγκεκρι-
μένα ζητήματα. Πάντως, ο ίδιος
είχε απομακρυνθεί από το κόμμα
το τελευταίο διάστημα, διαφωνών-
τας με χειρισμούς έστω κι αν όπως
υποστηρίζει δημοσίως είχε στηρίξει
στον πρώτο γύρο τον Αβέρωφ Νε-
οφύτου. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη βδομάδα υπο-
βάλλονταν οι υποψηφιότητες για
την ηγεσία του ΔΗΣΥ, η συζήτηση
στρεφόταν αναπόφευκτα στους
τρεις υποψήφιους για τη θέση του
αναπληρωτή προέδρου. Δεν ήταν
μόνο το ότι μετά από χρόνια διε-
ξαγόταν εκλογική διαδικασία για
τη θέση αυτή και δεν παραχωρείτο
διακριτικά στον εκλεκτό του αρ-
χηγού του κόμματος. Ήταν κυρίως
ότι η εν λόγω θέση φιλοδοξεί να
καθορίσει το πολιτικό αποτύπωμα
με το οποίο θα πορευθεί πλέον ο
Δημοκρατικός Συναγερμός. Τρεις
εκ διαμέτρου αντίθετες υποψηφιό-
τητες σε θέματα ρητορικής και φι-
λοσοφίας διεκδικούν τη θέση του
αναπληρωτή και αποδεικνύουν με
τον πιο εμφαντικό τρόπο την παν-
σπερμία πολιτικής φιλοσοφίας που
επικρατεί εδώ και χρόνια εντός του
ΔΗΣΥ και συνυπάρχει κάτω από
την ίδια στέγη. Ανοίγει εκ νέου τη
συζήτηση για το ποια θα είναι πλέον
η πολιτική ταυτότητα του Συνα-
γερμού, σε μία περίοδο που εντεί-
νεται η επίκριση πως το κόμμα υιο-
θετεί πλήρως την πολιτική τακτική
του Νίκου Χριστοδουλίδη και «απο-
πολιτικοποιείται» σταδιακά.

Σε τεντωμένο σκοινί
Η νέα ηγεσία σίγουρα χρειάζεται

τον χρόνο για να παρουσιάσει τη
δική της πολιτική σφραγίδα. Η πε-
ρίοδος χάριτος ίσχυε κάθε φορά
που κάποιος νέος αναλάμβανε την
ηγεσία του κόμματος, αυτό πρέπει
να γίνει και στην περίπτωση της
προέδρου του ΔΗΣΥ. Τα πράγματα,
ωστόσο, φαίνονται πιο περίπλοκα,
καθώς η Αννίτα Δημητρίου δεν θα
πρέπει να βρει μόνο τα δικά της
πολιτικά βήματα, αλλά και να δια-
χειριστεί μία ιδιάζουσα κατάσταση
πολιτικών εξελίξεων που έχουν
προκληθεί μετά την εκλογή Χρι-
στοδουλίδη. 

1) Το πώς το κόμμα θα διαμορ-
φώσει επί της ουσίας την πολιτική
της «υπεύθυνης αντιπολίτευσης».

2) Την επίτευξη της περιβόητης
ενότητας, που δεν θα γίνεται σύν-
θημα, χώνοντας τα προβλήματα
κάτω από το χαλί.

3) Τη διατήρηση των ποσοστών
του κόμματος, με δεδομένο ότι ένας
στους τρεις Συναγερμικούς δεν ψή-
φισε τον υποψήφιο του κόμματος
στις προεδρικές εκλογές. 

4) Την περιρρέουσα της «απο-
λιτίκ» ηγεσίας που «καπελώνεται»
από δύο ισχυρούς τέως. 

Η Αννίτα Δημητρίου δεν έχει
κρύψει την ενόχλησή της από τις

επικρίσεις που δέχεται γύρω από
την απουσία ξεκάθαρου πολιτικού
στίγματος. Έχει καταφέρει να εκτο-
ξεύσει τη δημοτικότητά της από
την εν πολλοίς ακίνδυνη θέση της
προεδρίας της Βουλής. Από τη θέση
της προέδρου του ΔΗΣΥ όμως θα

κληθεί να τοποθετηθεί για κρίσιμα
ζητήματα, όπως είναι η οικονομία,
το Κυπριακό, να συγκρουστεί με
πολύ πιο έμπειρους αρχηγούς όπως
οι Στέφανος Στεφάνου και Νικόλας
Παπαδόπουλος και σίγουρα να δυ-
σαρεστήσει –με αποφάσεις– πρό-

σωπα και ομάδες. Επί του παρόντος
καθυστερεί τον διορισμό κρίσιμων
πόστων (διευθυντή-οργανωτικού),
έχει διατηρήσει στο πόστο του δι-
ευθυντή του γραφείου του Προ-
έδρου τον για χρόνια στενό συ-
νεργάτη του Αβέρωφ Νεοφύτου

Γιώργο Γεωργίου, ενώ για τη θέση
του εκπροσώπου Τύπου φάνηκε
ήδη η δυσκολία να λάβει τελική
απόφαση. Ενώ αρχικά επεδίωκε
ένα πρόσωπο που να μην είναι πο-
λιτικό, πλέον προσανατολίζεται
στο να διατηρήσει στη θέση τον
Ονούφριο Κουλά. Η εν λόγω ανα-
βλητικότητα θεωρείται για κάποι-
ους σεβασμός μέχρι την ολοκλή-
ρωση της εκλογικής διαδικασίας,
για άλλους ένδειξη ότι φοβάται να
λάβει αποφάσεις που ενδεχομένως
να προκαλέσουν προστριβές. Κα-
θόλου τυχαία και η αλλεργία στην
όποια αντιπαράθεση κατά τη διάρ-
κεια του προεκλογικού για την
προεδρία του κόμματος και την
έμφαση στην ενότητα. Σε αυτό
ακριβώς το πλαίσιο θα διαφανεί
και κατά το συνέδριο της 29ης
Απριλίου, αν η νέα ηγεσία είναι
έτοιμη να παρουσιάσει την απο-
τίμηση του τι πήγε λάθος την πεν-
ταετία που πέρασε (προεκλογική
θέση που είχε ο Δημήτρης Δημη-
τρίου) ή αν θέλει να τα αφήσει

πίσω σε μία προσπάθεια να απο-
φευχθεί η όποια εσωστρέφεια. 

Το κύριο, ωστόσο, είναι ότι θα
πρέπει να τεθεί ένα πλαίσιο του
τι αποτελεί «υπεύθυνη αντιπολί-
τευση» και αυτό θα είναι το στοί-
χημά της, αν θα καταφέρει να επι-
κρατήσει πολιτικά ή αν θα απο-
τελέσει μία σύντομη παρένθεση.
Το θέμα έθιξε πρώτη η υποψήφια
για την αντιπροεδρία Ξένια Κων-
σταντίνου μέσω άρθρου της στην
«Κ» για το γεγονός ότι ο ΔΗΣΥ δεν
πρέπει να είναι κόμμα αντανακλα-
στικό, αλλά ο πρωταγωνιστής όπου
η νέα ηγεσία θα πρέπει να πείσει
ότι ο Συναγερμός μπορεί να κυ-
βερνήσει καλύτερα. Η αμηχανία
του τι στάση θα πρέπει να τηρήσει
ο ΔΗΣΥ φάνηκε από την αρχή στο
κοινοβούλιο. Δεν ήταν μόνο οι εκ-
ποιήσεις με τις οποίες συμπορεύ-
θηκαν ΔΗΣΥ - κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη, αλλά κυρίως το ζήτημα
των τετραμήνων που έφερε σε δύ-

σκολη θέση το κόμμα της Δεξιάς
για το πώς θα έπρεπε να κινηθεί.
Πρώτος ο οποίος χάραξε την αν-
τιπολιτευτική γραμμή, ήταν ο τέως
πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νε-
οφύτου επέκρινε σφόδρα, δηλώ-
σεις του υπουργού Οικονομικών
Μάκη Κεραυνού και στην ουσία
έδωσε τον βηματισμό. 

Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο ενός
ξεχωριστού βηματισμού δυσκολεύει
την κατάσταση η παρουσία δύο
πληθωρικών πολιτικών προσωπι-
κοτήτων Αναστασιάδη - Αβέρωφ
που θέλουν να έχουν λόγο, ρόλο
και μεταξύ τους έχουν πλήρως δια-
φορετική προσέγγιση για το πού
πρέπει να πάει το κόμμα. Η Αννίτα
Δημητρίου δεν είχε πάρει μέχρι
τώρα θέση στο στρατόπεδο του
ενός ή του άλλου, αλλά κατάφερε
με μαεστρία να θεωρείται πολιτικό
τέκνο και των δύο. Σήμερα, από
τη θέση της Προέδρου θα πρέπει
είτε να παραμερίσει τους δύο και
να χαράξει γραμμή ή να τελεί σε
σύγχυση μεταξύ δύο διαφορετικών
φιλοσοφιών. Υπό την κηδεμονία
ενός τέως ήταν εν πολλοίς ο Άντρος
Κυπριανού, όταν είχε διαδεχθεί
τον πληθωρικό Δημήτρη Χριστόφια.
Είχε συμβεί εν μέρει και στον Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, καθώς αρκετές φο-
ρές ο Νίκος Αναστασιάδης τον κα-
πέλωνε. 

Αβέρωφ ευρωβουλευτής; 
Ήδη πάντως διαρρέεται εντόνως

το τελευταίο διάστημα πως ο τέως
πρόεδρος του ΔΗΣΥ ετοιμάζεται
να κατέλθει ως υποψήφιος στις ευ-
ρωεκλογές. Ένα τέτοιο σενάριο θα
δώσει χώρο στην πρόεδρο του ΔΗ-
ΣΥ να χαράξει τη δική της πορεία
χωρίς κηδεμόνες και χωρίς ενδε-
χομένως κάποιον να την περιμένει
στη γωνία, για να την αμφισβητή-
σει. Σίγουρα οι ευρωεκλογές είναι
και ένα νέο γήπεδο για τον Αβέρωφ
Νεοφύτου να χαράξει την πολιτική
του πορεία και ίσως να οργανώσει
τη δυναμική του πολιτική επιστρο-
φή. Αυτό που συζητείται ωστόσο
είναι το κατά πόσο κάτι τέτοιο θα
αποθαρρύνει άλλα ηχηρά ονόματα
από το να κατέλθουν στις πολύ κρί-
σιμες για τη νέα ηγεσία ευρωεκλο-
γές. Όπως σημειώνουν πολιτικοί
κύκλοι στόχος του ΔΗΣΥ στις επι-
κείμενες εκλογές είναι να διατη-
ρήσει την πρωτιά του. Όχι μόνο
γιατί οι ευρωεκλογές ήταν ανέκαθεν
το γήπεδο του ΔΗΣΥ, αλλά και γιατί
με αυτό τον τρόπο θα διαλυθούν
και οι όποιες πρώιμες σκέψεις πο-
λιτικών προσώπων για ένα νέο κόμ-
μα που θα στεγάσει τους δυσαρε-
στημένους Συναγερμικούς.

Tρεις σχολές σκέψης κάτω από τη στέγη ενός κόμματος

Αναζητώντας 
το συναγερμικό

αποτύπωμα 
Από τον κληριδισμό στο μπρα ντε φερ Αναστασιάδη - 

Αβέρωφ και στη μέση το ιδεολογικό κενό

<<<<<<<

Η τριανδρία που διεκδι-
κεί τη θέση του αναπλη-
ρωτή προέδρου αποκρυ-
σταλλώνει με τον καλύ-
τερο τρόπο τις τρεις –
τουλάχιστον– διαφορετι-
κές φιλοσοφίες του κόμ-
ματος που υπάρχουν
κάτω από την ίδια στέγη.

Ο Ευθύμιος Δίπλαρος θεωρείται αυτή τη στιγμή ο
κατεξοχήν εκπρόσωπος της λαϊκής Δεξιάς

Ο Μιχάλης Σοφοκλέους θεωρείται εκπρόσωπος
της φιλελεύθερης Κεντροδεξιάς.

Ο Σωτήρης Σαμψών εκπροσωπεί μία τάση η οποία
έχει σκληρή θέση σε Κυπριακό και μεταναστευτικό. 

Η Αννίτα Δημητρίου έχει εκτοξεύσει τη δημοτικότητά της από τη θέση της προέδρου της Βουλής, ωστόσο
από την Προεδρία του κόμματος θα κληθεί να λάβει κρίσιμες αποφάσεις που ενδεχομένως να δυσαρεστή-
σουν πρόσωπα και ομάδες. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Μετά την ψήφιση των τροποποι-
ητικών μέτρων από τη Βουλή την
Πέμπτη και τη ρύθμιση του καθε-
στώτος της εναπομείνασας σχο-
λικής χρονιάς, πλέον εμπλεκόμενοι
φορείς και κόμματα αναμένουν με
έντονο ενδιαφέρον να δουν κατά
πόσο το νέο σύστημα αξιολόγησης
που ετοιμάζει το υπουργείο Παι-
δείας για την επόμενη χρονιά θα
κατευνάσει τις όποιες ανησυχίες.
Μέχρι το τέλος Μαΐου, όταν η
υπουργός Παιδείας κα Αθηνά Μι-
χαηλίδου θα παρουσιάσει το νο-
μοσχέδιο στη Βουλή, θα συντη-
ρείται η επιφύλαξη, η οποία πυρο-
δοτήθηκε από όσα εκτυλίχθηκαν
το τελευταίο διάστημα, όταν η νέα
κυβέρνηση, ενώ αρχικά είχε δώσει
σαφείς υποσχέσεις για τη διόρθωση
των βαθμών στις εξετάσεις του
πρώτου τετραμήνου, για να μη λει-
τουργήσουν εις βάρος των μαθη-
τών, αθέτησε τις δεσμεύσεις της.
Επίσης, δημιουργήθηκε σύγχυση
για μεγάλο χρονικό διάστημα, για
το ποια είναι η θέση της για το νέο
σύστημα αξιολόγησης –εάν θα κα-
ταργηθούν ή όχι οι εξετάσεις τε-
τραμήνων– ενώ το υπουργείο Παι-
δείας κράτησε στο σκοτάδι τη γνω-
μάτευση της Νομικής Υπηρεσίας
για τη βαθμολόγηση του πρώτου
τετραμήνου, και όταν ήρθε στο
φως δημιουργήθηκαν αντιδράσεις
από την παράβλεψη της δυνατό-
τητας αναγωγής βαθμολογίας συγ-
κεκριμένων μαθημάτων του πρώ-
του τετραμήνου.

Πλάνο πορείας
Όταν ενώπιον της Επιτροπής

Παιδείας της Βουλής, την περα-
σμένη Τρίτη, η κα Μιχαηλίδου πα-
ραδέχθηκε ότι από το υπουργείο
έγιναν σοβαρότατα λάθη στο πρώτο
τετράμηνο και πλέον ο στόχος τής
νέας κυβέρνησης είναι η κατάργηση
της εξέτασης των τετραμήνων την
επόμενη χρονιά και η διατήρηση
των όποιων θετικών έχει επιφέρει
ο θεσμός αυτός, όπως το μοίρασμα
της ύλης, στην ουσία άρχιζε να
σκιαγραφεί το πλαίσιο στο οποίο
θα κινηθεί το υπουργείο Παιδείας
για την εκπόνηση του νέου συστή-
ματος αξιολόγησης. Την ίδια μέρα
η κα Μιχαηλίδου τόνισε ότι οι τρο-
ποποιητικοί κανονισμοί για το δεύ-
τερο τετράμηνο της τρέχουσας
χρονιάς, που ψηφίστηκαν μετά από
δύο μέρες από την Ολομέλεια της
Βουλής, θα αποτελούν βασικές αρ-
χές για το μόνιμο σύστημα αξιο-
λόγησης που θα προτείνει για τη
Μέση Εκπαίδευση. Δηλαδή η μεί-
ωση του συντελεστή βαρύτητας
της ενιαίας γραπτής εξέτασης από
40% σε 20%, και η μείωση της εξε-
ταζόμενης ύλης στο 60% της δι-
δαχθείσας.

Όλα τα πιο πάνω εντάσσονται

στην προσπάθεια της νέας κυβέρ-
νησης να βάλει το κυπριακό σχολείο
σε τροχιά ομαλότητας και ανανέ-
ωσης, κάνοντας αρχή από το σύ-
στημα αξιολόγησης μαθητών Μέ-
σης Εκπαίδευσης, το οποίο, σύμ-
φωνα με ειδικούς επιστήμονες,
στους οποίους αποταθήκαμε για
να σχολιάσουν το πλαίσιο και τις
ενέργειες της υπουργού, θα πρέπει
να είναι σύγχρονο, αποδοτικό και
να μην προκαλεί άγχος σε μαθητές
και εκπαιδευτικούς. «Ο μαθητής
να είναι μέρος της αξιολόγησής

του και αυτό να αντιπαρατίθεται
με την αξιολόγηση που θα κάνει
καλύτερα ο εκπαιδευτικός» προ-
τείνει στην υπουργό Παιδείας μέσω
της «Κ» ο πρόεδρος της Κυπριακής
Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων
και Τεχνών, Ανδρέας Δημητρίου,
ενώ ο πρόεδρος του Τμήματος Επι-
στημών της Αγωγής του Πανεπι-
στημίου Κύπρου, Ζαχαρίας Ζαχαρία,
κάνει, μεταξύ άλλων, λόγο για
«ανάγκη μεγιστοποίησης του δι-
δακτικού χρόνου, ώστε να κατα-
πολεμηθεί η παραπαιδεία». Αμφό-

τεροι εκφράζουν προβληματισμούς
για το ισχύον σύστημα αξιολόγησης
μαθητών, στηρίζουν τις προσπά-
θειες του υπουργείου για αλλαγές
και προβαίνουν σε εισηγήσεις, με
στόχο την ποιότητα και με πυξίδα
τις έρευνες και μεθόδους της εποχής
μας, καθώς, όπως φάνηκε και από
τις εξελίξεις στο καυτό θέμα των
εξετάσεων τετραμήνων, η εκπαί-
δευση στραβά αρμενίζει. 

Πιο συχνές αξιολογήσεις
«Σωστά κινείται η κα Μιχαηλί-

δου, η οποία είναι γνώστης των
προβλημάτων, μέσα από την πο-
λύχρονη υπηρεσία της στο υπουρ-
γείο, αλλά χρειάζονται πολύ περισ-
σότερα να γίνουν. Κατ’ αρχήν να
τεθεί το γενικότερο θέμα της αξιο-
λόγησης των μαθητών σε σύγχρονα
πλαίσια, γιατί είναι πολύ συντηρη-
τικό το υφιστάμενο σύστημα και
δεν διαφέρει από αυτό που περά-
σαμε εμείς πριν από 50 χρόνια. Αυτά
είναι συστήματα αξιολόγησης, που
ουσιαστικά θέλουν να κατατάξουν
τους μαθητές σε αδύναμους ή δυ-
νατούς, και όχι να χρησιμοποιήσουν
την πληροφορία ως προς τις επι-
δόσεις τους, για να τους κάνουν
καλύτερους» δήλωσε στην «Κ» ο
γνωστικός αναπτυξιακός ψυχολόγος
και πρόεδρος της Κυπριακής Ακα-
δημίας Επιστημών, Γραμμάτων και
Τεχνών δρ Ανδρέας Δημητρίου. Ο
δρ Δημητρίου προτείνει πιο συχνές
αξιολογήσεις, που να δίνουν επα-
νατροφοδότηση στον μαθητή για
το πού βρίσκεται, με τον ίδιο να
είναι μέρος της αξιολόγησής του,
δηλαδή να εκφράζει άποψη για το
πού τα πήγε και πού δεν τα πήγε
καλά, και αυτό να αντιπαρατίθεται
με την αξιολόγηση που θα κάνει
καλύτερα ο εκπαιδευτικός. 

«Σήμερα υπάρχουν τεχνολογίες
πληροφορικής για να γίνει αυτή η
αξιολόγηση. Αυτά θα έπρεπε να
συζητηθούν και θα έπρεπε, ουσια-
στικά, το υπουργείο να σχεδιάσει
από την αρχή ένα σύστημα αξιο-
λόγησης που να χρησιμοποιεί τις
νέες τεχνολογίες ή οι μαθητές να
έχουν πρόσβαση στα συστήματα
αυτά, μέσα από την ταμπλέτα τους,
για να παίρνουν διαρκώς αξιολό-
γηση για το πού βρίσκονται και ο
εκπαιδευτικός να παρεμβαίνει για
να κάνει τις παρατηρήσεις του. Θα
πρότεινα στην υπουργό να συνερ-
γαστεί πιο συστηματικά με επιστή-
μονες που έχουν σύγχρονη γνώση

των μεθόδων και των συστημάτων
αξιολόγησης στην εποχή μας. Επί-
σης, θεωρώ ότι είναι πρόκληση
για τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη,
να φανταστούν πώς θα είναι η σχο-
λική τάξη το 2050, να τη σχεδιά-
σουν και να την έχουν εδώ σε δυο-
τρία χρόνια. Μπορεί να γίνει, έχου-
με την τεχνογνωσία στην Κύπρο
και το στελεχιακό δυναμικό» ση-
μείωσε.

Τεμαχισμός ύλης 
Σε σχέση με την πρόθεση του

υπουργείου Παιδείας να κρατήσει
ορισμένα, κατά την κρίση του, θε-
τικά στοιχεία των τετραμήνων,
όπως το μοίρασμα της ύλης, ο κ.
Δημητρίου καλεί να γίνει ακόμη
ένα βήμα: «Σωστό είναι αυτό που
κάνει η υπουργός, διότι ουσιαστικά
λέει ότι θα πρέπει να τεμαχίσει την
ύλη σε μικρότερα κομμάτια. Προ-
τείνω η ύλη να είναι τεμαχισμένη
σε ημερήσια κομμάτια ή μπλοκ
ύλης, ώστε αφού μάθει το ένα από
αυτά, ο μαθητής να προχωρά στο
επόμενο. Εδώ ο τεμαχισμός θα πρέ-
πει να γίνει ακόμη περισσότερο». 

Για τη μείωση της βαρύτητας
της ενιαίας γραπτής αξιολόγησης,
από 40 σε 20%, που, σύμφωνα με
την υπουργό, θα αποτελέσει βασική
αρχή στη νέα πρόταση που ετοι-
μάζει το υπουργείο, ο κ. Δημητρίου
το κρίνει σωστό, διότι, όπως ση-
μειώνει, η καθημερινή αξιολόγηση
μέσα στην τάξη έχει σημαντικότερο
ρόλο. Την ίδια ώρα επισημαίνει ότι
«ένα θέμα, το οποίο δεν συζητείται
με ακρίβεια, είναι ότι, για παρά-
δειγμα, η αξιολόγηση παιδιών στην
αρχή του Γυμνασίου δεν μπορεί
να είναι ίδια με την αξιολόγηση
στο τέλος του Λυκείου. Επομένως
τα συστήματα αξιολόγησης θα πρέ-
πει να είναι εξελικτικά προσαρμο-
σμένα, σε σχέση με τις θεωρίες
ανάπτυξης στο κάθε μάθημα, και
βέβαια στο τέλος να γίνει αυτό που
νοιάζει πολύ περισσότερο το υπουρ-
γείο ή τα πανεπιστήμια, να επιλέ-
ξουν τους πιο καλούς μαθητές για
να τους στείλουν σε ένα σύστημα
περιορισμένων θέσεων. Αλλά αυτό
είναι κάτι διαφορετικό από την
αξιολόγηση για την οποία συζη-
τούμε. Άρα, το υφιστάμενο σύστημα
αξιολόγησης ήθελε να μεταφέρει
ένα μεγάλο μέρος της αξιολόγησης
για είσοδο στα πανεπιστήμια, από
την πρώτη τάξη του Γυμνασίου,
ένα δραματικό λάθος».

Για τις απόψεις του σε σχέση με το
νέο σύστημα αξιολόγησης μαθητών
που στοχεύει να παρουσιάσει το
Υπουργείο Παιδείας, η «Κ» επικοι-
νώνησε και με τον πρόεδρο του
Τμήματος Επιστημών της Αγωγής
του Πανεπιστημίου Κύπρου, Ζα-
χαρία Ζαχαρία, ο οποίος μαζί με το
υπόλοιπο ακαδημαϊκό προσωπικό
του Συμβουλίου του Τμήματος καλεί
το υπουργείο Παιδείας να λάβει
υπόψη ορισμένες διαπιστώσεις και
εισηγήσεις, στην προσπάθεια ετοι-
μασίας του νέου συστήματος αξιο-
λόγησης των μαθητών. Το Τμήμα
Επιστημών της Αγωγής του Πανε-
πιστημίου Κύπρου συμμετείχε ενερ-
γά στη διαμόρφωση της αρχικής
πρότασης γύρω από τον σχεδιασμό

των τετραμήνων, ωστόσο, η αρχική
φιλοσοφία δεν είχε εφαρμοστεί
στην πράξη με αποτέλεσμα να
υπάρξει προβληματισμός από πλευ-
ράς ακαδημαϊκών.

Διαπιστώσεις και εισηγήσεις του Τμή-
ματος Επιστημών της Αγωγής:

l Να δοθεί σημασία στη δια-
μορφωτική αξιολόγηση (ή αξιολό-
γηση για τη μάθηση), ώστε να με-
τατοπιστεί η υπερβολική έμφαση
που δινόταν από τη συγκριτική
αξιολόγηση—ή αξιολόγηση της
μάθησης που αποσκοπούσε στη
σύγκριση και κατάταξη των μα-
θητών. Οι μορφές αξιολόγησης
που στοχεύουν στην αναγνώριση
των προσπαθειών και στον εντο-

πισμό των δυσκολιών του κάθε
μαθητή έχουν ιδιαίτερη αξία για
την παροχή εξατομικευμένης και
αποδοτικής στήριξης.

l Για να υλοποιηθεί η διαμορ-

φωτική αξιολόγηση απαιτείται χρό-
νος, στενά συνυφασμένος με την
έμφαση που απαιτείται να δοθεί
σε διεργασίες δημιουργικής σκέψης
και αυθεντικής μάθησης. Η συγ-
κριτική εξέταση στο τέλος κάθε
τετραμήνου μεταφέρει απλά σε
ολόκληρη τη χρονιά το άγχος (εκ-
παιδευτικών και μαθητών) της προ-
ετοιμασίας για μια συγκεκριμένη
δοκιμασία, με αποτέλεσμα να δί-
νεται έμφαση στη στείρα απομνη-
μόνευση παρά στην ουσιαστική
μάθηση.

l Η διαφοροποίηση του τι δι-
δάσκεται, πώς διδάσκεται και μέσα
σε ποιο πλαίσιο διδάσκεται, που
είναι μια από τις βασικές αρχές
της διδασκαλίας. Πόσο εφικτό είναι

κάτι τέτοιο, όταν σχεδιάζονται κοι-
νά γραπτά για όλους τους μαθητές,
χωρίς να λαμβάνονται υπόψη ούτε
τα διαφορετικά σημεία αφετηρίας
τους, αλλά ούτε και οι διαφορετικοί
τρόποι με τους οποίους έχουν δι-
δαχθεί; Επιπρόσθετα, μια τέτοια
προσέγγιση δεν επιτρέπει να ανα-
δειχθεί η πρόοδος του κάθε μαθητή
και της κάθε μαθήτριας.

l Μεγιστοποίηση του διδακτι-
κού χρόνου για καταπολέμηση
της παραπαιδείας. Το ερώτημα εί-
ναι κατά πόσο ο τρόπος σχεδια-
σμού και υλοποίησης των τετρα-
μήνων (ειδικότερα όπως εφαρμό-
στηκαν φέτος) συμβάλλει στη με-
γιστοποίηση του διδακτικού χρό-
νου ή αντίθετα, τον συρρικνώνει,

με αποτέλεσμα οι εκπαιδευτικοί
να ρυθμίζουν το έργο και τις προ-
σπάθειές τους με βάση την «κά-
λυψη» της ύλης, και αφετέρου οι
μαθητές και μαθήτριες να δυσκο-
λεύονται να κατανοήσουν όσα δι-
δάσκονται και ενδεχομένως να
καταφεύγουν στην παραπαιδεία.

l Αξιολόγηση, η οποία να μην
ενισχύει το άγχος και να εμπεδώνει
την αποθάρρυνση. Πόσο μπορεί
να κινητοποιήσει η αξιολόγηση
τους μαθητές να συνεχίζουν να
προσπαθούν να μαθαίνουν, όταν
δεν υπάρχει μηχανισμός αναγνώ-
ρισης των φιλότιμων προσπαθειών
τους, και ενίοτε το αποτέλεσμα της
αξιολόγησης αναδεικνύει τη σύγ-
κριση και την αίσθηση αποτυχίας;

Το άγχος των εξετάσεων και οι λύσεις που προτείνει το Τμήμα Επιστημών της Αγωγής

Η επόμενη μέρα 
των εξετάσεων 

τετραμήνων
Δύο ακαδημαϊκοί προτείνουν λύσεις για άρση του αδιεξόδου 

στο οποίο έχει περιέλθει το εκπαιδευτικό σύστημα

Είναι πρόκληση για 
τον Πρόεδρο Χριστοδου-
λίδη να φανταστούν 
την τάξη του 2050 
και να την έχουν εδώ 
σε δυο-τρία χρόνια.

Πόσο μπορεί να κινητο-
ποιήσει η αξιολόγηση
τους μαθητές, χωρίς 
μηχανισμό αναγνώρισης
των προσπαθειών;

Μέχρι το τέλος Μαΐου το υπ. Παιδείας, που αυτήν την περίοδο σχεδιάζει το νέο σύστημα αξιολόγησης, θα πρέ-
πει να παρουσιάσει νομοσχέδιο που να κατευνάζει τις ανησυχίες που πυροδοτήθηκαν το τελευταίο διάστημα.

O πρόεδρος της
Ακαδημίας Επιστη-
μών, Γραμμάτων
και Τεχνών, Ανδρέ-
ας Δημητρίου και ο
πρόεδρος του Τμή-
ματος Επιστημών
της Αγωγής του
Παν. Κύπρου, Ζα-
χαρία Ζαχαρία.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΑΝΝΑΚΗ Λ. ΟΜΗΡΟΥ 

Το δέον γενέσθαι

Ε ίμαστε σε μια κρίσιμη και κα-
θοριστική στιγμή. Η αποτί-
μηση της πορείας των 49 χρό-

νων από την εθνική τραγωδία του
1974 οδηγεί σε αναντίλεκτο συμ-
πέρασμα, η τουρκική αδιαλλαξία
όχι μόνο παρέμεινε διαχρονικά
αναλλοίωτη αλλά έχει κορυφωθεί
με την αξίωση, όπως κατατέθηκε
στη Γενεύη, για λύση δύο κρατών
και για τη λεγόμενη κυριαρχική
ισότητα ως προϋπόθεσης συνομο-
σπονδίας. Κάτι που παρασκηνιακά
προωθούν οι μονίμως βυσσοδο-
μούντες Βρετανοί, όπως επιβεβαι-
ώθηκε από πρόσφατες δηλώσεις
του Βρετανού Ύπατου Αρμοστή
στην Κύπρο, ο οποίος προτρέπει
την ελληνοκυπριακή πλευρά να
προχωρήσει σε «νέες ιδέες» για να
αντιμετωπίσει τα ανησυχίες (!) και
την απογοήτευση (!) Τουρκίας και
ψευδοκράτους. Περαιτέρω η προ-
ώθηση εποικισμού της περιφραγ-
μένης περιοχής της Αμμοχώστου
και η εξαγγελία για δημιουργία βά-
σης «drones» στο Λευκόνοικο και
ναυτικής βάσης στο Μπογάζι, μαρ-
τυρούν κλιμάκωση της τουρκικής
επιδρομικότητας. Είναι φανερό ότι
οι κίνδυνοι είναι τεράστιοι καθώς

για πρώτη φορά μετά τις συμφωνίες
υψηλού επιπέδου του 1977 και 1979
που αναφέρονται σε ομοσπονδία
με μια κυριαρχία, διεθνή νομική
προσωπικότητα και υπηκοότητα
επιχειρείται η προβολή προς συ-
ζήτηση συνομοσπονδιακής λύσης.
Και αυτό γιατί η αξίωση για λύση
δύο κρατών είναι πρόδηλο ότι κα-
τατέθηκε στο πλαίσιο μιας δια-
πραγματευτικής τακτικής. Με τε-
λικό στόχο τη συνομοσπονδία, που
θα παρουσιαστεί μάλιστα ως «υπο-
χώρηση», αφού γίνει αποδεκτή η
λεγόμενη «κυριαρχική ισότητα».

Ενώπιον αυτών των αδιαμφι-
σβήτητων δεδομένων προκύπτουν
αυτονόητα καθήκοντα. 

1) Πρώτιστο καθήκον η προώθη-
ση πολιτικών και διπλωματικών
σχεδιασμών, ενεργειών και πρω-
τοβουλιών που να κινούνται σε
απόκρουση κάθε προσπάθειας για
λύση συνομοσπονδίας ή αναγνώ-
ρισης του ψευδοκράτους μέσω από-
δοσης λεγόμενης «κυριαρχικής ισό-
τητας στις δύο κοινότητες».

2) Η Γενική Γραμματεία του ΟΗΕ
θα πρέπει να λάβει ευκρινές το μή-
νυμα ότι η Κυπριακή Δημοκρατία
και η ελληνική κυπριακή πλευρά

δεν είναι διατεθειμένη να προσέλθει
σε νέα πενταμερή ή σε οποιεσδή-
ποτε άλλες διαπραγματεύσεις όσο
βρίσκεται σε ημερήσια διάταξη η
τουρκική αξίωση λύσης δύο κρατών. 

3) Να προβάλλεται η ετοιμότητά
μας για συνομιλίες στη βάση των
ψηφισμάτων και των αποφάσεων
του ΟΗΕ και των αρχών του Διε-
θνούς και του Ευρωπαϊκού Δικαίου. 

4) Δεδομένης της ιδιότητας της
Κυπριακής Δημοκρατίας ως χώ-
ρας-μέλους της Ε.Ε. να απαιτήσουμε
ανυποχώρητα την ενεργό ανάμιξη
της Ε.Ε. στις διαδικασίες και τις
προσπάθειες για λύση του Κυπρια-
κού. Προς αυτή την κατεύθυνση
ορθώς ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
προωθεί την πρωτοβουλία για διο-
ρισμό ειδικού απεσταλμένου από
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο για το
Κυπριακό, πολιτικής προσωπικό-
τητας εγνωσμένου κύρους, αντι-
κειμενικότητας και αμεροληψίας.
Και όχι τεχνοκράτη όπως συνέβαινε
στο παρελθόν. Ασφαλώς το Κυ-
πριακό είναι ένα διεθνές πρόβλημα
εισβολής και κατοχής και εντάσ-
σεται στο πλαίσιο του ΟΗΕ. Ταυ-
τόχρονα, όμως, είναι ένα ευρωπαϊκό
πρόβλημα και δεν είναι νοητή η

απουσία της Ε.Ε. Άλλωστε λύση
που θα προσκρούει στον ευρωπαϊκό
νομικό πολιτισμό δεν μπορεί να
έχει τη σύμφωνο γνώμη της Ε.Ε.
Ταυτόχρονα θα πρέπει να επιδιώ-
ξουμε, μετά από σωστή προετοι-
μασία την υιοθέτηση από ένα προ-
σεχές Ευρωπαϊκό Συμβούλιο δέσμης
αρχών στη λύση του Κυπριακού
προκειμένου η λύση να είναι συμ-
βατή με το Ευρωπαϊκό Δίκαιο.

5) Η εθνική συνεννόηση και ομο-
ψυχία Κύπρου – Ελλάδας αποτελεί
προϋπόθεση «εκ των ων ουκ άνευ»
για να είναι αποτελεσματική μια
εθνική στρατηγική στο Κυπριακό.
Χρειάζεται επανακαθορισμός προ-
τεραιοτήτων, εις βάθος μελέτη των
δεδομένων και ο πλήρης συντονι-
σμός σε όλα τα επίπεδα. Αυταπάτες
δεν πρέπει να υπάρχουν. Η διαφύ-
λαξη του ρόλου Ελλάδας και Κύπρου
ως πόλων σταθερότητας ενταγμέ-
νων σε ένα περιφερειακό σύστημα
ασφάλειας, προϋποθέτει συγκεκρι-
μένο εθνικό σχεδιασμό και πολιτικές
και διπλωματικές κινήσεις που θα
λαμβάνουν σοβαρά υπόψη τη συ-
νεχιζόμενη τουρκική απειλή. Μια
αξιόπιστη εθνική στρατηγική σε
πολιτικό, διπλωματικό και αμυντικό

πεδίο είναι το ζητούμενο για τις
δύο χώρες με απόλυτο και διαρκή
συντονισμό. Παρά το ότι κανένας
δεν πρέπει να αντιμάχεται τη βελ-
τίωση των ελληνοτουρκικών σχέ-
σεων, εν τούτοις η πρόσφατη συμ-
φωνία Δένδια – Τσαβούσογλου για
αμοιβαία υποστήριξη από την μεν
Ελλάδα, της εκλογής Τούρκου γραμ-
ματέα στον Ι.Μ.Ο. (Διεθνής Ναυτι-
λιακός Οργανισμός του ΟΗΕ), από
δε την Τουρκία της εκλογής της Ελ-
λάδας ως μη μονίμου μέλους του
Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ,
δημιουργεί απορίες και εύλογη ανη-
συχία. Η Τουρκία απαγορεύει τον
ελλιμενισμό πλοίων υπό κυπριακή
σημαία στα τουρκικά λιμάνια. Είναι
δυνατό η Ελλάδα να στηρίζει την
αναβάθμιση συμμετοχής της Τουρ-
κίας σε ένα διεθνή οργανισμό, ο
οποίος συνδέεται άμεσα με θέματα
ναυτικού και θαλασσίου δικαίου;
Μήπως η «διπλωματία των σεισμών
οδηγεί σε ετεροβαρείς από πλευράς
Ελλάδας συμπεριφορές;

Τελικά, χρειάζεται ένας σαφής
προγραμματισμός ενεργειών και
πρωτοβουλιών, Ένας εθνικός σχε-
διασμός που θα μας βγάζει από την
αμηχανία και θα μας παρουσιάζει

συγκροτημένους και έτοιμους να
προωθήσουμε τις δεδομένες στρα-
τηγικές επιλογές μας. Η εποχή των
γενικού χαρακτήρα διαπιστώσεων
και αναφορών πρέπει να αφεθεί
οριστικά στο παρελθόν. Πρέπει με
γρήγορους ρυθμούς να περάσουμε
σε πολιτικές αποφάσεις, κινήσεις,
βήματα και πρωτοβουλίες. Πρώτι-
στος στόχος η επαναφορά του Κυ-
πριακού στη βάση του Διεθνούς
και του Ευρωπαϊκού Δικαίου.

Η αποτροπή αλλοίωσης της δια-
πραγματευτικής βάσης των συνο-
μιλιών και του πλαισίου λύσης του
Κυπριακού. Η αχρήστευση προ-
ώθησης συνομοσπονδιακής λύσης
ή λύσης δύο κρατών που θα είναι
ότι χειρότερο για τον κυπριακό
λαό, Ελληνοκύπριους και Τουρκο-
κύπριους, αφού όχι μόνο θα οδη-
γήσει σε μόνιμο διαχωρισμό αλλά
θα εξασφαλίσει στην Τουρκία μό-
νιμη επικυριαρχία σε όλο τον κυ-
πριακό χώρο. Η πρόκληση είναι
για όλους μεγάλη και οι ευθύνες
ιστορικές.

Ο κ. Γιαννάκης Λ. Ομήρου είναι πρώην
πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώ-
πων.

Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Ο «μεμονωμένος» κατά την κοινο-
βουλευτική ορολογία πλέον βου-
λευτής Κωστής Ευσταθίου σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ξεκαθαρίζει
ότι δεν συμμετέχει στη διαδικασία
που βρίσκεται σε εξέλιξη για τη δη-
μιουργία νέας πολιτικής στέγης,
γιατί θεωρεί ότι το εγχείρημα αυτό
είναι πρόωρο και γιατί πιστεύει ακό-
μη ότι υπάρχουν δημοκρατικά και
πατριωτικά ανακλαστικά στην ΕΔΕΚ
που ίσως οδηγήσουν τα πράγματα
στο καλύτερο. Προσθέτει ότι βρίσκει
πολύ ενδιαφέρουσα την προοπτική
να επιστρέψει στη τοπική αυτοδι-
οίκηση, εξηγώντας ότι υπό συνθή-
κες θα τον ενδιέφερε η προοπτική
μιας ανεξάρτητης υποψηφιότητας
για τον Δήμο Λευκωσίας. Σε σχέση
με την ΕΔΕΚ αναφέρει ότι «πλέον
είναι ένα κόμμα αναξιοπρεπές, το
οποίο έχει χάσει τον προσανατο-
λισμό του και τη σοσιαλιστική του
ταυτότητα».
–Είστε τελικά ανεξάρτητος βου-
λευτής ή διαγραμμένος από την
ΕΔΕΚ σοσιαλιστής βουλευτής
Λευκωσίας;

–Ο τίτλος μου στη βουλή είναι
«μεμονωμένος» σοσιαλιστής βου-
λευτής. Με Βάση τον κανονισμό
της Βουλής και το Σύνταγμα δεν
υπάρχουν ανεξάρτητοι, αλλά με-
μονωμένοι βουλευτές και βουλευτές
οι οποίοι ανήκουν σε ομάδες και
κόμματα. Μετά τη διαγραφή μου
από τον Μαρίνο Σιζόπουλο και την
ομάδα του, εννοείται ότι είμαι μόνος
μου, αλλά παραμένω ένας σοσια-
λιστής βουλευτής. 
–Είστε πικραμένος από την εκ-
δίωξή σας; 

–Θα σας απαντήσω με κάτι που
μου είπε ο πατέρας μου, εκ των
ιδρυτών της ΕΔΕΚ μετά τη διαγρα-
φή. Μου είπε επί λέξει ότι έστησαν
ένα κόμμα με χίλιους δυο κινδύνους
ζωής. Πως όταν ήμασταν παιδιά,
ο ίδιος κοίταζε κάθε πρωί κάτω
από το αυτοκίνητο μήπως έχει το-
ποθετηθεί βόμβα. Πρόσεχαν να
μην τους δολοφονήσουν, τους πα-
ρακολουθούσαν και τους απειλού-
σαν. Ότι ήταν μέσα σε αυτές τις
συνθήκες που έστησαν ένα κόμμα
και ήρθαν τώρα οι λαθρεπιβάτες
να μας διώξουν από το σπίτι μας,
το κόμμα μας. Αυτό νομίζω τα λέει
όλα. 
–Ποιο πιστεύετε θα είναι το μέλ-
λον της ΕΔΕΚ με βάση και τα ση-
μερινά δεδομένα;

–Μακάρι να διαψευστώ αλλά
φαίνεται πλέον ότι η ΕΔΕΚ έχει
πάρει μια πορεία μη αναστρέψιμη
προς την καταστροφή. Είναι πλέον
ένα κόμμα αναξιοπρεπές, είναι
κόμμα το οποίο έχει χάσει τον προ-
σανατολισμό του και τη σοσιαλι-
στική του ταυτότητα. Αυτές οι συμ-
περιφορές του Μαρίνου Σιζόπουλου
και της παρέας του δεν έχουν καμία
σχέση με τη δημοκρατία και τον
σοσιαλισμό που πρεσβεύει το κί-
νημα. Σε ό,τι αφορά το Κυπριακό
δεν υπάρχει προσανατολισμός
και συνέπεια. Άλλα έλεγαν πριν

από έξι μήνες και άλλα σήμερα. 
–Η ΕΔΕΚ, βγήκε κερδισμένη από
την υποστήριξη Χριστοδουλίδη;

–Ήταν τακτικισμός η στήριξη,
προκειμένου να κρυφτούν πίσω
από τα ποσοστά του συγκεκριμένου
προσώπου. Προσπάθησαν να πι-
στωθούν τη μεγάλη δημοφιλία και
την υψηλή δημοτικότητα, όχι του
κόμματος αλλά του ίδιου του Νίκου
Χριστοδουλίδη, ο οποίος και χωρίς
τη στήριξη της ηγεσίας της ΕΔΕΚ
θα έπαιρνε το ποσοστό που έλαβε
και στο πρώτο και στον δεύτερο
γύρο.
–Εσείς έχετε σκεφτεί το πολιτικό
σας μέλλον;

–Όχι, δεν έχω σκεφτεί επί του
παρόντος τίποτα. Έχω ακόμα τρία
χρόνια ως βουλευτής και θα κάνω
το καθήκον μου, με βάση τη συνεί-
δηση, την ιδεολογία και τα πιστεύω
μου. Από εκεί και πέρα θα σκεφτώ
τα επόμενα βήματα. Άλλωστε δεν
είχα πρόθεση να επαναδιεκδικήσω
εκλογή. Δίνω και μια απάντηση στα
διάφορα παπαγαλάκια που λέγουν
ότι ο λόγος που διαφώνησα με τον
Μαρίνο Σιζόπουλο ήταν η επιθυμία
μου να διεκδικήσω για τρίτη θητεία
και ότι αυτός δεν μου επέτρεψε.
Μην ξεχνάτε ότι πρωτοστάτησα
στο να ψηφιστεί η καταστατική
πρόνοια για δύο μόνο θητείες. Βε-
βαίως για τον Μαρίνο Σιζόπουλο οι
πρόνοιες του καταστατικού δεν
είναι και πολύ σημαντικές. Δείτε τι
έκανε με τις πρόνοιες περί συνε-
δρίου, με την καταστατική πρόνοια
περί της αντίθεσης της ΕΔΕΚ στη
διχοτομική Διζωνική. Ούτως ή άλλως
πιστεύω ότι δέκα χρόνια βουλευτής
είναι αρκετά. Είχα την τιμή να είμαι
και πέντε χρόνια δήμαρχος Λατσιών.
Δεν επιζητώ και δεν καίγομαι ούτε
για τα αξιώματα, ούτε για την κα-
ρέκλα. Δόξα τω Θεώ, μπορώ να ζήσω
και χωρίς αυτά. Αντιθέτως, θεωρώ
ότι έχω μια πολυετή πορεία για την
οποία νιώθω περήφανος όπως και
για την προσφορά μου από τη θέση
του αντιπροέδρου της Σοσιαλιστικής
Ομάδας στην Κοινοβουλευτική Συ-
νέλευση του Συμβουλίου της, είμαι

μέλος της κυπριακής αντιπροσω-
πείας, μία θέση από την οποία προ-
σπάθησε να με απομακρύνει ο Μα-
ρίνος Σιζόπουλος, αλλά δεν το επέ-
τρεψαν οι συνάδελφοί μου στην
Ευρώπη.
–Έχει τεθεί και θέμα σε σχέση
και με την απομάκρυνσή σας
από την Επιτροπή Εσωτερικών
της βουλής. Υπάρχει αίτημα του
κ. Σιζόπουλου ενώπιον της Επι-
τροπής Επιλογής.

–Πρώτα θέλω να ξεκαθαρίσω
ότι η Επιτροπή Επιλογής με βάση
και τον κανονισμό διορίζει. Δεν έχει
δικαίωμα να παύσει, ούτε να αντι-
καταστήσει βουλευτές. Με βάση
λοιπόν το Σύνταγμα έχω διοριστεί
σε συγκεκριμένες επιτροπές, όπως
όλοι οι υπόλοιποι συνάδελφοί μου.
Όμως, επειδή έχω κυριολεκτικά βα-
ρεθεί να ασχολούμαι με τον Σιζό-
πουλο και για να μην εμπλακώ εκ
νέου σε μίζερες συζητήσεις, έχω
πρόθεση με σχετική επιστολή να
ενημερώσω την πρόεδρο της Βου-
λής ότι του παραχωρώ τη θέση μου
στην Επιτροπή Εσωτερικών ώστε
να σταματήσει εδώ η όλη συζήτηση

και να ησυχάσει και ο ίδιος. Επα-
ναλαμβάνω ότι παραχωρώ τη θέση
μου στην Επιτροπή και στον Σιζό-
πουλο και δεν με αντικαθιστά. Θα
συνεχίσω να προσφέρω μέσα από
τις υπόλοιπες επιτροπές στις οποίες
είμαι μέλος και πιθανόν και από
την Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων, στην οποία μου ζητήθηκε
να συμμετάσχω. 
–Η διεκδίκηση θέσης στην Ευ-
ρωβουλή είναι στις σκέψεις σας;

–Στις προηγούμενες ευρωεκλο-
γές μου είχε γίνει πρόταση από τον
Μαρίνο Σιζόπουλο αλλά τότε η οι-
κογένειά μου περνούσε πολύ δύ-
σκολα. Τότε δεν την αποδέχτηκα.
Δεν αποκλείω τίποτα αλλά δεν είναι
κάτι που επιδιώκω. 
–Το ενδεχόμενο να επιστρέψετε
στη τοπική αυτοδιοίκηση είναι
μέσα στις σκέψεις σας;

–Βρίσκω πολύ ενδιαφέρουσα
μία τέτοια προοπτική. Με την εκτε-
λεστική εξουσία και την τοπική αυ-
τοδιοίκηση είσαι δίπλα στον πολίτη.
Στη Βουλή είσαι νομοθέτης. Ανα-
λαμβάνεις νομοθετικές πρωτοβου-
λίες, μελετάς τους νόμους, ελέγχεις

την εκτελεστική εξουσία. Στην το-
πική αυτοδιοίκηση όμως ασκείς
εξουσία για τα απλά και τα καθη-
μερινά και αν το κάνεις προς όφελος
του απλού πολίτη, το συναίσθημα
είναι υπέροχο. 
–Θα είστε δηλαδή υποψήφιος
στις επόμενες δημοτικές εκλο-
γές; 

–Υπό περιστάσεις πιθανόν να
με ενδιέφερε ο Δήμος Λευκωσίας.
Βάσει του νόμου, δικαίωμα υπο-
βολής υποψηφιότητας έχει κάτοι-
κος του Δήμου ή αν έχεις στον
Δήμο την επαγγελματική σου έδρα.
Ήταν δική μου πρόταση πριν από
κάποια χρόνια, χωρίς να έχω βε-
βαίως υπόψη ότι θα διωχθώ από
την παρέα του Σιζόπουλου και άρα
θα ήμουν ελεύθερος να κάνω ό,τι
θεωρώ σωστό. Προβληματίζομαι,
όντως, στο τι θα κάνω στις επόμε-
νες δημοτικές. 
–Θα μιλάμε για μία υποψηφιό-
τητα που θα στηρίζεται από συγ-
κεκριμένα κόμματα;

–Αν προκύψει κάτι συγκεκριμέ-
νο, θα είναι μία ανεξάρτητη υπο-
ψηφιότητα.

Θεωρώ πρόωρο 
το εγχείρημα
για δημιουργία
νέου κόμματος
–Υπάρχουν σε εξέλιξή διερ-
γασίες για τη δημιουργία ενός
νέου πολιτικού κόμματος, ποια
η εμπλοκή σας;

–Είναι γεγονός ότι υπάρχει
σε εξέλιξη μία διαδικασία και
πραγματικά εύχομαι να πετύχει.
Εύχομαι κάθε επιτυχία στον Δη-
μήτρη Παπαδάκη, στον Γιώργο
Βαρνάβα και σε πολλούς άλλους
πολίτες που διεκδικούν και ορ-
θώνουν πολιτικό λόγο ή ψά-
χνουν πολιτική στέγη, όμως εγώ
δεν συμμετέχω σε αυτό, για δύο
λόγους. Πρώτον, διότι θεωρώ
ότι το εγχείρημα αυτό είναι πρό-
ωρο. Η ίδρυση και λειτουργία
ενός κόμματος υπαγορεύεται
από την κοινωνία και όχι το αν-
τίθετο. Κατά δεύτερον, ίσως να
με πείτε ρομαντικό, πιστεύω
ότι ακόμη υπάρχουν δημοκρα-
τικά και πατριωτικά ανακλαστι-
κά στην ΕΔΕΚ, όχι ασφαλώς από
την «ηγεσία», αλλά από τη βάση,
που ίσως οδηγήσουν τα πράγ-
ματα στο καλύτερο. Εύχομαι
παράλληλα το καλύτερο σε οποι-
αδήποτε νέα κίνηση που τα-
ράσσει τα λιμνάζοντα ύδατα
της πολιτικής ζωής του νησιού
μας.
–Θα αποκλείατε και πιθανή
μελλοντική συνεργασία, με
ανθρώπους που δηλώνουν σο-
σιαλιστές; 

–Με την πανανθρώπινη ιδε-
ολογία του σοσιαλισμού και
τους σοσιαλιστές με ενώνουν
αγώνες ζωής. Ασφαλώς και δεν
αποκλείω μελλοντική συνερ-
γασία με όλους εκείνους που
ενστερνίζονται τα ίδια ιδανικά
μαζί μου και με τους οποίους
έχουμε κοινές έγνοιες. 
–Πιστεύετε ότι ζούμε στην
εποχή που το απολιτίκ κερ-
δίζει έδαφος; 

–Ειδικά στην Κύπρο, όπου
λαμβάνουμε τα μηνύματα των
καιρών λίγο αργοπορημένα, η
απολιτίκ κερδίζει ακόμα. Για
ένα διάστημα κυριάρχησε στην
Ευρώπη η θεωρία ότι όλοι είναι
το ίδιο, ότι όλα τα ζητήματα λύ-
νονται τεχνοκρατικά χωρίς ιδε-
ολογικό ή πολιτικό υπόβαθρο
όμως η εμπειρία έχει διδάξει ότι
δεν μπορεί ο αυτόματος πιλότος
να λύσει τα προβλήματα του
ανθρώπου και της κοινωνίας.
Ήδη στη Γαλλία είναι φανερό
ότι ο απολιτίκ Μακρόν δεν απο-
τελεί απάντηση στα προβλήμα-
τα της κοινωνίας ούτε και μπορεί
να τα λύσει με απολιτίκ ή με τε-
χνοκρατικό μόνο τρόπο. Χρει-
άζεται συνέργεια, χρειάζεται
υπόβαθρο ιδεολογικό προκει-
μένου να χαραχθεί η πορεία
μιας κοινωνίας. 

Hρθαν οι λαθρεπιβάτες
να μας διώξουν από το
σπίτι μας, το κόμμα μας. 

Επειδή έχω κυριολεκτικά βαρεθεί να ασχολούμαι με τον Σιζόπουλο και για να μην εμπλακώ εκ νέου σε μίζερες συζη-
τήσεις, του παραχωρώ τη θέση μου στην Επιτροπή Εσωτερικών ώστε να σταματήσει εδώ η όλη συζήτηση και να ησυ-
χάσει και ο ίδιος, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο βουλευτής Κωστής Ευσταθίου.

Θα με ενδιέφερε 
ο Δήμος Λευκωσίας
Εύχομαι κάθε επιτυχία σε όσους ψάχνουν πολιτική στέγη 

όμως εγώ δεν συμμετέχω σε αυτό, λέει ο Κωστής Ευσταθίου

Μακάρι να διαψευστώ
αλλά φαίνεται πλέον ότι
η ΕΔΕΚ έχει πάρει μια
πορεία μη αναστρέψιμη
προς την καταστροφή. 
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Τ ον τελευταίο καιρό συχνά με
ρωτούν, σε κοινωνικές συνα-
ναστροφές, «τι συμβαίνει στο

Πανεπιστήμιο Κύπρου;». Όσοι και
όσες θέτουν το ερώτημα δεν εν-
διαφέρονται ιδιαίτερα για τα εσω-
τερικά του Πανεπιστημίου Κύπρου
(Π.Κ.). Ρωτούν καλοπροαίρετα, ως
ενημερωμένοι πολίτες, οι οποίοι
είδαν ή άκουσαν, στα ΜΜΕ και στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, δη-
λώσεις, αντεγκλήσεις, και συνεν-
τεύξεις, αφενός για τη διαμάχη του
Π.Κ. με την Ελεγκτική Υπηρεσία
(Ε.Υ.), αφετέρου για σημαντικό οι-
κονομικό έλλειμμα του Π.Κ.

Οι Εκθέσεις της Ε.Υ. για δημόσιους
οργανισμούς προκαλούν, εύλογα,
συζητήσεις. Η Ε.Υ. πάντοτε βρίσκει
κάποιες αβλεψίες ή παρατυπίες
και, ενίοτε, εγείρει αμφιβολίες για
αποφάσεις του ελεγχόμενου οργα-
νισμού, στις οποίες αυτός καλείται
να απαντήσει. Κάθε έλεγχος, όταν
είναι ουσιαστικός, θέτει ερωτήματα.
Δεν σημαίνει, όμως, ότι όλα τα ερω-
τήματα δεν έχουν πειστικές απαν-
τήσεις. Όσο περισσότερο θεσμικές
είναι οι συζητήσεις, τόσο το καλύ-
τερο για τον ελεγχόμενο οργανισμό.
Αντιθέτως, όσο η διαμάχη θεσμών
καθίσταται δημόσιο θέαμα ή ακρό-
αμα, τόσο ο δημόσιος λόγος εκτρα-
χύνεται. Τα επιμέρους σημεία της
τριβής, τότε, διευρύνονται, και νέα,
πιο αιχμηρά, θέματα αχρείαστα τί-
θενται. 

Η Ε.Υ. επικρίνει το Π.Κ. για μερικές
αποφάσεις του. Σε μερικά θέματα
έχει δίκιο, σε άλλα όχι. Από τη
στιγμή, όμως, που η συζήτηση διε-
ξάγεται στο Τουίτερ, μετατρέπεται
σε διαμάχη, με συνέπεια οι όποιες
αβλεψίες ή λάθη του Π.Κ. να με-
τατρέπονται σε μομφές σε βάρος
του. «Το Πανεπιστήμιο Κύπρου,
πέρα από πρότυπο Γνώσης, Έρευ-
νας και Αριστείας, που είναι, οφεί-
λει να είναι και πρότυπο Χρηστής
Διοίκησης. Δυστυχώς, αυτό δεν
συμβαίνει», έγραψε στο Τουίτερ
ο βουλευτής κ. Παντελίδης. Προ-
σέξτε το άλμα από συγκεκριμένα
θέματα σε ηχηρές γενικεύσεις περί
μη χρηστής διοίκησης.   Το Π.Κ.
ζημιώνεται από αβάσιμες γενικεύ-
σεις και πρέπει να κάνει ό,τι μπορεί
για να μη δίνει λαβή σε τέτοιες
μομφές. Δεν το κάνει πάντα. Αρ-
κούν αδέξιες συνεντεύξεις ή τουίτ
της ηγεσίας του για να τροφοδο-
τήσουν επιζήμιες διαμάχες. Το
Π.Κ. χάνει, έτσι, πολύτιμο πολιτικό
κεφάλαιο. Πώς θα πείσει την Ε.Υ.
για την ορθότητα των ακαδημαϊ-
κών πολιτικών του και, γενικότερα,
των επιλογών του όταν ο γενικός
ελεγκτής αισθάνεται ότι ο «Πρύ-
τανης εκτοξεύει χολή και όξος»
σε βάρος του; Δεδομένων του υψη-
λού κύρους της Ε.Υ. στην κοινή
γνώμη και της επιρροής της στη
Βουλή, η δημόσια αντιπαράθεση
της ηγεσίας του Π.Κ. με την Ε.Υ.,

μόνο ζημιά θα κάνει στο Π.Κ. Επί-
μαχα θέματα συζητούνται γόνιμα
σε θεσμικό επίπεδο, σε πνεύμα
αμοιβαίου σεβασμού.

Αυτό, όμως, που έκανε μεγαλύ-
τερη ζημιά είναι η διαρροή στα
ΜΜΕ στοιχείων της Έκθεσης του
Εσωτερικού Ελεγκτή του Π.Κ. για
οικονομικό έλλειμμα (χρηματο-
δοτικό κενό) ύψους 26,8 εκατ. ευ-
ρώ, και η μετέπειτα διαχείριση
της Έκθεσης. Η Έκθεση παρου-
σιάστηκε εσωτερικά, και εμφανίζει
το Π.Κ. να έχει μια διαφορά 26,8
εκατ. μεταξύ οικονομικών διαθε-
σίμων και οικονομικών υποχρε-
ώσεων. Οι Οικονομικές Υπηρεσίες
του Π.Κ. θεωρούν ότι το έλλειμμα
είναι μικρότερο κατά 1,6 εκατ.
Έστω κι έτσι, σημαντικό έλλειμμα
υπάρχει. Η Έκθεση, ωστόσο, δεν
υιοθετήθηκε επισήμως από το
Π.Κ. Σε ραδιοφωνική συνέντευξή

του, ο πρύτανης την αμφισβήτη-
σε. Οι παραδοχές και τα στοιχεία
της Έκθεσης ερευνώνται ως προς
την εγκυρότητά τους, ειπώθηκε.
Αν, όμως, η Έκθεση ήταν περισ-
σότερο κείμενο εργασίας και όχι
επίσημο πόρισμα, γιατί παρου-
σιάστηκε εσωτερικά και σχολιά-
στηκε ραδιοφωνικά; Όταν ο εκτε-
λεστικός επικεφαλής του οργα-
νισμού εμφανίζεται δημοσίως να
μη γνωρίζει πόσο είναι το έλλειμμα
και να αμφισβητεί Έκθεση ανε-
ξάρτητου λειτουργού του, σίγουρα
δεν κερδίζει τις εντυπώσεις. Η
κοινή γνώμη διερωτάται τι πραγ-
ματικά συμβαίνει. 

Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι
δεν πρόκειται για υπόθεση υπε-
ξαίρεσης κονδυλίων αλλά για κακό
οικονομικό σχεδιασμό. Τα κρίσιμα
ερωτήματα είναι: αν η τάξη μεγέ-
θους του ελλείμματος είναι αυτή
που είναι, γιατί και πώς προέκυψε;
Αλλά και μικρότερο να είναι το
έλλειμμα, γιατί το ΠΚ εξάντλησε
τα αποθεματικά του, τα οποία
είναι ζωτικής σημασίας για την
καλή λειτουργία του οργανισμού;
Πώς θα καταφέρει να παράσχει
υψηλού επιπέδου υπηρεσίες στους
διδακτορικούς φοιτητές του και
επαρκείς πόρους για έρευνα στο
ακαδημαϊκό προσωπικό χωρίς
αποθεματικά; Ποιοι ήταν αρμόδιοι
να χτυπήσουν το καμπανάκι; Αν
το χτύπησαν, γιατί δεν ακούστη-
καν; Αν δεν το χτύπησαν, γιατί;

Ποιος θα αναλάβει την ευθύνη
για τον οικονομικό εκτροχιασμό,
και πώς; 

Δεν υπάρχουν ακόμη απαντήσεις
σε αυτά τα ερωτήματα. Είμαι βέ-
βαιος ότι το Π.Κ. θα τις αναζητήσει
με οργανωμένο και αμερόληπτο
τρόπο. Αν μη τι άλλο, αυτό επιτάσ-
σουν η ηθική της ορθολογικής δια-
χείρισης, η διοικητική λογοδοσία,
και η ανόρθωση του τρωθέντος κύ-
ρους του. Ήδη η ΕΥ, με ανακοίνωσή
της, ζητάει να λάβει την Έκθεση
του Εσωτερικού Ελεγκτή. Το κύρος
του οργανισμού εξαρτάται από τη
διαφάνεια, την ειλικρίνεια και την
ορθολογικότητα με την οποία θα
χειριστεί το θέμα. Η οικονομική
κρίση παρέχει ευκαιρία για ανα-
στοχασμό.

«Πώς είναι δυνατόν», έχω ακούσει
να ρωτούν, «εσείς που έχετε τόσους
εμπειρογνώμονες - ειδικούς που
συμβουλεύουν άλλους - να μην ξέ-
ρετε τι σας γίνεται;». Είναι το κα-
λοπροαίρετο ερώτημα του απλού
ανθρώπου που, εντυπωσιασμένος
από το κύρος των ακαδημαϊκών
διακρίσεων του Π.Κ., δεν κάνει τη
διάκριση μεταξύ του διανοητικού
κεφαλαίου του Π.Κ. και του τρόπου
διοίκησης του οργανισμού. Η δια-
φορά είναι ουσιώδης. Τα πανεπι-
στήμια, ως οργανισμοί εντάσεως
γνώσης, χαρακτηρίζονται από απο-
κεντρωμένη δομή. Όταν, μάλιστα,
εκλέγουν την ηγεσία τους, όπως
το Π.Κ., θυμίζουν «ομοσπονδίες»,
στις οποίες οι ακαδημαϊκές οντό-
τητες προβάλλουν ισότιμες αξιώ-
σεις. Αυτό σημαίνει ότι το πανεπι-

στήμιο συχνά αποφεύγει να κάνει
δύσκολες επιλογές μεταξύ εναλλα-
κτικών. Απουσιάζουν στρατηγικά
κριτήρια συμπεριφοράς στη λήψη
αποφάσεων. Αντιπαραγωγικές δα-
πάνες (π.χ. σε επιπλέον διοικητικό
προσωπικό) συμφύρονται με πα-
ραγωγικές επενδύσεις σε ερευνη-
τικά κέντρα. Στο μέτρο που κρίσιμες
αποφάσεις λαμβάνονται από επι-
τροπές, απουσιάζει η συνολική ει-
κόνα, ενώ η ευθύνη διαχέεται. Σε
ένα σύστημα αιρετών αξιωματού-
χων πάντα υπάρχει ο κίνδυνος ανά-
πτυξης πελατειακών κριτηρίων στη
λήψη αποφάσεων. Το σύστημα, εν
ολίγοις, είναι επιρρεπές σε δαπάνες,
χωρίς στρατηγικά κριτήρια προ-
τεραιοποίησής τους. Δεδομένου
ότι η κρατική χρηματοδότηση πάν-
τα θα έχει οροφή, όταν οι δαπάνες

δεν συνοδεύονται από συστηματικό
έλεγχο συγκράτησης του κόστους,
προτεραιοποίηση επιλογών, και
προσέλκυση γενναιόδωρων δωρε-
ών, δημιουργείται έλλειμμα όπως
το σημερινό.   

Το ακαδημαϊκό σύστημα είναι εγ-
γενώς πολυφωνικό, στο οποίο η
ακαδημαϊκή εργασία δεν επιδέχεται
εύκολη τυποποίηση. Η αξία της
αυτονομίας κυριαρχεί. Αυτό έχει
ως αποτέλεσμα να μη δίνεται ιδι-
αίτερη σημασία σε μη ακαδημαϊκά,
αλλά εξόχως σημαντικά, θέματα
διοίκησης, κόστους και αποτελε-
σματικότητας. Σύγχρονα συστή-
ματα διοίκησης απουσιάζουν ή δεν
έχουν πλήρως καθιερωθεί, η τε-
χνολογία είναι συχνά παλαιάς κο-
πής. Σε τέτοιους οργανισμούς, αν
δεν υπάρχει στιβαρή διοίκηση, ελ-
λοχεύει ο κίνδυνος του οικονομικού
εκτροχιασμού. 

Για την καλή λειτουργία ενός πα-
νεπιστημίου, η ακαδημαϊκή αυτο-
νομία πρέπει να γίνεται σεβαστή
και, συγχρόνως, να εξισορροπείται
από θεσμικά αντίβαρα. Στο σύστη-
μα διακυβέρνησης του Π.Κ. υπάρχει
η σημαντική θέση του διευθυντή
Διοίκησης και Οικονομικών. Για
περίπου τρία χρόνια η θέση είναι
κενή. Η αλληλοεπικάλυψή της με
τη θέση του αντιπρύτανη Διεθνών
Σχέσεων, Διοίκησης και Οικονο-
μικών δημιουργεί ασάφειες και
συγκρούσεις στις αρμοδιότητες.
Απολογιστικές εκθέσεις, όπως αυτή
του Εσωτερικού Ελεγκτή, δεν είναι
θεσμός. Το σύστημα λήψης διοι-
κητικών αποφάσεων πάσχει από
γραφειοκρατίτιδα. Η ευθύνη δια-
χέεται. Η αδράνεια είναι συνήθης.
Απουσιάζει συχνά η αίσθηση της
κρισιμότητας του χρόνου. Εν ολί-
γοις, αν και το Π.Κ. πλεονεκτεί ακα-
δημαϊκά, μειονεκτεί διοικητικά.

Το χρηματοδοτικό κενό είναι μια
ευκαιρία όπως το Π.Κ. επανεξετάσει
το μοντέλο διοίκησής του. Ιστορικά,
ο οργανισμός δεν έχει εμπεδώσει
τη νοοτροπία της αναστοχαστικής
συζήτησης των προβλημάτων του.
Το Π.Κ., ως κλασική γραφειοκρατία,
έμαθε να είναι διαδικασιολάγνο
και αμυντικό, ως υψηλών ακαδη-
μαϊκών επιδόσεων οργανισμός εύ-
κολα προσφεύγει στην αυτο-επι-
βεβαίωση, και ως δημόσιο ίδρυμα
τείνει να αναβάλλει τη λήψη δύ-
σκολων αποφάσεων. Ήρθε, πλέον,
η ώρα που δεν θα μπορεί να το
κάνει άλλο. Όπως συνέβη σε εθνικό
επίπεδο, η οικονομική κρίση συγ-
κεντρώνει το μυαλό και ζητά ρη-
ξικέλευθες λύσεις. «Το θέμα είναι
τώρα τι λες», όπως λέει ο ποιητής.

O κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής Στρατηγικής Διοίκησης στην Έδρα
Columbia Ship Management στο Πανε-
πιστήμιο Κύπρου.
www.htsoukas.com

«Τι συμβαίνει στο Πανεπιστήμιο Κύπρου;»
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

<<<<<<<

Για την καλή λειτουργία
ενός πανεπιστημίου, 
η ακαδημαϊκή αυτονο-
μία πρέπει να γίνεται 
σεβαστή και, συγχρόνως,
να εξισορροπείται 
από θεσμικά αντίβαρα.

Το Πανεπιστήμιο Κύπρου ζημιώνεται από αβάσιμες γενικεύσεις και πρέπει να κάνει ό,τι μπορεί για να μη δίνει λαβή
σε τέτοιες μομφές. Δεν το κάνει πάντα. Αρκούν αδέξιες συνεντεύξεις ή τουίτ της ηγεσίας του για να τροφοδοτήσουν
επιζήμιες διαμάχες.

Γ ιατί συζητάμε ακόμη για τους
λεγόμενους «αιώνιους» φοι-
τητές; Είναι γιατί επιβαρύνουν

τη διοικητική λειτουργία; Είναι
γιατί επιβαρύνουν τις επιδόσεις
των πανεπιστημίων μας στις διε-
θνείς κατατάξεις, αφού ο ρυθμός
αποφοίτησης είναι μικρός και η
αναλογία διδασκόντων - διδασκο-
μένων παραπλανητική; Είναι κι αυ-
τά, αλλά είναι δευτερεύοντα. Συ-
ζητάμε γιατί οι αριθμοί είναι πολύ
μεγάλοι και γιατί αυτοί οι μεγάλοι
αριθμοί αποκαλύπτουν πολλά για
τα πανεπιστήμιά μας, για τα λύκεια
και την εκπαίδευσή μας γενικώς.
Τι αποκαλύπτουν; Οτι η εκπαίδευσή
μας δεν εστιάζει στους μαθητές
και τους φοιτητές, δεν είναι η πρό-
οδός τους η μέριμνά της. Οι θεσμοί
της εκπαίδευσης είναι σαν να έχουν
υπεξαιρεθεί από αυτούς που τους
νέμονται. Αυτοί ενδιαφέρονται να
υπάρχουν οι θεσμοί σαν κουφάρια
για να διαιωνίζεται η αξιοποίησή
τους προς ίδιον όφελος. Οι μαθητές
και οι φοιτητές είναι σχεδόν το
πρόσχημα για να υπάρχουν οι ίδιοι.
Προφανώς, σε όλες τις εκπαιδευ-
τικές βαθμίδες διδάσκουν ευσυ-

νείδητοι εκπαιδευτικοί που τιμούν
τον ρόλο τους και νοιάζονται για
τους μαθητές και τους φοιτητές
τους. Σε αυτούς χρωστούν πολλοί
την έμπνευση, τη συγκρότηση και
την εξέλιξή τους. Ομως υπάρχουν
και οι άλλοι: αυτοί που θα αποστη-
θίσουν το διδακτικό εγχειρίδιο και
θα το απαγγείλουν βαριεστημένα
στην τάξη, αυτοί που ψάχνουν
αφορμές για να μην κάνουν μάθημα,
αυτοί που καθυστερούν, που απου-
σιάζουν, που αναθέτουν εργασίες
που δεν διορθώνουν ποτέ και τις
οποίες βαθμολογούν με άριστα, αυ-
τοί που στέλνουν άλλους στη θέση

τους να κάνουν μάθημα γιατί έχουν
άλλες υποχρεώσεις ή γιατί χτίζουν
αυλή με εξαρτημένους από αυτούς
διδάσκοντες, τους οποίους υπό-
σχονται στο μέλλον να αποκατα-

στήσουν καθώς θεωρούν τα ιδρύ-
ματα ιδιοκτησία τους. Υπάρχουν
αυτοί που κολακεύουν τους ακτι-
βιστές φοιτητές και μαθητές για
να έχουν το κεφάλι τους ήσυχο.  

Θύματα αυτής της κατάστασης
είναι οι «αιώνιοι φοιτητές». Από
την αρχή του λυκείου η μόνη σαφής
και ορατή προοπτική είναι το πα-
νεπιστήμιο με τις Πανελλαδικές

Εξετάσεις. Το λύκειο συνθλίβεται
ως θεσμός σε αυτόν τον βωμό και
σχεδόν όλοι οι μαθητές στοιβάζον-
ται στις πύλες εισόδου που πολλα-
πλασιάστηκαν όχι από μέριμνα,
αλλά από αδιαφορία για τους φοι-
τητές. Οταν ιδρύεις σχολές και τμή-
ματα τα μεσάνυχτα με τροπολογίες,
διεσπαρμένα στις πόλεις πολιτευ-
τών, χωρίς προσωπικό, χωρίς με-
λετημένο πρόγραμμα σπουδών,
χωρίς αίθουσες, ποιο ενδιαφέρον
δείχνεις για τη μόρφωση αυτών
που θα τύχει να βρεθούν εκεί χωρίς
επαγγελματικό προσανατολισμό,
χωρίς εφόδια; Εχεις άλλους στόχους.
Τι έμπνευση θα πάρουν αυτά τα
παιδιά για να αγαπήσουν ένα επι-
στημονικό αντικείμενο, να διερευ-
νήσουν τις κλίσεις τους, να συνο-
μιλήσουν με άλλους, καθηγητές
και φοιτητές, που κάνουν παρόμοια
ή διαφορετικά πράγματα όταν τα
πανεπιστήμια είναι εξεταστικά κέν-
τρα, όταν οι πανεπιστημιουπόλεις
είναι τόσο απωθητικές και αφιλό-
ξενες; Οποιος είναι αποφασισμένος
και μπορεί να στηριχθεί στις δικές
του δυνάμεις είτε θα διεκπεραιώσει
απλώς τις σπουδές του είτε, αν είναι

τυχερός, θα βρει υποστήριξη και
θα αξιοποιήσει ό,τι καλό έχουν να
προσφέρουν τα ελληνικά ιδρύματα.
Οι υπόλοιποι, οι «αιώνιοι», θα μεί-
νουν πίσω. Οσο πολλαπλασιάζονται
τα πρόχειρα ιδρύματα, τόσο πολ-
λαπλασιάζονται και οι «αιώνιοι»
φοιτητές.  

Τι πρέπει να γίνει; Οσοι πραγ-
ματικά θέλουν να τελειώσουν, πρέ-
πει να τους δοθούν κίνητρα και
μέριμνα για να το κάνουν. Κυρίως
όμως η πολιτεία, τα κόμματα και
οι πανεπιστημιακές αρχές πρέπει
να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα
κατά μέτωπο. Να μην τα μεταθέ-
τουν στο μέλλον λειτουργώντας
κι αυτοί διεκπεραιωτικά. Να μελε-
τήσουν και το φαινόμενο των «αι-
ώνιων φοιτητών» σοβαρά, να αξιο-
λογήσουν δομές και πρόσωπα όχι
για το θεαθήναι, αλλά για να υπάρ-
χουν συνέπειες που θα φέρουν αλ-
λαγές. Να είναι έτοιμοι, αν χρει-
αστεί, να συγκρουστούν με την
αδράνεια, την αδιαφά-νεια, την
αναξιοκρατία.  

Η κ. Βάσω Κιντή είναι καθηγήτρια Φιλο-
σοφίας στο ΕΚΠΑ. 

Διάσπαρτα εκπαιδευτικά κουφάρια   
Της ΒΑΣΩΣ ΚΙΝΤΗ   

<<<<<<<

Οι μαθητές και 
οι φοιτητές είναι σχεδόν
το πρόσχημα για να
υπάρχουν κάποιοι.  

H πολιτεία, τα κόμματα και οι πανεπιστημιακές αρχές πρέπει να μελετήσουν
το φαινόμενο των «αιώνιων φοιτητών» σοβαρά, όχι για το θεαθήναι, αλλά για
να υπάρχουν συνέπειες που θα φέρουν αλλαγές. 
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Πριν από πολλά χρόνια, συζητώ-
ντας με έναν καλλιτέχνη από τον 
ευρύτερο χώρο του χιπ χοπ για τα 
Ημισκούμπρια, είχα ακούσει την 
άποψη ότι «ο Μιθριδάτης κανονι-
κά θα έπρεπε να δουλεύει στην 
τηλεόραση». Υποτιμητικό ασφα-
λώς, δεδομένης της διαπιστευμέ-
νης ικανότητάς του στη γραφή 
στίχων και την εκφορά τους. Αλλά 
και ενδεικτικό μιας προσωπικότη-
τας που μέσα στον καλλιτεχνικό 
κόσμο, χρόνια τώρα, μοιάζει κά-
πως παράταιρη.     

Ο Μιθριδάτης Χατζηχατζό-
γλου (ναι, είναι το πραγματικό 
του όνομα) γεννήθηκε στην Αθή-
να το 1975. Φοίτησε στην Καλών 
Τεχνών, ασχολήθηκε με το σκί-
τσο και τη ζωγραφική και έγινε 
ευρύτερα γνωστός το 1996, ως 
μέλος του σατιρικού χιπ χοπ συ-
γκροτήματος Ημισκούμπρια. Το 
γεγονός ότι γεύτηκε απότομα, αν 
και επάξια, μεγάλη δημοσιότητα 
στα 21 του αιτιολογεί ίσως ορι-
σμένα στοιχεία της προσωπικό-
τητάς του. Γεγονός πάντως είναι 
ότι τα Ημισκούμπρια υπήρξαν 
ένα σχήμα με στιχουργική ευ-
φυΐα, καθοριστικό στη διάδοση 
του χιπ χοπ στην Ελλάδα και εύ-
στοχο στην κοινωνική κριτική 
του. Μια γέφυρα που ένωσε τους 
Beastie Boys και τους De la soul 
με εγχώριους σατιρικούς καλ-
λιτέχνες όπως ο Χάρρυ Κλυνν, 

ο Κηλαηδόνης, ο Μηλιώκας. Σε 
εποχές όπου η λέξη πατριαρχία 
δεν υπήρχε καν στο λεξιλόγιό 
μας, την καυτηρίασαν με τον Κύ-
ρη του Σπιτιού. Περιέγραψαν με 
χιούμορ τις παθογένειες του ∆η-
μοσίου (∆ημόσιο Forevah), τα 
καθημερινά ευτράπελα του μέ-
σου Αθηναίου (Νωρίς), την κιτς 
ψευδοευτυχία μιας εξόρμησης 
στη θάλασσα (Πάμε όλοι μαζί σε 
μια παραλία). Τα αναφέρω αυτά 
γιατί θεωρώ λάθος το να μειώ-
νουμε το καλλιτεχνικό παρελθόν 
του Μιθριδάτη επειδή μπορεί να 
μη μας ταιριάζει ως άνθρωπος ή 
ως πολιτικός. Είναι επίσης λάθος 
να ακυρώνουμε την υποψηφιό-
τητά του στις επερχόμενες βου-
λευτικές εκλογές λέγοντας ότι 
«έγινε μέρος του συστήματος 
που κατηγορούσε». Ολοι μέρος 
του συστήματος είμαστε, αλί-
μονο αν αυτό μας απαγορεύει 
να ασκούμε κριτική. Επιστρέφω 
στη «χρονοδιαδρομή». Γύρω στα 
μέσα της δεκαετίας του 2000 τα 
Ημισκούμπρια αρχίζουν να χά-
νουν έδαφος. Το χιπ χοπ μπαίνει 
στις πίστες, οι μόδες αλλάζουν. 
Το 2009 ο Μιθριδάτης κυκλοφο-
ρεί ένα σόλο άλμπουμ με τίτλο 
«Αιρετικά ερωτικός». ∆εν γνω-
ρίζει μεγάλη απήχηση. Η παρα-
δοσιακή δισκογραφία, άλλωστε, 
βουλιάζει. Θα περάσουν 12 ολό-
κληρα χρόνια μέχρι να απασχο-
λήσει ξανά το ευρύ κοινό με το 
«Για να μην τα χρωστάω», ένα 
ραπ κομμάτι που γίνεται viral 
και σήμερα θεωρείται, τρόπον 
τινά, το διαβατήριό του για τον 
στίβο της πολιτικής. Αξιόλογο 
ως κατασκευή, αλλά και κάπως 
κουραστικό μέσα στην «τα-ξέρω-
όλα» διαμαρτυρία του και τα 12 
λεπτά διάρκειάς του, το «Για να 
μην τα χρωστάω» περιγράφε-

ται στο λήμμα του καλλιτέχνη 
στη Βικιπαίδεια ως τραγούδι που 
«ταράζει την κοινωνικοπολιτική 
πραγματικότητα». Λίγο παρακά-
τω, στο ίδιο λήμμα, διαβάζουμε 
ότι η Amok Time Ats, η καλλι-
τεχνική κολεκτίβα που ίδρυσε ο 
ίδιος το 2017, βασίζεται σε έναν 
«πρωτοπόρο τρόπο σκέψης». Πού 
ακριβώς έγκειται η πρωτοπορία, 
δεν μαθαίνουμε ποτέ. Σε άλλο 
σημείο, το λήμμα μάς ενημερώ-
νει για τον βαθμό που πήρε ο 
Μιθριδάτης στην πτυχιακή ερ-
γασία του. Γενικότερα, η σελίδα 
αναδύει μια διάθεση προβολής 
κατορθωμάτων – και όχι πληρο-
φόρησης.    

Υποψήφιος βουλευτής  

Φτάνουμε στο σήμερα. Ο Μι-
θριδάτης κατεβαίνει με τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και μέσα σε λίγες ώρες δέ-
χεται επιθέσεις για κάποια παλιά 
tweets. Κατά την κρίση μου, οι 
«χυδαίες», «σεξιστικές», «ομοφο-
βικές», όπως χαρακτηρίστηκαν, 
παλιές του αναρτήσεις δεν ανα-
δεικνύουν τις πραγματικές του 
απόψεις για τις γυναίκες ή τους 
ομοφυλόφιλους. Αντανακλούν 
όμως την ποιότητα του δημόσι-
ου λόγου του. Την επιθυμία του 
να ακουστεί δυνατά μέσα στο 
πλήθος, βρίζοντας. Την απόλαυ-
ση που λαμβάνει με το να γίνεται 
εριστικός «παίρνοντας ρόλους», 
όπως είπε. Ενόψει εκλογών πι-
στεύω πως η Νέα ∆ημοκρατία 
και το ΠΑΣΟΚ δεν θα έπρεπε να 
ανησυχούν τόσο για την απήχη-
ση του Μιθριδάτη στους νέους, 
όσο για την ικανότητά του να γί-
νεται αντιπαθής στους εχθρούς 
του. Τι θέλω να πω: Σε μια επο-
χή όπου οι πιο δημοφιλείς πο-
λιτικοί δεν είναι οι πιο ικανοί, 
αλλά οι πιο γραφικοί (αυτοί που 
ερεθίζουν τα ταπεινά ένστικτα 
του κόσμου), ο Μιθριδάτης μπο-
ρεί να ξεχωρίσει. ∆ιαβάζω ότι η 
επιθυμία του είναι να προσφέρει 
στον πολιτισμό. Το έχει ήδη κά-
νει με τα Ημισκούμπρια. Είναι, 
δε, ο μοναδικός Ελληνας ράπερ 
που μπορεί να καυχηθεί ότι κα-
θιέρωσε δικό του τρόπο ομιλίας, 
παραλλάσσοντας λέξεις (ενδει-
κτικά, σε παλιά tweets, είχε απο-
καλέσει τον Τσίπρα «Τσιπρουλέ-
το», ενώ υπάρχει τραγούδι του 
με τίτλο Σπιτουλίνι αραχτουλίνι – 
κλασική μιθριδατική διάλεκτος). 
Καθώς πλησιάζει την ηλικία των 
50, έχοντας αφήσει πίσω τις επο-
χές των εμπνευσμένων στίχων 
και της ανέμελης νεότητας, προ-
σωπικά αισθάνομαι ότι βλέπει 
την πολιτική σαν σανίδα σωτη-
ρίας. Μπορεί να θέλει όντως να 
βοηθήσει – δεν το αμφισβητώ. 
Πιο πιθανό όμως μου φαίνεται το 
σενάριο του να βοηθηθεί ο ίδιος. 
Κατά τα άλλα, χρόνια τώρα, η δη-
μόσια παρουσία του αναδύει μια 
αυταρέσκεια. Μια ανάγκη αυτο-
επιβεβαίωσης. Υπάρχει κάτι στον 
τρόπο ομιλίας του, το σηκωμένο 
φρύδι και οι φωτογραφίσεις με 
πούρα στο Instagram, που δεν με 
αφήνει να τον συμπαθήσω. Στην 
πρόσφατη συνέντευξή του στο 
tvxs μιλάει πιο προσγειωμένα. 
Προσέχει. Αλλά στη συνοδευτι-
κή φωτογραφία ποζάρει έχοντας 
στο φόντο μια τεράστια ζωγρα-
φιά του εαυτού του.     

Εχω ζήσει ήδη αρκετές εκλο-
γές. Τίποτα δεν μου κάνει εντύ-
πωση. Τίποτα δεν με σοκάρει, 
απλώς τα βρίσκω όλα κακόγου-
στα και στενόχωρα. Ο ΣΥΡΙΖΑ 
ελπίζει να προσελκύσει μέσω Μι-
θριδάτη τους ανθρώπους που 
αδιαφορούν για την πολιτική. 
Τα άλλα μεγάλα κόμματα και οι 
πονηρά εύθικτοι υποστηρικτές 
τους έχουν ένα νέο στόχο. «Αφού 
όλοι διασκεδάζουνε/γιατί είσαι 
λυπημένη;», ρωτάει ο ίδιος σε 
ένα παλιό τραγούδι. Ελα ντε!

Το να είσαι είκοσι ετών στην επο-
χή των ψηφιακών μέσων, του κα-
ταιγιστικού Ιντερνετ, του κάνσελ 
και της τεχνητής νοημοσύνης 
σημαίνει κυρίως ένα πράγμα: 
τίποτα δεν είναι επίκαιρο για 
πολύ. Η νεότητα σήμερα είναι 
μια διαρκής μεταμόρφωση, ένα 
αδιάκοπο πηγαινέλα σε ευμετά-
βλητα τοπία. 

Ο Μιθριδάτης για έναν εικο-
σάχρονο δεν είναι μπανάλ· εί-
ναι ανύπαρκτος· μια γνώση που 
ακόμη κι αν την αποκτήσει, θα 
την ανταλλάξει με κάτι πιο ενδι-
αφέρον στο TikTok έπειτα από 
λίγο. Αν ο Αλέξης Τσίπρας συ-
μπεριέλαβε στα ψηφοδέλτια του 
ΣΥΡΙΖΑ τον παλαίμαχο ράπερ 
από τα ’90s για να προσελκύσει 
τους νέους, προφανώς απέχει 
από αυτούς περισσότερο απ’ 
όσο υποψιάζεται. 

Οι γεννημένοι μετά το μιλένι-
ουμ είναι πολύ απορροφημένοι 
από το συναρπαστικό, προσω-
ποποιημένο σύμπαν τους για 
να ανταποκριθούν σε δολώμα-
τα «μεγάλων». Ακόμη, όμως, κι 
αν υποθέσουμε ότι είναι επιρρε-
πείς στο δέλεαρ των πολιτικών 
διασημοτήτων, πόσο ποιοτική 
θα ήταν η συμμετοχή τους στα 
πολιτικά πράγματα με αυτούς 
τους όρους; Τι είδος πολιτικής 
σκέψης και δράσης χτίζεται στη 
βάση της viral εξυπνάδας, της 
ομοφοβίας και του σεξισμού σε 
χιουμοριστικό περιτύλιγμα;

Η όλη εμμονή, πάντως, με 
την πολιτικοποίηση των νέων 
έχει αρκετά προβληματικά ση-
μεία· θέτει στις πλάτες τους ένα 
βάρος που δεν θα έπρεπε να φέ-
ρουν, αγνοώντας το υπαρξιακό 
πλαίσιο της ηλικίας τους. Οι ση-
μερινοί εικοσάρηδες πασχίζουν 
να οικοδομήσουν μια βιώσιμη 

καθημερινότητα υπό αντίξοες 
συνθήκες. Η επιβίωσή τους εί-
ναι από μόνη της μια δουλειά 
πλήρους απασχόλησης. 

Σε αυτή τη φάση, ο ρόλος 
τους δεν είναι να διαμορφώ-
νουν την πολιτική αλλά κυρί-
ως να γίνονται αποδέκτες των 
θετικών συνεπειών της, ώστε, 
όταν αποκτήσουν τη γνώση, 
την εμπειρία και την ικανότητα 
που η πολιτική προϋποθέτει, να 
ασχοληθούν μαζί της με ωριμό-
τητα και ψυχραιμία. 

Για να ενδιαφερθεί κανείς για 
την πολιτική, πρέπει πρώτα να 

πιστέψει σε αυτήν. Για να πιστέ-
ψει σε αυτήν, πρέπει η πολιτι-
κή να τον έχει ευνοήσει, να του 
έχει αποδείξει τη μεγάλη της 
αξία. Για να πάρει στα σοβαρά 
η νέα γενιά την πολιτική, πρέ-
πει πρώτα η πολιτική να πάρει 
στα σοβαρά τον εαυτό της. 

Στον κόσμο των απλησία-
στων ενοικίων, της αβάστα-
χτης ακρίβειας και της θεσμι-
κής ανεπάρκειας, ο Μιθριδάτης 
δεν είναι ούτε το πρόβλημα ού-
τε η λύση. Είναι απλώς ένα σύ-
μπτωμα.

Hταν προβλέψιμη η πτώση του 
επιπέδου της δημόσιας συζήτη-
σης ενόψει των εκλογών. Καθώς 
αυτές πλησιάζουν, οι αντίπαλοι 
θα εστιάζουν σε πρόσωπα και 
στα λεγόμενά τους που εύκολα 
ανασύρονται από το Ιντερνετ. Η 
πολιτική για χίπστερς (Hipsters 
politics) θα καταλαμβάνει όλο και 
περισσότερο χώρο. Η επικοινω-
νία, το content, οι φατσούλες, τα 
memes και τα ανατριχιαστικά 
βιντεάκια τικ τοκ με ζουμ πάνω 
στο πρόσωπο του υποψηφίου/
της υποψηφίας θα δίνουν και θα 
παίρνουν.

Ομως, νομίζω, ο νεαρός κό-
σμος θέλει ν’ ακούσει ιδέες και 
επιχειρήματα, προτάσεις και τι 
είδους αξίες προτάσσουν τα κόμ-
ματα. Η υπερβολική εστίαση στα 
πρόσωπα δεν είναι του γούστου 
μου και είναι κάπως γελοία, φθεί-
ρει την κουβέντα, τη ρίχνει στο 
επίπεδο μιας λάσπης ή μιας απο-
θέωσης που παράγεται εύκολα με 
λίγα video, μερικά memes, δύο 
stories και μερικά κακόβουλα 
σχόλια (δουλειά που άμεσα θα 
αναλάβουν να αυτοματοποιή-
σουν οι νέες τεχνολογίες).  

Η ανθρωποφαγία ή, το αντί-
θετό της, η εξύμνηση συγκεκρι-
μένων προσώπων ως σωτήρων, 
αποπολιτικοποιούν την πολιτική. 
Η νεολαία, παντού στην Ευρώ-
πη, έχει χίλια δυο προβλήματα, 
εργάζεται άπειρες ώρες, δεν μπο-
ρεί να πληρώσει το ενοίκιο και 

τους λογαριασμούς, μελαγχολεί 
και ζορίζεται. Θα με ενδιέφερε, 
απ’ όλες τις πλευρές, ν’ ακούσω 
λύσεις γι’ αυτά τα ζητήματα. Γι’ 
αυτό είμαι πάντα καχύποπτη με 
τους αθλητές, τις περσόνες κ.λπ. 
στα ψηφοδέλτια (ειδικά στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο το πράγμα έχει 
παραγίνει, με ποδοσφαιριστές, 
τραγουδίστριες και ηθοποιούς). 

Η επικοινωνία (ό,τι σημαίνει 
αυτό το πράγμα) δαγκώνει και 
μαραζώνει την πολιτική, την 
κάνει απολιτίκ. Την κάνει θέμα 

ακατέργαστων συναισθημάτων 
οικειότητας και νοσταλγικών 
ταυτίσεων. Οσο το βλέμμα κατα-
ναλώνει πρόσωπα, παλιά tweets 
και celebrity φωτογραφίες, τόσο 
αποστρέφεται τις αναγκαστικά 
περίπλοκες συζητήσεις που δεν 
χωράνε ως λεζάντα σε meme. 

 
Η κ. Βίβιαν Στεργίου είναι συγγραφέας.

Μπορεί να θέλει 
όντως να βοηθήσει 
– δεν το αμφισβητώ. 
Πιο πιθανό όμως μου 
φαίνεται το σενάριο 
τού να βοηθηθεί ο ίδιος.    

Οι γεννημένοι 
μετά το μιλένιουμ 
είναι πολύ 
απορροφημένοι 
από το συναρπαστικό, 
προσωποποιημένο 
σύμπαν τους 
για να ανταποκριθούν 
σε δολώματα 
«μεγάλων».

Η υπερβολική εστίαση 
στα πρόσωπα φθείρει 
την κουβέντα, τη 
ρίχνει στο επίπεδο 
μιας λάσπης ή μιας 
αποθέωσης που 
παράγεται εύκολα 
με λίγα video, μερικά 
memes, δύο stories. 

Σάτιρα, πόζα και αυταρέσκεια

Του ΒΥΡΩΝΑ ΚΡΙΤΖΑ Του ΑΡΗ ΑΛΕΞΑΝΔΡΗ

Της ΒΙΒΙΑΝ ΣΤΕΡΓΙΟΥ

Από τα Ημισκούμπρια
στο «Τσιπρουλέτο»    

Δόλωμα σε λάθος
σύμπαν

Hipsters’ politics
αντί για ιδέες

Με ραπ διαβατήριο
Ο Μιθριδάτης ήρθε, έπειτα από χρόνια,  με πάταγο στο προσκήνιο 
το 2021 με το «Για να μην τα χρωστάω», ένα ραπ κομμάτι που έγινε 
viral και σήμερα θεωρείται, τρόπον τινά, το διαβατήριό του για τον 
στίβο της πολιτικής. Αξιόλογο ως κατασκευή, αλλά και κάπως 
κουραστικό μέσα στην «τα-ξέρω-όλα» διαμαρτυρία του 

και τα 12 λεπτά διάρκειάς του.

Είναι ο Μιθριδάτης, σταρ των ’90s και νεοπροσήλυτος του ΣΥΡΙΖΑ, η «φωνή των σημερινών νέων»; Τρεις millennials απαντούν
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Εισάγουμε θεάματα
Ωραίο το αστείο, που δεν είναι αστείο, να
φιλοξενηθεί στην Κύπρο ο τελικός του κυ-
πέλλου Ελλάδας στο ΓΣΠ. Σοφή επιλογή
και αυτού που το πρότεινε και εκείνων που
το δέχθηκαν. Θα γίνει το έλα να δεις... Φυ-
σικά, αναμένουμε να δούμε τι θα πει και η
Αστυνομία Κύπρου, η οποία δεν νομίζω
πως μπορεί να αστυνομεύσει ένα τέτοιο
παιχνίδι, πολύ υψηλού ρίσκου. Εδώ δυ-
σκολεύεται με μερικές δεκάδες οπαδούς,
οι οποίοι καταφέρνουν συχνά πυκνά να τα
κάνουν όλα λίμπα, θα τα βάλει με τους εξ
Ελλάδος οπαδούς, οι οποίοι έχουν πολλά-
κις αποδείξει ότι δεν αστειεύονται και τα
επεισόδια τα έχουν στο τσεπάκι τους; Πώς
το λέει η παροιμία; Δεν μας φτάναν τα δικά
μας μας φέραν κι απ’ την Πέργαμο. 

Eναν χάκερ, παρακαλώ
Το τελευταίο διάστημα αρκετοί λογαρια-
σμοί χρηστών σε μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης έχουν παραβιαστεί. Οι χάκερ
μπλοκάρουν τα πάντα, παίρνουν στοιχεία
και άλλες πληροφορίες και ο χρήστης ή η
χρήστρια προσπαθεί να μαζέψει τα
ασυμμάζευτα. Όπως ειπώθηκε στη Στή-
λη μας άτομο που αποτάθηκε στη Τμήμα
Καταπολέμησης Εγκλήματος/ Υποδιεύ-
θυνση Ηλεκτρονικού Εγκλήματος απο-
καρδιώθηκε... Μάλλον ήξερα περισσότε-
ρα από το άτομο που μου απάντησε στο
τηλέφωνο. Μάλιστα, μία από τις λύσεις
που προτάθηκαν ήταν το άτομο να βρει
έναν «μιτσή» χάκερ και να προσπαθήσει
να ανακτήσει τα δεδομένα που υποκλά-
πησαν. Πάντως, μας σημειώθηκε ότι ήταν
πάρα πολύ ευγενικό το όργανο που
απάντησε. Ίσως θα ήταν καλό εκεί στην
Υποδιεύθυνση Ηλεκτρονικού Εγκλήμα-
τος να έχουν όργανα που να μπορούν να
απαντούν σε βασικά ερωτήματα των πο-
λιτών και όχι να δίνονται λύσεις όπως οι
παραπάνω.

Με το Βαρώσι, τι κάνουμε;
Διαβάζω από την επισκόπηση του τ/κ Τύ-
που που κάνει το Γραφείο Τύπου και
Πληροφοριών: «[...] Ως Τουρκία, θα συ-
νεχίσουμε την στήριξή μας στα βήματα
που κάνουν οι αρχές της ΤΔΒΚ στο Βαρώ-
σι. [...] Η κυβέρνηση της ΤΔΒΚ, που έχει
πλήρη εξουσία και έλεγχο πάνω στο Βα-
ρώσι, αποφάσισε ότι ήρθε η ώρα να απο-
δοθεί στην ΤΔΒΚ η περιοχή. [...] Η ΤΔΒΚ
κάνει τις απαραίτητες εργασίες για να
μετατρέψει αυτή την περιοχή που είναι
έδαφος της ΤΔΒΚ σε κομμάτι του πολιτι-

σμού, της οικονομίας και του τουρισμού,
συνεχίζοντας αυτή την στάση της μέσω
της Επιτροπής Ακίνητων Περιουσιών, η
οποία λειτουργεί με αποτελεσματικό
τρόπο». Τελικά, κάποια πυροτεχνήματα
αποδεικνύονται φρυκτωρίες, ακοίμητες
δάδες, που ποτέ δεν σβήνουν... άραγε το
φως τους κανέναν δεν τυφλώνει; 

Πολιτιστικό απόθεμα για κλάματα
Σε πρόσφατη εξόρμησή μου στην ενδο-
χώρα του Τροόδους βρέθηκα στη Γαλάτα.
Αφού επισκέφθηκα δύο από τις εκκλη-

σίες του χωριού, Παναγία της Ποδίθου και
Αρχάγγελο Μιχαήλ, βρέθηκα στον ανακαι-
νισμένο, όπως ήξερα, Μύλο της Ροδούς, ο
οποίος έχει αναπαλαιωθεί το 2000-2002.
Ειδυλλιακό το τοπίο, και ορίστε, βρέθηκα
το 2023 στον «αποκαταστημένο» Μύλο,
χρηματοδότες η Ευρωπαϊκή Ένωση, ο
Παγκύπριος Οργανισμός Αρχιτεκτονικής
Κληρονομιάς και το υπουργείο Παιδείας
και Πολιτισμού. Χορηγοί ο Κυπριακός Ορ-
γανισμός Τουρισμού, η ΣΠΕ Κακοπετριάς -
Γαλάτας και η Ιερά Μονή Κύκκου. Ο Μύλος
σήμερα δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα

ερείπιο. Τα εκθέματα που υπήρχαν (παλιά
εργαλεία του νερόμυλου) έγιναν ένα με
τις πέτρες και τα ξύλα, οι ενημερωτικές
πινακίδες σάπιες και γενικά ο χώρος όχι
μόνο δεν είναι επισκέψιμος, αλλά είναι
και επικίνδυνος. Το νεοσυσταθέν ίδρυμα
Πολιτισμού Ορεινών Κοινοτήτων Τρόο-
δους αυτά τα ερείπια τα έχει υπόψη του;
Γιατί πολλά από τα αποκατεστημένα ιστο-
ρικά κτήρια σε ολόκληρο το Τρόοδος πα-
ρουσιάζουν αν όχι παρόμοια εικόνα, είναι
αφημένα στην τύχη τους. Και τα εκατομ-
μύρια λίρες ή ευρώ πήγαν στον βρόντο!

Ο αποκατεστημένος Μύλος της Ροδούς στη Γαλάτα (2000-2002) σήμερα δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα ερείπιο. Τα εκθέματα που υπήρχαν (παλιά εργαλεία του νερόμυλου) έγιναν ένα με
τις πέτρες και τα ξύλα, οι ενημερωτικές πινακίδες σάπιες και γενικά ο χώρος όχι μόνο δεν είναι επισκέψιμος, αλλά είναι και επικίνδυνος. Αγαπάμε το πολιτιστικό μας απόθεμα!

Του ΓΕΩΡΓΙΟΥ Π. ΧΡΟΥΣΟΥ

Πρόσφατα, ο Παγκόσμιος Οργα-
νισμός Υγείας υπολόγισε ότι αν
δεν γίνει κάτι δραστικό στην πρό-
ληψη και θεραπεία της υπερβα-
ρότητας και της παχυσαρκίας τα
επόμενα λίγα χρόνια, το 2035 πάνω
από 50% της ανθρωπότητας θα
αποτελείται από υπέρβαρους και
παχύσαρκους ανθρώπους. Ο βαθ-
μός παχυσαρκίας ορίζεται με βάση
τον δείκτη μάζας σώματος (ΔΜΣ)
ενός ατόμου. Ενήλικοι που υπερ-
βαίνουν τα 25 κιλά βάρους/τετρά-
γωνο επιφανείας σώματος σε μέ-
τρα, μέχρι τα 30 θεωρούνται υπέρ-
βαροι, πάνω από τα 30 μέχρι 35
παχύσαρκοι και πάνω από τα 35
«νοσηρά» παχύσαρκοι. Γνωρίζουμε
ότι η παθογονικότητα της παχυ-
σαρκίας αυξάνει ανάλογα με τον
ΔΜΣ, ξεκινώντας από το 25 στους
Ευρωπαίους και το 23 στους Ασιά-
τες, και εξαρτάται από τη διάρκεια
του χρόνου κατά τον οποίο ο ορ-
γανισμός παραμένει υπέρβαρος/
παχύσαρκος. Πολύ σημαντικά αυ-
ξάνεται η νοσηρότητα της υπερ-
βαρότητας/παχυσαρκίας όταν η
έναρξή της είναι στην παιδική και
εφηβική ηλικία. 

Γενικά, η νοσηρότητα της υπερ-
βαρότητας/παχυσαρκίας χαρακτη-
ρίζεται από συνοδά προβλήματα
υγείας που αυξάνονται προοδευ-
τικά με την ηλικία, που σήμερα,
λόγω πρώιμης έναρξης, εμφανί-
ζονται σχετικά νωρίς, στην ύστερη
εφηβική και νεανική ηλικία. Πολύ
δυσοίωνο είναι ότι η τάση για αύ-
ξηση του επιπολασμού της υπερ-
βαρότητας και παχυσαρκίας σε
όλες τις ηλικίες όχι μόνο δεν έχει
σταθεροποιηθεί, αλλά χειροτερεύει
με τον χρόνο.

Η παρουσία και ο βαθμός υπερ-
βαρότητας/παχυσαρκίας είναι ένας
εξαιρετικός βιοδείκτης σύγχρονης
και πρoϊούσης συνοδού παθολο-
γίας, η οποία ως γνωστόν χειρο-
τερεύει προοδευτικά με τον χρόνο.
Αμερικανικές και άλλες επιδημιο-
λογικές μελέτες, συμπεριλαμβα-
νομένων και ελληνικών, δείχνουν
ότι η παθολογία που συνοδεύει
την υπερβαρότητα/παχυσαρκία,
και κυρίως την κοιλιακή ή σπλα-

χνική μορφή, αποτελεί το λεγόμενο
«καρδιομεταβολικό σύνδρομο» –
που περιλαμβάνει την αντίσταση
στην ινσουλίνη, τη δυσλιπιδαιμία,
την υπέρταση, τον σακχαρώδη
διαβήτη τύπου 2, την υπερπηκτι-
κότητα του αίματος, τη χρόνια συ-
στηματική φλεγμονή, τα καρδιαγ-
γειακά νοσήματα, τη μη αλκοολική
λιπώδη διήθηση του ήπατος και
την άπνοια του ύπνου– που την
καθιστά μια σοβαρή χρόνια νόσο.
Αυτή έχει και πολλές άλλες ψυχο-
λογικές και σωματικές συννοση-
ρότητες, όπως το άγχος και η κα-
τάθλιψη, ο καρκίνος, η άνοια και
η αυξημένη ευαλωτότητα στις λοι-
μώξεις. Ολες οι παθολογικές εκ-
δηλώσεις της υπερβαρότητας/πα-
χυσαρκίας είναι κατά κύριο λόγο

το αποτέλεσμα της ραγδαίας και
ριζικής αλλαγής του τρόπου ζωής
τα τελευταία 50 χρόνια, που πε-
ριλαμβάνει την αύξηση του χρό-
νιου ψυχο-κοινωνικο-οικονομικού
στρες –που σαφώς υφιστάμεθα
αδιάκοπα στη σύγχρονη εποχή–,
σε συνδυασμό βέβαια με την κακής
ποιότητας αλλά άφθονη τροφή,
την έλλειψη άσκησης, τον ανε-
παρκή ύπνο και το ακανόνιστο
πρόγραμμα της ημέρας, αποσυ-
ζευγμένο από το βιολογικό κιρκά-
διο ρολόι της φύσης. Ο ανθρώπινος
οργανισμός, δηλαδή, βρέθηκε σε
ένα πρωτόγνωρο περιβάλλον, για
το οποίο τα γονίδιά του δεν είχαν
τον απαραίτητο χρόνο των αρκε-
τών γενεών που απαιτούνται για
να προσαρμοστούν. Αυτή η δυ-
σπροσαρμογή έχει μετατρέψει μια
γνωστή αλλά πολύ σπάνια κατά-
σταση του παρελθόντος σε μια
συχνή, κλασική, σοβαρή χρόνια
νόσο, που ανθίσταται σθεναρά
στις πολλές προσπάθειες που κα-
ταβάλλουμε για την πρόληψή της
και τη θεραπεία της. Να προσθέσω

εδώ ότι, εν πολλοίς, υπάρχει μεγάλη
συσχέτιση της υπερβαρότητας/πα-
χυσαρκίας με το μορφωτικό και
κοινωνικοοικονομικό επίπεδο μιας
κοινωνίας ανθρώπων, που σημαί-
νει ότι η ουσιαστική παιδεία είναι
το κλειδί της λύσης κυρίως όσον
αφορά την πρόληψη αυτής της
χρόνιας νόσου.

Δυστυχώς, μέχρι σήμερα, η θε-
ραπεία της υπερβαρότητας/παχυ-
σαρκίας ήταν ιδιαίτερα δύσκολη
έως πλήρως αποτυχημένη, ιδίως
σε άτομα με υψηλό ΔΜΣ, με τη
δυσκολία να είναι ανάλογη αυτού
του δείκτη σοβαρότητας της νό-
σου. Επίσης, προσπάθειες με νέα
φάρμακα ως επί το πλείστον απο-
τύγχαναν. Γενικά, η χειρότερη έκ-
βαση ήταν μια αρχική απώλεια
ικανού βάρους –που σημαίνει ταυ-
τόχρονη απώλεια λίπους και μυϊκής
μάζας– ακολουθούμενη από υπο-
τροπή, με επάνοδο του λίπους
αλλά όχι της μυϊκής μάζας, που
σημαίνει χειροτέρευση της μετα-
βολικής παθολογίας. Η αντιμετώ-
πιση της υπερβαρότητας/παχυ-

σαρκίας απαιτεί ομάδα ειδικών,
όπως ενδοκρινολόγο, διατροφο-
λόγο, ψυχολόγο και εργοφυσιολό-
γο, καθώς και μεθόδους παρακο-
λούθησης της θεραπείας πέραν
της φυσικής εξέτασης και του υπο-
λογισμού του ΔΜΣ. Μέτρηση και
παρακολούθηση της μυϊκής μάζας,
του σπλαχνικού λίπους και της
οστικής πυκνότητας, αξιολόγηση
της συστηματικής φλεγμονής, του
κιρκάδιου ρυθμού της αρτηριακής
πίεσης και της κορτιζόλης, καθώς
και της ποικιλότητας του καρδια-
κού ρυθμού είναι δείκτες χρόνιας
νοσηρότητας και σηματοδοτούν
την άμεση ανάγκη δραστικής αλ-
λαγής του τρόπου ζωής: σωστή
διατροφή, μέτρια σωματική άσκη-
ση, επαρκής ύπνος, κανονικότητα
ημερήσιας δραστηριότητας, γευ-
μάτων και ύπνου και διαχείριση
του στρες.

Πρόσφατα, φαρμακευτική θε-
ραπεία απώλειας βάρους και δια-
τήρησής του σε ανεκτά επίπεδα
με χρήση ειδικών γαστρεντερικών
ορμονικών σκευασμάτων, όπως

η εβδομαδιαία υποδόρια σεμα-
γλουτίδη (Ozenpic, Wegovy) –με
απώλεια έως 15% του βάρους σώ-
ματος– ή η τιρζεπατίδη (Mounjaro)
–με απώλεια έως 25% του βάρους
σώματος–, έχει χρησιμοποιηθεί
με επιτυχία σε υπέρβαρους και
παχύσαρκους ενηλίκους με σχετικά
λίγες παρενέργειες και αποτελε-
σματική ελάττωση της νοσηρό-
τητας της υπερβαρότητας/παχυ-
σαρκίας. 

Μερικές από τις αρχικές παρε-
νέργειες ήταν η ναυτία και οι γα-
στρεντερικές ενοχλήσεις (δυσκοι-
λιότητα, διάρροια, κοιλιακός πό-
νος), που μπορούν να αποφευχ-
θούν ξεκινώντας με χαμηλές δόσεις
και επιτρέποντας την ανάπτυξη
ανοχής του οργανισμού σε αυτές.
Πολύ σπάνια έχει παρουσιαστεί
οξεία παγκρεατίτιδα, μια σοβαρή
νόσος, γι’ αυτό η παρουσία χολο-
λιθίασης ίσως αποτελεί αντένδειξη
για την ως άνω θεραπεία. Περιέρ-
γως, τα παραπάνω φάρμακα μπο-
ρούν επίσης να επηρεάσουν συγ-
κεκριμένα κύτταρα του θυρεοει-

δούς αδένα που δίνουν γένεση
στο σπάνιο μυελοειδές καρκίνωμα
του θυρεοειδούς. Το λεγόμενο «δεν
υπάρχει φάρμακο χωρίς παρενέρ-
γειες» ισχύει και εδώ. Μολονότι
δεν μπορούμε να προβλέψουμε
και άλλες παρενέργειες στο βάθος
του χρόνου, δεν μπορούμε και να
πούμε με βεβαιότητα ότι δεν θα
υπάρξουν στο μέλλον. Η έρευνα
στη φαρμακευτική θεραπεία της
παχυσαρκίας εξελίσσεται ραγδαία,
σε σημείο που να ευελπιστούμε
για μια «φαρμακευτική βαριατρική
θεραπεία» που θα πάρει τη θέση
της «βαριατρικής χειρουργικής».
Εννοείται ότι η χορήγηση φαρμα-
κοθεραπείας θα πρέπει να συντα-
γογραφείται και να παρακολου-
θείται από ειδικούς, ενώ οι θερα-
πευόμενοι θα πρέπει να γνωρίζουν
ότι υπάρχουν ορισμένες, σχετικά
σπάνιες, αντενδείξεις και παρε-
νέργειες και ότι, πιθανότατα, θα
λαμβάνουν φαρμακευτική αγωγή
διά βίου, έστω σε κάποια μικρότερη
δόση συντήρησης. Υπάρχουν
ασθενείς, ευτυχώς όχι πολλοί, που
δεν ανταποκρίνονται στη θερα-
πεία, για ακόμη άγνωστους λόγους.
Στην πλειονότητα των ασθενών
που ανταποκρίνονται, όμως, είναι
σημαντικό η απώλεια βάρους να
είναι κυρίως σε λίπος και όχι σε
μυϊκή μάζα, που σημαίνει ότι απαι-
τείται παράλληλη άσκηση για μυϊ-
κή ενδυνάμωση και προστασία
από την ανάπτυξη σαρκοπενίας.
Τέλος, όλοι θα πρέπει να γνωρίζουν
ότι η φαρμακοθεραπεία χρησιμο-
ποιείται συνοδευτικά, σαν αρωγός,
διευκολύνοντας την απώλεια και
τη διατήρηση χαμηλότερου σω-
ματικού βάρους. Ας τονιστεί ότι
ως κύρια θεραπευτική προσέγγιση
της υπερβαρότητας/παχυσαρκίας
παραμένει η εξυγίανση του τρόπου
ζωής και η σωστή διαχείριση του
στρες, που είναι οι γενεσιουργές
αιτίες.

Ο κ. Γεώργιος Π. Χρούσος είναι ομότιμος
καθηγητής Παιδιατρικής και Ενδοκρινο-
λογίας, διευθυντής στο Ερευνητικό Πα-
νεπιστημιακό Ινστιτούτο Υγείας Μητέ-
ρας, Παιδιού και Ιατρικής Ακριβείας, επι-
κεφαλής στην Εδρα UNESCO Εφηβικής
Υγείας και Ιατρικής.

<<<<<<<

Η αντιμετώπισή της
απαιτεί ομάδα ειδικών,
όπως ενδοκρινολόγο,
διατροφολόγο, ψυχολόγο
και εργοφυσιολόγο.

Κύρια θεραπευτική προσέγγιση παραμένει η εξυγίανση του τρόπου ζωής και η σωστή διαχείριση του στρες, που εί-
ναι οι γενεσιουργές αιτίες.

Νέα «όπλα» για την πανδημία 
της παχυσαρκίας στα παιδιά
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Μπορείτε να φανταστείτε τι
θα γινόταν εάν η Κύπρος είχε
κατέλθει με δικό της υποψή-
φιο για τη θέση του γενικού
γραμματέα του Διεθνούς Ορ-
γανισμού Ναυσιπλοΐας (IMO);

Υπό το φως της απόφασης της Αθήνας να
στηρίξει για την ίδια θέση τον υποψήφιο
της Τουρκίας και με αντάλλαγμα η Άγκυρα
να στηρίξει την ελληνική υποψηφιότητα,
μη μόνιμου μέλους, στο Συμβούλιο Ασφα-
λείας του ΟΗΕ.

Ας δούμε μερικούς από τους προβλη-
ματισμούς που τελικά οδήγησαν τη Λευ-
κωσία να μην υποβάλει την υποψηφιότητα
του τέως υφυπουργού Ναυτιλίας Βασίλη
Δημητριάδη, αν και αρχικά, όπως πληρο-
φορούμαστε ήταν θετική προς αυτή την
κατεύθυνση: 
l Ποια εικόνα θα δημιουργούνταν προ-
εκλογικά στην Ελλάδα, ενόψει των εκλογών
της 21ης Μαΐου, εάν η κυβέρνηση Μητσο-
τάκη έμενε πιστή στην απόφαση/δέσμευσή
της να στηρίξει έναν Τούρκο υποψήφιο
έναντι ενός Κυπρίου υποψηφίου; Δεν θα

γίνονταν μαλλιά-κουβάρια κυβέρνηση και
αντιπολίτευση στην Αθήνα, ερίζοντας γύρω
από ένα ζήτημα που θα πυροδοτούσε μια
απόφαση της νεοσύστατης κυβέρνησης
της Λευκωσίας; 
l Αντίθετα, ποια εικόνα θα δημιουργούνταν
στο πεδίο των ελληνοτουρκικών σχέσεων,
εάν η Αθήνα αναγκαζόταν τελικά να στηρίξει
τον Κύπριο υποψήφιο έναντι του Τούρκου
υποψηφίου, για τον οποίο δεσμεύτηκε δη-
μοσίως; 
l Στην πιο πάνω περίπτωση, μήπως η ανα-
θέρμανση των ελληνοτουρκικών σχέσεων
–με παρέμβαση των ΗΠΑ– και η απόφαση
για άτυπο μορατόριουμ σε αέρα και θά-
λασσα από Αθήνα και Άγκυρα, θα έδινε
και πάλι τη θέση της σε μια νέα περίοδο
έντασης;
lΠοιος θα χρεωνόταν το κόστος μιας τέτοιας
εξέλιξης; Η Αθήνα ή η νεοσύστατη κυβέρ-
νηση του Νίκου Χριστοδουλίδη; Ή και οι
δύο; Και ποιες θα ήταν οι σχέσεις τους;
l Ο Ερντογάν και η τουρκική αντιπολίτευση,
προεκλογικά, ή η όποια κυβέρνηση της
Άγκυρας μετεκλογικά, πώς θα αντιδρούσαν;

Όχι μόνο έναντι της Αθήνας αλλά και της
Λευκωσίας. 

Αυτά είναι μόνο μερικά ερωτήματα, από
τα δεκάδες που θα μπορούσαν να υποβλη-
θούν. Για να απαντήσουμε, θα πρέπει πρώτα
να διευκρινίσουμε ότι η συμφωνία Αθήνας
- Άγκυρας για αλληλοϋποστήριξη στο Σ.Α.
και στον IMO, αντίστοιχα, γνωστοποιήθηκε
στον Νίκο Χριστοδουλίδη πριν αρχίσει η
Λευκωσία να αξιολογεί μια ενδεχόμενη
υποψηφιότητα Βασίλη Δημητριάδη. Άρα,
το γεγονός και μόνο ότι η ενδεχόμενη από-
φαση της Λευκωσίας να κατέλθει με δική
της υποψηφιότητα για τη θέση του γ.γ.
IMO θα δρομολογείτο μετά την εξαγγελία
αλληλοϋποστήριξης Αθήνας - Άγκυρας, θα
μπορούσε να δημιουργήσει την εντύπωση
εμβολισμού της νέας πορείας που τείνουν
να προσλάβουν οι ελληνοτουρκικές σχέσεις.
Παρά το γεγονός ότι πολλοί τις θεωρούν
αβέβαιης χρονικής διάρκειας και τις απο-
δίδουν σε προεκλογικές σκοπιμότητες της
Άγκυρας, δεδομένης της έξωθεν κακής
μαρτυρίας που κουβαλά μαζί της εδώ και
δεκαετίες η Τουρκία.

Υπό αυτά τα δεδομένα, έχω την εντύ-
πωση ότι τα χέρια του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη ήταν δεμένα. Ακόμη και να ήθελε
–που αρχικά έδειχνε να ήθελε– να στηρίξει
τον Βασίλη Δημητριάδη, τελικά έκανε πίσω.
Και υπό τις περιστάσεις έπραξε ορθά, κά-
νοντας το αυτονόητο. Διότι, όχι μόνον,
πολύ εύκολα, θα βρισκόταν υπό κατηγορία
ότι ενήργησε με τρόπο που θα «άδειαζε»
την (σ.σ. αβέβαιη) προσπάθεια επαναπρο-
σέγγισης Ελλάδας - Τουρκίας. Αλλά παράλ-
ληλα, θα κατηγορείτο, εξίσου εύκολα, ότι
ενεργώντας με τον τρόπο αυτό, δεν εξυ-
πηρέτησε και ενδεχόμενες προοπτικές επέ-
κτασης του (σ.σ. αμφισβητούμενου) κλίματος
που τείνει να δημιουργηθεί στα ελληνο-
τουρκικά, και στο Κυπριακό. Κι όλα αυτά
βεβαία, παρά το γεγονός ότι η κυβέρνηση
Μητσοτάκη δεν είναι άμοιρη ευθυνών, κα-
θώς θα στηρίξει την Τουρκία, γνωρίζοντας
ότι χαρακτηρίζει ως «εκλιπούσα» την Κυ-
πριακή Δημοκρατία και συνεπώς δεν πρό-
κειται «να επιβλέπει –ως οφείλει στο πλαίσιο
του IMO– την «ασφαλή επικοινωνία και
συνεργασία», με ένα κράτος που θεωρεί

ανύπαρκτο και αμφισβητεί τη θαλάσσια
περιοχή και την ΑΟΖ του.

Επί της ουσίας οι χειρισμοί που έγιναν
από τη Λευκωσία δεν διεκδικούν δάφνες.
Αφενός, γιατί στελέχη της κυβέρνησης
γνώριζαν για τις σκέψεις Δημητριάδη, πε-
ριλαμβανομένων και των υποστηρικτικών
κινήσεων κάποιων κύκλων των Βρυξελλών,
πριν ο Νίκος Δένδιας ενημερώσει τον Πρό-
εδρο της Κύπρου για τη συμφωνία Αθήνας
- Άγκυρας για τον IMO και το Σ.Α. Και αφε-
τέρου, γιατί η αμφιταλάντευση, ναι, Βασίλη,
θα σε στηρίξουμε, όχι, Βασίλη, δεν μπο-
ρούμε, δεν αξίζει σε κανένα άνθρωπο. Θα
ήταν δίκαιο επίσης να αναφερθεί ότι αν-
τικειμενικά δεν υπάρχει μέτρο σύγκρισης
μεταξύ του Βασίλη Δημητριάδη, ταγμένου
στα θέματα ναυτιλίας, και του Τούρκου
υποψηφίου, Suat Hayri Aka, ο οποίος είναι
«μόνιμο γεράκι» της Άγκυρας σε διεθνείς
οργανισμούς και μέχρι τώρα ήταν ο Μόνιμος
Αντιπρόσωπος της Τουρκίας στον Διεθνή
Οργανισμό Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO).

Είχε ουσιαστικές επιλογές ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης για τον IMO;
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Κάποτε, στην εποχή των αντιμαχόμενων ιδεολο-
γικών στρατοπέδων, κάποιοι μοίραζαν πιστοποι-
ητικά κομματικής νομιμοφροσύνης. Κάποτε επίσης,
με αιχμή το δημοψήφισμα του 2004, κάποιοι εξέ-
διδαν πιστοποιητικά πατριωτισμού. Κι ενώ από
τότε πέρασαν δεκαετίες, το φάντασμα του παλαι-

οκομματισμού βρικολάκιασε αίφνης από τα δεξιά. Με ένα
ιδιαίτερα ενδιαφέρον μάλιστα τρόπο: φορώντας το προσωπείο
της ηλικιακής ανανέωσης και μιας γενικόλογης ρητορικής με
την οποία δύσκολα μπορεί κανείς να διαφωνήσει. Ας πάρουμε
όμως τα πράγματα με τη σειρά… Ξεκινώντας από το ατυχές
σλόγκαν του υποψηφίου για τη θέση του αναπληρωτή προέδρου
Μιχάλη Σοφοκλέους («Μεγάλος Σοβαρός Αυθεντικός Συναγερμός»).
Δεν θα μπω στον πειρασμό να σχολιάσω τα αυταπόδεικτα για
το μέγεθος και τη σοβαρότητα. Θα σταθώ όμως στο «αυθεντικός»,
καθώς εδώ εμπεριέχεται το πρόβλημα του σημερινού ΔΗΣΥ.
Αυθεντικός με ποια κριτήρια αλήθεια; Τις περιβόητες παρακα-
ταθήκες Κληρίδη τις οποίες όλοι επικαλούνται χωρίς όμως να
μας λένε τι ακριβώς εννοούν; Άκουγα προχθές τη θυγατέρα του
ιστορικού ηγέτη της παράταξης στο podcast του Χριστόφορου
Χριστοφή και σκεφτόμουν ότι όσα είπε συνιστούν έναν ανεξίτηλο
λεκέ στο πέτο του Αβέρωφ Νεοφύτου. Όχι μόνο επειδή τον
άδειασε πολιτικά, αλλά κυρίως επειδή τον εξέθεσε σε προσωπικό
επίπεδο, αποκαλύπτοντας ένα πολιτικό κυνισμό, ο οποίος πόρρω
απέχει από τις παρακαταθήκες Κληρίδη.

Ο «Κληριδισμός» είναι μια καραμέλα, μια επινόηση των
μετρίου βεληνεκούς επιγόνων, οι οποίοι προσπαθούν να κα-
μουφλάρουν την πολιτική τους γύμνια με ασαφείς αφορισμούς.
Στην πραγματικότητα το κόμμα, μετά την εκλογή της Αννίτας
Δημητρίου, πέρασε σε μια νέα εποχή, η οποία χαρακτηρίζεται
από έλλειψη ειδικού πολιτικού βάρους. Τα στελέχη πρώτης
γραμμής με πολιτικό περιεχόμενο (π.χ. Χάρης Γεωργιάδης ή
Κωνσταντίνος Πετρίδης) επέλεξαν να απέχουν, αφήνοντας ελεύ-
θερο το πεδίο σε πρόσωπα που δύσκολα μπορούν να σηκώσουν
το ιστορικό βάρος της παράταξης. Όπως η νέα πρόεδρος, μία
κατά τ’ άλλα καλών προθέσεων συμπαθής νέα πολιτικός, η οποία
συνηθίζει να αναλώνεται σε κοινοτοπίες για «την Κύπρο μας».
Η αδυναμία της Αννίτας Δημητρίου ως προς το πολιτικό περιε-
χόμενο είναι ο λόγος που αναβαθμίζεται ο ρόλος του αναπληρωτή
προέδρου. Γεγονός που στρέφει τα φώτα στους τρεις διεκδικητές,
αναδεικνύοντας ό,τι σημειολογικά χαρακτηρίζει την κάθε υπο-
ψηφιότητα.

Ο Μιχάλης Σοφοκλέους εμφανίζεται ως ο εκλεκτός της αστικής
Λευκωσίας, στηριζόμενος από γνωστές προσωπικότητες του
χώρου (με κορυφαίο τον μέντορά του Γιαννάκη Κασουλίδη).
Είναι αυτό αρκετό άραγε; Θα καταφέρουν τα ηχηρά ονόματα
να καλύψουν τη χαμηλή δημοτικότητα και την έλλειψη αμεσό-
τητας; Στον αντίποδα βρίσκεται ο Ευθύμιος Δίπλαρος, εκπρο-
σωπώντας τη λαϊκή Δεξιά. Η επιλογή να μην υποστηριχτεί από
κομματικά στελέχη αλλά από απλούς Συναγερμικούς έδωσε ένα
στίγμα της εμβέλειάς του στη βάση, δημιουργώντας όμως συνάμα
το εύλογο ερώτημα εάν «γεμίζει» την καρέκλα του δεύτερου τη
τάξει. Ο τρίτος της παρέας, ο Σωτήρης Σαμψών, αν και δεν έχει
ελπίδες εκλογής, στέλνει με την υποψηφιότητά του πολιτικά
μηνύματα. Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι μετά το πραξικόπημα,
στο οποίο πρωταγωνίστησε ο πατέρας του και την πολιτική εν-
σωμάτωση των πραξικοπηματιών στον ΔΗΣΥ από τον Κληρίδη,
για πρώτη φορά αυτή η «τάση» θα μετρηθεί τόσο ξεκάθαρα
στην κομματική κάλπη. Έως τώρα οι εκπρόσωποι της Ακροδεξιάς
αντλούσαν τη νομιμοποίησή τους (π.χ. Ελένη Σταύρου) από τις
βουλευτικές εκλογές. Αυτή τη φορά ο υιός Σαμψών εκπροσωπεί
απροκάλυπτα το δεξιό άκρο του Συναγερμού («Πατρίς - Θρησκεία
- Οικογένεια») σε εσωκομματικές διαδικασίες και το εκτόπισμά
του θα είναι μετρήσιμο. 

Όποιος από τους τρεις εκλεγεί θα εκδώσει και το ανάλογο
«πιστοποιητικό αυθεντικότητας» ΔΗΣΥ. Ο Σοφοκλέους συμβο-
λίζοντας τον φιλελεύθερο ευρωπαϊκό προσανατολισμό, ο Δίπλαρος
εκφράζοντας το μαζικό λαϊκό αίσθημα της Δεξιάς και ο Σαμψών
τη στροφή στη σκληροπυρηνική εθνικοφροσύνη. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, με την Αννίτα Δημητρίου επικεφαλής να πρέπει ν’
αποδεικνύει διαρκώς ότι γνωρίζει σε βάθος τα θέματα, ο Συνα-
γερμός μπαίνει σε μια νέα φάση όπου οφείλει να ξανασυστηθεί
στον κυπριακό λαό. Ένα πρώτο καλό και αποφασιστικό βήμα
είναι να μας κάνει σοφότερους ως προς το πώς αυτοπροσδιορίζεται.
Είναι όντως αντιπολίτευση; Κι αν ναι, σκοπεύει να το εκφράσει
πολιτικά ή θα περιοριστεί στις δημόσιες σχέσεις της νέας
προέδρου; 

Πιστοποιητικό
Αυθεντικότητας ΔΗΣΥ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Είναι τρομαχτικό πώς μπορεί να ισοπε-
δωθεί η προσωπικότητα και η επαγγελ-
ματική πορεία ενός ανθρώπου απλά και
μόνο γιατί κάποιος αποφασίζει να τον
θέσει στο στόχαστρο. Προφανώς και
αναφέρομαι στην Επίτροπο Διοικήσεως

κ. Μαρία Στυλιανού Λοττίδη και το κάνω μάλιστα με
πλήρη επίγνωση πως ακόμα και η άποψη που σκοπεύω
να παραθέσω είναι εκ προοιμίου καταδικασμένη να
αντιμετωπισθεί ως μεροληπτική. Παρ’ όλα αυτά επιμένω:
Είναι τρομαχτική η ευκολία με την οποία σκεπτόμενοι
άνθρωποι δηλώνουν πανέτοιμοι να πυροδοτήσουν με
την πρώτη ευκαιρία τον κανιβαλισμό που υφέρπει
αντί να συστήσουν ψυχραιμία και λογική προκειμένου
να παραμείνει εστιασμένη η κριτική μας σκέψη στην
ουσία. Και ποια είναι η ουσία; Ας εξετάσουμε όλες τις
εκδοχές που κυκλοφόρησαν προτού φτάσουμε στην
πραγματική. Ουσία σύμφωνα με τον γενικό ελεγκτή,
που αρέσκεται συχνά πυκνά να προκαλεί τη δημιουργία
λαϊκών δικαστηρίων, είναι οι καταγγελίες που έφτασαν
κοντά του και αφορούσαν στο πρόσωπο της Επιτρόπου
και που τις διαβίβασε με επιστολή στο Υπουργικό αλλά
επειδή το Υπουργικό δεν τις είδε, τις έδωσε μετά σε
κάθε βουλευτή της Επιτροπής Θεσμών σε κλειστό φά-
κελο και βάσει αυτών των κατηγοριών, η Βουλή δεν
πρέπει να εγκρίνει, λέει, την απόφαση του Προέδρου
για επαναδιορισμό της κ. Λοττίδου, αν πρώτα δεν
λάβει την άποψη ανεξάρτητου γνωμοδοτικού συμ-
βουλίου. Σύμφωνα με κάποιους βουλευτές η ουσία
πάει ακόμα παρά πέρα και αφορά στη μη τήρηση των
προεκλογικών υποσχέσεων του Προέδρου, ότι θα ει-
σαχθούν ειδικά κριτήρια για τον διορισμό ανεξάρτητων
αξιωματούχων και θα δημιουργηθεί και γνωμοδοτικό
συμβούλιο και ακόμα τίποτα δεν έγινε και γι’ αυτό ο
διορισμός της κ. Λοττίδου, η οποία καμία σχέση δεν
έχει με προεκλογικές δεσμεύσεις ή αντιπολιτευτικές
εξυπνάδες, πρέπει να τεθεί υπό αμφισβήτηση. Σύμφωνα
με άλλους βουλευτές, ουσία είναι ότι ενώπιον της
Βουλής δεν ήρθαν τα υπόλοιπα 20 βιογραφικά των
υποψηφίων για την εν λόγω θέση, τα οποία θα έπρεπε
να μελετήσει η Βουλή προτού αποφασίσει, λες και
δουλειά της Βουλής είναι να παριστάνει την επιτροπή
αξιολόγησης ή το γνωμοδοτικό συμβούλιο. Και όσο
για το «ένορκο σώμα» των σόσιαλ μίντια ουσία είναι
μόνο μία και δεν συγχωρούν καμία άλλη ερμηνεία:
Για αυτούς τους «εξοργισμένους» τουιτεράδες και φεϊ-
σμπουκάδες η κ. Λοττίδου είναι η σύζυγος του εκδότη,
τελεία και παύλα και μόνο ως η «κυρία του κυρίου»
έχει λόγο ύπαρξης και ποσώς δεν τους ενδιαφέρει το
πόσο καλά ή όχι έχει υπηρετήσει το αξίωμά της. Στο
τέλος της ημέρας όλοι αυτοί που έσπευσαν να μας
υποδείξουν ποια είναι η ουσία σε αυτή την υπόθεση,
φροντίζοντας να μας υπαγορεύσουν πού να εστιάσουμε,
το μόνο που κατάφεραν είναι να συμβάλουν, εσκεμμένα
ή μη, στον διασυρμό μιας ικανής Επιτρόπου και μάλιστα
με τον χείριστο τρόπο. Υποτιμώντας την προσωπικότητα
της και υποβάλλοντας την στην ψυχοφθόρα διαδικασία
να πρέπει να αποδείξει τα αυτονόητα. Και κυρίως απο-
προσανατολίζοντας την κοινή γνώμη από εκεί που
όντως βρίσκεται η πραγματική ουσία: Στο έργο που η
κ. Λοττίδη επέδειξε κατά τη διάρκεια της θητείας της
και στην αξιολόγησή του από τα Ηνωμένα Έθνη ως
Κατηγορίας Α. Αυτή είναι η πραγματική ουσία, η οποία
χάθηκε μέσα στον κυκεώνα του λαϊκισμού και του
διασυρμού, σαν βελόνα στο άχυρο. Καλό θα μας κάνει
λοιπόν να διερωτηθούμε γιατί αυτό που έπρεπε να
είναι πρωτεύον σε σημασία –δηλαδή το έργο και τα
προσόντα της κ. Λοττίδου– όχι μόνο γίνεται δευτερεύον
αλλά κατρακυλά στον πάτο του πηγαδιού; Και γιατί
στο τέλος της ημέρας επιτρέπουμε αυτές τις «ανθρω-
ποφαγίες» αντί να απαξιώνουμε όσους τις υποδαυλίζουν,
λαϊκίζοντας εις βάρος αξιωματούχων, οι οποίοι υπη-
ρετούν ήσυχα και με αίσθηση καθήκοντος το αξίωμά
τους; Το δε πιο τραγικό ξέρετε ποιο είναι; Πως όλα
αυτά που γράφω με την ελπίδα ότι θα εγείρω ένα υγιή
προβληματισμό, πριν καν προλάβω να βάλω τελεία,
θα έχουν ήδη γίνει τροφή στο στόμα του λύκου…

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Στο στόμα 
του λύκου

elenixenou11@gmail.com
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Ιθαγενείς της εθνικής ομάδας Pankararu εκτελούν τον χορό Tore στο Μουσείο Ιθαγενών Πολιτι-
σμών, στο Σάο Πάολο, Βραζιλία. Μια ομάδα δασκάλων γνώσης των ιθαγενών μοιράστηκε τον τρόπο
ζωής της σε ένα καινοτόμο μουσείο που επιδιώκει να σπάσει τα στερεότυπα και να εκτιμήσει τις πα-
ραδόσεις τους μέσω των πέντε αισθήσεων.

Υ πολογιστή είδα για πρώτη φορά στη ζωή
μου το 1972 στην Καρλσρούη. Μου τον
έδειξε η κόρη μου που σπούδασε εκεί

πληροφορική. Ηταν ένα ογκώδες αντικείμενο,
ιδιοκτησία του πανεπιστημίου και κοινόχρη-
στο. Με δυσκολία προσπάθησα να συμμεριστώ
τον ενθουσιασμό της για το πόσο πολλά και
εκπληκτικά μπορούσε να κάμει αυτό το μη-
χάνημα. Ηταν πράγματα που δεν με αφορού-
σαν. Εγώ χρησιμοποιούσα πολύ και διαρκώς,
στη δουλειά μου και για το κέφι μου, μια
φορητή γραφομηχανή Olivetti, που την κα-
μάρωνα πολύ. Δέκα χρόνια αργότερα, το 1983,
αγόραζα τον πρώτο μου υπολογιστή. Ηταν
ένας κύβος 30Χ30Χ40 που κάθησε στο γραφείο
μου αμετακίνητος. Σήμερα, ο υπολογιστής
μου είναι ελαφρύτατος, μου επιτρέπει να ερ-
γαστώ οπουδήποτε μέσα στο σπίτι ή ανά την
υφήλιο, και επίσης να ακούω μουσική, να δια-
βάζω εφημερίδες, να επικοινωνώ με φίλους
ανά τον κόσμο, να ανατρέχω σε εγκυκλοπαί-
δειες, να παρακολουθώ διαλέξεις, να βλέπω
ταινίες... Αξιοθαύμαστο εργαλείο!

Χθες όμως η εγγονή μου άνοιξε τον υπο-
λογιστή της και μου είπε πως έχει αναπτυχθεί
μια νέα εφαρμογή, το ChatGPT, που μπορεί
να συνθέτει κείμενα. «Ζήτα του να μας γράψει
κάτι». «Σαν τι κάτι;». «Οτιδήποτε!». «Γράψε
ένα ποίημα για το φως στο στυλ του Καβάφη!»
διέταξα, σίγουρη πως θα το σάστιζα το μη-
χάνημα. Εκείνο όμως με ταχύτητα αστραπής
άρχισε να αραδιάζει στίχους. Ελληνικά! Δεν
ήταν καθόλου παλαβομάρες. Και έμοιαζαν
κάπως με Καβάφη! Επανέλαβα το πείραμα
με διάφορα άλλα θέματα, και κάθε φορά η
ανταπόκρισή του ήταν ακαριαία και στοχευ-
μένη. 

«Δεν είναι θαυμάσιο!» είπε η εγγονή μου.
Εγώ είχα μείνει άναυδη. Μονομιάς κατάλαβα
τι ένιωθαν οι Λουδίτες, που στην αρχή της
βιομηχανικής επανάστασης, με πρόσωπα μου-
τζουρωμένα για να μην τους αναγνωρίσουν,
τρύπωναν τη νύχτα στα εργοστάσια και προ-
σπαθούσαν με βαριοπούλες να σπάσουν τα
μηχανήματα. Μου ερχόταν και μένα να τον
κάμω κομμάτια αυτόν τον υπολογιστή. Με
απειλούσε, τούτο δω το τέρας! Αυτό δεν είχε
μόνον μια απειρία γνώσεων. Αυτό μπορούσε
να κάμει ό,τι και το μυαλό μου. Και καλύτερα!
Και ταχύτερα!

Ομολογουμένως, αυτά τα 40 χρόνια που
χειρίζομαι υπολογιστή, οι σχέσεις μου μαζί
του δεν ήταν ανέφελες, όπως ήταν επί 25 χρό-
νια με την Olivetti μου. Εκείνη την είχα μάθει
μια φορά, και πάει τελείωσε. Καταλάβαινα

πώς λειτουργεί, ήξερα πώς να τη φροντίσω,
ακόμη και να τη διορθώσω. Και έμενε σταθερά
η ίδια. Οταν την έβγαζα από τη θήκη της, δεν
είχα εκπλήξεις. «Καλημέρα κυρία Ολιβέττι!»
της έλεγα. «Στις διαταγές σας!» μου απαντούσε. 

Ενώ οι υπολογιστές...! Αυτοί είναι όλο κα-
πρίτσια και όλο αλλαγές – βελτιώσεις τις λένε.
Αλλα δεν τις έχω ζητήσει εγώ αυτές τις βελ-
τιώσεις, και έτσι τις δέχομαι όπως παλαιά το
μουρουνόλαδο – κάτι πολύ δυσάρεστο στη
γεύση, που οι μεγάλοι σού έλεγαν πως θα σου
κάμει καλό. Το καταπίνεις, αλλά το αντιπαθείς.
Και κάθε καινούργια κουταλιά σου φαίνεται
πιο δυσάρεστη και πιο περιττή. 

Τούτο δω όμως, το ChatGPT, δεν ήταν
απλώς περιττό. Τούτο δω με έβγαζε εμένα πε-
ριττή. Στο εξής αυτό θα έγραφε τα μυθιστο-
ρήματα, τα άρθρα στις εφημερίδες, τις πραγ-
ματείες... Το τζίνι είχε βγει απ’ το μπουκάλι!
Παντοδύναμο, μπορούσε όχι μόνον τη δουλειά
μου να μου πάρει, αλλά στήνοντας συμμαχίες
με άλλα τέτοια τζίνια μπορούσε να ρυθμίζει
το τι θα διαβάζω, ελέγχοντας έτσι και το τι
σκέπτομαι... Ω Θεέ μου! Ως πού μπορούσε να
πάει αυτό; 

Επηρεασμένος από την επικαιρότητα, ο
νους μου πήγε στα τρένα. Παλιά οι σιδηρο-
δρομικοί είχαν μια σκληρή δουλειά που απαι-
τούσε μεγάλη υπευθυνότητα και γι’ αυτό είχαν
υψηλούς μισθούς. Τώρα φαίνεται πως η δουλειά
τους είναι να ελέγχουν τα μηχανήματα, και
αν κρίνουμε απ’ όσα μάθαμε τελευταία, οι
υψηλοί μισθοί έμειναν αλλά όχι και η υπευ-
θυνότητα. 

Τώρα ζητάμε με πάθος μηχανές, ολοένα
πιο έξυπνες μηχανές, να μπουν γρήγορα και
καλά στους σιδηρόδρομους ώστε, λέει, να γλι-
τώσουμε από τα τραγικά ατυχήματα. Σε λίγο
θα εμπιστευτούμε τις μηχανές τόσο, και δεν
θα έχουμε πια ανθρώπους να τις ελέγχουν,
όπως δεν έχουν στα Τρίκαλα οδηγό τα λεω-
φορεία του δήμου. Σκέψου όμως αν μια μέρα
μια μηχανή πάθει βλάβη; Πόσους ανθρώπους
θα έχει θερίσει πριν τη σταματήσουν και τη
διορθώσουν; Ή σκέψου αν όλες αυτές οι έξυ-
πνες μηχανές συνδικαλιστούν μια μέρα! Σκέ-
ψου να διεκδικήσουν το δικαίωμα της απεργίας,
ή να πάνε μια Πρωτομαγιά να γλεντήσουν
όλες μαζί κατεβάζοντας και τους διακόπτες
της ΔΕΗ όπως το έκαναν οι δικοί μας συνδι-
καλιστές στις εποχές της δόξας τους...

«Κλείσ’ το» παρακάλεσα με σβησμένη φωνή
την εγγονή μου.

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Από την Olivetti στο ChatGPT
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Κ άποιοι μαθητές έδεσαν συμ-
μαθητή τους με πετονιά, ενώ
μια συμμαθήτριά τους κατέ-

γραφε το θέαμα στο κινητό της. Το
επεισόδιο απέκτησε μεγάλη δημο-
σιότητα. Συνέβη σε ένα από τα κα-
λύτερα σχολεία της επικράτειας,
στο Αρσάκειο. Και αυτό ήταν αρκετό
για να ανατρέψει ένα από τα στε-
ρεότυπα της εφηβικής βίας. Δεν εί-
ναι νόσος που χτυπάει μόνο τα κοι-
νωνικά στρώματα τα οποία εκφρά-
ζουν κατ’ αυτόν τον τρόπο τις στε-
ρήσεις τους ή το αίσθημα του απο-
κλεισμού τους. Ο πληθυσμός του
Αρσακείου είναι ο ορισμός της με-
σαίας τάξης. Η κοινωνιολογική ερ-
μηνεία του φαινομένου ακυρώνεται
εκ των πραγμάτων.

Δεν είναι το μόνο περιστατικό
που μας απασχόλησε τον τελευταίο
καιρό. Σε κάποιο άλλο σχολείο της
περιφέρειας, αν δεν κάνω λάθος,
κάποιοι μαγνητοσκόπησαν συμ-
μαθητή τους τον οποίον είχαν υπο-
χρεώσει να βρίζει τον εαυτό του.
Δεν αφορά μόνο την Ελλάδα. Οι
μαζικές δολοφονίες σε σχολεία της
Αμερικής, για παράδειγμα, προσ-
δίδουν στο φαινόμενο οικουμενικές
διαστάσεις. Και δεν αφορά μόνο
το παρόν. Η βία είναι συγγενής με
την εφηβεία. Μαζί με τις ορμονικές

διαταραχές και τις ανεξέλεγκτες εν
πολλοίς ερωτικές ορμές. Ο δημόσιος
διασυρμός των τεντιμπόηδων είναι
ένα ιστορικό κειμήλιο της εφηβικής
βίας. Ολοι μας έχουμε εμπειρία,
από τον καιρό της εφηβείας μας,
κάποιου περιστατικού κατά αδυ-
νάμου. Με όποια μορφή και αν εκ-
φραζόταν η «αδυναμία» του.

Τις ημέρες αυτές άκουσα τις
απόψεις ψυχολόγων, κοινωνιολό-
γων, παιδαγωγών. Φταίει η οικο-
νομική κρίση, που την ακολούθησε
ο εγκλεισμός της επιδημίας; Ευθύ-
νεται το σχολείο; Ευθύνεται η οι-
κογένεια η οποία, απορροφημένη
από τις ανάγκες της επιβίωσης και
της ευμάρειας, δεν δίνει τον απα-
ραίτητο χρόνο στα παιδιά της; Φταί-
ει η τηλεόραση με την πληθωρι-
στική προσφορά βίας; Φταίνε τα
ηλεκτρονικά παιχνίδια; Φταίει το
Διαδίκτυο με την απελευθέρωση
της λεκτικής βίας που, εύκολα, στο
μυαλό ενός εφήβου μπορεί να με-
ταμορφωθεί σε πραγματική;

Λυπάμαι, αλλά όταν τα λες όλ’
αυτά είναι σαν να λες ότι φταίει ο
κόσμος μας, η άτιμη κοινωνία και
τα λοιπά. Ολ’ αυτά ευθύνονται, δεν
έχω αντίρρηση, όμως, όταν περιο-
ρίζεσαι σε όλ’ αυτά είναι σαν να
σηκώνεις τα χέρια σου ψηλά και

να λες ότι εγώ δεν φταίω. Φταίει ο
κόσμος, το περιβάλλον, οι οικολο-
γικοί κίνδυνοι, οι οικονομικές ανι-
σότητες. Το ζήτημα, όμως, είναι
πώς σε αυτές τις συνθήκες, που συ-
νιστούν την πραγματικότητα της
ζωής μας, μπορεί να αντιμετωπισθεί
η βία των εφήβων; Μην περιμένετε
απάντηση, γιατί δεν έχω. Και δεν
πιστεύω ότι η βία των εφήβων μπο-
ρεί να εξαλειφθεί, είτε με την κα-
ταστολή είτε με την πειθώ, την οι-
κογενειακή ή τη σχολική. Χωρίς
να παραγνωρίζω την αξία τους.

Αν δεν με διαψεύσουν οι ψυχο-
λόγοι, θα μπορούσα να πω ότι η
εφηβική βία έχει να κάνει με τον
ναρκισσισμό. Και γι’ αυτό στρέφεται
κατά των αδυνάμων. Σε παλαιότε-
ρους καιρούς όσοι την ασκούσαν
έκαναν ό,τι μπορούσαν για να μην
τους πάρουν είδηση. Σήμερα φρον-
τίζουν να την προβάλουν μαγνη-
τοσκοπώντας τη στα κινητά για να
τη διαδώσουν. Αυτό που μας σο-
κάρει σήμερα δεν είναι τόσο η ίδια
η εφηβική βία, όσο η πορνογραφική
της εκμετάλλευση.

Τα λέω όλ’ αυτά χωρίς να παρα-
γνωρίζω το γεγονός ότι οι δυτικές
κοινωνίες έχουν δώσει στην εφηβεία
τα δικαιώματα του αδικημένου.
Εμείς, πατριάρχες, σεξιστές και ό,τι

άλλο επιθυμείτε, του οφείλουμε σε-
βασμό, διότι είναι το μέλλον μας,
όπως οι μετανάστες ή οι διεμφυλικοί.
Εχουμε αναγορεύσει την εφηβεία
σε κοινωνική τάξη η οποία, ό,τι κι
αν κάνει, διεκδικεί τα δικαιώματά
της. Και πέφτουμε απ’ τα σύννεφα
όποτε διαπιστώνουμε ότι μπορεί
να στραφεί εναντίον του εαυτού
της. Εφηβοι οι θύτες του παιδιού
στο Αρσάκειο, έφηβος και το θύμα
τους.

Να πάρεις μέτρα; Ποια μέτρα να
πάρεις όταν μια ολόκληρη κοινωνία
έχει αναγορεύσει τον ατίθασο και
ανυπάκουο γόνο της σε μέτρο της
επιτυχίας της; Πώς θα μάθει να
κλείνει το πεζοδρόμιο με το 4x4
αδιαφορώντας για τους αδύναμους
πεζούς; Πώς θα αποδείξει στον πα-
τέρα του ότι αυτός τα καταφέρνει
καλύτερα δένοντας με πετονιά τον
συμμαθητή του;

Η εφηβική βία δεν πρόκειται να
εκλείψει. Είναι συστατικό της κοι-
νωνίας μας, όπως η κλοπή ή ο φόνος.
Το ζητούμενο είναι πώς την αντι-
μετωπίζουμε; Μας χρειάζεται η πει-
θώ και η καταστολή. Ομως μας χρει-
άζεται και κάτι παραπάνω. Η δια-
χείριση του εφηβικού ναρκισσισμού,
που τη μετατρέπει σε προϊόν πορ-
νογραφίας.

Η πορνογραφία της εφηβικής βίας
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Το ChatGPT, γλωσσικό μοντέλο τε-
χνητής νοημοσύνης, έχει κατα-
κτήσει τις νεότερες γενιές. Αντ-
λώντας από ένα τεράστιο σύνταγμα
κειμένων παράγει απαντήσεις σε
ποικιλία ερωτήσεων. Για να δω αν
δικαιολογούνται οι φόβοι για τη
διάδοσή του, του έθεσα πέντε ερω-
τήματα. Ηταν οι αρχαίοι Ελληνες
ρατσιστές; Σε δύο δευτερόλεπτα
είχα μια απάντηση που σε διαγώ-
νισμα Αρχαίας Ιστορίας θα βαθ-
μολογούνταν με άριστα. Παραθέτω
μερικά αποσπάσματα: «Είναι δύ-
σκολο να κάνει κανείς οριστική
αποτίμηση για το αν οι αρχαίοι
Ελληνες ήταν ρατσιστές, καθώς
οι στάσεις τους απέναντι στη φυλή
και την εθνότητα διαφοροποιήθη-
καν σημαντικά με την πάροδο του
χρόνου και διέφεραν από άτομο
σε άτομο στην αρχαία ελληνική
κοινωνία. ... Η ελληνική έννοια
των βαρβάρων που αναφερόταν
στους μη Ελληνες συχνά συνδεό-
ταν με αντίληψη πολιτισμικής και
πνευματικής κατωτερότητας.
Ωστόσο είναι σημαντικό να ση-
μειωθεί ότι ο όρος “βάρβαρος” δεν
υποδήλωνε απαραίτητα μια φυλε-
τική ή εθνοτική κατηγορία, αλλά
μάλλον μια πολιτισμική. Από την
άλλη πλευρά, οι αρχαίοι Ελληνες
είχαν επίσης παράδοση στην εν-
σωμάτωση και τη θετική αποτί-
μηση πολιτισμών και ιδεών ... Η
αρχαία ελληνική κοινωνία ήταν
σύνθετη και πολύπλευρη και οποι-
εσδήποτε γενικεύσεις για τη στάση

των Ελλήνων απέναντι στη φυλή
ή την εθνότητα θα πρέπει να γί-
νονται με προσοχή». Να το λυσάρι
του μέλλοντος, που θα αφήσει
άνεργους τους εξ επαγγέλματος
συγγραφείς διπλωματικών εργα-
σιών στα ελληνικά ΑΕΙ! 

Οταν του ζήτησα να συνθέσει
ένα ποίημα για την Ωραία Ελένη,
παρουσίασε ένα ποίημα με μέτρο,
ομοιοκαταληξία και τετριμμένες
παρομοιώσεις («σαν αστέρια τα
μάτια της, σαν χρυσάφι τα μαλλιά
της»). Ενα τέτοιο δημιούργημα
προωθεί συγκεκριμένη αντίληψη
για το τι είναι ποίηση. Ξεχάστε τον
ελεύθερο στίχο! Ξεχάστε τα λογο-
παίγνια, τις μετωνυμίες και τις με-
ταφορές! Αντλώντας πληροφορίες
από υπάρχοντα γλωσσικά δεδομένα
το ChatGPT δεν είναι γλωσσοπλά-
στης, όπως ο πραγματικός ποιητής.
Κάνοντας λογοπαίγνιο με το όνομα
της Ελένης, ο Αισχύλος συνέθεσε
την παρήχηση «ἑλένας, ἕλανδρος,
ἑλέπτολις» («συμφορά για τα πλοία,
τους άντρες, τις πόλεις»). Με το
ChatGPT, ως ανακύκλωση του γνω-
στού και τετριμμένου, λογοτεχνικά
ρεύματα όπως ο συμβολισμός και
ο υπερρεαλισμός δεν θα μπορούσαν
να υπάρξουν. 

Το τρίτο μου ερώτημα ήταν αν
επιτρέπεται να χρησιμοποιούμε
τη λέξη «δούλος». Η απάντηση
ήταν στο πνεύμα των σύγχρονων
τάσεων: «Γενικά συνιστάται να
αποφεύγεται η χρήση της λέξης
“δούλος” όταν αναφερόμαστε σε

ανθρώπους, γιατί ενδεχομένως
προσβάλλει και απανθρωποποιεί».
Ως μηχανή αναπαραγωγής γλώσσας
το ChatGPT έχει πάρει μαθήματα
πολιτικής ορθότητας. 

Ζήτησα να μάθω ποιο είδος είναι
η μεγαλύτερη απειλή για τον πλα-
νήτη. Αυτή τη φορά η απάντηση
ήρθε μετά από ένα λεπτό: «Δεν
μπορώ να δώσω οριστική απάντηση
σε αυτό το ερώτημα, καθώς είναι
θέμα συζήτησης και εξαρτάται από
διάφορους παράγοντες και προ-
οπτικές. Ωστόσο, πολλοί ειδικοί
συμφωνούν ότι η μεγαλύτερη απει-
λή για τη Γη και τη βιοποικιλότητα
είναι η ανθρώπινη δραστηριότητα,
συμπεριλαμβανομένης της υπερ-
κατανάλωσης, της ρύπανσης, της
αποψίλωσης των δασών και της
κλιματικής αλλαγής». Δεν διαφωνώ,
αλλά αυτό δεν σημαίνει ότι δεν
βλέπω την απειλή ένα «γλωσσικό
μοντέλο τεχνητής νοημοσύνης»
να επιβάλει τρόπους σκέψης, γλωσ-
σικής έκφρασης και λογοτεχνικής
δημιουργίας. 

Ούτε με την απάντηση στην
τελευταία ερώτηση –«είναι το Ch-
atGPT βλαβερό;»– θα διαφωνούσα:
«Ως γλωσσικό μοντέλο τεχνητής
νοημοσύνης, το ChatGPT δεν είναι
εγγενώς επιβλαβές. Το ChatGPT
σχεδιάστηκε και προγραμματί-
στηκε από προγραμματιστές οι
οποίοι δίνουν προτεραιότητα σε
ηθικά ζητήματα και στην υπεύθυνη
χρήση της τεχνολογίας της τεχνη-
τής νοημοσύνης. Ωστόσο είναι ση-

μαντικό να σημειωθεί ότι οποι-
οδήποτε εργαλείο ή τεχνολογία,
συμπεριλαμβανομένων των γλωσ-
σικών μοντέλων τεχνητής νοημο-
σύνης όπως το ChatGPT, μπορεί
δυνητικά να χρησιμοποιηθεί για
επιβλαβείς σκοπούς, εάν δεν χρη-
σιμοποιείται με υπευθυνότητα.
Για παράδειγμα, εάν κάποιος χρη-
σιμοποιεί το ChatGPT για να δια-
δώσει ψευδείς πληροφορίες, να
παρενοχλήσει άλλους ή να συμ-
μετάσχει σε άλλες επιβλαβείς δρα-
στηριότητες, αυτό δεν είναι σφάλ-
μα του ίδιου του ChatGPT, αλλά
μάλλον του ατόμου που το χρησι-
μοποιεί». 

Ενας από τους αρχαιότερους
μύθους της ανθρωπότητας μιλάει
για το δέντρο της γνώσεως του κα-
λού και του κακού. Οταν οι πρω-
τόπλαστοι δοκίμασαν τους καρπούς
του, έχασαν τον παράδεισο. Κάθε
τεχνολογία είναι δέντρο που πα-
ράγει καρπούς που μπορούν να
χρησιμοποιηθούν για καλό ή για
κακό – είτε είναι η πυρηνική ενέρ-
γεια, είτε η γενετική, είτε η τεχνητή
νοημοσύνη. Απάντηση στην απειλή
είναι η παιδεία που καλλιεργεί την
κριτική σκέψη. Και δυστυχώς στην
ελληνική παιδεία υπάρχει έλλειμμα
φροντίδας και πλεόνασμα στρου-
θοκαμηλισμού. 

Ο κ. Αγγελος Χανιώτης είναι μέλος του
Εθνικού Συμβουλίου Ερευνας, Τεχνολο-
γίας και Καινοτομίας και της Εθνικής Αρ-
χής για την Ανώτατη Εκπαίδευση. 

Η κρυφή γοητεία της τεχνητής νοημοσύνης 
Tου  ΑΓΓΕΛΟΥ ΧΑΝΙΩΤΗ 

Πολλά δοκάρια τρίζουν
στο δυτικό οικοδόμημα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Αν σας έλεγα πριν
από 25 χρόνια ότι:

1. H Φινλανδία ,
η χώρα που ήταν
απολύτως ταυτόση-
μη με την έννοια της

αυστηρής γεωπολιτικής ουδετε-
ρότητας, μπήκε στο ΝΑΤΟ.

2. Στην Ελβετία, τη χώρα που
εθεωρείτο για δεκαετίες ο πλέον
ασφαλής τραπεζικός προορισμός
στον πλανήτη, «έπεσε» μία από
τις δύο μεγαλύτερες τράπεζές της.

3. Στην Αμερική, ένας πρώην
Αμερικανός πρόεδρος βρέθηκε σε

ποινικό δικαστήριο με την κατη-
γορία ότι δωροδόκησε ένα θυρωρό
κτιρίου και μια πορνοστάρ για να
μην αποκαλύψουν τη σχέση του
μαζί της.

Αν σας τα έλεγα όλα αυτά πριν
από 25 χρόνια, θα κουνούσατε
συγκαταβατικά το κεφάλι σας υπο-
νοώντας ότι «ο καημένος το έχει
χάσει». Μερικές από τις σταθερές
που θεωρούσαμε απολύτως στέρεες
είτε καταρρέουν, με πάταγο μερικές
φορές, είτε κλονίζονται. Είναι παρά
πολύ δύσκολο, στη φάση που βρι-
σκόμαστε, να κάνεις αυτό που συ-
χνά κάνουμε όταν στεκόμαστε σε
κάποιο μουσείο μπροστά σε έναν
πίνακα που δεν καταλαβαίνουμε.
Να καθίσεις, δηλαδή, σε μια από-
σταση για να τον «ερμηνεύσεις».
Νιώθουμε τις δομικές αλλαγές γύρω
μας, βλέπουμε σημεία-καμπές,
αλλά είναι σχεδόν απίθανο να μαν-
τέψουμε σε ποια ακριβώς κατεύ-
θυνση κινούνται όλα αυτά, να ενώ-

σουμε τις τελείες για να δούμε τη
συνολική εικόνα.

Είναι, βλέπετε, πολλές ακόμη
οι κατακλυσμιαίες αλλαγές. Τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης έχουν
αναδειχθεί σε τεράστια πρόκληση
για τις δυτικές δημοκρατίες. Τις
απειλούν την ώρα που τα απολυ-
ταρχικά καθεστώτα είναι εντελώς
θωρακισμένα απέναντι στην επιρ-
ροή τους. Η τεχνητή νοημοσύνη
μπαίνει για τα καλά στη ζωή μας.
Κανείς, ούτε ο πιο σοφός ή τεχνο-
λογικά εξειδικευμένος, δεν μπορεί
να προβλέψει τι θα σημάνει αυτό.

Κομβικό ρόλο στις αλλαγές που
βιώνουμε παίζει, βέβαια, το μέλλον
της Αμερικής. Εχουμε φτάσει σε
ένα σημείο που το παράλογο γίνεται
λογικό σε αυτήν τη μεγάλη χώρα.
Σε τρομάζει να ακούς συζητήσεις
σε σημαντικά πανεπιστήμια για
το ότι υπάρχει περίπτωση η Αμε-
ρική να περάσει έναν νέο εμφύλιο.
Σαστίζεις με την επέλαση του τσου-
νάμι της πολιτικής ορθότητας, που
κινδυνεύει να κάνει κεντροαρι-
στερούς υπερσυντηρητικούς... Και
νιώθεις ότι, για κάποιον λόγο που
δεν μπορείς να προσδιορίσεις, το
επίπεδο πέφτει σε πολλούς ζωτι-
κούς τομείς στις ΗΠΑ. Ενας καλός
φίλος που διδάσκει εκεί με καλεί
πάντοτε να περιορίσω τις ανησυ-
χίες μου και να «έχω πίστη» στη
δύναμη της Δύσης να αναγεννηθεί
και να προοδεύσει μέσα από τις
αντιφάσεις και τα βαρίδια της. Δεν
είμαι ποτέ σίγουρος αν η αισιοδοξία
του αυτή είναι μεταφυσική, βασι-
σμένη σε γεγονότα ή προβολή των
συμπερασμάτων του από τη μελέτη
της Ιστορίας. Το βέβαιο είναι ότι
νιώθει κανείς πως στο φιλελεύθερο,
δυτικό οικοδόμημα είναι πολλά τα
δομικά δοκάρια που τρίζουν, με
θόρυβο. Και επειδή μεγαλώσαμε
με τις βεβαιοτητές του, την κουλ-
τούρα του, την αίσθηση υπεροχής
του απέναντι στον υπόλοιπο κόσμο,
λογικό είναι να αναρωτιόμαστε σε
τι κατάσταση θα είναι σε δέκα, εί-
κοσι χρόνια...

Θεώρησανορισμένοι
πολιτικοί και αναλυ-
τές πως με την κα-
ταδίκη της Χρυσής
Αυγής ως εγκλημα-
τικής οργανώσεως,

τον εγκλεισμό των ηγετικών της
στελεχών στη φυλακή, έκλεισε ορι-
στικά το θέμα της «ναζιστικής»,
«αντισυστημικής», «εθνικιστικής»
ή απλώς «άκρας Δεξιάς» στη χώρα
μας.

Αλλά τα πράγματα δεν είναι
πάντα τόσο απλά. Κόμματα της
άκρας Δεξιάς, όπως συνήθως ονο-
μάζονται, έκαναν την εμφάνισή
τους στην Ευρώπη ήδη από τη δε-
καετία του ’70. Κυρίως ως αντίδραση
στη νέα ευρωπαϊκή τάξη πραγμά-
των αμβλύνσεως των εθνικών δια-
φορών, αυξήσεως της ανεργίας και
των μεταναστευτικών ροών.

Ο σκληρός ιδεολογικός πυρήνας
των νέων αυτών κομμάτων ήταν
διαφορετικός. Το Εθνικό Μέτωπο
που ίδρυσε το 1972 ο Ζαν-Μαρί
Λεπέν δεν είχε αφετηρία «ναζιστι-
κή» ή «φασιστική». Ηταν μία σκλη-
ρή εκδοχή του γαλλικού εθνικισμού,
που ανιχνεύεται σε διαφορετικό
βαθμό στα γαλλικά συντηρητικά
κόμματα. Εξ ου και η αντοχή του
στον χρόνο.

Στην Αυστρία, το Κόμμα Ελευ-
θερίας υπό τον Γκερκ Χάιντερ ήταν
μια ακραία ενσάρκωση της γερμα-
νόφωνης εθνικιστικής «Βαθιάς Ευ-
ρώπης», που προέκυψε σε αυτήν
την περιοχή έπειτα από την κα-
τάρρευση της πολυεθνικής Αυτο-
κρατορίας των Αψβούργων μετά
τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.

Τα κόμματα αυτά, όπως και τα
αντίστοιχα σε χώρες τα Βορείου
Ευρώπης, από την εμφάνισή τους
έως σήμερα έχουν περάσει από
φάσεις «πολιτικής ωριμάνσεως».
Εντυπωσιακή ήταν η συχνότητα
των αναφορών στον πρώην πρό-
εδρο Σαρλ ντε Γκωλ, που έκανε η
Μαρίν Λεπέν στις τελευταίες προ-

εδρικές εκλογές.
Μετά τον θάνατο του Γκερκ

Χάιντερ, η αυστριακή άκρα Δεξιά
απέβαλε από τη ρητορική της ανα-
φορές ιδεολογικού περιεχομένου.
Ο πολιτικός της λόγος αφορά κυρίως
την αντιμετώπιση πρακτικών θε-
μάτων που αντιμετωπίζει η κοινω-
νία.

Σε σύγκριση με αυτά τα κόμματα
που είχαν κάνει την εμφάνισή τους
στην Ευρώπη, η Χρυσή Αυγή χα-
ρακτηριζόταν από πρωτογονισμό.
Ο ιδεολογικός πυρήνας της ηγεσίας
και των στελεχών της ήταν ο εθνι-
κοσοσιαλισμός. Ο πολιτικός της
λόγος άναρθρος, βίαιος σε ακρότατο
σημείο. Η δράση της ακόμη περισ-
σότερο, που έφθασε μέχρι και τη
δολοφονία πολιτών.

Παρά ταύτα, μισό εκατομμύριο
πολίτες την ψήφισαν διότι απλού-
στατα μετά τη χρεοκοπία της Ελ-
λάδος το 2010 τα κόμματα που
άσκησαν την εξουσία στη διάρκεια
της μεταπολιτεύσεως –Ν.Δ. και ΠΑ-
ΣΟΚ– απαξιώθηκαν απολύτως,
όπως διαπιστώθηκε στις πρώτες
εκλογές του 2012.

Το θέμα, όμως, δεν είναι πλέον
η Χρυσή Αυγή. Ούτε εάν το κόμμα
Ελληνες του Ηλία Κασιδιάρη θα
αντιπροσωπευόταν στη Βουλή. Αλ-
λά το γεγονός ότι ο νέος νόμος που
ψηφίστηκε για να αποκλεισθεί από
τις εκλογές το κόμμα Ελληνες οδή-
γησε σε αλλαγή της ηγεσίας του.

Πριν από λίγες μέρες εξελέγη
πρόεδρός του ο πρώην αντεισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου κ. Α. Κα-
νελλόπουλος. Την ανακοίνωση έκα-
νε ο απόστρατος αντιναύαρχος κ.
Μ. Παναγιωτόπουλος. Από το πλη-
βειακό περιθώριο, η ηγεσία του
κόμματος στα δεξιά της Ν.Δ. περνά
σε άτομα που έφτασαν στην ανω-
τάτη κλίμακα των πυλώνων του
κατεστημένου της Ελλάδος. Και
τώρα πλέον αρχίζουνε τα δύσκολα.
Ανεξαρτήτως ποια θα είναι η από-
φαση του Αρείου Πάγου.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Περί άκρας Δεξιάς
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Μερικές από τις σταθε-
ρές που θεωρούσαμε
απολύτως στέρεες πριν
από 25 χρόνια είτε κα-
ταρρέουν, με πάταγο
μερικές φορές, είτε
κλονίζονται.
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Είναι απορίας άξιον πώς
με μια συνήθη «τριμε-
ρή» παριστάνουμε ότι
ασκούμε πολυδιάστατη
εξωτερική πολιτική!
Από τη μία ο «Φιλελεύ-

θερος» (2/4) μάς ενημέρωσε πως «οι
ΥΠΕΞ Κύπρου και Ισραήλ Κωνσταν-
τίνος Κόμπος και Έλι Κοέν «συμφω-
νήσαμε ότι πρέπει να προωθήσουμε
τις ευκαιρίες και τις προοπτικές ενός
αξιόπιστου ενεργειακού διαδρόμου
από τη λεκάνη της Ανατολικής Με-
σογείου προς την Ευρώπη»

Από την άλλη η «Χαλκίν Σεσί»
(27/3) σε δημοσίευμά της κάτω από
τον τίτλο «Ισραηλινοί αποκτούν τα
χώματά μας», μάς ενημερώνει πως
«2.672 άδειες αγοράς ακίνητης περι-
ουσίας δόθηκαν εντός του 2022».
Σύμφωνα με το δημοσίευμα, η μεγάλη
πλειοψηφία δόθηκε σε Ισραηλινούς!
Το ερώτημα: Κάθε τόσο και μία Τρι-
μερής, Πρόεδροι, πρωθυπουργοί, πα-
λαιότερα ταξίδια Νετανιάχου στη νή-
σο, εσχάτως ο Κοέν αλλά «Ισραηλινοί
ίδρυσαν περίπου 200 εταιρείες... και
ότι αγοράζουν γη κυρίως στην Καρ-
πασία». Μπορεί κάποιος να εξηγήσει
στην κοινή γνώμη πώς συμβαδίζουν
όλα τα πιο πάνω; Δηλώσεις για εξαί-
ρετες συνεργασίες, αλλά πίσω από
τα φώτα η πραγματικότητα: 2.672
άδειες! Αλλά τι σημαίνει η φράση
«προώθηση ενός αξιόπιστου ενερ-
γειακού διαδρόμου από τη λεκάνη
της Α. Μεσογείου προς την Ευρώπη;».
Ποια είναι η διαδρομή του διαδρόμου
και ποιος είναι ο κατασκευαστής του;
Πιο απλά: τους διαδρόμους δεν τους
φτιάχνουν οι ΥΠΕΞ αλλά οι γνωστές
εταιρείες. Αν τις φτιάχνουν οι δεύ-
τερες, ως είθισται, υπάρχει κάποια
εταιρεία για να επενδύσει αρκετά
δισ. σε αυτή τη δουλειά και ποια; 

Σε ένα άλλο επίπεδο, ο ΥΠΕΞ της
Τουρκίας Μ. Τσαβούσογλου πρότεινε
στον Ισραηλινό ΥΠΕΞ Έλι Κόεν να
εξαχθεί ισραηλινό φυσικό αέριο προς
τις ευρωπαϊκές αγορές μέσω Τουρκίας,
όπως μετέδωσε το κρατικό ισραηλινό
ραδιόφωνο. Ο Μ. Τσαβούσογλου είπε
πως «έχουμε τις κατάλληλες εγκατα-
στάσεις και η Τουρκία είναι σε θέση
να βοηθήσει το Ισραήλ να εξαγάγει
το φυσικό του αέριο προς την Ευρώ-
πη» (14/2). Κατά συνέπεια, όταν γρά-
φονται ανακοινώσεις στη Λευκωσία,

γράφουν και άλλοι άλλες. Μόνο που
οι άλλοι έχουν και τα μέσα (όπως Τζεϊ-
χάν) να τις υλοποιήσουν, ενώ η Κύ-
προς εδώ και χρόνια κάνει Τριμερείς,
γράφει ανακοινώσεις και όλα μένουν
ακίνητα, πλην των 200 εταιρειών
στην κατεχόμενη Κύπρο και της γης
στην Καρπασία που αλλάζει χέρια. 

Ο ΥΠΕΞ Κ. Κόμπος μίλησε για «ετοι-
μότητα της Κύπρου να στηρίξει την
επανέναρξη διαπραγματεύσεων του
Ισραήλ με τους Παλαιστινίους, με
στόχο την επίτευξη λύσης δύο κρα-
τών. Αυτή η λύση πρέπει να διασφα-

λίζει πλήρως την ασφάλεια του κρά-
τους του Ισραήλ». Ευγενικός ο στόχος
και η βάση καλή. Αλλά πρώτα χρει-
άζεται να πετύχεις την «επανέναρξη
διαπραγματεύσεων» για το Κυπριακό
και μετά έρχεται και η εξαγωγή τε-
χνογνωσίας για το Μεσανατολικό!
Έτσι όλα προχωρούν με βάση την
εικονική πραγματικότητα: τριμερής
κατανάλωση, πρόταση Τσαβούσογλου
για αγωγό που παρακάμπτει τη νήσο,
μαζικές αγορές γης στην Καρπασία,
εντυπώσεις στη Λευκωσία που διαρ-
κούν μια ημέρα! 

Δηλώσεις και συνεντεύξεις δημι-
ουργούν την εντύπωση στην κοινή
γνώμη ότι συντελείται... κοσμογονία
εξελίξεων και ότι σε δύο-τρεις μέρες
επίκειται κάποια... νίκη! Ο ΥΠΕΞ Κ.
Κόμπος σε συνέντευξή του στον «Φι-
λελεύθερο» (3/4) «αναφέρεται στις
κινήσεις της Λευκωσίας υποδεικνύον-
τας πως αυτή τη στιγμή η ε/κ πλευρά
βρίσκεται στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων και αναμένει την τ/κ πλευ-
ρά να καθίσει δίπλα της». Μάλιστα,
εμείς στρώσαμε το τραπέζι, καθίσαμε
και ας... έρθουν! Αν δεν έρθουν, κακό
του κεφαλιού τους! Αλλά αυτό δεν το
λες εσύ για τον εαυτό σου –αυτό,
όπως συμφωνήσαμε εδώ και σχεδόν
πέντε δεκαετίες, το καθορίζει ο ΟΗΕ,
διαλέγεται με τα μέρη, με σκοπό να
στηθεί... το τραπέζι!

Κάτω από τον ίδιο τίτλο «τραπέζι
έτοιμο», εντάσσεται και η ανακοίνωση
του υπουργείου Εξωτερικών στις 30/3
«αναφορικά με την έναρξη προπο-
νήσεων στον χώρο της τάφρου («γή-
πεδο Τσεντίκαγια») –τα εισαγωγικά
από το ΥΠΕΞ: 

«Η Κυπριακή Δημοκρατία, ως φι-
λοξενούσα χώρα για την UNFICYP,
αλλά και ως ιδιοκτήτης του τεμαχίου
στο οποίο γίνονται οι παράνομες ερ-

γασίες («γήπεδο»), δεν έχει δώσει τη
συγκατάθεση για οποιεσδήποτε ερ-
γασίες ή χρήση του υπό αναφορά χώ-
ρου. Το ΥΠΕΞ επαναλαμβάνει ότι η
«νεκρή ζώνη» τελεί υπό τον αποτε-
λεσματικό έλεγχο της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Η Κυπριακή Δημοκρατία
συνεχίζει να ασκεί κανονικά την αστι-
κή της δικαιοδοσία εντός της «νεκρής
ζώνης».

Για πρώτη φορά, συναντάμε τόσες
μαζεμένες αστειότητες σε μια ανα-
κοίνωση: Πώς «η «νεκρή ζώνη» τελεί
υπό τον αποτελεσματικό έλεγχο της
Κυπριακής Δημοκρατίας». Αλλά και
η αποθέωση του νομικού παραλο-
γισμού: «Η Κυπριακή Δημοκρατία
συνεχίζει να ασκεί κανονικά την
αστική της δικαιοδοσία εντός της
«νεκρής ζώνης»! Πέρα από τις νομικές
αστειότητες, η σοβαρή διάσταση
των πραγμάτων. Ο Κόλιν Στιούαρτ,
ειδικός αντιπρόσωπος του γ.γ. ΟΗΕ
στη νήσο: λέει πως «το βόρειο τμήμα
της Κύπρου έχει τώρα ενσωματωθεί
οικονομικά και πολιτικά με την Τουρ-
κία. Η ε/κ ηγεσία είναι αυτή που πρέ-
πει να κινητοποιηθεί για να αλλάξει
αυτή την κατάσταση. Όμως, μόνο
διαμαρτύρεται, καταδικάζει, κατη-
γορεί» (25/1).

Η γραφειοκρατία στο ΥΠΕΞ εφευ-
ρίσκει του κόσμου τους νομικισμούς,
πρακτικά βάζει τρικλοποδιές σε κάθε
πρόταση για πρόοδο (σε ΟΗΕ και
Ε.Ε.), περικυκλώνοντας το Κυπριακό
στον φαύλο κύκλο της ακινησίας.
Αλλά η νομική ισχύς της Κυπριακής
Δημοκρατίας είναι πολιτικό εργαλείο
που, είτε το αξιοποιείς για να επιτύχεις
τον μείζονα στόχο, είτε το κρατάς
τόσο σφικτά με μόνο στόχο το να
συντηρείς το μισό της «εγώ».

Η ευγενής μας περικύκλωση
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Τρεις μοναχές παρακολουθούν από ένα μπαλκόνι την πομπή Camino del Calvario στην πόλη Κουένκα της κεντρικής Ισπανίας, τη Μεγάλη Παρασκευή. Το Πάσχα των
Λατίνων εορτάζεται την Κυριακή 9 Απριλίου.

www.larkoslarkou.org.cy

Η εικόνα Ελληνοκύπριων φοιτητών στο Λον-
δίνο να διαμαρτύρονται με ελληνικές σημαίες,
στο κέντρο της οποίας βρίσκεται η Κύπρος,
κατά την επίσκεψη του Τουρκοκύπριου ηγέτη
Ερσίν Τατάρ στο Κολλέγιο King’s είναι στε-
ρεοτυπική. Όχι γιατί ένας Ελληνοκύπριος

φοιτητής δεν δικαιούται να διαμαρτύρεται –όπως πιστεύει
ή νομίζει– εναντίον της συνεχιζόμενης παράνομης τουρκικής
κατοχής του 37% της Κύπρου. Αλλά γιατί η εικόνα των
αγανακτισμένων Ελληνοκύπριων φοιτητών –σε Αγγλία,
Ελλάδα, Αμερική– είναι βγαλμένη από ένα πατριωτικό χρο-
νοντούλαπο της Ιστορίας. 

Είναι η ιστορία των φοιτητών του ’80 και του ’90, σε
παρόμοιες διαμαρτυρίες, που σήμερα είναι πρωταγωνιστές,
ως ενεργοί πολιτικοί, στο πολιτικό σύστημα της Κύπρου
–ενίοτε χωρίς να τιμούν με τον πολιτικό τους βίο ή την
αποτελεσματικότητά τους ούτε το πατριωτικό συγκείμενο
αλλά ούτε και να έχουν συμβάλει με τη στάση τους στον
τερματισμό της απαράδεκτης τουρκικής κατοχής. Οι αν-
τικατοχικές δράσεις εξάλλου των Κύπριων φοιτητών είναι
στερεοτυπικές γιατί, στην πραγματικότητα, λειτουργούν
και ως αντικείμενο πολιτικής ανέλιξης, στην επετηρίδα
του κομματικού σωλήνα –δεξιού, αντιομοσπονδιακού ή
αριστερού των οργανώσεων της κομματικής νεολαίας, που
χτίζουν τα επαγγελματικά στελέχη του μέλλοντος –τους
ανθρώπους που θα εκλεγούν βουλευτές και θα διοριστούν
υπουργοί. 

Ο Αμερικανός συγγραφέας Μάρκ Τουέην συνήθιζε να
γράφει πως «ο πατριώτης είναι εκείνος που φωνάζει δυ-
νατότερα χωρίς να γνωρίζει, συνήθως, γιατί φωνάζει». Και
δεν έχει άδικο αν αναλογιστεί κανείς πως νεαροί Ελληνο-
κύπριοι φοιτητές εδώ και τέσσερις δεκαετίες διαδηλώνουν
φωνάζοντας αλλά ούτε η κυπριακή κοινωνία, ούτε το ορ-
γανωμένο κράτος γνωρίζει τι θέλει στο Κυπριακό: Nα ξε-
κινήσουμε μια ωραία πρωία, πάνοπλοι και προετοιμασμένοι,
και να καταστήσουμε την Κύπρο μια ελληνικά κυρίαρχη
νήσο, πετώντας κάθε Τουρκοκύπριο ή Τούρκο έποικο στη
θάλασσα; Να συνυπάρξουμε με τους Τουρκοκύπριους σε
ένα συνεταιρικό κράτος όπως όλοι οι Πρόεδροι της Κυπριακής
Δημοκρατίας συμφώνησαν από το 1977; Ή να παραμείνουμε
σε ένα στάτους κβο μισής Κύπρου –όπου, όταν δεν φωνά-
ζουμε με σημαίες θα βγάζουμε χρήματα, πληγώνοντας
κάθε φορά την αξιοπιστία της χώρας διεθνώς πουλώντας
π.χ. το διαβατήριο της χώρας και την πολιτότητά μας. 

Ο πατριωτισμός δεν είναι ορισμένος στην Κύπρο. Είναι
μια αυθαίρετη έννοια που επικαλείται σχεδόν καθημερινά
το πολιτικό προσωπικό της χώρας είτε αφορά την ιδεολογία
του, είτε το κόμμα του, είτε του πώς στέκεται απέναντι
στο εθνικό θέμα. Παράλληλα είναι ένα πεδίο δαιμονοποίησης
της άλλης άποψης. Ένα πεδίο παροχής πιστοποιητικών
φρονημάτων όπου αν κάποιος αποκλίνει ιδεολογικά σε
σχέση με τα κυρίαρχα αφηγήματα καθίσταται αυτόματα
«φιλότουρκος» ή «προδότης». 

Ο πατριωτισμός, ωστόσο, δεν είναι ένα πεδίο μίσους,
ετεροπροσδιορισμού ή φωνασκίας. Είναι, ανεξαρτήτως
ιδεολογίας, μια ενεργητική δημοκρατική στάση. Είναι η
αγάπη για την πατρίδα και ό,τι αυτή περιλαμβάνει: Τους
ανθρώπους της, την πανίδα της, τη χλωρίδα της, τα ήθη,
έθιμα και συνήθειές της. Είναι η αγάπη για την αξιοπιστία
και για τη σώφρονα κοινωνική συμπεριφορά: Από το πώς
οδηγεί κανείς καθημερινά για να πάει στη δουλειά του
μέχρι το πώς πετάει τα σκουπίδια του ή πώς συμπεριφέρεται
στα γκαρσόνια που τους σερβίρουν τον καφέ του ή το
φαγητό του. Και, φυσικά, είναι η αίσθηση του καθήκοντος
σε κάθε έκφανση ιδιωτικής και δημόσιας ζωής. Από τον
καλό επαγγελματισμό στη δουλειά –στον δημόσιο ή στον
ιδιωτικό τομέα– μέχρι την υπέρτατη θυσία για την πατρίδα
σε καιρό πολέμου. Την υπεράσπιση της εδαφικής ακεραι-
ότητας, της ανεξαρτησίας και της αξιοπρέπειας. Αγάπη
για την πατρίδα σημαίνει, επίσης ανιδιοτέλεια. Όχι να με-
ταφράζεις τον φοιτητικό ακτιβισμό σε πολιτικά οφίτσια
και σταδιοδρομίες. Αλλά να προσφέρεις χωρίς να γυρεύεις
πίσω. 

Πατριωτισμός στην πράξη λοιπόν. Αλλιώς οι σημερινοί
φωνασκούντες θα είναι οι αυριανοί (μέτριοι) πολιτικοί
που θα δώσουν ένα G3 στους γιους μας και θα τους πούνε
να βγάλουν σκοπιά σε μια μισή Κύπρο. Όπως οι πατεράδες
τους. 

Πατριωτισμός 
στην πράξη

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ο Πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης θεωρεί λοι-
πόν πως «είναι επίσης
στο συμφέρον της
ίδιας της Ε.Ε. να επεν-
δύσει πολιτικό κεφά-

λαιο σε μια συνολική διευθέτηση
του Κυπριακού Προβλήματος» σύμ-
φωνα με τα όσα αναφέρει στο non-
paper / μπούσουλας της παρουσία-
σης των θέσεών του στις Βρυξέλλες.
Ο ΠτΔ το έχει ξαναπεί, και έχει δί-
καιο – η Ε.Ε. έχει κάθε λόγο να
θέλει να δει το Κυπριακό λυμένο
ώστε ένα από τα προβληματικά
κράτη μέλη της να αποκτήσει νέες
προοπτικές, να λειτουργεί καλύτερα
ως ίσος μεταξύ των 27, και ώστε
οι σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκία να μπο-
ρέσουν να πορευθούν σε μια συγ-
κεκριμένη κατεύθυνση, όποια τε-
λικά και να είναι αυτή. Η Ε.Ε. ήδη
επενδύει πολιτικό κεφάλαιο στο

Κυπριακό, έχοντας χρηματοδοτήσει
έργα και προγράμματα που προ-
ετοιμάζουν τον δρόμο για ομοσπον-
διακή μεταρρύθμιση του κυπριακού
κράτους, έχοντας ξεκαθαρίσει πως
δεν δέχεται δύο κράτη στο νησί,
και έχοντας βάλει και το Κυπριακό
στη λίστα με τα ανοικτά ευρωτουρ-
κικά ζητήματα.

Η Ε.Ε. δεν κάνει πάντα ακριβώς
αυτό που προτάσσει το στενό συμ-
φέρον των Ελληνοκυπρίων, γιατί
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, και κατ’ επέκταση της Ε.Ε.,
είναι και οι Τουρκοκύπριοι, και τα
δικά τους συμφέροντα πρέπει να
ληφθούν υπόψη (όπως τα λαμβάνει
υπόψη, όταν λειτουργεί σωστά, και
η κυβέρνηση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας).

Επίσης η Ε.Ε., είτε μιλάμε συγ-
κεκριμένα για τους θεσμούς είτε
νεφελωδώς για τα συμφέροντα των

άλλων κρατών μελών, δεν μπορεί
να παραβλέψει πως όσα πρέπει να
γίνουν στο Κυπριακό επηρεάζουν
τα ευρωτουρκικά από τις εμπορικές
σχέσεις μέχρι το μεταναστευτικό,
και από το κράτος δικαίου μέχρι
την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας.
Το μεγάλο ερώτημα είναι πόσο πο-
λιτικό κεφάλαιο θα επενδύσει η
Ε.Ε. στο Κυπριακό μετά τις εκλογές
στην Τουρκία. Η απάντηση απο-
τελεί το αποτέλεσμα μιας εξίσωσης
που περιλαμβάνει τις εξελίξεις στην
Άγκυρα, την πορεία των σχέσεων
της Ρωσίας με την Τουρκία και –
επί του εδάφους στην Κύπρο– τη
διάθεση της ε/κ πλευράς να εργα-
στεί σοβαρά για τη λύση και (σε
μικρότερο βαθμό) τις πολιτικές δυ-
ναμικές στην τ/κ κοινότητα.

Σε μεγάλο βαθμό, το ερώτημα
αν βραχυπρόθεσμα ή μεσοπρόθε-
σμα η ένταξη της Τουρκίας στην

Ε.Ε. είναι εφικτή έχει απαντηθεί
και η απάντηση είναι αρνητική,
λόγω της περιορισμένης διάθεσης
μεγάλων κρατών για ουσιαστική
διεύρυνση. Με αυτό το ερώτημα
(προκαταρκτικά) απαντημένο, εκλεί-
πει και ο κίνδυνος και το ενδεχό-
μενο όσα κράτη μέλη δεν θέλουν
διεύρυνση να κρυφτούν ξανά πίσω
από το Κυπριακό.

Όταν (ή αν) έρθει η στιγμή του
ανοίγματος των ευρωτουρκικών
σχέσεων, πρέπει να έχουμε έτοιμη
πολύ συγκεκριμένη απάντηση για
το πώς βλέπουμε, ως Κύπρος, το
μέλλον των ευρωτουρκικών. Όχι
μόνο γιατί εκεί θα κριθεί η αξιο-
πιστία μας αλλά γιατί η συγκεκρι-
μένη αυτή θέση είναι που περιέχει
την πρώτη ύλη για διαμόρφωση
κινήτρων για την Τουρκία «από
όλο το φάσμα των σχέσεων Ε.Ε. -
Τουρκίας».

Τα κίνητρα αυτά είναι που λεί-
πουν από το non-paper του ΠτΔ,
τουλάχιστον αυτό που είδε η «Κ»,
το οποίο ως έχει δεν παρέχει το
πλαίσιο για παράλληλο ξεκλείδωμα
των ευρωτουρκικών και του Κυ-
πριακού στο οποίο παραπέμπει εμ-
μέσως στις δηλώσεις του ο κ. Χρι-
στοδουλίδης. Ένα πλαίσιο το οποίο,
σύμφωνα με την ανεπίσημη ενη-
μέρωση από πλευράς κυβέρνησης,
περιμέναμε να αποτελεί ένα είδος
οδικού χάρτη με συγκεκριμένα πα-
ραδείγματα.

Σύμφωνα με τα όσα ακούγονται
μέχρι στιγμής, τα πιθανά ανταλ-
λάγματα αφορούν το γνωστό τρί-
πτυχο λιμάνια - αεροδρόμια/ Τε-
λωνειακή Ένωση/ ταξιδιωτικές
θεωρήσεις. Δεν ξέρουμε όμως σε
συνδυασμό με ποια βήματα της
Τουρκίας συζητήθηκαν, αν συζη-
τήθηκαν. Και σε αυτά δεν περιέ-

χεται κάτι νέο σε σχέση με τις
προτάσεις που απορρίφθηκαν σε
καλύτερες εποχές. Και ο μεγάλος
αστάθμητος παράγοντας σε αυτή
τη συζήτηση παραμένει η ενέργεια,
και κατά πόσο έχουμε τη διάθεση
να δώσουμε ενεργειακά κίνητρα
στην Τουρκία και την τ/κ κοινό-
τητα. Ζήτημα στο οποίο η Ε.Ε.
επενδύει ήδη τεράστιο πολιτικό
κεφάλαιο σε συνάρτηση με την
απεξάρτηση από τη Ρωσία και την
προώθηση των ανανεώσιμων. Το
ότι ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
απέφυγε μέχρι στιγμής, στις δη-
μόσιες δηλώσεις που συνόδευσαν
τις επαφές του, να αναφερθεί στην
ενεργειακή διάσταση του Κυπρια-
κού δεν σημαίνει και ότι δεν λαμ-
βάνει αυτά τα μηνύματα των Βρυ-
ξελλών.  

Το πολιτικό κεφάλαιο και τα καρότα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Oλα προχωρούν με βάση
την εικονική πραγματι-
κότητα: τριμερής κατα-
νάλωση, πρόταση Τσα-
βούσογλου για αγωγό
που παρακάμπτει τη νή-
σο, μαζικές αγορές γης
στην Καρπασία, εντυπώ-
σεις στη Λευκωσία που
διαρκούν μια ημέρα
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Ένας απλός παρατη-
ρητής μπορεί σήμερα
να αναφέρει πολλά
παραδείγματα αστο-
χίας του συστήματος
της ηθικής που συ-

νέχει το κοινωνικό μας σύνολο.
Δεν είναι μόνο η μόνιμη και γενι-
κευμένη πλέον σχολική βία ή το
γεγονός ότι οι εκπαιδευτικοί σε
όλη την Ευρώπη παραιτούνται λόγω
του κλίματος ανυπακοής που επι-
κρατεί στα γυμνάσια και τα λύκεια.
Το φαινόμενο δεν αφορά μόνο τα
ειδεχθή σεξουαλικά εγκλήματα με
θύματα ανήλικες και ανήλικους,
την όλο και αυξανόμενη ενδοοι-
κογενειακή βία, τις γυναικοκτονίες
και την έμφυλη βία ή ακόμη τη διά-
χυτη διαφθορά στον δημόσιο και
τον πολιτικό μας βίο. Αφορά επίσης
την απαξίωση της καλλιέργειας
του πνεύματος και οποιασδήποτε
πολιτισμικής πρακτικής πέραν των
τετριμμένων, την ισοπέδωση των
έως τώρα σχέσεων και δεσμών
εξουσίας, όπως για παράδειγμα τη
σχέση των γονέων με τα παιδιά
τους. Αφορά πάνω απ’ όλα την αδυ-
ναμία σύνθεσης μιας ηθικής ολό-
τητας όπου οι περιορισμοί που τί-
θενται από το ίδιο το άτομο στον

εαυτό του αποτελούν προϋπόθεση
της ελευθερίας του. Σήμερα επι-
κρατεί ένας αδιόρατος ωχαδερφι-
σμός. Κάτι τέτοιο επιβεβαιώνεται
από το συγκεχυμένο σύστημα αξιών
όπου κυριαρχούν η αποθέωση του
χρήματος και της κοινωνικής απο-
δοχής, καθώς και ένας γκανγκστε-
ρικού τύπου σεβασμός στον «επι-
τυχημένο» κοτζαμπάση. Το απο-
τυχημένο αυτό μοντέλο κοινωνικής
ηθικής ή μάλλον ανηθικότητας
είναι απλώς η καρικατούρα των
κυρίαρχων κάποτε χριστιανικών
ηθικών συστημάτων.

Συνοπτικά, αναφέρεται κανείς
σε δύο βασικά μοντέλα χριστιανι-
κής ηθικής. Καταρχάς στο ρωμαι-
οκαθολικό και ορθόδοξο μοντέλο
κοινωνικών σχέσεων και στη συ-
νέχεια στο χριστιανικό ηθικό σύ-
στημα που προέκυψε από τη Με-
ταρρύθμιση και υπήρξε, όπως ακρι-
βώς το ισχυρίστηκε ο Γερμανός
κοινωνιολόγος Max Weber, θεμέλιο
του θριάμβου του καπιταλισμού
και του καπιταλιστικού πνεύματος.
Είναι επίσης παράδοξο το γεγονός
ότι όλα τα ανατρεπτικά κοινωνικά
μοντέλα, όπως ο κομμουνισμός ή
η αναρχία, υπήρξαν βελτιωμένες
εκδοχές και αναβιώσεις του πα-

λαιοχριστιανικού κόσμου, του χρι-
στιανισμού δηλαδή στην «ορθό-
δοξη» και «καθολική» εκδοχή του
που αντλεί την ηθική του από τη
«προσωπική» σχέση θεού και αν-
θρώπου, και έχει τις ρίζες του στη
θεολογική αρετή της «αγάπης». Η
«αγάπη» (caritas) νοείται εδώ ως
υπερβατική σχέση στοργής και
πατρικής μέριμνας τους θεού προς
το άτομο, η οποία μετατρέπεται
σε οριζόντια σχέση αδερφικής συμ-
πόνοιας και αλληλεγγύης μεταξύ
των ατόμων στη χριστιανική πο-
λιτική κοινότητα. Η μόνη διαφο-
ροποίηση άλλωστε του κοινωνικού
μεταχριστιανισμού, όπως αυτός
προβλέπεται στη θεμελίωση των
σοσιαλιστικής έμπνευσης ουτο-
πιών, ήταν ότι η θεία πρόνοια με-
τατράπηκε σε κρατική, «κοινωνι-
κή», πρόνοια και η σχέση ανθρώ-
που και θεού αναπροσαρμόστηκε
στο πλαίσιο της σχέσης πολίτη
κράτους. Το κράτος με άλλα λόγια
ανέλαβε προσωρινά τον ρόλο του
θεού μετά τον φιλοσοφικό «θάνα-
το» του τελευταίου. Μάταια προ-
ειδοποιούσε ο Nietzsche ότι ο θά-
νατος του Θεού μόνο προβλήματα
θα φέρει στον ευρωπαϊκό ηθικό
πολιτισμό, αφού θα σηματοδοτούσε

την απεριόριστη πλέον ισχύ της
κρατικής εξουσίας, της εξουσίας
δηλαδή του ανθρώπου πάνω στον
άνθρωπο. 

Ο Προτεσταντισμός ανέτρεψε
τον θεμέλιο λίθο της παλαιοχρι-
στιανικής ηθικής, την ηθική δη-
λαδή ανωτερότητα του «φτωχού»
και του αδύναμου πάνω στον κοι-
νωνικά κυρίαρχο γραμματέα, τε-
λώνη και φαρισαίο. Επέβαλε έτσι
την απόρριψη του φτωχού, του
παρία και του κοινωνικά αποτυ-
χημένου στο περιθώριο της κοι-
νωνικής ζωής και ανήγαγε την κοι-
νωνική ανέλιξη και επιτυχία σε
κριτήριο της ηθικής κρίσης. Βασική
αρχή της προτεσταντικής ηθικής
υπήρξε το μεταφυσικό λουθηριανό
δόγμα τoυ προκαθορισμού, το
οποίο υποστήριζε ότι ο Θεός είχε
ήδη αποφασίσει την καταδίκη ή
τη σωτηρία του ατόμου πριν καν
γεννηθεί. Ο πλούτος και η κοινω-
νική επιτυχία του κάθε ατόμου ή
της κάθε οικογένειας θεωρήθηκε
ως σημείο της προτίμησης του Θε-
ού και οιωνός της μετά θάνατον
δικαίωσης και σωτηρίας του. Η
απολυτοποίηση του αποτελέσματος
υπήρξε όμως και αιτία της κατάρ-
ρευσης του δόγματος αυτού. Χρει-

άστηκαν μόλις δύο αιώνες καπι-
ταλισμού και τρεις μεταπολεμικές
δεκαετίες άγριου καπιταλισμού
για να διαχωρισθεί μια για πάντα
το κοινωνικό αποτέλεσμα από την
ηθική των δρώντων υποκειμένων.
Με άλλα λόγια, το χρήμα δεν το
αποκτούσαν οι εκλεκτοί του Θεού
αλλά οι άπληστοι και οι αδίστακτοι
λάτρεις του Μαμωνά. Ο χριστια-
νισμός, είτε στην παλαιά εκδοχή
του, είτε στη μεταρρυθμισμένη,
είτε ακόμη και στην επαναστατική
μεταχριστιανική του εκδοχή είχε
αποτύχει. Το ζητούμενο πλέον
είναι μια μη μεταφυσική ηθική,
μια ηθική στηριγμένη στον λόγο
και όχι στη θρησκεία ή την ιδεο-
λογία. Πόσο εφικτό είναι άραγε
κάτι τέτοιο;   

Στην «Πραγματεία για την αν-
θρώπινη φύση» (1739) ο David Hu-
me τόνισε το γεγονός ότι είναι αδύ-
νατο να εξαχθεί ένα κανονιστικό
συμπέρασμα από ένα σύνολο πε-
ριγραφικών προϋποθέσεων. Αυτή
η πρόταση είναι γνωστή και ως
νόμος ή γκιλοτίνα του Hume. Αν-
τιμέτωπη με αυτή τη λογική πα-
ρατήρηση, η ηθική συλλογιστική
πρέπει αναγκαστικά να αντλεί τις
κανονιστικές της προκείμενες, είτε

από την ηθική θεολογία είτε από
θεωρίες που προέρχονται από πο-
λιτικές ιδεολογίες και φιλοσοφικές
ουτοπίες. Στην περίπτωση των
σύγχρονων κοινωνιών που χαρα-
κτηρίζονται από ένα μείγμα θρη-
σκειών και πολιτισμών, από αυτό
δηλαδή που ευρέως αποκαλείται
ηθικός σχετικισμός, η αναζήτηση
ενός δόγματος που να είναι κοινό
για όλους έχει καταστεί αδύνατη.
Γι’ αυτόν τον λόγο, η πρακτική της
σύγχρονης ηθικής επικεντρώνεται
σήμερα στην αναζήτηση κανονι-
στικών συστημάτων, θεμελιωμέ-
νων στη μη δογματική συζήτηση
και επικοινωνία, πρακτική που πα-
ρατηρείται ήδη στη σωκρατική
παράδοση. Προς την κατεύθυνση
αυτή κινούνται δύο από τους βα-
σικότερους σήμερα επικριτές του
Hume, ο Γάλλος κοινωνικός φιλό-
σοφος Raymond Boudon και ο Σκω-
τσέζος ηθικός φιλόσοφος Alasdair
MacIntyre. Όσο το νέο φιλοσοφικό
σύστημα δεν αντικαθιστά το πα-
λαιό οι κοινωνίες μας θα παραμέ-
νουν ηθικά ασταθείς. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Αθλητισμός και εναλλακτικές δραστηριότητες
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Άραγε, κατάρα ή ευ-
λογία, παραλογισμός
ή σωφροσύνη, αμαρτία
ή σωτηρία, αποτελεί η
σύζευξη της κοσμικής
εξουσίας με την εκκλη-

σιαστική διακονία; Το δίλημμα των
σχέσεων μεταξύ Πολιτείας και Εκ-
κλησίας βασανίζει γενιές και γενιές
ανθρώπων. Από το Βυζάντιο, το οποίο
χρησιμοποιούσε την Ορθοδοξία ως
συνδετικό κρίκο της Αυτοκρατορίας,
μέχρι και τις μέρες μας, όπου η χρι-
στιανοδημοκρατία αντιπαλεύει με
τα θεοκρατικά καθεστώτα. Σε αυτή
τη διελκυστίνδα και η έννοια της Ελ-
ληνοορθοδοξίας, η οποία προβάλλεται
καλόπιστα ή κακόπιστα, από εθνο-
πατέρες ή αυτόκλητους εθνοσωτήρες.
Ελληνισμός και Ορθοδοξία μπορεί
να εμπλέκονται ιστορικά, αλλά στην
πραγματικότητα ακολουθούν δύο
διαφορετικές πορείες. Ο Ελληνισμός
είναι ένας πολιτισμός, είναι μια φι-
λοσοφία, είναι μια παράδοση μιας
φυλής ανθρώπων. Η Ορθοδοξία είναι
ένας τρόπος ζωής, είναι η εμπειρία
της ζωής με τον Χριστό, είναι η βίωση
του παραδείσου επί της γης. Από εκεί
πέρα, κτίστηκαν πάνω στις δύο έν-
νοιες και στους δύο τρόπους ζωής,
πρακτικές και ιδεολογίες, που απέχουν
παρασάγγες από την αλήθεια. Όλος
αυτός ο ιστορικός «πόλεμος», όλος
αυτός ο «πειρασμός», βρίσκεται στην
σκιά ή καλύτερα στην άρνηση της
αποδοχής της απλής ρήσης του Χρι-
στού: «τα του Θεού τω Θεώ και τα
του Καίσαρος τω Καίσαρι». Τόσο
απλά είναι τα δεδομένα, αλλά και
τόσο πολύπλοκα αναδείχθηκαν μέσα
στους αιώνες, λόγω των παθών των
ανθρώπων, οι οποίοι ψάχνουν πάντα
το άλλοθι για να εξυπηρετήσουν τις
αδυναμίες τους. Όλοι οι πόλεμοι επι-
καλούνται θρησκείες, μεταφυσικές
αναζητήσεις και κυρίως παραδείσια
«δώρα» από πνευματικές απολαύσεις,
μέχρι φαγητά και γυναίκες. Εξάλλου
μόνο με μεταφυσικές δυνάμεις, μπορεί
ένας νέος άνθρωπος να θυσιάσει τη
ζωή του, για μια ουτοπία, για ένα
«πουκάμισο αδειανό» για ένα αόρατο
«παράδεισο». Από την άλλη όλοι οι
«πονηροί» εξουσιαστές, γνωρίζουν
πολύ καλά, ότι η θρησκευτική διά-
σταση αποτελεί το ισχυρότερο δέλεαρ
για την προσέλκυση ψήφων και την
εδραίωση της εξουσίας. Ακόμη ο κα-
νόνας λέει ότι, όπου ο ηγέτης φορούσε
ράσα, είτε χριστιανός, είτε μουσουλ-
μάνος, είτε άλλης θρησκείας και να
ήταν, μπορεί να απολάμβανε την εμ-
πιστοσύνη της συντριπτικής πλει-
ονότητας των πολιτών, αλλά τα απο-
τελέσματα ήταν καταστροφικά για
την πολιτεία, της Κύπρου μη εξαι-
ρουμένης.

Τις τελευταίες δεκαετίες, στον
χώρο της Ευρώπης, λειτουργεί ένας
«διφορούμενος» οργανισμός, η Δια-
κοινοβουλευτική Συνέλευση της Ορ-

θοδοξίας, στην οποία συμμετέχουν
βουλευτές από ορθόδοξες χώρες. Η
Κυπριακή Βουλή είναι ιδρυτικό μέλος
της Συνέλευσης από το 1993. Πριν
από μερικές βδομάδες διοργανώθηκε
στην Λεμεσό, σύνοδος της Διακοι-
νοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορ-
θοδοξίας, στην οποία έλαβαν μέρος
βουλευτές από 14 χώρες και από
τρεις διαφορετικές ηπείρους. Μέλη
της κυπριακής αντιπροσωπείας ήταν
οι βουλευτές Πανίκος Λεωνίδου, Ευ-
θύμιος Δίπλαρος, Μαρίνος Μουσι-
ούττας και Ηλίας Μυριάνθους. Η Συ-
νέλευση πραγματοποιήθηκε υπό τη
σκιά του πολέμου στην Ουκρανία,
γεγονός το οποίο δημιούργησε ένα
«θολό» κλίμα δεδομένου ότι η Ρωσία
ήταν πάντα η «ψυχή» αυτού του ορ-
γανισμού. Ωστόσο, τίποτα δεν μπορεί
να θεωρείται άσπρο ή μαύρο, αφού
και μέσα από αυτή τη «ζοφερή» ατμό-
σφαιρα φανερώθηκαν και ορισμένα
«διαμάντια» όπως η έκδοση για τις
«Αγίες Σοφίες» δηλαδή τους ναούς
ανά τον κόσμο με τις εκκλησίες της
«Της του Θεού Σοφίας» με πρώτο βε-
βαίως, τον Ναό στην Κωνσταντινού-
πολη. Στο σπουδαίο αυτό βιβλίο πε-
ριλαμβάνονται ναοί από την Σκωτία,
μέχρι την Κίνα, μεταξύ των οποίων
και δύο ναοί από την Κύπρο. Η Αγία
Σοφία της κατεχόμενης Λευκωσίας
και η Αγία Σοφία της Πάφου. 

Στη Συνέλευση επισημάνθηκε ότι
ο στόχος του τόμου ήταν διττός: Αφε-
νός μεν να αναδείξει την πνευματική
ενότητα του χριστιανικού κόσμου
και του ευρωπαϊκού πολιτισμού και
αφετέρου, μέσω αυτής της έκδοσης,
να καταγγελθεί η αυθαίρετη μετα-
τροπή της Αγίας Σοφίας στην Κων-
σταντινούπολη σε τζαμί. Οι βουλευτές
μέλη της Συνέλευσης ενημερώθηκαν
για το κυπριακό από τον Πρόεδρο
Χριστοδουλίδη ενώ είχαν συναντή-
σεις με την πρόεδρο της Βουλής Αν-
νίτα Δημητρίου, τον Αρχιεπίσκοπο
Γεώργιο και άλλους αξιωματούχους.
Ο επικεφαλής της κυπριακής αντι-
προσωπίας στη Διακοινοβουλευτική
Συνέλευση της Ορθοδοξίας, Πανίκος
Λεωνίδου, επεσήμανε επίσης την
ανάγκη συνένωσης δυνάμεων εντός
του ορθόδοξου κόσμου και της ανά-
δειξης των κοινών αρχών και πολι-
τιστικών παραδόσεων, ώστε να είναι
ακόμα πιο δυναμική και ουσιαστική
η συμβολή του Οργανισμού στη δια-
μόρφωση του ευρωπαϊκού και παγ-
κόσμιου γίγνεσθαι. Από εκεί και πέρα
υπάρχει και η θέση του μεγάλου βυ-
ζαντινολόγου του αείμνηστου Στίβεν
Ράνσιμαν, ο οποίος είπε ότι η μόνη
θρησκεία που θα επιζήσει τον 21ο
αιώνα, θα είναι η Ορθοδοξία. Σε αυτή
τη ρήση συνηγορούν και προφητείες
αγίων ανθρώπων, περί «κυριαρχίας»
της Ορθοδοξίας σε όλη την Ευρώπη.
Ίδωμεν και φαίνεται ότι τα μακρά

Οι Αγίες Σοφίες 
στη Βουλή

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Παλαιά και νέα ηθική (Ι)

Σ τις μέρες μας όλο και περισσότεροι άν-
θρωποι, κάθε ηλικίας, ασχολούνται με
τον αθλητισμό, είτε γιατί τους αρέσει,

είτε γιατί τους το συστήνει ο προσωπικός
τους γιατρός. Η ενασχόληση μας με τα Μέσα
Κοινωνικής Δικτύωσης αλλά και η ανάγκη
να συμβαδίζουμε με τις απαιτήσεις της σύγ-
χρονης κοινωνίας όσον αφορά την εξωτερική
μας εμφάνιση, αναγκάζει αρκετούς πολίτες
να συμμετέχουν σε αθλητικές δραστηριό-
τητες. Ο Αθλητισμός εντάσσεται στη ζωή
μας από μικρή ηλικία με το μάθημα της φυ-
σικής αγωγής στα σχολεία αλλά και τις ελεύ-
θερες αθλητικές δραστηριότητες. Παρόλο
που ο Αθλητισμός αποτελεί μέρος της κα-
θημερινότητας μας, υπάρχει και μεγάλη με-
ρίδα του πληθυσμού που αποφεύγει να αθλεί-
ται γενικά για προσωπικούς λόγους. Η αθλη-
τική ενασχόληση δεν απαιτεί πίεση αλλά
θέληση και πίστη στις προσωπικές ικανότητες
του καθενός.

Τα τελευταία τρία χρόνια και ιδιαίτερα
μετά την πανδημία του κορωνοϊού, αρκετοί
άνθρωποι έχουν εντάξει στην καθημερινό-
τητά τους το περπάτημα, το τρέξιμο, την
εκγύμναση σε εξωτερικούς χώρους, το κο-
λύμπι, την ορειβασία, την ποδηλασία και
άλλα αθλήματα, τα οποία δεν χρειάζονται
ειδικές ικανότητες, αφού ο καθένας μπορεί
να καθορίσει από μόνος του την ένταση και
τον ρυθμό.Με τα σύγχρονα ρολόγια μέτρησης
των παλμών της καρδιάς, αλλά και ρύθμισης
του χρόνου και της ταχύτητας, εύκολα μπορεί

κάποιος να δοκιμάσει τις αντοχές και τις δυ-
νάμεις του.

Οι εξωτερικές αθλητικές και εναλλακτικές
δραστηριότητες έχουν ως αποτέλεσμα την
επιστροφή στη φύση και στο καθαρό περι-
βάλλον. Οι αθλητές επιζητούν τον καθαρό
αέρα, την πράσινη φύση, τα πεντακάθαρα
νερά και κυρίως τις ιδανικές καιρικές συν-
θήκες για να αθλούνται και να διατηρούνται
σε υγιή φόρμα. Η Κύπρος, ως μικρή χώρα,
διαθέτει πανέμορφες πεδιάδες, βουνά και
ολογάλανα νερά, τα οποία, όχι μόνο γεμίζουν
το μάτι αλλά μαγεύουν τους παραθεριστές
και τους ντόπιους που άρχισαν να εκτιμούν
τις ομορφιές του νησιού μας. Για τους του-
ρίστες αποτελεί μεγάλο επίτευγμα η εκγύ-
μναση δίπλα ή μέσα στη θάλασσα, στα βουνά
και στα εθνικά πάρκα με τα ενδημικά είδη
χλωρίδας και πανίδας αλλά και τις μυρωδιές
που αναδύονται από το αλμυρό νερό της
Μεσογείου, τα πεύκα, τον αόρατο, τις ανε-
μώνες, τις τριανταφυλλιές και τα εσπεριδο-
ειδή. Οι ξένοι και ντόπιοι επισκέπτες θα
πρέπει να ανακαλύψουν και να εντοπίσουν
αυτές τις κρυμμένες ομορφιές και μυρωδιές
της Κύπρου και να καταλάβουν ότι η χώρα
μας δεν είναι μόνο ένας καλοκαιρινός προ-
ορισμός αλλά ένας μαγευτικός τόπος, όπου
μπορούν ολόχρονα να αθλούνται βελτιώ-
νοντας την υγεία τους. Αν, λοιπόν, εμείς οι
ντόπιοι αγαπήσουμε τον τόπο μας, τις απλές
συνήθειες της καθημερινότητας, όπως το
παραδοσιακό πρόγευμα, το σπιτικό φαγητό

και εντάξουμε την άθληση στην καθημερι-
νότητά μας, τότε θα αποτελέσουμε καλό πα-
ράδειγμα για τουςεπισκέπτες. Οι εναλλακτικές
μορφές τουρισμού βασίζονται στις καθημε-
ρινές δραστηριότητες και ασχολίες των κα-
τοίκων, οι οποίες από μόνες τους συμβάλλουν
στη διατήρηση ενός υγιούς τρόπου ζωής.

Αφού, λοιπόν, τα παιδιά μας ακούνε με
μεγάλη προσοχή και σέβονται τις οδηγίες
των προπονητών και γυμναστών τους για
εφαρμογή σωστού τρόπου διατροφής, την
ανάγκη εκγύμνασης και κανονικού ύπνου,
έτσι και εμείς με τον υγιεινό τρόπο ζωής
συμβάλλουμε στην επίτευξη της μακροζωίας
μέσω της μεσογειακής διατροφής και της
άθλησης. Ο καλός τρόπος ζωής είναι άρρηκτα
συνδεδεμένος με την διατροφή, την άθληση
και την ψυχική υγεία. Η φύση, ο καθαρός
αέρας και η μεσογειακή διατροφή συμβάλλουν
στη διατήρηση ενός ισορροπημένου και
υγειούς τρόπου ζωής.Στην Κύπρο διαθέτουμε
πολλές «αθέατες» ομορφιές, οι οποίες πα-
ραμένουν αναξιοποίητες και περιμένουν να
τις ανακαλύψουμε και να τις εντάξουμε στην
καθημερινότητα μας. Ας τις απολαύσουμε,
λοιπόν, αφού αποτελούν έναν φυσικό πλούτο,
τον οποίο, αν και αργήσαμε να τον εκτιμή-
σουμε, αυτός συμβάλλει στη βελτίωση της
φυσικής κατάστασης και της αντιμετώπισης
σοβαρών ασθενειών.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δήμαρχος Δερύ-
νειας.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Το «φάντασμα» της χαλαρής ψή-
φου ή της ψήφου διαμαρτυρίας 
πλανάται πάνω από το Μέγαρο 
Μαξίμου και την Κουμουνδού-
ρου, με τα κομματικά επιτελεία 
της Ν.∆. και του ΣΥΡΙΖΑ να προ-
βληματίζονται για το γεγονός 
ότι, στον απόηχο της τραγωδίας 
των Τεμπών, και ενώ ο χρόνος 
για τις εκλογές της 21ης Μαΐου 
μετράει αντίστροφα, η λεγόμε-
νη «γκρίζα ζώνη» –όσοι δηλα-
δή δηλώνουν αναποφάσιστοι 
ή κινούνται προς το λευκό, το 
άκυρο και την αποχή– παρα-
μένει σε ιδιαίτερα υψηλά επί-
πεδα. ∆ηλαδή σε ποσοστό που 
προσεγγίζει το 16,5%, σύμφωνα 
με την τελευταία δημοσκόπηση 
της Pulse για τον ΣΚΑΪ.

Η ακτινογραφία της «γκρί-
ζας ζώνης» έχει καταστεί προ-
τεραιότητα για τα κόμματα, που 
αναζητούν απαντήσεις σε πο-
σοτικές και ποιοτικές έρευνες, 
με τον πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητσοτάκη να αναπροσαρμό-
ζει πτυχές της προεκλογικής 
στρατηγικής της Ν.∆. προκει-
μένου το κυβερνών κόμμα να 
αντλήσει ψηφοφόρους από τη 
συγκεκριμένη δεξαμενή. Oπως 
λέγεται, οι αναποφάσιστοι και 
όσοι κινούνται προς το λευκό, 
το άκυρο και την αποχή –περι-
λαμβανομένων όσων αποστασι-
οποιήθηκαν από τη Ν.∆. μετά τα 
Τέμπη– μπορούν να χωριστούν 
σε δύο κατηγορίες, που προκύ-
πτουν από το ερώτημα σε ποια 
κομματική επιλογή θα κατέλη-
γαν εάν «ήταν υποχρεωμένοι να 
ψηφίσουν και μάλιστα άμεσα». 

Η πρώτη εμφανίζεται έτοιμη 
να κινηθεί μεταξύ των κομμά-
των που εκπροσωπούνται και 
στην παρούσα Βουλή. Η δεύτερη 
δηλώνει πως, εάν ήταν υποχρε-
ωμένη να ασκήσει το εκλογικό 
δικαίωμα, θα στρεφόταν σε κά-
ποιο από τα κόμματα διαμαρτυ-
ρίας που δεν έχουν τύχη να ει-
σέλθουν στην επόμενη Βουλή. 
Κατά τις ίδιες πηγές, σε σχέση 
με όσους από την «γκρίζα ζώ-
νη» δηλώνουν πως θα ψηφίσουν 
κάποια από τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα, ο ΣΥΡΙΖΑ φέρεται να 
είναι σχετικά χαμηλά στις επιλο-
γές, ενώ και οι μικρότεροι σχη-
ματισμοί, δηλαδή το ΚΚΕ, η Ελ-
ληνική Λύση, το ΜέΡΑ25, αλλά 
και το κόμμα Κασιδιάρη, εμφα-
νίζονται να έχουν ήδη εισπρά-
ξει τα όποια κέρδη από το νέο 
πολιτικό σκηνικό που προέκυψε 
μετά την τραγωδία στα Τέμπη. 
Αντιθέτως, μια σημαντική μερί-
δα πολιτών με κεντρώο προφίλ, 
που το 2019 είχαν στραφεί προς 
τον κ. Μητσοτάκη, στην παρού-
σα εμφανίζονται να κινούνται 

μεταξύ Ν.∆. και ΚΙΝΑΛ. Οι συ-
γκεκριμένοι ψηφοφόροι ασκούν 
κριτική στο κυβερνών κόμμα ότι 
δεν προχώρησε αποφασιστικά 
τις μεταρρυθμίσεις και παρότι 
είχε στη διάθεσή του μια ολό-
κληρη τετραετία «δεν άλλαξε το 
κράτος» και, όπως αναγνωρίζεται 
από κυβερνητικά στελέχη, δεν 
πρόκειται να δώσουν «θετική» 
ψήφο στη Ν.∆., η οποία ελπίζει 
πλέον στην εκ μέρους τους ψή-

φο «δεύτερης ευκαιρίας» ή «ανο-
χής» στις κάλπες της 21ης Μαΐου.

Νέοι στόχοι

Η ανωτέρω ανάλυση, όπως 
προαναφέρθηκε, αναμένεται να 
οδηγήσει και σε ορισμένες ανα-
προσαρμογές της προεκλογικής 
στρατηγικής του Μεγάρου Μαξί-
μου. Ειδικότερα:
• Η Ν.∆. δεν θα εγκαταλείψει τη 
σύγκριση των πεπραγμένων της 
δικής της κυβερνητικής τετραε-
τίας έναντι εκείνης του ΣΥΡΙΖΑ, 
αλλά θα προτάξει τις δεσμεύσεις 
της για το μέλλον. Στη λεγόμενη 
«γκρίζα ζώνη», στο δίπολο «συνέ-
χεια ή αλλαγή», προβάδισμα έχει 
το αίτημα για αλλαγή, με τον κ. 
Μητσοτάκη να επιχειρεί να το εκ-
φράσει δεσμευόμενος για πολλά 
νέα πρόσωπα αλλά και για τολμη-
ρότερες μεταρρυθμίσεις, κυρίως 

στο πεδίο του κράτους.
• Το Μέγαρο Μαξίμου θα εστιά-
σει στο διακύβευμα των πρώτων 
εκλογών με το επιχείρημα πως από 
αυτές θα προκύψει από ποιον –τη 
Ν.∆. ή τον ΣΥΡΙΖΑ– θα κυβερνηθεί 
η χώρα, ενώ από τις δεύτερες το 
πώς θα κυβερνηθεί (αυτοδυναμία 
ή κυβέρνηση συνεργασίας). Η έμ-
φαση στις πρώτες εκλογές οφεί-
λεται στο γεγονός ότι οι αναπο-
φάσιστοι στους οποίους στοχεύει 
πρωτίστως η Ν.∆., ενώ θέτουν ως 
προτεραιότητα την πολιτική στα-
θερότητα, έλκονται σε σημαντικό 
βαθμό και από την προοπτική των 
κυβερνήσεων συνεργασίας, υπό 
την έννοια ότι θεωρούν πως δια-
σφαλίζεται αποτελεσματικότερος 
έλεγχος της εκάστοτε εξουσίας.
• Ο κ. Μητσοτάκης θα σηκώσει 
ακόμη μεγαλύτερο «βάρος» κατά 
την προεκλογική εκστρατεία της 

Ν.∆. απ’ ό,τι ήταν προγραμματι-
σμένο. Και τούτο καθώς ο πρω-
θυπουργός παραμένει το ισχυρό 
χαρτί του κυβερνώντος κόμματος, 
ενώ η «δεξιόστροφη» ρητορική με-
ρίδας στελεχών του απομακρύνει 
τους κεντρώους αναποφάσιστους 
ψηφοφόρους. 

Σαν ευρωεκλογές;

Θα πρέπει να επισημανθεί πως 
τον προβληματισμό για το ενδε-

χόμενο ενός κύματος «χαλαρής 
ψήφου» ή «ψήφου διαμαρτυρί-
ας» επιτείνει το γεγονός ότι οι 
εκλογές της 21ης Μαΐου θα διεξα-
χθούν σε ένα ιδιόμορφο πολιτικό 
περιβάλλον: Πρώτον, οι πολίτες 
θα κληθούν, όπως προαναφέρθη-
κε, να ψηφίσουν με νωπές ακόμη 
τις μνήμες από την εθνική τρα-
γωδία των Τεμπών. ∆εύτερον, θα 
αποτελέσουν, σύμφωνα με όλα τα 
υφιστάμενα δημοσκοπικά δεδο-
μένα, μια «πρόδρομη» εκλογική 
αναμέτρηση: με την τελική μά-
χη για τον σχηματισμό να δίδε-
ται από τα κόμματα στις αρχές 
Ιουλίου, στις εκλογές που θα δι-
εξαχθούν με βάση τον εκλογικό 
νόμο της Ν.∆., οι επερχόμενες 
κάλπες θα αναδείξουν ενδεχομέ-
νως ομοιότητες με αναμετρήσεις 
ευρωεκλογών του παρελθόντος. 

Ως γνωστόν, οι ευρωεκλογές 
παραδοσιακά δεν ευνοούν τα με-
γάλα κόμματα και ειδικά εκείνο το 
οποίο έχει την ευθύνη διακυβέρ-
νησης της χώρας. Είναι, εξάλλου, 
χαρακτηριστικό ότι στις τελευ-
ταίες ευρωεκλογές –το 2019– η 
Ν.∆. και ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ, που τότε 
ήταν κυβέρνηση, επί της ουσίας 
δεν μπόρεσαν να αποκομίσουν 
σημαντικά οφέλη από τη λεγό-
μενη «γκρίζα ζώνη» στο «παρά 
ένα» της αναμέτρησης. Ειδικό-
τερα, στις δημοσκοπήσεις τρεις 
ημέρες πριν από τις ευρωεκλο-
γές της 26ης Μαΐου του 2019, με 
την «γκρίζα ζώνη» στο 10,5%, η 
Ν.∆. εμφανιζόταν να συγκεντρώ-
νει 31% και ο ΣΥΡΙΖΑ 24% (Pulse 
για τον ΣΚΑΪ) και στις κάλπες έλα-
βαν 33,1% και 23,9% αντιστοίχως. 

Οσο για το προφίλ των ψηφο-
φόρων που δηλώνουν αναποφά-
σιστοι ή επιλέγουν το λευκό, το 
άκυρο ή την αποχή, πρόκειται 
κυρίως για νέους ηλικιακά ψη-
φοφόρους, καθώς και ψηφοφό-
ρους των λεγόμενων δυναμικών 
ηλικιών, από 39 μέχρι 44 ετών, 
ενώ η «γκρίζα ζώνη» μετά το σι-
δηροδρομικό δυστύχημα τροφο-
δοτήθηκε και από ψηφοφόρους 
της Ν.∆. του 2019. Επίσης, ένα 
σημαντικό κομμάτι της συγκε-
κριμένης «πίτας» δηλώνει πως 
δεν ενδιαφέρεται για την εκλο-
γική διαδικασία, για το ποια κυ-
βέρνηση θα προκύψει από τις 
επερχόμενες διπλές κάλπες, κα-
θώς και για την πολιτική γενικό-
τερα. Τέλος, αναφορικά με τους 
420.000 νέους ψηφοφόρους που 
εγγράφηκαν στους εκλογικούς 
καταλόγους μετά το 2019 και θα 
ψηφίσουν τώρα για πρώτη φορά, 
η αδιευκρίνιστη ψήφος παραμέ-
νει υψηλή. Οπως λέγεται, ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ έχει προβάδισμα σε εκείνους 
που απαντούν πως θα προσέλ-
θουν στις κάλπες, αλλά όχι τόσο 
μεγάλο όσο αφήνει να εννοηθεί 
η Κουμουνδούρου.

Πέρασε μάλλον απαρατήρητο ότι 
πριν από περίπου μία εβδομάδα 
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, περιοδεύοντας στο ∆ι-
δυμότειχο και στην Ορεστιάδα, 
αναφέρθηκε για πρώτη φορά με 
ευθύτητα στα μικρά κόμματα εκ 
δεξιών της Ν.∆. «Ξέρω ότι υπάρ-
χουν και αρκετοί εδώ στη Βόρεια 
Ελλάδα που μπορεί να “αλληθω-
ρίζουν” προς διάφορα κόμματα ή 
κομματίδια ή σχήματα που βρί-
σκονται στα δεξιά της Νέας ∆η-
μοκρατίας», είπε ο πρωθυπουρ-
γός, καλώντας τα στελέχη και 
τους ψηφοφόρους της Ν.∆. να 
τους θυμίσουν «ποιοι είναι οι πα-
τριώτες στα λόγια και ποιοι είναι 
οι πραγματικοί πατριώτες στην 
πράξη». Λίγες μέρες αργότερα, 
από τα Γιάννενα, ο πρωθυπουρ-
γός χρησιμοποίησε σε αρκετά 
σημεία του λόγου του και πάλι 
μια ρητορική με αποδέκτη το συ-
ντηρητικό ακροατήριο δεξιά της 

Ν.∆., λέγοντας πως στις 21 Μαΐου 
θα αναμετρηθεί η «χώρα-σκορπο-
χώρι των ανοιχτών συνόρων με 
την ασφαλή Ελλάδα του 2023».  

Το ερώτημα είναι σαφές: όσο 
οδεύουμε προς τις εκλογές, πώς 
θα καταφέρει η Ν.∆. να εξυπη-
ρετήσει τον κεντρικό στρατηγι-

κό της στόχο, που είναι η κυρι-
αρχία της στο Κέντρο, χωρίς να 
αποξενώσει το δεξιό ακροατήριο. 
Οι αναλύσεις που φθάνουν στο 
Μαξίμου δείχνουν πως η Ν.∆. έχει 
χάσει επαφή με ένα κομμάτι που 

κινείται στις παρυφές της ∆εξιάς. 
Το ποσοστό το οποίο θα μπορού-
σε, σύμφωνα με τους υπολογι-
σμούς, να «επαναπατρίσει» είναι, 
όπως δείχνουν όλα τα ποιοτικά 
στοιχεία, από 1,5% έως 2,5% – 
διόλου αμελητέο για να πλησι-
άσει τον στόχο της 21ης Μαΐου. 
Εκλογικός αναλυτής λέει στην 
«Κ» πως είναι τελείως διαφορετι-
κό το 32% με το 34%, καθώς δια-
μορφώνουν δύο τελείως διαφορε-
τικά πολιτικά σκηνικά. Συνεπώς 
οι αναφορές του κ. Μητσοτάκη 
τόσο στο ∆ιδυμότειχο όσο και 
στα Γιάννενα εξυπηρετούν την 
ανάγκη περιορισμού των μικρών 
κομμάτων της ∆εξιάς. 

Στο Μέγαρο Μαξίμου άλλωστε 
έχουν θέσει στους εαυτούς τους 
ένα πιο βασικό ερώτημα: Τι είναι 
∆εξιά σήμερα; Η απάντηση έχει 
αλλάξει σε σχέση με παλαιότερα, 
καθώς δεν περιλαμβάνει σκλη-
ρά ιδεολογικά χαρακτηριστικά, 
όπως ο αντικομμουνισμός, αλλά 
περισσότερο ζητήματα καθημε-

ρινότητας. «Η ασφάλεια, τόσο η 
ατομική και οικογενειακή όσο και 
η εθνική, ζητήματα τήρησης της 
νομιμότητας στα πανεπιστήμια 
και ο έλεγχος της λαθρομετανά-
στευσης είναι πολύ ψηλά στην 
ατζέντα της σημερινής ∆εξιάς», 
αναφέρει στην «Κ» κυβερνητι-
κό στέλεχος. Στο ίδιο πλαίσιο, 
πάντως, της ενεργοποίησης των 
παραδοσιακών αντανακλαστικών 
στη βάση της Ν.∆. και πέραν αυ-
τής, πρέπει να ενταχθεί και η δι-
πλή επίθεση που έκανε ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
στον Γιώργο Παπανδρέου, τόσο 
στη Λαμία όσο και στα Γιάννενα, 
θυμίζοντας πως το σύνθημα «ή 
αλλάζουμε ή βουλιάζουμε» κατέ-
ληξε στη δεύτερη εκδοχή. 

Αν υπάρχει πάντως ένας φό-
βος στην κυβέρνηση για τις πρώ-
τες εκλογές, αυτός είναι η ψήφος 
διαμαρτυρίας ή η αποχή. Οι ποι-
οτικές μετρήσεις που έχουν γίνει 
αποτυπώνουν πως οι δεξιοί ψη-
φοφόροι, που δεν πρόκειται να 

ψηφίσουν τον ΣΥΡΙΖΑ, μπορούν 
να «τιμωρήσουν» την κυβέρνη-
ση είτε ψηφίζοντας κάποιο μι-
κρό κόμμα διαμαρτυρίας είτε με 
την αποχή. 

«Ο φόβος Τσίπρα»

Παρότι ο πρωθυπουργός στην 
ομιλία του στα Γιάννενα ζήτη-
σε να ξεχάσουν όλοι τη δεύτε-
ρη κάλπη και να επικεντρωθούν 
στις εκλογές της 21ης Μαΐου, εί-
ναι προφανές πως η τακτική έχει 
το βλέμμα της και ανάμεσα στις 
δύο κάλπες. Εάν η διαφορά μετα-
ξύ Ν.∆. και ΣΥΡΙΖΑ είναι μικρή, 
τότε εκφράζεται η προσδοκία ότι 
θα λειτουργήσουν συσπειρωτικά 
αντανακλαστικά «υπό τον φόβο 
επιστροφής του Τσίπρα». Ο λώ-
ρος με το συντηρητικό κοινό θα 
επιχειρηθεί να διατηρηθεί ζωντα-
νός με επίμονη επίκληση όσων 
έχει πράξει η κυβέρνηση της Νέ-
ας ∆ημοκρατίας αυτή την τετρα-
ετία: Ο χειρισμός στον Εβρο το 
2020, η μείωση των μεταναστευ-

τικών ροών, η ενίσχυση των Ενό-
πλων ∆υνάμεων και εσχάτως το 
«δώρο» του ΣΥΡΙΖΑ που τάχθηκε 
κατά της επέκτασης του φράχτη 
αποτελούν βασικά επιχειρήματα 
για την κυβέρνηση. Κομβικό θα 
είναι και το τι μέλλει γενέσθαι με 
το κόμμα του Ηλία Κασιδιάρη και 
αν τελικά πάρει ή όχι το πράσινο 
φως από τον Αρειο Πάγο. Αρκε-
τές μετρήσεις πάντως δείχνουν 
πως ψηφοφόροι του κόμματος 
Κασιδιάρη πιο εύκολα μπορεί 
να μετακινηθούν στον ΣΥΡΙΖΑ, 
στη λογική της αντισυστημικής 
ψήφου, παρά στη Ν.∆. 

Ο πρωθυπουργός ουσιαστικά 
θα ξεδιπλώσει την τακτική του 
σε δύο κατευθύνσεις, που όμως 
δεν θεωρούνται ασύμπτωτες. 
«Η πραγματικότητα είναι πως 
απευθυνόμαστε σε ένα μέτωπο 
λογικής που δεν θέλει τη χώρα 
ξέφραγο αμπέλι. Η τήρηση της 
νομιμότητας αποτελεί κοινό τό-
πο», εξηγεί στην «Κ» κυβερνητι-
κό στέλεχος.

Πυξίδα για το «γκρίζο» Κέντρο

Ο λώρος με τη «Δεξιά της καθημερινότητας» 

Το εύρημα ότι μεγάλο μέρος των αναποφάσιστων είναι κεντρώοι οδηγεί τη Ν.Δ. σε αναπροσαρμογή της στρατηγικής της

Πώς επιχειρεί το Μαξίμου να συμβιβάσει τη στρατηγική του Κέντρου με τη διατήρηση της παραδοσιακής βάσης

Η σύγκριση της Ν.Δ.
με τον ΣΥΡΙΖΑ δεν 
θα εγκαταλειφθεί, αλλά 
θα δοθεί προτεραιότητα 
στις δεσμεύσεις της 
για το μέλλον.

Το ποσοστό το οποίο 
θα μπορούσε να 
«επαναπατρίσει» η Ν.Δ. 
από τα δεξιά της είναι, 
όπως δείχνουν όλα 
τα ποιοτικά στοιχεία, 
από 1,5% έως 2,5%.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στo ΑΠΘ η μνήμη των θυμάτων του δυστυχήματος είναι πανταχού παρούσα. Φοιτητές του ιδρύματος ήταν ανάμεσά τους. Μετά τα Τέμπη, οι μεγαλύτερες αλλαγές 
στις εκλογικές προθέσεις δεν παρατηρούνται τόσο στους νέους μέχρι 29 ετών, όσο στις μεγαλύτερες ηλικίες, μέρος των οποίων μετακινήθηκε προς την αποχή.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ο κ. Μητσοτάκης 
θα σηκώσει ακόμη 
μεγαλύτερο «βάρος» 
της προεκλογικής 
εκστρατείας απ’ ό,τι 
ήταν προγραμματισμένο.
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Το ενδεχόμενο να επιδιώξει τον 
σχηματισμό κυβέρνησης αν ο 
ΣΥΡΙΖΑ είναι δεύτερος αποκλείει 
με τη συνέντευξή του στην «Κ» 
ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. Οι πο-
λίτες, λέει ο κ. Τσίπρας, δεν θα 
λάβουν υπόψη τους τα γκάλοπ. 
Ο αρχηγός της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης χαρακτηρίζει «λα-
θροχειρία» την ελάχιστη βάση 
εισαγωγής στα ΑΕΙ και διευκρι-
νίζει ότι είναι υπέρ της διατή-
ρησης του φράχτη στον Εβρο. 
– Eχετε πει ότι η «προοδευ-
τική κυβέρνηση» στην οποία 
προσβλέπετε δεν θα είναι κυ-
βέρνηση των ηττημένων. Αυ-
τό ισχύει και αν ο ΣΥΡΙΖΑ εί-
ναι δεύτερος με πολύ μικρή 
διαφορά, με μισή μονάδα ας 
πούμε; Δεν θα δοκιμάσετε σε 
αυτή την περίπτωση να σχη-
ματίσετε κυβέρνηση, αν οι κοι-
νοβουλευτικοί συσχετισμοί το 
επιτρέπουν;

– Πιστεύω βαθιά ότι μια κυ-
βέρνηση προγραμματικής συ-
νεργασίας των προοδευτικών 
δυνάμεων θα μπορούσε να εί-
ναι και βιώσιμη και μακράς πνο-
ής. Και κυρίως θα μπορούσε να 
αντιμετωπίσει με αποτελεσματι-
κότητα τις μεγάλες προκλήσεις 
που έχουμε μπροστά μας, αλλά 
και να βρει ευρύτατες συναινέ-
σεις σε ένα πρόγραμμα θεσμι-
κών τομών και μεταρρυθμίσεων. 
Η πρώτη εφαρμογή όμως ενός 
νέου μοντέλου διακυβέρνησης 
δεν μπορεί να βρει γόνιμο έδα-
φος ηθικής και πολιτικής νομι-
μοποίησης αν το κόμμα που θα 
αποτελεί τον κορμό της νέας δια-
κυβέρνησης δεν είναι ο νικητής 
των εκλογών. Αρα, αντικειμενι-
κά, προϋπόθεση για την αλλαγή 
είναι η νίκη του ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ.
– Πάντως όλοι οι πιθανοί εταί-
ροι του ΣΥΡΙΖΑ αρνούνται τη 
συνεργασία. Ο κ. Ανδρουλά-
κης απορρίπτει και εσάς προ-
σωπικά για τη θέση του πρω-
θυπουργού. Είναι πειστική μια 
λύση διακυβέρνησης όταν την 
αρνούνται αυτοί που υποτίθε-
ται πως θα τη συγκροτήσουν;

– ∆εν θα κουραστώ να το λέω. 
Ανάμεσα στις προεκλογικές τα-
κτικές και στις μετεκλογικές κι-
νήσεις μεσολαβούν οι εκλογές. 
Η ψήφος του λαού καθορίζει τα 
δεδομένα, τους συσχετισμούς 
και τις εξελίξεις. Και όταν ο λαός 
αποφανθεί, όπως πιστεύω ότι θα 
κάνει, όταν δώσει με την ψήφο 
του σαφή εντολή για προοδευτι-
κή κυβέρνηση συνεργασίας, δεν 
μπορώ να φανταστώ ποιο προο-
δευτικό κόμμα και με ποια επι-
χειρήματα θα αναλάβει την ευ-
θύνη και το κόστος να πει «όχι». 
Ποιος θα αναλάβει την ευθύνη 
και το κόστος, με οποιοδήποτε 
πρόσχημα, να οδηγήσει τη χώρα 
στις δεύτερες και τρίτες εκλογές 
που επιδιώκει η Ν.∆.  
– Επειδή ακούστηκαν αντιφα-
τικές φωνές από το κόμμα σας 
τις τελευταίες ημέρες, ήθελα 
να το ξεκαθαρίσετε: Η δική 
σας πρόσκληση θα απευθύνε-
ται και προς το ΚΚΕ; Και προς 
τον κ. Βαρουφάκη;

– ∆εν συνηθίζω να βάζω το 
κάρο μπροστά από το άλογο. Η 
πρότασή μας δεν εξαιρεί κανέ-

ναν, πέραν της Ν.∆., του κ. Βελό-
πουλου και φυσικά της Ακροδεξι-
άς. Αλλά, πέρα από τα κόμματα, 
απευθύνεται πρώτα και κύρια σε 
όλους τους δημοκρατικούς πολί-
τες. Στην κοινωνική πλειοψηφία 
που απαιτεί απαλλαγή από το κα-
θεστώς της ∆εξιάς και πολιτική 
αλλαγή. Οι πολίτες με την ψήφο 
τους θα κρίνουν ποιοι και πώς 
θα κυβερνήσουν τη χώρα. Και 
οι ηγεσίες των κομμάτων της 
δημοκρατικής αντιπολίτευσης 
θα έχουν να επιλέξουν ανάμεσα 
σε ένα κοινό πρόγραμμα αλλα-
γής και προόδου από τη μια, και 
στην περιπέτεια μιας νέας εκλο-
γικής αναμέτρησης από την άλ-
λη. Την οποία, επαναλαμβάνω, 
επιδιώκει και έχει προαναγγείλει 
ο κ. Μητσοτάκης.  
– Eχετε υποστηρίξει πως η κυ-
βέρνηση που θα συγκροτήσετε 
δεν θα είναι «κομματική». Δεν 
έχουμε όμως δει νέα στελέχη 
πλην των κομματικών που με-
τείχαν και στη διακυβέρνηση 
του 2015-2019. Εχετε άλλη ομά-
δα διακυβέρνησης και δεν μας 
τη δείχνετε;

– Μάλλον δεν θα έχετε εστι-
άσει όσο θα έπρεπε τόσο στους 
ανθρώπους της «δεξαμενής σκέ-
ψης» που εδώ και δύο χρόνια 
έχω συγκροτήσει, όσο όμως και 
στα ίδια τα ψηφοδέλτια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Π.Σ. Αν το κάνετε, θα δια-
πιστώσετε πάρα πολλά νέα πρό-
σωπα. Είτε νέα σε ηλικία είτε 
νέα στον πολιτικό στίβο. Εμείς 
δεν πιστεύουμε ούτε στα «τζά-
κια», ούτε στη μονιμότητα στην 
πολιτική, ούτε σε οικογενειακά 
προνόμια. Και μπορώ να σας δι-
αβεβαιώσω ότι θα αποτελέσει 
έκπληξη η προοδευτική κυβέρ-
νηση και στα νέα πρόσωπα και 
στον αριθμό των γυναικών, που 
θα κληθούν να σηκώσουν το βά-
ρος της προσπάθειας για δικαι-
οσύνη παντού. 
– Πολλοί λένε πάντως ότι η 
πρόταση διακυβέρνησης του 
ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι πειστική και 
μόνο από το γεγονός ότι σε 
όλες τις δημοσκοπήσεις που 
έχουν δημοσιευθεί τα τελευ-
ταία επτά χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ εί-
ναι δεύτερος. Εσείς πώς εξηγεί-
τε την αδυναμία του κόμματός 
σας να υπερκεράσει τον αντί-
παλο; Τι φταίει; Οι δημοσκό-
ποι;

– Κοντός ψαλμός αλληλούια. 
Ερχεται η ώρα της κρίσης και 
για τα πολιτικά κόμματα αλλά 
και για τις δημοσκοπήσεις. Το 
μόνο βέβαιο είναι ότι οι πολίτες 
δεν πρόκειται να τις λάβουν σο-
βαρά υπόψη για την τελική τους 
επιλογή. 
– Αν αναλάβετε την εξουσία, 
θα επαναφέρετε την απλή ανα-
λογική;

– Η απλή αναλογική είναι κα-
τά γενική ομολογία το δικαιό-
τερο σύστημα. Αξίζει να δοκι-
μαστεί για πρώτη φορά και να 
δώσει σταθερή κυβέρνηση προο-
δευτικής συνεργασίας. Πιστεύω 
βαθιά ότι θα είναι μια μεγάλη θε-
τική αλλαγή για τον τόπο. Ολα 
τα δεδομένα της πολιτικής αντι-
παράθεσης και της τοξικότητας 
θα αλλάξουν. Θα πρόκειται για 
μια νέα εποχή για τη δημοκρατία 
μας, που θα τη χαρακτηρίζουν οι 
συναινέσεις, οι προγραμματικές 

συγκλίσεις, η ίση αξία κάθε ψή-
φου, η στήριξη της κυβέρνησης 
από την πλειοψηφία της κοινω-
νίας και του εκλογικού σώματος. 
Αν αυτό λειτουργήσει, δεν βλέ-
πω τον λόγο να επιστρέψουμε 
στην οξύτητα, στην πόλωση, 
στις αμαρτωλές και αλαζονικές, 
όπως αποδείχθηκε, κυβερνήσεις 
μειοψηφίας, που όμως ονομάζα-
με αυτοδύναμες.  
– Η πρότασή σας για τη ρύθμι-
ση οφειλών και την προστασία 
της πρώτης κατοικίας καλύ-
πτει και τα μεσαία στρώματα, 
όχι μόνο τους πιο ευάλωτους 
πολίτες;

– Απολύτως, και αυτή είναι η 
μεγάλη διαφορά από όσες προ-
τάσεις έχουμε ακούσει ή έχουν 
εφαρμοστεί μέχρι σήμερα. Εχει 
μια πολύ μεγαλύτερη περίμετρο 
από αυτή των ευάλωτων νοικο-
κυριών και απευθύνεται στην 
καρδιά της μεσαίας τάξης. Και 
το κυριότερο, είναι μια εφαρμό-
σιμη και ρεαλιστική πρόταση. 
∆ίνει τη δυνατότητα σε νοικο-
κυριά που έχουν μια στοιχειώ-
δη οικονομική δυνατότητα αλλά 
που για λόγους αντικειμενικούς 
κοκκίνισε το δάνειό τους και τα 
πανωτόκια κατέστησαν απαγο-
ρευτική την εξυπηρέτησή του, 
με ένα πολύ μεγάλο «κούρεμα» 
και με κρατική ενίσχυση, να πά-
ρουν πίσω το σπίτι τους σε μι-
κρό χρονικό διάστημα 5 έως 10 
ετών. Αυτό είναι πολύ κρίσιμο. 
Οι άνθρωποι της μεσαίας τάξης 
δεν είναι μπαταχτσήδες. Γνωρί-
ζουν ότι θα χρειαστεί να βάλουν 
το μερίδιο που τους αναλογεί 
για να καταφέρουν να αφήσουν 
μια μικρή περιουσία στα παιδιά 
τους. Αρκεί αυτό να το αντέχουν 
και να μπορούν να δουν σχετικά 
σύντομα το αποτέλεσμα.  

Οι πολίτες
δεν θα λάβουν
υπόψη τους
τα γκάλοπ
Ερχεται η ώρα της κρίσης και για 

τις δημοσκοπήσεις – Η πρόσκληση 

(για συνεργασία) δεν εξαιρεί κανέναν, 

πλην της Ν.Δ. και της Ακροδεξιάς

Συνέντευξη στον ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟ

Αλέξης Τσίπρας 
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ.

«Η απλή αναλογική είναι κατά γενική ομολογία το δικαιότερο σύστημα. Αξίζει να δοκιμαστεί για πρώτη φορά και να δώσει σταθερή κυβέρνηση προοδευτικής 
συνεργασίας. Πιστεύω βαθιά ότι θα είναι μια μεγάλη θετική αλλαγή για τον τόπο. Αν αυτό λειτουργήσει, δεν βλέπω τον λόγο να επιστρέψουμε στην οξύτητα, 
στην πόλωση, στις αμαρτωλές και αλαζονικές, όπως αποδείχθηκε, κυβερνήσεις μειοψηφίας, που όμως ονομάζαμε αυτοδύναμες», λέει ο Αλέξης Τσίπρας.

Δεν μπορώ να φανταστώ 
ποιο προοδευτικό 
κόμμα θα αναλάβει 
την ευθύνη να πει 
«όχι» (στη συνεργασία). 
Ποιος θα αναλάβει 
την ευθύνη να οδηγήσει 
τη χώρα στις δεύτερες 
και τρίτες εκλογές 
που επιδιώκει η Ν.Δ. 

– Οι σχέσεις μας με την Τουρκία 
το τελευταίο διάστημα φαίνεται 
να περνούν σε ύφεση. Εκτιμάτε 
ότι αυτό θα συνεχιστεί; Πρέπει 
η Ελλάδα να την εκμεταλλευ-
τεί ως παράθυρο ευκαιρίας για 
έναν ουσιώδη διάλογο με την 
Τουρκία;

– Υπάρχει πράγματι ένα παρά-
θυρο ευκαιρίας που θα πρέπει να 
αξιοποιηθεί ώστε να μπορούμε 
να επικεντρωθούμε στις προκλή-
σεις που αντιμετωπίζουν οι λαοί 
μας στην οικονομία και στην κα-
θημερινότητά τους ειδικά αυτήν 
τη δύσκολη περίοδο. Αλλά αυτή 
η ευκαιρία μπορεί να αξιοποιηθεί 
μόνο αν υπάρχει πολιτική βούλη-
ση απέναντι στον φόβο του πολι-
τικού κόστους και εάν εξασφαλι-
σθεί ένας δομημένος διάλογος με 
σαφείς κόκκινες γραμμές και σα-
φή στόχο. ∆υστυχώς ο κ. Μητσο-
τάκης δεν είχε ούτε έχει βούληση 
και στόχο. Για εμάς η βούληση για 
διάλογο είναι ξεκάθαρη. Κόκκινες 
γραμμές μας είναι η εδαφική ακε-
ραιότητα και το δικαίωμά μας να 
αμυνθούμε αυτής. Και σκοπεύουμε 
να αξιοποιήσουμε τις συμμαχίες 
μας ορθά ώστε να υποστηρίξου-
με αυτές τις κόκκινες γραμμές στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων. 
Και ο στόχος μας είναι απολύτως 
σαφής: η προσφυγή στη Χάγη για 
υφαλοκρηπίδα/ΑΟΖ. 
– Αν η τάση αποκλιμάκωσης 
εμπεδωθεί μετά τις εκλογές στη 
γείτονα, θα επηρεάσει τη στά-
ση σας απέναντι στις αμυντικές 
συμφωνίες που έχει υπογράψει 
η Ελλάδα; Θα ενισχύσει την ήδη 
εκπεφρασμένη πρόθεσή σας να 
τις αναθεωρήσετε;

– Το πρώτο ερώτημα μετά τις 
τουρκικές εκλογές θα είναι εάν η 
Τουρκία, πιεσμένη και από τις οι-
κονομικές της δυσκολίες, θα κά-
νει κινήσεις προς τη ∆ύση ή όχι. 
Εάν κάνει, θα αναπτυχθεί μια θε-
τική αμερικανοτουρκική και ευ-
ρωτουρκική ατζέντα, η οποία θα 
πρέπει να εξασφαλίσουμε ότι θα 
εμπεριέχει ξεκάθαρα τις προϋπο-
θέσεις για μια θετική ατζέντα στα 
ελληνοτουρκικά και στο Κυπρι-
ακό, που θα προστατεύει όμως 
τις θέσεις μας. Π.χ., από το 2021 
έχουμε προτείνει τη διασύνδεση 
της διαπραγμάτευσης για αναθε-
ωρημένη τελωνειακή ένωση Ε.Ε. 
- Τουρκίας με την κατάθεση συνυ-

ποσχετικού στη Χάγη για υφαλο-
κρηπίδα/ΑΟΖ. Ενώ προς τις ΗΠΑ 
τονίζουμε ότι απαιτείται ξεκάθαρη 
πίεση και όχι μισόλογα σε σχέση 
με τις απαράδεκτες τουρκικές θέ-
σεις για «γκρίζες ζώνες». Θα διεκ-
δικήσουμε, λοιπόν, δυναμικά τη 
στήριξη των ΗΠΑ, της Γαλλίας και 
άλλων εταίρων μας σε αυτήν τη 
διπλωματική κατεύθυνση και τη 
σαφή στήριξη σε αμυντικό επίπε-
δο απέναντι σε απειλές στην κυ-
ριαρχία και στα κυριαρχικά μας 
δικαιώματα. Σε αυτό το πλαίσιο 
θα αξιολογήσουμε τις υφιστάμε-

νες συμφωνίες και ενδεχόμενη 
τροποποίησή τους θα είναι υπέρ 
των ελληνικών συμφερόντων, στη 
βάση των σχετικών άρθρων.
– Πολλά στελέχη σας έχουν 
τοποθετηθεί σχετικά, αλλά θα 
ήθελα και τη δική σας γνώμη. 
Χρειάζεται ή όχι η επέκταση του 
φράχτη στον Eβρο;

– Ο κ. Μητσοτάκης θυμήθη-
κε τον φράχτη στον Εβρο κα-
τά παραγγελία του Αμερικανού 
επικοινωνιακού συμβούλου του, 
ακριβώς όπως ο Τραμπ στις αμε-
ρικανικές εκλογές, για να στήσει 
άλλη μια παράσταση πατριδοκα-
πηλίας. Μιας και μιλάμε για Αμερι-
κή όμως, να του θυμίσω τα λόγια 
του Αβραάμ Λίνκολν. Μπορείς να 
κοροϊδέψεις πολλούς ανθρώπους 
μία φορά ή λίγους ανθρώπους συ-
νέχεια. ∆εν μπορείς όμως να τους 
κοροϊδεύεις όλους για πάντα. Ο 
φράχτης, λοιπόν, μπορεί να συμ-
βάλλει σε ορισμένα σημεία στον 
Εβρο, αλλά προφανώς δεν είναι η 

λύση στο μεταναστευτικό. ∆ημι-
ουργεί, δε, επιπλέον θέματα που 
αφορούν τον έλεγχο του ελληνικού 
εδάφους μεταξύ του φράχτη και 
των ελληνοτουρκικών συνόρων. 
Προφανώς και θα τον διατηρήσου-
με, αλλά δεν θα μείνουμε σε αυτό. 
Θα διεκδικήσουμε την προστασία 
των συνόρων μας στη βάση του δι-
εθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου, με 
μια νέα Συμφωνία Μετανάστευσης 
και Ασύλου που θα διαμοιράζει με 
δίκαιο και αναλογικό τρόπο τους 
αιτούντες άσυλο, με νόμιμες οδούς 
επανεγκατάστασης από την Τουρ-
κία προς την Ε.Ε. Και με μια νέα 
ευρωτουρκική συμφωνία που να 
εξασφαλίζει με ακόμη πιο ξεκάθα-
ρο τρόπο ότι η Τουρκία θα κάνει 
το παν για αντιμετώπιση των δι-
ακινητών και θα δέχεται επιστρο-
φές όσων δεν δικαιούνται άσυλο. 
– Eχετε ασκήσει σφοδρή κριτι-
κή στην πολιτική της κυβέρνη-
σης στο προσφυγικό. Εκτιμάτε 
ότι τα αποτελέσματα που είχε η 
δική σας κυβερνητική πολιτική 
στον τομέα αυτό, με χαρακτηρι-
στικότερη την κατάσταση που 
παραδώσατε στη Μόρια, ήταν 
καλύτερα;

– Εμείς αντιμετωπίσαμε τη με-
γαλύτερη προσφυγική κρίση μετά 
τον ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο, 
με την ελληνική κοινωνία και οι-
κονομία σε βαθύτατη κρίση, τη 
Χρυσή Αυγή τρίτο κόμμα και μια 
υπηρεσία ασύλου που είχε ιδρυθεί 
τρία χρόνια πριν. Και παραδώσα-
με τη Μόρια το 2019 με 5.500 αι-
τούντες και συνολικά τα νησιά με 
13.500. Σας θυμίζω ότι σε λίγους 
μήνες η Μόρια είχε φτάσει τους 
15.000, τα νησιά συνολικά τους 
45.000, η κυβέρνηση παραδεχόταν 
τη γεωπολιτική διάσταση του προ-
βλήματος που δήθεν δεν υπήρχε 
πριν και έστελνε ΜΑΤ στα νησιά. 
Είναι πολύ θετικό ότι οι παράνο-
μες ροές μειώθηκαν δραστικά με 
το lockdown και με την ευρωτουρ-
κική διευθέτηση, μετά τη συνά-
ντηση Μέρκελ - Ερντογάν. Ωστό-
σο, δεν είμαι καθόλου σίγουρος 
ότι αν αυτά δεν είχαν συμβεί θα 
είχαμε μείωση στις μεταναστευ-
τικές ροές. Σε κάθε περίπτωση, 
αυτό που χρειάζεται η χώρα είναι 
μια ισορροπημένη μεταναστευτι-
κή πολιτική. Με φύλαξη συνόρων 
αλλά και σεβασμό στους κανόνες 
του διεθνούς δικαίου.

Θα αξιολογήσουμε 
τις αμυντικές συμφωνίες

Προφανώς και θα 
διατηρήσουμε τον 
φράχτη στον Εβρο, 
αλλά δεν θα μείνουμε σε 
αυτό. Θα διεκδικήσουμε
την προστασία
των συνόρων μας
στη βάση του διεθνούς 
και ευρωπαϊκού δικαίου.
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Η Ελένη έμαθε για το bullying 
που «έτρωγε» ο γιος της στην 
Α΄ ∆ημοτικού από τον μεγαλύ-
τερο αδελφό του. Το παιδί υπέ-
φερε στο σχολείο επί μήνες. Η 
Μαρία έμαθε για το bullying που 
ασκούσε ο γιος της, μαθητής της 
Α΄ Γυμνασίου, σε συμμαθητή του 
από τον ίδιο. «Μαμά, πρέπει να 
σου πω κάτι», της είπε μια μέρα. 
Είχε περάσει ένας χρόνος χωρίς 
κάποιος να κάνει το οτιδήποτε. 
«Τι να πρωτοκάνει μια 20χρονη 
ψυχολόγος;». Τεράστια σχολεία, 
τεράστια προαύλια, ισχνή επιτή-
ρηση, αναιμική διαχείριση, φοβι-
σμένο διδακτικό προσωπικό. Το 
τελευταίο περιστατικό στο Αρ-
σάκειο είναι μόνο η κορυφή του 
παγόβουνου. Οταν στα ιδιωτικά 
σχολεία ξεσπά η βία, το βασικό 
μέλημα είναι αυτή η πληροφορία 
να μη διαχυθεί.

«Ο γιος μου έκανε συστημα-
τικά bullying σε συμμαθητή 
του για ένα χρόνο». Η Μαρία 
ποτέ δεν φανταζόταν ότι θα 
ξεστόμιζε μια τέτοια αλληλου-
χία λέξεων, αλλά να που συνέ-
βη. Εκτοτε επαναλαμβάνει τη 
φράση, άλλοτε από μέσα της 
κι άλλοτε φωναχτά. Στον κα-
θρέφτη, στην οικογένεια, σε 
φίλους. Αφού το παιδί της, μό-
λις στα 12 του, βρήκε το θάρρος 
να μιλήσει, δεν θα είναι αυτή 
που θα κουκουλώσει την πρά-
ξη του. «Ξεκίνησε πέρυσι, το 
μάθαμε φέτος», λέει στην «Κ». 
Ο Χρήστος (τα ονόματα είναι 
φανταστικά, οι μαρτυρίες αλη-
θινές) ασκούσε συστηματικά λε-
κτική και σωματική βία σε έναν 
συγκεκριμένο συμμαθητή του. 
Μεταξύ άλλων, έπαιρνε το lunch 
box του και έπαιζε με αυτό πο-
δόσφαιρο. Τον απομόνωνε στο 
διάλειμμα, τον εκφόβιζε. «Ναι, 
κανονικό bullying, από αυτά που 
λες δεν μπορεί να συμβαίνουν 
και να μην το παίρνει μυρωδιά 
κανείς». Κι όμως, το σχολείο είτε 
δεν παρατήρησε ποτέ κάτι είτε 
δεν θέλησε να παρέμβει. 

Την αποκάλυψη έκανε μια 
μέρα ο ίδιος ο Χρήστος. Σε ένα 
διάλειμμα ζήτησε από τον συμ-
μαθητή που στοχοποιούσε να 
παίξουν και εκείνος του απάντη-
σε «όχι, γιατί σε μισώ για αυτά 
που μου έχεις κάνει». Ηταν λες 
και οι λέξεις τον ξύπνησαν από 
ένα λήθαργο, λες και έλυσαν τα 
μάγια. «Ο Χρήστος σαν ξαφνικά 
να συνειδητοποίησε τι έκανε. 
Συγκλονίστηκε», λέει η μητέρα 
του. «Ζήτησε το τηλέφωνο των 
γονιών του άλλου παιδιού, τους 
πήρε και τους είπε τι είχε συμ-
βεί και ζήτησε συγγνώμη. Οταν 
ήρθε σπίτι, είπε και σε εμάς τα 
πάντα». 

Οι γονείς του απευθύνθηκαν 
αμέσως σε ειδικό παιδοψυχολό-
γο για να δουν πώς θα διαχειρι-
στούν την κατάσταση. «Στα δύο 
πρώτα ραντεβού είχαμε καταλά-
βει. Αν είσαι λίγο ειλικρινής με 

τον εαυτό σου, καταλαβαίνεις 
αμέσως το μερίδιο της ευθύνης 
σου. Είχαμε ευθύνη σε αυτό που 
συνέβαινε, απέναντι στο παιδί 
μας και στο άλλο παιδί. Ο Χρή-
στος είχε αφεθεί από τη μεριά 
μας. Είχε βρεθεί μόνος του, χω-
ρίς καθοδήγηση από εμάς, λό-
γω χρόνου, καθημερινότητας 
και ίσως πεποίθησης. Ημασταν 

της άποψης ότι δεν χρειάζεται 
να παρεμβαίνουμε στις σχέσεις 
του, ότι πρέπει να του δείχνουμε 
εμπιστοσύνη». Οπως προέκυψε 
στις συνεδρίες με την παιδοψυ-
χολόγο, η συμπεριφορά αυτή 
ήταν απόρροια μιας απότομης 
αλλαγής στη ζωή του παιδιού. 
Είχε φύγει ο καλύτερός του φί-
λος από το σχολείο και η παρέα 

που είχε βρει του έκανε «τελε-
τές μύησης» μέσα από τη βία. 
«∆εν είχε με κανέναν να μοιρα-
στεί αυτό που συνέβαινε. Ούτε 
με το σχολείο ούτε με εμάς. Το 
μήνυμά μας προς αυτόν ήταν 
“είσαι αρκετά μεγάλος”. Ενιω-
θε αβοήθητος», λέει η Μαρία. 
«Ευτυχώς, επειδή υπάρχει δομή 
και σχέση στην οικογένειά μας, 

όταν αποκαλύφθηκε το θέμα, 
ούτε το παιδί ούτε εμείς αρνη-
θήκαμε την ευθύνη». 

Φυσικά επικοινώνησαν άμε-
σα με τους γονείς του άλλου παι-
διού, οι οποίοι, όπως λέει, έδει-
ξαν εξαιρετική ωριμότητα στη 
διαχείριση του θέματος. «Ζήτη-
σα συγγνώμη. Το ήξεραν, αλ-
λά επέλεγαν να μην πουν τίπο-
τα γιατί το παιδί τούς έλεγε να 
μην το πουν. “Θα τιμωρήσουν 
τον Χρήστο και μετά θα περά-
σω χειρότερα”. Τρομερό». Τα 
δύο παιδιά είναι σήμερα φίλοι. 
«Εχουν πολλά κοινά. Είναι και 
τα δύο μοναχοπαίδια, από κα-
λά, προστατευμένα περιβάλλο-
ντα. Οπως μας είπε η ειδικός, 
συχνά θύτης και θύμα είναι οι 
δύο όψεις του ίδιου νομίσματος. 
Με έναν τρόπο στον εαυτό του 
έκανε bullying ο Χρήστος».

Οι δύο οικογένειες σκέφτη-
καν να ενημερώσουν τη διεύ-
θυνση του σχολείου, ώστε να 
εμπλακεί στην επίλυση του ζη-
τήματος και στην επούλωση του 
τραύματος. Ωστόσο, το ξανασκέ-
φτηκαν. «Θυμηθήκαμε τι είχε 
συμβεί την περασμένη χρονιά 
σε μια άλλη υπόθεση bullying 

και πώς το χειρίστηκαν και θε-
ωρήσαμε ότι θα τα κάνουν χει-
ρότερα». Εκείνη τη φορά θύμα 
ήταν ένα κορίτσι που είχε απο-
μονωθεί σε ακραίο βαθμό από 
τους συμμαθητές της λόγω ενός 
βίντεο που είχε διακινηθεί και 
την εξέθετε. Επειτα από παρό-
τρυνση των γονιών του κορι-
τσιού –«κάντε επιτέλους κάτι»–, 
ο διευθυντής συγκέντρωσε όλα 
τα παιδιά στο προαύλιο και τα 
ρώτησε «γιατί δεν μιλάτε στην 
κοπέλα;». Το αποτέλεσμα, όπως 
όλοι μπορούν να φανταστούν, 
ήταν η μαθήτρια να στοχοποι-
ηθεί ακόμη περισσότερο και να 
οδηγηθεί στην απόλυτη απομό-
νωση. «∆εν υπάρχει εξειδικευ-
μένο προσωπικό. Μια άπειρη 
ψυχολόγος δεν μπορεί να δια-
χειριστεί τέτοια περιστατικά», 
σχολιάζει η Μαρία. 

Την ίδια περίπου περίοδο που 
συνέβαιναν όλα αυτά, σε έτε-
ρο μεγάλο ιδιωτικό σχολείο της 
Αθήνας, ο Μάριος, μαθητής της 
Β΄ ∆ημοτικού, έτρωγε καθημε-
ρινά ξύλο από ένα συμμαθητή 
του. «Μπουνιές, κλωτσιές, τον 
έριχνε κάτω. ∆εν ήταν το μόνο 
θύμα. Το άλλο παιδί είχε στοχο-
ποιήσει μια ομάδα παιδιών και 

τα χτυπούσε σε κάθε ευκαιρία», 
λέει στην «Κ» η μητέρα του. Η 
ίδια το έμαθε από τον μεγάλο 
γιο της, που έβλεπε τι γινόταν 
στα διαλείμματα. Μολονότι ήταν 
σε κοινή θέα, δεν παρενέβαινε 
κανείς από το σχολείο να χωρί-
σει τα παιδιά. 

«Τα τεράστια σχολεία σαν αυ-
τό έχουν και τεράστιο θέμα επι-
τήρησης», λέει η ίδια. «Πάντως 
δεν με είχε πάρει κανείς να με 
ενημερώσει ότι συνέβαινε όλο 
αυτό. Στα τηλεφωνήματά μου, 
στα οποία ζητούσα να μάθω πώς 
θα χειριστούν το περιστατικό, η 
απάντηση ήταν μονίμως “για να 
μη σε ενημερώνουμε, σημαίνει 
ότι το χειριζόμαστε”. Οχι μόνο 
με είχαν “στην απέξω”, αλλά 
ήταν και ελαφρώς επιθετικοί». 
Στην πραγματικότητα, αυτό που 
έκαναν ήταν να βάζουν συνεχώς 
το παιδί-θύτη τιμωρίες. «Ποτέ 
δεν ενημερωθήκαμε ως γονείς 
πώς να μιλήσουμε στα παιδιά 
που έχουν πέσει θύματα σχολι-
κής βίας». Τελικά, ομάδα γονέων 
απευθύνθηκε στην κεντρική δι-
εύθυνση του σχολείου. Το ένα 
παιδί-θύμα είχε αρχίσει να εκ-
δηλώνει κι αυτό επιθετικότητα. 
Το άλλο παιδί είχε καταλήξει στο 
νοσοκομείο από τα χτυπήματα. 
Το τρίτο παιδί, πιο ήπιος χαρα-
κτήρας, είχε αναγκαστεί να αντι-
γυρίσει το χτύπημα, με αποτέ-
λεσμα να αισθανθεί τύψεις. «Το 
bullying επηρεάζει πολύπλευ-
ρα την τάξη. Ολοι σκεφτόμαστε 
τους άλλους γονείς αλλά κανείς 
το σχολείο. Κι όμως, το σχολείο 
έχει ευθύνη. Ούτε καν ο θύτης 
δεν το θέλει να είναι έτσι. Ο,τι 
γίνεται μέσα στο σχολείο είναι 
ευθύνη του σχολείου. Το σύστη-
μα έχω απέναντί μου. Αλλά βλέ-
πουμε ότι στα ιδιωτικά σχολεία 
υπάρχει κουκούλωμα». 

Φοβισμένοι εκπαιδευτικοί

Σύμφωνα με εκπαιδευτικούς, 
πάντως, για το φαινόμενο της βί-
ας στα σχολεία ευθύνεται και η 
αλλαγή στάσης των γονέων απέ-
ναντι στους εκπαιδευτικούς. «Αν 
δεν εκτιμάς τον δάσκαλο του 
παιδιού σου, αν δεν τον στηρί-
ζεις στις αποφάσεις του –ακόμη 
και αν αυτές είναι λανθασμέ-
νες–, αν μιλάς γι’ αυτόν υποτι-
μητικά μέσα στο σπίτι, αν με 
κάθε ευκαιρία στέλνεις μέιλ πα-
ραπόνων στον διευθυντή γιατί 
δεν συμφωνείς με όσα πράττει 
μέσα στην τάξη, μήπως έχεις 
ευθύνη και εσύ για όσα συμβαί-
νουν μέσα στο σχολείο;» λέει η 
φυσικός Τίνα Νάντσου. «Γιατί 
άραγε το παιδί να σεβαστεί τον 
διδάσκοντα και τους συμμαθη-
τές του; Το παιδί θα κάνει ό,τι 
βλέπει στο σπίτι. Ο φοβισμένος 
δάσκαλος δεν μπορεί να είναι 
καλός δάσκαλος. Προσωπικά πι-
στεύω ότι όσο αφοπλίζει η κοι-
νωνία, και ειδικά οι γονείς, τους 
διδάσκοντες, τόσο θα αυξάνο-
νται και τα ακραία φαινόμενα 
βίας στα σχολεία».

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Το bullying έχει βαθιά πληγώσει 
την οικογένεια, την παιδεία και 
την  κοινωνία σε όλη την ελλη-
νική επικράτεια. Oμως ακόμη –
και παρά την εμφάνιση πολλών 
αξιόλογων άρθρων στα ΜΜΕ– το 
βάθος του «κακού» δεν μοιάζει να 
έχει γίνει κατανοητό ή πιστευτό. 
Σύμμαχός μου στην υπόθεσή μου 
αυτή είναι η ελλιπέστατη λήψη 
προληπτικών μέτρων και κυρίως 
η ατιμωρησία των δραστών. Oπως 
έχω τονίσει και σε προηγούμενα 
άρθρα μου, το φαινόμενο αποτε-
λεί μέρος του δομικού προβλή-
ματος της ελληνικής κοινωνίας, 
που δημιουργεί την ψευδαίσθη-
ση σε κάποια άτομα ή ομάδες ότι 
«έχουν δικαίωμα στην άσκηση 
της βίας» και αυτό εκδηλώνεται 
στο κοινωνικό επίπεδο με τον 
βανδαλισμό των πόλεων και των 
δημοσίων κτιρίων, στο ατομικό 
επίπεδο με τον φόνο γυναικών, 
παιδιών και ζώων, με τον σεξου-
αλικό, ηθικό, ψυχικό και κοινω-
νικό βιασμό όλων όσοι ανήκουν 
σε «ειδικές», άρα αδύναμες και 
ανίσχυρες μειονότητες. Η ελλη-

νική κοινωνία βρίσκεται με πολύ 
χαλαρούς αρμούς κοινωνικής συ-
νοχής και γι’ αυτό φοβάμαι πως 
σε μια κορύφωση της κρίσης, που 
τίποτε στο διεθνές οικονομικό και 
στρατιωτικό περιβάλλον δεν την 
αποκλείει, τα ομαδικά και τα ατο-
μικά φαινόμενα της βίας θα κλι-
μακωθούν ανεξέλεγκτα.
 
Επιστρέφω λοιπόν στο bullying ως 
δείκτη της βίας και αμέσως εμφα-
νίζεται η ζοφερή εικόνα: τα φαι-
νόμενα έχουν αναβαθμισθεί πο-
σοτικά και ποιοτικά. Το bullying 
έχει βαθιά «δαγκώσει» την ελλη-
νική κοινωνία και γι’ αυτό θα το 
μεταφράσω στα ελληνικά, μήπως 
και οι λέξεις μάς «δαγκώσουν» 
βαθύτερα και ίσως, πλέον, ξυ-

πνήσουμε: βία, τρομοκρατία, 
ταπείνωση, εξευτελισμός, εκμε-
τάλλευση, διασυρμός, βιασμός, 
πόνος, τραύμα, σαδισμός, νίκη 
του άνομου, σαγήνη του κακού... 
συμμορία, αρχηγός, ακόλουθοι, 
αυτόπτες μάρτυρες... συνενοχή, 
σιωπή, συγκάλυψη, ατιμωρησία... 
θύμα, μοναξιά, απελπισία, αδι-
κία, απόσυρση, μελαγχολία, αη-
δία... Το σκηνικό σάς είναι πια 
γνωστό. ∆ίνω τις λέξεις, όχι για 
να το ανακαλέσετε νοητικά, αλ-
λά για να το ζήσετε, να αφεθεί-
τε στη φρίκη εγγίζοντας τα  συ-
ναισθήματα του εξευτελισμένου 
θύματος,  αλλά και τη φρίκη των 
σαδιστικών συναισθημάτων του 
δράστη, βάζοντας φαντασιωσικά 
και στις δύο θέσεις τον εαυτό σας 
ή το παιδί σας.
 
Τουλάχιστον εμένα αυτά τα συ-
ναισθήματα με διακατέχουν και 
αυτά σήμερα με παρακινούν να 
στρέψω την προσοχή σας, όχι 
στις πολυσυζητημένες πιθανές 
αιτίες της αύξησης των φαινο-
μένων βίας, όχι στις τρομακτι-
κές αρνητικές συνέπειες που θα 
υπάρξουν σε έναν ανήλικο εκτε-

θειμένο στη χρόνια τρομοκρατία 
των ομηλίκων, αλλά στον δράστη. 
∆υστυχώς ακολουθούμε μια απε-
νοχοποιητική τακτική, αναζητώ-
ντας αμέσως «λόγους» για τους 
οποίους «τα παιδιά» (α΄ κόλπο 
απενοχοποίησης) φέρονται βί-
αια. Καιρός να καταρρίψουμε κά-
ποιους από αυτούς:
 
1. Tα «παιδιά» δράστες, συνήθως 
έφηβοι ή προέφηβοι, δεν φέρο-
νται βίαια. Είναι βίαια! Ελάχιστα 
από αυτά ασκούν τη βία λόγω ει-
δικών ευκαιριακών  συνθηκών. Ο 
εκφοβισμός και η τρομοκρατία 
είναι προσχεδιασμένα, αποτε-
λούν εθιστικές δραστηριότητες, 
με σαδιστική απόλαυση και ικα-
νοποίηση ενός άρρωστου ναρ-
κισσισμού. Οι δράστες είναι, αν 
δεν έχουν ακόμη διαμορφωθεί, εν 
δυνάμει ψυχοπαθητικές προσω-
πικότητες. Μόνο ως τέτοιες πρέ-
πει να αντιμετωπισθούν και αυτό 
απαιτεί την τριπλή δράση: α) πα-
ραπομπή στη ∆ικαιοσύνη, κατα-
δίκη, ποινή, αναστολή –αν ο νό-
μος το επιτρέπει–, υποχρεωτική 
κοινωνική εργασία σε υπηρεσία 
που τη θεωρούν «υποτιμητική», 

β) επιπτώσεις στη σχολική τους 
πορεία, εφόσον η βία, όπως είναι 
το συνηθέστερο, ασκείται εντός 
του σχολικού περιβάλλοντος, γ) 
υποχρεωτική ψυχοθεραπεία. 
 
2. Η οικογένεια δεν αποδεικνύε-
ται ότι είναι η πηγή του κακού, 
όπως εύκολα διάφοροι «ψυχολο-
γίζοντες» γράφουν. Αυτό αποδει-
κνύεται από το γεγονός ότι «αρ-
χηγοί»-δράστες προκύπτουν από 
όλες τις οικογένειες, από όλα τα 
κοινωνικά στρώματα και από όλες 
τις περιοχές (αστικές και αγροτι-
κές) της χώρας. Είναι γνωστό ότι 
από περίπου τα 8 έτη και σίγουρα 
από την έναρξη της εφηβείας και 
μετά, η κοινωνία επηρεάζει περισ-
σότερο τη διαμόρφωση των νέων 
παρά η οικογένειά τους. Η οικο-
γένεια λοιπόν δεν είναι ένοχη ως 
προς τη γένεση του «κακού», αλ-
λά καθίσταται ένοχη αν, μετά την 
αποκάλυψη της παραβατικότητας 
του παιδιού της, την αρνηθεί, κι-
νηθεί με άνομους τρόπους για τη 
συγκάλυψη και την ατιμωρησία. 
Αντίθετα η οικογένεια πρέπει να 
αναγνωρίσει την πραγματικότητα 
και να αποτελέσει ενεργό συντε-

λεστή, μαζί με τη ∆ικαιοσύνη, τις 
σχολικές και ψυχολογικές υπη-
ρεσίες, για τη θεραπεία και την 
κοινωνική ένταξη του άρρωστου 
παιδιού της.
 
3. Το σχολείο είναι γενεσιουρ-
γός παράγοντας του «κακού». 
Oχι λόγω της παθογένειας των 
λειτουργών του (οι εκπαιδευτικοί 
δυστυχώς εδώ και πολλά χρόνια 
αποτελούν θύματα της βίας των 
μαθητών και των γονέων τους). 
Το σχολείο είναι γενεσιουργός 
παράγοντας της βίας ως θεσμός, 
λόγω της ασάφειας της λειτουρ-
γίας του στο σχήμα επιβράβευση 
- τιμωρία και κυρίως στο ότι δεν 
έχει ενισχύσει τον ρόλο του ως 
περιβάλλον ανάπτυξης μιας δημι-
ουργικής συλλογικής κοινότητας. 
Αυτός ο ρόλος, κατά τη γνώμη 
μου, πρέπει άμεσα να αναπτυχθεί 
γιατί μόνο αυτός αποτελεί μήτρα 
για ουσιαστική παιδεία και για 
μια αυριανή καλύτερη κοινωνία. 

 
Ο κ. Αθανάσιος Αλεξανδρίδης 
είναι ψυχίατρος, παιδοψυχίατρος, 
ψυχαναλυτής, www.
athanasiosalexandridis.com.

Δυστυχώς ακολουθούμε 
μια απενοχοποιητική 
τακτική, αναζητώντας 
αμέσως «λόγους» 
για τους οποίους «τα 
παιδιά» φέρονται βίαια.

Α Π Ο Ψ Η

Η τρομοκρατία των ομηλίκων
Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗ

«Αν είσαι λίγο ειλικρινής 
με τον εαυτό σου, κατα-
λαβαίνεις αμέσως το με-
ρίδιο της ευθύνης σου. 
Είχαμε ευθύνη σε αυτό 
που συνέβαινε, απέναντι 
στο παιδί μας και 
στο άλλο παιδί».

«Οταν έμαθα
ότι ο γιος μου

έκανε bullying»
Το πρόβλημα του εκφοβισμού δεν λείπει 

από τα «καλά» σχολεία. Αντιθέτως, εκεί ενίοτε 

συγκαλύπτεται συστηματικά – Γονείς μιλούν στην «Κ»
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«Να σας δώσω γάντια για να τα 
πιάσετε;». Σπάνια λέω «όχι» σε 
μια ευκαιρία βιωματικού ρεπορ-
τάζ, ωστόσο εκείνη τη στιγμή 
δίστασα να αγγίξω τα δεκάδες 
σκουλήκια που κινούνταν αστα-
μάτητα, δημιουργώντας μιαν αί-
σθηση κινούμενης άμμου μέσα 
στο τελάρο που είχα μπροστά 
μου. Αντίθετα, ο Περικλής Σταυ-
ρακάρας τα έπιασε με περισσή 
άνεση και τοποθέτησε ένα στην 
παλάμη του για να μου το δείξει. 
Το ίδιο έκανε και με τις καφέ κα-
τσαρίδες που έτρεχαν πάνω-κάτω 
μέσα στις χάρτινες αυγοθήκες. Θα 
επιδείκνυε ακριβώς την ίδια άνε-
ση αν ανακάτευε με το χέρι του 
σιτάρι ή σπόρους. «Είμαστε πλή-
ρως εξοικειωμένοι», παραδέχεται.

Ο ψηλόλιγνος άνδρας κρύβει 
ένα αδιόρατο χαμόγελο υπερη-
φάνειας κάτω από το λεπτό, λευ-
κό μουστάκι του. Και μία από τις 
αιτίες είναι τα αναρίθμητα έντο-
μα που καλλιεργεί από το 2010. 
Πλέον τα έχει συγκεντρώσει σε 
τρία κοντέινερ που έχει τοποθε-
τήσει στην αυλή του σπιτιού του, 
μια μονοκατοικία σε ένα χωριό, 
20 χιλιόμετρα έξω από τη Θεσ-
σαλονίκη. Εκεί μαζί με τη σύζυγο 
και τον γιο του ασχολούνται οι-
κογενειακά με το πρωτοποριακό 
επάγγελμα του εκτροφέα εντό-
μων, που δεν έχει ακόμη καμία 
αναγνώριση ή προβολή στην Ελ-
λάδα. Στο εξωτερικό, όμως, και 
συγκεκριμένα στην Ολλανδία, 
όπου έζησε η οικογένεια επί μία 
δεκαετία, έχει γρήγορους ρυθ-
μούς ανάπτυξης και σημαντικές 
προοπτικές εξέλιξης, κυρίως ως 
εναλλακτική πηγή τροφής για 
τη ζωική παραγωγή με στόχο τη 
μείωση του ιχθυάλευρου και της 
σόγιας που χρησιμοποιείται μέ-
χρι σήμερα ως ζωοτροφή. «Στην 
Ελλάδα είναι πρώιμο, στην Ολ-
λανδία έχουν γίνει ολόκληρα ερ-
γοστάσια», σημειώνει ο κ. Σταυ-
ρακάρας.

Τα μυστικά τα έμαθε από 
έναν Ολλανδό φίλο του, ο οποί-
ος παρήγε τεράστιες ποσότη-
τες εντόμων και, όπως τονίζει, 
πλέον έφτασε να διδάσκει σε 
ολλανδικό πανεπιστήμιο. «Εγώ 
αγόρασα το know how από αυ-
τόν. Πήγα και με εκπαίδευσε 
και αγόρασα όλα τα εργαλεία. 
Χρειάζονται αρκετά: σήτες, σω-

ληνάκια που τα απομονώνεις 
και τελάρα».

Υστερα από πολλές άγρυπνες 
νύχτες, οι τρεις τους κατάφεραν 
να καλλιεργούν με επιτυχία τέσ-
σερα είδη εντόμων, δύο είδη 
σκουληκιού και δύο κατσαρίδας, 
υψηλής ποιότητας. ∆εν ήταν εύ-
κολο. Για ένα είδος χρειάστηκαν 
δυόμισι χρόνια προκειμένου να 
αντιμετωπίσουν το πρόβλημα 
που προκαλούσε στα σκουλήκια 
ένα συγκεκριμένο βακτηρίδιο. 
Με τη μέθοδο, ωστόσο, δοκιμής 
και σφάλματος, πέτυχαν το καλύ-
τερο δυνατό αποτέλεσμα. 

«Στην αρχή ήμουν επιφυλα-
κτική. Επειδή είναι όμως κάτι 
τόσο καινοτόμο και με προοπτι-
κές, πιστεύω ότι είμαστε σε καλή 
φάση. Θα πάμε καλά», δηλώνει 
αισιόδοξη η γυναίκα της οικογέ-
νειας, Αναστασία Σταυρακάρα, 
η οποία περιγράφει τις πολλές 
περιπέτειες που πέρασε η οικο-
γένεια στην Ελλάδα εξαιτίας του 
ότι ο κλάδος δεν είναι καθόλου 
γνωστός: από ένα μεταφορέα που 
σιχαινόταν τα έντομα και άρχι-
σε να τσαλαπατάει τα σκουλή-
κια μέχρι την απουσία Κωδικού 
Αριθμού ∆ραστηριότητας ακό-
μη για τον συγκεκριμένο επιχει-
ρηματικό κλάδο και της όποιας 
ενίσχυσης με τη μορφή χρημα-
τοδοτήσεων.

Προς το παρόν, η επιχείρηση 
προμηθεύει τα έντομα ζωντανά 
σε ζωολογικά πάρκα στην Αθή-
να, στην Κρήτη, στην Κύπρο και 
στην Ολλανδία, με μια τιμή που 
ξεπερνάει τα 10 ευρώ το κιλό 
(χονδρική). «Με πήρε τηλέφω-
νο ο ιδιοκτήτης του Αττικού Πάρ-
κου και με ευχαρίστησε για την 
ποιότητα των σκουληκιών. Είναι 
η πρώτη φορά που έχω βγάλει τό-
σα πουλιά και τόσες μαϊμούδες, 
μου είπε. Τη συνταγή που έχω 
για να τα ταΐζω την πλήρωσα για 
να την πάρω και έχει οκτώ δια-
φορετικά είδη. Εκεί ποντάρουμε· 
στην ποιότητα», υπογραμμίζει ο 
κ. Σταυρακάρας.

Αντί για ιχθυάλευρα

Αυτή ωστόσο είναι μόνον η 
αρχή για την πρωτοπόρο οικο-
γενειακή επιχείρηση που άρχι-
σε πλέον να βλέπει τους κόπους 
της να ανταμείβονται και ανα-
γνωρίζει πως το μέλλον προβλέ-
πεται λαμπρότερο. Η αλήθεια 
είναι πως το timing τους δεν 

θα μπορούσε να είναι καλύτερο.
Ηδη από το 2017, η Ευρωπαϊ-

κή Ενωση έχει στρέψει το βλέμ-
μα της στα έντομα ως εναλλα-
κτική πηγή ζωοτροφής, πολύ 
πλούσια σε πρωτεΐνη, αλλά πα-
ράλληλα και πολύ φιλική προς το 
περιβάλλον. Με τη λογική αυτή, 
η Κομισιόν ενέκρινε τη χρήση 
εντομοπρωτεΐνης στις ιχθυοτρο-
φές πριν από έξι χρόνια, ενώ μό-
λις τον Αύγουστο του 2021 έδω-
σε το πράσινο φως στη χρήση 
της ως τροφής για πουλερικά και 
χοίρους. Η επίτροπος Υγείας και 
Ασφάλειας Τροφίμων της Ευρω-
παϊκής Ενωσης, Στέλλα Κυριακί-
δου, δήλωσε εκείνη την ημέρα 
πως καλωσορίζει την απόφαση 
αυτή ως «ένα ακόμη μικρό βήμα 
στο ταξίδι προς μια βιώσιμη δι-
ατροφική αλυσίδα».

Επενδυτικό ενδιαφέρον

«Τώρα θέλουμε να κάνουμε 
scale up της παραγωγής. Μέχρι 
τώρα τα κάναμε όλα μόνοι μας· 
έπρεπε να κάνουμε τους παραγω-
γούς, τους μεταφορείς, τους sales 
managers. Ολα εμείς οι τρεις», 
αναφέρει ο γιος της οικογένειας, 
Φώτης Σταυρακάρας, προσθέτο-
ντας πως πλέον με τις τελευταίες 
εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ενωση 
τους προσεγγίζουν επενδυτές για 
τη δημιουργία μονάδας επεξερ-
γασίας των εντόμων.

Η κινητικότητα αυτή έχει 
ωθήσει και νέους να μπουν δυ-

ναμικά στον κλάδο της εκτρο-
φής. «Στην Ελλάδα είμαστε πί-
σω, αλλά βλέπω ότι υπάρχει 
ενδιαφέρον», σχολιάζει η Ρω-
ξάνη Γκάτσου, μοριακή βιολόγος 
και ιδρυτικό μέλος της startup 
«Skolix», που ξεκίνησε με την 
καλλιέργεια εντόμων για ζωο-
τροφές πριν από ενάμιση χρόνο 
με βάση της την Εδεσσα στην 
κεντρική Μακεδονία. «Είμαστε 
χαρούμενοι που ασχολούμαστε 
με αυτό. Αυτή τη στιγμή θεω-
ρείται ένα premium προϊόν για 
ζωοτροφές, είναι ακριβότερο 
προϊόν σε σχέση με τη φθηνή 
σόγια, αλλά έτσι όπως πάμε θα 
είναι αναγκαίο. Με την κρίση 
που ζήσαμε εξαιτίας της Ουκρα-
νίας, φάνηκε ότι αυτό θα γίνει 
ακόμα πιο γρήγορα. Αν γίνει πιο 
εντατικά και αυτοματοποιημένα 
η καλλιέργεια –όπως ξεκίνησε 
παραδείγματος χάρη στη Γαλ-
λία– θα αυξηθούν οι ποσότη-
τες και θα πέσουν και οι τιμές», 
επισημαίνει. 

Η κ. Γκάτσου εμπνεύστηκε 
τόσο από το επιστημονικό όσο 
και από το προσωπικό της υπό-
βαθρο. «Είμαστε από αγροτική 
οικογένεια και ζήσαμε το πρό-
βλημα που αντιμετωπίζει ο τομέ-
ας τροφίμων για ζώα. ∆εν είναι 
βιώσιμο. Ηδη χρησιμοποιούμε το 
70% της καλλιεργήσιμης γης για 
την τροφή των ζώων. Η εκτρο-
φή των εντόμων προσφέρει μια 
εναλλακτική».

Οπως λέει, ο κόσμος αντιδρά 
στην ιδέα του εντόμου αλλά ει-
δικά στην περίπτωση της κότας, 
για παράδειγμα, είναι πιο φυσι-
κό να τρώει έντομα –κάτι που 
θα έκανε από μόνη της στη φύ-
ση– παρά μεταλλαγμένη σόγια, 
η οποία έπειτα περνάει σε όλη 
τη διατροφική αλυσίδα.  

Και οι δύο επιχειρήσεις ανα-
γνωρίζουν πως τα έντομα έχουν 
προοπτική και ως κομμάτι της 
ανθρώπινης διατροφής στο 
άμεσο μέλλον. Σε κάποια προϊ-
όντα στο εξωτερικό υπάρχουν 
ήδη έντομα σε μορφή αλεύρου, 
ενώ η Ευρωπαϊκή Αρχή για την 
Ασφάλεια των Τροφίμων έχει 
εγκρίνει τέσσερα είδη εντόμων 
ως ασφαλή για βρώση έπειτα 
από αιτήσεις εταιρειών που χρη-
σιμοποιούν την πρωτεΐνη τους 
σε σκευάσματα. Η απόφαση 
προκάλεσε αντιδράσεις. «Χρει-
άζεται ενημέρωση. Υπάρχει προ-
κατάληψη, που είναι δικαιολο-
γημένη. Αν ενημερωθεί όμως 
ο κόσμος ότι δεν θα έρθει μια 
κατσαρίδα στο πιάτο του και 
αντιληφθεί τα προτερήματα, θα 
αλλάξει γνώμη», υποστηρίζει 
ο Φώτης Σταυρακάρας. Μέχρι 
εκείνη τη στιγμή, τα σκουληκά-
κια των δύο επιχειρήσεων θα με-
γαλώνουν σε τελάρα στη Βόρεια 
Ελλάδα και θα κατευθύνονται σε 
ζωοτροφές, αποφέροντας όμως 
κέρδη και δημιουργώντας θέσεις 
εργασίας. 

Εκτρέφουμε 
κατσαρίδες
υψηλής 
ποιότητας
Νέα τάση για εναλλακτικές ζωοτροφές

Ο Περικλής Σταυρακάρας αντιλήφθηκε τη δυναμική που είχε ο τομέας της εκτροφής των εντόμων για ζωοτροφές όταν ζούσε στην Ολλανδία. Από το 2010 
εκτρέφει είδη σκουληκιών και κατσαρίδων, σε κοντέινερ που έχει τοποθετήσει στην αυλή του σπιτιού του, σε ένα χωριό 20 χιλιόμετρα έξω από τη Θεσσαλονίκη.

Τα έντομα είναι πλούσια σε πρω-
τεΐνες και η καλλιέργειά τους έχει 
χαμηλό περιβαλλοντικό αποτύπω-
μα. Το ΑΠΘ (αριστερά, το Εργαστή-
ριο Χημείας και Τεχνολογίας Τρο-
φίμων του ιδρύματος) πρωτοπορεί, 
επιχειρώντας να απομονώσει την 
πρωτεΐνη από έντομα για χρήση σε 
τρόφιμα (όπως σε αρτοειδή) ενώ δι-
ερευνά τις πιθανότητες χρήσης της 
ως τροφής για ελληνικά ψάρια. ∆ε-
ξιά, σκαθάρια παράγωγα της εκτρο-
φής σκουληκιών της οικογένειας 
Σταυρακάρα.

Η έρευνα του ΑΠΘ
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Της ΑΛΕΞΙΑΣ ΚΑΛΑΪΤΖΗ

1,5 δισ. ευρώ
έχει επενδυθεί παγκοσμίως 
σε καλλιέργεια εντόμων. 
 
 

30.000
άμεσες θέσεις εργασίας 
έχουν δημιουργηθεί.

 
 
Πηγή: Διεθνής Πλατφόρμα για τα 
Εντομα ως Τροφή και Ζωοτροφή

Η οικογένεια Σταυρακάρα γνω-
ρίζει από πρώτο χέρι πόσο φι-
λική προς το περιβάλλον είναι 
η καλλιέργεια που εφαρμόζει. 
Oπως λένε, για ένα κιλό σκου-
λήκια, χρειάζονται δύο κιλά 
ξηρή τροφή, πέντε κιλά καρό-
το και μηδαμινό νερό. Και από 
το σκουλήκι δεν πετιέται τί-
ποτα. «Είναι 100% χρήσιμο», 

υπογραμμίζουν, λέγοντας χα-
ρακτηριστικά πως ακόμη και 
τα περιττώματά τους τα που-
λάνε για κοπριά σε βιολογική 
καλλιέργεια. Αντίστοιχα, για να 
εξαχθεί από φυτά η αντίστοιχη 
πρωτεΐνη –η οποία παράγεται 
από τα εκατομμύρια έντομα της 
οικογένειας, που χωρούν σε μό-
λις τρία κοντέινερ– θα χρειά-

ζονταν κάποια στρέμματα γης.
«Η καλλιέργεια εντόμων έχει 

πολύ χαμηλό αποτύπωμα άν-
θρακα σε σχέση με τις άλλες 
καλλιέργειες ενώ απαιτεί ελάχι-
στο χώρο και ελάχιστη κατανά-
λωση νερού και τροφής», επιβε-
βαιώνει στην «Κ» η Αδαμαντίνη 
Παρασκευοπούλου, αναπληρώ-
τρια καθηγήτρια και διευθύ-

ντρια του Εργα-
στηρίου Χημείας 
και Τεχνολογίας Τρο-
φίμων του Τμήματος Χημεί-
ας του ΑΠΘ, το οποίο πρωτοπο-
ρεί στον τομέα καθώς εξερευνά 
την απομόνωση πρωτεΐνης για 
χρήση σε τρόφιμα, ενώ διερευ-
νά τις πιθανότητες χρήσης της 
ως τροφής για ελληνικά ψάρια.

Oπως σημει-
ώνει, η μία γνω-
μοδότηση έρχε-
ται μετά την άλλη, 

γεγονός που σημα-
τοδοτεί ότι υπάρχει προοπτι-
κή στον τομέα αυτόν. «Αυτό 
κινεί και το ενδιαφέρον νέων 
επαγγελματιών που τώρα ξεκι-
νούν ή ενδιαφέρονται να ξεκι-

νήσουν». Ενθαρρυντικά είναι 
και τα στοιχεία της ∆ιεθνούς 
Πλατφόρμας για τα Eντομα ως 
Τροφή και Ζωοτροφή, σύμφωνα 
με την οποία έχει ήδη επενδυ-
θεί 1,5 δισ. ευρώ σε εταιρείες 
χωρών-μελών της πλατφόρμας, 
ενώ 30.000 άμεσες θέσεις εργα-
σίας αναμένεται να δημιουργη-
θούν έως το 2030.

Οικολογική και υπεραποδοτική καλλιέργεια πρωτεΐνης
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Η Φινλανδία είναι, με βάση την Πα-
γκόσμια Εκθεση Ευτυχίας 2023, 
η πιο ευτυχισμένη χώρα του κό-
σμου – για έκτη συνεχόμενη φορά. 
Πώς κι έτσι; Ολοι γνωρίζουμε ότι 
οι Φινλανδοί δεν φημίζονται ακρι-
βώς για το ότι εκπέμπουν πληθω-
ρική ευτυχία όταν τους συναντάς. 
Τι είναι η φινλανδική ευτυχία και 
τι θα μπορούσαμε ενδεχομένως 
να μάθουμε όλοι από αυτήν; Τι 
υπάρχει στη μυστική σάλτσα της 
φινλανδικής ευτυχίας; Και αν η 
σάλτσα αυτή είναι τόσο νόστιμη 
και όλοι τόσο χαρούμενοι και κα-
λά, πώς γίνεται να ψήφισαν ένα 
εθνικιστικό πολιτικό κίνημα, το 
δεύτερο πιο ισχυρό στις εκλογές, 
πριν από μία εβδομάδα;

Η παγκόσμια έκθεση

Πριν ασχοληθούμε με τη φιν-
λανδική ψυχή και τα συστατικά 
της εν λόγω σάλτσας ευτυχίας, ας 
δούμε πώς γίνεται η Παγκόσμια 
Εκθεση Ευτυχίας. Πρόκειται για 
μια έρευνα 9 εκατομμυρίων αν-
θρώπων σε περισσότερες από 150 

χώρες και έχει ήδη διεξαχθεί συνο-
λικά 11 φορές. Με επικεφαλής μια 
ομάδα ακαδημαϊκών και ερευνη-
τών, η έκθεση του 2023 εξετάζει 
πέντε διακριτούς τομείς: Ποια εί-
ναι η κοινώς αποδεκτή άποψη για 
τη μέτρηση της εθνικής ευτυχίας 
και τι είδους συμπεριφορές απαι-
τεί από πρόσωπα και θεσμούς; Τι 
αντίκτυπο έχουν η COVID-19 και 
άλλες κρίσεις στην ευτυχία, ποιος 
είναι ο ρόλος του κράτους στην 
ευτυχία, ποιος είναι ο αντίκτυπος 
της αλτρουιστικής συμπεριφοράς 
στα άτομα, στους αποδέκτες της 
αλτρουιστικής δράσης και της κοι-
νωνίας συνολικά, καθώς και πώς 
θα μπορούσαν τα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης να μας βοηθήσουν να 
αξιολογήσουμε τα κυρίαρχα επί-
πεδα ευτυχίας και αγωνίας. 

Αν όλα αυτά φαίνονται θεωρη-
τικά, μάλλον είναι. Αυτό που δεν 
είναι θεωρητικό είναι οι ερωτήσεις 
που τίθενται στους ανθρώπους και 
οι οποίες καθοδηγούν την κατάτα-
ξη ευτυχίας της χώρας. Οι ερωτη-
θέντες καλούνται να αξιολογήσουν 
τη ζωή και το επίπεδο ευτυχίας 
τους γενικά. Ερωτώνται επίσης 
για τις αντιλήψεις τους όσον αφο-
ρά τη διαφθορά, τη γενναιοδωρία, 
την ελευθερία να κάνουν επιλογές 
ζωής, την κοινωνική υποστήριξη 
που έχουν, καθώς και πόσο γέ-
λασαν και πόσο χαρούμενοι και 
λυπημένοι ήταν χθες. Αυτό στη 
συνέχεια αναμειγνύεται με στατι-
στικούς δείκτες όπως το προσδόκι-
μο ζωής και το κατά κεφαλήν ΑΕΠ. 
Και όταν όλα αυτά υπολογιστούν, 
στην κορυφή έρχεται η Φινλανδία· 
έξι φορές στη σειρά.

Φτωχικό ξεκίνημα

Πολύ (εικονικό) μελάνι έχει δα-
πανηθεί τα τελευταία χρόνια για 
να αναλύσει γιατί και πώς έρχο-
νται οι Φινλανδοί στην κορυφή 
αυτής της κατάταξης, ειδικά όταν 
φαίνεται να έχουν μια τόσο αυτο-
σαρκαστική στάση απέναντι στον 
εαυτό τους, στην ευτυχία και ευ-
ημερία τους.

Για να δώσουμε κάποια προο-
πτική στη σημερινή κατάσταση, 
ας δούμε μερικές δεκαετίες πίσω. 
Η Φινλανδία καταστράφηκε οι-
κονομικά μετά τον Β΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο. Ηταν ο φτωχός συγγε-
νής των Σκανδιναβών γειτόνων 
της τις δεκαετίες των ’60, ’70 και 
’80. ∆εν είχε εύπορη άρχουσα τά-
ξη όταν ξεκίνησε την οικονομική 
της ανάπτυξη. Η χώρα ήταν εξαι-
ρετικά ισότιμη στη φτώχεια της. 
Ακόμη και τώρα, εκτός από τους 
μιλένιαλς, σχεδόν όλοι γνωρίζουν 
από τους παππούδες ή τους με-
γαλύτερους συγγενείς τους πόσο 
σκληρή ήταν η ζωή στη μεταπο-
λεμική περίοδο και πώς ολόκληρη 
η χώρα ενώθηκε για να τη χτίσει 
από τα ερείπια. Αυτό το ιστορι-
κό γεγονός έχει γίνει ουσιαστι-

κά εθνικός μύθος. Αντιμέτωποι 
με ένα ανυπέρβλητο εμπόδιο, οι 
Φινλανδοί σηκώνουν τα μανίκια. 
Μαζί. Αυτό ακούγεται αφελές και 
προφανές. Και δεν είναι. Στη Φιν-
λανδία κανείς δεν πρέπει να είναι 
ή να ενεργεί σαν τζαμπατζής (free-
rider). Αυτό φυσικά έχει και πολι-
τικές συνέπειες, τόσο στις εσω-
τερικές όσο και στις εξωτερικές 
σχέσεις. Οταν οι οικονομίες του 
Νότου της Ευρώπης κατέρρευσαν 
περί το 2010, τα πακέτα λιτότητας 
χαιρετίστηκαν με διαδηλώσεις σε 
πολλές μεσογειακές πρωτεύουσες. 
Οταν η φινλανδική οικονομία κα-
τέρρευσε σχεδόν 20 χρόνια νωρί-
τερα, το 1991, ο λαός σχεδόν ζη-
τούσε περισσότερη λιτότητα. Οι 
Φινλανδοί βγήκαν νικητές από 
αυτήν παρά τις πολλές προσω-
πικές τραγωδίες που προκάλεσε 
η κρίση. Ολοι είχαν έναν κοινό 
σκοπό. Εκεί βρίσκεται το πρώτο 
συστατικό της φινλανδικής μυ-
στικής σάλτσας ευτυχίας: συλ-
λογική δράση για έναν κοινό 
σκοπό. Οι Φινλανδοί έχουν μια 
έμφυτη εμπιστοσύνη ο ένας 
στον άλλο. Με την πάροδο 
του χρόνου έχει περάσει στο 
DNA του έθνους. Κανείς δεν 
μένει πίσω. Ολοι προσπα-
θούν για όλους.

Τα σχολεία 

Το φινλανδικό σχολικό σύ-
στημα έρχεται να ενσταλάξει 
περαιτέρω ενότητα και προ-
ωθεί την ανάπτυξη και την 
κοινωνική πρόοδο. Ιδιωτικά 
σχολεία δεν υπάρχουν και τα 
πανεπιστήμια και η τριτοβάθ-
μια εκπαίδευση είναι δωρεάν. 

Ακόμη και αν πλέον τα σχολεία 
αρχίζουν να ανταγωνίζονται για 
να προσελκύσουν μαθητές, η συ-
ντριπτική πλειονότητα των παι-
διών πηγαίνει απλώς στο δημοτι-
κό και στο γυμνάσιο της γειτονιάς. 
Το σχολείο είναι ένας ισοσταθμι-
στής της όποιας μικρής διαφοράς 
μπορεί να υπάρχει μεταξύ των πιο 
οικονομικά δυνατών και εκείνων 
που δεν είναι τόσο τυχεροί. Επι-
πλέον, το σύστημα επιτρέπει την 
κοινωνική μετακίνηση από χαμη-
λότερες κοινωνικοοικονομικές θέ-
σεις σε υψηλότερες, καθώς η ποι-
οτική εκπαίδευση δεν εξαρτάται 
από το εισόδημα των γονέων και 
το κοινωνικό υπόβαθρο των παι-
διών. Κάθε παιδί μπορεί να είναι 
και να γίνει ό,τι θέλει, και μπο-
ρεί να αριστεύει σε σχεδόν ό,τι 
επιθυμεί. 

Μια μικρή περιφερειακή χώ-
ρα χωρίς σημαντικούς φυσικούς 
πόρους μπορεί να έχει μόνο ένα 
σοβαρό ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτημα: τους ανθρώπους της. 
Η χώρα επενδύει σε εκείνους, 
στη σχολική τους εκπαίδευση 
και στο μέλλον τους. Οι Φινλαν-
δοί το γνωρίζουν αυτό και τους 
κάνει υπερήφανους και ευτυχι-
σμένους. Είναι το δεύτερο συ-
στατικό της μυστικής σάλτσας.

Ισότητα από νωρίς

Η Φινλανδία ήταν ακόμη 
μεγάλο δουκάτο της αυτοκρα-
τορικής Ρωσίας όταν δόθη-
κε στις γυναίκες το δικαίωμα 
του εκλέγειν και εκλέγεσθαι, 
το 1906. Ηταν η δεύτερη χώρα 
στον κόσμο που έδωσε αυτά τα 
δικαιώματα στις γυναίκες, με-

τά τη Νέα Ζηλανδία. Ενώ προφα-
νώς υπάρχουν ακόμη λεπτές και 
σχεδόν αόρατες γυάλινες οροφές 
κρυμμένες τριγύρω, η Φινλανδία 
προσφέρει γνήσια ίσες ευκαιρίες 
για όλους. Είναι δύσκολο να βρεθεί 
μια περίπτωση όπου μια γυναίκα 
στη Φινλανδία θα παραπονιόταν 
ότι δεν ήταν ελεύθερη να επιλέ-
ξει τη ζωή που ήθελε. Ακόμη και 
κατά το πρώτο μισό του 20ού αι-
ώνα, γυναίκες που προέρχονταν 
από πολύ φτωχά περιβάλλοντα, 
μπορούσαν ως επί το πλείστον να 
κάνουν τις δικές τους επιλογές, να 
επιλέξουν το δικό τους σχολείο 
και πορεία ζωής. Στη Φινλανδία, 
ο καθένας είναι υπεύθυνος για τη 
ζωή του, καλώς ή κακώς. Κυρίως 
καλώς. Φαίνεται, άλλωστε, στην 
έρευνα ευτυχίας.

Υπόδειγμα σταθερότητας

Η Φινλανδία στάθηκε πολύ τυ-
χερή, διότι το διοικητικό μοντέλο 
της χώρας είναι κάτι παραπάνω 
από σταθερό. Αυτή η σταθερότητα 
επέτρεψε στις διαδοχικές κυβερ-
νήσεις να συνεχίσουν να χτίζουν 
πάνω στις επιτυχίες των προηγού-
μενων αντί να επανεφεύρουν τα 
πάντα από την αρχή. Το φινλανδι-
κό νομικό σύστημα εισήχθη από 
τους Σουηδούς τον 18ο αιώνα. Οι 
τσάροι έδωσαν στη Φινλανδία αυ-
τονομία και σχετική ελευθερία να 
συνεχίσει το διοικητικό της σύστη-
μα, και καμία θεμελιώδης αλλαγή 
δεν έχει συμβεί στη νομική και 
κοινωνική τάξη από την ίδρυσή 
της το 1917. 

Αλλά υπάρχει κάτι περισσότε-
ρο από σταθερότητα που απαι-
τείται για την έλλειψη διαφθο-

ράς. Η Φινλανδία δεν μπορεί να 
βασίσει την οικονομική της επι-
τυχία στους άφθονους φυσικούς 
πόρους της, πρέπει να επιτύχει 
διαφορετικά, αναπτύσσοντας μια 
κοινωνία και οικονομία που λει-
τουργούν εύρυθμα. Η έλλειψη 
φυσικών πόρων σημαίνει επίσης 
ότι ο πολιτικός και διοικητικός 
έλεγχος αυτών των πόρων από 
τα άτομα που βρίσκονται στην 
εξουσία έχει ελάχιστα δυνητικά 
οφέλη για τα ίδια. Τα προσωπικά 
κέρδη για εκείνους που κυβερ-
νούν τη χώρα προέρχονται από 
το κέρδος όλων, όχι από τη δια-
τήρηση των θέσεών τους. Πολύ 
απλά, δεν υπάρχει τίποτα για να 
κερδηθεί από αυτό. 

Προσθέτοντας σε όλα αυτά τη 
λουθηρανική ηθική για την ειλι-
κρίνεια, αρχίζει κανείς να καταλα-
βαίνει γιατί, χρόνο με τον χρόνο, η 
Φινλανδία σκοράρει στην κορυφή 
ή πολύ κοντά στην κορυφή της λί-
στας των λιγότερο διεφθαρμένων 
χωρών στον κόσμο. Αυτό εξηγεί 
τις υψηλές βαθμολογίες σε σχέση 
με τις φινλανδικές αντιλήψεις περί 
έλλειψης διαφθοράς, δημιουργώ-

ντας έτσι το τέταρτο συστατικό 
της φινλανδικής μυστικής σάλ-
τσας της ευτυχίας.

Γείωση και ρεαλισμός

Τέλος, υπάρχει τουλάχιστον ένα 
ακόμη συστατικό σε αυτή τη μυ-
στική σάλτσα ευτυχίας. Θα μπο-
ρούσαμε να χρησιμοποιήσουμε 
την έκφραση «γνώθι σαυτόν». Θα 
μπορούσαμε επίσης να μιλήσου-
με για ρεαλισμό, κοσμοθεώρηση 
βασισμένη στην επιστήμη, γείω-
ση, ταπεινότητα και πολλά άλλα 
γι’ αυτό. Είναι η κατανόηση του 
πού ανήκει κάποιος τοπικά, στη 
ζωή του, αλλά και παγκοσμίως, 
ως έθνος.

Κατά κάποιον τρόπο αυτή η κα-
τανόηση του πού ανήκει κανείς 
γειώνει τους Φινλανδούς. Γνω-
ρίζουν ότι ενώ η Φινλανδία εί-
ναι σχετικά ασήμαντη στην πα-
γκόσμια κλίμακα, είναι πολύτιμη 
όπως είναι, καθώς όπως αρέσκο-
νται να λένε οι Φινλανδοί, «είναι 
το καλύτερο μέρος για να ζουν οι 
Φινλανδοί».

Οτιδήποτε απειλεί αυτό το κε-
κτημένο καθεστώς, τον σκανδι-
ναβικό τρόπο ζωής τους –ή που 
θεωρείται ως τέτοια απειλή– δεν 
θα γίνει εύκολα αποδεκτό. Αντιμε-
τωπίζονται με αμφιβολία και αντί-
θεση. Αυτός μπορεί επίσης να εί-
ναι ένας από τους λόγους για τους 
οποίους ο εθνικισμός έχει σηκώ-
σει το άσχημο κεφάλι του τα τε-
λευταία χρόνια.

Σε προσωπικό επίπεδο, οι Φιν-
λανδοί γνωρίζουν από πού προέρ-
χονται και πού ανήκουν. Είναι ρι-
ζωμένοι, παραδοσιακοί και ενίοτε 
συντηρητικοί παρά την εμφάνιση 
ότι είναι φιλελεύθεροι. Ο φιλελευ-
θερισμός τους προέρχεται από την 
προσανατολισμένη στην επιστη-
μονική –και όχι τόσο βασισμένη 
στην πίστη– λύση και κοσμοθεω-
ρία. Θα αλλάξουν, όταν απαιτείται 
η αλλαγή. Αλλά δεν θα γυρίσουν 
σε κάθε χτύπημα του φθινοπω-
ρινού ανέμου ή της ανοιξιάτικης 
καταιγίδας.

Ορίστε, λοιπόν, η μυστική σάλ-
τσα της ευτυχίας από τη φινλαν-
δική οπτική. Μια πραγματιστική 
οπτική, με μια υγιή δόση σιωπη-
λής εμπιστοσύνης στην προσωπι-
κή αριστεία, η οποία αποδεικνύε-
ται από σχεδόν κάθε παγκόσμιο 
δείκτη. Μια οπτική που υπαγορεύ-
ει στους Φινλανδούς ένα επαρκές 
επίπεδο σαρκασμού, ώστε να μην 
παίρνουν τον εαυτό τους πολύ σο-
βαρά. Αυτός είναι ο λόγος για τον 
οποίο τους αρέσει επίσης να αμφι-
σβητούν δημόσια και να αστειεύο-
νται για τα αποτελέσματα της Πα-
γκόσμιας Εκθεσης Ευτυχίας, ενώ 
μέσα τους χαμογελούν διάπλατα. 

 
Ο κ. Τέμου Λέχτινεν είναι αντιδήμαρχος 
Βάρης - Βούλας - Βουλιαγμένης, 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Οτιδήποτε φέρεται να 
απειλεί τον σκανδιναβι-
κό τρόπο ζωής τους δεν 
γίνεται εύκολα αποδεκτό. 
Ισως είναι ένας από 
τους λόγους για τους 
οποίους ο εθνικισμός 
έχει σηκώσει κεφάλι.

Του ΤΕΜΟΥ ΛΕΧΤΙΝΕΝ

Η φινλανδική μυστική
συνταγή της ευτυχίας

Τα αδέρφια Χένα και Νίκλας Χούκαρι ποζάρουν για τον φακό των New York Times, μετά την προπόνηση μπάντμιντον, στη μικρή πόλη Ιλιβιεσκα. 
Οι Φινλανδοί δηλώνουν ικανοποιημένοι από την ποιότητα ζωής, αφού οι οικονομικές τους δυνατότητες καλύπτουν τις βασικές τους ανάγκες.
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Την προηγούμενη Κυ-
ριακή, η Σάνα Μάριν δεν 
κατάφερε να επανεκλεγεί 
πρωθυπουργός της Φινλαν-
δίας, με σημαντικό ποσο-
στό πολιτών να στρέφεται 
στην Ακροδεξιά. Ισως η συ-
ντηρητική «συνείδηση» της 
χώρας δεν κατάφερε να 
μεταβολίσει τις αντιλήψεις 
της προοδευτικής 
πολιτικού. 

Οι Φινλανδοί έχουν μια 
έμφυτη εμπιστοσύνη 
ο ένας στον άλλον. Με 
την πάροδο του χρόνου 
έχει περάσει στο DNA 
του έθνους. Κανείς 
δεν μένει πίσω. Ολοι 
προσπαθούν για όλους.

Τι είναι η φινλανδική ευτυχία που δείχνουν όλες οι έρευνες; Τι θα μπορούσαμε να 

μάθουμε από αυτήν; Και πώς συμβιβάζεται με την πρόσφατη ψήφο στην Ακροδεξιά;
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Την ικανοποίηση της Γαλλίας για 
την πρόσφατη άμβλυνση των 
ελληνοτουρκικών εντάσεων εκ-
φράζει η υφυπουργός Ευρώπης 
της χώρας, Λοράνς Μπουν, σε 
αποκλειστική συνέντευξη που 
παραχώρησε στην «Κ». Η κ. 
Μπουν επαινεί την αντίδραση 
της Ελλάδας μετά τους σεισμούς 
στην Τουρκία και επιβεβαιώνει 
το διαχρονικό ενδιαφέρον της 
Γαλλίας για την Ανατολική και 
την ευρύτερη Μεσόγειο: «Είναι 
η περιοχή μας, οι χώρες στην 
άλλη πλευρά της είναι οι γείτο-
νές μας και έχουμε κοινό συμ-
φέρον να επικρατεί εκεί ειρήνη 
και σταθερότητα».

Σε ερώτηση για την επίσκε-
ψη Μακρόν στην Κίνα, η Μπουν 
απορρίπτει την κριτική ότι απέ-
τυχε στον προσεταιρισμό του 
Πεκίνου στην επιχείρηση να πει-
στεί η Μόσχα να σταματήσει τον 
πόλεμο. Συνομιλίες σαν αυτές 
μεταξύ του Γάλλου και του Κι-
νέζου προέδρου «είναι ζωτικής 
σημασίας» για να «τερματιστεί 
αυτός ο πόλεμος το συντομότε-
ρο δυνατόν», τονίζει στην «Κ», 
«διαφυλάσσοντας την εδαφική 
ακεραιότητα της Ουκρανίας», 
αλλά και για την αποτροπή απο-
στολής οπλισμού από την Κίνα 
στη Ρωσία. 

Ο Μακρόν ταξίδεψε στην Κί-
να μαζί με την πρόεδρο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν. Μπόρεσαν οι 
δύο ηγέτες να προβάλουν την 
εικόνα μιας Ευρώπης με κοι-
νή γραμμή απέναντι στην Κί-

να; «Ηταν σημαντικό από την 
οπτική της στρατηγικής αυτο-
νομίας της Ε.Ε. ότι ο πρόεδρος 
Μακρόν και η πρόεδρος της Κο-
μισιόν πήγαν μαζί σε αυτήν την 
επίσκεψη. Ηταν σημαντικό να 
δείξουμε, ως Ε.Ε., ότι έχουμε τη 
δική μας φωνή, ανεξάρτητη από 
αυτήν των ΗΠΑ. Η Ε.Ε. είναι η 
μεγαλύτερη οικονομική δύνα-
μη στον κόσμο, με 440 εκατομ-
μύρια καταναλωτές, το μεγαλύ-
τερο εμπορικό μπλοκ, πρώτοι 
σε επενδύσεις σε τρίτες χώρες, 
πρώτοι σε εισροή επενδύσεων 
από τον υπόλοιπο κόσμο».

«Ιδιαίτερα από την COVID και 
μετά, η Ε.Ε. έχει αποδυθεί σε μια 
προσπάθεια ευθυγράμμισης των 
εμπορικών της συμφερόντων με 
τις επιταγές της εξωτερικής πο-
λιτικής και της πολιτικής ασφα-
λείας», συνεχίζει η Γαλλίδα αξιω-
ματούχος, που είχε υπηρετήσει 
στο παρελθόν στο Elysée ως βα-

σική οικονομική σύμβουλος του 
Φρανσουά Ολάντ. «Η στρατη-
γική αυτή βασίζεται σε τέσσε-
ρις πυλώνες: ισχυρή βιομηχα-
νική πολιτική, προστασία της 
εσωτερικής αγοράς, αμοιβαιό-
τητα –αυτό αφορά ειδικά την 
Κίνα– και κυρώσεις. Το μήνυ-
μα είναι ότι η Ευρώπη δεν είναι 
αφελής και ξέρει πώς να προα-
σπίσει τα συμφέροντά της». Η 

πανδημία και η ρωσική εισβολή, 
επιπλέον, «μας δίδαξαν ότι δεν 
μπορούμε να εξαρτόμαστε από 
έναν περιορισμένο αριθμό χω-
ρών για πρώτες ύλες και ζωτικά 
αγαθά», λέει η Μπουν, δηλώνο-
ντας πάντως «ιδιαίτερα αισιόδο-
ξη» για την ικανότητα της Ε.Ε. 
να διαφοροποιήσει τις πηγές 
εφοδιασμού της και να μειώσει 
αυτές τις εξαρτήσεις. «Οι ηγέ-

τες των κρατών-μελών έκαναν 
μια σοβαρή συζήτηση για την 
Κίνα τον Οκτώβριο και ζήτη-
σαν να ληφθούν πρωτοβουλίες 
για το Inflation Reduction Act 
(IRA, την αμερικανική νομοθε-
σία για την προσέλκυση πράσι-
νων επενδύσεων) το ∆εκέμβριο. 
Στα μέσα Μαρτίου, λιγότερο από 
τρεις μήνες αργότερα, ήταν ήδη 
έτοιμη μια δέσμη προτάσεων, 
για τις πρώτες ύλες, για τη βιο-
μηχανία μηδενικών εκπομπών, 
για τη μεταρρύθμιση της αγο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας κ.ά.».

Η απάντηση στο IRA

Ειδικά σχετικά με το IRA και 
τον φόβο φυγής ευρωπαϊκών 
επιχειρήσεων προς την άλλη 
πλευρά του Ατλαντικού που προ-
κάλεσε, η Μπουν λέει ότι η ευ-
ρωπαϊκή απάντηση είναι «μεγά-
λης κλίμακας και περιλαμβάνει 
μέτρα που επιτρέπουν στις πιο 
ισχυρές, αλλά και στις πιο δη-
μοσιονομικά αδύναμες χώρες, 
να στηρίξουν τις επιχειρήσεις 
τους. Η δυσκολία που έχουμε 
είναι στην παροχή των αναγκαί-
ων δεξιοτήτων σε αρκετούς ερ-
γαζομένους ώστε οι επενδύσεις 
(για την πράσινη και την ψηφια-
κή μετάβαση) να προχωρήσουν 
γρήγορα».

Στο μέτωπο της ενέργειας 
και της ρήξης με τη Ρωσία, σε 
τι βαθμό οφείλεται η αποφυγή 
του δυσμενούς σεναρίου για 
την Ευρώπη στον συντονισμό 
της ενεργειακής πολιτικής σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο; «Κατ’ αρ-
χάς, υπήρξαμε πολύ αποτελε-
σματικοί στην εξοικονόμηση 

ενέργειας – μειώσαμε την κα-
τανάλωση αερίου κατά 20%. Βο-
ήθησε και ο καιρός, αλλά ήταν 
και θέμα πολιτικής. Το πλαφόν 
στο αέριο έφερε επίσης αποτέ-
λεσμα, γιατί έστειλε ένα σήμα 
στις αγορές, ενώ οι τιμές έπεσαν 
επίσης γιατί γεμίσαμε τις απο-
θήκες. Τώρα μπαίνει σε εφαρ-
μογή η πλατφόρμα για κοινές 
προμήθειες, που θα αποτρέψει 
το φαινόμενο του περασμένου 
καλοκαιριού, όταν ο ανταγωνι-
σμός διαφόρων κρατών-μελών 
οδήγησε τις τιμές στα ύψη. Τέ-
λος, η αλληλεγγύη μεταξύ των 
χωρών έχει λειτουργήσει καλά. 
Η Ελλάδα, π.χ., εμπλέκεται σε 
σειρά έργων υποδομών που θα 
βοηθήσει άλλες χώρες της πε-
ριοχής».

Εν τω μεταξύ, στη Γαλλία εξα-
κολουθούν να μαίνονται οι αντι-
δράσεις κατά της μεταρρύθμι-
σης του συνταξιοδοτικού, που 
περιλαμβάνει την αύξηση του 
ορίου ηλικίας συνταξιοδότησης 
από τα 62 στα 64 έτη. «Η μεταρ-
ρύθμιση του συνταξιοδοτικού 
είναι πάντα δύσκολη υπόθεση», 
παρατηρεί η Μπουν. «Λάβετε 
υπ’ όψιν ότι όταν πρωτοεξελέγη 
ο πρόεδρος Μακρόν, είχαμε 10 
εκατομμύρια συνταξιούχους σε 
πληθυσμό 65 εκατομμυρίων. Το 
2030 προβλέπεται ότι θα έχουμε 
20 εκατομμύρια συνταξιούχους. 
Αρα το σύστημα χρειάζεται ανα-
μόρφωση. Ο πρόεδρος είχε προ-
αναγγείλει τη μεταρρύθμιση 
στο προεκλογικό του πρόγραμ-
μα και το νομοσχέδιο συζητή-
θηκε επί σχεδόν 200 ώρες στην 
Εθνοσυνέλευση».

Η Ευρώπη δεν είναι αφελής
Ζωτικής σημασίας η επίσκεψη Μακρόν στην Κίνα – Θέλουμε ειρήνη και σταθερότητα στη Μεσόγειο

«Ηταν σημαντικό να δείξουμε, ως Ευρωπαϊκή Ενωση, ότι έχουμε τη δική 
μας φωνή, ανεξάρτητη από αυτήν των Ηνωμένων Πολιτειών», λέει η Λοράνς 
Μπουν για το κοινό ταξίδι Μακρόν - Φον ντερ Λάιεν στην Κίνα. 
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Λοράνς Μπουν, υφυπουργός Ευρώπης της Γαλλίας

Οταν πρωτοεξελέγη 
ο πρόεδρος Μακρόν, 
είχαμε 10 εκατομμύρια 
συνταξιούχους σε πλη-
θυσμό 65 εκατομμυρίων. 
Το 2030 προβλέπεται ότι 
θα έχουμε 20 εκατομμύ-
ρια συνταξιούχους.
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Στις 17 Ιουνίου 1994, η Αμερική κα-
θηλώθηκε μπροστά στη μικρή 
οθόνη. Τα ελικόπτερα των τηλε-
οπτικών καναλιών κάλυπταν σε 
ζωντανή μετάδοση την πολύω-
ρη καταδίωξη ενός λευκού τζιπ 
Ford Bronco από στόλο ασπρό-
μαυρων περιπολικών της αστυνο-
μίας στον αυτοκινητόδρομο 405, 
έξω από το Λος Αντζελες. Φυγάς 
ήταν ο θρύλος του αμερικανικού 
ποδοσφαίρου Ο. Τζέι Σίμπσον, κα-
τηγορούμενος για τη δολοφονία 
της πρώην συζύγου του και του 
εραστή της. Η καταδίωξη κατέ-
ληξε στη σύλληψη του Σίμπσον, 
ο οποίος μήνες αργότερα αθωώ-
θηκε, ύστερα από μια πολύκροτη 
δίκη, την οποία παρακολούθησαν 
150 εκατομμύρια τηλεθεατές.

Μια πολύ διαφορετική δικα-
στική υπόθεση έγινε αφορμή 
για ένα νέο τηλεοπτικό δράμα 
πανεθνικού ενδιαφέροντος στις 
αρχές της εβδομάδας που πέρα-
σε με πρωταγωνιστή τον Ντό-
ναλντ Τραμπ. Υπό δικαστική δί-
ωξη για τη γνωστή υπόθεση με 
τα χρήματα που έδωσε, παρα-
μονές εκλογών του 2016, στην 
πορνοστάρ Στόρμι Ντάνιελς για 
να εξασφαλίσει τη σιωπή της γύ-
ρω από τις θρυλούμενες σχέσεις 
τους, ο τέως πρόεδρος έπρεπε 
να παρουσιαστεί στο δικαστή-
ριο του Μανχάταν για να του 
απαγγελθούν κατηγορίες. Οι τη-
λεοπτικές κάμερες κάλυψαν σε 
ζωντανή μετάδοση την έξοδό 
του από τη βίλα του, στο Μαρ-α-
Λάγκο της Φλόριντα, τη διαδρο-
μή της αυτοκινητοπομπής του 
μέχρι το αεροδρόμιο του Παλμ 
Μπιτς, την απογείωση του ιδι-
ωτικού του αεροπλάνου με τη 
χρυσή επιγραφή TRUMP, την 
προσγείωσή του στο αεροδρόμιο 
Λαγκουάρντια της Νέας Υόρκης 
και την άφιξη του πρωταγωνι-
στή στον ομώνυμο πύργο του. 
Η επόμενη ημέρα περιελάμβα-
νε εικόνες από έναν συννεφια-
σμένο Τραμπ να φτάνει και να 
φεύγει από το δικαστήριο, την 
επιστροφή του στο Μαρ-α-Λάγκο 
και την ομιλία του, ενώπιον φα-
νατικών οπαδών του, όπου εμ-
φανίστηκε αποφασισμένος να 
συνεχίσει απτόητος τον αγώνα 
για την επιστροφή του στον Λευ-
κό Οίκο, στις εκλογές του 2024.

Τα αμερικανικά μίντια έκαναν 
λόγο για «ιστορική» ημέρα, κα-
θώς ήταν η πρώτη φορά που ένας 
πρώην πρόεδρος υποχρεώθηκε 
να δώσει τα δακτυλικά του απο-
τυπώματα και να φωτογραφηθεί 
από την αστυνομία, συνοδευό-
μενος από άνδρες της Μυστικής 
Υπηρεσίας που προστατεύουν 
τους νυν και πρώην ενοίκους του 
Λευκού Οίκου. Είναι αλήθεια ότι 

υπήρξαν, στο όχι μακρινό παρελ-
θόν, πρόεδροι που δικάστηκαν 
με το ερώτημα της καθαίρεσης 
– ο Κλίντον το 1998 για την πο-
λύκροτη, επίσης σεξουαλικού 
χαρακτήρα, υπόθεση Μόνικα Λε-
βίνσκι και ο ίδιος ο Τραμπ δύο 
φορές, τη μία για άσκηση πίε-
σης σε ξένο ηγέτη (τον πρόεδρο 
της Ουκρανίας) για αμαύρωση 
του Μπάιντεν στις εκλογές του 
2020 και την άλλη για τα έκτροπα 
στο Καπιτώλιο, στις 6 Ιανουαρί-
ου του 2021. Ωστόσο η δίκη τους 
έγινε και στις τρεις περιπτώσεις 

από τη Γερουσία, η οποία τους 
απάλλαξε. 

Αυτή τη φορά, η δίωξη του 
Τραμπ κινήθηκε από έναν εκλεγ-
μένο ∆ημοκρατικό εισαγγε-
λέα του Μανχάταν, τον Αλβιν 
Μπραγκ, γεγονός που συμβαίνει 
για πρώτη φορά και δημιουργεί 
ένα αμφιλεγόμενο προηγούμενο. 
Τι θα συμβεί αύριο, αναρωτιού-
νται πολλοί, αν ένας εκλεγμένος 
εισαγγελέας μιας παραδοσιακά 
«κόκκινης» πολιτείας, όπως το 
Τέξας, κινηθεί δικαστικά ενα-
ντίον του Τζο Μπάιντεν ή άλ-
λου πολιτικού αντιπάλου των Ρε-
πουμπλικανών; Το γεγονός ότι 
την προεκλογική καμπάνια του 
Μπραγκ είχε ενισχύσει γενναιό-
δωρα ο πασίγνωστος μεγιστάνας 
Τζορτζ Σόρος, «μαύρο πρόβατο» 
των Ρεπουμπλικανών, φόρτισε 
ακόμη περισσότερο την ατμό-
σφαιρα δυσπιστίας. 

Ακόμη και διαπρύσιοι αντίπα-
λοι του Τραμπ, όπως ο Μιτ Ρό-
μνεϊ, ο μόνος Ρεπουμπλικανός 
γερουσιαστής που ψήφισε υπέρ 
της καθαίρεσής του και στις δύο 
δίκες του, αυτή τη φορά υποστή-

ριξαν ότι η δίωξή του ήταν πο-
λιτικά υποκινούμενη, με ασθε-
νέστατη νομική βάση. Ο τέως 
πρόεδρος δεν κατηγορείται ότι 
έδωσε χρήματα στην Ντάνιελς 
προκειμένου να εξασφαλίσει τη 
σιωπή της –αυτό ήταν δικαίωμά 
του– αλλά για υποτιθέμενη πα-
ραπλανητική δήλωση στην εφο-
ρία, ότι δηλαδή πέρασε το εν λό-
γω ποσό στα έξοδα επιχείρησής 
του, ενώ αφορούσε προσωπική 
του συναλλαγή. Αλλά το εν λόγω 
αδίκημα είναι πλημμέλημα, σύμ-
φωνα με τη νομοθεσία της Νέας 
Υόρκης. Για να το αναβαθμίσει 
σε κακούργημα, ο Μπραγκ υπο-
στήριξε ότι διαπράχθηκε για να 
συγκαλυφθεί άλλο έγκλημα, το 
οποίο δεν μας αποκάλυψε ακόμη, 
αλλά λέγεται ότι αφορά παραβί-
αση της εκλογικής νομοθεσίας. 
Πολιτικοί και νομικοί που δεν συ-
μπαθούν καθόλου τον 45ο πρόε-
δρο πιστεύουν ότι πρόκειται για 
νομική ακροβασία και ότι είναι 
πιθανό να καταπέσουν οι κατη-
γορίες στα δικαστήρια. 

Σε πρώτο χρόνο, ο Ντόναλντ 
Τραμπ εκμεταλλεύθηκε προς 

όφελός του τη δίωξη, εμφανίζο-
ντάς την ως απόδειξη ότι είναι 
θύμα του «βαθέος κράτους». Ανα-
ζωπύρωσε από τις στάχτες του 
το λαϊκίστικο κίνημα της MAGA 
(Make America Great Again) και 
έθεσε σε πολιτική ομηρία τους 
εσωκομματικούς αντιπάλους του, 
με πρώτο τον τέως αντιπρόεδρο 
Μάικ Πενς, οι οποίοι, θέλοντας 
και μη, υποχρεώθηκαν να τον 
υπερασπιστούν. Στις πρώτες δη-
μοσκοπήσεις μετά τη δίωξή του, 
εξασφάλιζε περίπου το 50% των 
προτιμήσεων για το χρίσμα των 

Ρεπουμπλικανών, με το προβά-
δισμα έναντι του πιο επικίνδυ-
νου αντιπάλου του, του κυβερ-
νήτη Φλόριντα Ρον ντε Σάντις, 
να εκτοξεύεται από τις οκτώ στις 
26 μονάδες. 

∆εν είναι καθόλου βέβαιο, 
όμως, ότι αυτή η δυναμική θα δι-
ατηρηθεί. Πέρα από την εύθραυ-
στη υπόθεση Στόρμι Ντάνιελς, 
είναι πιθανό να αντιμετωπίσει 
ο Τραμπ διώξεις για τρεις πολύ 
σοβαρότερες υποθέσεις (απόπει-
ρα ανατροπής των εκλογικών 
αποτελεσμάτων στην Τζόρτζια, 
υποκίνηση ταραχών την 6η Ια-
νουαρίου, παράνομη κράτηση 
διαβαθμισμένων εγγράφων στο 
Μαρ-α-Λάγκο), κάτι που μπορεί 
να εντείνει τις αμφιβολίες για 
τη δυνατότητά του να νικήσει 
το 2024.

Οι εκλογές του 2024 

Στο στρατόπεδο των ∆ημο-
κρατικών, ο Τζο Μπάιντεν φαί-
νεται να εύχεται διακαώς να έχει 
αντίπαλο και πάλι τον Τραμπ. Τα 
αποτελέσματα των ενδιάμεσων 
εκλογών για το Κογκρέσο, όπου 
οι Ρεπουμπλικανοί έχασαν τη 
μάχη της Γερουσίας και οι υπο-
ψήφιοι της MAGA δεν τα πήγαν 
και τόσο καλά, μάλλον ενίσχυσαν 
αυτή του την πεποίθηση. Σε κά-
θε περίπτωση, η αναμέτρηση του 
2024 δεν θα κριθεί μόνο ή κυρίως 
από τις δικαστικές περιπέτειες 
του Τραμπ, όσο από τις απαντή-
σεις που θα δώσει κάθε παράτα-
ξη και κάθε υποψήφιος στα οξυ-
μένα κοινωνικά προβλήματα που 
απασχολούν τους Αμερικανούς, 
από την ακρίβεια και τις ανισό-
τητες μέχρι τη μετανάστευση 
και την εγκληματικότητα.

Υπό αυτό το πρίσμα, παρουσι-
άζουν ενδιαφέρον δύο εκλογικές 
αναμετρήσεις της περασμένης 
Τρίτης, που πέρασαν σε δεύτερη 
μοίρα λόγω της επικοινωνιακής 
καταιγίδας Τραμπ. Στο Ουισκόν-
σιν, μια πολιτεία όπου οι εκλογές 
κρίνονται κατά κανόνα με δια-
φορά στήθους, η υποψήφια των 
∆ημοκρατικών για το πολιτειακό 
Ανώτατο ∆ικαστήριο κέρδισε με 
διαφορά 11 μονάδων, έχοντας 
ως αιχμή την ελευθερία των γυ-
ναικών στις αμβλώσεις. Στο δε 
Σικάγο, ένας αριστερός, σοσι-
αλιστικών τάσεων υποψήφιος 
των ∆ημοκρατικών κέρδισε τη 
δημαρχία παρότι είχε πάρει θέση 
υπέρ της μείωσης των δαπανών 
για την αστυνομία, φέρνοντας 
σε πρώτη γραμμή το κοινωνικό 
κράτος και τη μείωση των ανισο-
τήτων. ∆ύο κερδισμένες μάχες, 
που προσφέρονται για διδάγματα 
από την πλευρά των ∆ημοκρα-
τικών και μάλλον δεν στέλνουν 
αισιόδοξα μηνύματα στον Τραμπ 
και στους οπαδούς του. 

Σε μια συνηθισμένη προεκλογική 
περίοδο, η παραπομπή ενός από 
τους επικρατέστερους υποψηφί-
ους, τόσο για την προεδρία του 
κόμματός του όσο και για την προ-
εδρία της χώρας, σε δίκη για δω-
ροδοκία μιας πορνοστάρ θα απο-
τελούσε, το λιγότερο, μια πρώτης 
τάξεως αφορμή για να του επιτε-
θούν οι αντίπαλοί του. Αλλά μία 
ημέρα μετά την απαγγελία κατη-
γοριών στον τέως πρόεδρο Ντό-
ναλντ Τραμπ για 34 κακουργή-
ματα, ένα πράγμα είναι σαφές: 
δεν διανύουμε μια συνηθισμένη 
πολιτικά περίοδο.     

Η αποτυχία των αντιπάλων 
του Τραμπ στην κούρσα για το 
χρίσμα των Ρεπουμπλικανών να 
περάσουν στην επίθεση –και μά-
λιστα η προθυμία τους να τον 
υπερασπιστούν– υπογράμμισε 
την κεντρική θέση που εξακολου-
θεί να κατέχει στο κόμμα. Οι αντί-
παλοί του φάνηκε να χρησιμο-
ποιούν την ίδια στρατηγική που 

ακολούθησε μια μεγάλη μερίδα 
των αντιπάλων του στις εκλογές 
του 2016. Κάθισαν πίσω παρακο-
λουθώντας τις εξελίξεις, ελπίζο-
ντας ότι εξωτερικοί παράγοντες 
θα βγάλουν τον Τραμπ εκτός μά-
χης. Παρ’ όλα αυτά όσο κι αν τα 
νομικά «μπλεξίματα» του Ντό-

ναλντ Τραμπ φαίνεται να πλη-
θαίνουν, το αίσθημα πως ο ίδιος 
χάνει τη δημοτικότητά του είναι 
αμφίβολο.    

Ακόμη και στις τάξεις των βου-
λευτών, όμως, οι αντιδράσεις ποι-
κίλλουν εντόνως. Για ορισμένους 
Ρεπουμπλικανούς αλλά και ∆ημο-
κρατικούς πολιτικούς, συμπερι-
λαμβανομένων πρώην και νυν 
εκλεγμένων, οι κατηγορίες φά-
νηκαν να είναι σαθρές, ένα συ-
νονθύλευμα από παραπτώματα 

ισάξια με το να ξεχάσει να επι-
στρέψει κανείς ένα βιβλίο σε μια 
δημόσια βιβλιοθήκη, με τις οποί-
ες ένας εμμονικός εισαγγελέας 
από τη Νέα Υόρκη προσπάθησε 
να «πλέξει» μια βαριά κατηγορία. 
Για άλλους, ωστόσο, οι κατηγο-
ρίες ήταν σοβαρές και έχουν τη 
δυνατότητα να έχουν αντίκτυπο 
και να πλήξουν πολιτικά τον τέ-
ως πρόεδρο.   

Ο κυβερνήτης της Φλόριντα 
Ρον Ντε Σάντις, ο οποίος απο-
τελεί τον ισχυρότερο αντίπαλο 
του Τραμπ στην κούρσα για το 
χρίσμα των Ρεπουμπλικανών, δι-
ατήρησε σιγήν ιχθύος γύρω από 
το θέμα. Η Νίκι Χέιλι, πρώην κυ-
βερνήτης της Νότιας Καρολίνας, 
η οποία είναι η δεύτερη πιο ισχυ-
ρή υποψήφια που κατεβαίνει για 
το χρίσμα των Ρεπουμπλικανών, 
κράτησε επίσης χαμηλούς τό-
νους. Πολλοί πιστεύουν ότι ο Ντε 
Σάντις και η Χέιλι θα αναφερθούν 
στις κατηγορίες κάποια στιγμή, 
αλλά όχι τώρα που μερίδα των 
συντηρητικών ψηφοφόρων συ-
σπειρώνεται γύρω από τον τέως 
πρόεδρο.  

Η ανησυχία, ακόμη και μεταξύ 

των Ρεπουμπλικανών που ασκούν 
κριτική στον Τραμπ, ήταν ότι οι 
κατηγορίες που του απαγγέλθη-
καν στο Μανχάταν θα πυροδο-
τούσαν τη δυσπιστία των ψη-
φοφόρων, ορισμένοι από τους 
οποίους είχαν ήδη απομακρυνθεί 
από τον τέως πρόεδρο, οδηγώ-
ντας τους μακριά από το κόμμα, 
ενώ άλλοι υποστηρίζουν πως τε-
λικά ο τέως πρόεδρος μπορεί να 
ενισχύσει το πολιτικό του κεφά-
λαιο από αυτές τις περιστάσεις.  

«Η κλήτευσή του στο δικαστή-
ριο τροφοδοτεί το αφήγημά του 
ότι οι ∆ημοκρατικοί θέλουν να 
τον πιάσουν με κάθε κόστος, “τε-
ντώνοντας” κάθε νόμο και επινο-
ώντας κάθε νέα νομική θεωρία για 
να το πετύχουν», δήλωσε ο Γουίτ 
Εϊρς, βετεράνος δημοσκόπος των 
Ρεπουμπλικανών. Και πρόσθεσε: 
«Τον βολεύει πάρα πολύ αυτό που 
συμβαίνει».  

Από τη μεριά τους οι ∆ημο-
κρατικοί εξέφρασαν σε άλλες 
περιπτώσεις συναισθήματα 
απογοήτευσης και σε άλλες συ-
ναισθήματα ελπίδας. 

Για τον Ντέιβιντ Πέπερ, επι-
κεφαλής του ∆ημοκρατικού Κόμ-

ματος στην πολιτεία του Οχάιο, 
η συγκεκριμένη δίκη δεν είναι 
και τόσο σπουδαία υπόθεση σε 
σχέση με άλλα αδικήματα για τα 
οποία αναμένεται να κατηγορη-
θεί, όπως η αυτουργία του στην 
εισβολή στο αμερικανικό Καπιτώ-
λιο στις 6 Ιανουαρίου 2021, και η 
ιστορικότητα του εγχειρήματος 
είναι ένα γεγονός τελικά μικρής 
σημασίας. «Το ότι ερευνήθηκε για 
αδικήματα δεν σημαίνει ότι έχει 
κάποια διαφορά από έναν κοινό 
κατηγορούμενο», δήλωσε προ-
σθέτοντας ότι κρίνει πως αυτή η 
προσπάθεια δεν ανταποκρίνεται 
στο πραγματικό μέγεθος των κυ-
ρώσεων με τις οποίες θα έπρεπε 
να έρθει αντιμέτωπος ο Τραμπ.   

Η αισιόδοξη προσέγγιση 

Αλλοι ∆ημοκρατικοί, ωστό-
σο, φαίνεται πως προσπαθούν 
να δουν την υπόθεση με μια πιο 
αισιόδοξη ματιά. Ο Μαρκ Πόκαν, 
∆ημοκρατικός βουλευτής από το 
Ουισκόνσιν, υποστήριξε ότι τα γε-
γονότα στο Μανχάταν μπορεί να 
μη βρίσκονται στην κορυφή του 
ενδιαφέροντος των ψηφοφόρων 
του, αλλά σχολίασε πως «ξέρω ότι 

αυτό δεν είναι ένα γεγονός που 
θα συζητήσει εύκολα ο μέσος άν-
θρωπος. Αλλά σίγουρα τους δίνει 
μια ιδέα για το ποιος είναι ο Ντό-
ναλντ Τραμπ ως άνθρωπος και ως 
υποψήφιος».  

Πάντως, αυτό που προκαλεί 
εντύπωση, και που απεικονίζει 
γλαφυρά την έντονη αντίφαση 
στην οποία έχει περιέλθει η αμε-
ρικανική πολιτική, είναι το γεγο-
νός πως, παρότι λίγοι φαίνεται να 
πιστεύουν ότι η υπόθεση Τραμπ 
ήταν «στημένη», η πολιτική απή-
χηση του τέως προέδρου δείχνει 
να έχει υποστεί δυσανάλογα μι-
κρό πλήγμα.        

Μια σειρά από δημοσκοπήσεις 
που δημοσιεύθηκαν την Τετάρτη 
έδειξαν ότι ο αγώνας μεταξύ του 
Τραμπ και του Τζο Μπάιντεν θα 
είναι αμφίρροπος. Η έρευνα των 
Reuters/Ipsos έδειξε ότι το 54% 
των Ρεπουμπλικανών πιστεύει 
ότι η απαγγελία κατηγοριών θα 
βοηθήσει τον Τραμπ να εξασφα-
λίσει την προεδρία, ενώ παράλλη-
λα το 58% των Ρεπουμπλικανών 
δηλώνει ότι οι κατηγορίες που 
αντιμετωπίζει ο τέως πρόεδρος 
είναι πραγματικές.    

Ενας Σούπερμαν σε ρόλο θύματος

Η Ουάσιγκτον μετράει τις παρενέργειες της ιστορικής δίκης  

Μια αμφιλεγόμενη δικαστική δίωξη δίνει τροφή στον Τραμπ, αλλά ο δρόμος της επιστροφής παραμένει ναρκοθετημένος

Η υπόθεση 
αναζωπύρωσε από 
τις στάχτες του το 
λαϊκίστικο κίνημα 
Make America Great 
Again και έθεσε 
σε πολιτική ομηρία 
τους εσωκομματικούς 
αντιπάλους του.

Η κατηγορία εναντίον 
του τέως προέδρου 
δεν φαίνεται 
να πλήττει σοβαρά 
τη δημοτικότητά του.  

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

O τέως πρόεδρος Nτόναλντ Τραμπ ενώ εισέρχεται στο δικαστήριο του Μανχάταν για να του απαγγελθούν κατηγορίες για την υπόθεση Στόρμι Ντάνιελς.

Των ΤΖΟΝΑΘΑΝ ΒΑΪΣΜΑΝ,
ΚΕΪΤΙ ΓΚΛΟΥΕΚ
και ΤΖΑΣΜΙΝ ΟΥΓΙΟΑ
THE NEW YORK TIMES  

Τι θα συμβεί αύριο, 
αναρωτιούνται πολλοί, 
αν ένας εκλεγμένος 
εισαγγελέας 
μιας παραδοσιακά 
«κόκκινης» 
πολιτείας κινηθεί 
δικαστικά εναντίον 
του Μπάιντεν;
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Στα εγχειρίδια των διεθνών σχέ-
σεων ο όρος της ισχύος ταξι-
νομείται σε τρεις μορφές, στη 
«σκληρή», στην «ήπια» και στην 
«έξυπνη». Ο διεθνής όρος «έξυ-
πνη ισχύς» αναφέρεται κυρίως 
στη χρήση ήπιων μέσων επιρρο-
ής, όπως η διπλωματία, σε συν-
δυασμό με την επίδειξη «σκλη-
ρής» στρατιωτικής δύναμης. 
Σήμερα, και ενώ οι συγκρού-
σεις στο εσωτερικό της Ουκρα-
νίας συνεχίζονται, το στρατηγι-
κό δόγμα της «έξυπνης ισχύος» 
του πρώην υφυπουργού Αμυνας 
των ΗΠΑ Τζόζεφ Νάι βρέθηκε 
ξανά στο προσκήνιο. Η «Κ» συ-
νομίλησε με τον βετεράνο πο-
λιτικό, τον θεμελιωτή της ιδέας 
της «έξυπνης ισχύος». Ο διακε-
κριμένος καθηγητής του Χάρ-
βαρντ, με μακρά θητεία στην 
αμερικανική πολιτική σκηνή ως 
υφυπουργός Aμυνας επί Κλίντον 
(1994-1995), καθώς και επικεφα-
λής στην Εθνική Επιτροπή Πλη-
ροφοριών (1993-1994), απαντά 
για την πιθανή έκβαση του πο-
λέμου με μια αποδυναμωμένη 
Ρωσία, αλλά και τον κεντρικό 
ρόλο που μπορεί να διαδραμα-
τίσει η Ελλάδα.

 
– Τι είναι η «ισχύς» και πώς 
μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
την αποτροπή συγκρούσεων;

– Η «ισχύς» είναι η ικανότητα 
να επηρεάζεις τους άλλους για 
να πετύχεις αυτό που θέλεις. Και 
μπορεί να γίνει με τρεις τρόπους. 
Μπορεί να γίνει είτε μέσω εξανα-
γκασμού, πληρωμών, είτε έλξης. 
Τα δύο πρώτα από αυτά τα μέσα 
τα ονομάζω «σκληρή ισχύ» και 
τον τρίτο τρόπο τον ονομάζω 
«ήπια ισχύ». Η «ήπια ισχύς» εί-
ναι η ικανότητα να παίρνετε αυ-
τό που θέλετε μέσω της «έλξης» 
(των αντιπάλων στις θέσεις σας) 
και όχι μέσω του εξαναγκασμού 
ή της πληρωμής. Συχνά σκεφτό-
μαστε τη μέθοδο της αποτροπής 
ως την αύξηση του κόστους του 
αντιπάλου ώστε αυτό να είναι 
υψηλότερο από τα οφέλη. Και 
αυτό το σκεφτόμαστε συνήθως 
με στρατιωτικούς όρους, όπως 
τα αντίποινα, ή με οικονομικούς 
όρους, όπως οι κυρώσεις. Αλλά η 
χρήση της «ήπιας ισχύος» μπο-
ρεί να συμβάλει και στην απο-

τροπή. Εάν μια χώρα γνωρίζει ότι 
πρόκειται να βλάψει σοβαρά τη 
φήμη της και να χάσει την ικανό-
τητά της να προσελκύει τρίτους, 
αυτό μπορεί, μερικές φορές, να 
συμβάλει στην αποτροπή. Τώρα, 
γνωρίζουμε ότι στην περίπτωση 
της ρωσικής εισβολής στην Ου-
κρανία, καμία από αυτές τις τρεις 
μορφές αποτροπής δεν λειτούρ-
γησε. Επομένως, η αποτροπή εί-
ναι δυνατή, αλλά δεν λειτουργεί 
σε όλες τις περιπτώσεις.

 
– «Ηπια» ισχύς έναντι της 
«σκληρής» ισχύος ή το αντί-
θετο;

– Λοιπόν, νομίζω ότι χρειά-
ζονται και οι δύο. Χρησιμοποιώ 
τον όρο «έξυπνη ισχύς» για να 
αναφερθώ στην ικανότητα να 
συνδυάζεις τη «σκληρή» και την 
«ήπια ισχύ» έτσι ώστε να μην 
αλληλοεξουδετερώνονται, αλ-
λά αντιθέτως να ενισχύουν η 
μία την άλλη. Για παράδειγμα, 
στον Περσικό Κόλπο, ο δεύτερος 
πρόεδρος Μπους χρησιμοποίησε 
«σκληρή ισχύ» χωρίς νομιμοποι-
ητικό ψήφισμα από τα Ηνωμένα 
Εθνη, και αυτό υπονόμευσε την 
αμερικανική «ήπια ισχύ». Ετσι, 
αυτή ήταν μια περίπτωση όπου 
η «σκληρή ισχύς» και η «ήπια 
ισχύς» ήταν σε σύγκρουση. Από 
την άλλη πλευρά, ο πατέρας του, 
ο πρώτος πρόεδρος Μπους, φρό-
ντισε να εξασφαλίσει ψήφισμα 
του ΟΗΕ, ψήφισμα του Αραβικού 
Συνδέσμου και να συμπεριλάβει 
αραβικούς στρατούς στον συ-
νασπισμό του, και αυτός ήταν 
ουσιαστικά ένας τρόπος ώστε 
να συνδυαστεί η «ήπια ισχύς» 
με τη «σκληρή ισχύ». Και αυτό 
είναι που εγώ ονομάζω «έξυπνη 
ισχύς».

 
– Πόσο αποτελεσματικές ήταν 
οι δυτικές κυρώσεις απέναντι 
στη Ρωσία; 

– Οι κυρώσεις είναι ένα μέσο 
ισχύος, αλλά συχνά χρειάζονται 
πολύ χρόνο και απαιτούν συνερ-
γασία με άλλους. Oταν είναι πο-
λυμερείς, οι κυρώσεις είναι πιο 
αποτελεσματικές. Στην περίπτω-
ση της ρωσικής εισβολής στην 
Ουκρανία, οι κυρώσεις δεν ήταν 
τόσο αποτελεσματικές βραχυ-
πρόθεσμα και μέρος αυτού του 
προβλήματος είναι ότι το κύριο 
εξαγώγιμο προϊόν της Ρωσίας 

είναι το πετρέλαιο, το οποίο εί-
ναι ισχυρό ανταλλάξιμο αγαθό. 
Οπότε όσο το πετρέλαιο μπορεί 
ακόμη να πωλείται, ακόμη και με 
έκπτωση, στις παγκόσμιες αγο-
ρές και πράγματι πωλείται, τότε 
ουσιαστικά αυτό περιορίζει την 
αποτελεσματικότητα αυτών των 
κυρώσεων. Το βασικό ερώτημα 
είναι αν μακροπρόθεσμα οι κυ-
ρώσεις στα τεχνολογικά προϊό-

ντα που μεταφέρονται στη Ρω-
σία θα κάνουν τη διαφορά. Και 
υπάρχουν πολλοί άνθρωποι που 
πιστεύουν ότι πράγματι θα απο-
δυναμώσουν τη Ρωσία με την 
πάροδο του χρόνου. Πρέπει να 
θυμηθούμε την περίπτωση του 
απαρτχάιντ στη Νότια Αφρική, 
όπου βραχυπρόθεσμα οι κυρώ-
σεις δεν άλλαξαν τις πολιτικές, 
αλλά μακροπρόθεσμα συνέβα-
λαν στην αλλαγή τους.

 
– Πώς επηρέασε ο πόλεμος 
στην Ουκρανία την παγκόσμια 
ισορροπία δυνάμεων;

– Νομίζω ότι αυτό που είδα-
με στην Ουκρανία ήταν μια σύ-
σφιγξη της σχέσης μεταξύ της 
Ρωσίας και της Κίνας. Αλλά είδα-
με επίσης ότι αυτή η σχέση έχει 
όρια, υπό την έννοια ότι η Κίνα 
δεν θέλησε να στείλει στρατιω-
τικό εξοπλισμό στη Ρωσία, κάτι 
που ουσιαστικά θα τη συνέδεε 
με τα προβλήματα της Ρωσίας, 
ενώ, επιπλέον, η Κίνα απείχε 
από τα διάφορα ψηφίσματα του 
ΟΗΕ, αντί να καταδικάσει ή να 
υποστηρίξει τη Ρωσία. Ετσι, νο-
μίζω ότι η ρωσοκινεζική στοίχι-
ση θα συνεχιστεί, αλλά δεν νο-
μίζω ότι θα γίνει πιο στενή. Από 
την άλλη πλευρά, αν εξετάσετε 
τη συμμαχία μεταξύ των ΗΠΑ 
και των Ευρωπαίων στο ΝΑΤΟ, 
νομίζω ότι αυτή είναι σημαντι-
κά ισχυρότερη ως αποτέλεσμα 
της ρωσικής εισβολής στην Ου-
κρανία. Η ένταξη της Φινλανδί-
ας και της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ 
δεν είναι σίγουρα αυτό που υπο-
λόγιζε ο Πούτιν όταν εισέβαλε 
στην Ουκρανία. Επομένως, νο-
μίζω ότι το ΝΑΤΟ είναι ισχυρό-
τερο, ενώ η σχέση Κίνας - Ρω-
σίας δεν έχει αλλάξει πολύ, υπό 
αυτήν την έννοια η Ρωσία είναι 
καθαρά χαμένη όσον αφορά την 
ισορροπία δυνάμεων.

– Ενα χρόνο μετά την εισβολή 

στην Ουκρανία, πόσο κοντά 
βρισκόμαστε στο τέλος του 
πολέμου;

– ∆υστυχώς, δεν νομίζω ότι 
είμαστε κοντά στο τέλος του πο-
λέμου. Βασικά, καμία από τις 
δύο πλευρές δεν είναι διατεθει-
μένη να αλλάξει τους στόχους 
της. Ο Πούτιν δεν έχει αποδε-
χθεί την Ουκρανία ως νόμιμο 
κράτος και, παρόλο που εμπλέ-
κεται σε ένα αδιέξοδο στο πε-
δίο της μάχης, η αποδυνάμωση 
της Ουκρανίας τον βοηθά στην 
επίτευξη των στόχων του. Από 
την άλλη πλευρά, η Ουκρανία 
θέλει να ανακτήσει τα εδάφη 
της, συμπεριλαμβανομένων και 
των εδαφών που έχασε το 2014. 
Οπότε δεν βλέπω τη βάση για 
μια επιτυχημένη διαπραγμάτευ-
ση σύντομα. Τώρα, οι διαπραγ-
ματεύσεις και ο πόλεμος συχνά 
καθορίζονται από την κατάστα-
ση στο πεδίο της μάχης και δεν 
γνωρίζουμε αν αυτό μπορεί να 
αλλάξει. Η ρωσική χειμερινή επί-
θεση δεν φαίνεται να ήταν πολύ 
επιτυχής. Θα πρέπει να δούμε 
τι θα συμβεί με την αναμενό-
μενη ανοιξιάτικη επίθεση της 
Ουκρανίας.

 
– Ποιο θα ήταν ένα πιθανό 
μέλλον με μια αποδυναμωμέ-
νη Ρωσία;

– Κάποια στιγμή πρέπει να 
σκεφτούμε πώς θα επανεντάξου-
με τη Ρωσία στο διεθνές σύστη-
μα και πώς θα αυξήσουμε τους 
δεσμούς της με την Ευρώπη. 
Είναι πολύ δύσκολο να φαντα-
στούμε πώς θα το κάνουμε αυτό 
με τον Πούτιν στην εξουσία, αλ-
λά κάποια μέρα θα υπάρξει μια 
μετά Πούτιν Ρωσία. Και τότε θα 
είναι σημαντικό να σκεφτούμε 
πώς θα αυξήσουμε τους δεσμούς 
μεταξύ της Ευρώπης και της Ρω-
σίας, και να διασφαλίσουμε ότι 
η Ρωσία δεν θα απομονωθεί μια 
για πάντα.

Να σκεφτούμε
ποια Ρωσία 
θέλουμε μετά
τον πόλεμο
Κυρώσεις και μακρινό τέλος της σύρραξης

Ουκρανός πολυβολητής σε ελικόπτερο Mi-8 λίγο πριν από την απογείωση για μία ακόμη αποστολή στο Χάρκοβο. Κανείς δεν κάνει πίσω. «Ο Πούτιν δεν έχει 
αποδεχθεί την Ουκρανία ως νόμιμο κράτος, ενώ η Ουκρανία θέλει να ανακτήσει τα εδάφη της, συμπεριλαμβανομένων και αυτών που έχασε το 2014».
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Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

– Πώς συμβάλλουν πε-
ριφερειακές χώρες, 
όπως η Ελλάδα, στη δια-
μόρφωση ενός αμυντι-
κού τείχους;
– H Ελλάδα παίζει σημα-
ντικό ρόλο ως εταίρος στο 
ΝΑΤΟ. Επίσης, διαδραματί-
ζει σημαντικό ρόλο ως μέ-
λος της Ε.Ε. Ετσι, η Ελλάδα 
μπορεί να ενεργήσει πάνω 
από το βάρος που διαθέτει 
ως περιφερειακή δύναμη, 
επειδή είναι μέρος μιας 
ευρύτερης ευρωπαϊκής 
και ατλαντικής κοινότητας, 
η οποία ενισχύει ή πολλα-
πλασιάζει τη δύναμή της. 
Υπό αυτήν την έννοια, ο 
βαθμός στον οποίο η Ελ-
λάδα συνεχίζει αυτό που 
κάνει τώρα, δηλαδή να δι-
αδραματίζει σημαντικό ρό-
λο τόσο στην Ευρώπη όσο 
και στο ΝΑΤΟ, μου φαί-
νεται πως είναι ο καλύτε-
ρος δρόμος που πρέπει να 
ακολουθεί η Ελλάδα.
 
– Μπορούν μικρές χώ-
ρες όπως η Ελλάδα να 
γίνουν περιφερειακοί 
ενεργειακοί παίκτες;
– Η ανακάλυψη των μεγά-
λων κοιτασμάτων υδρογο-
νανθράκων στην Ανατολική 
Μεσόγειο σίγουρα βοήθη-
σε την Ελλάδα υπό την έν-
νοια ότι, παρόλο που δεν 
είναι σε ελληνικά ύδατα 
αυτά καθαυτά, βρίσκονται 
ουσιαστικά στην ευρύτε-
ρη περιοχή, σε μια περιοχή 
όπου η Ελλάδα μπορεί να 
γίνει ένας πολύ σημαντικός 
ενεργειακός κόμβος. 

Ο ρόλος
της Ελλάδας

Δύσκολη διαμεσολαβητική απο-
στολή ανέλαβε ο Γάλλος πρόε-
δρος Εμανουέλ Μακρόν με το τα-
ξίδι του στην Κίνα, ελπίζοντας σε 
ειρηνευτική παρέμβαση του Πε-
κίνου στον πόλεμο στην Ουκρα-
νία. Η Κίνα ουδέποτε καταδίκασε 
ξεκάθαρα τη ρωσική εισβολή και 
έχει αποφύγει να χρησιμοποιήσει 
τον όρο «πόλεμος» στις επίσημες 
ανακοινώσεις της για τη σύρρα-
ξη. Υιοθέτησε, αντιθέτως, πολι-
τική στενής συνεργασίας με τη 
Μόσχα, με τον πρόεδρο Σι Τζιν-
πίνγκ να μιλάει για «νέα εποχή» 
για τις δύο χώρες, απαλλαγμένες 
από την αμερικανική κυριαρχία. 
Ο Γάλλος πρόεδρος, όμως, μοιάζει 

να έχει διαγνώσει ίχνη κινεζικής 
ανησυχίας για την εξέλιξη του 
πολέμου στην Ουκρανία και τά-
σεις αποστασιοποίησης από τον 
στενό εναγκαλισμό της Μόσχας. 
Η Κίνα δεν απέρριψε την πρότα-
ση Ζελένσκι τον περασμένο μή-
να για κινεζική συμμετοχή στην 
αναζήτηση διπλωματικής λύσης.

Παρότι η Ουάσιγκτον εκφρά-
ζει τη δυσπιστία της για τις κινε-
ζικές ειρηνευτικές πρωτοβουλίες, 
ο Μακρόν φρόντισε να ενημε-
ρώσει τον Αμερικανό ομόλογό 
του, πριν ξεκινήσει το ταξίδι του 
στην Κίνα την Τρίτη. Ο Γάλλος 
πρόεδρος έχει εμφανισθεί επι-
κριτικός απέναντι στη σκληρή 
γραμμή της κυβέρνησης Μπάι-
ντεν απέναντι στο Πεκίνο, εκτι-
μώντας ότι κάθε «αποκοπή» στις 

σχέσεις Ε.Ε. - Κίνας θα είναι επι-
ζήμια για τα ευρωπαϊκά συμφέ-
ροντα. Η γερμανική αυτοκινητο-
βιομηχανία εξαρτάται σε μεγάλο 
βαθμό από την κινεζική αγορά, 
ενώ η υπογραφή μεγάλου συμ-
βολαίου πώλησης αεροσκαφών 
Airbus στην Κίνα βρίσκεται στο 
στάδιο της διαπραγμάτευσης. Για 
το Πεκίνο, η σύσφιγξη σχέσεων 
με Ευρωπαίους οικονομικούς κο-
λοσσούς, όπως η Γερμανία και η 

Γαλλία, σε περίοδο όξυνσης των 
σχέσεων με τις ΗΠΑ, φαντάζει 
επωφελής. Ο πρόεδρος Σι συζή-
τησε πολλές ώρες με τον Γάλλο 
ομόλογό του κατά την τριήμερη 
επίσκεψη του τελευταίου, που 
περιλάμβανε και περιήγηση στην 
πόλη Γκουανγκζού, στην οποία 
μεγάλωσε ο Κινέζος ηγέτης. Ο 
Μακρόν, από τη μεριά του, δι-
αθέτει σπάνια οικονομική δια-
πραγματευτική ισχύ απέναντι 
στο Πεκίνο και είναι έτσι ικανός 
να σπρώξει την Κίνα να επιλέξει 
περισσότερο εποικοδομητική 
διπλωματική προσέγγιση στην 
ουκρανική κρίση. Η πρόσφατη 
κινεζική διαμεσολάβηση μετα-
ξύ Σαουδικής Αραβίας και Ιράν 
αποδεικνύει τις διπλωματικές 
ικανότητες του Πεκίνου.

Τον ρόλο του σκληρού δια-
πραγματευτή έχει αναλάβει η 
πρόεδρος της Κομισιόν, Ούρσου-
λα φον ντερ Λάιεν, η οποία συ-
νοδεύει τον Μακρόν στην Κίνα. 
Από τη μεριά του, ο Γάλλος πρό-
εδρος συνειδητοποιεί την απει-
λή που παρουσιάζουν οι Πούτιν 
και Σι για τις δυτικές αξίες και τη 
δημοκρατία, επιμένει όμως ότι ο 
διάλογος είναι ο μόνος τρόπος 
για να αλλάξουν τα πράγματα 
προς το καλύτερο. Ο διάλογος αυ-
τός του Μακρόν με τον πρόεδρο 
Πούτιν, ωστόσο, παρότι υπήρξε 
εντατικός την πρώτη περίοδο του 
πολέμου, διεκόπη τους τελευταί-
ους μήνες, χωρίς να έχει αποδώ-
σει καρπούς. «Είμαστε σύμμαχοι 
των ΗΠΑ. ∆εν πρέπει να τηρούμε 
ίσες αποστάσεις μεταξύ Πεκίνου 

και Ουάσιγκτον. Οι θέσεις μας 
για την Κίνα διαφέρουν με αυ-
τές της Ουάσιγκτον, γιατί απλά 
δεν έχουμε τα ίδια συμφέροντα», 
υπογραμμίζει κυβερνητικός αξι-
ωματούχος στο Παρίσι.

Η ικανότητα της Κίνας να προ-
καλέσει κακό, είτε εξοπλίζοντας 
τη Ρωσία ή με μία εισβολή στην 
Ταϊβάν, είναι πολύ μεγάλη, σύμ-
φωνα με τη γαλλική διπλωματία, 
η οποία επιθυμεί επανασύνδεση 
με το Πεκίνο επί τη βάσει ειλικρι-
νούς διαλόγου. Παρότι ο Μακρόν 
–και όλη η ευρωπαϊκή ήπειρος– 
καλωσορίζει την αμερικανική 
στήριξη στον πόλεμο στην Ου-
κρανία, δεν θέλει επ’ ουδενί η 
αναθέρμανση των διατλαντικών 
σχέσεων να σημάνει την απώλεια 
της Κίνας για την Ευρώπη.

Στα σκαριά βρίσκεται 
η υπογραφή μεγάλου 
συμβολαίου πώλησης 
αεροσκαφών Airbus 
στην Κίνα.

Η γέφυρα του Εμανουέλ Μακρόν με το Πεκίνο
Οι πολιτικοί, διπλωματικοί και οικονομικοί στόχοι της τριήμερης επίσκεψης του Γάλλου προέδρου στην Κίνα

Τζόζεφ Νάι, καθηγητής του Χάρβαρντ, 
πρώην υφυπουργός Αμυνας των ΗΠΑ

Του ΡΟΤΖΕΡ ΚΟΕΝ
THE NEW YORK TIMES

Στη μετά Πούτιν εποχή, 
πρέπει να δούμε πώς 
θα αυξήσουμε  τους δε-
σμούς μεταξύ της Ευρώ-
πης και της Ρωσίας 
και να διασφαλίσουμε 
ότι η Ρωσία δεν θα απο-
μονωθεί μια για πάντα.

«Η σχέση Μόσχας - Πεκίνου έχει 
όρια, η Κίνα δεν θέλησε να στείλει 
στρατιωτικό εξοπλισμό», επισημαίνει 
ο Τζόζεφ Νάι.



Κλέφτης ή εγγονός 
του Μεγαλέξανδρου 

Δεν υπάρχει μια μέση κατάσταση. Η κριτική,
η άποψη, η γνώμη ή η αντίληψη των περισ-
σοτέρων στο νησί αξιολογεί τα δεδομένα μ’
έναν τέτοιο τρόπο που ποτέ δεν καταλήγει
σε συμπεράσματα μη ακραία. Ας μην το γε-
νικεύσουμε και εστιάζοντας αποκλειστικά
και μόνο στον τρόπο που αντιλαμβάνεται
ένας μέσος Κύπριος οπαδός την ικανότητα
ενός προπονητή, εύκολα συμπεραίνεις ότι
το μοναδικό και αποκλειστικό κριτήριο είναι
οι επιτυχίες. 

Όσο κερδίζει είναι σπουδαίος. Τεράστιος, τιτάνας, κα-
θηγητής, στρατηγός, απεσταλμένος του Θεού και ό,τι κόψει
ο νους του καθενός. Άμα υπό την καθοδήγησή του η ομάδα
έχει επιτυχίες, τότε λογίζεται από
κάποιους μέχρι και εγγονός του
Μεγαλέξανδρου. Και επί των επι-
τευγμάτων του μπορεί ν’ ακούσεις
ή να διαβάσεις σωρεία επιχειρη-
μάτων που περιγράφουν την
σπουδαιότητά του. Η κριτική από
τα ίδια άτομα προς το ίδιο πρό-
σωπο αλλάζει νόημα και λέξεις
άμα η ομάδα κλατάρει. Αρχικά
η προσέγγιση είναι ήπια και συ-
νοδεύεται με επίθετα του τύπου
άσχετος, αδιόρθωτος, ανίκανος,
ανεπαρκής, εμμονικός και ξερο-
κέφαλος.  Άμα όμως το πράγμα
παρά πάει και η ομάδα δεν λέει να ορθοποδήσει, τότε οι
επιθέσεις γίνονται πολύ πιο άγριες με επίθετα που δεν ανα-
γράφονται σε εφημερίδα, ενώ και οι προσπάθειες για να
πληγεί ο προπονητής και σε άλλα επίπεδα πέραν της εργασίας
του αυξάνονται. Από τη σεξουαλική του ταυτότητα μέχρι
και τις υποτιθέμενες κακές συνήθειες... παλαιότερα σε
ανάλογη περίπτωση ακούσαμε ότι ο προπονητής ήταν
μεταξύ άλλων και κλέφτης. 

Μια μέση κατάσταση δύσκολα μπορείς να εντοπίσεις
στην ποδοσφαιρική κουβέντα που εκτυλίσσεται στο νησί
σ’ ό,τι έχει να κάνει με έναν προπονητή. Δύσκολα του ανα-
γνωρίζεται η στραβή μέρα, μια ντεφορμέ περίοδος ή ακόμη
και η κακή χρονιά. Στο μυαλό των περισσοτέρων ο προπονητής
πρέπει να είναι τέλειος, υπεράνω, πανίσχυρος, άτρωτος,
αλάνθαστος, σχεδόν θεϊκός. Οποιαδήποτε προσέγγιση που
αγγίζει την ανθρώπινη υπόστασή του και συνοδεύεται από
αρνητικό πρόσημο μοιάζει καταστροφικό και για τον οπαδό
κυρίως όμως για τον ίδιο τον προπονητή και την συμπεριφορά
που θα τύχει. 

Νομοθεσία 
από την αρχή...

Για την ορθότητα ή την αποτελεσματικότητα
των μέτρων που πρόσφατα ανακοινώθηκαν,
για την αντιμετώπιση της βίας, οι απόψεις
διίστανται. Το μόνο σίγουρο είναι πως η όλη
κατάσταση επιβεβαιώνει (δυστυχώς), με τον
πλέον εμφαντικό τρόπο, πως περισσότερο
για τις εντυπώσεις και για τα… μάτια του
κόσμου ετοιμάσθηκε και ως ένα βαθμό εφαρ-
μόσθηκε, η τρέχουσα Νομοθεσία. Εκτίμηση
η οποία δεν αποτελεί έκπληξη και άποψη η
οποία πολλές φορές εκφράστηκε με αφορμή

διάφορα γεγονότα, από τα οποία εκτεθειμένη έμενε η Νο-
μοθεσία, πρόνοιές της αλλά και όλοι όσοι είτε την επεξερ-
γάστηκαν, είτε την υπερψήφισαν.

Το ότι χρόνια μετά την εφαρμογή της σχετικής Νομοθεσίας,
αναλώνεται ακόμη χρόνος σε συζητήσεις των αρμοδίων
περί ενεργειών που πρέπει να γίνουν για να μπορεί να λει-
τουργήσουν βασικές πρόνοιες της, εκτός από απογοήτευση
και προβληματισμό, προκαλεί θυμό και αγανάκτηση. Χρόνια
μετά την εφαρμογή του σχετικού Νόμου, ο ΚΟΑ ετοιμάζεται
να προκηρύξει προσφορές για εγκατάσταση κυκλωμάτων
ασφαλείας σε κλειστά γήπεδα! Μιλάμε για τη σημαντικότερη
ίσως πτυχή της όλης προσπάθειας εντοπισμού και κατ’ επέ-
κταση αποκλεισμού οπαδών με παραβατική συμπεριφορά
στα γήπεδα… Την ίδια ώρα παραμένουν τα προβλήματα
με αριθμημένα καθίσματα στα γήπεδα, κατάλληλο φωτισμό
και άλλα. 

Με κλειστά κυκλώματα ασφαλείας, με κάρτα φιλάθλου,
με υποτιθέμενους ελέγχους στις εισόδους, χάσαμε το μέτρημα
τα τελευταία χρόνια από κάθε επικίνδυνο αντικείμενο που
περνά στις κερκίδες και ευχαριστήσαμε πολλές φορές τον
Θεό και την τύχη μας, που δεν θρηνήσαμε θύματα, από φω-
τοβολίδες ή κροτίδες που… αστόχησαν για μερικά μόνο
εκατοστά ή μέτρα. Συσκέψεις επί συσκέψεων, υπουργικά
συμβούλια, προεδρικές παρεμβάσεις, έγιναν πολλές τα τε-
λευταία χρόνια, για να αποδειχθεί στα πρόσφατα παιχνίδια,
πως η θέληση και μόνο αρκεί για αποτελεσματικό έλεγχο
στις εισόδους και μια εντελώς διαφορετική εικόνα στις
κερκίδες και σε παιχνίδια με αρκετές χιλιάδες κόσμου.

Μην το κουράζουμε. Νομοθεσία από την αρχή είναι το
ζητούμενο. Επαναξιολόγηση και κυρίως τροποποίηση της
σε πολλά απ’ όσα προνοεί. Με βασική προϋπόθεση όμως,
τη θέληση και την πραγματική βούληση να «φτιαχτεί» ένας
νόμος λειτουργικός, πρακτικά εφαρμόσιμος και με ουσιαστικό
στόχο να καταπολεμήσει τη βία και όχι απλώς για να
βοηθήσει κάποιους από του αρμοδίους, είτε να αποποιηθούν
ευθύνες, είτε να τις φορτώσουν αλλού. Αν το πράξουμε,
υπάρχει ελπίδα…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η  9  Α Π Ρ Ι Λ Ι ΟΥ  2 0 2 3  

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τα «κουρασμένα» παλικάρια
Oι ποδοσφαιριστές με τα περισσότερα λεπτά συμμετοχής στo φετινό πρωτάθλημα

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Το πρωτάθλημα οδεύει προς το τέλος
του με τη μάχη του τίτλου να μαίνεται
αδυσώπητη. Ο ΑΠΟΕΛ προηγείται
στον βαθμολογικό πίνακα με 62 βαθ-
μούς και ακολουθεί ο Άρης με 60.
Στην 3η θέση όπου συμπληρώνεται
η κατηγορία των υποψήφιων ομάδων
για την κατάκτηση του φετινού τίτλου
είναι η ΑΕΚ με 58 βαθμούς. Ακολου-
θούν πιο πίσω η Πάφος (52), ο Απόλ-
λωνας (50) που κάνουν προσπάθεια
εξασφάλισης ευρωπαϊκού εισιτήριο
μέσω της 3ης θέσης και η Ομόνοια
(45). Πάφος και Ομόνοια θα παλέψουν
για μια θέση στον τελικό κυπέλλου
Κύπρου με στόχο να κλείσουν τη
χρονιά με τρόπαιο και ασφαλώς έξοδο
στην Ευρώπη μέσω της δεύτερης
διοργάνωσης της ΚΟΠ. 

Με 29 αγωνιστικές πλέον να έχουν
παρέλθει και το πρωτάθλημα να
οδεύει στις τελευταίες του αγωνιστι-
κές, για την ακρίβεια έχουν απομείνει
άλλες επτά, πέραν από την ψυχολο-
γική πίεση που έχει η κάθε ομάδα,
πολλά θα εξαρτηθούν και από την
κούραση που έχουν τα πόδια τους
οι ποδοσφαιριστές. Στη συνέχεια θα
δούμε πόσοι και ποιοι ποδοσφαιριστές
έχουν τα περισσότερα λεπτά και πι-
θανό να αισθάνονται την κούραση
λίγο παραπάνω από τους υπόλοιπους. 

Τερματοφύλακες
Στο ρεπορτάζ ξεχωρίσαμε τους

ποδοσφαιριστές που έχουν αγωνιστεί
πέραν των 1800 λεπτών, που αντι-
στοιχούν στρογγυλά-στρογγυλά σε
20 αγώνες, αριθμός ικανοποιητικός
για να λογαριάζεται κάποιος βασικός
σε μια ομάδα. Τα στοιχεία αντλήθηκαν
από την ιστοσελίδα της ΚΟΠ. 

Είναι φυσιολογικό σε αυτή την
κατηγορία να βρίσκονται και αρκετοί
τερματοφύλακες που σπάνια χάνουν
τη θέση τους. Ανέλπιστα διαπιστώ-
σαμε πως μόνο σε δύο ομάδες οι «φύ-
λακες άγγελοι»  έχουν τα περισσότερα

λεπτά από τους συμπαίκτες τους.
Πρόκειται για το Βανά Άλβες του Άρη
και τον Κίναν Πίριτς της ΑΕΚ. Στον
ΑΠΟΕΛ ο Μπέλετς είναι δεύτερος,
πίσω από τον Κρέσπο, και στον Απόλ-
λωνα ο Γιοβάνοβιτς βλέπει την «πλά-
τη» του Πίττα. Ο Άντος της Πάφου,
που έχασε τη θέση του από τον νεο-
φερμένο τον Ιανουάριο Ίβουνιτς, φι-
γουράρει μεταξύ των πρώτων σε λε-
πτά συμμετοχής ενώ κανένας από
τους δύο βασικούς τερματοφύλακες
της Ομόνοιας Φαμπιάνο (1026) και
Ουζόχο (1639) δεν κατάφεραν να
συμπληρώσουν τον απαιτούμενο
αριθμό λεπτών μιας και έχουν σχεδόν
μοιραστεί τις συμμετοχές σε Κύπρο
και Ευρώπη.  

Αρης και Πάφος
Άρης και Πάφος είναι οι δύο ομάδες

που έχουν τους περισσότερους πο-
δοσφαιριστές με τα παραπάνω λεπτά
συμμετοχής από όλες τις υπόλοιπες
ομάδες του πρώτου γκρουπ. 

Ο Σπιλέφσκι χρησιμοποίησε εννέα
ποδοσφαιριστές για περισσότερο
από 1800 λεπτά. Για την ακρίβεια
έχουν αγωνιστεί πέραν των 23ων
αγώνων στη φετινή σεζόν. Ο Μπαμ-
πίκα είναι ο μοναδικός που έπαιξε
σε όλα τα παιχνίδια του πρωταθλή-
ματος. Στα 23 από αυτά ήταν στο αρ-
χικό σχήμα και στα υπόλοιπα έξι πέ-
ρασε ως αλλαγή. Εκτός από τον τερ-
ματοφύλακα Άλβες τα περισσότερα
λεπτά κατέγραψε ο Σουηδός Μπρόρ-
σον με 2349, ενώ αξίζει να σημειωθεί
ότι με εξαίρεση τον Κακόριν που με-
τρά 1807 λεπτά όλοι οι υπόλοιποι κα-
τέγραψαν παραπάνω από 2000 λεπτά.

Σε αυτό το στάδιο πρωταθλήματος
θα χρειαστεί και καλή διαχείριση
από τον Λευκορώσο προπονητή και
το επιτελείο του, αφού αρκετοί βασικοί
ποδοσφαιριστές του, φαίνεται να
έχουν φορτωθεί μπόλικη κούραση.  

Πάνω κάτω τα ίδια ισχύουν και
για την Πάφο η οποία επί Μπεργκ
έχει έξι ποδοσφαιριστές που μετράνε
πάνω από 2200 λεπτά. Ουσιαστικά
πρόκειται για 24 και μισό αγώνες. Τα
περισσότερα λεπτά μετρά ο Μπάϊριτς
που αγωνίστηκε σε 28 αγώνες και
κατέγραψε 2661 λεπτά. Τόσοι πολλοί
ποδοσφαιριστές με χιλιάδες λεπτά
στα πόδια τους στα τελευταία στάδια
του πρωταθλήματος, ο νέος προπο-
νητής Μιγκέλ Σαλγάδο, μετά και την
αποχώρηση του Νορβηγού, χρειάζεται

να βρει τη φόρμουλα έτσι ώστε να
ισορροπήσει μεταξύ πρωταθλήματος
και κυπέλλου. Ειδικά του κυπέλλου. 

Κουρασμένη από την Ευρώπη
Η ΑΕΚ δεν έχει πολλούς ποδο-

σφαιριστές στο πρωτάθλημα με πα-
ραπάνω από 1800 λεπτά στα πόδια
τους αλλά τα 14 Ευρωπαϊκά παιχνίδια
από τον περασμένο Ιούλιο έχουν επι-
φέρει φυσιολογική κόπωση στο πιο
κρίσιμο σημείο του πρωταθλήματος.
Στον σχετικό πίνακα θα δούμε ότι
πέραν των λεπτών που έχουν κατα-
γράψει στο πρωτάθλημα, δίπλα και
είναι τα λεπτά που κατέγραψαν φέτος
και στην Ευρώπη. Αυτό λοιπόν είναι
ένα θέμα για τον κ. Όλτρα έτσι ώστε
να μπορέσει να κρατηθεί μέχρι τέλους

στο κόλπο του τίτλου. Όπως φαίνεται
ήδη ο τερματοφύλακας του (Πίριτς),
τα δύο του στόπερ (Μίλίτσεβιτς – Τό-
μοβιτς), ο κορυφαίος αμυντικός του
μέσος (Λέδες) και ο βασικός του εξτρέμ
(Φαράζ) έχουν αγωνιστεί πέραν των
3000 λεπτών με την υποσημείωση
ότι οι αγώνες της Ευρώπης είχαν με-
γαλύτερη ένταση. 

Πιο φρέσκος ο ΑΠΟΕΛ
Από τις ομάδες που προπορεύονται

η πιο φρέσκια είναι ο ΑΠΟΕΛ. Ο κ.
Μιλόγεβιτς, εάν αφαιρέσουμε τον
τερματοφύλακα Μπέλετς, έχει μόνο
το κεντρικό αμυντικό του δίδυμο
(Κρέσπο-Καρώ) με πάνω από 1800
λεπτά, τον δεξιό μπακ (Σούσιτς) και
τον οργανωτή (Σαρφό) της ομάδας.
Από τον χρόνο που δίνει στους παί-
κτες του φαίνεται στην άμυνα να
μην αλλάζει πολλά πράγματα αλλά
απ’ εκεί και πέρα, πιθανόν και λόγω
τραυματισμών να δοκιμάζει διάφορα
πρόσωπα. Πάντως ο ΑΠΟΕΛ μεσοε-
πιθετικά έχει ποδοσφαιριστές με
πολύ λιγότερα λεπτά από τους συν-
διεκδικητές του τίτλου και εάν δεν
επηρεαστεί από άλλους τραυματι-
σμούς ίσως αποδειχθεί «κλειδί» στην
προσπάθειά του για να φτάσει στην
κατάκτηση του τίτλου.  

Ξεχωρίζει ο Πίττας
Ο Ιωάννης Πίττας είναι ο ποδο-

σφαιριστής που ξεχωρίζει από όλους
στο πρώτο γκρουπ καθώς μετρά τα
περισσότερα λεπτά από κάθε άλλο
ποδοσφαιριστή (2688). Έχει αγωνιστεί
σε όλους τους αγώνες του Απόλλωνα
και πραγματοποιεί ίσως την καλύτερη
σεζόν στην καριέρα του σημειώνον-
τας μέχρι στιγμής 13 γκολ. Ο Απόλ-
λωνας δεν έχει πολλούς παίκτες με
χιλιάδες λεπτά στα πόδια τους και
αυτό είναι λίγο, πολύ φυσιολογικό
μιας και έχει αλλάξει ήδη τέσσερεις
προπονητές με τον καθένα να έχει
διαφορετική εκτίμηση για την ενδε-
κάδα. Εξαίρεση αποτελούν οι Πίττας,
Γιοβάνοβιτς, Χαμάς και Ρομπέρζ που
με όλους ήταν βασικοί.   

Κανένας βασικός
Ούτε στην Ομόνοια υπάρχουν πο-

δοσφαιριστές ιδιαίτερα βαρυφορτω-
μένοι στη διάρκεια της σεζόν. Ένας
από τους σοβαρότερους λόγους έχει
να κάνει και με τη διαχείριση που
προσπάθησε να κάνουν οι Λένον και
Φερέρα στην Ευρώπη αλλά και την
αδυναμία τους να βρουν ιδανική εν-
δεκάδα. Το δίδυμο των στόπερ Λανγκ
και Μίλετιτς μαζί με τον αριστερό
μπακ Λέσγιακ σήμερα δεν θεωρούνται
εκ των βασικών με τον ερχομό του
Σωφρόνη  Αυγουστή. Πάντως η Ομό-
νοια στην προσπάθεια που κάνει για
την κατάκτηση του κυπέλλου το τε-
λευταίο πράγμα που θα την απασχολεί
είναι η κούραση των παικτών της
μιας και μέσω του πρωταθλήματος
μπορεί να γίνει καλή διαχείριση.

ΟΙ ΠΑΙΚΤΕΣ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΞΕΠΕΡΑΣΕΙ 1.800 ΛΕΠΤΑ

ΑΠΟΕΛ ΑΓΩΝΕΣ ΛΕΠΤΑ
ΖΟΣΕ ΚΡΕΣΠΟ 26 2.512
ΒΙΝΤ ΜΠΕΛΕΤΣ 26 2.506
ΚΙΝΓΚΣΛΕΪ ΣΑΡΦΟ 24 2.277
ΜΑΤΕΟ ΣΟΥΣΙΤΣ 22 1.978
ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΡΩ 22 1.834

ΑΡΗΣ ΑΓΩΝΕΣ ΛΕΠΤΑ
ΒΑΝΑ ΑΛΒΕΣ 27 2.638
ΝΤΕΝΙΖ ΜΠΡΟΡΣΟΝ 26 2.349
ΣΙΑΒΙ ΜΠΑΜΠΙΚΑ 29 2.129
ΛΕΟ ΜΠΕΝΓΚΣΤΟΝ 27 2.125
ΖΟΥΛΙΟΥΣ ΖΟΚΕ 25 2.124
ΕΡΙΚ ΜΠΟΑΚΙ 23 2.123
ΚΕΒΙΝ ΜΟΥΣΟΥΝΤΑ 23 2.096
ΣΤΙΒ ΓΙΑΓΚΟ 23 2.011
ΑΛΕΞΑΝΤΕΡ ΚΑΚΟΡΙΝ 23 1.807

ΑΕΚ ΑΓΩΝΕΣ ΛΕΠΤΑ +ΕΥΡΩΠΗ
ΚΙΝΑΝ ΠΙΡΙΤΣ 28 2.699 +1.380
ΧΒΟΡΖΕ ΜΙΛΙΤΣΕΒΙΤΣ 28 2.500 +1.380
ΓΟΥΣΤΑΒΟ ΛΕΔΕΣ 25 2.095 +1.330
ΠΕΡΕ ΠΟΝΣ 23 2.017 +494
ΝΕΝΑΝΤ ΤΟΜΟΒΙΤΣ 22 1.933 +1.290
ΙΜΑΝΤ ΦΑΡΑΖ 26 1.930 +1.134

ΠΑΦΟΣ ΑΓΩΝΕΣ ΛΕΠΤΑ
ΚΙΝΑΝ ΜΠΑΪΡΙΤΣ 28 2.661
ΓΙΟΖΕΦ ΚΒΙΝΤΑ 27 2.642
ΖΟΥΝΙΝΙΟ ΡΕΪΣ 26 2.556
ΜΟΥΑΜΕΡ ΤΑΝΚΟΒΙΤΣ 27 2.467
ΜΑΜΑΝΤΟΥ ΚΑΝΕ 26 2.409
ΤΖΟΡΝΤΑΝ ΙΚΟΚΟ 26 2.347
ΖΑΪΡΟ ΝΤΑ ΣΙΛΒΑ 25 2.209
ΝΤΑΝΙΕΛ ΑΝΤΟΣ 19 1.865
ΒΛΑΝΤ ΝΤΡΑΓΚΟΜΙΡ 23 1.834

ΑΠΟΛΛΩΝ ΑΓΩΝΕΣ ΛΕΠΤΑ
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΙΤΤΑΣ 29 2.688
ΑΛΕΞΑΝΤΑΡ ΓΙΟΒΑΝΟΒΙΤΣ 26 2.558
ΑΜΙΝ ΧΑΜΑΣ 26 2.277
ΒΑΛΕΝΤΙΝ ΡΟΜΠΕΡΖ 21 1.961

ΟΜΟΝΟΙΑ ΑΓΩΝΕΣ ΛΕΠΤΑ +ΕΥΡΩΠΗ
ΑΝΤΑΜ ΛΑΝΓΚ 23 2.110 +399
ΓΙΑΝ ΛΕΖΙΑΚ 24 1.997 +513
ΝΕΜΑΝΙΑ ΜΙΛΕΤΙΤΣ 20 1.851 +686

Ο Μπαμπίκα του Αρη και ο Πίττας του
Απόλλωνα είναι οι μοναδικοί ποδο-
σφαιριστές που έχουν αγωνιστεί και
στους 29 αγώνες του πρωταθλήματος.

<<<<<<<

Από τις ομάδες που 
προπορεύονται η πιο 
φρέσκια είναι ο ΑΠΟΕΛ, 
o οποίος έχει ποδοσφαι-
ριστές με πολύ λιγότερα
λεπτά από τους συνδιεκ-
δικητές του τίτλου.

<<<<<<<

Στο μυαλό των
περισσοτέρων ο
προπονητής πρέ-
πει να είναι τέλει-
ος, υπεράνω, πα-
νίσχυρος, άτρω-
τος, αλάνθαστος,
σχεδόν θεϊκός.
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Αντέχουν 
τα επενδυτικά 
ταμεία
Ο τομέας κράτησε δυναμική

Αντέχουν τις διεθνείς πιέσεις τα
επενδυτικά ταμεία στην Κύπρο.
Ο αριθμός των οργανισμών συλ-
λογικών επενδύσεων στο νησί
ανήλθε σε 333, από τα οποία οι
243 είχαν δραστηριότητες. Πώς
σχολιάζει ο πρόεδρος του Συνδέ-
σμου Επενδυτικών Ταμείων (CIFA),
Ανδρέας Γιασεμίδης. Σελ. 3

Από την ΚΕΑ
1949 στην ΚΕΑΝ
του σήμερα
Ιστορική διαδρομή 73 χρόνων

Με αφορμή το deal πώλησης της
ΚΕΑΝ, η «Κ» επιχείρησε, με τη
βοήθεια του director του Ομίλου
Κρις Μαρκίδη, να καταγράψει
την πορεία 73 χρόνων, καθώς
και τα σημεία αναφοράς που έκα-
ναν την ΚΕΑ του 1949, την ΚΕΑΝ
του 2023, μια από τις μεγαλύτερες
κυπριακές εταιρείες. Σελ. 6  

ΜΕΙΩΣΗ ΠΩΛΗΣΕΩΝ

Ακριβή η κατοικία
για τους Ελληνες
Σημαντική πτώση παρουσιάζουν οι αγο-
ραπωλησίες σε περιοχές που ενδιαφέ-
ρουν κυρίως Έλληνες αγοραστές, κα-
θώς οι υψηλές τιμές και τα ακριβά δά-
νεια λειτουργούν αποτρεπτικά. Αντιθέ-
τως, σε περιοχές όπου η ζήτηση προέρ-
χεται από ξένους, οι πράξεις εμφανί-
ζουν αύξηση. Σελ. 12

ΔΝΤ

Αναιμική
ανάπτυξη για
την παγκόσμια
οικονομία

Σελ. 10

Ανθεκτικές στις προκλήσεις οι τράπεζες
Τάκης Αράπογλου: Δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας από την κρίση στις ΗΠΑ και την Ευρώπη

Κύπρος 4,11% 0,13%

Γερμανία 2,18% -0,19%

Γαλλία 2,70% 0,18%

Ιταλία 4,02% -0,20%

Ισπανία 3,22% -0,18%

Ιρλανδία 2,65% -0,09%

Ελλάδα 4,05% -0,19%

Ην. Βασίλειο 3,42% -0,09%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ο ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΜΗ ΣΤΗΝ «Κ»

Χρειαζόμαστε
νέα στρατηγική
στον τουρισμό
Τους στόχους και τις προτεραιότητες
που έχει θέσει με σκοπό την τουριστική
αναβάθμιση της Κύπρου αναλύει στην
«Κ» , ο νέος υφυπουργός Τουρισμού

Κώστας Κου-
μής. Τονίζει ότι
«αν θέλουμε να
διορθωθούν τα
κακώς κείμενα
στον τουρισμό
της χώρας μας,
θα πρέπει όλοι
οι decision ma-
kers να ευθυ-

γραμμιστούν». Αναφέρεται επίσης σε
χωρική επέκταση του τουρισμού, εκ-
φράζει τις εκτιμήσεις του για τη φετινή
τουριστική χρονιά και τονίζει την ετοι-
μότητά του να εργαστεί ώστε να επέλθει
η απόλυτη υγεία στον τουρισμό της
χώρας μας. Σελ. 4

Κέρδη 7,2 δισ. για funds που σόρταραν μετοχές τραπεζών

Τη στρατηγική που θα δούμε στην
Τράπεζα Κύπρου τα επόμενα χρό-
νια ξεδιπλώνει στην «Κ» ο πρόεδρος
του Δ.Σ. της τράπεζας Ευστράτιος-
Γεώργιος (Τάκης) Αράπογλου. Σε
μια από τις λίγες συνεντεύξεις που
έχει παραχωρήσει ο κ. Αράπογλου

τονίζει ότι η Τράπεζα Κύπρου έχει
περάσει σε νέα εποχή και αναφέ-
ρεται στις προοπτικές περαιτέρω
ανάπτυξής της, την τεχνολογική
αναβάθμιση, τις πωλήσεις κόκκι-
νων δανείων κ.ά. Αναφερόμενος
στις προτάσεις εξαγοράς υπογραμ-

μίζει ότι η τράπεζα δεν είναι προς
πώληση, αλλά το Δ.Σ. έχει υπο-
χρέωση να αξιολογεί κάθε προ-
σφορά και να αποφασίζει κάθε φο-
ρά με γνώμονα το συμφέρον των
μετόχων της. Διατυπώνει επίσης
την εκτίμηση πως δεν υπάρχει λό-

γος ανησυχίας για οποιοδήποτε
αρνητικό αντίκτυπο στον κυπριακό
τραπεζικό χώρο από την κρίση σε
ΗΠΑ και Ευρώπη. Επισημαίνει ότι
παρά τις πολλές προκλήσεις οι κυ-
πριακές τράπεζες αποδεικνύονται
ανθεκτικές. Σελ. 5

Η πρόσφατη αναταραχή στον χρηματοπιστωτικό κλάδο έδωσε την ευκαιρία στα hedge funds να αποκομίσουν κέρδη 7,2 δισ. δολ. στη διάρκεια
του Μαρτίου μέσω σορταρίσματος των τραπεζικών μετοχών. Ηταν ο πιο κερδοφόρος μήνας από την κρίση του 2008 και μετά για όσους
πραγματοποιούν ανοικτές πωλήσεις. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΣΑΛΟΜΟΝ ΦΙΝΤΛΕΡ*

Μετάτην πτώση του πληθωρισμού
στην Ευρωζώνη από το 10,6% τον
Οκτώβριο σε 6,9% τον Μάρτιο, τα
στοιχεία από την παρακολούθηση
του δείκτη καταγράφουν περαι-
τέρω συγκράτηση. Οι τιμές στη
βιομηχανία και άλλοι δείκτες υπο-
δηλώνουν ότι ο δομικός πληθω-
ρισμός (5,7% σε ετήσια βάση τον
Μάρτιο) είναι επίσης κοντά στο
ανώτατο επίπεδό του. Αυτό θα
άνοιγε τον δρόμο για τον ονομα-
στικό πληθωρισμό να φτάσει σε
ποσοστό 2,5% μέχρι το τέλος του
έτους. Αν και η προς τα εκεί πορεία
θα παραμείνει πιθανότατα ανώ-
μαλη, ο πληθωρισμός μειώθηκε
ταχύτερα από ό,τι αναμενόταν
τον Ιανουάριο και τον Μάρτιο και
πιο αργά τον Φεβρουάριο. Πάντως,

συνολικά, οι τιμές εκτός της ενέρ-
γειας κινούνται πιο αργά. Η ενερ-
γειακή συνιστώσα, η οποία ήταν
η πιο σημαντική κινητήρια δύναμη
της έκρηξης του πληθωρισμού πέ-
ρυσι, τώρα υποχωρεί. Σε αντίθεση
με τον γενικό δείκτη, ο βασικός
πληθωρισμός δεν έχει υποχωρήσει
ακόμη. Οι τιμές για τα τρόφιμα,
το αλκοόλ και τα τσιγάρα συνέχι-
σαν επίσης να αυξάνονται γρή-
γορα. Από τον Δεκέμβριο και εν-
τεύθεν έχουν αντικαταστήσει την
ενέργεια ως ο κύριος μοχλός του
συνολικού πληθωρισμού. Για τα
βασικά συστατικά του δείκτη, συ-
νήθως χρειάζεται λίγος χρόνος μέ-
χρι οι εταιρείες να μετακυλίσουν
πλήρως τις αυξήσεις κόστους στους
πελάτες τους. Η ξηρασία το περα-

σμένο καλοκαίρι και οι πρόσφατες
φτωχές συγκομιδές σε ορισμένες
χώρες ώθησαν επίσης ανοδικά τις
τιμές των τροφίμων. Αλλά μετά
την τρέχουσα μεταφορά του κό-
στους στο καταναλωτικό κοινό,
οι πιέσεις θα είναι ηπιότερες. Πολ-

λοί δείκτες κόστους, όπως οι πιέσεις
στην αλυσίδα εφοδιασμού και οι
τιμές των πρώτων υλών, έχουν
υποχωρήσει από πέρυσι το φθι-
νόπωρο, ενώ συνέχισαν να μει-
ώνονται από την προηγούμενη
καταγραφή της παρακολούθησης
του πληθωρισμού στην Ευρωζώνη
πριν από ένα μήνα. Κι ενώ οι μι-
σθοί είναι πιθανό να αυξηθούν
σχετικά γρήγορα το 2023, εν μέρει
για να καλύψουν τη διαφορά με
τον πληθωρισμό, δεν προβλέπουμε
ένα δυναμικό σπιράλ αλληλεπί-
δρασης μισθών-τιμών. Ωστόσο,
οι τρέχουσες μισθολογικές πιέσεις
πιθανότατα θα αποτρέψουν την
πτώση του πληθωρισμού στο 2%
το 2024. Επιπλέον, οι Ευρωπαίοι
εξακολουθούν να έχουν μεγάλη

αγοραστική δύναμη, διότι από το
τρίτο τρίμηνο πέρυσι δεν είχαν
αρχίσει να εκταμιεύουν τις υπερ-
βολικά υψηλές αποταμιεύσεις
τους, που είχαν συσσωρευτεί κατά
τη διάρκεια της κρίσης του κο-
ρωνοϊού. Εάν οι καταναλωτές
επρόκειτο να αυξήσουν επιθετικά
τις δαπάνες τους, κάτι που δεν
αναμένουμε αυτή τη στιγμή, αυτό
θα μπορούσε να τονώσει την ονο-
μαστική οικονομική δυναμική και
τον πληθωρισμό. Εξακολουθούμε
να αναμένουμε από την ΕΚΤ να
αυξήσει τα επιτόκια κατά 25 μο-
νάδες βάσης τόσο τον Μάιο όσο
και τον Ιούνιο.

* Ο κ. Σάλομον Φίντλερ είναι οικονο-
μολόγος της Berenberg Bank.

Ο πληθωρισμός υποχωρεί, οι αυξήσεις επιτοκίων δεν τελείωσαν
<<<<<<

Παρά τις αυξήσεις
αποδοχών που κατα-
γράφονται, δεν προ-
βλέπουμε ένα δυνα-
μικό σπιράλ αλληλε-
πίδρασης μισθών - 
τιμών.

<<<<<<

Θα εργαστού-
με για να επέλ-
θει η απόλυτη
υγεία στον
τουρισμό.

<<<<<<

Συνέντευξη
προέδρου
Δ.Σ. Τράπεζας
Κύπρου
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Οι Ευρωπαίοι τραπεζίτες ονειρεύον-
ταν για καιρό να δημιουργήσουν
έναν χρηματοπιστωτικό γίγαντα
που θα μπορεί να αντιδιασταλεί
με τους αντιπάλους τους των Ηνω-
μένων Πολιτειών, όπως η JPMor-
gan. Στην περίπτωση της UBS, η
οποία διασώζει την Credit Suisse
στο πλαίσιο μιας συναλλαγής με
κυβερνητική διαμεσολάβηση,
έχουν σχεδόν μία τέτοια. Η ειρω-
νεία της τύχης θέλει η πρώτιστη
προτεραιότητα του Σέρτζιο Ερμότι,
του διευθύνοντος συμβούλου της
UBS, να είναι το να τη συρρικνώσει
όσο πιο γρήγορα μπορεί. Ο συν-
δυασμός των δυο επιμέρους ομίλων

σε έναν κολοσσό θα εκκινήσει την
πορεία του με ισολογισμό 1,7 τρισ.
δολαρίων, καθιστώντας την τη 10η
μεγαλύτερη δυτική τράπεζα, με
βάση τα στοιχεία της Refinitiv. Θα
μπορούσε να κατέχει το 30% των
συνολικών καταθέσεων στην εγ-
χώρια αγορά της, σύμφωνα με στοι-
χεία του 2021 από την κεντρική
τράπεζα της Ελβετίας, ήτοι διπλάσιο
από το μερίδιο της αμέσως επόμε-
νης μεγάλης τράπεζας εκεί. Οι δε
συνδυασμένες δραστηριότητές
τους στη διαχείριση του παγκό-
σμιου πλούτου, εν τω μεταξύ, με-
ταφράζονται σε σχεδόν 3,4 τρισ.
δολάρια με βάση τα δεδομένα του
2022, με αυτό να τις φέρνει στη
δεύτερη θέση, μόνο μετά την αμε-
ρικανική επενδυτική τράπεζα Mor-

gan Stanley. Η συμφωνία θα εκτι-
νάξει επίσης, τουλάχιστον στην
αρχική της φάση, τη UBS στη χο-
ρεία των μεγάλων πρωταθλητριών
της επενδυτικής τραπεζικής, μιας
και εμφανίζει αθροιστικά έσοδα
από συμβουλευτικές υπηρεσίες
και αναδοχές της τάξεως των 3,2
δισ. δολαρίων με τα στοιχεία του
2022, υπερσκελίζοντας την Bank
of America και τη Citigroup. Δε-
δομένης αυτής της κλίμακας, μπο-
ρεί να είναι δελεαστικό να προχω-
ρήσουν σε μεγαλύτερα μεγέθη.
Βέβαια, υπενθυμίζεται πως η Credit
Suisse βρισκόταν στη διαδικασία
σμίκρυνσης με την πώληση ή την
περιστολή των εμπορικών και επεν-
δυτικών τραπεζικών επιχειρήσεων
της με σταθμισμένα περιουσιακά
στοιχεία 68 δισ. δολαρίων. Αν η
UBS τα διατηρούσε όλα αυτά ως
έχουν, τότε θα μπορούσε να εισ-
δύσει στο ολιγοπώλιο της Wall
Street και να αντιστρέψει μια δε-
καετία ελάττωσης του συνολικού
μεριδίου αγοράς για τις ευρωπαϊκές
τράπεζες. Ωστόσο, το πιθανότερο
είναι να συμβεί το αντίθετο. Ο απο-
χωρήσας προκάτοχος του Σέρτζιο
Ερμότι, Ραλφ Χάμερς, είχε τονίσει
πως η διευρυμένη UBS θα περιο-
ρίσει τα σταθμισμένα περιουσιακά
στοιχεία, που αφορούν την επεν-
δυτική τραπεζική στο 25% του συ-
νόλου της τράπεζας έναντι του
29% στα τέλη του 2022. Αυτό ση-
μαίνει ότι η UBS θα μπορούσε να
απορρίψει περιουσιακά στοιχεία
τουλάχιστον 26 δισ. δολαρίων υπό
την καθοδήγηση του Σέρτζιο Ερ-
μότι. Ο διευθύνων σύμβουλος της
Credit Suisse, Ούλριχ Κέρνερ, δεν
διέθετε τα κεφάλαια που απαιτούσε
το σχέδιο αναδιάρθρωσης μέσω
της συρρίκνωσης της τράπεζας. Η
UBS όμως, που πέρυσι παρουσίασε
κέρδη 9,6 δισ. δολαρίων, έχει τη
δυνατότητα να υλοποιήσει το σχέ-
διο.

Πανδημία τέλος 
Ο Γερμανός υπουργός Υγείας κήρυξε το τέλος
της πανδημίας στη χώρα, μιας υγειονομικής κρί-
σης που ξεκίνησε το 2019, κορυφώθηκε το
2020 και προκάλεσε πρωτόγνωρη ζημιά στην
παγκόσμια οικονομία, τις συνέπειες της οποίας
ακόμη βιώνουμε και θα συνεχίσουμε να βιώ-
νουμε για πολύ καιρό ακόμα. Η δήλωση αυτή εί-
ναι το αποτέλεσμα των στοιχείων που υπάρχουν
στη χώρα σε σχέση με τις μεταλλάξεις, τα ποσο-
στά εμβολιασμών και τις ενδονοσοκομειακές
νοσηλείες. Ο κ. Lauterbach, επιδημιολόγος στο
επάγγελμα, ανέφερε ότι η αντιμετώπιση της
κρίσης ήταν γενικά επιτυχημένη, ενώ σημείωσε
ότι εκ των υστέρων κρίνοντας, η περίοδος που
τα σχολεία παρέμειναν κλειστά θα μπορούσε να
σμικρυνθεί. 

••••
Νέα αφεντικά 
Οι πρόσφατες αναταράξεις στην αγορά των
κρυπτονομισμάτων και στις τράπεζες αποτέλε-
σαν τις πρώτες κρίσεις που έτυχαν «διαχείρι-
σης» από τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Η διά-
δοση φημών και η ταχύτητα με την οποία τα νέα
ταξίδεψαν μέσω των πλατφορμών κοινωνικής
δικτύωσης ήταν άνευ προηγούμενου. Ακόμη και
η λήψη αποφάσεων των αρμόδιων αρχών είδα-
με να επηρεάζεται από την κοινή γνώμη, όπως
αυτή διαμορφώθηκε μέσα από τα κοινωνικά δί-
κτυα. Τα πρώτα δείγματά είναι άκρως ανησυχη-
τικά και οι επόμενες κρίσεις θα έχουν πλέον και
αυτό το χαρακτηριστικό. Στο μέλλον η πληροφο-
ρία δεν θα μπορεί να ελεγχθεί και η κατάσταση
θα τείνει να ξεφεύγει από τα χέρια αυτών που
θα έχουν την ευθύνη να τη διαχειριστούν.

••••
Aσκηση αποφασιστικότητας 
Σε πανευρωπαϊκό επίπεδο η βελτίωση των τρα-
πεζικών ισολογισμών υπήρξε εντυπωσιακή. Σή-
μερα και με βάση τα στοιχεία, τα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια αντιστοιχούν στο 2% των ενερ-

γών δανείων και ανέρχονται στα 340 δισ. ευρώ,
έχοντας ξεκινήσει την κάθοδο από την κορυφή
του 1 τρισ. ευρώ που ήταν πριν από μερικά χρό-
νια. Η διαδικασία εξομάλυνσης, που σε αρκετές
περιπτώσεις ήταν τραυματική, προκαλώντας ση-
μαντικές ζημιές αλλά και αναγκαστικές ενσωμα-
τώσεις, υπήρξε μια πανευρωπαϊκή άσκηση απο-
φασιστικότητας για μεταρρύθμιση από όλους
τους εμπλεκόμενους. Και η προσπάθεια απέδω-
σε, γιατί η παρούσα οικονομική συγκυρία βρί-
σκει τις ευρωπαϊκές τράπεζες χωρίς τα βαρίδια
του παρελθόντος έτοιμες να αντιμετωπίσουν τις
νέες προκλήσεις. 

••••
Αφήνει κατάλοιπα 
Η άμεση αντίδραση των αμερικανικών αρχών
υπήρξε καθόλα επιτυχημένη και πέτυχε να σβή-

σει γρήγορα τη φωτιά που άναψε στον τραπεζι-
κό τομέα. Όμως το ζήτημα που προέκυψε δεν
θα πρέπει να θεωρηθεί πως ανήκει στο παρελ-
θόν. Οι τράπεζες πλέον έχουν γίνει πολύ επιφυ-
λακτικές στη διαχείριση των χρημάτων των κα-
ταθετών γεγονός που σίγουρα θα επηρεάσει το
επόμενο διάστημα την οικονομική ανάπτυξη.
Στο εποπτικό επίπεδο, πέραν των γενικών ελέγ-
χων που διενεργούνται η προσπάθεια αναμένε-
ται να εστιαστεί στους εξειδικευμένους κινδύ-
νους που εντοπίζονται σε κάθε τράπεζα ξεχωρι-
στά.  

••••
Ανέλπιστη εξέλιξη 
Η απόφαση των χωρών του ΟΠΕΚ να μειώσουν
την παραγωγή έπιασε τις αγορές απροετοίμα-
στες, προκαλώντας άμεση και απότομη άνοδο
των τιμών του πετρελαίου. Το γεγονός εκτός
από ανησυχίες επανάφερε στο προσκήνιο και
τα σενάρια που κάνουν λόγο για εκτίναξη των τι-
μών στα 100 δολάρια το βαρέλι. Μεταξύ των
χωρών που αναμένεται πως θα έχουν τη μεγα-
λύτερη αρνητική επίπτωση σε μια τέτοια εξέλι-
ξη περιλαμβάνονται η Ιαπωνία, Ινδία, Γερμανία
και Γαλλία. Η νέα μειωμένη ημερήσια παραγω-
γή αναμένεται να ξεκινήσει τον Μάιο και να δια-
τηρηθεί μέχρι το τέλος του έτους. 

••••
Χρόνια στασιμότητας 
Το προηγούμενο διάστημα, η βελτίωση των
συνθηκών στην οικονομία έγινε κατορθωτή λό-
γω της αποκλιμάκωσης στις τιμές της ενέργειας,
που δυστυχώς ίσως αποτελέσει ένα παροδικό
φαινόμενο λόγω των αποφάσεων του ΟΠΕΚ. Σε
γενικές γραμμές, η γεωπολιτική κρίση που προ-
κλήθηκε, συνέπεια της ρωσικής εισβολής στην
Ουκρανία, έχει προκαλέσει υποχώρηση στην οι-
κονομική δραστηριότητα ως αποτέλεσμα της
πληθωριστικής έξαρσής που εκδηλώθηκε αμέ-
σως μετά. Οι εκτιμήσεις των αναλυτών κάνουν
λόγο για χρόνια στασιμότητας το 2023 και το
2024, στην καλύτερη. 

Οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες παρουσίασαν προτάσεις για στήριξη των δανειοληπτών λόγω αυξημένου κόστους εξυπηρέτησης από τον
περασμένο Νοέμβριο. Στην Κύπρο, λίγες μέρες πριν από το Πάσχα, σκεφτόμαστε ακόμα αν οι παραινέσεις προς τις τράπεζες συνιστούν ορθή
πρακτική. 

H  Λ E Ξ H
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Σταυροειδής
Ελαστικότητα Ζήτησης

Ο πιο πάνω οικονομικός
όρος αναφέρεται στο
βαθμό αντίδρασης/αντα-
πόκρινσης της ζήτησης
ενός αγαθού στις μετα-
βολές της τιμής άλλων
συναφών αγαθών, δηλ.

υποκατάστατων και συμπληρωματικών.
Η σταυροειδής ελαστικότητα ζήτησης
υπολογίζεται συγκρίνοντας την ποσοστι-
αία μεταβολή στη ζήτηση ενός αγαθού
με την ποσοστιαία μεταβολή στην τιμή
ενός υποκατάστατου ή συμπληρωματι-
κού αγαθού. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ο τραπεζικός γίγαντας 
της Ευρώπης πρέπει να μικρύνει

Η κλιματική κρίση βασική ανησυχία των πολιτών στην Ελλάδα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ  

Την κλιματική κρίση προσδιορίζουν
τέσσερις στους δέκα Ελληνες ως
το σημαντικότερο πρόβλημα τα
επόμενα 20 χρόνια. Οι πολίτες αν-
τιλαμβάνονται ως σημαντικότερα
περιβαλλοντικά προβλήματα την
απώλεια περιβαλλοντικά ευαίσθη-
των και σημαντικών περιοχών και
την απώλεια της φυσικής, αρχιτε-
κτονικής ή πολιτιστικής κληρονο-
μιάς. Ως κύριες «περιβαλλοντικές»
πρακτικές στην καθημερινότητά
τους οι περισσότεροι πολίτες ορί-
ζουν την ανακύκλωση, την επανα-
χρησιμοποίηση και τη χρήση μέσων
μαζικής μεταφοράς.  

Αυτά τα συμπεράσματα προκύ-
πτουν από έρευνα κοινού για την
κλιματική αλλαγή που πραγματο-
ποιήθηκε από την Ελληνική Εται-
ρεία Περιβάλλοντος και Πολιτισμού
(ΕΛΛΕΤ) στο πλαίσιο του κοινοτικού
προγράμματος LIFE-IP Adapt, με
συγχρηματοδότηση από το Πράσινο
Ταμείο και την υποστήριξη πολλών
φορέων. Η πανελλαδική έρευνα
πραγματοποιήθηκε σε δείγμα 2.000
ατόμων ηλικίας 15-70 ετών. Ανάλογη
έρευνα πραγματοποιήθηκε το 2019,
ώστε να διαφαίνεται τυχόν αλλαγή
στην κοινή γνώμη. Ανάμεσα στα
συμπεράσματα:

• Το ποσοστό των πολιτών που
δηλώνουν «ενεργοί» (λ.χ. ανακυ-
κλώνουν, συμμετέχουν σε εθελον-
τικές ομάδες, ενισχύουν οικονομικά
κοινωφελείς σκοπούς, συμμετέχουν
σε κάποιας μορφής ομάδα) μειώθη-
κε την τελευταία τριετία. Oσοι δη-
λώνουν πολύ ενεργοί μειώθηκαν
στο 28% από 33%, ενώ αντίθετα
οι μη ενεργοί αυξήθηκαν από το
25% στο 33%. Σε αυτό φαίνεται να
έπαιξε ρόλο η πανδημία. «Ο καθένας
μας κλείστηκε στον μικρόκοσμό
του, ενδιαφερόταν για την υγεία
τη δική του και της οικογένειάς
του, η επιβίωση μας ενδιέφερε, τα
μεγάλα προβλήματα δεν εξαφανί-
στηκαν, εμείς δεν είχαμε το ψυχικό
περίσσευμα για να ασχοληθούμε
μαζί τους, ακόμη και τώρα που η
πανδημία δεν μας απασχολεί δεν
έχουμε ακόμη βρει το κουράγιο να

ασχοληθούμε με άλλα εκτός από
τα του οίκου μας», ήταν μία από
τις απαντήσεις που δόθηκαν στην
έρευνα.  

• Τα περιβαλλοντικά και τα οι-
κονομικά προβλήματα ανησυχούν
περισσότερο τους Ελληνες. Καλού-
μενοι να κατονομάσουν ελεύθερα
(χωρίς προτεινόμενες απαντήσεις)
τα σημαντικότερα, κατά τη γνώμη
τους, ζητήματα που θα αντιμετω-

πίσει η Ελλάδα τα επόμενα 20 χρό-
νια, το 39% ανέφερε την κλιματική
αλλαγή και το 35% την οικονομική
κρίση. Το 29% ανέφερε την ανεργία,
το 28% την καταστροφή του περι-
βάλλοντος και τη ρύπανση, και το
26% την οικονομική δυσχέρεια.  

• Ως κυριότερα περιβαλλοντικά
προβλήματα, εκτός από την κλιμα-
τική αλλαγή, οι πολίτες κατονόμα-
σαν την απώλεια περιβαλλοντικά

ευαίσθητων και σημαντικών πε-
ριοχών, την απώλεια φυσικής, αρ-
χιτεκτονικής ή πολιτιστικής κλη-
ρονομιάς, τα ζητήματα που σχετί-
ζονται με τη διατροφική αλυσίδα,
την έλλειψη πρασίνου, την κατα-
στροφή/ρύπανση του περιβάλλον-
τος και τη λειψυδρία. Ως σημαντι-
κότερα οικονομικά προβλήματα,
την ανεργία, την επαγγελματική
αποκατάσταση, το ασφαλιστικό και
την ενεργειακή κρίση. 

• Με ποιον τρόπο δρουν οι πο-
λίτες για την προστασία του περι-
βάλλοντος; Το 69% δηλώνει ότι ανα-
κυκλώνει και το 56% ότι επαναχρη-
σιμοποιεί προϊόντα. Το 35% ότι
χρησιμοποιεί τα μέσα μαζικής με-
ταφοράς, ενώ το 29% ότι επιλέγει
συσκευές καλύτερης ενεργειακής
κλάσης ή προχωρεί σε ενεργειακή
αναβάθμιση της κατοικίας του. Τα
δύο τελευταία παρουσιάζουν αύ-
ξηση σχεδόν 10% σε σχέση με το
2019. Ενδιαφέρον είναι ότι το 24%
δηλώνει ως περιβαλλοντική δράση
τη νηστεία (διαφορετικά από τη
χορτοφαγία, που συγκεντρώνει
17%).  

• Οι νέοι 15-17 δηλώνουν ενη-
μερωμένοι για την κλιματική αλλαγή
(με πηγή 73% το σχολείο, 50% το
πανεπιστήμιο). Ωστόσο δυσκο-
λεύονται να συνδέσουν την κλιμα-

τική αλλαγή με τις επιπτώσεις της.
Οι κύριες «φιλοπεριβαλλοντικές»
δράσεις αυτής της ηλικιακής ομάδας
είναι η ανακύκλωση και η αυξημένη
προσοχή για τον κίνδυνο πυρκαγιάς.
Εκεί όπου οι νέοι 15-17 ετών υπερ-
τερούν σημαντικά είναι στη χρήση
μέσων μαζικής μεταφοράς (76%
έναντι 64% στις άλλες ηλικίες) και
στον εθελοντισμό (63% έναντι 57%).  

• Η στάση ενός πολιτικού απέ-
ναντι στην κλιματική αλλαγή είναι
για μεγάλο ποσοστό των ερωτη-
θέντων σημαντικός παράγοντας
για να τον/την ψηφίσει για δήμαρχο
(73%), περιφερειάρχη (66%) ή βου-
λευτή (61%). 

Πολύτιμα αποτελέσματα
«Πιστεύω βαθύτατα πως η δεύ-

τερη αυτή δημοσκόπηση θα απο-
τελέσει μια έρευνα-σταθμό για τους
φορείς που ασχολούνται με το πε-
ριβάλλον και την κλιματική αλλαγή
στην Ελλάδα αλλά και διεθνώς»,
σχολίασε κατά την παρουσίαση
της έρευνας η πρόεδρος της ΕΛΛΕΤ,
Λυδία Καρρά. «Είμαι σίγουρη ότι
τα αποτελέσματα είναι τόσο ση-
μαντικά και πολύτιμα που θα συ-
νυπολογίζονται για πολλά χρόνια
κατά τη χάραξη πολιτικής για την
κλιματική αλλαγή στη χώρα μας
στο μέλλον».  

<<<<<<<

Το σημαντικότερο πρό-
βλημα της επόμενης
20ετίας, λένε τέσσερις
στους δέκα, ενώ ακο-
λουθεί η οικονομική
κρίση.  

<<<<<<

Προτεραιότητα του
CEO της UBS είναι να
συρρικνώσει την τερά-
στια τράπεζα που προ-
κύπτει μετά την εξαγο-
ρά της Credit Suisse.

Το 69% των Ελλήνων ανακυκλώνει και το 56% επαναχρησιμοποιεί
προϊόντα, σύμφωνα με έρευνα της ΕΛΛΕΤ.   

Ο αποχωρήσας προκάτοχος του Σέρτζιο Ερμότι, Ραλφ Χάμερς, είχε
τονίσει πως η διευρυμένη UBS θα περιορίσει τα σταθμισμένα
περιουσιακά στοιχεία, που αφορούν την επενδυτική τραπεζική στο 25%
του συνόλου της τράπεζας έναντι του 29% στα τέλη του 2022. 
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ΕΙΔΙΚΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Eκτάκτως το
Μεγάλο Σάββατο

15 Απριλίου
μαζί με την

ΕΙΔΙΚΗ 
ΕΚΔΟΣΗ

ΑΠΡΙΛΙΟΣ 2023

ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΟ ΠΡΙΣΜΑ 
Ρυθμίσεις, κίνητρα, πλεονεκτήματα 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

To 2022 υπήρξε μια χρονιά με πολ-
λές προκλήσεις για τον τομέα των
Επενδυτικών Ταμείων τόσο σε ευ-
ρωπαϊκό όσο και σε διεθνές επίπεδο.
Ενδεικτικά, καταγράφηκαν εκροές
278 δισ. ευρώ από ταμεία σε 29 χώ-
ρες, σύμφωνα με τα στοιχεία που
συλλέγει ο Ευρωπαϊκός Σύνδεσμος
Επενδυτικών Ταμείων (EFAMA).
Όπως χαρακτηριστικά σημειώνεται
σε ανάλυση του Συνδέσμου, οι απώ-
λειες το 2022 ήταν οι μεγαλύτερες
που καταγράφηκαν από την πε-
ρίοδο της χρηματοπιστωτικής κρί-
σης του 2008. Για να γίνει αντιληπτή

η αντιστροφή του επενδυτικού κλί-
ματος και ο αντίκτυπος της αβε-
βαιότητας που επικράτησε κατά
την περσινή χρονιά, σημειώνεται
ότι το 2021 τα επενδυτικά ταμεία
κατέγραψαν εισροές 888 δισ. ευρώ. 

Αναπόφευκτα, η γενικότερη τά-
ση δεν θα μπορούσε να μην επη-
ρεάσει και τον τομέα στην Κύπρο.
Σύμφωνα με τα στοιχεία που δη-
μοσιοποίησε η Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς, το 4ο τρίμηνο του 2022, το
συνολικό ενεργητικό υπό διαχείριση
ανερχόταν στα 9,5 δισ., καταγρά-
φοντας μείωση της τάξης του 3,7%
σε σχέση με το 3ο τρίμηνο του 2022,
και η συνολική Καθαρή Αξία Ενερ-

γητικού ήταν 8,9 δισ. Στο τέλος του
2021, το συνολικό ενεργητικό υπό
διαχείριση ανερχόταν σε 11,5 δισ.
Όπως σημειώνει η Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς, η μείωση στην αξία
των επενδύσεων οφείλεται σε εξα-
γορές, καθώς και σε υποτίμηση (de-
valuation of assets) ή/και πώληση
περιουσιακών στοιχείων. 

Λαμβάνοντας υπόψη ότι ο το-
μέας στην Κύπρο είναι σχετικά και-
νούργιος, αυτός επέδειξε ανθεκτι-
κότητα. Χαρακτηριστικό είναι το
γεγονός ότι στο τέλος του 2022, ο
αριθμός των οργανισμών συλλο-
γικών επενδύσεων στην Κύπρο
ανήλθε σε 333 εκ των οποίων οι

243 είχαν δραστηριότητες, ενώ στο
τέλος του προηγούμενου έτους, ο
αριθμός τους ανερχόταν σε 310 εκ
των οποίων δραστηριότητες είχαν
οι 224. Μάλιστα, το 2022 δημιουρ-
γήθηκαν και αδειοδοτήθηκαν στην
Κύπρο επενδυτικά ταμεία στα οποία
συμμετέχουν διεθνείς κολοσσοί.
Παράλληλα, μεγεθύνουν την πα-
ρουσία τους διεθνείς εταιρείες, οι
οποίες παρέχουν παρεμφερείς υπη-
ρεσίες σε επενδυτικά ταμεία, τόσο
στην Κύπρο όσο και διεθνώς. Εκτι-
μάται ότι με την έγκριση διαφόρων
νομοσχεδίων που εκκρεμούν, τα
οποία θα ολοκληρώσουν και θα εμ-
πλουτίσουν το ρυθμιστικό πλαίσιο,

η πρόταση της Κύπρου θα γίνει
ακόμη πιο ελκυστική προς διεθνή
επενδυτικά ταμεία και διαχειριστές. 

Δοκιμάστηκε έντονα
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

του Συνδέσμου Επενδυτικών Τα-
μείων Κύπρου (CIFA), Ανδρέας Για-
σεμίδης, σχολίασε πως το 2022 ο
τομέας των Επενδυτικών Ταμείων
δοκιμάστηκε έντονα διεθνώς. «Η
Κύπρος δεν θα μπορούσε να απο-
τελέσει εξαίρεση. Είμαστε ιδιαίτερα
ικανοποιημένοι, γιατί ο τομέας απέ-
δειξε εκ νέου τις αντοχές του. Ας
μην ξεχνάμε ότι είχε προηγηθεί η
διετία 2020-2021 κατά την οποία,

λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού,
ο τομέας κλήθηκε να ανταποκριθεί
στις προκλήσεις και να αποδείξει
την ανθεκτικότητά του», σημείωσε
χαρακτηριστικά.

Σύμφωνα με τον κ. Γιασεμίδη,
τα τελευταία χρόνια η Κύπρος έχει
προσελκύσει και συνεχίζει να προ-
σελκύει επενδυτικά ταμεία από
διάφορες γεωγραφικές περιοχές,
προσφέροντας ένα ελκυστικό πα-
κέτο πλεονεκτημάτων: ισχυρό ρυθ-
μιστικό πλαίσιο, αποτελεσματική
εποπτεία, φορολογικά κίνητρα, μει-
ωμένο κόστος σε σύγκριση με άλ-
λους προορισμούς, πρόσβαση στην
ευρωπαϊκή αγορά, εγγύτητα σε
αναπτυσσόμενες αγορές. «Δεν είναι
τυχαίο το γεγονός ότι μέσα σε λίγα
μόλις χρόνια η Κύπρος έχει καταστεί
διασυνοριακός κόμβος για επεν-
δυτικά ταμεία, έχοντας ένα από τα
υψηλότερα ποσοστά σε ευρωπαϊκό
επίπεδο σε σχέση με οργανισμούς
που είναι μεν αδειοδοτημένοι στη
χώρα μας αλλά επενδύουν σε άλ-
λους προορισμούς. Ταυτόχρονα,
όμως, ένα σημαντικό ποσοστό των
επενδύσεών τους πραγματοποι-
ούνται εντός της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας με μεγάλο αντίκτυπο
στην κυπριακή οικονομία. Αυτές
οι επενδύσεις λειτουργούν και ως
υποκατάστατο ή/και συμπληρω-
ματικά του τραπεζικού δανεισμού.
Ειδικά αυτήν την περίοδο με τη
σημαντική αύξηση των επιτοκίων,
οι εναλλακτικοί τρόποι χρηματο-
δότησης αποκτούν ακόμα μεγαλύ-
τερη σημασία. Στο τέλος του 2022,
οι επενδύσεις από Ταμεία στην Κύ-
προ ξεπερνούσαν τα 2,2 δισ. ευρώ
και αφορούσαν σε τομείς όπως της
ναυτιλίας, των ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας, της εκπαίδευσης, της
τεχνολογίας και φυσικά των ακι-
νήτων», κατέληξε.

Ανθεκτικά τα κυπριακά Επενδυτικά Ταμεία 
Παρά τις απώλειες σε διεθνές επίπεδο, ο τομέας κράτησε τη δυναμική του και αυξήθηκαν οι οργανισμοί το 2022

Το 4ο τρίμηνο του 2022 το συνολικό ενεργητικό υπό διαχείριση ανερχόταν στα 9,5 δισ., καταγράφοντας μείωση της
τάξης του 3,7% σε σχέση με το 3ο τρίμηνο του 2022.

<<<<<<

Ο αριθμός των οργανι-
σμών συλλογικών επεν-
δύσεων στην Κύπρο
ανήλθε σε 333 εκ των
οποίων οι 243 είχαν
δραστηριότητες.

Προς ευρωπαϊκή 
αρχή αντιμετώπισης
του ξεπλύματος

Όπως είχε ανακοινωθεί στο
πλαίσιο απολογισμού της Επιτρο-
πής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου για
το 2022, προχωρούν σε ευρω-
παϊκό επίπεδο οι συζητήσεις για
την εφαρμογή του πακέτου νο-
μοθετικών προτάσεων για θέμα-
τα καταπολέμησης της νομιμο-
ποίησης εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες και χρηματοδό-
τησης της τρομοκρατίας, οι οποί-
ες λαμβάνουν υπόψη νέες και
αναδυόμενες προκλήσεις που
συνδέονται με την τεχνολογική
καινοτομία. Επίσης, προνοούν τη
δημιουργία Ευρωπαϊκής Αρχής
για την καταπολέμηση της νομι-
μοποίησης εσόδων από παράνο-
μες δραστηριότητες και χρημα-
τοδότησης της τρομοκρατίας
(AML Authority (AMLA). Πρόκει-
ται για ένα σημαντικό βήμα στην
καταπολέμηση της νομιμοποί-
ησης εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες και της χρημα-
τοδότησης της τρομοκρατίας,
καθώς θα διασφαλίζεται ότι
υπάρχει ένα πραγματικά ενιαίο
σύνολο κανόνων για όλες τις ον-
τότητες στην ευρωπαϊκή επικρά-
τεια. Επίσης, αναμένεται να δια-
δραματίσει σημαντικό ρόλο στη
διασφάλιση ότι υπάρχει καλύτε-
ρη και πιο συνεπής εφαρμογή
του υφιστάμενου ευρωπαϊκού
πλαισίου και θα ενισχύσει τη συ-
νεργασία και την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών μεταξύ των εθνικών
αρμόδιων Αρχών.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Την ετοιμότητά του να εργαστεί
ώστε να επέλθει η απόλυτη υγεία
στον τουρισμό της χώρας μας, το-
νίζει ο νέος υφυπουργός Τουρισμού
Κώστας Κουμής. Στην πρώτη του
συνέντευξη από την ανάληψη των
καθηκόντων του, ο κ. Κουμής μι-
λάει για τους στόχους και τις προ-
τεραιότητες που έχει θέσει με σκο-
πό την τουριστική αναβάθμιση
της Κύπρου, τη δημιουργία νέας
στρατηγικής, και τουριστικού ap-
plication. Αναφέρεται επίσης σε
χωρική επέκταση του τουρισμού
και εκφράζει τις εκτιμήσεις του
για τη φετινή τουριστική χρονιά. 

–Τα τελευταία στοιχεία για τα
έσοδα του τουρισμού δείχνουν
σημαντική αύξηση σε σχέση
με πέρυσι αλλά και το 2019. Εί-
ναι ενδεικτικός όμως ο Ιανουά-
ριος για το πώς θα κινηθεί η
χρονιά από πλευράς εσόδων;

–Ο Ιανουάριος ήταν ανέκαθεν
ένας από τους πιο αδύνατους μή-
νες του έτους, από πλευράς απο-
τελεσμάτων, οπότε πάντα η χρήση
του Ιανουαρίου και μόνο για εξα-
γωγή συμπερασμάτων, δεν είναι
η καλύτερη πρακτική. Από εκεί
και πέρα, το γεγονός ότι τα έσοδα
φαίνονται αυξημένα σε σύγκριση
με τα προηγούμενα έτη, οφείλεται
σε πολλούς παράγοντες. Πρώτο,
έχουν αυξηθεί στη χώρα μας τα
πολυτελή καταλύματα και κατά
συνέπεια έχουμε πιο ψηλές δα-
πάνες από ένα ποσοστό τουρι-
στών. Είναι βεβαίως και ο πληθω-
ρισμός. Αλλά ισχύει ακόμη κάτι
άλλο, είχαμε δει μελέτες, την πε-
ρίοδο της πανδημίας, που κατα-
δεικνύουν ότι το κοινό είχε διά-
θεση να ξοδέψει περισσότερο, κα-
θότι ήταν κλεισμένο στο σπίτι για
μία διετία. Να μην παρασυρθούμε
όμως και να θεωρήσουμε ότι η
μεγάλη μάζα των καταναλωτών
θα οδεύσει προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Γενικά, για εμένα ο Ια-
νουάριος δεν ήταν ποτέ το καλύ-
τερο δείγμα αλλά ναι, θα έλεγα
ότι θα έχουμε καλά αποτελέσματα
σε σχέση και με τα έσοδα. 
–Ποιες προτεραιότητες και στό-
χους έχετε θέσει για τη θητεία
σας ως υφυπουργού; 

–Η πρώτη μας προτεραιότητα
είναι να έχουμε μια καλή τουρι-
στική χρονιά, σε αφίξεις και έσοδα.
Από εκεί και πέρα, έχουμε να αν-
τιμετωπίσουμε μια σειρά από θέ-
ματα, κάποια από τα οποία χρήζουν
επίλυσης, όπως τα θέματα της ηχο-
ρύπανσης, των ωραρίων λειτουρ-
γίας των κέντρων αναψυχής κ.ά.
Θέλουμε να εργαστούμε προς αυτή
την κατεύθυνση με σκοπό να επέλ-
θει η απόλυτη υγεία στον τουρισμό
της χώρας μας. Φυσικά, τα θέματα
τουρισμού είναι πάρα πολλά. Είναι
θέματα υποδομών, κάτι που θα
πρέπει να δούμε επιστάμενα, αφού
αν και είμαστε μια χώρα με 50 χρό-
νια ιστορία στον τουρισμό, έχουμε
ακόμη κάποιες αδυναμίες σε του-
ριστικές περιοχές τις οποίες οφεί-
λουμε να βελτιώσουμε. 

–Θα προωθηθεί σχετικό νομο-
σχέδιο στη Βουλή;

–Για τα κέντρα αναψυχής που
είναι δική μας ευθύνη και αρμο-
διότητα, ήδη υπάρχει στο αρχείο
του υφυπουργείου ένα νομοσχέδιο,
το οποίο έτυχε διαβούλευσης από
την προηγούμενη διακυβέρνηση
και δηλώνω ξεκάθαρα ότι πρόθεσή
μας είναι να το προχωρήσουμε
άμεσα. 

Αλλαγή νοοτροπίας
–Σε παλαιότερη συνέντευξή
μας, επί ΚΟΤ, είχατε πει ότι
υπάρχει ανάγκη για αλλαγή νο-
οτροπίας στον τουρισμό. Υπάρ-
χει ακόμα αυτή η ανάγκη και
με ποιους τρόπους μπορεί να
αλλάξει;

–Να σας πω κάτι ξεκάθαρα.
Πολλοί κρατικοί αξιωματούχοι και
άλλοι, περιγράφουν τον τουρισμό
ως τον πιο ισχυρό πυλώνα της κυ-
πριακής οικονομίας. Την ίδια στιγ-
μή όμως δεν βλέπω τον τουρισμό
να τυγχάνει της απαραίτητης προ-
τεραιότητας και να ενισχύεται μέ-
σα από δράσεις ή αποφάσεις. Από
τη στιγμή που υπάρχει η παραδο-
χή, θα πρέπει να τυγχάνει προτε-
ραιότητας, στην εξυπηρέτησή του
ή στην επίλυση των προβλημάτων
του. Θεωρώ ότι πολλοί δεν έχουν
αντιληφθεί τις ανάγκες του του-
ρισμού και αυτό μπορεί να επιβε-
βαιωθεί μέσα από διάφορα παρα-
δείγματα. Για παράδειγμα, αν πάμε
στην περιοχή της Πάφου, θα αν-
τιληφθούμε ότι στον δρόμο των
Τάφων Βασιλέων, ενώ υπάρχουν

ξενοδοχεία εδώ και 30 χρόνια, μέ-
χρι πριν από λίγα χρόνια δεν είχαμε
ούτε καλό οδικό δίκτυο, ούτε πε-
ζοδρόμια, ούτε οδικό φωτισμό και
γενικότερα η περιοχή στερείτο
βασικών υποδομών. Αντίστοιχες
περιπτώσεις εντοπίζουμε και σε
άλλες περιοχές στον Πρωταρά ή
τη Λάρνακα για παράδειγμα. Αυτό
δείχνει ότι ο τουρισμός δεν αντι-
μετωπίζεται ως ένας τομέας προ-
τεραιότητας, από τον οποίο εξαρ-
τάται η οικονομία της χώρας μας.
Την ίδια στιγμή εντοπίζουμε το-
πικές αρχές να μην εξυπηρετούν
τον τουρισμό όπως του αξίζει. Το-
νίζω ότι ισχύει μια εντελώς αντί-
θετη προσέγγιση στη μελέτη για
την Εθνική Στρατηγική Τουρισμού,
που εκπονήθηκε από τους Ισπα-
νούς μελετητές της περίοδο 2014-
2018, που έλεγε ότι αν θέλουμε
να διορθωθούν τα κακώς κείμενα
στον τουρισμό της χώρας μας, θα
πρέπει όλοι οι decision makers να
ευθυγραμμιστούν.
–Έχετε αναφέρει ότι θέλετε να
προχωρήσετε σε νέα στρατη-
γική τουρισμού. Πού θα επικεν-
τρωθεί;

–Στο αρχείο του οργανισμού
υπάρχουν δύο στρατηγικές αυτή
την στιγμή. Αυτή της THR και η
στρατηγική η οποία εκπονήθηκε
από τον προκάτοχό μου την τε-
λευταία τετραετία. Η πρώτη στρα-
τηγική είχε κοινοποιηθεί στο κοινό.
Για μένα ήταν εξαιρετικά σημαν-
τικό να κοινοποιηθεί στο κοινό
για να μπορεί ο κόσμος να αντι-
ληφθεί ποια είναι τα βασικά πλε-

ονεκτήματα του τουρισμού της
χώρας μας, ποια είναι τα μειονε-
κτήματα, απειλές κτλ. Η δεύτερη
στρατηγική είχε ορίζοντα το 2030
και είχε χαρακτηριστεί ως απόρ-
ρητη. Η δική μου προσωπική άπο-
ψη είναι ότι αυτή τη στιγμή, λαμ-
βάνοντας υπόψη τις αυξανόμενες
ανάγκες προς τη βιώσιμη ανάπτυ-
ξη, το γεγονός ότι και λόγω της
πανδημίας φαίνεται να έχουν αλ-
λάξει οι τάσεις των καταναλωτών,
χρειαζόμαστε μια νέα στρατηγική,
με ορίζοντα το 2035. Έχουμε ήδη
ανταλλάξει απόψεις με τη διευ-
θυντική ομάδα του Οργανισμού,
και πολύ σύντομα ξεκινάμε την
προσπάθεια με σκοπό την εκπό-
νηση μιας νέας στρατηγικής.
–Θα βασιστείτε στις υφιστάμε-
νες στρατηγικές ή θα είναι κάτι
εντελώς διαφορετικό;

–Δεν θεωρώ ότι είναι κακό όταν
εκπονείς μια μελέτη να λάβεις υπό-
ψη υφιστάμενες μελέτες, οι οποίες
εκπονήθηκαν για τον ίδιο σκοπό.
Είναι και μία τακτική να αποφύ-
γουμε μεγάλες δαπάνες για την
Πολιτεία. Θεωρώ ότι και στις δύο
στρατηγικές υπάρχουν πολύ θετικά
στοιχεία και βεβαίως θα πρέπει
να ληφθούν υπόψη, για να κατα-
λήξουμε σε κάποια νέα συμπερά-
σματα.
–Την προηγούμενη τετραετία
είχαμε δει από τον προκάτοχο
σας, διάφορες καινοτομίες στον
τουρισμό, όπως τα destination
labels. Ποια η δική σας προσέγ-
γιση;

–Αυτή η προσπάθεια έγινε με

σκοπό την ενίσχυση της ενδοχώ-
ρας κατά κύριο λόγο, αλλά και των
εμπειριών των επισκεπτών. Βε-
βαίως και συμφωνώ με αυτή τη
γραμμή και βεβαίως θα συνεχιστεί.
Ήδη προγραμματίζουμε να δούμε
το κάθε label ξεχωριστά, όχι γιατί
έχουμε πρόθεση να επικρίνουμε
την προσπάθεια, αλλά επειδή πρέ-
πει να παρακολουθούμε πώς εξε-
λίσσεται το θέμα και πώς εμπλου-
τίζεται. Η προσωπική μου άποψη
είναι να προωθήσουμε τις διαδρο-
μές περισσότερο σε ψηφιακό επί-
πεδο, ίσως με τη δημιουργία εφαρ-
μογής στο κινητό ώστε να γίνει η
εμπειρία του επισκέπτη πιο εύκο-
λη, να μπορεί να εντοπίζει τις δια-
δρομές των destination labels (ta-
ste Cyprus, colorful journeys, οι-
νικές διαδρομές) πιο εύκολα. Εμείς
χαιρετίζουμε όμως την πρωτοβου-
λία του Σάββα Περδίου, εκτιμώ ότι
έχουμε παραλάβει αρκετές σημαν-
τικές πρωτοβουλίες και σκοπός
μας είναι να τις ενισχύσουμε όπου
κρίνουμε ότι χρειάζονται ενίσχυση

ή αναβάθμιση. Είναι επίσης ση-
μαντικό να προωθούμε και τη χω-
ρική επέκταση του τουρισμού. 
–Τι εννοείτε χωρική επέκταση
του τουρισμού;

–Μέχρι σήμερα μιλούσαμε για
επέκταση της τουριστικής περιό-
δου. Ουσιαστικά μιλούσαμε για
χρονική επέκταση, περισσότερους
επισκέπτες τον μήνα Νοέμβριο ή
να ξεκινά η τουριστική περίοδος
από τον Μάρτιο, ή αρχές Απριλίου.
Οφείλω να τονίσω ότι αυτή τη
στιγμή που μιλούμε δεν είναι όλες
οι τουριστικές περιοχές της χώρας
μας στο ίδιο επίπεδο. Κάποιοι είναι
πιο έτοιμοι από άλλους στο θέμα
της χρονικής επέκτασης. Από εκεί
και πέρα είναι πλέον σημαντικό
να ξεκινήσουμε να μιλάμε και για
χωρική επέκταση. Ο κόσμος πρέπει
να μετακινηθεί και προς την εν-
δοχώρα για να αποφύγουμε προ-
βλήματα υπερτουρισμού σε συγ-
κεκριμένες περιοχές, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται στο περιβάλλον και
στην τελική ικανοποίηση των επι-
σκεπτών. Αυτό θα επιτευχθεί με
το να προβάλλονται κοινότητες
και προορισμοί πιο έντονα. Και
σε αυτή την περίπτωση είναι ση-
μαντικές οι ανθρώπινες πρωτο-
βουλίες του ιδιωτικού τομέα αλλά
και η προβολή από μέρους μας.

Ψηφιακός μετασχηματισμός
–Όσον αφορά την ψηφιακή δια-
φήμιση, τι κονδύλι θα διατεθεί
για το 2023 και κατά πόσο θα
προβληθεί και η ενδοχώρα την
οποία έχετε αναφέρει;

–Εμείς έχουμε κληρονομήσει
ένα προϋπολογισμό από τους προ-
κατόχους μας, δεν μπορούμε να
κάνουμε πολλά αυτή την στιγμή.
Πιστεύουμε και εμείς πολύ στην
ψηφιακή καμπάνια. Φαίνεται ότι
έχει γίνει καλή δουλειά τα προ-
ηγούμενα χρόνια και θεωρώ ότι
από τότε που έγινε η στροφή από
το generic advertising, με έμφαση
στα παραδοσιακά μέσα, στο online
campaign το 2015 περίπου, τα
αποτελέσματα είναι καλύτερα. Γε-
νικώς θεωρώ ότι θα πρέπει να βά-
λουμε αρκετή ενέργεια σε αυτό
που ονομάζουμε ψηφιοποίηση-
ψηφιακός μετασχηματισμός. Για
παράδειγμα για το destination la-
bels και όχι μόνο, η άποψή μου εί-
ναι ότι η Κύπρος χρειάζεται ένα
application και θεωρώ πολύ ση-
μαντικό να καθοδηγήσουμε τις
τουριστικές επιχειρήσεις να οδεύ-
σουν και αυτές προς πρωτοβουλίες
της ψηφιοποίησης, ώστε να πε-
τύχουμε καλύτερα αποτελέσμα-
τα.
–Έχει ξεκινήσει η δημιουργία
της εφαρμογής;

–Έχουμε ξεκινήσει να το συ-
ζητάμε. Για να φτιάξεις ένα καλό
application χρειάζεται σημαντικό
κονδύλι, το οποίο αυτή τη στιγμή
δεν έχουμε στους προϋπολογι-
σμούς. Έχω παραθέσει την πρό-
θεσή μου για να εξετάσουμε τέτοιο
ενδεχόμενο από τις πρώτες μέρες
μου στο υφυπουργείο Τουρισμού
και να γίνει ο προγραμματισμός
για τον επόμενο προϋπολογισμό.

Παρατηρητήριο Τουρισμού
–Ήταν προεκλογική δέσμευση
του Προέδρου η δημιουργία
ενός Παρατηρητηρίου Τουρι-
σμού. Πότε θα το δούμε να γί-
νεται πράξη;

–Ουσιαστικά πρόκειται για ένα
εργαλείο το οποίο αναμένεται να
συμβάλει στον σχεδιασμό πολιτι-
κών αποφάσεων σε σχέση με τον
τουρισμό, στην εποπτεία των απο-
φάσεων, εντοπισμό στρεβλώσεων,
προβλημάτων ή και ευκαιριών,
ίσως σε κάποιες περιπτώσεις υπο-
δείξει την ανάγκη εισαγωγής τε-
χνολογίας ή μηχανισμών παρα-
κολούθησης. Αναμένω επίσης ότι
θα συμβάλει στη βελτίωση των
υποδομών και θα προωθήσει την
οριζόντια συνεργασία μεταξύ των
κυβερνητικών τμημάτων. Είναι
επίσης σημαντικό, εφόσον μιλάμε
για παρατηρητήριο, να παρακο-
λουθούμε και τους ανταγωνιστι-
κούς προορισμούς και να γίνεται
competitors analysis. Η συλλογή
πληροφοριών, ειδικά όταν λαμβά-
νει χώρα σε ένα καλό πλαίσιο, βοη-
θάει στην καλύτερη διακυβέρνηση
του αντικειμένου. Χρειάζεται όμως
προσοχή ώστε ένα αρνητικό στοι-
χείο να μην μεγεθύνεται ή η ύπαρ-
ξή του να μην αναμεταδίδεται συ-
νεχώς. Υπάρχει η προεκλογική δέ-
σμευση του προέδρου, είναι σί-
γουρα θετική η αντιμετώπιση της
εξαγγελίας και σιγά σιγά θα ξεκι-
νήσει να υλοποιείται. Δεν μπορεί
όμως να κτιστεί από τη μία μέρα
στην άλλη. 

Στόχος η απόλυτη υγεία στον τουρισμό
Σε πρώτο πλάνο η δημιουργία νέας στρατηγικής, τουριστικής εφαρμογής και η επίλυση προβλημάτων 

«Αν θέλουμε να διορθωθούν τα κακώς κείμενα στον τουρισμό της χώρας μας, θα πρέπει όλοι οι decision makers
να ευθυγραμμιστούν» τονίζει ο υφυπουργός Τουρισμού.

–Έχετε εικόνα πώς θα κινηθεί
η περίοδος του Πάσχα και τι
μηνύματα δίνει για την υπόλοι-
πη σεζόν;

–Αναμένουμε φυσιολογικές αφί-
ξεις, αλλά δεν μπορώ να πω ότι
αναμένω κατακόρυφη αύξηση των
τουριστών. Για την καλοκαιρινή
περίοδο έχουμε αναφέρει τον στό-
χο μας (5-10% αύξηση σε σχέση
με πέρυσι), και αναμένουμε ότι
κάποιες αγορές θα έχουν άνοδο,
όπως η πολωνική αγορά, η γαλλική
αγορά, η οποία αναμένεται ότι θα
σπάσει για πρώτη φορά το φράγμα
των 100.000 τουριστών προς την
Κύπρο. Αναμένουμε μικρή αύξηση
από την αγορά της Γερμανίας, της
Σαουδικής Αραβίας, της Νορβηγίας
και της Σουηδίας και κάποιες άλλες
αγορές για τις οποίες αυτή την
στιγμή δεν έχουμε καν στατιστικές
αναλύσεις, όπως π.χ. Αρμενία, από
τις οποίες αναμένουμε κάποιους

αριθμούς. Εγώ θέλω να αναφέρω
ότι για εμάς η κάθε αγορά έχει τη
δική της αξία, και οι πιο μικρές
αγορές αξίζουν κόπο και προσπά-
θεια με σκοπό σιγά σιγά να μεγα-
λώσουν. 
–Ποιες είναι οι αγορές πρώτης
προτεραιότητας;

–Οι μεγάλες αγορές, Αγγλία,
Γερμανία, Κεντρική Ευρώπη, Σκαν-
διναβικές χώρες, αλλά και η Πο-
λωνία, η οποία μεγαλώνει χρόνο
με τον χρόνο και είναι εξαιρετικά
σημαντική, καθώς και η αγορά
του Ισραήλ. Προγραμματίζουμε
να ασχοληθούμε με τους long
stayers τουρίστες και θέλουμε να
δούμε αν υπάρχει έδαφος για προ-
σέλκυσή τους, κυρίως τους χειμε-
ρινούς μήνες. Μας ενδιαφέρουν
επίσης πολύ οι ειδικές μορφές του-
ρισμού, αν και πρέπει να ξεκαθα-
ρίσουμε ποιες ειδικές μορφές είναι
αυτές στις οποίες η Κύπρος έχει

συγκριτικό πλεονέκτημα σε σχέση
με τους ανταγωνιστές και εκεί να
εστιάσουμε. Οφείλουμε επίσης να
εντοπίσουμε αγορές που θα μπο-
ρούσαν να βοηθήσουν και άλλα
θέρετρα της χώρας μας, όπως τα
ορεινά θέρετρα. Ίσως, για παρά-
δειγμα, θα πρέπει να προβάλουμε
πιο έντονα τα ορεινά θέρετρα στην
αγορά του Ισραήλ, γιατί οι Ισραη-
λινοί μόνο μία επιλογή έχουν για
snow ski στη χώρα τους. Πέραν
τούτου, μέχρι τα μέσα Ιουνίου,
σκοπεύουμε να πραγματοποιήσου-
με ταξίδια για επαφές σε Βρετανία,
Γαλλία, Πολωνία, Σουηδία, Φιν-
λανδία, Ελλάδα, Ντουμπάι και Σα-
ουδική Αραβία, ενώ πραγματοποι-
ήσαμε και σημαντικές επαφές στη
Γερμανία, στο πλαίσιο της τουρι-
στικής έκθεσης ITB.
–Τα προηγούμενα χρόνια είχε
γίνει έντονα λόγος για την απε-
ξάρτηση της Κύπρου από τις

δύο βασικές αγορές, τη ρωσική
και τη βρετανική. Εσείς πού
στέκεστε σε σχέση με αυτό;

–Εμείς, θέλουμε υγεία στον του-

ρισμό. Το να είσαι εξαρτώμενος
από δύο αγορές δεν είναι η πιο
υγιής κατάσταση σε σχέση με αυτό
που ονομάζουμε τουριστικό μίγμα.

Ωστόσο, να πούμε ότι το τουρι-
στικό μίγμα δεν καθορίζεται από
το υφυπουργείο Τουρισμού, αλλά
από την ίδια την αγορά. 

Αγορές προτεραιότητας

«Λαμβάνοντας υπόψη τις αυξανόμενες ανάγκες προς τη βιώσιμη ανάπτυξη, το γεγονός ότι και λόγω της πανδημίας
φαίνεται να έχουν αλλάξει οι τάσεις των καταναλωτών, χρειαζόμαστε μια νέα στρατηγική, με ορίζοντα το 2035».

<<<<<<

Υπάρχουν θέματα υπο-
δομών σε τουριστικές
περιοχές και αδυναμίες
σε τουριστικές περιο-
χές που χρήζουν βελ-
τίωσης. 
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από τη Citigroup, την Εθνική Τρά-
πεζα της Ελλάδος και την EFG-Her-
mes και ο κ. Ευστράτιος-Γεώργιος
(Τάκης) Αράπογλου συμμετέχει σε
μια σειρά Διοικητικών Συμβουλίων
εισηγμένων εταιρειών και την τε-
λευταία τετραετία βρίσκεται στην
Προεδρία του Διοικητικού Συμβου-
λίου της Τράπεζας Κύπρου. Μέσα
σε αυτή την τετραετία υπήρξαν
πολλές προκλήσεις για τις τράπεζες
στην Κύπρο. Εν μέσω χρηστής δια-
χείρισης με σκοπό την εξυγίανση
του ισολογισμού τους, ήρθε η παν-
δημία, ο πόλεμος της Ρωσίας στην
Ουκρανία και ακολούθως πληθω-
ρισμός. Και όμως, οι κυπριακές τρά-
πεζες αποδεικνύονται –μέχρι στιγ-
μής τουλάχιστον– ανθεκτικές.

Ο κ. Αράπογλου σε μία από τις
λίγες συνεντεύξεις που έχει παρα-
χωρήσει τονίζει πως δεν υπάρχει
λόγος ανησυχίας για οποιοδήποτε
αρνητικό αντίκτυπο στον κυπριακό
τραπεζικό χώρο από τα γεγονότα
της τραπεζικής κρίσης σε Αμερική
και Ευρώπη, μιλάει για τα επιτόκια,
ξεδιπλώνει τη στρατηγική που θα
δούμε στην Τράπεζα τα επόμενα
χρόνια και εκφράζει θέση για τις
προτάσεις εξαγοράς προς την Τρά-
πεζα Κύπρου.
–Κατά πόσο η τραπεζική κρίση
σε Ευρώπη και Αμερική θα έχει
προεκτάσεις και στον κυπριακό
τραπεζικό χώρο;

–Οι πρόσφατες πτωχεύσεις τρα-
πεζών στις ΗΠΑ και στην Ευρώπη
ήταν μεμονωμένα περιστατικά και
αποτέλεσμα κακής διαχείρισης κιν-
δύνων και πλημμελούς εποπτείας.
Η τραπεζική βασίζεται στην εμπι-
στοσύνη και πολύ εύκολα η ψυχο-
λογία και ο φόβος των καταθετών
μπορεί να ξεπεράσει τη λογική και
να τους ωθήσει σε άμεση απόσυρση
των καταθέσεων τους από μια τρά-
πεζα που αντιμετωπίζει προβλή-
ματα, όπως και έγινε. Λύσεις τελικά
βρέθηκαν και οι αντίστοιχες επο-
πτικές αρχές σε συνεργασία με άλ-
λες μεγαλύτερες τράπεζες έδωσαν
λύσεις εκ των ενόντων για τα προ-
βλήματα που δημιουργήθηκαν με
σχετικά διαχειρίσιμες ζημιές από
πλευράς καταθετών. Όμως η δομή
και οι κανόνες λειτουργίας των αν-
τίστοιχων συστημάτων προστασίας
των καταθετών σε τέτοιες κρίσεις
θα πρέπει να αναθεωρηθούν για
την καλύτερη αντιμετώπιση πα-
ρόμοιων καταστάσεων στο μέλλον,
που από την ίδια τη φύση της τρα-
πεζικής δεν είναι δυνατόν να απο-
φευχθούν.

Οι τράπεζες στην Κύπρο, μετά
την πρόσφατη αναδόμησή τους,
είναι θωρακισμένες με υπερεπάρ-
κεια κεφαλαίων και ρευστότητας
και έχουν αναπτύξει, σε συνεργασία
με τις εποπτικές αρχές, ιδιαίτερα
αποτελεσματικά συστήματα δια-
χείριση κινδύνων. Επιπλέον δεν
έχουν έκθεση στις τράπεζες που
πτώχευσαν. Με τα δεδομένα αυτά
θεωρώ ότι δεν υπάρχει λόγος ανη-
συχίας για οποιοδήποτε αρνητικό
αντίκτυπο στον κυπριακό τραπεζικό
χώρο από τα γεγονότα αυτά.
–Ποιες είναι οι προοπτικές πε-
ραιτέρω ανάπτυξης της Τράπε-
ζας Κύπρου δεδομένου του πολύ
ψηλού μεριδίου αγοράς που
έχετε στην Κυπριακή αγορά;

–Η αύξηση του μεριδίου αγοράς
στα δάνεια έπαψε από καιρό να εί-
ναι η κύρια επιδίωξή μας. Τα δάνεια
από μόνα τους δεν αποτελούν την
αποδοτικότερη χρήση των εποπτι-
κών κεφαλαίων μιας τράπεζας.
Εστιάζουμε την προσοχή μας στην
αύξηση του μεριδίου μας στο σύ-
νολο των χρηματοοικονομικών εξό-
δων κάθε πελάτη (customer wallet),
δηλαδή σε δάνεια αλλά και στην
αύξηση του αριθμού των παρά-
πλευρων στα δάνεια προϊόντων
μας που πουλάμε σε κάθε πελάτη.
Αυτό αυξάνει πολύ την απόδοση
στα εποπτικά μας κεφάλαια, που
είναι ο κύριος στόχος μας. Αυτή η
διαδικασία απαιτεί μια δραστική
αλλαγή στη φιλοσοφία προσέγγισης
των πελατών μας από τους υπαλ-
λήλους μας που απαιτεί και μια πα-
ράλληλη πολύ σοβαρή αναβάθμιση
της υποστηρικτικής ψηφιακής μας
πλατφόρμας. Επιπλέον, η τεχνο-

λογική αναβάθμιση που αναπτύσ-
σουμε θα μας επιτρέψει, αν το θε-
λήσουμε, σε βάθος χρόνου να λει-
τουργήσουμε και έξω από τα στενά
γεωγραφικά σύνορα της Κύπρου,
χωρίς απαραίτητα φυσική παρου-
σία.
–Έχει η Τράπεζα Κύπρου τη
δυνατότητα να αντικαταστήσει
από άλλες πηγές μέρος των ει-
σοδημάτων που θα χαθούν από
την προβλεπόμενη πανευρω-
παϊκά μειωμένη ζήτηση στα δά-
νεια;

–Είναι πολύ νωρίς ακόμα να προ-
βλέψει κανείς με βεβαιότητα πόσο
θα επηρεασθεί και για πόσο καιρό
η ζήτηση δανείων σε πανευρωπαϊκό
επίπεδο και ιδιαίτερα σε κάθε χώρα
ξεχωριστά, αφού δεν είναι ακόμα
ξεκάθαρο πόσο θα επηρεάσει η αύ-
ξηση του πληθωρισμού και τα αν-
τίστοιχα υψηλά επιτόκια τις επι-
μέρους οικονομίες. Επιπλέον, έχου-
με την πρόσφατη κρίση εμπιστο-
σύνης στο τραπεζικό σύστημα και
δεν γνωρίζουμε πόσο αυτή θα επη-
ρεάσει την πολιτική επιτοκίων των

κεντρικών τραπεζών, που πρωταρ-
χικό μέλημα τους είναι η μείωση
του πληθωρισμού. Πάντως τα μη-
νύματα μετά από τις πρόσφατες
αυξήσεις των επιτοκίων από τις
κεντρικές τράπεζες στην Ευρώπη
και στις ΗΠΑ είναι ότι ίσως να πλη-
σιάζουμε στο τέλος αυτού του κύ-
κλου αυξήσεων. Οι πληθωριστικές
πιέσεις όμως συνεχίζουν να είναι
ισχυρές. Για την κυπριακή οικονο-
μία όλες οι ενδείξεις είναι ιδιαίτερα
θετικές και προβλέπουμε ότι θα
επηρεασθεί πολύ λιγότερο από τις
περισσότερες ευρωπαϊκές, επιδει-

κνύοντας ισχυρές αντοχές και ικα-
νοποιητική ανάπτυξη.

Σε κάθε περίπτωση, όπως ανέ-
φερα προηγουμένως, η υπό τη στε-
νή έννοια αύξηση του δανειακού
χαρτοφυλακίου της τράπεζας έπα-
ψε να είναι ο κύριος στόχος μας
για νέα έσοδα. Μελετάμε πολύ προ-
σεκτικά την πιστοληπτική ικανό-
τητα του πελάτη, τιμολογούμε αν-
τίστοιχα το δάνειο και το αντιμε-
τωπίζουμε ως μέσον ανάπτυξης
μιας ευρύτερης σχέσης μαζί του
με στόχο να εξυπηρετήσουμε τις
κάθε είδους χρηματοοικονομικές
του ανάγκες. Επιπλέον, με την ανά-
πτυξη της νέας ψηφιακής μας πλατ-
φόρμας Jinius, αποσκοπούμε στο
να αποκτήσουμε αντίστοιχα μεγάλο
μερίδιο αγοράς ως άμεσοι διαμε-
σολαβητές σε όλες τις πληρωμές
σχετικά με αγορές προϊόντων και
υπηρεσιών από τους πελάτες μας
σε Business to Business (Β2Β) και
Business to consumer (B2C) επί-
πεδο. Είναι μια μεγάλη στρατηγική
μας επένδυση και o αριθμός των
πελατών μας που προσχωρούν

στην πλατφόρμα αυτή αυξάνεται
με πολύ υψηλό ρυθμό. Ακόμα, αυτή
η επένδυση μπορεί να μας προ-
σφέρει πρόσβαση σε πελάτες εκτός
συνόρων.

Με τις παραπάνω πρωτοβουλίες
στοχεύουμε σε δυναμική ανάπτυξη
όλων των δραστηριοτήτων μας, με
στόχο την αποτελεσματικότερη
χρήση των πολύτιμων και ακριβών
εποπτικών μας κεφαλαίων που οι
εποπτικές αρχές απαιτούν να δια-
τηρούμε.

Lonestar και ανταγωνισμός
–Σας ανησυχεί η ενίσχυση του
βασικού ανταγωνιστή σας από
την παρουσία ως βασικού πλέον
πυλώνα της Eurobank στο με-
τοχικό κεφάλαιο;

–Δεν μας ανησυχεί ο ανταγω-
νισμός. Αντίθετα τον βλέπουμε σαν
μια ευκαιρία να γίνουμε καλύτε-
ροι.
–Αποτελεί σήμερα η Τράπεζα
Κύπρου στόχο εξαγοράς ή ο
τρόπος που κατέληξε η προ-
σπάθεια της Lone Star έκλεισε

τις πόρτες και σε άλλους πιθα-
νούς ενδιαφερόμενους. Επίσης,
ήταν τελικά ζήτημα τιμής; Πα-
ράλληλα, φήμες και δημοσιεύ-
ματα έκαναν λόγω το 2022 για
ενδιαφέρον από Εθνική Τράπεζα
και Alpha Bank. Πώς το σχο-
λιάζετε;

–Κατά την άποψη μας η προ-
σπάθεια της Lone Star ήταν ξεκά-
θαρα ευκαιριακή. Διείδε σωστά ότι
η μετοχή της τράπεζας ήταν τότε
ακόμα σοβαρά υποτιμημένη και
εξέφρασε το ενδιαφέρον της εξα-
γοράς.

Όμως, το Διοικητικό Συμβούλιο
βάσει των δικών του εκτιμήσεων,
ήταν πεπεισμένο ότι η εκτέλεση
του επιχειρηματικού σχεδίου που
είχε εγκρίνει και που ήταν ήδη σε
πολύ επιτυχημένη εξέλιξη, δικαιο-
λογούσε μια σημαντική αύξηση/
διόρθωση της αποτίμησης της τρά-
πεζας.

Σε αυτή τη βάση το Δ.Σ. θεώρησε
ότι η αποδοχή των προτάσεων της
Lone Star δεν θα ήταν προς το συμ-
φέρον των μετόχων της Τ.Κ. Όπως
απεδείχθη πολύ γρήγορα, η από-
φαση αυτή ήταν απόλυτα σωστή,
αφού έκτοτε η τιμή της μετοχής
αυξήθηκε κατά περισσότερο από
150%. Όπως φαίνεται δε σύντομα
θα έχουμε καλύψει τηνπροϋπόθεση
μεγέθους κεφαλαιοποίησης για την
αναβάθμιση της μετοχής στο pre-
mium listing του χρηματιστηρίου
του Λονδίνου. Αυτό θα αυξήσει λο-
γικά την αναγνωρισιμότητα της
μετοχής μας προς ένα ευρύτερο
φάσμα διεθνών θεσμικών επενδυ-
τών. Είναι δύσκολο να προβλέψει
κανείς αν θα υπάρξουν και άλλοι
ενδιαφερόμενοι για την αγορά της
Τ.Κ. στο μέλλον. Σίγουρα η τράπεζα
δεν είναι προς πώληση, αλλά το
Δ.Σ. έχει υποχρέωση να αξιολογεί
κάθε προσφορά και να αποφασίζει
κάθε φορά με γνώμονα το συμφέ-
ρον των μετόχων της.

Όσον αφορά στις φήμες για τυ-
χόν ενδιαφέρον από την Εθνική
Τράπεζα και τηνAlpha Bank, μπορώ
να σας διαβεβαιώσω ότι δεν αλη-
θεύουν.

Αμελητέα νέα ΜΕΔ
–Η αύξηση των επιτοκίων έχει
δημιουργήσει μία κατάσταση
δύο ταχυτήτων. Από τη μία κέρ-
δη στις τράπεζες, αλλά συγχρό-
νως δυσκολίες στους δανειολή-
πτες που ενδεχομένως φέρουν
σε κατοπινό στάδιο προβλήματα
στα πιστωτικά ιδρύματα. Σας
ανησυχεί το γεγονός αυτό και
πώς θα το διαχειριστείτε;

–Τα κόκκινα δάνεια που χρει-
άστηκε να πουληθούν για την εξυ-
γίανση των τραπεζών δεν δημι-
ουργήθηκαν πρόσφατα. Τέτοια με-
γάλα μεγέθη δεν δημιουργούνται
μέσα σε λίγα χρόνια και σε ομαλές
αγορές. Τα περισσότερα δημιουρ-
γήθηκαν κατά την κρίση του 2013
και λίγα είχαν μείνει και από πα-
λαιότερα. Πάντως, η εμπειρία έχει
δείξει ότι στις περισσότερες περι-
πτώσεις, αν οι εποπτικές αρχές δεν
επέβαλλαν, λόγω ανάγκης άμεσης
εξυγίανσης, την πώληση των δα-
νείων αυτών και επέτρεπαν στις
τράπεζες να διαχειριστούν τα κόκ-
κινά τους δάνεια από μόνες τους
χωρίς πίεση, οι τράπεζες θα είχαν
τελικά μεγαλύτερο όφελος.

Με τη σημερινή μεγάλη πειθαρ-
χία στα κριτήρια δανειοδότησης
και την ενισχυμένη εποπτεία από
τη ΕΚΤ και την ΚΤΚ, κρίνοντας από
την συμπεριφορά έως τώρα του
δανειακού χαρτοφυλακίου της Τ.Κ,
ο ρυθμός δημιουργίας νέων μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων είναι σχε-
δόν αμελητέος. Παρακολουθούμε
πολύ στενά τις εξελίξεις στον τομέα
αυτό και σίγουρα, όπως εξάλλου
κάναμε και σε άλλες δύσκολες συγ-
κυρίες, είμαστε έτοιμοι να βοηθή-
σουμε όσους έχουμε διαλέξει να
είναι πελάτες μας να ανταπεξέλθουν
σε όσα προβλήματα τυχόν τους
προκύψουν από το αυξημένο κό-
στος χρήματος για το οποίο δεν
φέρουν καμία ευθύνη. Πιστεύω ότι
ο σημαντικότερος παράγοντας που
μπορεί να επηρεάσει την ποιότητα
των χαρτοφυλακίων των τραπεζών
θα είναι η διάρκεια της περιόδου
των υψηλών επιτοκίων και λιγότερο
το κατά πόσο θα αυξηθούν.

Η Τράπεζα Κύπρου πέρασε σε νέα εποχή
Τ. Αράπογλου: Σημαντικότερη η διάρκεια της περιόδου των υψηλών επιτοκίων και λιγότερο το κατά πόσο θα αυξηθούν

–Συμπληρώνετε 4 χρόνια στην
προεδρία της Τράπεζας Κύ-
πρου. Ποια ήταν η μεγαλύτερη
πρόκληση και πώς αποτιμάτε
την περίοδο αυτή;

–Οι έχοντες την ευθύνη της
τράπεζας την περίοδο 2015-2019
κατάφεραν παρά τις τεράστιες
δυσκολίες να την κρατήσουν με
κάθε μέσο εν ζωή. Τεράστια η
προσφορά τους. Η μεγαλύτερη
πρόκληση για εμένα και το σύ-
νολο του Δ.Σ., ήταν η μετέπειτα
ριζική αναδόμηση και εξυγίανσή
της μέσα σε ένα περιβάλλον σχε-
δόν αποπνικτικής παρακολού-
θησης και ελέγχου από τις επο-
πτικές αρχές. Σήμερα η τράπεζα
αναβαθμίζεται συνεχώς από τους
οίκους αξιολόγησης και την ΕΚΤ
και έχει επιστρέψει σε διατηρή-

σιμη κερδοφορία, αυξάνοντας
ραγδαία την αξία της στην αγορά
και εκπέμποντας εμπιστοσύνη.
Καταφέραμε όλα αυτά χωρίς να
χρειαστεί να επιβαρύνουμε τους
μετόχους μας με νέα αύξηση κε-
φαλαίου. Αυτό απαίτησε εκ βά-
θρων αναθεώρηση κανόνων εται-
ρικής διακυβέρνησης, πειθαρχη-
μένης διαχείρισης κινδύνων και
κάθε μορφής λειτουργίας της τρά-
πεζας, καθώς και αυξημένης συ-
νεργασίας με τις εποπτικές αρχές
και τους μετόχους μας. Ενδεικτικά,
σήμερα πλέον με ποσοστό μη
εξυπηρετούμενων δανείων στο
4% (από 35% πριν από πολύ λίγα
χρόνια), με λόγο κόστους/εξόδων
χαμηλότερο του 47%, (από άνω
του 70%), απόδοση στα κεφαλαία
πάνω από 11% υπερ-επάρκεια

εποπτικών κεφαλαίων και υπερ-
βάλλουσα ρευστότητα, έχουμε
περάσει σε μια νέα εποχή, χωρίς
αυτό να σημαίνει ότι δεν έχουμε
περισσότερα να καταφέρουμε.

Ήταν ένα πολύ σύνθετο εγ-
χείρημα στην επιτυχία του οποίου
συνέβαλλε καθοριστικά όλο το
προσωπικό της τράπεζας και για
αυτό το λόγο η δεύτερη μεγάλη
πρόκληση που είχαμε να αντιμε-
τωπίσουμε ήταν να καταφέρουμε
να έχουμε τη δυνατότητα, σε
αναγνώριση της προσπάθειας
αυτής, να ανταμείψουμε όσο πιο
ολοκληρωμένα μπορούμε τους
υπαλλήλους μας για τη μεγάλη
συμβολή τους στην επιτυχία αυτή.
Το 2023 θα είναι η χρονιά που
θα μπορέσουμε να κάνουμε και
αυτό.

Κλειδί σε όλα αυτά ήταν η επι-
τυχημένη μας επιλογή του Πα-
νίκου Νικολάου ως διευθύνοντος
συμβούλου και η εποικοδομητική
συνεργασία του με το Δ.Σ .για
τον σχεδιασμό, την εποπτεία και
την εκτέλεση ενός ιδιαίτερα απαι-
τητικού και σύνθετου επιχειρη-
σιακού σχεδίου αναδιάρθρωσης.

Αντιλαμβάνεστε όμως πως η
επιτυχής αναδιάρθρωση της τρά-
πεζας δεν ήταν αυτοσκοπός. Η
μεγαλύτερη «τελικά» πρόκλησή
μας ήταν να επαναφέρουμε την
τράπεζα σε υγιή και διατηρήσιμη
κερδοφορία και ελπίζουμε σύν-
τομα να μας επιτραπεί από τις
εποπτικές αρχές να ανταμείψουμε
τους μετόχους μας και παράλληλα
να συνεχίσουμε να στηρίζουμε
την κυπριακή οικονομία.

Τέσσερα χρόνια στο πηδάλιο και οι μεγάλες προκλήσεις

Σίγουρα η τράπεζα δεν είναι προς πώληση, αλλά το Δ.Σ. έχει υποχρέωση να αξιολογεί κάθε προσφορά και να απο-
φασίζει κάθε φορά με γνώμονα το συμφέρον των μετόχων της, αναφέρει ο πρόεδρος του Δ.Σ. της Τράπεζας Κύπρου.

Να αναβαθμίσουμε
την ποιότητα 
ανθρώπινης
επαφής με πελάτες
–Πώς βλέπετε τον τραπεζικό το-
μέα της Κύπρου σε 10 χρόνια
από τώρα; Οι εταιρείες fintech
και οι ψηφιακές τράπεζες είναι
άμεσοι ανταγωνιστές σας;
–Οι εξελίξεις στον τραπεζικό
τομέα, όπως και σε όλους
σχεδόν τους τομείς παγκο-
σμίως είναι τεράστιες, γίνον-
ται με απίστευτα μεγάλη τα-
χύτητα και με αποκλειστικό
καταλύτη την ψηφιακή τεχνο-
λογία. Όλες οι διαδικασίες αλ-
λάζουν και μαζί με αυτές αλ-
λάζουν και οι ανάγκες για δια-
φορετική εξειδίκευση/εκπαί-
δευση των υπαλλήλων μας.
Αυτό που δεν αλλάζει είναι η
ανάγκη μέσα σε αυτή την τε-
χνολογική επανάσταση, να
βρούμε τρόπο να διατηρήσου-
με και να αναβαθμίσουμε την
ποιότητα ανθρώπινης επαφής
και συνεργασίας με τους πε-
λάτες- να αναβαθμίσουμε δη-
λαδή το λεγόμενο customer
experience.
Είναι αυτό ακριβώς που, του-
λάχιστον ακόμα, δεν προσφέ-
ρουν οι μονοδιάστατες fintech
και οι ψηφιακές τράπεζες, οι
περισσότερες από τις οποίες
ακόμα δεν έχουν επιδείξει
κερδοφορία και δεν μπορούν
να προσφέρουν ολοκληρωμέ-
νες υπηρεσίες στους πελάτες.
Μέσα σε αυτό το περιβάλλον,
δεν μπορεί να προβλέψει κά-
νεις πώς θα είναι ο τραπεζικός
χώρος στην Κύπρο σε 10 χρό-
νια. Σίγουρα πάντως μέχρι τό-
τε ο τομέας θα μετατραπεί πε-
ρισσότερο σε τομέα τεχνολο-
γίας παγκοσμίως και μάλλον
θα δυσκολευθεί να διατηρή-
σει τα σημερινά στενά γεω-
γραφικά του σύνορα.

<<<<<<

Όσον αφορά στις φή-
μες για τυχόν ενδιαφέ-
ρον από την Εθνική 
Τράπεζα και την Alpha
Bank, μπορώ να σας
διαβεβαιώσω ότι δεν
αληθεύουν.
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Το τέλος εποχής και η νέα σελίδα στην ΚΕΑΝ
Οι επιτυχίες, τα σημεία καμπής στην ιστορία του ομίλου και η επόμενη μέρα μετά τη συμφωνία πώλησης 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η συμφωνία πώλησης του ομίλου
ΚΕΑΝ στην εταιρεία bbf (build bet-
ter future) είναι από τις πρώτες
συμφωνίες της χρονιάς και αδιαμ-
φισβήτητα, και από τα πιο δυνατά
για το κυπριακό επιχειρείν, όχι
μόνο για τα μέρη που το απαρτί-
ζουν, αλλά και για τις προοπτικές
και τα νέα δεδομένα που δημιουρ-
γεί στην ανάπτυξη της εταιρείας
αναψυκτικών. Πέραν τούτου, η
συμφωνία, ανοίγει παράλληλα τον
δρόμο για αξιοποίηση του υφιστά-
μενου τεμαχίου στο οποίο δραστη-
ριοποιείται αυτή τη στιγμή. Στο
ίδιο τεμάχιο, όπως πληροφορείται
η «Κ», θα παραμείνουν οι εγκατα-
στάσεις, ωστόσο η εταιρεία θα συ-
νεχίσει την παραγωγή της σε άλλο
σημείο στη Λεμεσό, διατηρώντας
παράλληλα το υφιστάμενο της προ-
σωπικό. «Το μόνο που αλλάζει είναι
η μετοχική δομή της» τονίζει μι-
λώντας στην «Κ» ο director του
ομίλου Κρις Μαρκίδης. Το σίγουρο
πάντως είναι ότι μέσα σε 74 χρόνια
παρουσίας, πολλά έχουν αλλάξει

για την εταιρεία. Με αφορμή τη
συμφωνία πώλησης, επιχειρήσαμε,
με τη βοήθεια του κυρίου Μαρκίδη,
να καταγράψουμε την πορεία της
στο πέρασμα των χρόνων, καθώς
και τα σημεία αναφοράς που έκα-
ναν την ΚΕΑ του 1949, την ΚΕΑΝ
του 2023, μία από τις μεγαλύτερες
κυπριακές εταιρείες. 

Ενας νεαρός χημικός
Όλα ξεκίνησαν το 1949. Τότε,

ένας νεαρός χημικός, ο Τάκης Χρι-
στοδούλου, θέλησε να αξιοποιήσει
την εξειδικευμένη γνώση του στον
τομέα της επεξεργασίας των φρού-
των, ιδρύοντας την Κυπριακή Εται-
ρεία Αναψυκτικών (ΚΕΑ). Ξεκίνησε
έτσι να αξιοποιεί τους χυμούς και
τα φυσικά συστατικά που προκύ-
πτουν από τη διαδικασία χυμο-
ποίησης φρέσκων εσπεριδοειδών.
Τα πρώτα ποτά που παρασκευά-
στηκαν το 1949 ήταν τα σκουός
(πορτοκάλι, λεμόνι, αμύγδαλο και
βύσσινο) με υψηλή περιεκτικότητα
σε ζάχαρη, που συντηρούσε τα
προϊόντα και τα έκαναν ιδιαίτερα
δημοφιλή στο κοινό. Βασικά υλικά
ήταν τα αρωματικά βότανα της
κυπριακής υπαίθρου και οι ώριμες
ποικιλίες των εσπεριδοειδών του
νησιού. Δύο χρόνια αργότερα, η
εταιρεία άλλαξε ελαφρώς το όνομά
της σε ΚΕΑΝ. Από τότε μέχρι σή-
μερα, έχουν περάσει επτά δεκαε-
τίες μέσα από τις οποίες η εταιρεία
εξελίχθηκε, σε αυτό που γνωρί-
ζουμε σήμερα και σε ένα brand
name, το οποίο κατέχει ηγετική
θέση στην κυπριακή αγορά.

Σταθμοί στην πορεία
Πολλά τα σημεία αναφοράς

στην πολυετή πορεία του Ομίλου.

Ξεκινώντας από το 1956, όταν ολο-
κληρώθηκε το εργοστάσιο της
εταιρείας, το οποίο και λειτουργεί
μέχρι σήμερα. Το 1959 άρχισε η
εμφιάλωση της Pepsi Cola στις εγ-
καταστάσεις του εργοστασίου. Η
συνεργασία της είχε κάτω από την
ομπρέλα της τα προϊόντα των δύο
εμπορικών σημάτων μέχρι το 1972.
Η εταιρεία έχασε τις περισσότερες
καλλιέργειες εσπεριδοειδών λόγω
της τουρκικής εισβολής το 1974. 

Σημείο καμπής για την εταιρεία
και την ενίσχυση των εμπορικών
δραστηριοτήτων της, ήταν όπως
περιγράφει ο κ. Μαρκίδης, η αγορά
νέας τεχνολογίας ασηπτικής συ-
σκευασίας Tetra Pak για την πα-
ραγωγή φυσικών χυμών και φρου-
τοποτών σε κουτιά του ενός λί-
τρου και 250 ml που μπήκαν για

πρώτη φορά στην κυπριακή αγο-
ρά. Λίγα χρόνια αργότερα, το 1986,
υπεγράφη συμφωνία με την εται-
ρεία N.J.Nichols, για την παρα-
γωγή και διανομή στην Κύπρο
των προϊόντων VIMTO, ενώ έγινε
αντικατάσταση των γυάλινων
μπουκαλιών εμφιάλωσης αναψυ-
κτικών και σκουός με πλαστικά
μπουκάλια. Σταθμός στην πορεία
της εταιρείας ήταν και το πιο πρό-
σφατο 2015, όταν η εταιρεία πα-
ρουσίασε για πρώτη φορά στην
κυπριακή αγορά και σε άλλες αγο-
ρές, αεριούχες λεμονάδες, πορ-
τοκαλάδες και σκουός με στέβια
(0% θερμίδες). 

Η ΚΕΑΝ σήμερα
Στις επτά δεκαετίες ζωής η

ΚΕΑΝ εξελίχθηκε από μια τοπική

εταιρεία αναψυκτικών και χυμών
σε έναν δυναμικό Όμιλο που δρα-
στηριοποιείται σε διαφόρους τομείς
της αγοράς τροφίμων και ποτών,
εξυπηρετώντας τη λιανική και τη
χονδρική αγορά αλλά και τον τομέα
εστίασης. Τα τοπικά προϊόντα
KEAN που παράγονται στο εργο-
στάσιό της στη Λεμεσό διανέμονται
σε περισσότερες από 50 χώρες σε
όλο τον κόσμο. Το εργοστάσιο στη
Λεμεσό που αποτελεί μία από τις
μεγαλύτερες μεταποιητικές μονά-
δες του νησιού, αγοράζει και χυ-
μοποιεί γύρω στους 18.000 τόνους
κυπριακών εσπεριδοειδών. Η ΚΕΑΝ
κατέχει το 31% της κυπριακής αγο-
ράς στον τομέα των χυμών και το
70% στα σκουός, ενώ η ΚΕΑΝΙΤΑ
θεωρείται το πιο επιτυχημένο φρου-
τοποτό με 75% της αγοράς του παι-

δικού ποτού. Ο εξαγωγικός προ-
σανατολισμός ήταν και είναι τόσο
σημαντικός, όσο και οι πωλήσεις
στην εισαγωγική αγορά όπως ανα-
φέρει ο κ. Μαρκίδης, με την εξα-
γωγική δραστηριότητα (σε 50 χώ-
ρες) να καλύπτει το 25% των πω-
λήσεων της εταιρείας. Ο Όμιλος
εργοδοτεί 200 άτομα και έχει ετήσιο
τζίρο γύρω στα 40 εκατ. ευρώ. Οι
εξαγωγές αποτελούνται από προ-
ϊόντα εγχώριας παραγωγής όπως
χυμούς, συμπυκνώματα χυμών,
βάσεις για προϊόντα από χυμούς,
αιθέρια έλαια, αναψυκτικά και
σκουός. Επιπλέον, ο Όμιλος βρί-
σκεται ανάμεσα στους μεγαλύτε-
ρους εισαγωγείς γνωστών, υψηλής
ποιότητας προϊόντων όπως Heinz,
Kraft, HP, L&P, Amoy, ΚΡΙ-ΚΡΙ, Vi-
talia, Farleys, Calvo, Όλυμπος,

Αγρόκηπος Χαλβατζή, Berlys, Eu-
rofrits, Viciunai Group κ.ά.

Η επόμενη μέρα
Πλέον με την εξαγορά της εται-

ρείας από την bbf (build better fu-
ture), σηματοδοτείται η δυναμική
της παρουσία στο παρόν και προ-
διαγράφεται η δυναμική της πορεία
στο μέλλον, περιγράφει ο κ. Κρις
Μαρκίδης, επισημαίνοντας ότι η
νέα πορεία θα στηριχθεί στις δια-
χρονικές αξίες της εταιρείας, που
συνέβαλαν στη μακροχρόνια πο-
ρεία της μέχρι σήμερα. Τονίζει εμ-
φαντικά ότι πέραν της πώλησης
των μετόχων της εταιρείας, τίποτα
άλλο δεν αλλάζει και όλες οι θέσεις
εργασίας είναι εξασφαλισμένες
και με τη νέα μετοχική δομή. «Σαν
ΚEAN θα συνεχίσουμε να ανα-
πτυσσόμαστε ανάλογα με τις απαι-
τήσεις και τις ανάγκες της αγοράς.
Θα συνεχίσουμε να προσφέρουμε
τα προϊόντα που αγαπήθηκαν από
γενιές και γενιές Κυπρίων πάντα
με την κορυφαία ποιότητα που τα
καθιστούν πρώτα στις προτιμήσεις
του κοινού και αναπόσπαστο κομ-
μάτι της καθημερινότητας και της
κουλτούρας μας. Ταυτόχρονα θα
συνεχίσουμε να προσφέρουμε ως
εταιρεία στη χώρα και στην κοι-
νωνία με αφοσίωση, πίστη και αγά-
πη, όπως κάνουμε όλα αυτά τα 74
χρόνια ύπαρξής μας» αναφέρει χα-
ρακτηριστικά. 

Σχέση με την κοινωνία
«Η ΚΕΑΝ δεν είναι απλά “μία

από τις μεγαλύτερες εταιρείες στην
Κύπρο”, αλλά είναι αναπόσπαστο
κομμάτι της σύγχρονης ιστορίας
του νησιού, ενεργό μέλος της το-
πικής οικονομίας και απόλυτα ταυ-
τισμένη με την κυπριακή παρά-
δοση» υπογραμμίζει ο κ. Μαρκίδης
και αναφέρεται στους πέντε πυ-
λώνες της εταιρείας, στο πλαίσιο
του προγράμματος Εταιρικής Κοι-
νωνικής Ευθύνης. Πρώτος πυλώ-
νας, η ελάχιστη σπατάλη πόρων.
Σύμφωνα με την εταιρεία, ό,τι απο-
μένει από το φρούτο χρησιμοποι-
είται σαν ζωοτροφή από φάρμες
και σαν λίπασμα από τους γεωρ-
γούς. Στους πυλώνες της εταιρείας
και η πράσινη επιχείρηση, που
αφορά τη μείωση στο ελάχιστο
της βιομηχανικής επιβάρυνσής
της στο περιβάλλον. Παράλληλα,
προωθεί την περιβαλλοντική ευαι-
σθητοποίηση μέσα από ειδικά προ-
γράμματα. Με στόχο τη νέα γενιά,
έχει δημιουργήσει το Εco-δρόμιο
στο εργοστάσιό της, το οποίο φι-
λοξενεί παιδιά σχολικής ηλικίας
για διασκεδαστικές αλλά και εκ-
παιδευτικές περιπλανήσεις. Τρίτος
πυλώνας η κοινωνική δράση μέσω
της προσφοράς σε φιλανθρωπικές
εκδηλώσεις και στήριξη οργανώ-
σεων αλλά και πιο μεμονωμένων
περιπτώσεων. Τέταρτος πυλώνας,
είναι η στήριξη της τοπικής οικο-
νομίας, με συνεργασίες με άλλες
κυπριακές εταιρείες, τοπικούς προ-
μηθευτές, βιοτέχνες και επαγγελ-
ματίες καθώς και εσπεριδοκαλ-
λιεργητές της χώρας. Στις προτε-
ραιότητες της εταιρείας και η προ-
σφορά προϊόντων υψηλής ποιότη-
τας, πλούσια σε θρεπτικές αξίες
η ενθάρρυνση ενός υγιεινού τρό-
που ζωής. 

Από το 1949 μέχρι σήμερα, το ύφος και
το μήνυμα των διαφημίσεων της ΚΕΑΝ
έχει αλλάξει άρδην, στο πλαίσιο και του
ύφους του μάρκετινγκ της κάθε εποχής. 

<<<<<<<

Ο όμιλος ΚΕΑΝ 
σήμερα εργοδοτεί 
200 άτομα και έχει 
ετήσιο τζίρο γύρω 
στα 40 εκατ. ευρώ. Η ΚΕΑΝ είναι αναπόσπαστο κομμάτι της σύγχρονης ιστορίας του νησιού, αναφέρει ο director του Ομίλου Κρις Μαρκίδης.

Το εργοστάσιο της εταιρείας, το οποίο ολοκληρώθηκε το 1956, και
λειτουργεί μέχρι σήμερα.

Η ΚΕΑΝ κατέχει το 31% της αγοράς στον τομέα των χυμών και το 70% στα
σκουός, ενώ η ΚΕΑΝΙΤΑ κατέχει το 75% της αγοράς του παιδικού ποτού.
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Τα δάνεια του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης συνεχίζουν την ανοδική 
τους πορεία, με τις μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις να συμμετέ-
χουν πλέον σε ποσοστό 22,5% 
στον προϋπολογισμό των επεν-
δυτικών προτάσεων, που έχουν 
υποβληθεί στις τράπεζες.

Σύμφωνα με στοιχεία που 
έδωσε στη δημοσιότητα το 
υπουργείο Οικονομικών, 381 
επενδυτικά σχέδια, συνολι-
κού προϋπολογισμού 12,12 
δισ. ευρώ, έχουν υποβληθεί 
μέχρι στιγμής στο δανειακό 
σκέλος του Ταμείου που θεω-
ρείται από τους αρμόδιους κυ-
βερνητικούς παράγοντες ως το 
πιο επιτυχημένο κομμάτι του.

Από τα 12,12 δισ. ευρώ του 
συνολικού προϋπολογισμού 
των προτάσεων, τα 5,02 δισ. 
ευρώ αντιστοιχούν σε δάνεια 
του Ταμείου, τα 4,03 δισ. ευρώ 
είναι τα κεφάλαια των τραπε-
ζών και 3,07 δισ. ευρώ είναι η 
ίδια συμμετοχή των επενδυ-
τών, σύμφωνα με στοιχεία έως 
το τέλος Μαρτίου.

Ηδη έχουν υπογραφεί 106 
δανειακές συμβάσεις, συνολι-
κού προϋπολογισμού 5,2 δισ. 
ευρώ, εκ των οποίων 2,1 δισ. 
ευρώ είναι δάνεια του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης, 1,8 δισ. ευρώ 
είναι κεφάλαια των τραπεζών 
και 1,3 δισ. ευρώ είναι τα ίδια 
κεφάλαια των τραπεζών. 

Το μεσοσταθμικό επιτό-
κιο γι’ αυτές τις 106 δανεια-
κές συμβάσεις, σύμφωνα με 
τα στοιχεία του υπουργείου 
Οικονομικών, είναι 1,8% και 

η μέση διάρκεια αποπληρωμής 
των δανείων είναι 12 χρόνια.

Σημειώνεται ότι το επιτό-
κιο του Ταμείου Ανάκαμψης 
είναι πιο ευνοϊκό για τις μικρό-
τερες επιχειρήσεις. Συγκεκρι-
μένα, για τις πολύ μικρές και 
μικρές επιχειρήσεις είναι στα-
θερό 0,35% και για τις μεσαί-
ες και μεγάλες είναι 1%. Ετσι, 

μαζί με το τραπεζικό επιτόκιο, 
το μεσοσταθμικό διαμορφώνε-
ται κι αυτό σε ικανοποιητικό 
επίπεδο, στο 1,8% μέχρι στιγ-
μής. Κάτι που εκτιμάται από 
τις επιχειρήσεις, καθώς το κό-
στος δανεισμού ακολουθεί δι-
εθνώς αλματώδη αύξηση. Επί-
σης, συστατικό της επιτυχίας 
θεωρείται και η σχετικά απλή 
και σύντομη διαδικασία που 
προβλέπεται για την εκταμί-
ευση του δανείου.

Σύμφωνα με την ανακοί-
νωση, τα επενδυτικά σχέδια 
που εξετάζονται ή και εγκρί-
θηκαν αφορούν τη βιομηχα-
νία, το λιανικό εμπόριο, την 
ενέργεια και τις Ανανεώσιμες 
Πηγές, τις τηλεπικοινωνίες, 

τον τουρισμό και τις υπηρεσί-
ες. «Το δανειακό σκέλος του 
Ταμείου Ανάκαμψης», σχολί-
ασε ο αρμόδιος αναπληρωτής 
υπουργός Οικονομικών Θεό-
δωρος Σκυλακάκης, «είναι το 
μεγαλύτερο χρηματοδοτικό 
εργαλείο που είχε πότε η χώ-
ρα μας. Και έχει μπει δυναμικά 
στα “ραντάρ” των επενδυτών, 
κυρίως χάρη στους ευνοϊκούς 
όρους χορήγησης δανείων, σε 
μια χρονική συγκυρία που τα 
επιτόκια αυξάνονται ραγδαία 
διεθνώς».

Σε ό,τι αφορά το σκέλος των 
επιδοτήσεων του Ταμείου Ανά-
καμψης, έχουν εκταμιευθεί 3,2 
δισ. ευρώ από το Πρόγραμμα 
∆ημοσίων Επενδύσεων. 

Επιπλέον, σύμφωνα με πρό-
σφατη ανακοίνωση του υπουρ-
γείου Οικονομικών, βρίσκονται 
σε εξέλιξη 267 διαγωνισμοί, 
συνολικής δαπάνης 3,37 δισ. 
ευρώ.

Συνολικά, για δάνεια και 
επιχορηγήσεις, η Ελλάδα έχει 
εκταμιεύσει μέχρι στιγμής 11 
δισ. ευρώ από το Ταμείο Ανά-
καμψης και σχεδιάζει να υπο-
βάλει αίτημα για την τρίτη δό-
ση, ύψους 1,7 δισ. ευρώ, έως 
το τέλος του μηνός. Εφόσον 
εκταμιευθεί και η δόση αυτή, 
θα έχει απορροφήσει το 40% 
των πόρων που δικαιούται, 
31,16 δισ. ευρώ. Ακόμα, την 
περασμένη εβδομάδα υπέβα-
λε και αίτημα για δάνειο των 
5 δισ. ευρώ, στο πλαίσιο του 
REPower EU. Από το ίδιο πρό-
γραμμα, η Ελλάδα θα πάρει επί-
σης σχεδόν 800 εκατ. ευρώ επι-
χορηγήσεις.

Σύμφωνα με το υπουργείο Οικονομικών, 381 επενδυτικά σχέδια έχουν 
υποβληθεί μέχρι στιγμής στο δανειακό σκέλος του Ταμείου Ανάκαμψης.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Αμελητέος θα είναι ο αντίκτυπος 
για τις ελληνικές τράπεζες από το 
«πάγωμα» του επιτοκίου βάσης 
για στεγαστικά δάνεια κυμαινό-
μενου επιτοκίου, εκτιμά η Axia 
Ventures, ενώ παράλληλα βλέπει 
ότι αυτή η πρωτοβουλία θα απο-
φέρει και οφέλη για τον κλάδο.

Αν και δεν είναι διαθέσιμες 
όλες οι λεπτομέρειες, όπως ση-
μειώνει η Axia, η πιθανή πρό-
ταση θα επιδιώξει την επιβολή 
ενός ανώτατου ορίου στα επιτό-
κια των στεγαστικών δανείων, με 
βάση το Euribor ενός και τριών 
μηνών, ή το βασικό επιτόκιο της 
ΕΚΤ, χρησιμοποιώντας το επίπε-
δο της 31ης Μαρτίου 2023 ως επι-
τόκιο αναφοράς, για μια αρχική 
περίοδο 12 μηνών. Η μερίδα του 
λέοντος των στεγαστικών δανεί-
ων στην Ελλάδα είναι με κυμαι-
νόμενο επιτόκιο, όπως υπενθυμί-
ζει, γεγονός που υποδηλώνει ότι 
τα υπόλοιπα των στεγαστικών 
δανείων που περιλαμβάνονται σε 
αυτή τη ρύθμιση θα είναι περί-
που 24 δισ. ευρώ (εξαιρουμένων 
των σχετικών NPE).

Υπάρχουν δύο βασικές παρα-
δοχές που θα καθορίσουν πόση 
από τη θεωρητική αύξηση των 
καθαρών επιτοκιακών εσόδων 
θα χάσουν οι τέσσερις συστη-
μικές τράπεζες λόγω αυτής της 
ρύθμισης, όπως επισημαίνει: α) 
Το ανώτατο επιτόκιο, το οποίο 
η Axia θέτει στο 2,9% (χρησι-
μοποιώντας το κλείσιμο του 
Euribor ενός μηνός της 31ης 
Μαρτίου 2023 ως σημείο ανα-
φοράς), και β) το τελικό επιτόκιο 
διευκόλυνσης αποδοχής κατα-
θέσεων της ΕΚΤ, το οποίο τοπο-
θετεί στο 3,5% (υποθέτοντας ότι 
θα αυξηθεί κατά 50 μ.β. περαι-
τέρω σε σχέση με τα τρέχοντα 
επίπεδα).

Με βάση αυτές τις παραδοχές, 
οι θεωρητικές απώλειες επιτοκι-
ακών εσόδων για τις τράπεζες θα 
μπορούσαν να ανέλθουν σε 146 
εκατ. ευρώ (από 31 έως 41 εκατ. 
ευρώ ανά τράπεζα) ή 2,2% του 
φετινού στόχου τους για τα επι-
τοκιακά έσοδα.

«Κατά την άποψή μας, αυτός 
ο αντίκτυπος είναι αμελητέος, 
αλλά πρέπει επίσης να τονίσου-
με ότι αυτά τα επιπλέον καθα-
ρά επιτοκιακά έσοδα δεν είχαν 
προϋπολογιστεί στους στόχους 
του 2023 των τραπεζών, καθώς 
και οι τέσσερις συστημικές υπο-

θέτουν επιτόκιο διευκόλυνσης 
αποδοχής καταθέσεων στο 2,5% 
(δηλαδή κάτω από το ανώτατο 
επίπεδο)», υπογραμμίζει η Axia. 
Συνεπώς, οι στόχοι των τραπε-
ζών θα επιτευχθούν και μάλιστα 
αναμένεται να ξεπεραστούν κα-
θώς άλλα δάνεια, συμπεριλαμ-
βανομένων των επιχειρηματι-
κών, δεν θα έχουν ανώτατο όριο, 
όπως προσθέτει.

Η νέα αυτή πρωτοβουλία θα 
έχει και άλλα οφέλη, αφού: (α) 
Καταδεικνύει την αυξανόμενη 
κοινωνική ευαισθητοποίηση των  
τραπεζών και (β) αμβλύνει τυχόν 
ανησυχίες σχετικά με την ποιό-
τητα του ενεργητικού των στεγα-
στικών δανείων, μειώνοντας τη 
μηνιαία επιβάρυνση των επιτο-
κίων σε μια περίοδο μείωσης του 
διαθέσιμου εισοδήματος. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Μικρός ο αντίκτυπος
για τις τράπεζες από 
το «πάγωμα» επιτοκίων

Αιτήσεις στο Ταμείο Ανάκαμψης
για επενδυτικά σχέδια 12,1 δισ.
Εχουν υπογραφεί 106 δανειακές συμβάσεις προϋπολογισμού 5,2 δισ. ευρώ

Η Axia Ventures βλέπει 
ότι αυτή η πρωτοβου-
λία θα αποφέρει και 
οφέλη για τον κλάδο.

Το μεσοσταθμικό επι-
τόκιο διαμορφώνεται 
στο 1,8% και η μέση 
διάρκεια του δανείου 
στα 12 έτη.
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Η Διεύθυνση της K. Treppides & Co Ltd πι-
στή στην δέσμευσή της για οργανική
ανάπτυξη μέσω της δημιουργίας ηγετι-
κών προσωπικοτήτων που προέρχονται
από την ανάπτυξη μελών του δικού της
ανθρωπίνου δυναμικού τα οποία έχουν
την αριστεία όσο αφορά την γνώση και
τον τρόπο παροχής εξειδικευμένων
υπηρεσιών, είναι στην ευχάριστη θέση
να ανακοινώσει το διορισμό Ανώτερων
Διευθυντών στο Διευθυντικό Συμβούλιο
με ισχύ από την 1ηΑπριλίου 2023. 

Ο Νικόλας Κλαππής
διορίζεται ως Ανώτερος 
Διευθυντής, Μέλος του 

Διευθυντικού Συμβουλίου

Ο Νικόλας Κλαππής διορίζε-
ται ως Ανώτερος Διευθυν-
τής στο Τμήμα Παροχής
Ελεγκτικών Υπηρεσιών
της K. Treppides & Co Ltd.
Εντάχθηκε στην K. Trep-
pides & Co Ltd το 2013
και κατά τη διάρκεια της
10χρονης εμπειρίας του
πέρασε από όλα τα επί-
πεδα θέσεων του τμή-
ματος Παροχής Ελεγκτι-
κών Υπηρεσιών.  
Διαθέτει εκτεταμένη
γνώση και πρακτική εμ-
πειρία στον έλεγχο Οι-
κονομικών Καταστάσε-
ων πολυεθνικών και
διεθνών εταιρειών και
στην εφαρμογή των Διε-
θνώνΠροτύπων Χρημα-
τοοικονομικής Αναφοράς

(ΔΠΧΑ).
Ο Νικόλας Κλαππής είναι κά-
τοχος πτυχίου BA (Hons) στη
Λογιστική και τα Χρηματοοικο-

νομικά από το Πανεπιστήμιο της Δυτικής
Αγγλίας στο Μπρίστολ, Ηνωμένο Βασί-
λειο. Είναι μέλος του Institute of Charte-
red Accountants in England and Wales
(ACA) και μέλος του Συνδέσμου Εγκεκρι-
μένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ).

Ο Χρίστος Χρυσοστόμου
διορίζεται ως Ανώτερος 
Διευθυντής, Μέλος του 
Διευθυντικού Συμβουλίου

Ο Χρίστος Χρυσοστόμου διορίζεται Ανώ-
τερος Διευθυντής στο νεοσύστατο Τμήμα
Οικονομικής και Φορολογικής Συμμόρ-
φωσης της K. Treppides & Co Ltd.
Ο Χρίστος Χρυσοστόμου εντάχθηκε στην
K. Treppides & Co Ltd τον Σεπτέμβριο του
2021 αφού απέκτησε περισσότερα από 8
χρόνια εμπειρίας ως φοροτεχνικός σύμ-
βουλος σε μια έγκριτη εταιρεία και 2
χρόνια ως εσωτερικός φορολογικός δι-
ευθυντής σε πολυεθνική εταιρεία Πε-
τρελαίου και Φυσικού Αερίου. Είναι έμ-
πειρος και εξειδικευμένος επαγγελμα-
τίας με εξειδίκευση στηνφορολογική
νομοθεσία (άμεση και έμμεση), σε συμ-
βουλευτικές υπηρεσίες (συμπεριλαμβα-
νομένου του DAC6) και υπηρεσίες εκκα-
θάρισης εταιρειών. Προσφέρει υπηρε-
σίες φορολογικής συμμόρφωσης και
συμβουλευτικές υπηρεσίες, καθώς και
υπηρεσίες χρηματοοικονομικής αναφο-
ράς και ΦΠΑ σε ένα ποικίλο χαρτοφυλά-
κιο πελατών, το οποίο περιλαμβάνει πο-
λυεθνικές και διεθνής εταιρείες που
δραστηριοποιούνται σε χρηματοοικονο-
μικές υπηρεσίες, ακίνητα, πετρέλαιο και
φυσικό αέριο και τεχνολογία. Έχει συμ-
μετάσχει ενεργά, μεταξύ άλλων, σε θέ-
ματα φορολογικής συμμόρφωσης και
υποβολής εκθέσεων για πολλούς διε-
θνείς ομίλους εταιρειών, καθώς και σε
έργα φορολογικής δέουσας επιμέλειας

σε ελέγχους και φορολογικούς ελέγ-
χους. Ειδικεύεται στις εργασίες φορολο-
γικής συμμόρφωσης, ιδιαίτερα στον εν-
τοπισμό και την αξιολόγηση των φορολο-
γικών κίνδυνων και στην παροχή συμ-
βουλών βελτιστοποίησης φορολογίας.
Ο Χρίστος Χρυσοστόμου είναι κάτοχος
πτυχίου Οικονομικών από το Πανεπιστή-
μιο Κύπρου. Είναι μέλος του Institute of
Chartered Accountants in England and
Wales (ACA) και μέλος του Συνδέσμου
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ).

Η K. Treppides & Co Ltd, είναι η μεγαλύτε-
ρη ανεξάρτητη συμβουλευτική εταιρεία
στην Κύπρο, με εδραιωμένη διεθνή πα-
ρουσία και γραφεία στη Κύπρο, Με-
γάλη Βρετανία και τη Μάλτα. Η
Εταιρεία ξεκίνησε τις εργασίες
της το 1985 και σήμερα το ερ-
γατικό δυναμικό της K.Treppi-
des & Co Ltd, ανέρχεται
στους 200 επαγγελματίες.
Προσφέρει ένα πλήρες φά-
σμα συμβουλευτικών, φο-
ρολογικών, ελεγκτικών, και
λογιστικών υπηρεσιών σε
ομίλους, εταιρείες και επεν-
δυτές που δραστηριοποι-
ούνται σε διεθνή βάση, σε
διάφορους οικονομικούς
και επιχειρηματικούς το-
μείς. Η Εταιρεία έχει ένα
ιστορικό δεκαετιών στην
παροχή υπηρεσιών με μια
επίλεκτη ομάδα έμπει-
ρων στελεχών οι οποίοι
μπορούν να καθοδηγή-
σουν και να βοηθήσουν
επενδυτές και επιχειρή-
σεις κατά τη διάρκεια της
διαδικασίας εδραίωσης
και μετέπειτα επενδυτι-
κής δραστηριότητας στην
Κύπρο και διεθνώς.

Ανακοίνωση Διορισμού Ανώτερων Διευθυντών
στην K. Treppides & Co Ltd
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Σε επίπεδα που αναμένεται να 
σηματοδοτήσουν ιστορικό ρε-
κόρ προβλέπεται να διαμορφω-
θεί η τουριστική κίνηση κατά 
το Πάσχα, ξεπερνώντας ακόμη 
και τα προ πανδημίας επίπεδα. 
Η πληρότητα στα ξενοδοχεία 
που θα είναι ανοιχτά από τη 
Μεγάλη Εβδομάδα κινείται άνω 
του 90% και σε περιπτώσεις 
ακόμη και πλησίον του 100%, 
ανάλογα με τον προορισμό. 

Παράλληλα, η ακτοπλοϊκή κί-
νηση με βάση τις μέχρι στιγμής 
πωλήσεις εισιτηρίων δείχνει κα-
τακόρυφη αύξηση σε σχέση με 
το 2020 και πληρότητα πάνω 
από το 90% στα δρομολογημένα 
καράβια. Είναι ίσως χαρακτη-
ριστικό ότι η μεγαλύτερη ελλη-
νική ακτοπλοϊκή, Attica Group, 
έχει δρομολογήσει φέτος ένα 
επιπλέον πλοίο, δυναμικότη-
τας 1.700 επιβατών, προκειμέ-
νου να καλύψει τη ζήτηση για 
μεταφορές προς νησιωτικούς 
προορισμούς.

Την ίδια ώρα, σύμφωνα με τα 
στοιχεία του Ευρωπαϊκού Ορ-
γανισμού για την Ασφάλεια της 
Αεροναυτιλίας (Eurocontrol), 
o αριθμός των πτήσεων στην 
Ελλάδα τον Απρίλιο αναμένε-
ται αυξημένος κατά 10%-15% 
συγκριτικά με πέρυσι, περίοδος 
κατά την οποία είχε ήδη ξεπε-
ραστεί ο αριθμός των πτήσε-
ων του αντίστοιχου μήνα του 
2019, τελευταίου πριν από την 
πανδημία.

Στη φετινή αυξημένη αερο-
πορική δραστηριότητα στην 
Ελλάδα κατά το επόμενο δε-
καήμερο συμβάλλει σημαντι-
κά και η σύμπτωση του καθο-
λικού με το ορθόδοξο Πάσχα. 
Ειδικότερα, το καθολικό Πάσχα 
προηγείται ακριβώς μιας εβδο-
μάδας του ορθόδοξου, δημιουρ-
γώντας συνθήκες αυξημένης 
επιβατικής κίνησης τόσο από 
επαναπατριζόμενους για δια-
κοπές στη χώρα τους Ελληνες 

και βέβαια ξένους ταξιδιώτες, 
όσο και από Ελληνες που ταξι-
δεύουν στο εξωτερικό για τις 
διακοπές της περιόδου, διευ-
κρινίζουν πηγές της αεροπο-
ρικής βιομηχανίας. Ο αριθμός 
των προγραμματισμένων πτή-
σεων στον ∆ιεθνή Αερολιμένα 
Αθηνών είναι αυξημένος, ενώ 
στα 14 περιφερειακά αεροδρό-
μια από τη Μεγάλη Τετάρτη έως 

και τη ∆ευτέρα του Πάσχα ανα-
μένονται περίπου 1.190 αφίξεις 
αεροσκαφών. Παραμένει ωστό-
σο προς διευκρίνιση το εύρος 
της πληρότητας των δρομολο-
γημένων αεροσκαφών, σημειώ-
νουν οι ίδιες πηγές. Κύκλοι της 
Aegean μιλούν για ισχυρή δυνα-
μική που έγινε ορατή ήδη κατά 
το πρώτο τρίμηνο και η οποία 
στηρίζεται τώρα τόσο από τον 
συγχρονισμό του καθολικού με 
το ορθόδοξο Πάσχα όσο και από 
την ευρύτερη διάθεση των πο-
λιτών να ταξιδέψουν.

Eπιπλέον, η ακτοπλοϊκή σε-
ζόν ξεκινάει τώρα τόσο με τις 
εποχικές δρομολογήσεις όσο 
και με έκτακτες, προκειμένου 
να καλυφθεί η ζήτηση για μετα-
φορά επιβατών αλλά και φορτη-
γών που εφοδιάζουν τα νησιά. 

Σύμφωνα με την Attica Group, 
η κίνηση προς τις Κυκλάδες, 
που κλιμακώνεται με αναχω-
ρήσεις από τη Μεγάλη Τετάρτη 
έως και τη Μεγάλη Παρασκευή, 
δείχνει πληρότητα κοντά στο 
100%, ενώ δεν υπάρχουν διαθέ-
σιμες καμπίνες για τους πιο μα-
κρινούς προορισμούς όπως το 
Βόρειο Αιγαίο και τα δρομολό-
για προς τη Ρόδο. Η πληρότητα 
απλών θέσεων γι’ αυτούς τους 
πιο μακρινούς προορισμούς εί-
χε ήδη φτάσει από προχθές στο 
80%-90%. Σημειώνεται πως φέ-
τος τα πλοία ταξιδεύουν πλέον 
ελεύθερα από πρωτόκολλα πε-
ριορισμού του αριθμού των επι-
βατών που δύνανται να μεταφέ-
ρουν, τα οποία είχαν επιβληθεί 
κατά το μεγαλύτερο διάστημα 
της προηγούμενης τριετίας.

Ολοι οι παραδοσιακοί προορι-
σμοί της εορταστικής περιόδου 
του Πάσχα εμφανίζουν αυξημέ-
νο ρυθμό κρατήσεων, σύμφωνα 
με στοιχεία της Πανελλήνιας 
Ομοσπονδίας Ξενοδόχων. Μά-
λιστα, η ομοσπονδία κάνει λόγο 
για κλιμάκωση της πληρότητας 
των ξενοδοχείων καθώς πλησι-
άζει η Μεγάλη Εβδομάδα, που 
θα στηριχτεί και από τις κρα-
τήσεις της τελευταίας στιγμής, 
τόσο σε ορεινές και παράκτιες 
όσο και σε νησιωτικές περιοχές 
της χώρας. 

Η πληρότητα σύμφωνα με 
σχετική ανακοίνωση της ομο-
σπονδίας αναμένεται να κυ-

μανθεί από 70% έως 90% στα 
ανοιχτά ξενοδοχεία των περισ-
σότερων πασχαλινών προορι-
σμών και σε κάποιες περιπτώ-
σεις να αγγίξει και το 100%. 
∆ιευκρινίζεται, πάντως, πως 
δεν θα ανοίξουν όλα τα ξενο-
δοχεία και ειδικότερα ο αριθ-
μός των εποχικών επιχειρήσε-
ων που θα επανεκκινήσουν τη 
λειτουργία τους μέσα στη Μεγά-
λη Εβδομάδα παραμένει μικρός 
σε σύγκριση με το σύνολο των 
καταλυμάτων της χώρας. Εκτι-
μάται πως θα κινηθεί περίπου 
στο 30%, δηλαδή περίπου 3.000 
ξενοδοχεία. Στην Κρήτη, στο 
Νότιο Αιγαίο και στη Χαλκιδική, 

η πλειονότητα των ξενοδοχεια-
κών επιχειρήσεων αναμένεται 
να επαναλειτουργήσει μετά το 
Πάσχα και έως τις αρχές Μαΐου.

Στους περισσότερο δημοφι-
λείς προορισμούς από Μεγάλη 
Παρασκευή έως ∆ευτέρα του 
Πάσχα κατατάσσονται η Κέρκυ-
ρα, η Υδρα, η Πελοπόννησος, τα 
Ιωάννινα, η Πάτμος, τα Λουτρά 
Αιδηψού, η Καβάλα, η Θάσος, 
το Πήλιο, η Σαντορίνη (όπου 
σύμφωνα με την ομοσπονδία 
θα ανοίξει το 50% των ξενοδο-
χείων) και η Μύκονος.

«Η τουριστική κίνηση της 
πασχαλινής περιόδου επιστρέ-
φει στα κανονικά για την επο-

χή επίπεδα και είναι ένα πρώτο 
“ζέσταμα” για την καλοκαιρινή 
σεζόν του 2023 που θα ακολου-
θήσει. 

Η ροή κρατήσεων από σημα-
ντικές αγορές βρίσκεται σε προ 
COVID επίπεδα και αυτό σημαί-
νει ότι, εκτός απροόπτου, οδεύ-
ουμε προς μια καλή εκκίνηση 
τον Μάιο από πλευράς τουρι-
στικών αφίξεων και πληρότη-
τας. Είμαστε αισιόδοξοι πως φέ-
τος θα πιάσουμε τουλάχιστον τα 
νούμερα του 2019, που ήταν η 
καλύτερη χρονιά του ελληνικού 
τουρισμού», εκτιμά ο πρόεδρος 
της Πανελλήνιας Ομοσπονδίας 
Ξενοδόχων, Γρηγόρης Τάσιος. 

H ακτοπλοϊκή κίνηση με βάση τις μέχρι στιγμής πωλήσεις εισιτηρίων δείχνει κατακόρυφη αύξηση σε σχέση με το 
2020 και πληρότητα πάνω από 90% στα δρομολογημένα καράβια.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Η Attica Group 
προσθέτει ένα 
επιπλέον πλοίο, 
δυναμικότητας 1.700 
επιβατών, για να 
καλύψει τη ζήτηση.

Σημαντική αύξηση του κύκλου ερ-
γασιών σε σχέση με τα προ παν-
δημίας επίπεδα καταγράφουν τα 
πολυτελή καλοκαιρινά ξενοδο-
χεία, σε αντίθεση με τα χαμηλότε-
ρων κατηγοριών συγκροτήματα, 
που είδαν μείωση του τζίρου τους.

Ειδικότερα, ο κύκλος εργασι-
ών των ελληνικών ξενοδοχείων 
το 2022 διαμορφώθηκε στα 8,622 
δισ. ευρώ, αυξημένος κατά 2,4% 
σε σχέση με το 2019. Ωστόσο, 
η αύξηση του κύκλου εργασιών 
ήταν πολύ μεγαλύτερη και συγκε-
κριμένα 9,8%, στα 6,768 δισ., για 
τα ξενοδοχεία εποχικής λειτουρ-
γίας, δηλαδή αυτά που ανοίγουν 
για τη θερινή σεζόν. Επιπλέον, τα 
ξενοδοχεία των υψηλότερων κα-
τηγοριών, 4 και 5 αστέρων, είδαν 
τις πωλήσεις τους να αυξάνονται 
κατά 13,1%, στα 6,65 δισ., ενώ οι 
χαμηλότερες κατηγορίες, 1 έως 
3 αστέρων κατέγραψαν μείωση 
πωλήσεων της τάξης του 22,3%, 
στα 1,972 δισ. Επιβεβαιώνονται 
έτσι δύο τάσεις που χαρακτηρί-
ζουν τη μετά την πανδημία του-
ριστική δραστηριότητα της χώ-
ρας: πως το βασικό προϊόν του 
ελληνικού τουρισμού παραμένει 
η θάλασσα, ενώ η ζήτηση είναι 
ισχυρή για τα πολυτελή καταλύ-
ματα. Τα παραπάνω δεδομένα 
προκύπτουν από την ετήσια έρευ-
να του Ινστιτούτου Τουριστικών 
Ερευνών και Προβλέψεων (ΙΤΕΠ) 
του Ξενοδοχειακού Επιμελητηρί-
ου Ελλάδος (ΞΕΕ). 

Μεταξύ των ευρημάτων της 
μελέτης ξεχωρίζει και το γεγονός 
πως η μέση πληρότητα τον Αύ-
γουστο του 2022 ξεπέρασε ορια-
κά αυτήν του αντίστοιχου μήνα 
του 2019, με 88% και 86,8% αντί-
στοιχα. Τον περυσινό Αύγουστο 
το ένα στα τέσσερα δίκλινα δω-
μάτια διατέθηκε σε τιμή μέχρι 70 
ευρώ, τα άλλα δύο στα τέσσερα 
δωμάτια ξενοδοχείων είχε τιμή 
ανάμεσα στα 70 και τα 178 ευρώ, 
ενώ το τελευταίο δωμάτιο από τα 
τέσσερα διατέθηκε σε τιμή πάνω 
από 178 ευρώ. Η μέση τιμή διάθε-
σης ενός δίκλινου δωματίου τον 
Αύγουστο διαμορφώθηκε έτσι 

στα 150 ευρώ. Για φέτος οι τιμές 
θα πρέπει να αναμένονται ανο-
δικές, καθώς από τα ξενοδοχεία 
που έχουν υπογράψει συμβόλαια 
με tour operators για το 2023, το 
85% έχει υπογράψει με τιμές αυ-
ξημένες κατά μέσο όριο 11,4%. 

Τα ξενοδοχεία συνεχούς λει-
τουργίας, αυτά δηλαδή που πα-
ραμένουν ανοικτά και τους 12 μή-
νες και είναι κυρίως ξενοδοχεία 
πόλης, κατέγραψαν χαμηλότερες 
επιδόσεις σε σχέση με τα ξενο-
δοχεία εποχικής λειτουργίας σε 
όλους τους βασικούς δείκτες (πλη-
ρότητα, τιμές κ.λπ.), με αποτέλε-
σμα μια πτώση του τζίρου τους 
της τάξης του 21,2% σε σχέση 
με το 2019. 

Η ίδια έρευνα δείχνει πως πα-
ρά τη γενικευμένη συνειδητοποί-
ηση στις αγορές από τις οποίες 

έλκει πελάτες ο ελληνικός τουρι-
σμός για την ανάγκη προστασίας 
του περιβάλλοντος, μόνον το 18% 
των συνολικών επενδύσεων των 
ξενοδοχείων το 2022 αφορούσε 
επενδύσεις βιωσιμότητας. Σύμ-
φωνα με το ΙΤΕΠ οι ετήσιες επεν-
δύσεις για επισκευές, ανακαίνιση 
και συντή ρηση διαμορφώθηκαν 
πέρυσι στα 621,2 εκατομμύρια, 
ποσό που αντιστοιχεί στο 7% του 
κύκλου εργασιών των ξενοδοχεί-
ων και σαφώς χαμηλότερο από τα 
986,6 εκατομμύρια που δαπανή-
θηκαν το 2019. 

Αξίζει επίσης να αναφερθεί 
πως με βάση τα στοιχεία για το 
2023, ο ένας στους τρεις πελά-
τες των ξενοδοχείων προέρχεται 
από διαδικτυακές κρατήσεις μέ-
σω Online Travel Agents (OTAs).  

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Τις καλύτερες
επιδόσεις κατέγραψαν
τα «πεντάστερα»

Μαζική έξοδος το Πάσχα, γεμάτα
όσα ξενοδοχεία έχουν ανοίξει

Πολύ καλή εκκίνηση για την καλοκαιρινή σεζόν

Αναμένεται ρεκόρ τουριστικής κίνησης – Εξτρα δρομολόγια σε θάλασσα και αέρα

Στα 8,6 δισ. ο κύκλος 
εργασιών των ξενοδο-
χείων το 2022 – Μείω-
ση πωλήσεων 
για τις μονάδες 
1 έως 3 αστέρων.
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Υψηλές είναι οι προσδοκίες των 
Ελλήνων εμπόρων για την πορεία 
των πωλήσεων του «ελληνικού 
ρούχου» το Πάσχα και ειδικότερα 
την καλοκαιρινή περίοδο, όπου το 
κύμα των τουριστών αναμένεται 
να τονώσει την αγορά. Την ίδια 
στιγμή, εκπρόσωποι της αγοράς 
αναφέρουν πως το πρώτο τρίμηνο 
«δεν ήταν ιδιαίτερα δυνατό» για 
τον κλάδο της ένδυσης, ενώ παρά 
τις προσδοκίες τους παραμένουν 
επιφυλακτικοί λόγω της ακρίβειας 
αλλά και των επικείμενων εκλο-
γών. «Το Πάσχα είναι καθοριστι-
κό για την πορεία των πωλήσεων, 
καθώς φέτος ο Απρίλιος ξεκινάει 
με αύξηση του κατώτατου μισθού, 
άρα τόνωση των εισοδημάτων, 
και με αποκλιμάκωση του πληθω-
ρισμού. Αυτό θα επαναφέρει την 
αγορά σε μια κανονικότητα», ανα-
φέρει στην «Κ» εκπρόσωπος του 

Συνδέσμου Επιχειρήσεων Πλεκτι-
κής και Ετοίμου Ενδύματος Ελλά-
δος, προσθέτοντας πως ο Μάρτιος, 
που παραδοσιακά είναι ένας δύ-
σκολος μήνας για τον κλάδο της 
ένδυσης, ήταν υποτονικός αφού, 
μεταξύ άλλων, η κατανάλωση επη-
ρεάστηκε για δύο εβδομάδες από 
το τραγικό δυστύχημα στα Τέμπη.   

«Για τους κλάδους της ένδυ-
σης - υπόδησης το πρώτο τρίμη-
νο δεν ήταν ιδιαίτερα καλό, αρ-

χικά λόγω των παρατεταμένων 
εκπτώσεων και προσφορών που 
πραγματοποιήθηκαν πριν από τη 
θεσμοθετημένη περίοδο των χει-
μερινών εκπτώσεων. Σε έρευνες 
διαπιστώσαμε πως το 30% των 
επιχειρήσεων, ειδικά στον κλά-
δο της ένδυσης - υπόδησης, έχει 
κάνει κάποιου είδους προσφορά 
την περίοδο των Χριστουγέννων, 
πράγμα που σημαίνει πως ένα 
μέρος του κόσμου ψώνισε τότε», 
αναφέρει ο Θεόδωρος Καπράλος, 
πρόεδρος του Εμπορικού Συλλό-
γου Πειραιώς και αντιπρόεδρος 
της ΕΣΕΕ. Ο ίδιος τονίζει επίσης 
πως οι πωλήσεις σε χοντρά είδη 
(μπουφάν και παλτά), τα οποία 
κάνουν υψηλούς τζίρους, δεν κι-
νήθηκαν ιδιαίτερα καλά το πρώτο 
τρίμηνο, αφού φέτος δεν είχαμε 
βαρύ χειμώνα, ενώ επισημαίνει 
πως ο πληθωρισμός αλλά και το 

ενεργειακό κόστος δεν επέτρε-
ψαν στα νοικοκυριά να κάνουν 
«παρορμητικές αγορές».    

Το Πάσχα μεγάλες προσδοκί-
ες έχουν κυρίως οι εταιρείες με 
προϊόντα παιδικής ένδυσης, ενώ 
οι έμποροι αναμένουν την καλο-
καιρινή περίοδο για να τονώσουν 
τους τζίρους τους με την έλευση 
των τουριστών. «Αυτό βέβαια θα 
εξαρτηθεί από την ακρίβεια αλλά 
και από άλλους παράγοντες, όπως 
οι εκλογές, καθώς την περίοδο 
πριν και μετά τις εκλογές η αγορά 
συνήθως παγώνει», αναφέρει ο κ. 
Καπράλος. Σύμφωνα με στοιχεία 
του ΣΕΠΕΕ, το 2022 οι λιανικές 
πωλήσεις ενδυμάτων ξεπέρασαν 
τα 3,1 δισ. ευρώ για τις επιχειρή-
σεις που τηρούν διπλογραφικά βι-
βλία, σημειώνοντας άνοδο 18,4% 
σε σύγκριση με το 2021.     

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ    

Σε Πάσχα και τουρισμό ποντάρουν οι μικρές εταιρείες ένδυσης     

Η ακρίβεια και οι επι-
κείμενες εκλογές δη-
μιουργούν προβλημα-
τισμό στις επιχειρήσεις 
για την πορεία 
του τζίρου τους.   

Υψηλές είναι οι προσδοκίες των Ελλήνων εμπόρων για την πορεία των πω-
λήσεων του «ελληνικού ρούχου» το Πάσχα και ειδικότερα την καλοκαιρινή 
περίοδο, όπου το κύμα των τουριστών αναμένεται να τονώσει την αγορά.
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Φρένο στις περαιτέρω αυξή-
σεις στα επιτόκια των στεγα-
στικών δανείων βάζουν οι τρά-
πεζες, «παγώνοντας» τον χρόνο 
για τα επιτόκια σε ημερομηνία 
που, σύμφωνα με πληροφορίες, 
θα είναι η 31η Μαρτίου. Αυτό 
σημαίνει ότι οι όποιες αυξήσεις 
έγιναν μετά την 31η Μαρτίου ή 
πρόκειται να γίνουν εφεξής στα 
επιτόκια, που αποτελούν τη βά-
ση αναφοράς για τα στεγαστικά 
δάνεια, δεν θα εφαρμοστούν. Το 
«πάγωμα» αφορά τα ενήμερα 
στεγαστικά δάνεια που είναι με 
κυμαινόμενο επιτόκιο και έχουν 
βάση αναφοράς είτε το euribor 1 
μηνός ή το euribor 3μήνου είτε 
το βασικό επιτόκιο της ΕΚΤ ή το 
libor, βάσει του οποίου υπολογί-
ζεται η δόση των στεγαστικών 
δανείων σε ελβετικό νόμισμα.

Στόχος είναι να σταθεροποιη-
θούν οι δόσεις των δανείων στα 
σημερινά επίπεδα, χωρίς δηλαδή 
να υπάρξει περαιτέρω επιβάρυν-
ση από τις νέες αυξήσεις επιτο-
κίων που εκτιμάται ότι θα γίνουν 
το προσεχές διάστημα. Εφόσον 
η ημερομηνία αναφοράς είναι η 
31η Μαρτίου, το euribor 3μήνου 
θα σταθεροποιηθεί κοντά στο 
3,030%, ενώ εφόσον το δάνειο 

είναι συνδεδεμένο με το επιτό-
κιο της ΕΚΤ, αυτό θα σταθερο-
ποιηθεί στο 3,50%. Πάνω στο 
εκάστοτε επιτόκιο κάθε τράπε-
ζα θα υπολογίζει το περιθώριο 
(spread) που έχει συμφωνηθεί 
με τον δανειολήπτη και έτσι θα 
προκύπτει η δόση του δανείου.

Σύμφωνα με πηγές από τρά-
πεζες, το μέτρο ουσιαστικά με-
τατρέπει σε σταθερά όλα τα επι-
τόκια των στεγαστικών δανείων 
για συγκεκριμένο διάστημα, που 
σύμφωνα με τις πληροφορίες θα 
είναι οι 12 μήνες. 

Με τον τρόπο αυτό επιδιώ-
κεται να επιβραβευθούν οι συ-
νεπείς δανειολήπτες, όσοι δη-
λαδή δεν έχουν καθυστερήσει 
τη δόση του δανείου τους. Συ-
νολικά τα στεγαστικά δάνεια 
που έχουν στα χαρτοφυλάκιά 
τους οι τράπεζες, δηλαδή που 
δεν έχουν πωληθεί σε funds, 
ανέρχονται σε 24,5 δισ. ευρώ, 
αλλά με δεδομένο ότι κάποια 
από αυτά παραμένουν κόκκινα 
και κάποια είναι ούτως ή άλλως 
με σταθερό επιτόκιο, το μέτρο 
εκτιμάται ότι θα καλύψει περί 
τα 20 δισ. ευρώ. ∆ιευκρινίζεται 
ότι αν στο προσεχές διάστημα 
υπάρξει αποκλιμάκωση των επι-
τοκίων τότε η μείωση θα εφαρ-
μοσθεί προς όφελος του πελάτη. 

Το κόστος του μέτρου θα βα-
ρύνει τις τράπεζες και σύμφω-
να με υπολογισμούς θα φθάσει 
περί τα 100 εκατ. ευρώ, εφόσον 
οι προσεχείς αυξήσεις επιτοκί-
ων περιοριστούν περίπου στη 
μισή μονάδα, ενώ εφόσον δεν 
τιθασευθεί ο πληθωρισμός και 
η ΕΚΤ προχωρήσει σε αυξήσεις 
πέραν της μισής μονάδας το κό-
στος θα είναι μεγαλύτερο.

Να σημειωθεί ότι σύμφωνα με 
τις εκτιμήσεις, η ΕΚΤ αναμένεται 
να προχωρήσει το προσεχές διά-
στημα σε δύο ακόμη αυξήσεις 

επιτοκίων κατά 50 μονάδες βά-
σης συνολικά. Οι εκτιμήσεις ανε-
βάζουν το euribor 3μήνου στο 
3,60% έως τα τέλη του χρόνου, 
ενώ εάν επαληθευθούν οι εκτι-
μήσεις για δύο ακόμη αυξήσεις 
επιτοκίων από την ΕΚΤ (0,25 η 
κάθε μία), το βασικό επιτόκιο 
της Κεντρικής Τράπεζας θα δι-
αμορφωθεί τους προσεχείς μή-
νες στο 4%.

Αυτό σημαίνει ότι για ένα δά-
νειο π.χ. 100.000 ευρώ με τελικό 
επιτόκιο 6,5% (δηλαδή spread 
2,5%+4%) και διάρκεια αποπλη-
ρωμής τα 20 έτη, η δόση θα αυ-
ξηθεί κατά 217 ευρώ τον μήνα, 
ενώ εφόσον το τελικό επιτόκιο 
συγκρατηθεί στο 6% (spread 
2,5% + βασικό επιτόκιο 3,5%), 
η αύξηση της δόσης θα συγκρα-
τηθεί στα 188 ευρώ και άρα το 

όφελος θα διαμορφωθεί στα 29 
ευρώ τον μήνα ή στα 348 ευρώ 
τον χρόνο για το ίδιο δάνειο. Το 
όφελος μπορεί να μεγιστοποι-
ηθεί ανάλογα με το αν το ύψος 
του δανείου είναι μεγαλύτερο ή 
αν η διάρκεια αποπληρωμής εί-
ναι μεγαλύτερη, ενώ μικρότερο 
θα είναι το όφελος για κάποιον 
που έχει αποπληρώσει το μεγα-
λύτερο μέρος του δανείου του. 

Επιδότηση δόσης
Το μέτρο έρχεται σε συνέχεια 

της διεύρυνσης κατά 30% των 
κριτηρίων για τα ευάλωτα νοι-
κοκυριά που αποφασίστηκε από 
το υπουργείο Οικονομικών σε 
συνεργασία με τις τράπεζες για 
την προστασία της πρώτης κα-
τοικίας και το οποίο προβλέπει 
την επιδότηση αναδρομικά από 

τον περασμένο Ιούλιο του 50% 
της αύξησης της δόσης λόγω της 
ανόδου των επιτοκίων. Μετά και 
τη διεύρυνση των κριτηρίων, 
που αφορά όμως αποκλειστικά 
όσους έχουν συγκεκριμένα εισο-
δηματικά και περιουσιακά κρι-
τήρια, έτσι ώστε να θεωρηθούν 
ευάλωτοι, το μέτρο εκτιμάται ότι 
θα καλύψει 45.000 δανειολήπτες 
που έχουν δάνειο με υποθήκη 
την πρώτη τους κατοικία. Με-
τά τη διεύρυνση τα εισοδημα-
τικά κριτήρια αυξάνονται έως 
τα 27.300 ευρώ ανάλογα με τη 
σύνθεση του νοικοκυριού, από 
21.000 ευρώ που ισχύει σήμερα, 
ενώ τα περιουσιακά κριτήρια 
αυξάνονται έως τα 234.000 ευ-
ρώ ανάλογα με τη σύνθεση του 
νοικοκυριού, από 180.000 ευρώ 
που ισχύει σήμερα.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ισχύει και για τα ενήμε-
ρα στεγαστικά δάνεια 
σε ελβετικό νόμισμα. 

«Παγώνουν»
για ένα χρόνο
τα επιτόκια
στεγαστικών
Οι τράπεζες θα απορροφήσουν 

τις επόμενες αυξήσεις της ΕΚΤ

Οι δόσεις των στεγαστικών δανείων θα σταθεροποιηθούν στα σημερινά επίπεδα για τους επόμενους δώδεκα μήνες. Με τον τρόπο αυτό επιδιώκεται να επι-
βραβευθούν οι συνεπείς δανειολήπτες, όσοι δηλαδή δεν έχουν καθυστερήσει τη δόση του δανείου τους.
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Καθώς κλιμακώνεται ο πόλεμος 
των μικροεπεξεργαστών ανάμε-
σα στις ΗΠΑ και στην Κίνα, το 
νέο τοπίο που αναδύεται στην 
παγκόσμια αγορά φέρνει στην 
επιφάνεια τους ωφελημένους αυ-
τού του πολέμου. Κράτη που δι-
ευρύνουν το μερίδιό τους στην 
παγκόσμια παραγωγή μικροε-
πεξεργαστών τώρα που μεγάλο 
μέρος της εγκαταλείπει τις δύο 
παραδοσιακά σημαντικότερες 
χώρες στον τομέα, την Κίνα και 
την Ταϊβάν. Η Ταϊλάνδη, το Βι-
ετνάμ, η Ινδία και η Καμπότζη 
αναδύονται ως οι κατεξοχήν κερ-
δισμένοι του πολέμου των μι-
κροεπεξεργαστών φέτος που η 
υπερδύναμη αυξάνει τις εισαγω-
γές της στο είδος.

Σύμφωνα με στοιχεία της αμε-
ρικανικής υπηρεσίας απογρα-
φών, μόνο μέσα στον Φεβρου-
άριο οι εισαγωγές των ΗΠΑ σε 
μικροεπεξεργαστές αυξήθηκαν 
κατά 17% σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη περίοδο του περα-
σμένου έτους και έφτασαν έτσι 
στα 4,86 δισ. δολ. Το 83% από 
αυτά προήλθε από την Ασία, με 
τις εξαγωγές μικροεπεξεργαστών 
από την Ινδία να έχουν πολλα-
πλασιαστεί επί 34 φορές και να 
φτάνουν στα 152 εκατ. δολ. Στην 
Καμπότζη, άλλωστε, ο κλάδος 
των μικροεπεξεργαστών γνωρί-

ζει ιλιγγιώδη ανάπτυξη και αύξη-
σε τις εξαγωγές της κατά 698%. 
Ετσι τώρα οι εξαγωγές μικρο-
επεξεργαστών της Καμπότζης 
μόλις που υπολείπονται εκείνων 
της Ιαπωνίας, καθώς η αξία τους 
ανέρχεται σε 166 εκατ. δολ., πο-
σό που ήταν ασύλληπτο μέχρι 
πριν από λίγα χρόνια. Στο μετα-
ξύ, το Βιετνάμ και η Ταϊλάνδη, 
που ελέγχουν και οι δύο σαφώς 
μεγαλύτερα μερίδια από την αγο-
ρά μικροεπεξεργαστών, είδαν 
τις εξαγωγές τους στις ΗΠΑ να 
αυξάνονται κατά 75% και 62% 
αντιστοίχως. Το Βιετνάμ ειδι-
κότερα αντιπροσωπεύει πάνω 
από το 10% των εισαγωγών της 
υπερδύναμης επί επτά συνα-
πτούς μήνες.

Τα τελευταία αυτά στοιχεία 
αποτελούν απτή απόδειξη ότι οι 
αμερικανικές βιομηχανίες μετα-
βάλλουν την εφοδιαστική τους 
αλυσίδα και στρέφονται σε άλ-
λους προμηθευτές. Ανάμεσά τους 
ο κολοσσός της Apple, που απο-
σύρει σταδιακά από την Κίνα 
την παραγωγή των δημοφιλών 
κινητών της iPhone και τη με-
ταφέρει σε χώρες όπως η Ινδία. 
Η Μαλαισία, που παραδοσιακά 
έχει ισχυρή βιομηχανία συναρ-
μολόγησης των μικροεπεξεργα-
στών, διατήρησε και πάλι την 
πρωτοκαθεδρία στις εξαγωγές 

της στις ΗΠΑ, αλλά το μερίδιό 
της υποχώρησε τον Φεβρουάριο 
στο 20%. Οι μικροεπεξεργαστές 
αποτελούν κρίσιμο εξάρτημα των 
πάντων στην υψηλή τεχνολογία 
από τους υπολογιστές μέχρι τα 
κινητά τηλέφωνα και τις οικια-
κές συσκευές, και η κλιμάκωση 
της έντασης ανάμεσα σε Ουάσι-
γκτον και Πεκίνο έχει αναγκάσει 
και τις δύο χώρες να αναθεω-
ρήσουν τη στρατηγική τους και 

τις εφοδιαστικές τους αλυσίδες. 
Η Ταϊβάν, που συχνά βρίσκεται 
στη μέση ανάμεσα στους δύο 
μονομάχους, είδε και πάλι να αυ-
ξάνονται οι εξαγωγές της στην 
Αμερική κατά 4,3% σε σύγκριση 
με την αντίστοιχη περίοδο του 
περασμένου έτους και να αντι-
προσωπεύουν πλέον το 15% των 
εισαγωγών της υπερδύναμης σε 
μικροεπεξεργαστές.

Αμερικανοί αξιωματούχοι 
έχουν εκφράσει εντεινόμενη 
ανησυχία για την υπερβολική 
εξάρτηση της αμερικανικής οι-
κονομίας από προμηθευτές τους 
από την Ασία όπως η Ταϊβάν και 
η Νότιος Κορέα. Η εξάρτηση των 
ΗΠΑ από τις χώρες αυτές είναι 
μεγάλη, ιδιαιτέρως σε ό,τι αφο-
ρά τους μικροεπεξεργαστές της 
υψηλότερης τεχνολογίας. Το πε-
ρασμένο καλοκαίρι, μάλιστα, η 
Αμερικανίδα υπουργός Εμπορί-
ου, Τζίνα Ραϊμόντο, τόνισε σε 

ετήσιο συνέδριο για την ασφά-
λεια ότι «η εξάρτηση των ΗΠΑ 
από την Ταϊβάν για μικροεπε-
ξεργαστές δεν είναι ούτε ασφα-
λής ούτε βιώσιμη». Σημειωτέον 
ότι τις τελευταίες ημέρες η Κίνα 
μπαίνει στην αντεπίθεση ανακοι-
νώνοντας έρευνες στην αμερι-
κανική Micron Technologies με 
πρόσχημα την ασφάλεια στον 
κυβερνοχώρο. Εχουν προηγηθεί, 
τον Οκτώβριο, οι σχεδόν απαγο-
ρευτικοί πλέον περιορισμοί που 
επέβαλε η κυβέρνηση Μπάιντεν 
στις κινεζικές βιομηχανίες, σε 
μια προσπάθεια να αποτρέψει 
την ανάδειξη της Κίνας σε πα-
γκόσμια υπερδύναμη στην υψη-
λή τεχνολογία.

Την ίδια στιγμή, το ∆ΝΤ προ-
ειδοποιεί πως η κλιμάκωση της 
έντασης ανάμεσα στις δύο μεγα-
λύτερες οικονομίες του πλανήτη 
και η αποσύνδεσή τους έχει ως 
αποτέλεσμα τη στροφή τους σε 

«φιλικές» εφοδιαστικές αλυσίδες 
και τον σχηματισμό δύο μετώ-
πων σε παγκόσμιο επίπεδο. Το-
νίζει μάλιστα πως το αποτέλεσμα 
όλων αυτών των αντιπαραθέσε-
ων ανάμεσα στην Ουάσιγκτον 
και στο Πεκίνο θα είναι η μείωση 
των διασυνοριακών επενδύσεων 
που με τη σειρά της θα επιφέρει 
μακροπρόθεσμη μείωση του πα-
γκόσμιου ΑΕΠ κατά 2%. Εξάλλου, 
πρόσφατη έρευνα που εκπόνησε 
το αμερικανικό Εμπορικό Επιμε-
λητήριο στην Κίνα έφερε στην 
επιφάνεια τη φυγή των άμεσων 
ξένων επενδύσεων από την Κίνα 
και τη στροφή τους σε χώρες πιο 
φιλικές προς τις ΗΠΑ. Σε σχετι-
κή έρευνα, άλλωστε, για πρώτη 
φορά μετά 25 χρόνια λιγότεροι 
από τους μισούς ανέφεραν την 
Κίνα ως τον υπ’ αριθμόν 1 προ-
ορισμό των επενδύσεων για τις 
αμερικανικές βιομηχανίες.

BLOOMBERG, CNBC

Οι εξαγωγές μικροεπε-
ξεργαστών της Καμπό-
τζης μόλις που υπολεί-
πονται εκείνων 
της Ιαπωνίας, καθώς 
η αξία τους ανέρχεται 
σε 166 εκατ. δολάρια.

Οι κερδισμένοι
από τον πόλεμο
ΗΠΑ - Κίνας
για τα μικροτσίπ
Αλμα παραγωγής και εξαγωγών

σε Ταϊλάνδη, Βιετνάμ, Ινδία, Καμπότζη

Μέσα στον Φεβρουάριο οι εισαγωγές των ΗΠΑ σε μικροεπεξεργαστές αυξήθηκαν κατά 17% σε σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο του περασμένου έτους 
και έφτασαν έτσι στα 4,86 δισ. δολάρια. Το 83% από αυτά προήλθε από την Ασία, με τις εξαγωγές μικροεπεξεργαστών από την Ινδία να έχουν πολλαπλασια-
στεί επί 34 φορές και να φτάνουν στα 152 εκατ. δολάρια.

Σε εξέλιξη βρίσκεται το άτυπο 
«μπρα ντε φερ» μεταξύ Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και Γερμανί-
ας, σχετικά με την αναθεώρηση 
του Συμφώνου Σταθερότητας. 
Το Βερολίνο φέρεται να επιμέ-
νει στην επιστροφή της Ευρω-
παϊκής Ενωσης σε μια στοιχει-
ώδη δημοσιονομική πειθαρχία, 
μετά τη «χαλάρωση» των δημο-
σιονομικών στόχων που είχαν 
αναγκαστικά υιοθετηθεί λόγω 
της πανδημίας και του πολέμου 
στην Ουκρανία.

Λίγες μόνον εβδομάδες με-
τά την τελευταία επεισοδια-
κή συνεδρίαση των υπουργών 
Οικονομικών της Ε.Ε. (Ecofin), 
όπου ο Γερμανός Κρίστιαν Λί-
ντνερ κατακεραύνωσε την Κο-
μισιόν για την πρόθεσή της να 
ξεκινήσει διαπραγματεύσεις ανά 
κράτος-μέλος σε ό,τι αφορά την 
απομείωση των χρεών τους, το 
γερμανικό υπουργείο Οικονο-

μικών κατέθεσε αυτή την εβδο-
μάδα non paper επιχειρώντας, 
για μια ακόμη φορά, να επιβά-
λει τη «γραμμή» του.  ∆ημοσίευ-
μα της Welt αποκαλύπτει ότι o 
Κρίστιαν Λίντνερ στο τρισέλιδο 
έγγραφό του, επί της ουσίας θέ-
τει τις «κόκκινες γραμμές» στο 
πλαίσιο της διαπραγμάτευσης 
με την Κομισιόν σχετικά με το 
νέο σύμφωνο, χαρακτηρίζοντας 
τις προτάσεις της ανεπαρκείς.

Εκμεταλλευόμενος δε το γε-
γονός ότι για τη σχετική από-

φαση δεν χρειάζεται ομοφωνία 
των κρατών-μελών της Ε.Ε., ο 
Λίντνερ εφηύρε και προτείνει 
νέο δημοσιονομικό κανόνα: την 

εισαγωγή «κοινού μηχανισμού». 
Ο μηχανισμός αυτός προβλέπει 
ότι χώρες με δείκτη χρέους προς 
ΑΕΠ άνω του 60% θα πρέπει να 

προχωρούν σε μείωσή του κατά 
«τουλάχιστον» 1 ποσοστιαία μο-
νάδα ανά έτος και 0,5 ποσοστι-
αία μονάδα για «μεσαίου» χρέους 
χώρες. Η πρόταση του Γερμανού 
υπουργού αναφέρει, εξάλλου, ότι 
οι κανόνες θα πρέπει να ισχύ-
ουν για όλους και να επιβληθούν 
από την Κομισιόν χωρίς καμιά 
προηγούμενη διαπραγμάτευση. 
Επιπρόσθετα, κάθε χώρα με έλ-
λειμμα που ξεπερνάει το 3% θα 
πρέπει να υπόκειται στη διαδι-
κασία υπερβολικού ελλείμματος, 
χωρίς καμιά εξαίρεση.

Εκεί, ωστόσο, που φαίνεται 
ότι ο φιλελεύθερος υπουργός 
«βάζει νερό στο κρασί του» εί-
ναι στις σχετικές προτάσεις του 
κυβερνητικού του εταίρου, Πρά-
σινου υπουργού Οικονομίας και 
αντικαγκελάριου Ρόμπερτ Χά-
μπεκ. Συμφωνεί, δηλαδή, ότι θα 
πρέπει να δοθούν ειδικά κίνητρα 
για δαπάνες που σχετίζονται με 
την προστασία του κλίματος, 
αλλά και να εξαιρεθούν επενδύ-
σεις που συνδέονται με το Τα-

μείο Ανάκαμψης της Ε.Ε., αρκεί, 
βέβαια, να μην ξεπερνούν τους 
κανόνες απομείωσης του χρέους, 
όπως προβλέπει ο προτεινόμενος 
«κοινός μηχανισμός».

Ο «ελιγμός» αυτός του Λί-
ντνερ, φυσικά, συνδέεται με την 
προσπάθεια να κερδίσει όσο το 
δυνατόν μεγαλύτερη υποστήρι-
ξη από τα κράτη-μέλη της Ε.Ε., 
αλλά και να μη δημιουργήσει 
περισσότερους «πονοκεφάλους» 
εντός του κυβερνητικού συνα-
σπισμού της Γερμανίας, υπό τον 
σοσιαλδημοκράτη Ολαφ Σολτς. 
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναμέ-
νεται να παρουσιάσει τις προτά-
σεις της για το νέο Σύμφωνο Στα-
θερότητας στα τέλη Απριλίου. 
Κάποιοι εντός της Ε.Ε. προεξο-
φλούν ότι ο Λίντνερ θα κερδίσει 
σε αυτό το «μπρα ντε φερ», αλλά 
πως αυτή θα είναι μια «πύρρει-
ος νίκη» του. Γιατί, όπως επιση-
μαίνουν,  η πρόσφατη –τουλάχι-
στον– Ιστορία έχει δείξει ότι μια 
νέα δημοσιονομική κρίση εντός 
της Ε.Ε. ίσως να καραδοκεί...

Η παγκόσμια οικονομία μπαίνει 
σε μια περίοδο αναιμικής ανά-
πτυξης εξαιτίας κυρίως των γε-
ωπολιτικών εντάσεων και του 
συνεπακόλουθου κατακερματι-
σμού της. Την εκτίμηση αυτή 
εξέφρασε χθες η επικεφαλής του 
∆ΝΤ, Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα, η 
οποία τόνισε πως μεσοπρόθεσμα 
η παγκόσμια οικονομία θα σημει-
ώνει τους χαμηλότερους ρυθμούς 
ανάπτυξης των τελευταίων 30 
και πλέον ετών. Μιλώντας στην 
Ουάσιγκτον ενόψει της εαρινής 
συνόδου του ∆ΝΤ και της Παγκό-
σμιας Τράπεζας, η κ. Γκεοργκίε-
βα προέβλεψε πως η παγκόσμια 
οικονομία θα αναπτύσσεται με 
ετήσιο ρυθμό κατά μέσον όρο 
3% όλη την επόμενη πενταετία. 
Πρόκειται για ποσοστό χαμηλό-
τερο από τις προηγούμενες προ-
βλέψεις και σηματοδοτεί την πλέ-

ον απαισιόδοξη πρόβλεψη από το 
1990 όσον αφορά τουλάχιστον τη 
μεσοπρόθεσμη ανάπτυξη.

Στις τρεις δεκαετίες που έχουν 
μεσολαβήσει από τις αρχές της 
δεκαετίας του 1990, η παγκο-
σμιοποίηση έχει οδηγήσει σε 
υψηλότερους ρυθμούς ανάπτυ-
ξης και έχει βοηθήσει εκατομ-
μύρια ανθρώπους να βγουν από 
τη φτώχεια. ∆εδομένου όμως ότι 
ενισχύεται διαρκώς η τάση για 

στροφή στον προστατευτισμό 
και μεγάλες αναδυόμενες οικονο-
μίες όπως η Κίνα είναι σήμερα σε 
καλύτερη κατάσταση, ο ρυθμός 
της παγκόσμιας ανάπτυξης ανα-
μένεται να είναι χαμηλός. Οσον 
αφορά τη ρωσική εισβολή στην 
Ουκρανία και τον συνεχιζόμενο 
πόλεμο, η κ. Γκεοργκίεβα υπο-
γράμμισε πως «αυτή η συμφορά 
όχι μόνον σκοτώνει αθώους αν-
θρώπους, αλλά επιδεινώνει την 
κρίση του κόστους ζωής και επι-
φέρει όλο και περισσότερη πείνα 
σε όλον τον κόσμο». Προειδοποί-
ησε μάλιστα πως αυτός ο πόλε-
μος απειλεί να καταστρέψει «το 
μέρισμα της ειρήνης» που έχει 
κερδίσει η παγκόσμια κοινότη-
τα τις τελευταίες τρεις δεκαετί-
ες. Προέβλεψε άλλωστε πως «ο 
δρόμος για την επιστροφή σε 
στιβαρή ανάπτυξη θα είναι τρα-

χύς και δύσκολος και οι δεσμοί 
που μας κρατούν ενωμένους εν-
δέχεται να είναι σήμερα ασθενέ-
στεροι από όσο ήταν μόλις πριν 
από λίγα χρόνια». Και βέβαια δεν 
παρέλειψε να τονίσει πως η αναι-
μική ανάπτυξη συνεπάγεται πως 
«θα είναι πολύ πιο δύσκολο να 
μειωθεί η φτώχεια, να κλείσουν 
οι πληγές που άνοιξε η πανδη-
μία και προσφερθούν νέες και 
καλύτερες ευκαιρίες σε όλους».

Για τα επόμενα τρίμηνα του 
έτους, το ∆ΝΤ συντάσσεται με 
τον ΟΟΣΑ και άλλους διεθνείς 
οργανισμούς που καλούν τις κε-
ντρικές τράπεζες να παραμείνουν 
στην πορεία τους αυξάνοντας τα 
επιτόκια. Η κ. Γκεοργκίεβα ση-
μείωσε πως μόνον αν νικηθεί ο 
πληθωρισμός θα υπάρχουν υγιή 
θεμέλια για καλύτερη μεσοπρό-
θεσμη απόδοση της οικονομίας.

Επιμένει το Βερολίνο σε επιστροφή της Ε.Ε. στη δημοσιονομική «πειθαρχία»

Πρόβλεψη ΔΝΤ για περίοδο αναιμικής ανάπτυξης

Μεσοπρόθεσμα η πα-
γκόσμια οικονομία θα 
σημειώνει τους χαμη-
λότερους ρυθμούς ανά-
πτυξης των τελευταίων 
30 και πλέον ετών.

O Γερμανός υπουργός Οικονομικών Κρίστιαν Λίντνερ προτείνει νέο δημο-
σιονομικό κανόνα: την εισαγωγή «κοινού μηχανισμού». Ο μηχανισμός αυτός 
προβλέπει ότι χώρες με δείκτη χρέους προς ΑΕΠ άνω του 60% θα πρέπει να 
προχωρούν σε μείωσή του κατά «τουλάχιστον» 1 ποσοστιαία μονάδα ανά έτος 
και χώρες με «μεσαίο» χρέος κατά 0,5.

Η επικεφαλής του ∆ΝΤ, Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα, προέβλεψε πως η παγκό-
σμια οικονομία θα αναπτύσσεται με ετήσιο ρυθμό κατά μέσον όρο 3% όλη 
την επόμενη πενταετία.

Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ Το γερμανικό υπουρ-

γείο Οικονομικών 
με non paper θέτει 
«κόκκινες γραμμές» 
για το νέο σύμφωνο, 
ενώ χαρακτηρίζει 
τις προτάσεις της Κομι-
σιόν ανεπαρκείς.
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Η πρόσφατη κρίση και στις 
δύο πλευρές του Ατλαντικού, 
η οποία συγκλόνισε τον κλάδο 
και ήταν η δεινότερη ύστερα 
από εκείνην του 2008, έδωσε 
ευκαιρίες κερδοσκοπίας στους 
ενδιαφερομένους, όπως σχετι-
κώς αναφέρει σε δημοσίευμά 
της η βρετανική εφημερίδα 
Financial Times. Eιδικότερα, 
τα επενδυτικά κεφάλαια αντι-
στάθμισης κινδύνου πραγμα-
τοποίησαν κέρδη άνω των 7 
δισ. δολαρίων, ποντάροντας 
σε τραπεζικές μετοχές και τα 
υψηλότερα κέρδη σημειώθη-
καν κατά τη διάρκεια του Μαρ-
τίου, που αποδείχθηκε ένας 
ζοφερός μήνας για τα χρημα-
τοπιστωτικά ιδρύματα. Κατά 
τη διάρκειά του και μέσα σε 
ελάχιστες ημέρες κατέρρευσε 
η αμερικανική τράπεζα Sili-
con Valley Bank και κατεπει-
γόντως εξαγοράστηκε η κάπο-
τε κραταιά Credit Suisse από 
την UBS, ώστε να αποτραπεί 
η πτώχευσή της. Οι εξελίξεις 
αυτές επηρέασαν δυσμενώς 
συνολικά τον τομέα γενικότε-
ρα και τη γερμανική Deutsche 
Bank ειδικότερα. Εξαιτίας της 
δραστικής αποδυνάμωσης της 
τιμής της μετοχής της, ο ίδιος 
ο Γερμανός καγκελάριος Ολαφ 
Σολτς αναγκάστηκε να απορρί-
ψει τις ανησυχίες για τη βιωσι-
μότητά της, ενώ η αμερικανική 
μεσαίου μεγέθους First Repub-
lic, που εδρεύει στην Καλιφόρ-
νια, διασώθηκε από μεγαλύτε-
ρους ανταγωνιστές.

Οι χρηματιστές εκείνοι 
(short sellers) που δανείζονται 
μετοχές και τις πωλούν, ελπί-
ζοντας να τις αγοράσουν ξανά 
σε χαμηλότερη τιμή, παρου-
σίασαν εκτιμώμενα συνολικά 

κέρδη περίπου 1,3 δισ. δολα-
ρίων, στοιχηματίζοντας εις βά-
ρος της επιβίωσης της αμερικα-
νικής τράπεζας Silicon Valley 
Bank, σύμφωνα με την ανάλυ-

ση δεδομένων Ortex. Επιπλέ-
ον, κέρδη της τάξεως των 848 
εκατ. δολαρίων προήλθαν από 
στοιχήματα εναντίον της First 
Republic, της οποίας οι μετοχές 
υποχώρησαν 89% τον Μάρτιο. 
Στη δε περίπτωση του προβλη-
ματικού ελβετικού τραπεζικού 
ομίλου Credit Suisse, οι επεν-
δυτές κέρδισαν 684 εκατ. δο-
λάρια, την ώρα που η σοβαρή 
κρίση εμπιστοσύνης που την 
ταλάνιζε προξένησε δραματική 
πτώση της μετοχής της 71%, 
σύμφωνα με τα σχετικά στοι-
χεία. Τα κέρδη από το σορτά-

ρισμα σε ολόκληρο τον τραπε-
ζικό τομέα των ΗΠΑ και της 
Ευρώπης συνολικά ανήλθαν 
σε 7,2 δισ. δολάρια. «Ο Μάρ-
τιος ήταν ο πιο κερδοφόρος 
μήνας από την κρίση του 2008 
για όσους δανείζονται μετοχές 
και τις πωλούν, ελπίζοντας να 
τις αγοράσουν φθηνότερα», τό-
νισε στους Financial Times ο 
Πίτερ Χίλερμπεργκ, συνιδρυ-
τής της Ortex. Κι ενώ οι μετο-
χές των τραπεζών υποχώρησαν 
επίσης απότομα στις αρχές του 
2020 κατά την έναρξη της παν-
δημίας του κορωνοϊού, τότε 
ήταν λιγότερα τα επενδυτικά 
κεφάλαια που είχαν στοιχη-
ματίσει εις βάρος τους για να 
περιστείλουν την κερδοφορία 
τους, όπως ο ίδιος προσέθεσε. 
Επιπροσθέτως, ο Μπάρι Νό-
ρις, προϊστάμενος επενδύσε-
ων στην Argonaut Capital, δι-
ευκρίνισε ότι ο Μάρτιος ήταν 
ένας εντυπωσιακός μήνας, χά-
ρις στα χρηματιστηριακά στοι-
χήματα εις βάρος τραπεζών, 
όπως ήταν η Credit Suisse και 
η First Republic. Τα επενδυτι-
κά κεφάλαια με την επωνυμία 
Argonaut Absolute Return εί-
χαν απόδοση 6% και άνω. Ο 
Marshall Wace με έδρα το Λον-
δίνο, ένας από τους μεγαλύτε-
ρους ομίλους αμοιβαίων κεφα-
λαίων αντιστάθμισης κινδύνου 
στον κόσμο, ήταν επίσης μετα-
ξύ εκείνων που έβαλαν στοιχή-
ματα – ένα από αυτά αφορούσε 
τη μείωση 0,7% της μετοχής 
της Deutsche Bank. Τα κεφά-
λαια αυτά, τέλος, σημείωσαν 
κέρδη περίπου 40 εκατ. δολα-
ρίων από στοιχήματα εις βά-
ρος του γερμανικού χρημα-
τοπιστωτικού ομίλου, όπως 
αναφέρουν οι Financial Times.

Τα funds που πόνταραν στην κατάρρευση της Silicon Valley Bank εκτιμάται 
ότι αποκόμισαν κέρδη 1,3 δισ. δολαρίων.
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Οι διαμαρτυρίες και καταγγελίες κα-
ταναλωτών για τις τράπεζες, καθώς 
και άλλες εταιρείες του χρηματο-
πιστωτικού κλάδου στη Γερμανία, 
αυξήθηκαν κατά ένα πέμπτο πέρυ-
σι, όπως αποτυπώνουν τα επίση-
μα στοιχεία. Οι δε αρμόδιες ρυθ-
μιστικές αρχές καταβάλλουν κάθε 
τι δυνατόν για να ενισχύσουν την 
εμπιστοσύνη στον κλάδο. Η BaFin, 
ο εποπτικός φορέας της χώρας για 
τα χρηματοοικονομικά, έχει επι-
δείξει ακόμη μεγαλύτερη προσο-
χή στην προστασία των κατανα-
λωτών και των καταναλωτριών, 
ιδίως μετά το μεγάλο λογιστικό 
σκάνδαλο της κατάρρευσης της 
Wirecard, της εταιρείας ηλεκτρο-
νικών πληρωμών. Κατά το 2022 η 
εποπτική Αρχή έλαβε 15.000 κα-
ταγγελίες για τράπεζες και άλλους 
παρόχους χρηματοοικονομικών 
υπηρεσιών, ενώ είχαν φθάσει τις 
12.500 το 2021 – πάντως, οι δια-
μαρτυρίες και οι καταγγελίες στη 
Γερμανία για την ποιότητα στην 
παροχή τραπεζικών υπηρεσιών 
τα τελευταία τέσσερα χρόνια αυ-
ξάνονται απότομα.

Μεταξύ των προβλημάτων που 
αναφέρονται από το καταναλωτικό 
κοινό, είναι και οι καθυστερήσεις 
στη διαδικασία κλεισίματος λογα-
ριασμών, οι αλλαγές στους όρους 
και στις προϋποθέσεις των υπη-
ρεσιών, καθώς και η συρρίκνωση 
του αριθμού των υποκαταστημά-
των στα τραπεζικά δίκτυα, σύμ-
φωνα με αξιωματούχους, στελέχη 
πιστωτικών ιδρυμάτων, αλλά και 
οργανώσεις υποστήριξης των δι-
καιωμάτων των καταναλωτών. Τα 
στοιχεία, τα οποία αναφέρει το 
ειδησεογραφικό πρακτορείο Ρόι-
τερς για πρώτη φορά, θα δημοσι-
οποιηθούν σε ετήσια έκθεση τον 
Μάιο. «∆εν μπορεί να τα πηγαί-
νουν καλά τα χρηματοπιστωτικά 
ιδρύματα, επειδή συμπεριφέρονται 
άσχημα στους πελάτες τους», δή-

λωσε ο Τσαν-Γιάε Γου, στέλεχος 
της BaFin, σε συνέντευξή του. Η 
Deutsche Kreditwirtschaft, ένας 
οργανισμός-ομπρέλα, του οποίου ο 
ρόλος είναι να ασκεί θεσμική πίε-
ση για τους γερμανικούς χρηματο-
πιστωτικούς ομίλους, ανέφερε ότι 
οι τράπεζες είναι «σταθερότατες 
και εύρωστες» και η εμπιστοσύνη 
παραμένει «υψηλή» και «ανεπη-
ρέαστη» από την πρόσφατη ανα-
ταραχή, που προέρχεται από την 
κατάρρευση των ομίλων στις ΗΠΑ 
και στην Ελβετία. Ωστόσο, παρά 
τις διακηρύξεις, έρευνα του 2022 
από το YouGov έδειξε ότι ο βαθ-
μός εμπιστοσύνης στον χρηματο-
πιστωτικό τομέα της Γερμανίας, 
απαραίτητος για την προώθηση 
της ευρύτερης χρηματοπιστωτικής 

σταθερότητας και την προσέλκυ-
ση κεφαλαίων για τη στήριξη της 
οικονομικής ανάπτυξης, ήταν κά-
τω από τον παγκόσμιο μέσο όρο, 
υστερώντας σε σύγκριση με τον 
Καναδά, την Αυστραλία και τις με-
γάλες αγορές της νοτιοανατολικής 
Ασίας. Οπως, τέλος, επισημαίνει 
ο Νίελς Ναουχόιζερ, συνήγορος 
των καταναλωτών στο νοτιοδυτι-
κό κρατίδιο της Βάδης-Βυρτεμβέρ-
γης, «το γεγονός και μόνον ότι οι 
καταναλωτές μάς ρωτούν όλο και 
περισσότερο και ζητούν τη συμ-
βουλή μας είναι επαρκής απόδει-
ξη ότι δεν εμπιστεύονται πλήρως 
τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα».

REUTERS

Κύμα διαμαρτυριών 
για τον τραπεζικό
κλάδο στη Γερμανία 

Κέρδη 7,2 δισ. δολ. για τα funds
που «σόρταραν» μετοχές τραπεζών
Στη διάρκεια της πρόσφατης αναταραχής στον χρηματοπιστωτικό κλάδο

Απότομη αύξηση 
των καταγγελιών για 
την ποιότητα στην πα-
ροχή τραπεζικών υπη-
ρεσιών τα τελευταία 
τέσσερα χρόνια. 

Ο Μάρτιος ήταν 
ο πιο κερδοφόρος 
μήνας από την κρίση 
του 2008 για τα funds 
που πραγματοποιούν 
ανοικτές πωλήσεις.

Σήμερα, λειτουργούν περισσό-
τερα από 2.000 καταστήματα 
Zara σε 96 χώρες του κόσμου, 
καθώς και τουλάχιστον άλλα 
500 Zara Home. Η ταμπέλα της 
ισπανικής αλυσίδας είναι άμε-
σα αναγνωρίσιμη σε όλο τον 
κόσμο. Αυτό που λίγοι γνωρί-
ζουν είναι ότι το πρώτο κα-
τάστημα Zara θα ονομαζόταν 
Zorba. Εάν αυτές οι χιλιάδες 
ταμπέλες στους πιο εμπορι-
κούς δρόμους όλους του κό-
σμου δεν γράφουν σήμερα το 
όνομα του ήρωα του Καζαντζά-
κη, οφείλεται σε κάποιον Ισπα-
νό που «πρόλαβε» να ονομά-
σει έτσι το μπαρ του, πριν από 
σχεδόν 50 χρόνια. Αλλωστε, 
πολλά από τα διασημότερα 
brands του κόσμου κρύβουν 
σήμερα ιστορίες, που συχνά 
είναι άγνωστες στα εκατομμύ-
ρια των πελατών τους.

Ζara
Ο Aμάνθιο Oρτέγα σκόπευε 

αρχικά να ονομάσει την εται-
ρεία του Zorba, εμπνευσμένος 
από την ταινία του 1964, «Zorba 
the Greek». Ομως, καθώς ετοιμα-
ζόταν να ανοίξει το πρώτο του 
κατάστημα, στη Λα Κορούνια, το 
1975, διαπίστωσε ότι εκεί κοντά 
βρισκόταν ένα μπαρ με το όνο-
μα Zorba. Καθώς ο Oρτέγα είχε 
ήδη παραγγείλει τα γράμματα 
για την πινακίδα, προσπάθησε 
να βρει ένα όνομα με το οποίο θα 
μπορούσε να αξιοποιήσει έστω 
κάποια από αυτά. Και έτσι γεν-
νήθηκε η Zara.

Adidas
Παρότι ο αστικός μύθος θέλει 

το όνομα της Adidas να προέρ-
χεται από τα αρχικά των λέξεων 

«All Day I Dream About Sport», 
η πραγματικότητα είναι διαφο-
ρετική. Η εταιρεία αθλητικών ει-
δών ιδρύθηκε το 1949 στη Γερ-

μανία από τον Aντολφ Ντάσλερ. 
Το όνομα της εταιρείας προήλθε 
από το χαϊδευτικό του (Aντι) και 
τα πρώτα γράμματα του επιθέ-
του του.

Amazon
Ο Τζεφ Μπέζος ίδρυσε το on-

line βιβλιοπωλείο του το 1994, 
στο γκαράζ του σπιτιού του στην 
Ουάσιγκτον. Αρχικά, ήθελε να το 
ονομάσει Cadabra, από τη μαγι-
κή λέξη abracadabra. Ομως, όταν 
διαπίστωσε ότι πολλοί άκουγαν 
«cadaver» (που σημαίνει «πτώ-

μα») όταν έλεγε το όνομα στο τη-
λέφωνο, κατέληξε στο Amazon, 
αντλώντας έμπνευση από τον 
μεγαλύτερο ποταμό του κόσμου.

Starbucks
Ο Γκόρντον Μπόουκερ ήθελε 

να δώσει στην εταιρεία του ένα 
όνομα που να αρχίζει από «st», 
καθώς πίστευε ότι αυτές οι επω-
νυμίες ήταν ισχυρές. Οταν ψά-
χνοντας λέξεις από «st» βρήκε 
μια παλιά αμερικανική πόλη που 
ονομαζόταν Starbo, αμέσως του 
ήρθε στο μυαλό η ιστορία του 
Μόμπι Ντικ. Τα Starbucks πήραν 
το όνομά τους από τον υποπλοί-
αρχο του «Pequod».

Gap
Στην Καλιφόρνια, με το κίνη-

μα των χίπις να βρίσκεται στο 
αποκορύφωμά του, ο Ντον Φί-
σερ διαπίστωσε ένα κενό στην 
αγορά, καθώς αδυνατούσε να 
βρει ένα τζιν που να του ται-
ριάζει. Η Gap θέλησε να καλύ-
ψει αυτό το κενό, αλλά και να 
απευθυνθεί σε ένα νεότερο κοι-
νό, με ένα όνομα που αντλούσε 
έμπνευση από το «χάσμα των 
γενεών». 

eBay
Ο Ιρανοαμερικανός επιχει-

ρηματίας Πιερ Oμιντιάρ ίδρυ-
σε την AuctionWeb το 1995, για 
να πουλάει πράγματα μέσω του 
∆ιαδικτύου. ∆ύο χρόνια αργό-
τερα, αποφάσισε να αλλάξει το 
όνομα της εταιρείας του σε Echo 
Bay, γιατί πίστευε ότι ακουγόταν 
ωραίο. Μια καναδική εταιρεία 
εξόρυξης χρυσού, όμως, χρησι-
μοποιούσε ήδη αυτή την επω-
νυμία, έτσι ο Omidya κατέληξε 
στο eBay.

Ο Τζεφ Μπέζος ήθελε να ονομάσει το ηλεκτρονικό του βιβλιοπωλείο Ca-
dabra, από τη μαγική λέξη abracadabra. Ομως, όταν διαπίστωσε ότι πολλοί 
άκουγαν «cadaver» (που σημαίνει «πτώμα») κατέληξε στο Amazon, αντλώ-
ντας έμπνευση από τον μεγαλύτερο ποταμό του κόσμου.

EP
A

Μετά τον πιο δύσκολο μήνα από 
τη χρηματοπιστωτική κρίση του 
2008, οι τράπεζες βρίσκονται σε 
εξαιρετικά επισφαλή θέση. Οπως 
αναφέρει σε δημοσίευμά του το 
Bloomberg, oι τράπεζες δεν έχουν 
τη δυνατότητα, πια, να κρατήσουν 
τα επιτόκια καταθέσεων κοντά 
στο μηδέν, ενώ οι καταρρεύσεις 
των Silicon Valley Bank, Signature 
Bank και Silvergate Capital Corp. 
έχουν προκαλέσει αβεβαιότητα 
στους καταθέτες, που με την σει-
ρά τους αναζητούν ασφαλέστερα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα κα-
θώς και εναλλακτικές επιλογές. Οι 
τοπικές τράπεζες των ΗΠΑ ωστό-
σο έχουν επηρεαστεί πολύ περισ-
σότερο σε σύγκριση με τα χρημα-
τοπιστωτικά ιδρύματα της Wall 
Street. Σύμφωνα με το Bloomberg, 
οι καταθέσεις σε μικρές τράπεζες 
περιορίστηκαν κατά 120 δισ. δολ. 
από τις 15 Μαρτίου, ενώ αυτές στις 
25 μεγαλύτερες τράπεζες αυξήθη-
καν κατά 67 δισ. δολ. Σημειώνεται 
ότι τις τελευταίες εβδομάδες παρα-
τηρείται μια αργή αλλά σταθερή 
ροή κεφαλαίων από τις τράπεζες 
με χαμηλά επιτόκια σε funds με 
καλύτερες αποδόσεις. 

Εδώ και πάνω από μία δεκαε-
τία, οι τράπεζες είχαν τη δυνατό-
τητα να προσφέρουν εξαιρετικά 
χαμηλούς τόκους στους καταθέ-
τες, δεδομένης της στρατηγικής 
της Fed, η οποία επέτρεπε στις 
τράπεζες να δανείζονται φθη-
νά και να έχουν εξαιρετικά κέρ-
δη από τη δανειοδότηση. Τώρα, 
όμως, τα πράγματα έχουν αλλάξει. 
Η Fed έχει αυξήσει τα επιτόκια 
δανεισμού της σε μία προσπά-
θεια περιορισμού του πληθωρι-
σμού, αλλά οι τράπεζες δεν έχουν 
προχωρήσει σε παρόμοιες κινή-
σεις, φοβούμενες πιθανή μείωση 
της κερδοφορίας τους. Σύμφωνα 
με τον αναλυτή της Pekin Hardy 

Strauss Wealth Management, 
Τζόσεφ Πλέβελιτς, «οι καταθέ-
σεις των πελατών των τραπεζών 
θεωρούνταν κάτι το δεδομένο 
εδώ και πολλά χρόνια λόγω των 
μηδενικών επιτοκίων της κεντρι-
κής τράπεζας. Τα πράγματα, πια, 
έχουν αλλάξει».

Πολλές τράπεζες είτε δεν μπο-
ρούν είτε δεν θέλουν να αυξή-
σουν τα επιτόκια καταθέσεων, 
αφού συνεχίζουν να έχουν απώ-
λειες λόγω των επενδύσεων στις 
οποίες προχώρησαν κατά τη δι-
άρκεια της περιόδου ποσοτικής 
χαλάρωσης. Ορισμένες από αυτές 
έχουν καταρρεύσει, ενώ ενδιαφέ-

ρον προκαλεί το γεγονός πως οι 
Signature και SVB προσέφεραν, 
μέχρι πρότινος, ορισμένα από τα 
μεγαλύτερα επιτόκια καταθέσεων 
στην αγορά. Ακόμη και οι μικρό-
τερες τράπεζες των ΗΠΑ παίζουν 
σημαντικό ρόλο στην οικονομία 
της. Σύμφωνα με ανάλυση της 
Federal Deposit Insurance Corp. 
(FDIC) το 2020, οι τοπικές τράπε-
ζες με λιγότερα από 10 δισ. δολ. 
σε περιουσιακά στοιχεία διαχει-
ρίζονταν το 36% των επαγγελ-
ματικών δανείων μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων. Τα δάνεια αυτά 
αποτελούν σημαντική πηγή δα-
νεισμού για τις μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις, οι οποίες απασχολούν 
το 46% των Αμερικανών ιδιωτι-
κών υπαλλήλων και έχουν δη-
μιουργήσει τα 2/3 των θέσεων 
εργασίας στην αμερικανική οι-
κονομία από το 1995. 

Το τραπεζικό
σύστημα στις ΗΠΑ
παραμένει ευάλωτο

Πώς προέκυψε η επωνυμία
μεγάλων εμπορικών αλυσίδων 
Οι αρχικές επιλογές των δημιουργών τους και πώς κατέληξαν στα σημερινά brands

Οι καταθέσεις σε μι-
κρές τράπεζες μειώθη-
καν κατά 120 δισ. δολ. 
από τις 15 Μαρτίου.

Tο πρώτο κατάστημα 
Zara θα ονομαζόταν 
Zorba, αλλά ένα 
μπαρ είχε «προλάβει» 
το συγκεκριμένο 
όνομα.



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 9 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023 

Φρενάρουν οι αγοραπωλησίες ακινήτων 
Μειώθηκαν στις περιοχές όπου η ζήτηση προέρχεται κυρίως από Ελληνες – Ανοδικά κέντρο Αθήνας, νότια προάστια, νησιά

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τα πρώτα σημάδια επιβράδυνσης
φαίνεται πως αρχίζει να καταγρά-
φει η αγορά κατοικίας όσον αφορά
την εικόνα του αριθμού των αγο-
ραπωλησιών. Μετά το «ράλι» τιμών
της τελευταίας διετίας (2021-2022),
οι περιοχές όπου η ζήτηση προ-
έρχεται κυρίως από Ελληνες εν-
διαφερόμενους αγοραστές, έχουν
ξεκινήσει να καταγράφουν απώ-
λειες, καθώς περιορίζεται ο αριθμός
εκείνων που έχουν την οικονομική
δυνατότητα, ή ακόμα και επιθυμία
να προβούν σε σημαντικές αγορές,
εν μέσω κλίματος αβεβαιότητας
και υψηλών επιτοκίων.

Αυτό είναι το βασικό συμπέρα-
σμα από τη σχετική ετήσια έρευνα
του Παρατηρητηρίου Αγοράς Κα-
τοικιών της Topo GES IKE, μέλος
του δικτύου μεσιτικών γραφείων
της RE/MAX και με βάση τα στοι-
χεία που προκύπτουν από το μη-
τρώο αξιών μεταβιβάσεων ακινή-
των της Γενικής Γραμματείας Πλη-
ροφοριακών Συστημάτων κατά το
2022.

Ειδικότερα, στα βόρεια προ-
άστια καταγράφεται πτώση του
αριθμού αγοραπωλησιών κατά 8%
σε σχέση με το 2021, στην Ανα-
τολική Αττική κατά 15% και στα
δυτικά προάστια κατά 6%. Μείωση
των αγοραπωλησιών κατά 12%
σημειώνεται και στον Πειραιά,
ενώ 3% υποχώρησαν οι πωλήσεις
κατοικιών στα προάστια του Πει-
ραιά. Κοινή συνισταμένη των πε-
ριοχών αυτών είναι οι μεγάλες αυ-
ξήσεις των τιμών που δηλώθηκαν
στα αντίστοιχα συμβόλαια αγο-
ραπωλησίας, όπως επίσης και το
γεγονός ότι το αγοραστικό κοινό
αφορά κυρίως Ελληνες. 

Οπως αναφέρει στην «Κ» ο κ.
Μιχάλης Καλογιαννάκης, επικε-
φαλής της Topo GES ΙΚΕ, «ένα βα-
σικό συμπέρασμα που καταγρά-
φουμε είναι ότι πλέον έχουν μει-
ωθεί οι συναλλαγές σε ακίνητα
χαμηλής αξίας, της τάξεως των
100.000 ευρώ και παρατηρούμε
περισσότερες πράξεις για ακίνητα

αξίας της τάξεως των 200.000 ευρώ.
Αυτό εξηγείται αφενός μεν από
το γεγονός ότι έχει περιοριστεί η
προσφορά προσιτών σε αξία ακι-
νήτων, αφετέρου λόγω της ανόδου
των τιμών». 

Ωστόσο, όπως σημειώνει ο κ.
Καλογιαννάκης, «έχουμε αρχίσει
να βλέπουμε και κάποια εκλογί-
κευση των απαιτήσεων των ιδιο-
κτητών, ιδίως σε περιοχές όπου
αγοράζουν κυρίως Ελληνες, με δε-
δομένο ότι καθίσταται όλο και δυ-
σκολότερη η ολοκλήρωση αγορα-
πωλησιών, όπως φαίνεται και από
τα σχετικά νούμερα». Σημειωτέον
ότι η μείωση των πράξεων δεν συ-

νεπάγεται και μείωση της ζήτησης.
Απλώς, όσοι ενδιαφέρονται δυ-
σκολεύονται να προχωρήσουν σε

αγορές, σε αυτό το επίπεδο τιμών,
καθώς κατά κανόνα χρειάζονται
πλέον και τραπεζικό δανεισμό για
να χρηματοδοτήσουν την από-
κτηση κατοικίας. Η τελευταία αυτή
συνθήκη έχει καταστεί πιο δύσκο-
λη μετά την κατακόρυφη αύξηση
των επιτοκίων κατά τη διάρκεια
του δευτέρου εξαμήνου του 2022
και του φετινού πρώτου τριμή-
νου.

Στον αντίποδα, τα σημεία όπου
υπάρχει έντονο αγοραστικό εν-
διαφέρον από το εξωτερικό, η ει-
κόνα είναι πιο θετική. Για παρά-
δειγμα, στο κέντρο της Αθήνας,
οι αγοραπωλησίες πέρυσι αυξή-

θηκαν κατά 22%. Αυξήσεις σημει-
ώθηκαν επίσης στα νότια προάστια
(4%), στα νησιά των Κυκλάδων
(21%) και στα νησιά του Αργοσα-
ρωνικού (15%). Η πλειονότητα των
ξένων αγοραστών κινείται ακριβώς
σε αυτά τα σημεία, είτε για την
απόκτηση ακινήτου για ιδιοκα-
τοίκηση, είτε για εκμετάλλευση
μέσω βραχυχρόνιας ή μακροχρό-
νιας μίσθωσης, ή και για συνδυα-
σμό των δύο.

Σύμφωνα με τα ευρήματα της
έρευνας, το μέσο ακίνητο που πω-
λήθηκε το 2022 στον Δήμο Αθη-
ναίων είχε ηλικία 53 έτη και εμ-
βαδόν 69 τ.μ. Στις περιοχές των

νοτίων προαστίων η ηλικία του
μέσου ακινήτου ήταν τα 42 έτη
και το εμβαδόν 76 τ.μ. Οσον αφορά
τα βόρεια προάστια, η ηλικία του
μέσου ακινήτου ήταν τα 38 έτη
και το εμβαδόν του τα 101 τ.μ. Στα
δυτικά προάστια, η μέση ηλικία
ήταν 42 έτη και η επιφάνεια 74
τ.μ. Το 2022 στην Ανατολική Ατ-
τική η ηλικία του μέσου ακινήτου
ήταν 31 έτη και 99 τ.μ. Στον Πει-
ραιά το μέσο πωληθέν ακίνητο
ήταν ηλικίας 45 ετών και εμβαδού
72 τ.μ.

Στις περιοχές που εντάσσονται
στον Δήμο Αθηναίων το εμβαδόν
της μέσης κατοικίας το 2022 αυ-
ξήθηκε κατά 4 τ.μ. σε σχέση με
το 2021. Μία από τις μεγαλύτερες
διακυμάνσεις σημειώθηκε στη
Γλυφάδα, όπου οι αγοραστές επέν-
δυσαν σε κατοικίες μικρότερες
κατά 12 τ.μ. Παρομοίως, στα βόρεια
προάστια, στην Πεύκη και στο
Μαρούσι το εμβαδόν μέσου ακι-
νήτου μειώθηκε κατά 16 τ.μ. και
20 τ.μ. αντίστοιχα, ενώ αυξήθηκε
στην Κηφισιά (21 τ.μ.) και στη Φι-
λοθέη - Ψυχικό (30 τ.μ.). Μεγάλη
αύξηση της επιφάνειας παρατη-
ρήθηκε και στις περιοχές των
Αχαρνών (22 τ.μ.), της Ραφήνας
(22 τ.μ.) και του Διονύσου (16 τ.μ.).
Ωστόσο, μείωση μεγαλύτερη των
10 τ.μ. παρατηρήθηκε στις περιο-
χές Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης
(17 τ.μ.), Μαρκοπούλου (12 τ.μ.)
και κέντρο Πειραιά (13 τ.μ.).

Οσον αφορά το έτος κατα-
σκευής των κατοικιών που αγο-
ράστηκαν το 2022, στον Αγιο Δη-
μήτριο παρατηρήθηκε μείωση κα-
τά έξι χρόνια, ενώ επίσης, νεότερα
ακίνητα πουλήθηκαν στη Λαυρε-
ωτική (κατά επτά χρόνια), Μεγα-
ρέων (10 χρόνια), Πεντέλης (τέσ-
σερα χρόνια) και Χαλκηδόνας (τέσ-
σερα χρόνια). Αντιθέτως, παλιό-
τερα ακίνητα μεταβιβάστηκαν σε
Λυκόβρυση - Πεύκη (πέντε χρόνια),
Φιλοθέη - Ψυχικό (πέντε χρόνια),
Μεταμόρφωση (έξι χρόνια), Μαρ-
κόπουλο (έξι χρόνια), Παλλήνη
(επτά χρόνια) και Ελευσίνα (εννιά
χρόνια).

Αλμα στις τιμές
ενοικίασης για σύγχρονα
«πράσινα» γραφεία
Σε τρεις ταχύτητες κινείται η αγορά το πρώτο τρίμηνο στην Αθήνα 

Εως και τρεις φορές πιο ακριβά είναι
τα ενοίκια στα σύγχρονα και ενερ-
γειακά αποδοτικά κτίρια γραφείων
που έχουν κατασκευαστεί ή κατα-
σκευάζονται το τελευταίο διάστημα,
σε σχέση με το υπόλοιπο απόθεμα
γραφειακών χώρων. Αυτό το γεγο-
νός εξηγεί και την απήχησή τους
μεταξύ των επενδυτών αλλά και
των εταιρειών ανάπτυξης ακινήτων. 

Σύμφωνα με έρευνα της εται-
ρείας πιστοποιημένων εκτιμητών
Geoaxis, με δεδομένο ότι το 90%
του διατιθέμενου προς μίσθωση
αποθέματος γραφείων αφορά πα-
λαιούς και χωρίς σύγχρονες προ-
διαγραφές γραφειακούς χώρους, η
ζήτηση για σύγχρονα κτίρια γρα-
φείων παραμένει σε πολύ υψηλό
επίπεδο. Ετσι, τα ενοίκια των λίγων
νεόδμητων και σύγχρονων κτιρίων
με βιοκλιματικά χαρακτηριστικά
και χαμηλά λειτουργικά κόστη δια-
μορφώνονται πέριξ των 30-35 ευ-
ρώ/τ.μ. τον μήνα. 

Οπως σημειώνει η Geoaxis, κατά
τη διάρκεια του πρώτου τριμήνου
και συγκριτικά με το αντίστοιχο
περυσινό διάστημα τα ενοίκια εμ-
φανίζουν μικρές μεταβολές και σε
γενικές γραμμές κινούνται σταθε-

ροποιητικά στις υπόλοιπες κατη-
γορίες γραφείων. Σε αυτό το πλαί-
σιο, μεταξύ των αυτοτελών κτιρίων
γραφείων με θέσεις στάθμευσης
σε βασικούς οδικούς άξονες τη με-
γαλύτερη αύξηση παρουσιάζει ο
άξονας της Λ. Μεσογείων (1,75%
από 10,30 σε 10,48 ευρώ/τ.μ./μήνα),
ενώ έπονται ο άξονας της Λ. Βου-
λιαγμένης (1,52% από 9,21 σε 9,35
ευρώ/τ.μ./μήνα), ο άξονας της Λ.
Κηφισίας (1,39% από 11,53 σε 11,69
ευρώ/τ.μ./μήνα) και ο άξονας της
Λ. Συγγρού (1,04% από 9,61 σε 9,71
ευρώ/τ.μ./μήνα). 

Σύμφωνα με τον κ. Γιάννη Ξυλά,
διευθύνοντα σύμβουλο και ιδρυτή
της Geoaxis, «οι τιμές των ενοικίων

είναι υψηλότερες εφόσον έχουν
γίνει εργασίες ενεργειακής ανα-
βάθμισης και ανακαίνισης. Για πα-
ράδειγμα, στη Λ. Κηφισίας τα σχε-
τικά γραφεία μισθώνονται πέριξ
των 15 ευρώ/τ.μ. από 11,7 ευρώ/τ.μ.
Αντίστοιχα, στο κέντρο της Αθήνας
και συγκεκριμένα στο Κολωνάκι
και πέριξ της Πλατείας Συντάγματος
τα ανακαινισμένα κτίρια γραφείων
(χωρίς θέσεις στάθμευσης) αγγίζουν
τα 20 ευρώ/τ.μ., έναντι 15 ευρώ/τ.μ.
που μισθώνονται τα μη ανακαινι-
σμένα γραφεία». 

Κατά τον κ. Ξυλά, «σήμερα η
αγορά γραφείων χαρακτηρίζεται
από τρεις διαφορετικές ταχύτητες.
Στην πρώτη βρίσκονται τα σύγ-
χρονα κτίρια υψηλής ενεργειακής
απόδοσης, τα οποία προσφέρουν
αποδόσεις της τάξεως του 6% σχε-
δόν, χωρίς να επηρεάζονται από
την τοποθεσία τους. Στη δεύτερη
ταχύτητα βρίσκουμε παλαιά γρα-
φεία, π.χ. σε κεντρικούς οδικούς
άξονες ή στο Κολωνάκι, τα οποία
παρουσιάζουν αξιοσημείωτη αν-
θεκτικότητα και ενοίκια πέριξ των
15 ευρώ/τ.μ. σε μηνιαία βάση και
αποδόσεις 7% ετησίως. Στην τρίτη
και τελευταία ταχύτητα βρίσκουμε

τα παλαιότερα ή μη ανακαινισμένα
γραφεία, τα οποία αδυνατούν να
μισθωθούν ούτε προς 5 ευρώ/τ.μ.
Αν πάντως βρουν χρήστη, οι απο-
δόσεις τους διαμορφώνονται στο
επίπεδο του 8%». Σύμφωνα με την
ανάλυση της Geoaxis, αυτές οι δια-
φορετικές ταχύτητες αναμένεται
ότι θα συνεχιστούν και για το υπό-
λοιπο 2023. Για να υπάρξει απορ-
ρόφηση του αποθέματος των γρα-
φείων μη υψηλών προδιαγραφών
θα πρέπει να υπάρξει ακόμη ταχύ-

τερη ανάκαμψη των μικρομεσαίων
επιχειρήσεων και ελεύθερων επαγ-
γελματιών, που αποτελούν τους
βασικούς μισθωτές των συγκεκρι-
μένων ακινήτων. 

Επίσης, η μεγάλη αύξηση ενοι-
κίων που καταγράφηκε το 2019-
2022 στα υψηλών προδιαγραφών
γραφεία αναμένεται να μη συνε-
χιστεί στον ίδιο ρυθμό φέτος. «Πέρα
από το σαφώς χειρότερο επιχειρη-
ματικό κλίμα, τα μακροοικονομικά
δεδομένα της ελληνικής οικονομίας

(αύξηση ΑΕΠ, δανεισμός, κόκκινα
δάνεια, ανεργία, brain drain κ.ά.)
παραμένουν προβληματικά. Σε
αυτό το πλαίσιο η Geoaxis προβλέ-
πει περαιτέρω υποχώρηση στις
αξίες των παλαιότερων γραφειακών
χώρων που βρίσκονται σε δευτε-
ρεύοντα σημεία, ανάσχεση του
ρυθμού ανόδου των τιμών στα σύγ-
χρονα κτίρια και σταθεροποίηση
των ενοικίων στα παλαιότερα γρα-
φεία, που όμως βρίσκονται σε ση-
μεία υψηλής προβολής. 

<<<<<<

Περιορίζεται ο αριθμός
όσων έχουντη δυνατό-
τητα,ή ακόμα και την
επιθυμία να προβούν
σε αγορά, εν μέσω αβε-
βαιότηταςκαι υψηλών
επιτοκίων.

Η Geoaxis προβλέπει περαιτέρω υποχώρηση στις αξίες των παλιότερων γραφειακών χώρων, που βρίσκονται σε
δευτερεύοντα σημεία, ανάσχεση του ρυθμού ανόδου των τιμών στα σύγχρονα κτίρια και σταθεροποίηση των ενοι-
κίων στα παλιότερα γραφεία, που όμως βρίσκονται σε σημεία υψηλής προβολής.

<<<<<<

Τα ενοίκια των λίγων
νεόδμητων κτιρίων με
βιοκλιματικά χαρακτη-
ριστικά και χαμηλά λει-
τουργικά κόστη διαμορ-
φώνονται πέριξ των 30-
35 ευρώ/τ.μ. τον μήνα. 



Οταν η Ρένη Πιττακή μιλάει για 
την ημέρα που έδωσε εξετάσεις 
στο Θέατρο Τέχνης, είναι σαν να 
περιγράφει έναν πίνακα ζωγραφι-
κής. «Ημουν μαυρισμένη από τα 
καλοκαιρινά μπάνια στην Υδρα, 
με ένα έντονο πορτοκαλί φόρε-
μα, κραγιόν στα χείλη, κολιέ στον 
λαιμό. Οι κοπέλες πήγαιναν ενη-
μερωμένες στις εξετάσεις. Αβα-
φες, ντυμένες στα μαύρα και στα 
σκούρα. Βάλθηκαν να με ξεβά-
ψουν, αρνήθηκα. Ηθελα να είμαι 
ο εαυτός μου». 

Γελάει με το θράσος και την 
αφέλεια της νιότης. «Τους είπα 
“δεν έχω ετοιμάσει μονόλογο, μό-
νο ποίηση, γιατί δίνω στο πανε-
πιστήμιο”. Oμως εκεί, στη σκηνή 
τότε, κάτι έντονο με σφράγισε. 
Αργότερα αγωνιούσε για τα απο-
τελέσματα και ο πατέρας μου, 
που δεν μπορούσε να βλέπει το 
κοριτσάκι του να υποφέρει. Κατέ-
βηκε στο θέατρο και με όλη την 
κοσμικότητα που τον χαρακτήρι-
ζε, συστήθηκε στον Χατζημάρκο 
και τον ρώτησε. Ετσι πληροφορη-
θήκαμε νωρίς ότι πέρασα». Γιατί 
όχι το Εθνικό Θέατρο; «Φυσικά 
το σκεφτήκαμε. Ομως συνέπιπτε 
με την ημέρα που έδινα έκθεση 
στις εισαγωγικές για το πανεπι-
στήμιο. Ο πατέρας μου πρότεινε 
“δεν πας και στον Κουν;”. Και ας 
μην πηγαίναμε συχνά στο θέα-
τρο, όσο σινεμά». 

«Κράτος - Κρόνος»
Στις 20 Απριλίου θα δούμε τη 

Ρένη Πιττακή στην κεντρική σκη-
νή του Εθνικού θεάτρου, όπου ο 
∆ημήτρης Καραντζάς σκηνοθετεί 
το έργο του Σαίξπηρ «Ρωμαίος 
και Ιουλιέττα» σε μετάφραση του 
∆ιονύση Καψάλη. Είναι η τέταρ-
τη συνεργασία με τον 36χρονο 
σκηνοθέτη, τον οποίο θαύμαζε 
πριν ακόμη συνεργαστούν. Τώ-
ρα υποδύεται την παραμάνα της 
Ιουλιέττας, τη Νένα, «μια γυναί-
κα ψημένη στη ζωή, ουσιαστικά 
μητέρα της, που της είχε μεγά-
λη αδυναμία. Μια γυναίκα που 
σηκώνει ανάστημα, αλλά τελικά 
ακολουθεί το σύστημα για λόγους 
επιβίωσης».

Σε έναν τόπο θανάτου ξετυ-
λίγεται η αντιπαλότητα των δύο 
ισχυρών οικογενειών της Βερό-
νας και του απόλυτου έρωτα. «Σε 
έναν κόσμο σήψης και αλληλο-
εξόντωσης, όπου τη μια στιγμή 
έχουμε ακραία βία και την άλλη 
στιγμή αδράνεια. Ο Καπουλέ-
τος και ο Μοντέγος έχουν κλη-
ροδοτήσει το μίσος τους στους 
νεότερους. Ο Ρωμαίος δεν με-
τέχει σ’ αυτή τη βία, είναι ανα-
χωρητής, μοναχικός, έχει έλξη 
στη θλίψη. Η Ιουλιέττα επίσης 
είναι έξω από την αντιπαλότητα 
των οικογενειών. Συναντιούνται 
στη γιορτή των Καπουλέτων, μια 
έκρηξη παρενδυσίας και ερω-

τεύονται. Αλλά ο έρωτάς τους 
γίνεται θάνατος, έξοδος από την 
πραγματικότητα που δεν αντέ-
χουν», λέει η καταξιωμένη ηθο-
ποιός  και εντοπίζει κοινά με την 
εποχή μας: «Και σήμερα η κοι-
νωνία βρυχάται ύπουλα, η χολή 
περισσεύει, ενώ η βία ξεσπάει 
σε αδύναμα θύματα. Θρηνούμε 
κακοποιήσεις, ένα τσουνάμι κα-
θημερινής βίας, ενώ το κράτος 
μοιάζει με Κρόνο που τρώει τα 
παιδιά του, όπως φάνηκε από τις 
ελλείψεις πρόληψης στα Τέμπη».

Ζοφερά περιγράφει το τοπίο 
και ο ∆ημ. Καραντζάς στο ση-
μείωμα της παράστασης: «Ενας 
υπαρξιακός τόπος (μια αίθουσα 
δεξιώσεων; Ενα αποτεφρωτήριο; 
Ενας δημόσιος χώρος;) ένας τό-
πος αδρανείας στον οποίο αν-
θούν μόνο η βία, η πατριαρχία 
και η επιβολή. Σε αυτόν τον τό-
πο όπου οι άνδρες εκπαιδεύονται 
να σκοτώνουν και οι γυναίκες να 
“ξαπλώνουν ανάσκελα”, τα δύο 
κεντρικά πρόσωπα του έργου, 
ο Ρωμαίος και η Ιουλιέττα, αντι-
στέκονται σθεναρά, εξαιρούνται 
από τον κανόνα και κατασκευά-
ζουν τον δικό τους τόπο –έναν 
τόπο ποίησης και φαντασίας– 
και προτάσσουν την αγάπη ως 
διαφυγή από ένα σύμπαν μίσους 
που ζει ανά τους αιώνες (και μέ-
χρι σήμερα)». 

Πενήντα επτά χρόνια στο θέ-
ατρο –τα σαράντα απ’ αυτά στο 
Τέχνης–, η Ρένη Πιττακή ήταν 
από τα κορίτσια που έσπασαν, 
μου είχε πει παλιότερα, τα αστι-
κά καλούπια. Στου Κουν ένιωθε 
ελεύθερη. Σήμερα δεν αισιοδοξεί 
για το μέλλον. «Θα πίστευε πο-
τέ η γενιά μου ότι στα γεράματά 
μας θα είχαμε πόλεμο δίπλα μας 
και διαρκή απειλή για πυρηνικά; 
Oμως, και στην πλάτη της νεότε-
ρης γενιάς συσσωρεύτηκαν οικο-
νομική κρίση, πανδημία, κακομε-
ταχείριση, υποβάθμιση σπουδών, 
το έγκλημα στα Τέμπη».

Στη Ρένη Πιττακή θαυμάζεις 
το ταλέντο, τις ηρωίδες που ξε-
ψάχνισε, την απλότητα στην ερ-
μηνεία, το υποδόριο χιούμορ στις 
συζητήσεις, τον τρόπο που ανα-
φέρει σκαμπανεβάσματα και κύ-
κλους της κατάθλιψης, την έμ-

φυτη ευγένειά της. «∆εν ήμουν 
σίγουρη σαν αποφάσισα να ακο-
λουθήσω το θέατρο, ούτε ήμουν 
έτοιμη όταν βγήκα στη σκηνή. 
∆εν ήμουν ώριμη για τον πρώτο 
μου ρόλο, τη Ρουθ στον “Γυρι-
σμό” του Πίντερ, το 1966».

Μιλάει με αγάπη για τα Εξάρ-
χεια. Ο πατέρας της είχε έρθει 
οικογενειακώς από τη Σμύρνη, 
η μητέρα ήταν Αθηναία με ρί-
ζες από το Αργος. Μετά τον γάμο 
τους απέκτησαν τη Ρένη και τον 
δίδυμο αδελφό της, που πέθανε 
έξι μηνών. Σχολείο ξεκίνησε και 
τελείωσε στο Αρσάκειο με ενδι-
άμεσους σταθμούς, σχολεία στις 
Σέρρες, στην Κοζάνη, στα Τρί-
καλα, στη Λάρισα, εξαιτίας των 
μετακινήσεων του στρατιωτικού 
πατέρα της. «Μου άρεσαν οι αλ-
λαγές, να πηγαίνω στα βουνά της 
Βόρειας Ελλάδας, στα αναστε-
νάρια, να κατασκηνώνουμε δί-
πλα στη θάλασσα. Γνώρισα μια 
Ελλάδα άχτιστη και όμορφη. Ο 
μπαμπάς ανερχόταν με την επε-
τηρίδα. Ηταν δεξιός, αλλά όχι σε 
κλίκες που ονειρεύονταν εξουσία 
και πραξικόπημα. Αποστρατεύτη-
κε γύρω στο ’60, όταν επιστρέψα-
με στην Αθήνα».

Μιλάει με νοσταλγία για το 
σπίτι της μαμάς στα Εξάρχεια, 
με τα χαγιάτια και τα κεραμίδια 
που έσταζαν, την ταράτσα με θέα 
την Ακρόπολη, όπου ανέβαινε 
να δει ορίζοντα και τραγουδού-
σε σουξέ της Βέμπο. «Οι γονείς 
μου χάρηκαν όταν μετακομίσαμε 
σε σύγχρονο διαμέρισμα, με θέρ-
μανση και μπάνιο, στην πλατεία 
Βικτωρίας».

«Δεν ήμουν σίγουρη»
Την απώλεια του αδελφού της 

τη βίωσε μέσα από τον πόνο της 
μητέρας της. «Ηταν μελαγχολική, 
είχε ψυχικά θέματα, δεν ήταν και 
ταιριαστός ο γάμος της με τον πα-
τέρα. Γνώρισα μεγάλη αγάπη και 
ασφάλεια, όλα για την κόρη, από 
την άλλη όμως ζούσα την έλλει-
ψη συνεννόησης που βίωναν. ∆εν 
υπήρχε ουσιαστικός σύνδεσμος 
μεταξύ τους». ∆εν ήταν αυστη-
ροί γονείς, «η προστασία βάραι-
νε, ήμουν μοναχοπαίδι». Οποτε 
το θέατρο ήταν διέξοδος παρότι 

είχε και «την πετριά της αρχαιο-
λογίας». Προπάππος της, άλλω-
στε, ήταν ο Κυριακός Πιττάκης, 
από τους πρωτοπόρους στη δια-
μόρφωση της ελληνικής αρχαιο-
λογίας, που μυήθηκε 18 ετών στη 
Φιλική Εταιρεία. Το 1822, όταν οι 
Ελληνες επαναστάτες πολιορκού-
σαν την Ακρόπολη και οι πολιορ-
κημένοι Τούρκοι έβγαζαν από τις 
αρχαίες κολόνες, από τους συν-
δέσμους των λίθων, το μολύβι 
για να κάνουν βόλια, οι πολιορ-
κητές, όπως έγραψε ο Μανόλης 
Ανδρόνικος, «ύστερα από υπό-
δειξη του Πιττάκη, τους έστει-
λαν βόλια για να σταματήσουν 
την καταστροφή».

Ακουγε πολλές ιστορίες από 
τις θείες της για τον προπάππο, 
αλλά και για τον παππού της, τον 
Στίλπωνα Πιττακή, λόγιο από την 
Ευαγγελική Σχολή Σμύρνης. «∆η-
μοσιογράφος, έγραφε και ποιήμα-
τα. Πρόσφατα βρήκα ένα θεατρι-
κό του έργο στην καθαρεύουσα. 
Καλλιτεχνική φύση που την έπνι-
ξε, την είχε και ο μπαμπάς. Ζω-
γράφιζε. Μου άρεσαν τα παστέλ 
και κάποιες υδατογραφίες του. 
Στην Υδρα, όταν κολυμπούσαμε, 
εκείνος ζωγράφιζε σε λάδι, ενώ ο 
Ντασσέν γύριζε τη “Φαίδρα” με 
τη Μελίνα και τον Αντονι Πέρ-
κινς. Η μητέρα μου μάθαινε ποι-
ήματα. Ηταν ευαίσθητοι οι γονείς 
μου, αλλά τι κρίμα, αταίριαστοι. 
Εκείνη παντρεύτηκε για να ζήσει 
κι εκείνος για να βάλει παντόφλα. 
∆έχτηκαν την επιλογή μου, απλώς 
με πίεζαν να μην αφήσω το πα-
νεπιστήμιο».

Στο θέατρο βρήκε τρόπο να 
νικήσει τη συστολή της. Το πει-
θαρχημένο περιβάλλον του Θε-
άτρου Τέχνης τη βοήθησε να εί-
ναι απερίσπαστη. «Πηγαίναμε 
και στις πρόβες των άλλων, σαν 
σχολείο. Τα αγόρια έκαναν και 
χειρωνακτική εργασία στο θέα-
τρο, τα κορίτσια ήταν γυναικω-
νίτης. Ημασταν αφοσιωμένοι». 

Ενα όμορφο κορίτσι πώς προ-
στατευόταν, τότε, στο θέατρο; 
«Για να λέμε τα πράγματα με το 
όνομά τους, ήμουν σε έναν χώ-
ρο όπου τον κίνδυνο τον είχαν 
τα αγόρια. Υπήρχαν εποχές στο 
θέατρο που πολλά ήταν κρυφά. 

Καλά κάνουν και βγαίνουν στο 
φως», λέει η Ρένη Πιττακή. Είναι 
γνωστό πια ότι στο Θέατρο Τέ-
χνης τασάκια εκσφενδονίζονταν, 
τραπέζια αναποδογύριζαν, υπήρ-
χαν εντάσεις και συγκρούσεις. 
Επίσης ο Κουν δεν ήθελε σχέσεις 
μεταξύ των ηθοποιών του για να 
μην αποσυντονίζονται. Τη Ρένη 
την είχε σαν κόρη του και εκεί-
νη σαν δεύτερο πατέρα. ∆έχτηκε 
το πορτοκαλί φουστάνι της στις 
εξετάσεις, αλλά και τη σχέση της 
με τον Μίμη Κουγιουμτζή. Εγινε 
κουμπάρος στον γάμο τους και, 
όταν χώρισαν, ο Κουν προσπά-
θησε να τη μεταπείσει. 

Οι αταίριαστοι γονείς
«Η οικογένεια δεν με ενδιέφε-

ρε καθόλου, ίσως γιατί δεν πέτυ-
χε ο γάμος των γονιών μου», λέ-
ει εκείνη σήμερα με βεβαιότητα. 
∆εν λαχτάρησε τη μητρότητα. 
«Εχω αδυναμία στην ανεξαρτη-
σία. Και ο γάμος με τον Μίμη ήταν 
για να μη στενοχωρηθεί ο πατέ-
ρας μου, επειδή εμείς θέλαμε να 
συζήσουμε».

∆εν πληγώθηκε που στη δια-
θήκη του Κουν για το μέλλον του 
Θεάτρου Τέχνης έλειπε το όνομά 
της. «Τον πείραξε, έτσι μου είπαν, 
ότι έκανα απόπειρα να δουλέψω 
στην τηλεόραση κι ας μην προ-
χώρησε. ∆εν ήθελε να δουλεύου-
με έξω από το θέατρό του. Εγώ 
ήθελα να ανοίξω τα φτερά μου. 
Επιπλέον, το Θέατρο Τέχνης ήταν 
ένα ανδροκρατούμενο περιβάλ-
λον». Υπήρχαν κόντρες; «Υπήρ-
χε ίντριγκα. Με στενοχωρούσε, 
αλλά δεν λύγιζα, είχα κέντρο και 
στόχους».  

Το καλοκαίρι, στόχος της εί-
ναι να ξεκουραστεί. Τον Νοέμ-
βριο την περιμένουν οι «Τρεις 
ψηλές γυναίκες» του Αλμπι με 
σκηνοθέτη τον Ρόμπερτ Ουίλσον 
στο ∆ημοτικό Θέατρο του Πει-
ραιά. Η πρώτη τους συνάντηση 
«ήταν σαν εργαστήρι ψηλάφη-
σης. ∆εν είναι πολύ του κειμέ-
νου και των διαλόγων. ∆ουλεύει 
αλλιώς, με την κίνηση, τους φω-
τισμούς, τις μουσικές». Χρειάζε-
ται λοιπόν θάλασσα και ορίζοντα, 
«γιατί η πειθαρχία του Ουίλσον 
είναι εκκλησία».

Εχω αδυναμία στην ανεξαρτησία
Η Ρένη Πιττακή μιλάει στην «Κ» για τους σταθμούς της ζωής και του θεάτρου που καθόρισαν τη διαδρομή της

Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

Στην παράσταση «Ρωμαίος και Ιουλιέττα», που ανεβαίνει στις 20 Απριλίου στην κεντρική σκηνή του Εθνικού Θεάτρου, σε σκηνοθεσία ∆ημήτρη Καραντζά, η Ρένη Πιττακή υποδύεται τη Νένα, την παραμάνα της Ιουλιέττας.

Η οικογένεια δεν με 
ενδιέφερε καθόλου, ίσως 
γιατί δεν πέτυχε ο γάμος 
των γονιών μου. Και 
ο γάμος με τον Μίμη 
ήταν για να μη στενο-
χωρηθεί ο πατέρας μου, 
επειδή εμείς θέλαμε 
να συζήσουμε.

Για να λέμε τα πράγματα 
με το όνομά τους, ήμουν 
σε έναν χώρο όπου τον 
κίνδυνο τον είχαν τα 
αγόρια. Υπήρχαν εποχές 
στο θέατρο που πολλά 
ήταν κρυφά. Καλά 
κάνουν και βγαίνουν
στο φως.

ΚΥΡΙΑΚΗ 9 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023



Π Ρ Ο ΤΑ Σ Ε Ι Σ

Κυριακή 9 Απριλίου 20232 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
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Καυστική σάτιρα και κριτική για την πορεία και την εξέλιξη του ανθρώπου, σε μια ελεύθε-
ρη διασκευή των κειμένων του Φραντς Κάφκα, σε μια παράσταση βαριετέ κόντρα στις κλισέ 
αναπαραστάσεις του διάσημου πίθηκου Red Peter από τον Νεοκλή Νεοκλέους και το θέατρο 
Αντίλογος. Σκοπός της παράστασης είναι να καταφέρει να επικοινωνήσει με τους θεατές, 
το ιδιόμορφο, εκπληκτικό αυτό κείμενο του Κάφκα, το οποίο μας παροτρύνει να σκεφτού-
με και να αναθεωρήσουμε μερικά πράγματα στην προσωπική μας ζωή ή στη ζωή γενικότε-
ρα. Η μουσική της Χριστίνας Αργύρη και οι στίχοι του Σταύρου Σταύρου σε συνάρτηση με το 
διασκευασμένο κείμενο και την σκηνοθετική προσέγγιση, έχουν ως επίκεντρο την ανθρώπι-
νη φύση και απευθύνουν στους θεατές το ερώτημα τι θα άλλαζε στο κείμενο αν τον ρόλο του 
πιθήκου έπαιρνε ένας πρόσφυγας, ή μια τραβεστί, ή ένας ζητιάνος; Παραστάσεις: Κάθε Σάβ-

βατο στις 8:00 μ.μ. και Κυριακές στις 7:00 μ.μ. Σατιρικό Θέατρο Κάτω Σκηνή (Υπόγειο), Λεμε-

σός: Θέατρο Ριάλτο: Τρίτη, 11 Απριλίου, 8:30 μ.μ. Πληροφορίες και κρατήσεις 99251331.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Red Peter: Από τον πίθηκο στον Aνθρωπο
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Αποχαιρετώντας
τη Λιντίτα

Ε
ίναι 24 χρόνων και αποτελεί το καλ-
λιτεχνικό talk of the town. Οι παρα-
στάσεις του εικαστικού δρώμενου 

«Goodbye, Lindita», που σκηνοθέτησε 
για την Πειραματική Σκηνή του Εθνικού 
Θεάτρου, είναι ήδη sold out και θα συνε-
χιστούν και μετά το Πάσχα. Ονομάζεται 
Μάριο Μπανούσι, γεννήθηκε και μεγάλω-
σε έως τα έξι του χρόνια στην Αλβανία, 
ύστερα εγκαταστάθηκε στην Αθήνα και 
σπούδασε υποκριτική. Η ιστορία του είναι 
μια επανάληψη των εκδοχών που έχου-
με ξανακούσει, αλλά αυτό δεν σημαίνει 
ότι κοπάζουν η ένταση, η συγκίνηση, η 
εκτίμηση, ο, ευρύτερα, «διδακτικός» χα-
ρακτήρας. Φτωχή οικογένεια, μετανάστες, 
η μητέρα δούλευε καθαρίστρια «από τις 5 
τα ξημερώματα μέχρι τη νύχτα», τα τρία 
παιδιά πρόκοψαν. Οι αδελφές του σπούδα-
σαν και εργάζονται στο Λονδίνο, ο Μάριο 
Μπανούσι, με τη δεύτερη εμφάνισή του, 
είναι ήδη περιζήτητος. Για καλό και για 
κακό αυτό. Ο κίνδυνος; Η γενική ανυδρία 
(ιδέες που «αυτοκτονούν» στη σκηνική 
πράξη) καθιστά τον νέο καλλιτέχνη πο-
λύτιμο τροφοδότη. Οι προτάσεις πέφτουν 
ήδη βροχή. Και τότε, ο χρόνος, μπορεί, 
από σύμμαχος, να στραφεί εναντίον, να 
γίνει έννοια στερητική. Συμβαίνει.

Η «Ραγάδα» ήταν η πρώτη του θεατρι-
κή δουλειά (2022). Ερέθισμα, «μια εικόνα 
που είχε στο μυαλό του». Η μητέρα του 
(μαία, στη χώρα της) να προσπαθεί να 
τον γεννήσει. «Ραγάδα», εξηγεί, «είναι 
το αποτύπωμα που αφήνει στο σώμα η 
επιμονή, η πίεση που ασκεί από μέσα 
το έμβρυο καθώς μεγαλώνει και ζητάει 
να βγει έξω». Στο «Goodbye, Lindita», η 
πρώτη εικόνα ήταν ο θάνατος. Μια πρό-
σφατη ανάμνηση: «Η νεκρή μητριά μου, η 
Λιντίτα, στολισμένη με ανθούς, πιο όμορ-
φη από ποτέ, με ανθρώπους γύρω της να 
την αποχαιρετούν». Τρεις ημέρες μετά 
πέθανε και ο πατέρας του.

Η απώλεια απέκτησε υπόσταση στο 
δρώμενο. Ο άηχος θρήνος κίνησε σαν 
υποδόριος ρυθμός γυμνά σώματα, τα εκτί-
ναξε, τα ώθησε να «μιλήσουν». Μέσα σε 
ένα δωμάτιο εκτυλίσσονται όλα. Οχι ως 
δράση αλλά ως συναίσθηση. Ως βίωμα 
που αναπαράγεται και (μας) κατακλύζει. 

Βοηθούν και οι καιροί. ∆εν επιδρά άραγε 
και ο περιρρέων σπαραγμός των Τεμπών; 
Το προσωπικό γίνεται οικουμενικό και 
αντίστροφα. Στο δωμάτιο, λοιπόν, ένας 
άντρας/σύζυγος, το νεκρό σώμα μιας νέ-
ας γυναίκας (ξεδιπλώνεται, εγκλωβισμένο, 
σε ένα κομό που μετατρέπεται σε κρεβά-
τι), μια μεγαλύτερη γυναίκα/μητέρα, νέ-
ες κοπέλες, όλοι κινούνται αργά, σχεδόν 
τελετουργικά. Ενα παράθυρο με φως από 
την αντίπερα όχθη, μια κουρτίνα που ανε-
μίζει, μια εικόνα της Παναγίας καλύπτει 
ένα άνοιγμα στον τοίχο, μια τηλεόραση 
που όλο και κάτι μεταδίδει κερδίζοντας 
την προσοχή της οικογένειας, η πόρτα 
ανοιγοκλείνει, μια ηλεκτρική σκούπα θα 
σαρώσει κάποια στιγμή τον χώρο. Η βάση 
ενός άλλου κρεβατιού γεμίζει νερό, βάπτι-
ση και ξόδι, γέννηση και θάνατος, είσοδος 
και έξοδος, η κίνηση σημαδεύει ανεξίτη-
λα. Οι βαλκανικές ρίζες και οι χοϊκές κατα-
βολές του Μάριο Μπανούσι, ακούσματα, 
γεύσεις, μυρωδιές, αισθήσεις, μουσικές 
διαφορετικές μεταξύ τους (κυριαρχεί το 
«Ρέκβιεμ» του Μότσαρτ), δίνουν «κλώ-
τσο να γυρίσει», να «αρχινήσει» η αέναη 
αφήγηση του κόσμου. Χωρίς μια λέξη, μια 
κουβέντα. Μόνο βλέμματα και σώματα.

Μου φαίνεται ταιριαστός ο στίχος του, 
ψυχίατρου και ποιητή, Αλέξανδρου Μηλιά 
(από τη συλλογή «Κλαγγή των όπλων»): 
«Θα ξεχνάς να γράψεις, θα ξεχνάς να δια-
βάσεις,/ θα ξεχνάς να γράψεις και να δια-
βάσεις· ακόμα και να μιλήσεις θα ξεχνάς./ 
Θ’ αναγνωρίζεις τις λέξεις που είχες να 
δώσεις, θα προσπερνούν/ γύρω σου θο-
λωμένα τα πλήθη, εμβρόντητος θα κοιτά-
ζεις,/ το κλάμα σαν πέπλο θα σου κρύβει 
τα μάτια./ Οταν πλησιάζει το τέλος θα εί-
σαι ένας από μας».

Αποχαιρετώντας τη Λιντίτα, είμαστε 
«ένας από αυτούς», είμαστε ανάμεσά τους.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

 Πολιτισμός ευρώ πόσα;

Σ
ημαντικό ζήτημα που θα πρέπει κά-
ποια στιγμή να συζητήσει σοβαρά 
η επιστημονική κοινότητα της χώ-

ρας, σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρ-
χές της Πολιτείας είναι η προβολή, η δι-
ατήρηση και η μελέτη της πολιτιστικής 
μας κληρονομιάς, καθώς και η ανάδειξη 
του πολιτιστικού κεφαλαίου της χώρας. 
Μία συζήτηση που θα πρέπει να γίνει με 
νηφαλιότητα, με μακροχρόνιο προγραμ-
ματισμό. Αυτόν τον διάλογο θα πρέπει 
πολύ σύντομα να τον ξεκινήσει το υφυ-
πουργείο Πολιτισμού, διότι όσο το καθυ-
στερεί τόσο θα αναφωνούμε «απ’ εν είδε 
κάστρη είδε φούρνο και εποθαυμαύστη». 

Η παραπάνω εισαγωγή είναι η συμπύ-
κνωση της σκέψης μου, όταν διάβασα 
την ομιλία του Προέδρου της ∆ημοκρα-
τίας την περασμένη Τρίτη, στα Βραβεία 
Θεάτρου του ΘΟΚ. Ο κ. Χριστοδουλίδης 
και οι γύρω του δεν έχουν καταλάβει ακό-
μα ότι τελείωσε ο προεκλογικός; Γιατί 
αναμασούν τα ίδια και τα ίδια; Γιατί τα 
ίδια και τα ίδια λέει και ξαναλέει και ο 
υφυπουργός Πολιτισμού, ο οποίος –ειρή-
σθω εν παρόδω– είναι σαν να περιμένει 
κάποια διεθνή ημέρα για να γυρίσει ένα 
σχετικό βιντεάκι. 

Επιστρέφοντας στον χαιρετισμό του 
κ. Χριστοδουλίδη, στέκομαι στην πρό-
ταση: «[...] εργαζόμαστε ήδη σκληρά για 
την υλοποίηση του προγράμματός μας, 
βάσει του οποίου έχουμε εκλεγεί. Ένα 
πρόγραμμα που διαμορφώθηκε στη βά-
ση του διαλόγου μας με την κοινωνία, 

περιλαμβανομένων και των Ανθρώπων 
του Πολιτισμού, και έχει στο επίκεντρό 
του τον Άνθρωπο, την κοινωνία αλλά 
και το να κτίσει μια Κύπρο καλύτερη» 
και από αυτή τη συνομιλία του επέλεξε 
τον κ. Χατζηγιάννη; Μάλλον, άκουσε/
αν και μετά έκανε κάτι άλλο. 

∆ιαβάζοντας παρακάτω τον χαιρετι-
σμό του, απομονώνω και το εξής: «[...] κα-
τά τα πρότυπα και άλλων κρατών μελών 
της ΕΕ, όπως ανακοινώσαμε πρόσφατα 
–ήταν και προεκλογική μου εξαγγελία 
– ενθαρρύνουμε κάθε παιδί και νέο να 
έρθει σε επαφή με τη σύγχρονη πολιτι-
στική δημιουργία στον τόπο μας μέσω 
της ετήσιας επιδότησης συγκεκριμένου 
ποσού για κάθε μαθητή και μαθήτρια 
αποκλειστικά για σκοπούς παρακολού-
θησης παραστάσεων παραστατικών τε-
χνών, κινηματογραφικών προβολών και 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων». Αυτό 
γιατί έπρεπε να το επωμισθεί το υφυ-
πουργείο Πολιτισμού; Γιατί έγινε μόνι-
μη επωδός του κ. Χατζηγιάννη; Γιατί δεν 
τρέχει ένα τέτοιο πρόγραμμα ο Οργανι-
σμός Νεολαίας και το υπουργείο Παι-
δείας; Ποιο είναι το ποσό που έχει προ-
ϋπολογιστεί για αυτόν τον σκοπό; Ποιος 
είναι ο χρονικός ορίζοντας; Φαντάζομαι 
θα τα δούμε όλα αυτά στο μέλλον... αλ-
λά για τώρα ας τραφούν τα αφτιά μας, 
αντί η κοιλιά μας. 

Από την ομιλία του κ. Χριστοδουλίδη 
το πιο ανησυχητικό που διάβασα είναι 
η εμπλοκή του ιδιωτικού επιχειρείν στα 

του πολιτισμού: «[...] Το έχω προαναφέ-
ρει και θέλω να το επαναλάβω: ο πολι-
τισμός γίνεται υπόθεση όλων. Γίνεται 
υπόθεση και των επιχειρήσεων της χώ-
ρας μας, γι’ αυτό και εισάγουμε και θα 
ανακοινώσουμε, σύντομα, φορολογικά 
και άλλα κίνητρα για τις επιχειρήσεις 
που στηρίζουν οικονομικά τη σύγχρονη 
πολιτιστική δημιουργία και τις δράσεις 
πολιτισμού στη χώρα μας». Θα αναρω-
τηθείτε ίσως γιατί με τρομάζει αυτή η 
πρόταση... Με τρομάζει γιατί το χρήμα 
θέλει χρήμα, χρειάζεται πολιτισμό που 
θα φέρνει χρήμα, προτάσεις που θα εί-
ναι κερδοσκοπικές... και δεν είμαι αντί-
θετος με την ιδιωτική πρωτοβουλία στα 
του πολιτισμού, έχουμε παραδείγματα 
που δείχνουν ότι μπορούν να γίνουν 
σπουδαία και ωραία πράγματα με την 
ιδιωτική πρωτοβουλία, αλλά η φράση 
«[σ.σ. ο πολιτισμός] Γίνεται υπόθεση 
και των επιχειρήσεων της χώρας μας» 
με προϊδεάζει για παρεμβάσεις, για επι-
λογές που κάποιους/ες θα εξυπηρετούν, 
για μία πολιτιστική εισπήδηση που στο 
τέλος, πολύ φοβάμαι πως θα καταλήξει 
σε συγκυλισμό. Και μην πάτε μακριά, 
θυμηθείτε το Πρόγραμμα Πολιτογρα-
φήσεων και πώς αυτό κατέληξε... Μόνο 
που εδώ δεν θα πληγεί η εικόνα της χώ-
ρας διεθνώς, αλλά αλωθεί το πολιτιστι-
κό τοπίο σε τέτοιο βαθμό που όλοι και 
όλες θα αναφωνούμε εν τη παλάμη και 
ούτω βοήσωμεν. Μία ακόμη φράση που 
με ταράζει ακούγοντάς την είναι «[...] Γι’ 

αυτό και περιλαμβάνουμε τον τομέα του 
Πολιτισμού ως οικονομική δραστηριότη-
τα στον συνολικό στρατηγικό μας σχε-
διασμό [...]. Σαφώς και είναι επάγγελμα 
η κάθε καλλιτεχνική δραστηριοποίηση, 
αλλά νομίζω ότι κάνουμε κάποιο άλμα 
λέγοντας πως ως Πολιτεία τον αντικρί-
ζουμε ως οικονομική δραστηριότητα... 
Κάποτε κάποιοι άλλοι μίλησαν για θεα-
τράκια και μουσικές, τώρα μιλάμε για 
οικονομική δραστηριότητα... 

Βέβαια, για να είμαι δίκαιος ο κ. Χρι-
στοδουλίδης είπε και το εξής: «Ο Πολι-
τισμός αφορά την Κυβέρνησή μας σε 
βάθος χρόνου. Γι’ αυτό και στοχεύουμε 
στη δημιουργία μακροχρόνιας στρατη-
γικής για τον πολιτισμό, με φορέα υλο-
ποίησης το νεοσύστατο Υφυπουργείο 
Πολιτισμού, το οποίο θα ενισχύσουμε 
ουσιαστικά, παρέχοντας όλη την απα-
ραίτητη στήριξη σε ανθρώπινο δυναμι-
κό και τεχνική υποδομή, καθώς και τους 
αναγκαίους οικονομικούς πόρους. Και 
ήδη έχει αρχίσει η περαιτέρω στελέχω-
ση του Υφυπουργείου για να μπορεί να 
ανταποκριθεί στις απαιτήσεις, σε όλα 
αυτά που θέλουμε να πετύχουμε μέσα 
από την ορθή απόφαση που λήφθηκε 
από την προηγούμενη Κυβέρνηση για 
τη σύσταση του Υφυπουργείου». Με 
λίγα λόγια, ζήσε Μάη μου να φας τρι-
φύλλι ή κατά το κυπριακότερο «άξιος 
πον να ζήσει»...

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ

Μύθων Αποκάλυψη: Αριάδνη – Ανδρομέδα 
Παρουσιάζεται στη Λεβέντειο Πινακοθήκη η προσωρινή έκθεση «Μύθων Αποκά-
λυψη: Αριάδνη – Ανδρομέδα». Επιμελήτριες της έκθεσης είναι η διευθύντρια της 
Λεβεντεί ου Πινακοθή κης, Λουκί α Λοΐ ζου Χατζηγαβριή λ, η επιμελήτρια της Συλ-
λογής του Παρισιού της Λεβεντεί ου Πινακοθήκης, Μυρτώ Χατζάκη και η επιμελή-
τρια της Λεβεντεί ου Πινακοθήκης, Κατερίνα Στεφανίδου. Η έκθεση ξεκίνησε από 
μία συλλογή και μία ιδέα. Ο συλλέκτης δρ Ανδρέας Πίττας έχει στις συλλογές του 
έργα που συνδέονται με τον μύθο της Αριάδνης και της Ανδρομέδας. Έργα εξαι-
ρετικά που σηματοδοτούν εποχές-σταθμούς στην ευρωπαϊκή Ιστορία της Τέχνης, 
αλλά και έργα που συνδέονται θεματολογικά με δύο γυναίκες των οποίων οι μύ-
θοι, και οι ιστορίες, αποτέλεσαν μια αποκάλυψη για τις επιμελήτριες της έκθεσης. 
«Μύθων Αποκάλυψη: Αριάδνη – Ανδρομέδα», Λεβέντειος Πινακοθήκη, Αναστασίου 

Γ. Λεβέντη 5, Λευκωσία. Από τις 6 Απριλίου μέχρι τις 3 Σεπτεμβρίου 2023. 

Piano Encounters
Ο διεθνώς αναγνωρισμένος Βούλγαρος 
πιανίστας και καθηγητής Romeo Smilkov 
επιστρέφει στην Πάφο για μία μόνο συ-
ναυλία με τη πιανίστα Galina Dimova-
Georgieva. Οι δύο πιανίστες θα παρουσιά-
σουν έργα για σόλο πιάνο και για τέσσερα 
χέρια. Το πρόγραμμα περιλαμβάνει έρ-
γα των Girolamo Frescobaldi, Johann 
Sebastian Bach, Wolfgang Amadeus 
Mozart, Franz Liszt, Sergei Rachmaninoff, 
Francis Poulenc, Dimitar Nenov και Petko 
Staynov. Μαρκίδειο Θέατρο Πάφου, 12 

Απριλίου, ώρα 8:00 μ.μ. Πληροφορίες / 

κρατήσεις τηλέφωνο 70002420.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Stand In Line: 
Κωνσταντίνος Μάσσος
Ατομική έκθεση του Μεσολογγίτη εικαστικού Κωνσταντίνου 
Μάσσου φιλοξενεί από την Παρασκευή 7 Απριλίου η γκαλε-
ρί Stand In Line, στη Λευκωσία. Στα έργα του πρωταγωνιστούν 
ακροβάτες, ξυλοπόδαροι, μπαλόνια, δελφίνια που κάνουν ζο-
γκλερικά στον ουρανό, ένα χάρτινο καραβάκι, κορίτσια που κά-
νουν κούνια, ένα «τρενάκι» μασκαράδων, μια σκηνή από μαύρο 
θέατρο και παιδιά που επιδίδονται στο παιχνίδι της διελκυστίν-
δας. Όπως επισημαίνει η ιστορικός τέχνης Ναταλία Μητσιώ-
νη, το παιχνίδι, το ρωμαϊκό ludus, η διάχυση του παιγνιακού 
πνεύματος στη «σοβαρή» ζωή χαρακτηρίζει αυτή τη φορά τη 
δουλειά του. «Ο ζωγράφος δημιουργεί χωροχρόνους ρεαλιστι-
κούς και ταυτόχρονα αλληγορικούς, που έρχονται σε ρήξη με 
το αναμενόμενο. Κάθε εικόνα θα ήταν μια κανονική σκηνή αν 
δεν υπήρχε αυτό που την ανατρέπει, που την αναποδογυρίζει». 
Γκαλερί Stand in Line, Μετοχίου 6Α, Άγιος Ανδρέας, Λευκωσία. 
Εγκαίνια: Παρασκευή 7 Απριλίου. ∆ιάρκεια μέχρι 29 Απριλίου. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 99412000.

ΧΟΡΟΣ

Πλατφόρμα 
Χορογραφίας 
Κύπρου 

Το Τμήμα Νεότερου και Σύγ-
χρονου Πολιτισμού του Υφυ-
πουργείου Πολιτισμού διορ-
γανώνει, σε συνεργασία με το 
Θέατρο Ριάλτο, την 23η «Πλατ-
φόρμα Χορογραφίας Κύπρου». 
Οι παραστάσεις των έργων που 
θα ενταχθούν στην «Πλατ-
φόρμα Χορογραφίας Κύπρου 
- 2023» θα πραγματοποιηθούν 
μεταξύ 10ης και 12ης Νοεμ-
βρίου 2023 στο Θέατρο Ριάλ-
το, στη Λεμεσό. Η περίοδος 
υποβολής αιτήσεων θα είναι 
μεταξύ 3 Απριλίου και 2 Μαΐου 
2023. Για περισσότερες πλη-
ροφορίες οι ενδιαφερόμενοι 
παραπέμπονται στους όρους 
συμμετοχής στην Πλατφόρμα 
Χορογραφίας Κύπρου – 2023, 
στην ιστοσελίδα του υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Χορωδιακή Παρέλαση 
Ο Δήμος Λευκωσίας και το Υπουργείο Παιδείας διοργανώνουν τη 
Μέρα Τραγουδιού με θέμα «Απ’ τη Λευκωσία ως την καρδιά, τρα-
γούδια μια αγκαλιά», την Κυριακή 9 Απριλίου 2023, από τις 12:00 
το μεσημέρι μέχρι τις 5:30 το απόγευμα στους πεζόδρομους Λή-
δρας – Ονασαγόρου και την Πλατεία Ελευθερίας. Έξι νεανικά σχο-
λικά συγκροτήματα θα παρουσιαστούν στην Πλατεία Ελευθερίας 
από τις 2:00 μέχρι τις 4:00, στο Schoolfest 2023, το Παγκύπριο 
Φεστιβάλ Σχολικών Συγκροτημάτων. Στη συναυλία συμμετέχουν τα 
ακόλουθα συγκροτήματα: THE NUTS, BUZZ, AINOMPA, GALACTIC 
GROOVE και LIVE WIRE. Η μεγάλη αυτή μουσική δράση θα κλείσει 
με υπαίθρια συναυλία της Ορχήστρας SISTEMA CYPRUS στις 4:00 
το απόγευμα στο κάτω διάζωμα της Πλατείας Ελευθερίας.

Η απώλεια
απέκτησε υπόσταση 
στο εικαστικό δρώμενο. 
Ο άηχος θρήνος κίνησε 
σαν υποδόριος ρυθμός 
γυμνά σώματα, 
τα εκτίναξε, τα ώθησε 
να «μιλήσουν».
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Επιμέλεια: 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Πέντε νέες εκδόσεις προσθέτει 
στην εκδοτική του δραστηριό-
τητα το Κέντρο Επιστημονικών 
Ερευνών, οι οποίες εμπλουτίζουν 
την κυπρολογική βιβλιογραφία. 
Πρόκειται για τις εκδόσεις του Κυ-
πριανού Λούη, «Entrepreneurship 
and Economic Strategy in Cyprus 
in the First Half of the Nineteenth 
Century: The Case of Georgakis 
Markantonides», μετάφραση 
στην αγγλική της αντίστοιχης ερ-
γασίας που δημοσίευσε το ΚΕΕ 
το 2021, των Μ. Ματθαίου - Α. 
Ξενοφώντος, «Τα Παραμύθια της 
Κύπρου από το Λαογραφικό Αρ-
χείο του Κέντρου Επιστημονικών 
Ερευνών», του Γεώργιου ∆ελη-
γιαννάκη «A Cultural History of 
Late Roman Cyprus», της Αικατε-
ρίνης Αριστείδου, «Η ∆ημοκρατία 
της Ραγούσας (Ντουμπρόβνικ) 
και η Ανατολή στον 18ο αιώνα 
(1700-1808)» και της Καλλιόπης 
Πρωτοπαπά, «Τα έθιμα της γέν-
νησης στην παραδοσιακή κοινω-
νία της Κύπρου».

Ο έμπορος Μαρκαντωνίδης
Στην εργασία του Κυπριανού 

Λούη εξετάζονται οι οικονομι-
κές λειτουργίες που επιτελούσε 
ο Γεωργάκης Μαρκαντωνίδης ως 
έμπορος και διοικητικός παρά-
γοντας στην κυπριακή αγορά. Ο 
Μαρκαντωνίδης ήταν ο κοινω-
νικός τύπος του κεφαλαιούχου, 
ο οποίος συνδύαζε τα διοικητι-
κά και τα οικονομικά πλεονεκτή-
ματα της θέσης του, τις οικογε-
νειακές καταβολές, τις πολιτικές 
προσβάσεις, καθώς και τις επιχει-
ρηματικές δραστηριότητές του, 
για να επιτύχει τους στόχους του. 
Η τυπολογία και η ιδιαιτερότητα 
της επιχείρησης του Γεωργάκη 
Μαρκαντωνίδη οφείλεται στην 
επινοητικότητα και τη επιχειρη-
ματική στρατηγική που υιοθέτη-
σε. Η επιχειρηματική στρατηγική 
του συνέβαλε στην εξασφάλιση 
χρηματοδότησης μέσω της συ-
γκέντρωσης των «βιομηχανικών» 
προϊόντων (εμπορευμάτων), τόσο 
για τη διακίνηση προϊόντων όσο 
και για την ανάπτυξη άλλων δρα-
στηριοτήτων, όπως μικρών εται-
ρικών εμπορικών συμπράξεων, 
μονοπωλιακού τύπου εκμεταλλεύ-
σεων και εκμισθώσεων φορολο-
γικών προσόδων και τσιφλικιών. 
Στο βιβλίο εξετάζονται διεξοδικά 
οι πρακτικές που σχετίζονταν με 
την αγορά και την πληρωμή του 
εμπορεύματος. Η προαγορά απο-
τελεί ένα ζήτημα που δεν έχει δι-
ερευνηθεί επαρκώς και είναι συ-
νυφασμένο με σχέσης εξάρτησης 
και εκμετάλλευσης. Οι μηχανι-
σμοί φοροείσπραξης, τους οποί-
ους εγκαθίδρυσε ο Μαρκαντωνί-
δης, απέβλεπαν στην αύξηση του 
κέρδους από τον αγοραστή των 
φόρων. Ο ίδιος διετέλεσε επίσης 
εκμισθωτής εμπορευματικών τσι-
φλικιών, ιδιοκτήτης εργαστηρίου 
και αποθηκευτικού χώρου. Με 
την παρούσα μελέτη αναδεικνύ-
εται ένα πολύπλοκο και πολυεπί-
πεδο πλέγμα σχέσεων, το οποίο 
αναπτύσσεται εμπλέκοντας την 
τοπική οθωμανική εξουσία, την 
κυπριακή εκκλησία, το «κοινό Κυ-
πρίων», τους εμπόρους, τους «ερ-
γαστηριάρηδες», το υπηρετικό 
προσωπικό, τους τεχνίτες, τους 
τοπικούς εργάτες κ.ά. Το συγκε-
κριμένο πλέγμα σχέσεων προσ-
διορίζει τις οικονομικές σχέσεις 
της υπό εξέταση περιόδου στην 
Οθωμανοκρατούμενη Κύπρο των 
αρχών του 19ου αιώνα.  

Παραμύθια της Κύπρου
Το βιβλίο «Τα Παραμύθια της 

Κύπρου από το Λαογραφικό Αρ-
χείο του Κέντρου Επιστημονικών 
Ερευνών» είναι εικονογραφημένο 
με χαρακτικά έργα του χαράκτη 
Χαμπή Τσαγγάρη και αποτελεί συ-
νέχεια των τριών προηγούμενων 
τόμων της σειράς «Τα Παραμύθια 
της Κύπρου» από το Λαογραφικό 
Αρχείο του Κέντρου Επιστημονι-
κών Ερευνών, που έχουν εκδοθεί 

το 2015, 2017 και 2019. Στον πα-
ρόντα τέταρτο τόμο περιλαμβάνο-
νται 23 ενότητες με αφηγήσεις λα-
ϊκών παραμυθιών που αντλήθηκαν 
από το Λαογραφικό Αρχείο του 
Κ.Ε.Ε. και οι οποίες έχουν διασω-
θεί, είτε σε χειρόγραφη και έντυπη 
μορφή, είτε σε μαγνητοφωνημένη. 
Σε κάθε ενότητα περιλαμβάνονται 
μία ή περισσότερες παραλλαγές 
του κάθε παραμυθιού, δημοσιευ-
μένες στον ιδιωματικό λόγο χωρίς 
γλωσσικές παρεμβάσεις στα χει-
ρόγραφα και συνοδεύονται από 
αποδόσεις στην κοινή Νεοελληνι-
κή. Ακολουθεί σχολιασμός βάσει 
των διεθνών καταλόγων, των Anti 
Aarne - Stith Thompson και του 
αναθεωρημένου από τον Hans-
Jörg Uther, βασικού μεθοδολογι-
κού εργαλείου διεθνώς αποδεκτού, 
που προσεγγίζει τα παραμύθια μέ-
σω της ιστορικογεωγραφικής οπτι-
κής,  τα κατατάσσει σε τύπους βά-
σει της εξέλιξης της πλοκής τους 
και επιχειρεί συνταγματική ανά-

λυση της αφήγησης σε επεισό-
δια. Ο σχολιασμός εμπλουτίζεται 
με βιβλιογραφικές παρατηρήσεις, 
επιχειρεί ανίχνευση της προέλευ-
σης του πυρήνα του παραμυθιού 
και συσχετισμούς με άλλα είδη της 
προφορικής και γραπτής γραμμα-
τείας. Ακολουθεί καταγραφή των 
τίτλων όλων των παραλλαγών του 
Λαογραφικού Αρχείου, δημοσιευ-
όμενων και μη και επισήμανση 
των διαφορών περιεχομένου με-
ταξύ τους. Τέλος παρατίθεται κα-
τάλογος παλαιότερων δημοσιεύ-
σεων κυπριακών παραλλαγών. Με 
την έκδοση της σειράς διασώζε-
ται αλλά και διαχέεται εξίσου στο 
επιστημονικό και στο ευρύ κοινό 
η εντόπια δημώδης λογοτεχνία. 
Πρόκειται για την πληρέστερη 
και συστηματικότερη δημοσίευ-
ση των παραμυθιών στην Κύπρο 
με σχολιασμό τεκμηριωμένο επι-
στημονικά. Κυρίως το έργο συνι-
στά ολοκληρωμένο συμπλήρωμα 
του ελληνικού και κατ’ επέκταση 
του διεθνούς καταλόγου των λαϊ-
κών παραμυθιών.

Η Ρωμαϊκή Κύπρος
Το βιβλίο του ∆εληγιαννάκη 

έχει ως θεματική τη συνύπαρξη 
Χριστιανών και Εθνικών στη Ρω-
μαϊκή Κύπρο κατά την εποχή της 
όψιμης αρχαιότητας, με χρονική 
αφετηρία τη βασιλεία του αυτο-
κράτορα ∆ιοκλητιανού (284-305) 
και με κατάληξη την απονομή 
του καθεστώτος του αυτοκέφα-
λου στην Εκκλησία της Κύπρου 
το 431. Αυτή η εποχή, αν και δεν 
έχει μελετηθεί στον ίδιο βαθμό 
όσο οι κατοπινοί αιώνες, κυρί-
ως εξ αιτίας της ισχνότητας των 
πηγών, ήταν καθοριστική για τη 
διαμόρφωση της πολιτισμικής 

ταυτότητας της Κύπρου κατά την 
όψιμη αρχαιότητα.. Στο πρώτο 
κεφάλαιο συζητείται η μετάβα-
ση της Κύπρου από την κλασική 
εποχή της ρωμαϊκής κυριαρχίας 
σε αυτή της όψιμης αρχαιότητας, 
με αναφορά στις αλλαγές που το 
νησί και οι κάτοικοι υπέστησαν. 
Το δεύτερο κεφάλαιο επικεντρώ-
νεται στους ούτως καλούμενους 
Εθνικούς που εξακολουθούσαν 
να πιστεύουν στο δωδεκάθεο και 
στους λοιπούς θεούς της αρχαι-
ότητας, καθώς και στο πώς αντι-
μετώπισαν την νέα χριστιανική 
πίστη. Μια σημαντική τροχοπέδη 
στη εξέταση αυτού του θέματος 
είναι η σχεδόν καθολική έλλει-
ψη στοιχείων για τον πολυθεϊ-
σμό μετά από τον τρίτο αιώνα, 
με αποτέλεσμα οι μελετητές οι 
οποίοι καταπιάνονται με το θέ-
μα να χρησιμοποιούν μεταγενέ-
στερες χριστιανικές και μάλιστα 
αγιογραφικές πηγές. Το τρίτο κε-
φάλαιο επανεξετάζει τα υπέροχα 
μωσαϊκά δάπεδα που ανευρέθη-
καν σε οικιστικούς χώρους σε διά-
φορα μέρη της Κύπρου, τα οποία 
προσφέρουν νέες ερμηνείες σχε-
τικά με τις διάφορες πτυχές του 
αστικού πολιτισμού καθώς και 
νέες ερμηνείες όσον αφορά στην 
τοπογραφία και την εικονογραφία 
τους. Στο τέταρτο κεφάλαιο περι-
γράφεται συστηματικά η εξάπλω-
ση του Χριστιανισμού και η εδραί-
ωση της τοπικής εκκλησίας από 
την εποχή των Αποστόλων μέχρι 
αυτή του επισκόπου Επιφανίου, 
με την αξιοποίηση αρχαιολογικών 
ευρημάτων και γραπτών πηγών. 
Το τελευταίο κεφάλαιο εστιάζει 
την προσοχή του στον Επίσκο-
πο Επιφάνιο ως προσωπικότητα 
που σφράγισε ανεξίτηλα την κυ-
πριακή πραγματικότητα κατά το 
δεύτερο μισό του τέταρτου αιώνα. 
Υπάρχει και παράρτημα στο τέλος 
του βιβλίου για την ιστορία του 
εβραϊκού στοιχείου στην Κύπρο. 

Συμβολή στη Λαογραφία
Το περιεχόμενο του βιβλίου 

της Καλλιόπης Πρωτοπαπά, που 
είναι επανέκτυπωση της έκδο-
σης του 2009, στηρίζεται σε υλι-
κό από το Λαογραφικό Αρχείο και 
το Αρχείο Προφορικής Παράδο-
σης του Κέντρου Επιστημονικών 
Ερευνών του Υπουργείου Παιδεί-
ας και Πολιτισμού και είναι απο-
τέλεσμα συστηματικής επιτόπιας 
έρευνας. Περιλαμβάνει μαρτυρίες 
από όλη την Κύπρο. Στα έθιμα της 
γέννησης παρατηρείται μεγάλη 
ποικιλία. Λόγω της κρίσιμης κα-
τάστασης που δημιουργείται για 
την επιβίωση τόσο της μητέρας, 
όσο και του βρέφους κύρια προ-
σπάθεια είναι η αποτροπή του κα-
κού. Η αποτροπή του κακού και 
η εξαπάτηση των κακών πνευμά-
των και ο εξευμενισμός τους αλλά 
και η δημιουργία ευνοϊκών συν-
θηκών για τη νέα ζωή που έρχε-
ται, από παλιά απασχόλησαν τους 
ανθρώπους, που προσπαθούσαν 
να δώσουν λύσεις με τη βοήθεια 
της λαϊκής ιατρικής αλλά και της 
μαγείας, μια και ο παραδοσιακός 
άνθρωπος πιστεύει ότι ο υπερφυ-
σικός κόσμος επηρεάζει τη γήινη 
ύπαρξή του. Στο κείμενο παρεμ-
βάλλονται και μαρτυρίες στην κυ-
πριακή διάλεκτο, που δίνουν αυ-
θεντικότητα στις πληροφορίες. 
Παράλληλα καταγράφονται στο 
Παράρτημα οι ερευνητές αλλά 

και οι πληροφορητές τόσο του 
Λαογραφικού, όσο και του Αρ-
χείου Προφορικής Παράδοσης. 
Το βιβλίο περιλαμβάνεται στο τε-
τράτομο έργο που αναφέρεται 
στα έθιμα του κύκλου της ζωής 
και τιμήθηκε με έπαινο από την 
Ακαδημία Αθηνών το 2013 με το 
σκεπτικό ότι «προάγουν τη γνώ-
ση για τον λαϊκό πολιτισμό της 
Κύπρου». Το βιβλίο «Τα έθιμα της 
γέννησης στην παραδοσιακή κοι-
νωνία της Κύπρου» έχει πάρει το 
Κρατικό βραβείο του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού το 2009.

Η Πολιτεία της Ραγούσας
Στο βιβλίο Αικατερίνης Αριστεί-

δου περιγράφεται και αναλύεται 
η εμπορική δραστηριότητα της 
Αδριατικής πολιτείας της Ραγού-
σας με τα διάφορα εμπορικά λιμά-
νια, κέντρα και περιφέρειες της 
Ανατολικής Μεσογείου τον 18ο 
αιώνα, με αξιοποίηση προπάντων 
του αρχειακού υλικού αυτής της 

πολιτείας, αλλά και αρχειακού υλι-
κού προερχόμενου από τη Βενε-
τία, την Αγκώνα της Ιταλίας και 
διάφορες περιοχές της Ελλάδας, 
όπως η Ύδρα. Στο πρώτο κεφά-
λαιο του βιβλίου περιγράφονται οι 
συνθήκες υπό τις οποίες αναπτύ-
χθηκε το εμπόριο της Ραγούσας με 
την Ανατολική Μεσόγειο κατά τον 
18ο αιώνα με αναφορά στα σημα-
ντικότερα εμπορικά κέντρα της 
Ανατολής, το εμπόριο των διάφο-
ρων ευρωπαϊκών κρατών με την 
Ανατολή και ο μεταξύ τους αντα-
γωνισμός. Στο δεύτερο κεφάλαιο 
περιγράφεται η σταδιακή εξέλιξη 
της ναυτιλίας της Ραγούσας κατά 
τη διάρκεια του 18ου αιώνα μέχρι 
και τις αρχές του 19ου αιώνα, με 
ειδική μνεία στα συστήματα ναυ-
τικού δανεισμού και ναυτασφάλει-
ας, καθώς και στην εμφάνιση των 
ναυτασφαλιστικών εταιρειών. Στο 
τρίτο κεφάλαιο του βιβλίου περι-
γράφεται το εμπόριο της Ραγού-
σας με τις διάφορες περιοχές της 

Ανατολικής Μεσογείου, πρώτα με 
τις περιοχές της ηπειρωτικής και 
νησιώτικης Ελλάδας, ύστερα με 
την Αίγυπτο, την Κύπρο, τη Συ-
ρία, την Παλαιστίνη και την Καρα-
μανιά (νότια παραλιακή Τουρκία) 
και στη συνέχεια με τη Σμύρνη, τη 
Μικρά Ασία, την Κωνσταντινού-
πολη και τα εμπορικά κέντρα της 
Μαύρης Θάλασσας. Στο τέταρτο 
κεφάλαιο συζητείται η δημιουργία 
και η διαμόρφωση των προξενείων 
της Ραγούσας σε διάφορα λιμάνια 
και αστικά κέντρα της ανατολι-
κής Μεσογείου. Στο τέλος του βι-
βλίο βρίσκονται παραρτήματα με 
τις διακινήσεις των ραγουζαίικων 
πλοίων προς και από την Ανατολή, 
γλωσσάριο των ναυτικών και άλ-
λων ορών, καθώς και έγχρωμες και 
μαυρόασπρες φωτογραφίες, χάρ-
τες, γκραβούρες και φωτογραφίες 
εγγράφων που σχετίζονται με τη 
Ραγούσα και τις περιοχές της ανα-
τολικής Μεσογείου με τις οποίες 
είχε εμπορικές συναλλαγές.

Εκδόσεις του Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών
Σημαντικές μελέτες που εμπλουτίζουν την κυπρολογική βιβλιοθήκη και ενισχύουν τις γνώσεις μας για την Κύπρο του χθες

Οι εκδόσεις του Κέντρου 
Επιστημονικών Ερευ-
νών αποτελούν πολύτιμα 
εργαλεία για την έρευνα 
και τη μελέτη της ιστο-
ρίας και της λαογραφίας 
της Κύπρου, μέσα από 
αρχειακές και άλλες 
πρωτογενείς πηγές.

Oλες οι εκδόσεις είναι διαθέσιμες στην έδρα του Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών (Γλάδστωνος 6, Λευκωσία)  και στα βιβλιοπωλεία της Κύπρου.
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Η Σταύρωση του Μα-
ζάτσιο (1401-1428). 
Εργο του 1426, που 
αποτελεί μέρος ενός 
πολύπτυχου φτιαγμέ-
νου για την εκκλησία 
της Santa Maria del 
Carmine στην Πίζα.

Η Σταύρωση του 
Θεοφάνη του Κρη-
τός (1490-1559) 
από τον Χριστο-
λογικό κύκλο της 
Ιεράς Μονής Σταυ-
ρονικήτα του 
Αγίου Ορους.

«Η Σταύρωση του Χριστού» του Ματίας Γκρίνεβαλντ (1470-1528), από την Αγία Τράπεζα της μονής του Αγίου Αντωνίου του Ιζενχάιμ, γύρω στο 1515.

Εικόνα της Σταύρωσης 
που αποδίδεται σε ζωγράφο 
του 14ου αιώνα από την 
Κωνσταντινούπολη.



Α Φ Ι Ε Ρ Ω Μ Α

Κυριακή 9 Απριλίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

Περίπτωση πρώτη: ο Κρης Αν-
δρέας Παβίας (π. 1440 – μετα-
ξύ 1504-1512). Η Σταύρωσή του 
(τέλη 15ου αι.), παρά τη δωρι-
κότητα του βυζαντινού τρόπου, 
χαρακτηρίζεται από μια μάλλον 
ασυνήθιστη πληθωρικότητα. 
Πλήθος συνωστισμένο, άγγε-
λοι και δαίμονες μάχονται γύρω 
από τους σταυρούς, αναστημέ-
νοι νεκροί, το κρανίο του Αδάμ 
κάτω από τον εσταυρωμένο Χρι-
στού – η όλη σκηνή έχει κάτι 

αποκαλυπτικό. Αυτή η φορτω-
μένη –μα και τόσο δραστική– 
έκφραση σπαραγμού κορυφώ-
νεται με τη μορφή της Παναγίας 
υποβασταζόμενης, στα πρόθυ-
ρα της λιποθυμίας. Το έργο 
στοιχειώνει με τη δύναμή του.

Περίπτωση δεύτερη: Αντονέ-
λο ντα Μεσίνα (π. 1430-1479). 
Σύγχρονος του Παβία, ο Σικελός, 
στη δική του Σταύρωση (1475 
– χρονιά που φτάνει στη Βενε-
τία) φέρει τον χαρακτηριστικά 
αμείλικτο ρεαλισμό της δυτικής 
τέχνης. Ωστόσο, με έναν μονα-
δικό συνδυασμό φωτός και χρω-
μάτων, στο πλήρες προοπτικής 
κάδρο του επικρατεί μια απρό-
σμενη ησυχία, ένας βουβός σπα-
ραγμός από τις δύο γυναικεί-
ες μορφές, δεξιά και αριστερά 
του σταυρωμένου Ιησού, και μια 

λιτότητα που αιφνιδιάζει: ελά-
χιστοι στρατιώτες στο βάθος 
αποχωρούν απ’ τον Γολγοθά και 
αυτό είναι όλο. Η ένταση είναι 
υπόγεια, υπόκωφη, απογυμνω-
μένη, καθηλωτική.

Περίπτωση τρίτη: o Σαλβα-
ντόρ Νταλί (1904-1989) και η δι-
κή του Σταύρωση (1954) με τον 
τίτλο Corpus Hypercubus, που 
ακουμπά πάνω σε σύγχρονες έν-
νοιες της φυσικής: ο Εσταυρω-
μένος (δεν διακρίνεται το πρό-
σωπό του που γέρνει στο πλάι) 
ίπταται με τα χέρια στην έκτα-

ση, μπροστά από έναν σταυρό 
από υπερκύβους, ο οποίος αιω-
ρείται και αυτός πάνω από ένα 
δάπεδο σαν να βγήκε από σκά-
κι. Μπροστά του, υποκλίνεται η 
Γκαλά, η σύζυγος και μούσα του 
ζωγράφου. Το μαρτύριο εκτυλίσ-
σεται σε μιαν άλλη διάσταση· ο 
«πυρηνικός μυστικισμός» του 
Νταλί, παγερός μα υποβλητι-
κός, μοιάζει να τοποθετεί το θείο 
δράμα στην ψυχή του ατόμου 
του εικοστού αιώνα. 

Τρεις τελείως διαφορετικές 
αποτυπώσεις, αν όχι του κορυ-

φαίου, σίγουρα του πιο δραμα-
τικού, επεισοδίου της Καινής 
∆ιαθήκης. ∆ιαχρονικά, τούτη η 
τεράστια γκάμα έκφρασης, τό-
σο στην Ανατολή όσο και στη 
∆ύση, συνεχίζει να συγκινεί και 
να ερεθίζει πνευματικά, συναι-
σθηματικά – υπαρξιακά εν τέλει. 

Στο πλαίσιο αυτό ζητήσαμε 
από τέσσερις ανθρώπους να επι-
λέξουν τα έργα που τους αγγί-
ζουν και με αφορμή αυτά να στο-
χαστούν πάνω σε ένα μαρτύριο 
σωματικό που ωστόσο συμβο-
λίζει την αθανασία της ψυχής. 

Η Σταύρωση έχει απο-
τυπωθεί στη ζωγραφική 
με μια τεράστια 
γκάμα έκφρασης.

Τ’ αργαστήρι 
εκεινού, που 
την τέχνη σου 
θέλει...*
Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΖΟΥΡΟΥΔΗ

 
Ο ταπεινός μοναστικός βίος απαιτεί 
και τις ανάλογες εκφάνσεις όταν 
μετέρχεται η πρόθεση να εικονο-
γραφηθεί ο Χριστολογικός κύκλος 
με την ελάχιστη δυνατότητα που 
του δίνει το καθολικό της Μονής 
Σταυρονικήτα και ο περιορισμός 
των συνθηκών θέασης της εποχής 
με το φως των κεριών.

Η καταρχήν δισδιάστατη 
απεικόνιση των μορφών, όπως 
τη βλέπουμε δηλαδή εμείς στις 
αναπαραγωγές της εικόνας μέσα 
από το ∆ιαδίκτυο ή την εκτύπω-
σή της, καθιστά αδύνατη τη σύ-
γκριση της θέασης από τη φυσι-
κή θέση, από τη θέση δηλαδή 
που θα την έβλεπε κάποιος μέ-
σα στη λατρευτική της υπόστα-
ση. Αντικρίζοντας τις φόρμες 
και τα σχήματα που επιτελούν 
την «εικονογραφική πλοκή» είτε 
στη φωτεινή εικόνα του υπολο-
γιστή, είτε στους περιορισμούς 
που προσφέρει η όποια εκτύπω-
ση, λόγω των συσχετισμών των 
μελανιών, αφαιρεί από το έργο 
τη φανέρωση που αντικρίζει ο πι-
στός στον χρόνο που απαιτείται 
για να εκπληρώσει το λατρευτικό 
του καθήκον. Για να γίνω περισ-
σότερο σαφής, με την επεξήγη-
ση σας παροτρύνω να σκεφτεί-
τε ότι η εικόνα κατασκευάστηκε 
με σκοπό να τη βλέπουμε υπό το 
φως των κεριών ή των καντη-
λιών που τη φωτίζουν κατά τον 
λατρευτικό χρόνο. Αυτό το ιδιαί-
τερο χαρακτηριστικό είναι που 
προσδίδει στην εικόνα την αμυ-
δρή αίσθηση κίνησης, τόσο όσο 
κινούνται οι μικρές φλόγες από 
τα κεριά και τα καντηλέρια, έτσι 
δημιουργείται η ψευδαίσθηση 
της διαδοχικής εικόνας και κατ’ 
επέκταση της τρίτης διάστασης 
που δεν είναι ορατή στις ψηφια-
κές ή τις τυπογραφικές αναπαρα-
γωγές. Είναι κάτι παρόμοιο δηλα-
δή με τις φιγούρες του θεάτρου 
σκιών όταν τις αντικρίζουμε ως 
αντικείμενα και όχι ως μέρος της 
διαχείρισης του φωτός.

Η έλλειψη του απαιτούμενου 
από τη φύση του έργου (λατρευ-
τικός σκοπός) αφαιρεί διά παντός 
την πρόσληψη της εικόνας δια-
μέσου της Θείας Χάριτος, αντι-
κειμενοποιεί την εικονογραφική 
σύνθεση και της προσδίδει στη 
σύγχρονη εποχή μία νέα υπόστα-
ση, εκείνη δηλαδή την ταπεινή 
θέση που της στερεί τη δυνατό-
τητα δημιουργίας συναισθήματος. 
Αυτό βέβαια συμβαίνει, αν εξαιρέ-
σει κανείς, όσο αυτό είναι δυνα-
τόν, το θρησκευτικό συναίσθημα 
και το δέος που προκαλεί η Σταύ-
ρωση του Βασιλέως της ∆όξης.

Οι μικρές αποσπασματικές 
αφηγήσεις που πλαισιώνουν την 
κύρια εικόνα, προσδιορίζουν μι-
κρά συμβάντα που προηγήθηκαν 
ή έπονται της κύριας αφήγησης 
(διαμερισμός των ιματίων, ύψωση 
των ροπάλων και των ακοντίων, 
τα δαιμόνια που εξέρχονται από 

το στόμα του ασεβούς ληστή, η 
έξοδος των νεκρών εκ των μνη-
μάτων), προσδίδουν χρονική δι-
άρκεια δίνοντάς μας τον συνειρμό 
από τη συλλογική μνήμη, μας με-
ταφέρουν φευγαλέα στην ευαγγε-
λική ρήση που αντιστοιχεί στην 
εικόνα της Σταύρωσης.

Συμπερασματικά μπορούμε 
να σημειώσουμε ότι όσο κι αν 
είναι δύσκολο να αντιληφθούμε 
το συμπεριλαμβανόμενο φορτίο 
που θα γινόταν αντιληπτό μόνο 
με τη βοήθεια της Θείας Χάριτος, 
άλλο τόσο είναι αδύνατον να πε-
ριγράψουμε λεπτομερέστερα τη 
Σταύρωση του Θεοφάνη του Κρη-
τός από τον Χριστολογικό κύκλο 
της Ιεράς Μονής Σταυρονικήτα 
του Αγίου Ορους σαν να επρόκει-
το να εξηγήσουμε με κινηματο-
γραφικούς όρους μία λατρευτική 
επιτέλεση. Η προσπάθειά μου να 

συμβάλω στην αναλυτική επισκό-
πηση της Σταύρωσης δικαιολο-
γείται μόνον ως μικρή συμβολή 
στην αδυναμία της θέασης, με 
τις αντίστοιχες απαιτήσεις της 
φυσικής παρουσίας, για τον γυ-
ναικείο πληθυσμό.

* Κώστας Βάρναλης, 
«Η Μάνα του Χριστού»

 
Ο κ. Δημήτρης Ζουρούδης 
είναι ζωγράφος.

 

Η «Σταύρωση 
του Χριστού» 
του Γκρίνεβαλντ

 
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΑΝΔΡΟΥΛΙΔΑΚΗ

 
Ο περίφημος πίνακας «Η Σταύ-
ρωση του Χριστού» του Γκρίνε-
βαλντ (από την Αγία Τράπεζα 
του Ιζενχάιμ, γύρω στο 1515) 
ήταν η αγαπημένη εικόνα του 
Καρλ Μπαρτ, ενός από τους μέγι-
στους θεολόγους του 20ού αιώνα 
(βλ. «Η προς Ρωμαίους Επιστο-
λή», εκδ. Αρτος Ζωής, 2016). Ο 
πίνακας αναπαριστάνει το μαρ-
τύριο του Ιησού δίχως καμιά εξι-
δανίκευση: Ο Σταυρός καταλαμ-
βάνει και φωτίζει επιβλητικά το 
κέντρο της εικόνας και τέμνει 
τον χώρο σε δύο μέρη. Αριστε-
ρά, την Παναγία που καταρρέει 
θρηνώντας την υποβαστάζει ο 
Ιωάννης ο Ευαγγελιστής, ενώ η 
Μαρία η Μαγδαληνή προσεύχε-
ται στον Κύριο γονατιστή. ∆εξιά, 
ο Ιωάννης ο Βαπτιστής δείχνει 
επιτακτικά προς τον Εσταυρω-
μένο, και πάνω του είναι γραμ-
μένα τα λόγια του (από το Κατά 
Ιωάννην Ευαγγέλιο, 3:30): «Εκεί-
νον δει αυξάνειν, εμέ δε ελατ-
τούσθαι» («Εκείνος [ο Κύριος] 
πρέπει να αυξάνει, ενώ εγώ να 
μικραίνω»). Ο Μπαρτ έλεγε πως 

ήθελε να είναι ό,τι είναι το δά-
χτυλο του Ιωάννη.

Η μεγάλη τέχνη μπορεί να εκ-
φράζει, με τα αισθητά μέσα που 
έχει στη διάθεσή της –με το σχέ-
διο και τα χρώματα, με την κίνη-
ση, την έκφραση και την προο-
πτική– τις ίδιες ή παρόμοιες ιδέες 
και αλήθειες που συλλαμβάνουν 
ο νους και η ψυχή, η λογοτεχνία, 
η θεολογία και η φιλοσοφία. Τι 
μπορεί να σημαίνουν ο Ιησούς, ο 
βίος και η διδασκαλία του για τον 
άνθρωπο; Για τη χριστιανική θεο-
λογία (και για τις τρεις ομολογίες 
αξεχώριστα, ορθόδοξη, καθολική 
και προτεσταντική) ο Ιησούς είναι 
βέβαια η Ενσάρκωση και Εναν-
θρώπηση του Θεού, η Σοφία και 
ο μοναδικός Λόγος Του, τον οποίο 
οι πιστοί πρέπει να ακούν και να 
υπακούουν στη ζωή και στον θά-
νατο. Η φιλοσοφία έχει προσεγγί-
σει και κατανοήσει τον Ιησού με 
ποικίλους τρόπους, αλλά το ενδι-
αφέρον και σημαντικό είναι ότι οι 
προσεγγίσεις των φιλοσόφων (του-
λάχιστον εκείνων που διάκεινται 
θετικά προς τον Χριστιανισμό) συ-
γκλίνουν σε εκπληκτικό βαθμό ή 
ακόμα και εναρμονίζονται. Ενδει-
κτικά: Ο Καντ κατανοεί τον Ιησού 
ως την προσωποποίηση του αγα-
θού, ως το «ιδεώδες της ηθικής τε-
λειότητας» (και κατ’ επέκταση της 
αλήθειας, της ομορφιάς και της δι-
καιοσύνης), ως το «πρότυπο του 
ηθικού φρονήματος σε ολόκληρη 
την ακεραιότητά του» αλλά και ως 
«ιδεώδες του Ιερού ή της αγιότη-
τας». Ο Γκαίτε είπε: «Θεωρώ και 
τα τέσσερα Ευαγγέλια ως τελείως 
αυθεντικά, διότι σε αυτά επενερ-
γεί το απαύγασμα ενός ύψους που 
εκπορευόταν από το πρόσωπο του 
Χριστού και που ήταν τόσο θεϊκό, 
όσο φανερώθηκε ποτέ το Θείο επί 
της Γης. Εάν με ρωτήσουν αν είναι 
στη φύση μου να επιδείξω στον 
Ιησού λατρευτικό σέβας, θα πω: 
απολύτως! Υποκλίνομαι ενώπιόν 
του ως τη θεία Αποκάλυψη της 
ύψιστης αρχής της ηθικότητας». 
Και τι μπορεί να σημαίνει ο Ιη-
σούς για εμάς; 

 
Ο κ. Κωνσταντίνος Ανδρουλιδάκης 
είναι καθηγητής Φιλοσοφίας 
στο Πανεπιστήμιο Κρήτης.

Εσταυρωμένος 
και ζωαρχικός

 
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

 
Ο σταυρωμένος Ιησούς και ο ανα-
στημένος Χριστός είναι το ίδιο 
πρόσωπο. Αυτή ήταν η πίστη 
των πρώτων χριστιανικών κοι-
νοτήτων. ∆ιαφορετικά, ο σταυ-
ρωμένος Ιησούς θα ήταν απλώς 
ένας από τους μυριάδες που θα-
νατώθηκαν μαρτυρικά στη δια-
δρομή της ιστορίας. Την ξεχω-
ριστή σημασία του σταυρικού 
θανάτου του μπορούμε να την 
εννοήσουμε μόνο υπό το πρί-
σμα της Αναστάσεως. Η Εκκλη-
σία δεν ξεχώρισε ποτέ το ένα 
από το άλλο: «Τον Σταυρόν σου 
προσκυνούμεν, ∆έσποτα, και 
την αγίαν σου Ανάστασιν δο-
ξάζομεν», σύμφωνα με το πασί-
γνωστο τροπάριο. Ο Ιωάννης ο 
∆αμασκηνός, στον πρώτο λόγο 

του «Προς τους διαβάλλοντας 
τας αγίας εικόνας», γράφει πως, 
αν κάποιος εικονίσει τον Χριστό 
σταυρωμένο και τον ρωτήσουν 
ποιος είναι αυτός, θα απαντήσει: 
«Χριστός ο Θεός, ο δι’ ημάς σαρ-
κωθείς» (PG 94, 1281C). Αραγε 
κάθε ζωγραφική αναπαράσταση 
της Σταύρωσης επιβάλλει ή επι-
τρέπει τούτη την απάντηση; Το 
κρίσιμο ερώτημα πάντως που τί-
θεται στον ζωγράφο της χριστια-
νικής περιόδου είναι ακριβώς 
αυτό: Πώς να ζωγραφίσει τον νε-
κρό Ιησού πάνω στο σταυρό ως 
κύριο της δόξης, ως κυριεύοντα 
ζώντων και νεκρών (Ρωμ. 14:9). 
Η τεράστιας σημασίας συζήτη-
ση που έγινε την περίοδο της 
έριδος των εικόνων στο Βυζά-
ντιο, με κέντρο της το χριστο-
λογικό δόγμα, δεν ασχολήθηκε 
διεξοδικά με το ζήτημα του ζω-
γραφικού τρόπου, πώς δηλαδή 
κατορθώνεται αυτό ζωγραφικά. 

Την απάντηση στο ερώτημα 
την έδωσε η ίδια η ζωγραφική. 
Στη βυζαντινή εικονογραφία, 
μακριά από κάθε έννοια ρεαλι-
σμού, φυσιολογικής και ανατομι-
κής ακρίβειας, ο νεκρός Χριστός 
πάνω στον σταυρό δεν γίνεται 
ποτέ πτώμα, διατηρεί τον μυϊκό 
τόνο (το νεκρό σώμα δεν πέφτει 
προς τα μπρος), δεν αλλοιώνεται 
ούτε παραμορφώνεται. Ο Χρι-
στός πέθανε πραγματικά πάνω 
στον σταυρό, αλλά «διαφθοράς 
εδείχθη αλλότριος», είναι «νε-
κρός ζωαρχικώτατος». Στη δυ-
τική ζωγραφική από την Ανα-
γέννηση και μετά μέχρι σήμερα 
έχουν γίνει χιλιάδες ζωγραφικά 
έργα με τον Εσταυρωμένο. Πολ-
λά από αυτά είναι αληθινά αρι-
στουργήματα, όπως αυτό του 
Ματίας Γκρύνεβαλντ, έργο συ-
γκλονιστικό. Ταξίδεψα ειδικά 
κάποτε στο Κολμάρ μόνο και μό-
νο για να το δω. Ο Χριστός εδώ 
«κατάστικτος τοις μώλωψι» αλλά 
όχι «πανσθενουργός». Ας προσέ-
ξει κανείς τις παλάμες του Χρι-
στού στα δύο έργα. Στον Γκρύ-
νεβαλντ είναι παραμορφωμένες, 
υπάρχει σύσπαση και νεκρική 
ακαμψία, στη βυζαντινή εικόνα 
είναι ήρεμες, έτοιμες να αγκαλιά-
σουν και να ενώσουν: «ήπλωσας 
τας παλάμας και ήνωσας τα το 
πριν διεστώτα». 

∆εν αρκεί όμως ο ζωγραφικός 
τρόπος για να δώσεις στο ερώτη-
μα ποιος είναι αυτός πάνω στον 
σταυρό την απάντηση που ανέ-
φερε ο ∆αμασκηνός. Ισως αυτός 
ο τρόπος να είναι και το λιγότε-
ρο, δεδομένου μάλιστα ότι με 
τον ίδιο τρόπο ζωγράφιζαν οι 
Βυζαντινοί και τα κοσμικά πρό-
σωπα. Το πρώτο και κύριο είναι 
η σχέση που συνάπτεις με την 
εικόνα. Η θεμελιώδης φράση του 
Μεγάλου Βασιλείου ότι «η της ει-
κόνος τιμή επί το πρωτότυπον 
διαβαίνει» (PG 32, 149C) σημαί-
νει, μεταξύ άλλων, ότι το βλέμ-
μα δεν πρέπει να αιχμαλωτίζεται 
από την αισθητική ομορφιά της 
εικόνας, για να επιτρέψει στον 
νου να στραφεί στο πρωτότυπο. 
Με ένα λόγο, η σχέση που σου 
επιτρέπει να δεις στο πρόσωπο 
του Εσταυρωμένου τον Αναστη-
μένο είναι η πίστη. Αυτή η πίστη 
εκφράζεται ακριβώς με την προ-
σκύνηση, για την οποία κάνουν 

λόγο όλα τα σχετικά κείμενα της 
Ορθόδοξης Εκκλησίας για τις ει-
κόνες. Ο πιστός δεν ατενίζει θαυ-
μαστικά την εικόνα, αλλά την 
ασπάζεται, κάμπτει τον αυχένα, 
σκύβει και την προσκυνάει. Χω-
ρίς τη σχέση της προσκύνησης, 
και η Σταύρωση με τον βυζαντι-
νό τρόπο αισθητικά θα αντιμε-
τωπιστεί και αυτή. Συνεχίζω και 
καταλήγω με τον ∆αμασκηνό: 
«Ναι, ∆έσποτα, προσκυνούμεν 
πάντα τα σα, και πόθω εκκαεί 
περιπτυσσόμεθα, την Θεότητα, 
την δύναμιν, την αγαθότητα, τον 
περί ημάς έλεον, την συγκατάβα-
σιν, την σάρκωσιν· [...] την σάρ-
κα την σην προσκυνώ, ου διά 
την της σαρκός φύσιν, αλλά διά 
την καθ’ υπόστασιν ηνωμένην 
αυτή θεότητα. Προσκυνούμεν 
σου τα πάθη. Τις είδε θάνατον 
προσκυνούμενον; τις πάθη σε-

πτά; αλλ’ όντως προσκυνούμεν 
τον του Θεού μου σωματικόν 
θάνατον, και τα σωτήρια πάθη· 
προσκυνούμεν σου την εικόνα» 
(PG 94, 1281 C-D). 

Από τον Μαζάτσιο
στον Σαμουράι
του Σουσάκο Εντο

 
Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΝΤΑΡΑΤΟΥ

 
«Πάνω στον σταυρό κάποιος είχε 
σκαλίσει τη μορφή ενός αδύνα-
του, γυμνού άντρα. Ο Σαμουράι 
κάρφωσε τα μάτια του σ’ αυτόν 
τον άνθρωπο που τα μπράτσα 
του ήταν τεντωμένα στα πλάγια 
και το κεφάλι του έγερνε σαν να 
μην του ’χε μείνει ζωή. (...) Αν οι 
χριστιανοί λάτρευαν αυτόν τον 
αποστεωμένο άντρα, η θρησκεία 
τους έμοιαζε απίστευτα παράλο-
γη αίρεση». Το παραπάνω από-
σπασμα είναι αντλημένο από το 
μυθιστόρημα «Οι Σαμουράι» του 
Σουσάκο Εντο, όπου ο ρωμαιοκα-
θολικός στο θρήσκευμα Ιάπωνας 
λογοτέχνης επιχειρεί να περιγρά-
ψει τις αντιδράσεις που επέφερε η 
διείσδυση Ευρωπαίων ιεραποστό-
λων στην Ιαπωνία κατά τον 17ο 
αιώνα. Σήμερα βέβαια, είμαστε 
εξοικειωμένοι με την εικονογρα-
φία της Σταύρωσης, αν και στο 
πεδίο των εικαστικών τεχνών η 
συγκεκριμένη θεματική συνεχίζει 
να απασχολεί τους καλλιτέχνες, 
θρησκευόμενους και μη, οδηγώ-
ντας σε έργα μορφικά καινοτόμα, 
προκλητικού περιεχομένου, ακό-
μα και ασεβή. Ενδεικτικά αναφέ-
ρω τις σταυρώσεις των Γκογκέν, 
Ρουό, Πικάσο, Μπέικον, Σάδερ-
λαντ, Σπένσερ, Γκουτούσο και 
των σημερινών Σεράνο, Οκάμπο, 
Κιπενμπέργκερ. Η Σταύρωση έχει 
καταστεί παγκόσμιο σύμβολο, 

κάποιες φορές μάλιστα αποσυν-
δεδεμένο από θρησκευτικά συμ-
φραζόμενα. Για παράδειγμα, για 
να επιστρέψουμε στη χώρα του 
ανατέλλοντος ηλίου, στα manga 
οι σταυρώσεις αποτελούν σύμ-
βολα θανάτου και οι εικόνες της 
σταύρωσης παραπέμπουν στους 
βομβαρδισμούς της Χιροσίμα και 
του Ναγκασάκι. 

Θεωρώ πως και για πολλούς 
από τους καλλιτέχνες του παρελ-
θόντος η Σταύρωση αποτέλεσε 
εικόνα με ιδιαίτερη πυκνότητα 
νοήματος, αν λάβουμε υπόψη 
ότι για τους ανθρώπους περασμέ-
νων εποχών οι αναπαραστάσεις 
εμπεριείχαν ένα είδος αλήθειας 
και η ένταση των εικαστικών 
τους προτάσεων διαπλεκόταν 
με την πραγματικότητα κατά τρό-
πους παραπλήσιους με αυτούς 
της τέχνης του 20ού αιώνα. Πι-
θανότατα, η θέαση έργων όπως 
η Σταύρωση του Μαζάτσιο θα 
προξενούσε στον άνθρωπο της 
Πρώιμης Αναγέννησης έκπληξη 
αντίστοιχου μεγέθους με εκεί-
νην του Σαμουράι του Εντο, αν 
και προφανώς διαφορετικής τά-
ξης. Στο έργο αυτό του 1426, που 
αποτελεί μέρος ενός πολύπτυχου 
φτιαγμένου για την εκκλησία της 
Santa Maria del Carmine στην 
Πίζα, ο Φλωρεντινός ζωγράφος 
φιλοτεχνεί μια παράσταση που 
διαφέρει σαφώς από το τότε δια-
δεδομένο ∆ιεθνές Γοτθικό ύφος. 
Αποφεύγει τα διακοσμητικά στοι-
χεία που χαρακτήριζαν τη συ-
γκαιρινή του παράδοση, επιλέγο-
ντας ένα ύφος αυστηρό, σχεδόν 
απέριττο και μολονότι τοποθετεί 
την αφήγηση σε χρυσό φόντο δι-
ατηρώντας τη μεσαιωνική σύμ-
βαση, επιχειρεί «να παραστήσει 
τις μορφές ζωντανές, κινούμενες 
και φυσικές», «να πατούν σταθε-
ρά στο έδαφος» αντικαθιστώντας 
κατά τον Βαζάρι τη ζωγραφική με 
«ζωή, αλήθεια και φύση». Η μορ-
φή του Εσταυρωμένου, πλασμένη 
λιτά αλλά σχεδιασμένη, παρά τα 
ανατομικά της λάθη, με απίστευ-
το για τότε ρεαλισμό, δημιουργεί 
ένα αίσθημα σωματικότητας και 
βάρους με πρωτόγνωρο τρόπο. 
Η έλλειψη λαιμού και ο αφύσι-
κος τρόπος που έχει τοποθετηθεί 
το κεφάλι στον κορμό, επιτείνει 
αυτή την αίσθηση, όπως και το 
γεγονός ότι ο Μαζάτσιο απεικο-
νίζει τη σκηνή της Σταύρωσης 
σαν να βρίσκεται ψηλότερα από 
τον θεατή, ενώ η επικάλυψη του 
κάτω μέρους του Σταυρού από 
την κεντρική θρηνούσα μορφή 
δημιουργεί βάθος.

Η γοητεία που μου προκαλεί 
η Σταύρωση του Μαζάτσιο, δεν 
οφείλεται στο ότι αποδεσμεύει τη 
ζωγραφική από τις μεσαιωνικές 
συμβάσεις ανοίγοντας καινούρ-
γιους δρόμους στους καλλιτέχνες 
που θα ακολουθήσουν, αλλά στο 
ότι βρίσκεται στο μεταίχμιο μετα-
ξύ υπερβατικού και πραγματικού, 
διατηρώντας έτσι το συμβολικό 
της φορτίο. Από αυτή την άπο-
ψη, πιστεύω πως δεν αντικαθιστά 
τη ζωγραφική με την πραγματι-
κότητα, όπως θα ήθελε ο Βαζά-
ρι, αλλά καθιστά τη ζωγραφική 
κάτι παραπάνω από ζωγραφική. 

 
Ο κ. Γιάννης Κονταράτος 
είναι ζωγράφος. 

Οι πρώτοι Χριστιανοί, το Βυζάντιο, η Αναγέννηση, ο 21ος αιώνας

Η μεγάλη τέχνη μπο-
ρεί να εκφράζει τις ίδιες 
ή παρόμοιες ιδέες και 
αλήθειες που συλλαμ-
βάνουν ο νους και η ψυ-
χή, η λογοτεχνία, η θεο-
λογία και η φιλοσοφία.

Η σχέση που σου επι-
τρέπει να δεις στο πρό-
σωπο του Εσταυρωμένου 
τον Αναστημένο είναι 
η πίστη. Αυτή η πίστη 
εκφράζεται ακριβώς 
με την προσκύνηση.

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Το θείο δράμα σε Ανατολή και Δύση
Το πιο δραματικό επεισόδιο της Καινής Διαθήκης συνεχίζει να συγκινεί και να ερεθίζει πνευματικά, συναισθηματικά, υπαρξιακά
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο εσωτερικός κόσμος 
της Μπερτ Μορισό, 
στο Παρίσι της μπελ επόκ 

Μια υπέροχη μουσική «ιεροσυλία»

Στην Πινακοθήκη Dulwich, ένα από 
τα πιο όμορφα μικρής κλίμακας 
μουσεία του Λονδίνου, μπορεί κα-
νείς να σταθεί εκστατικός μπρο-
στά στα έργα της Μπερτ Μορισό 
(1841-1895). Πέθανε μόλις στα 54 
χρόνια της, στο απόγειο της δημι-
ουργικότητάς της και στην καρδιά 
της παρισινής μπελ επόκ. Ηταν η 
ίδια ιμπρεσιονίστρια, της άρεσε 
να αποτυπώνει όψεις της καθημε-
ρινής ζωής και όσα έβλεπε γύρω 
της. Η μεγάλη έκθεση στο Λον-
δίνο γίνεται σε συνεργασία με το 
επίσης εξαίρετο, μικρής κλίμακας, 
μουσείο του Παρισιού Μαρμοτάν 
Μονέ και φέρνει κοντά περίπου 
30 αριστουργήματα της Μπερτ 
Μορισό για να μιλήσουν για το 
αποτύπωμα αυτής της γυναίκας 
με όρους την ομορφιά και το φως. 
Είναι η πρώτη μεγάλη έκθεση για 
τη Μορισό στο Ηνωμένο Βασίλειο 
από το 1950. Υπήρξε καινοτόμος 
ως γυναίκα ζωγράφος, που στά-
θηκε ισότιμα εκείνη την εποχή 
δίπλα σε άνδρες ζωγράφους. Και 
όχι μόνον ισότιμα, αλλά με τρόπο 
ρηξικέλευθο εκπροσώπησε το κί-
νημα του ιμπρεσιονισμού ως ρεύ-
μα νεωτερικό που προχωρούσε 
την τέχνη. Ηταν ιδρυτικό μέλος 
των ιμπρεσιονιστών και κέρδισε 
την αναγνώριση. Ενδιαφέρουσα 
διάσταση στην έκθεση είναι η 
παράλληλη επιλογή ζωγραφικών 
έργων μεγάλων δασκάλων, του Ρέ-

ινολντς, του Γκέινσμπρο και του 
Φραγκονάρ. Τα έργα τους επιλέ-
χθηκαν ως ενδεικτικά των ευρύ-
τερων ιδεολογικών, τεχνικών και 
αισθητικών αναφορών της Μπερτ 
Μορισό, ως αποτέλεσμα μιας νέας 
έρευνας που αναζητεί τις πηγές 
της έμπνευσής της. Είχε έναν δι-
κό της τρόπο να σχετίζεται με την 
κληρονομιά του 18ου αιώνα, από 
τον οποίο φίλτραρε σπουδές του 
φωτός, γεωμετρίες των σωμάτων, 
θεματογραφία και συναίσθημα. 
Αλλά το ιδιαίτερο, το χαρισματι-
κό, το θείο στοιχείο στην τέχνη 
της ήταν η μετουσίωση σε κάτι 
νέο, καινοτόμο, φρέσκο, αέρινο, 
ολάνθιστο, χωνεμένο στη ρίζα της 
μνήμης. Η Μορισό είχε γνώση του 
παρελθόντος, και ως γυναίκα του 
19ου αιώνα γεννημένη σε εύπορο 
περιβάλλον αστών, το μυθοποιη-
μένο εγγύς παρελθόν ήταν η προ-
επαναστατική Γαλλία και η γειτο-
νική Βρετανία της ίδιας εποχής. 
Το θαυμαστό στο έργο της είναι 
πώς βίωσε την εποχή της, πώς 
την αποτύπωσε, πώς συνδέθηκε 
με την πρωτοπορία και πώς έδω-
σε νέες οπτικές στην αστική ζωή 
της Γαλλίας, της οποίας ήταν γέν-
νημα θρέμμα. Εχουν μείνει στην 
παγκόσμια ιστορία της τέχνης 
τα έργα της, κομψότατα, με βα-
θιά γνώση της ανθρώπινης συν-
θήκης. Η έκθεση θα διαρκέσει 
έως τις 10 Σεπτεμβρίου. 

Eνας περίεργος, και κυρίως αναί-
μακτος, πόλεμος μαινόταν στις 
αρχές του δεκάτου ογδόου αιώ-
να. Ενας πόλεμος για τη μουσική. 

Η εξουσία ενός ευγενούς μου-
σικού οργάνου όπως η βιόλα ντα 
γκάμπα αμφισβητούνταν με σφο-
δρότητα. Αυτό που περίπου δια-
κόσια χρόνια τώρα θεωρούμε 
αυτονόητο, την κυριαρχία του 
βιολιού στη λόγια (και όχι μόνο) 
μουσική, έως τα τέλη του δεκάτου 
εβδόμου το αυτονόητο ανήκε στη 
βιόλα. Το βιολί, όμως, κέρδισε τον 
πόλεμο και στην ήττα της βιόλας 
ήρθε να προστεθεί ένα ακόμα 
χτύπημα: την όλο και περισσότε-
ρο περιθωριοποίησή της από το 
βιολοντσέλο και τη μετεξέλιξη της 
βιόλας που ξέρουμε σήμερα (στη 
συμφωνική ορχήστρα είναι, στην 
όψη, όπως το βιολί αλλά λίγο με-
γαλύτερη από αυτό – και με έναν 
κατά τι πιο «βραχνό», λυπημένο 

ήχο). Ηταν το τέλος μιας εποχής. 
Αν κάποιον αυτή η μετάβαση επη-
ρέασε βαθιά ήταν έναν χαρισμα-
τικό Γάλλο συνθέτη και βιρτου-
όζο της βιόλας ντα γκάμπα, τον 
Μαρέν Μαρέ (1656-1728). 

Αυτός ο προικισμένος Παριζιά-
νος από χαμηλή καταγωγή ανήλ-
θε με το ταλέντο του (και με τον 
οπορτουνισμό του, λένε οι κακές 
γλώσσες) στην αυλή του Λουδοβί-
κου Ι∆΄, μαθητεύοντας πλάι στον 
μουσικό ογκόλιθο της εποχής, τον 
Ζαν-Μπατίστ Λουλί. Πατέρας δε-
καεννιά(!) παιδιών, ο Μαρέ υπήρ-

ξε και διδάσκαλος: τα περίφημα 
πέντε βιβλία του με συνθέσεις 
για σόλο βιόλα δεν ήταν παρά 
ασκήσεις για τους μαθητές του. 
Κι ωστόσο, πέρασαν στη δυτική 
μουσική γραμματολογία ως ανε-
κτίμητα κειμήλια. Αντίστοιχης 
αξίας είναι και όσα έργα του συν-
δύασαν τη βιόλα και το κλειδο-
κύμβαλο. Ο μετρ στις ερμηνείες 
έργων με όργανα εποχής Ζορντί 
Σαβάλ ανέδειξε τον σπάνιο ήχο 
του Μαρέ με αυτόν τον τρόπο.

Μια νέα, του 2023, ηχογράφη-
ση όμως της Harmonia Mundi 
προτείνει κάτι διαφορετικό: τα 
μικρά-μεγάλα αυτά έργα μεταφερ-
μένα σε βιολοντσέλο και πιάνο. 
Υπεύθυνοι γι’ αυτή την υπέροχη 
«ιεροσυλία» είναι δύο σύγχρονοι 
δεξιοτέχνες: ο Ζαν-Γκιγιέν Κιράς 
(Jean-Guihen Queyras) στο τσέλο 
και ο Αλεξάντρ Ταρό (Alexandre 
Tharaud) στο πιάνο στο πολύ 

πρόσφατο cd τους που φέρει τον 
απλό τίτλο «Marin Marais». 

Ισως ο ίδιος ο Μαρέ να το έβλε-
πε με κακό μάτι όλο αυτό. Αλλά 
αυτό που μένει από το συγκεκρι-
μένο πρότζεκτ είναι το απόσταγ-
μα της ουσίας μιας μουσικής που 
έκρυβε μέσα της ολόκληρους κό-
σμους. Κομψή, ραφιναρισμένη, 
όλο λεπτότητα, την ίδια στιγμή 
μπορούσε να γίνει εκρηκτική (αυ-
τές οι «φόλιας» σε παραλλαγές του 
Μαρέ...), θλιμμένη μα και γεμάτη 
από έναν οίστρο αισθησιακό, με-
λωδική όσο και ρυθμική.  Οι Κι-
ράς - Ταρό κατορθώνουν να κρα-
τήσουν την αύρα της εποχής και 
ταυτόχρονα να φέρουν τον μονα-
δικό αυτόν ήχο στο σημερινό αυτί 
με απαράμιλλη τεχνική και απο-
κρυσταλλωμένο συναίσθημα. Τού-
τη είναι η μουσική πρόταση του 
κυρίου Γκρι για τη Μεγάλη Εβδο-
μάδα – και πολύ πέρα από αυτήν.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Εκδοχές του χρόνου
Γεννημένη στη Βοστώνη το 1969, 
η Αμερικανίδα εικαστικός Σάρα 
Σζε έχει αναπτύξει μια ιδιαίτερη 
οπτική γλώσσα διά μέσου ποικί-
λων εκφραστικών μέσων, γλυπτι-
κής, σχεδίου, εγκαταστάσεων, βί-
ντεο, φωτογραφίας, ζωγραφικής, 
χαρακτικής και ήχου. Τα έργα της 
προσεγγίζουν έναν υβριδικό κό-
σμο ανάμεσα στην αναλογική και 
στην ψηφιακή πραγματικότητα. 
Στο Μουσείο Γκούγκενχαϊμ πα-
ρουσιάζεται έκθεση έργων της 
έως τις 10 Σεπτεμβρίου.

ΣΑΛΤΣΜΠΟΥΡΓΚ
Αντονι Γκόρμλι
Στη νεοκλασική Βίλα Καστ, στους 
κήπους του ανακτόρου Μίραμπελ 
στο Σάλτσμπουργκ, παρουσιάζε-
ται η νέα έκθεση του Βρετανού 
γλύπτη Αντονι Γκόρμλι ως παρα-
γωγή της διεθνούς αίθουσας τέ-
χνης του Ταντέους Ρόπακ. Με τίτ-
λο «Περιβάλλον», περιλαμβάνει 
γλυπτά που διερευνούν την έννοια 
του χώρου, εστιάζοντας στην εσω-
τερική συνθήκη του ανθρώπινου 
σώματος μέσα στο περιβάλλον. Το 
σώμα ως κλειστό και ανοικτό σύ-
στημα, όπως λέει ο Γκόρμλι.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Αλι Μακ Γκρο
Το Σμιθσόνιαν έδωσε στη δημο-
σιότητα αυτό το πορτρέτο της 
ηθοποιού Αλι Μακ Γκρο από τις 
συλλογές της Νάσιοναλ Πόρτρετ 
Γκάλερι, όπου φυλάσσονται προ-
σωπογραφίες από όλους τους το-
μείς της ζωής. Το είχε ζωγραφίσει 
ο Τζο Μπόουλερ το 1970, την επο-
χή που είχε βγει στους κινηματο-
γράφους το δημοφιλέστατο «Λαβ 
στόρι». Ηταν μια σειρά προσωπο-
γραφιών για τα εξώφυλλα του πε-
ριοδικού Τime, που δωρήθηκαν 
στις συλλογές του Σμιθσόνιαν.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Γκίλμπερτ και Τζορτζ
Οι Βρετανοί αρχιτέκτονες SIRS Ar-
chitects μετέτρεψαν μια ζυθοποι-
ία του 19ου αιώνα σε αίθουσα τέ-
χνης για το καλλιτεχνικό δίδυμο 
Γκίλμπερτ και Τζορτζ. Βρίσκεται 
στο Σπάιταλφιλντς του ανατολι-
κού Λονδίνου, περιοχή γεμάτη 
εστιατόρια και γκαλερί. «Φιλοδο-
ξία μας είναι να αναζωογονήσου-
με τον ιστορικό ιστό της περιοχής 
και να τιμήσουμε τόσο τους καλ-
λιτέχνες όσο και την αρχιτεκτο-
νική κληρονομιά του Λονδίνου», 
λένε οι αρχιτέκτονες. 

ΛΙΒΕΡΠΟΥΛ
Η Τέιτ αναγεννάται
Η Τέιτ στο Λίβερπουλ ανακοίνωσε 
πως θα διακόψει τη λειτουργία της 
από τον Οκτώβριο 2023 έως το 
2025 προκειμένου να γίνουν ερ-
γασίες πλήρους αναβάθμισης. Το 
κτίριο δεσπόζει στο Royal Albert 
Dock και αποτελεί δέλεαρ για επι-
σκέπτες από όλη τη Βρετανία και 
το εξωτερικό. Το Λίβερπουλ ανα-
νεώνει διαρκώς την πολιτιστική 
ταυτότητά του. Εως τον Οκτώ-
βριο, η Τέιτ θα έχει δυναμική συμ-
μετοχή στα τεκταινόμενα στην 
πόλη, όπως στη 12η Μπιενάλε. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Marin Marais», το νέο cd των Ζαν-Γκιγιέν Κιράς (Jean-
Guihen Queyras, τσέλο) και Αλεξάντρ Ταρό (Alexandre 
Tharaud, πιάνο) από την Harmonia Mundi.

Μπερτ Μορισό, 
«Αυτοπροσωπογραφία».

Λεπτή, μα και εκρη-
κτική, μουσική, γεμάτη 
από έναν οίστρο αισθη-
σιακό, μελωδική 
όσο και ρυθμική. 
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ΑΝΝΑ ΤΕΝΕΖΗ
Α(Λ)ά τι;

 Η συλλογή ποιημάτων «Α(Λ)ά τι;» της Άννας Τενέζη αποτελείται από 
τις ενότητες: «Ποιήματα», «Αισώπεια», «Σαπφικά», «Φεμινιστικά», 
«Ερωτικά», «Τα μικρά και τα ελάχιστα», «Της μιας γραμμής τα γιασε-
μιά», «Τραγούδια πικραμύγδαλα», «Τα ανένταχτα» και τα «Σκωπτικά». 
Θα μπορούσε να αποτελέσουν και ισάριθμες ποιητικές συλλογές. Τα 
έργα που περιλαμβάνονται σε αυτό τον τόμο, είναι γραμμένα από το 
1981, τα χρόνια της μεγάλης κρίσης, μέχρι και πρόσφατα. Γραμμένα, 
όταν η ψυχή μου το ζητούσε κι εγώ υπάκουα, λέει η ίδια. «∆εν επιδί-
ωξα να «γίνω» ποιήτρια ούτε και θα μπορούσα να δώσω αυτό τον τίτλο 
στον εαυτό μου, όσο και αν ζούμε στην εποχή, που ο καθένας στέφει 
τον εαυτό του με όποιον τρόπο επιθυμεί. Το τι είναι ή αξίζει η κατάθε-
ση του καθενός/καθεμιάς μας ο χρόνος θα το αποφασίσει. Όλοι κολα-
κευόμαστε με την αναγνώριση, αλλά είναι καλό να έχουμε και κάποια 
αυτοεπίγνωση. Καταθέτω αυτά τα σπαράγματα ψυχής έτσι, γιατί έχουν 
κάτι να πουν για τους καιρούς και τους 
λόγους που γράφτηκαν και κάποτε αντα-
μώνουν και άλλες ψυχές».

Όταν η καρδιά μου
 
Όταν η καρδιά μου γεμίζει,
Αϊτός γίνεται πετά.
Βλέπει τον πόνο των ανθρώπων
Και ξανά χαμοπετά.

Όταν η καρδιά μου λυγίζει,
Φτωχό σπουργίτι σπαρταρά
Κι όλου του κόσμου τα σπουργίτια
Αισθάνεται και συμπονά.

Το βιβλίο κυκλοφορεί μόνο σε ψηφιακή μορφή και διανέμεται από την 
εφαρμογή Read Library. Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-Library.com 
για πληροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Ε
άν κάποιος θέλει να καταλάβει 
τι είδους άνθρωπος είναι μια 
νέα γνωριμία ή απλώς θέλει 

να καταλάβει λίγο περισσότερο 
τους ήδη γνωστούς του, μια μα-
τιά στο προφίλ που διατηρούν 
στις πλατφόρμες των κοινωνι-
κών δικτύων είναι επιβεβλημένη. 
Γιατροί που βρίζουν, δικηγόροι 
που ειρωνεύονται, συγγραφείς 
που ακκίζονται απελπιστικά ερω-
τευμένοι με τον εαυτό τους, καλ-
λιτέχνες που έχουν κάνει την 
αγένεια τρόπο του συνδιαλέγε-
σθαι προσφέρουν συμπεράσμα-
τα για την προσωπικότητά τους 
πριν χρειαστεί να καθίσουμε μαζί 
τους στο ίδιο τραπέζι ανταλλάσ-
σοντας φιλοφρονήσεις και από-
ψεις περί δικαίου και αδίκου. Εί-
ναι όμως έτσι; 

Τα κοινωνικά δίκτυα απελευ-
θερώνουν πλευρές της προσωπι-
κότητας που επιμελώς κρύβονται 
από την κοινή θέα όταν υπάρχει 
φυσική παρουσία; Ή δημιουρ-
γούν νέες εικονικές προσωπικό-
τητες, ανθρώπους που –συνειδη-
τά ή ασυνείδητα– δοκιμάζουν τις 
δυνάμεις τους σε ρόλους διαφο-
ρετικούς από τον ένα και μονότο-
νο που επιβάλλεται από την κοι-
νωνική ζωή με φυσική παρουσία, 
έστω κι αν η εξέλιξη του καθενός 
δίνει στην πορεία του χρόνου 
περισσότερες εκδοχές προσωπι-
κότητας και εαυτού; Και μπορεί 
αυτή η... εκφραστική δυνατότη-
τα που προσφέρουν να λειτουρ-
γεί ως βαλβίδα ασφαλείας, που 
εκτονώνει ό,τι θα μπορούσε να 
αποβεί πολλαπλώς επιζήμιο υπό 
φυσική παρουσία; Εξαρτάται. 
Μπορεί η δράση να εξελίσσεται 
σε εικονικό περιβάλλον, αλλά το 
αποτέλεσμα μπορεί να αποτυπώ-
νεται σε πραγματικά αισθήματα 
θυμού ή κατάθλιψης και να έχει 
πραγματικά θύματα, για παρά-
δειγμα μέσα από, δικαιολογημέ-
νη ή όχι, διαδικασία «κουλτούρας 
ακύρωσης».

Σε έρευνες που επιχειρούν 
να απαντήσουν αν όχι ακριβώς 
στα παραπάνω, πάντως σε σχε-
τικά ερωτήματα, δεν υπάρχουν 
μανιχαϊστικές απαντήσεις, αν 
και κατατείνουν στη διαπίστω-
ση ότι αυτό που «απελευθερώνε-
ται» στα κοινωνικά δίκτυα είναι 
βία και όχι ευγένεια ή συναίνε-
ση. Ερευνα του 2018 της Pew 
Research αναφέρει ότι το 71% 
των χρηστών των μέσων κοινω-

νικής δικτύωσης έχει έρθει αντι-
μέτωπο με περιεχόμενο που το 
εξόργισε και αντέδρασε.

Πράγματι, οι έρευνες του εί-
δους έρχονται απλώς να επιβε-
βαιώσουν με περισσότερα στοι-
χεία την εντύπωση που πολλοί 
από αυτούς που μετέχουμε στα 
κοινωνικά δίκτυα βλέπουμε και 
αντιμετωπίζουμε ακόμη κι αν 
αποτελούμε ή έχουμε αποτελέ-
σει κάποτε, μέρος του προβλή-
ματος. Το, όχι και τόσο νέο πια, 
διαδικτυακό περιβάλλον περι-
λαμβάνει εκατομμύρια ή εκατο-
ντάδες (στη στενή εικονική μας 
πραγματικότητα) απόψεις. Σύμ-
φωνες, εκνευριστικές ή εχθρι-
κές προς τις δικές μας πεποιθή-
σεις και στην αντιμετώπιση των 
οποίων οι κανόνες συμπεριφο-
ράς που πιθανόν θα ίσχυαν σε 
μια φυσική κοινωνική εκδήλωση 

με λίγους συμμετέχοντες, είναι 
αδύνατον να επιβάλουν την τά-
ξη και την ψυχραιμία. ∆εν είναι 
κανόνες φτιαγμένοι να λειτουρ-
γούν σε μαζική κλίμακα, στη σχε-
τικά νέα οντότητα του διαδικτυ-
ακού όχλου. Και ενώ ακόμη και η 
απλή εκφορά της λέξης «όχλος» 
ενεργοποιεί έναν σχεδόν ενστι-
κτώδη φόβο, αυτός ο φόβος δεν 
μας εμποδίζει να γινόμαστε μέ-
ρος του. Πιθανόν διότι αν και 
όπως γράφει ο Κανέτι («Μάζα 
και εξουσία», εκδ. Ηριδανός), δεν 
υπάρχει μεγαλύτερος φόβος για 
τον άνθρωπο από το άγγιγμα του 
αγνώστου, ο οποίος υπό κανονι-
κές συνθήκες τον οδηγεί στο να 
κρατάει αποστάσεις – ακόμη και 
«φυσικές» από τους άλλους, στον 
δρόμο, στο εστιατόριο, στα μέσα 
μαζικής μεταφοράς, αυτός ο φό-
βος υποχωρεί μέσα σε ένα πλή-
θος ενώ αρχίζει να διαφαίνεται 
η απόλαυσή του να διαλύεσαι 
μέσα σ’ αυτό, να συγχωνεύεσαι 
με αυτό. 

Αυτή η ευχαρίστηση, όπως 
παρατηρεί ο Κανέτι, συνδέεται 
με έναν σαφή κίνδυνο: «Με την 
άρση των βαρών της απόστα-
σης», το άτομο «αισθάνεται ελεύ-
θερο» και «η ελευθερία του είναι 
η υπέρβαση των ορίων». Ενας/
μία ή παρέα δύο-τριών ατόμων 

δεν θα αποτολμούσε την κατα-
στροφή της αφιερωμένης στα θύ-
ματα της Marfin στήλης και αν 
το έκανε, κατά πάσα πιθανότη-
τα, θα βρισκόταν κάποιος άλλος 
για να τον σταματήσει έστω και 
ρωτώντας τον απλώς «τι κάνεις 
εκεί;». Ο όχλος, όμως, το κάνει. 

Αυτό το σώμα μέσα στο οποίο 
έχουν διαρρεύσει εκατοντάδες 
ή χιλιάδες εαυτοί έχοντας απε-
μπολήσει τα κοινωνικά όρια του 
Ενός, φυσικού ή διαδικτυακού, 
έχει τα ίδια χαρακτηριστικά: θυ-
μωμένο, επιθετικό, αδικημένο, 
σίγουρο για το δικό του αλάθη-
το, αντιστέκεται στη διάλυσή 
του και, μιλώντας για τα κοινω-
νικά δίκτυα, στην πραγματικότη-
τα πρέπει να φτιάξεις έναν άλλο 
όχλο, μια άλλη μάζα αποδοχής, 
πολλών likes και retweets έχο-
ντας, βέβαια, ήδη ηττηθεί, αφού 
έτσι αποδέχεσαι τους όρους του 
όχλου για να υπάρξεις. 

Αρκετοί φίλοι μου στην πραγ-
ματική ζωή επέλεξαν απλώς να 
απέχουν αφού διαπίστωσαν ότι 
κάθε πράξη «άμυνας» χρησίμευε 
για να κρατήσει τον αγώνα του 
όχλου ζωντανό. Κάποιοι παρα-
μένουν ασκώντας τη δυναμι-
κή της απόστασης και κάποιοι 
φτιάχνουν τους δικούς τους μι-
κρούς «στρατούς» ακολούθων, 
από τους οποίους όμως ολοφά-
νερα κάποιοι διολισθαίνουν σε 
απόψεις και συμπεριφορές πέ-
ραν των «ορίων», λιποτακτώντας 
κρυφά σε απεχθή στρατόπεδα, 
όπου η λογική και η ενσυναίσθη-
ση δεν έχουν καμιά θέση. Γιατί ο 
όχλος ελέγχεται μόνον από δυνά-
μεις πολιτικές και τάσεις εχθρι-
κές προς το στοιχειοθετημένο 
επιχείρημα και τον υπολογισμό 
του συγκείμενου για οποιοδήπο-
τε συμπέρασμα. 

Αλλά αυτοί οι φίλοι πορεύο-
νται με την ελπίδα ότι θα δημι-
ουργήσουν ένα νέο κοινό, ικανό 
να κυκλοφορεί στα διαδικτυακά 
ανθρωποφάγα μονοπάτια με την 
ανθρωπιά του ανέπαφη. Και χαρ-
τογραφώντας τα οφέλη και τους 
κινδύνους της ελπίδας ακόμη και 
όσοι διαφωνούν με τη χριστιανι-
κή παράδοση, που την έχει από 
καιρό κατατάξει ως θεολογική 
αρετή μαζί με την πίστη και την 
αγάπη, μπορούν να συμφωνή-
σουν σε ένα σημείο: μπορεί ανά 
πάσα στιγμή να αποδειχθεί πο-
λύτιμη.

Ο Γιώργος Βιδάλης ζει στην Αθή-
να και κατάγεται από την Τήνο. 
Εργάστηκε ως δημοσιογράφος 
στο πολιτιστικό τμήμα της εφη-
μερίδας «Ελευθεροτυπία» για 33 
χρόνια. Πρόσφατα κυκλοφόρησε 
η νουβέλα του «Πρόσω ανάποδα» 
(εκδόσεις Αρμός). Εχει προηγηθεί 
το μυθιστόρημά του «Τρυφερή 
είναι η ήττα» (εκδόσεις Κέδρος) 
πριν από μερικά χρόνια.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
«Το βιβλιοπωλείο των μικρών 
θαυμάτων» της Μόνικα Γκουτιέ-
ρεζ, «Ο κόσμος μου» της Λου-
κρητίας ∆ούναβη, «Σκηνές και 
εικόνες μιας εποχής» του Ηλία 
Ανδριόπουλου, «Το μενού του 
έρωτα» του Νικολά Μπαρό.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χά-
ρη στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
«Για να πας μακριά δεν χρειά-
ζεται να τρέχεις» από το βιβλίο 
«Ο κόσμος μου» της Λουκρητίας 
∆ούναβη.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Ιστορία δύο πόλεων» του 
Τσαρλς Ντίκενς.
Διοργανώνετε ένα δείπνο. 

Ποιους συγγραφείς καλείτε, 
ζώντες και τεθνεώτες;
Από τον 19ο αιώνα τους Αλέξαν-
δρο Παπαδιαμάντη, Γκι ντε Μο-
πασάν, Αντον Τσέχοφ, Τσαρλς 
Ντίκενς, Λευκάδιο Χερν και από 
τον 20ό τον Γκαμπριέλ Γκαρ-
σία Μάρκες. Υπέροχοι αφηγη-
τές. Προμηνύεται μια υπέροχη 
βραδιά που θα κρατήσει μέχρι 
το πρωί.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Το πρωί με ήλιο ξαπλωμένος στο 
κρεβάτι μ’ ένα βιβλίο που δεν 
θέλεις να το αφήσεις.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Να με «ταξιδεύει», να βγάζει 
μια ηδύτητα, να έχει χιούμορ και 
στοχασμό.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το μυθιστόρημα «Η πρόποση» 
του Φαμπρίς Καρό.
 
Τι σημαίνει ο τίτλος του βιβλίου 
σας και πώς σχετίζεται με το πε-
ριεχόμενο;
Το «Πρόσω ανάποδα» υπονο-
εί την εγωπάθεια, την ασυνεν-
νοησία, την αλληλοφαγωμάρα, 
τρία σπορ στα οποία διαπρέπου-
με εμείς οι Ελληνες μια ζωή. Στο 
βάθος και κάποιες ξεχασμένες 
αξίες που θα έπρεπε να τις θυ-
μόμαστε και να τις διατηρούμε, 
όπως η απλότητα, η αρχοντιά, η 
καλοσύνη.
 
Περιγράφετε έρωτες, εκμυστη-
ρεύσεις κ.ά. Τι έχετε να πείτε για 
τη μοναξιά και τη μοναχικότητα; 
Η αλματώδης εξέλιξη της τεχνο-
λογίας (∆ιαδίκτυο, κομπιούτερ, 
κινητά), διάφορες εισαγόμενες 
θεωρίες (πολιτική ορθότη-
τα, βιομηχανία δικαιωμά-
των, βάλτε και τα δυόμι-
σι χρόνια του κορωνοϊού) 
μεταβάλλουν μια μεγά-
λη μερίδα ανθρώπων σε 
απομονωμένα και μονα-
χικά άτομα, σε άβουλους 
θεατές.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΨΑΛΤΗΣ
Η πλαστογραφία μου
εκδ. Κουκούτσι, 2022, σελ. 58

 

Μ
ε το πέμπτο βιβλίο του (συ-
νυπολογίζεται η συμμετοχή 
του σε ένα συλλογικό έρ-

γο) ο Λαρισαίος ποιητής Αντώνης 
Ψάλτης (1977), που έχει μεταφρά-
σει επιγράμματα από την Παλα-
τινή Ανθολογία και Χέλντερλιν, 
σταθεροποιεί τις επιλογές του. 
∆ιακρίνονται εξίσου το πηγαίο 
ποιητικό ένστικτο, όσο και τα βα-
ρίδια από τα οποία μοιάζει να μην 
επιθυμεί να απαλλαγεί. Το υπό 
συζήτηση βιβλίο αποτελεί έτσι 
χαρακτηριστική αξιόλογη ελάσ-
σονα ποίηση: φαίνεται η στόφα, 
η επινοητικότητα, το αβίαστο παι-
χνίδι με τις λέξεις, η σκηνοθετική 
οικονομία και, ταυτόχρονα, λείπει 
η αυστηρή στόχευση, η αυτοπει-
θαρχία που θα γονιμοποιούσε φι-
λόδοξα αποτελέσματα. Οπως όλοι 
οι καλοί ελάσσονες, ο Ψάλτης δί-
νει ποιήματα που αγαπιούνται και 
ποιήματα που τα αφήνουμε ολό-
τελα στην άκρη. Το βιβλίο, λίγο 
αυτοβιογραφία και λίγο ιστορικο-
πολιτικός σχολιασμός, ξεκινάει με 
μια πιπεράτη δήλωση προθέσεων, 
σαν να απαγγέλλεται από έναν 
αφηγητή-κονφερασιέ: «ω εσείς! 
που τη γλώσσα συγυρνάτε/ έτσι: 

με γραμματικές, πελώρια/ συντα-
κτικά, please, μη με τυραννάτε·/ 
τη στοχαστική ποθώ απανεμιά,/ 
τα πάντα ν’ απονοματίσω, και πια/ 
να μη σκεφθώ ξανά. τούτο μου 
αρκεί:/ τυλίχτηκα (άρα υπάρχω) 
σε μια/ μπαλάντα για την απρό-
σμενη αρχή».

Οι αριθμημένοι 
τίτλοι της σύνθε-
σης χτίζουν δική 
τους παράλληλη, 
ερεθιστική αφή-
γηση. Σαν να λέ-
ει ο ποιητής, σπά-
ζοντας τη φωνή 
του στα δύο: «κι 
αν δεν σας πείσει 
η πλαστογραφία 
μου καθεαυτή, δι-
αθέτω και plan B, 
τους τίτλους μου». 
Τους παραθέτω 
για του λόγου μου 
το αληθές: «μπα-
λάντα για την απρόσμενη αρχή/ 
το παρατσούκλι (παππούς Αντώ-
νης)/ έκτακτο δελτίο ειδήσεων/ 
“το κτήμα του ∆ρακόπουλου να 
γίνει πάρκο” (παππούς Κώστας)/ 
το δικαίωμα στην τεμπελιά του 
Paul Lafargue/ το ραδιοφωνάκι 
(γιαγιά Ελισάβετ)/ ο Nietzsche για 
τους ποιητές/ στον δάσκαλό μας 
Γεράσιμο Βώκο/ ο Μπέκετ και η 

γλώσσα (Ι)/ στην Mae, τη γάτα 
του Κώστα και της Ρούλας που 
επέστρεψε στο άπειρο/ διάσταση 
του αίματος [ωραίο ποιητολογικό 
ποίημα!]/ Ελλάδα δεν είναι μόνο 
η Αθήνα/ κοντολογίς δεν γράφω 
όταν έχω χρόνο, αλλά στην εξο-
ρία του/ η ιστορία που γράφεται 

ξανά/ ο Beckett 
και η γλώσσα (ΙΙ)/ 
ψίθυρος/ από τις 
“Εποχές” του Μα-
νόλη Αναγνωστά-
κη/ μεταπολεμικά 
(γιαγιά Βάσω)/ αυ-
τοφωτογραφία σε 
οθόνη αφής/ τσι-
γάρο στο μπαλ-
κόνι (μπαμπάς 
Θανάσης)/ η πλα-
στογραφία μου/ τι 
θα γίνει μ’ αυτό το 
παιδί (μαμά Μυρ-
τώ)/ μπαλάντα 
για ένα πολύτιμο 

σκιάχτρο». Στο σώμα των ποιη-
μάτων, η πιο πειστική ταυτοποί-
ηση ενός προκλητικά, θα λέγαμε, 
ιστορικοποιημένου και πολιτικο-
ποιημένου ποιητικού «εγώ», γί-
νεται ωστόσο με τη βοήθεια όχι 
των ιδεών αλλά –πόσο ελληνι-
κό!– του οικογενειακού δεσμού, 
που αποδεικνύεται σπαραχτικά 
ισχυρότερος από οποιαδήποτε 

άλλη ταυτοτική αναφορά. Η φωνή 
που μιλάει φέρνει στη σκηνή μια 
στενή οικογένεια: μητέρα, πατέ-
ρα, γιαγιάδες και παππούδες αμ-
φοτέρων των πλευρών. Πρόκειται 
ασφαλώς για έντονο πολιτισμικό 
σημάδι των νεοελληνικών καιρών 
μας, όπως έχει ήδη επισημανθεί 
στη σχετική επιστημονική και 
τη δημόσια συζήτηση. Στην ποί-
ηση του Ψάλτη, όπως π.χ. και σε 
εκείνη των Αμανατίδη και Απέρ-
γη, το στοιχείο αυτό είναι έκδηλο 
και μας παρακινεί να σκεφθούμε. 
Μολονότι επιχειρεί υψιπετείς ανα-
φορές στη βαριά φιλοσοφία και 
τη λογιοσύνη, η αναγνώστρια/ο 
αναγνώστης απολαμβάνουν προ-
πάντων έναν απροσποίητο καρυ-
ωτακισμό, που ο Ψάλτης τον έχει 
στο τσεπάκι του (στην προσπά-
θειά τους να απηχήσουν τον Κα-
ρυωτάκη πολλοί έδωσαν και δί-
νουν μετριότατα αποτελέσματα). 
Παράδειγμα οι ακόλουθοι στίχοι 
από το «ιστορία που γράφεται ξα-
νά» που, στο μυαλό μου, θα έκλει-
ναν ιδανικά τη συλλογή: «στο τέ-
λος της ιστορίας/ ο μέσες άκρες 
νέος άνδρας/ έψαξε στο google 
ένα, όποιο, site/ με αγγελίες ανα-
ζήτησης εργασίας·/ μπήκε στις 
καταχωρήσεις, πληκτρολόγησε:/ 
δεν υπάρχει Ελπίς/ και πάτησε το 
πλήκτρο της αποστολής».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Ελάσσων χάρη

Ο όχλος των κοινωνικών δικτύων

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ενας/μία ή παρέα 
δύο-τριών ατόμων 
δεν θα αποτολμούσε 
την καταστροφή 
της αφιερωμένης 
στα θύματα 
της Marfin στήλης.

Tο σώμα μέσα στο οποίο έχουν διαρρεύσει ή χιλιάδες εαυτοί έχοντας απε-
μπολήσει τα κοινωνικά όρια του Ενός, φυσικού ή διαδικτυακού, έχει τα ίδια 
χαρακτηριστικά: θυμωμένο, επιθετικό, σίγουρο για το δικό του αλάθητο.
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Συνέντευξη στον 

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το 21ο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Κινημα-
τογραφικές Μέρες – Κύπρος 2023 
ανοίγει τις πύλες του σε Θέατρο 
Ριάλτο στη Λεμεσό και Ζήνα Πάλ-
λας, στη Λευκωσία, στις 21 Απρι-
λίου και μέχρι τις 29 του μήνα 
το σινεφίλ κοινό και όχι μόνο θα 
έχουν την ευκαιρία να απολαύ-
σουν πρωτότυπες και ποικίλες 
κινηματογραφικές εμπειρίες, αι-
σθητικά και αφηγηματικά φρέ-
σκες προοπτικές από διαφορετικά 
μέρη του κόσμου. Για αυτή την κι-
νηματογραφική εμπειρία μιλήσα-
με με τους νέους καλλιτεχνικούς 
διευθυντές του Φεστιβάλ Αργυ-
ρώ Νικολάου και Μάριο Λιζίδη. 
Οι δύο επικεφαλής του φεστιβάλ 
λένε πως διατηρούν τα καθιερω-
μένα τμήματα του φεστιβάλ, το δι-
εθνές διαγωνιστικό τμήμα και το 
τμήμα που επικεντρώνεται σε ται-
νίες που έχουν επαινεθεί από τη 
διεθνή κινηματογραφική κοινότη-
τα και πως φέτος συμπεριλαμβά-
νουν ένα παράλληλο πρόγραμμα 
«Με Συμπαραγωγό την Κύπρο», 
υπογραμμίζοντας τους ποικίλους 
τρόπους που η Κύπρος και οι πα-
ραγωγοί της ενεργούν στον ευ-
ρωπαϊκό κινηματογραφικό χώρο. 
Επίσης, φέτος συνεργάζονται με 
δημιουργούς από την εικαστική, 
μουσική, σχεδιαστική αλλά και εκ-
δοτική κοινότητα του νησιού. Η 
Αργυρώ και ο Μάριος λένε επίσης 
πως το φεστιβάλ φέτος προβάλει 
ταινίες που θίγουν σημαντικά κοι-
νωνικοπολιτικά ζητήματα, όπως 
την ξενοφοβία, τη στρατιωτικο-
ποίηση και την κατάχρηση του 
περιβάλλοντος, την κοινωνική 
απομόνωση λόγω τεχνολογικών 
μέσων, την καταπάτηση των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, της ελευ-
θερίας της έκφρασης, αλλά και 
την ισότητα των φύλων και την 
αναγνώριση μη-δυαδικών ταυτο-
τήτων και σεξουαλικότητας κα λέ-
νε χαρακτηριστικά: «Ευχόμαστε 
πως με κάθε επόμενη έκδοση το 
πρόγραμμά μας θα συνεχίσει να 
γίνεται όλο και πιο πολυφωνικό 
και πολυπολιτισμικό, όπως παράλ-
ληλα και το κοινό μας».
–Αλλάζει κάτι στο φετινό Διε-
θνές Φεστιβάλ Κινηματογρα-
φικές Μέρες-Κύπρος 2023;

–Φέτος είναι η πρώτη μας χρο-
νιά ως καλλιτεχνικοί διευθυντές 
και είχαμε πολλά να μάθουμε, αλ-
λά είναι φυσικό πως με κάθε αλλα-
γή διεύθυνσης, αλλάζουν οι επι-
λογές των ταινιών, τα παράλληλα 
προγράμματα, οι παράλληλες δρά-

σεις και το γενικό image του Φε-
στιβάλ. Αυτό, γιατί η κάθε καλλι-
τεχνική διεύθυνση έχεις τις δικές 
τις ευαισθησίες και τη δική της 
ξεχωριστή ματιά. ∆ιατηρούμε τα 
καθιερωμένα μας τμήματα Glocal 
Images και Viewfinder, δηλαδή το 
διεθνές διαγωνιστικό τμήμα που 
δίνει έμφαση σε ανεξάρτητες ται-
νίες από γειτονικές ηπείρους και 
το τμήμα που επικεντρώνεται σε 
ταινίες που έχουν επαινεθεί από 
τη διεθνή κινηματογραφική κοι-
νότητα. Συμπεριλαμβάνουμε επί-
σης ένα παράλληλο πρόγραμμα 
«Με Συμπαραγωγό την Κύπρο», 
υπογραμμίζοντας τους ποικίλους 
τρόπους που η Κύπρος και οι πα-
ραγωγοί της ενεργούν στον ευ-
ρωπαϊκό κινηματογραφικό χώρο. 
Επίσης, φέτος συνεργαζόμαστε 
με δημιουργούς από την εικα-

στική, μουσική, σχεδιαστική αλ-
λά και εκδοτική κοινότητα του 
νησιού για πολλές από τις δρά-
σεις μας, όπως τον περφόρμερ 
και σκηνοθέτη ∆ημήτρη Χειμώ-
να και την ομάδα κουήρ δράσε-
ων Sessions, που αναλαμβάνουν 
την τελετή έναρξης του φετινού 
φεστιβάλ. 
–Ποιος ήταν ο άξονας στην 
επιλογή του φετινού προγράμ-
ματος;

–Αναλάβαμε τους νέους μας 
ρόλους θέτοντας στον εαυτό μας 
το ερώτημα «What Now? Now 
What?» («Και τώρα τι;»). Σε έναν 
κόσμο που επανειλημμένα υπο-
τιμά την αξία της ατομικής και 
συλλογικής ζωής, υποκύπτοντας 
στην καταστροφική, αντί στη δη-
μιουργική, παρόρμηση της αν-
θρωπότητας, πώς μπορούμε να 

αξιοποιήσουμε τη δύναμη που 
έχει ο κινηματογράφος για να φα-
νταστούμε ένα καλύτερο, διαφο-
ρετικό μέλλον; Αυτό το ερώτημα 
καθοδήγησε και τις επιλογές μας, 
πέρα από την καλλιτεχνική αρτι-
ότητα, τη σκηνοθετική πρωτο-
τυπία και την επικαιρότητα της 
θεματολογίας. Το φεστιβάλ φέ-
τος προβάλει ταινίες που θίγουν 
σημαντικά κοινωνικοπολιτικά 
ζητήματα, όπως την ξενοφοβία, 
τη στρατιωτικοποίηση και την 
κατάχρηση του περιβάλλοντος, 
την κοινωνική απομόνωση λόγω 
τεχνολογικών μέσων, την κατα-
πάτηση των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων, της ελευθερίας της έκ-
φρασης, αλλά και την ισότητα 
των φύλων και την αναγνώριση 
μη-δυαδικών ταυτοτήτων και σε-
ξουαλικότητας.
–Ποιο είναι το αποτύπωμα 
που θέλετε να αφήσετε στο 
Φεστιβάλ; 

–Κτίζοντας στα θεμέλια των 
προκάτοχων μας, τους οποίους 
και ευχαριστούμε θερμά για την 
πολύτιμη συνεισφορά τους, ευελ-
πιστούμε ότι θα μπορέσουμε και 
εμείς να συνεισφέρουμε με το δι-
κό μας τρόπο, ώστε οι Κινηματο-
γραφικές Μέρες να μεγαλώσουν 
ακόμα περισσότερο και να με-
τεξελιχθούν σε μια δημιουργική 
φωλιά ανταλλαγής, συνεισφοράς 
και ανοικτού διαλόγου. Επίσης, 

ευχόμαστε πως με κάθε επόμε-
νη έκδοση το πρόγραμμά μας θα 
συνεχίσει να γίνεται όλο και πιο 
πολυφωνικό και πολυπολιτισμικό, 
όπως παράλληλα και το κοινό μας. 
Για μας είναι ιδιαίτερα σημαντικό 
μέσα από το φεστιβάλ να προω-
θούμε το σινεμά σαν μια συλλο-
γική εμπειρία εντός και εκτός της 
κινηματογραφικής αίθουσας, μια 
ευκαιρία συναναστροφής, συζή-
τησης και συνεργασιών.
–Μιλήστε μου για τις φετινές 
παράλληλες δράσεις;

–Όπως και τις προηγούμενες 
χρονιές, το φεστιβάλ εξακολου-
θεί να προσφέρει εργαστήρια για 
όλες τις ηλικίες! Φέτος θα έχου-
με ένα masterclass με τον Georg 
Georgi, πράκτορα ταλέντων και 
διευθυντή της Das Imperium 
Talent Agency, με θέμα «Κάνο-

ντας καριέρα στην ευρωπαϊκή 
κινηματογραφική βιομηχανία” 
(∆ευτέρα 24/4 στις 3μμ στο Θεα-
τράκι του ΡΙΚ) το οποίο θα είναι 
ανοικτό στο κοινό και σε επαγγελ-
ματίες κινηματογράφου, όπως και 
μια συζήτηση Στρογγυλής Τραπέ-
ζης με τη Sophie Cavoulacos, επι-
μελήτρια κινηματογραφικών εκ-
θέσεων του Μουσείου Μοντέρνας 
Τέχνης (MoMA) της Νέας Υόρκης 
(Τετάρτη 26/4 στις 3μμ στο ∆ημο-
τικό Κέντρο Τεχνών (NiMAC) στη 
Λευκωσία) με αφορμή την έκθεση 
μη μυθοπλαστικών φιλμικών έρ-
γων από γυναίκες δημιουργούς με 
τίτλο we can only begin to notice. 
Τέλος, οι “Κινηματογραφικές Μέ-
ρες για Παιδιά και Νέους”, υπό 
την καλλιτεχνική διεύθυνση του 
Σταύρου Παμπαλλή, πέρα από 
το πλούσιο πρόγραμμα προβο-
λών για παιδιά και έφηβους, θα 
προσφέρει μία σειρά βιωματικών 
εργαστηρίων με έμφαση στην ει-
κονική πραγματικότητα, τη σκη-
νοθεσία και τη βιωσιμότητα.
–Υπάρχει κάτι που ενδέχεται 
να υποκαταστήσει τον κινη-
ματογράφο; Μια διαφορετική 
εμπειρία θέασης;

–Πάντα θα υπάρχουν καινού-
ριες εμπειρίες θέασης, αλλά δεν 
ανησυχούμε και δεν φοβόμαστε 
την εξέλιξη. Μην ξεχνάτε επί-
σης πως το σινεμά το ίδιο ήταν 
κι αυτό παράγωγο μιας τεράστια 
τεχνολογικής επανάστασης (της 
φωτογραφίας, της κινούμενης ει-
κόνας, και μετέπειτα της ενσω-
μάτωσης του ήχου στην κινού-
μενη εικόνα). Ενστερνιζόμαστε, 
λοιπόν, την αλλαγή και την πρό-
οδο, πάντα όμως μέσα σε δίκαια, 
δημοκρατικά και βιώσιμα πλαί-
σια. Το θέμα είναι να βρεθεί μια 
ισορροπία μεταξύ του τεχνολο-
γικού και του ανθρώπινου, του 
παρελθόντος και του μέλλοντος, 
κάτι που θίγουμε μέσα από την 
αφίσα της φετινής μας έκδοσης 
η οποία δημιουργήθηκε με τη 
βοήθεια τεχνητής νοημοσύνης, 
σε συνδυασμό με το ανθρώπινο 
σχεδιαστικό «άγγιγμα» της σχε-
διάστριας Κλειώς Χατζηγεωργί-
ου. Πιστεύουμε ότι παρ’ όλες τις 
εναλλακτικές εμπειρίες θέασης 
και τα streaming services που 
έχει τώρα το κοινό στη διάθεσή 
του, ο κινηματογράφος συνεχί-
ζει και θα συνεχίσει να παρέχει, 
τη δική του ξεχωριστή, πολυαι-
σθητηριακή εμπειρία, την οποία 
το κοινό μπορεί να έχει μόνο με 
την παρουσία άλλων σινεφίλ και 
στον σωστά διαμορφωμένο χώρο 
μιας κινηματογραφικής αίθουσας.

–Η Κύπρος μπορεί να έχει ευ-
τυχισμένες κινηματογραφικές 
ημέρες;

–Ναι, φυσικά και μπορεί, και 
ήδη έχει, αλλά για να συνεχί-
σει να μεγαλώνει αυτή η ευτυ-
χία θα πρέπει πρώτα η Πολιτεία 
να αναγνωρίσει τις δυνατότητες, 
τις ικανότητες αλλά και τις ανά-
γκες των Κύπριων δημιουργών. 
Επίσης, η κινηματογραφική παι-
δεία, η οποία, όπως και κάθε καλ-
λιτεχνική παιδεία, είναι μείζονος 
σημασίας, θα έπρεπε να τυγχά-
νει διεξοδικότερης μεταχείρισης 

από την Πολιτεία και την κοινω-
νία, αφού καλλιεργεί την αισθη-
τική και κριτική σκέψη και χαρί-
ζει στους αυριανούς θεατές και 
πολίτες την ικανότητα να διαβά-
ζουν πιο διεισδυτικά όχι μόνο τα 
κινηματογραφικά έργα, αλλά και 
οτιδήποτε καταλήγει στις οθό-
νες τους.
–Ποιες συνέργειες μπορούν να 
γίνουν με τις χώρες της περι-
οχής μας, και ποιο το όφελος 
για τον κυπριακό κινηματο-
γράφο;

–Ήδη γίνονται. Φέτος έχουμε 

αρκετά τέτοια παραδείγματα στο 
πρόγραμμά μας. Πιο συγκεκριμέ-
να, στο τμήμα «Με συμπαραγωγό 
την Κύπρο», το κοινό μπορεί να 
παρακολουθήσει διεθνείς ταινί-
ες με την Κύπρο στην ιδιότητα 
του συμπαραγωγού: την ταινία 
«Tel Aviv-Beirut» της Michale 
Boganim, που γυρίστηκε στην 
Κύπρο και πραγματεύεται τον 
πόλεμο Ισραήλ - Λιβάνου, και το 
«Snow White Dies at the Εnd» του 
Kristijan Risteski, συμπαραγωγή 
Κύπρου και Βόρειας Μακεδονίας. 
Στο διαγωνιστικό θα δούμε επί-

σης και την ταινία Mediterranean 
«Fever» της Maha Haj, που είναι 
επίσης κυπριακή συμπαραγωγή. 
Αυτό επιβεβαιώνει την ανάπτυ-
ξη της κυπριακής κινηματογρα-
φικής βιομηχανίας η οποία άξια 
διεκδικεί τη θέση της στον κινη-
ματογραφικό χάρτη. Μεγάλο ρό-
λο στην καλλιέργεια τέτοιων συ-
νεργιών παίζει και το Dot.on.the.
Map Industry Days, η πλατφόρμα 
συμπαραγωγής, επιμόρφωσης και 
δικτύωσης του φεστιβάλ μας με 
επικεφαλής τη ∆ανάη Στυλιανού, 
που φέρνει παραγωγούς, σκηνο-

θέτες και σεναριογράφους από 
τις χώρες της Μεσογείου μαζί με 
επαγγελματίες του διεθνούς κινη-
ματογραφικού χώρου στη Λεμε-
σό για τρεις μέρες συναντήσεων, 
workshops, pitches και panels. 
–Ποιες είναι οι προκλήσεις 
που έχει να αντιμετωπίσει η 
εγχώρια κινηματογραφική πα-
ραγωγή;

–Η τοπική κοινότητα των 
filmmakers, μεγαλώνει συνεχώς 
αλλά οι υποδομές που στηρίζουν 
την εγχώρια παραγωγή δεν εξε-
λίσσονται με τους ίδιους ρυθμούς. 

Υπάρχει μεγάλη ανάγκη για μια 
πιο γενναιόδωρη οικονομική και 
τεχνοκρατική επένδυση στον κι-
νηματογράφο και την κινηματο-
γραφική παιδεία που αναμφίβολα 
θα αποφέρουν πάμπολλα οφέλη.

21ο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Κινηματο-
γραφικές Μέρες – Κύπρος 2023, 

21 - 29 Απριλίου, Θέατρο Ριάλτο, Λε-
μεσός - Ζήνα Πάλλας, Λευκωσία.

* Το αναλυτικό πρόγραμμα του Φεστι-
βάλ είναι διαθέσιμο στην ιστοσελίδα 
cyprusfilmdays.com.

Η Κύπρος άξια διεκδικεί τη θέση της στον κινηματογραφικό χάρτη

Μια συναρπαστική σινεφίλ εμπειρία 
Η Αργυρώ Νικολάου και ο Μάριος Λιζίδης μιλάνε στην «Κ» για το διεθνές Φεστιβάλ Κινηματογραφικές Μέρες - Κύπρος 2023

Η Σκωτσέζα Charlotte Wells έκανε το ντεμπούτο της στην ταινία «Aftersun», που χάρισε μια υποψηφιότητα για Όσκαρ Α’ Ανδρικού ρόλου στον Paul Mescal.

Οι καλλιτεχνικοί διευθυντές, Μάριος Λιζίδης και Αργυρώ Νικολάου.

«Είναι ιδιαίτερα σημα-
ντικό μέσα από το φεστι-
βάλ να προωθούμε το σι-
νεμά σαν μια συλλογική 
εμπειρία εντός και εκτός 
της κινηματογραφικής 
αίθουσας, μια ευκαιρία 
συναναστροφής,  συζή-
τησης και συνεργασιών»

Η ταινία «The Eight Mountains» των Felix Van Groeningen και Charlotte 
Vandermeersch μιλάει για την ιστορία μιας βουνίσιας φιλίας. 

Στο φεστιβάλ προβάλλεται και το σουρεαλιστικό φιλμ του Kristijan Risteski 
«Snow White Dies at the End», συμπαραγωγή Βόρειας Μακεδονίας- Κύπρου.

H κωμωδία του Νορβηγού Kristoffer Borgli «Sick of Myself» έχει θέμα τον 
ναρκισσισμό.
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Air ���½
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Μπεν Αφλεκ
Ερμηνείες: Ματ Ντέιμον,
Μπεν Αφλεκ, Βαϊόλα Ντέιβις

Δυόμισι δεκαετίες μετά το «Good 
Will Hunting», οι παλιόφιλοι 
Μπεν Αφλεκ και Ματ Ντέιμον 
συνεργάζονται ξανά, με τον πρώ-
το στη σκηνοθεσία, προκειμένου 
να αφηγηθούν την ιστορία απο-
γείωσης της αθλητικής φίρμας 
Air Jordan και της ίδιας της αυ-
τοκρατορίας της Nike στα μέσα 
της δεκαετίας του 1980. 

Συγκεκριμένα βρισκόμαστε 
στο 1984 και το μπασκετικό τμή-
μα της εταιρείας από το Ορεγκον 
ετοιμάζεται για... κλείσιμο, καθώς 
αδυνατεί να προσελκύσει τα νέα 
ταλέντα του ΝΒΑ, τα οποία κα-
τά κανόνα καταλήγουν σε συμ-
φωνίες με τις ανταγωνίστριες 
Converse και Adidas.

Ενα από τα στελέχη του, 
ωστόσο, ο Σόνι Βακάρο (Ματ 
Ντέιμον), βάζει σκοπό –στα 
όρια της εμμονής– να υπογρά-
ψει τον νεοαφιχθέντα στη λί-
γκα Μάικλ Τζόρνταν, πείθοντας 
και το αφεντικό της εταιρείας 
(Μπεν Αφλεκ) για μια πρωτοφα-
νή στην ιστορία του αθλήματος 
προσφορά.

Ενα από τα μεγαλύτερα 
success story στα χρονικά του 
παγκόσμιου μάρκετινγκ, αλλά 
και της ποπ κουλτούρας, απο-
κτά εδώ (και) ανθρώπινο χαρα-
κτήρα, μέσα από τα αληθινά 
πρόσωπα που κατάφεραν να το 
υλοποιήσουν. Μανιακός με το 
μπάσκετ και τους ήρωές του, ο 
Σόνι Βακάρο οραματίζεται έναν 
αθλητή-σύμβολο, ικανό να δώ-
σει αξία σε ένα μοναδικό προϊ-
όν-προέκταση του εαυτού του, 
που θα φέρει αποκλειστικά την 
υπογραφή του. Για εκείνον ο 
συγκεκριμένος παίκτης είναι 

ο 20χρονος τότε Τζόρνταν, ο 
οποίος όμως δεν θέλει ούτε να 
ακούσει για την τριτοκλασά-
τη εκείνη την εποχή Nike. Κά-
που εκεί στο παιχνίδι μπαίνει 
η Ντελόρις Τζόρνταν (Βαϊόλα 
Ντέιβις), η δυναμική μητέρα 
του Μάικλ, με τον Βακάρο να 
καταλαβαίνει πως στην πραγ-
ματικότητα εκείνη είναι που 
πρέπει να πείσει.

Ο Αφλεκ σκηνοθετεί με τη συ-
νηθισμένη σπιρτάδα του, έχο-

ντας από τη μια πολύ καλή γνώ-
ση της συγκεκριμένης ιστορίας 
όσο και εκείνης του αθλήματος 
και από την άλλη έναν υποδειγ-
ματικό Μπεν Αφλεκ στον πρω-
ταγωνιστικό ρόλο. Το δε σενάριο 
του πρωτάρη Αλεξ Κόνβερι, πα-
ρότι αποθεώνει μάλλον άκριτα 
την ταύτιση ανθρώπου - προϊ-
όντος, διαθέτει αρκετό χιούμορ 
ώστε να ισορροπήσει και με το 
παραπάνω τις οποίες δραματικές 
κορυφώσεις. 

Τέλος, μάλλον επιτυχημένη 
αποδεικνύεται και η επιλογή να 
μη δούμε ποτέ κατά πρόσωπο 
τον ίδιο τον Μάικλ Τζόρνταν (δη-
λαδή τον ηθοποιό που τον ερμη-
νεύει), κάτι που προσδίδει ακόμη 
περισσότερη αχλύ στον μύθο του 
ανθρώπου που δεν απογείωσε 
απλώς μια εταιρεία αθλητικών 
ειδών, αλλά ολόκληρο το σπορ, 
δημιουργώντας παγκόσμιες τά-
σεις οι οποίες κρατούν καλά μέ-
χρι και σήμερα.

Νυχτερινός πράκτορας
ΚΑΤΑΣΚΟΠΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ (2023)
Δημιουργός: Σον Ράιαν
Ερμηνείες: Γκέιμπριελ Μπάσο,
Λουσιάν Μπιουκάναν

Το κατασκοπικό υποείδος φαί-
νεται να έρχεται ξανά στη μόδα, 
τουλάχιστον σε επίπεδο μικρής 
οθόνης, όπως υποδεικνύει και 
αυτή η πρόσφατη δημοφιλής σει-
ρά του Netflix. Πρωταγωνιστής 
εδώ είναι ο Πίτερ Σάδερλαντ, 
ένας νεαρός πράκτορας του FBI, 
ο οποίος γίνεται μάρτυρας μιας 
τρομοκρατικής επίθεσης· ένα 
χρόνο αργότερα, ο ίδιος βρίσκε-
ται να δουλεύει βραδινή βάρδια 
στον Λευκό Οίκο δίπλα σε ένα 
τηλέφωνο που δεν χτυπάει πο-
τέ. Οταν ωστόσο μια νύχτα αυτό 
αλλάζει, ο ίδιος και η κοπέλα που 
τον καλεί βρίσκονται μπλεγμένοι 
σε μια θανάσιμη συνωμοσία που 
φτάνει μέχρι τα ανώτερα κυβερ-
νητικά κλιμάκια.

Η σειρά δέκα επεισοδίων 
εκτυλίσσεται ταχύτατα συν-
δυάζοντας την καθαρή δράση 
και το σασπένς με την πολιτική 
ίντριγκα και τις συνωμοσίες που 
εξυφαίνονται πίσω από κλειστές 

πόρτες. Το πρώτο σκέλος, φυσι-
κά, είναι αρκετά πιο φροντισμέ-
νο, με τον Γκέιμπριελ Μπάσο 
(«Το τραγούδι του Χιλμπίλι») να 
καταφέρνει μια αρκούντως πει-
στική μίμηση του Ματ Ντέιμον 
ως Τζέισον Μπορν.

 
Ιδρώτας ���
ΔΡΑΜΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Μάγκνους φον Χορν
Ερμηνείες: Μαγκνταλένα Κόλεσνικ, 
Ζουλιάν Σβιζέφσκι, Αλεξάντρα 
Κονιέσκα

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε μια συγκινητική 
ιστορία με πρωταγωνίστρια 
μια απόλυτα σύγχρονη ηρωί-
δα. Η πρωτοεμφανιζόμενη Μα-
γκνταλένα Κόλεσνικ παραδίδει 
συναρπαστική ερμηνεία στον 
ρόλο της Σίλβια, μιας διάσημης 
γυμνάστριας και ταυτόχρονα δη-
μοφιλέστατης influencer στον 
χώρο των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης. Εκατοντάδες χιλιάδες 
ακόλουθοι παρακολουθούν κα-
θημερινά περίπου κάθε κίνη-
ση της νεαρής κοπέλας μέσα 
από τα απανωτά βίντεο, τις φω-
τογραφίες και τις κάθε λογής 

αναρτήσεις με τις οποίες εκείνη 
φροντίζει να τους ενημερώνει. 
Στην πραγματικότητα, βέβαια, 
η Σίλβια είναι ένα άτομο τρομε-
ρά μοναχικό, το οποίο λαχταρά 
την αποδοχή και τη συντροφικό-
τητα, δίχως όμως να ξέρει πώς 
να τα κερδίσει. Το πρώτο κομ-
μάτι της ταινίας του Μάγκνους 
φον Χορν μάς αποκαλύπτει με 
μεγάλη ακρίβεια και τόλμη μια 
ηρωίδα που ίσως μπορούμε να 
αναγνωρίσουμε και σε διάφορες 
αληθινές διαδικτυακές περσόνες 
της εποχής μας. Στη συνέχεια, 
ωστόσο, περνάμε στην πιο σκο-
τεινή κλιμάκωση του φινάλε, 
εκεί όπου το τέρας της μοναξιάς, 
της ματαιοδοξίας και της απαν-
θρωπιάς κάνει την εμφάνισή του 
για να στοιχειώσει τις εικόνες 
που περνούν μπροστά από την 
κάμερα. Με αισθητική και ύφος 
«στεγνό», σκληρά ρεαλιστικό, ο 
Φον Χορν περπατά στην άλλη 
πλευρά, για να δείξει όσα δεν 
φαίνονται στα story και στα ζω-
ντανά βίντεο του Instagram και 
τελικά να οδηγήσει την πρω-
ταγωνίστρια σε μια διαδικασία 
κάθαρσης, όμοια με εκείνη της 
αρχαίας τραγωδίας.

Δύο συναυλίες έδωσε στην Αθήνα 
η Ορχήστρα του Μουσικού Μάη 
της Φλωρεντίας υπό τον αρχιμου-
σικό της, Ντανιέλε Γκάτι. Την 1η 
Μαρτίου, η βραδιά περιλάμβανε 
αποκλειστικά έργα Μπετόβεν, 
ενώ την επομένη το πρόγραμμα 
απαρτιζόταν από έργα Γάλλων 
συνθετών.

Μόλις δέκα ημέρες νωρίτερα 
στην ίδια αίθουσα είχε εμφανι-
στεί η Ορχήστρα Εγχόρδων του 
Φεστιβάλ της Λουκέρνης υπό τη 
μουσική διεύθυνση του εξάρ-
χοντός της Ντάνιελ Ντοντς σε 
πρόγραμμα τελείως ανάλογο: οι 
Ελβετοί ερμήνευσαν το τρίτο Κο-
ντσέρτο για πιάνο του Μπετόβεν 
με σολίστ τη Μαρία Ζοάο Πίρες 
και την Τρίτη Συμφωνία του ίδιου 
συνθέτη, οι Ιταλοί το τέταρτο Κο-
ντσέρτο για πιάνο με σολίστ τον 
Αυστριακό Ρούντολφ Μπούχμπι-
ντερ και την Τέταρτη Συμφωνία, 
πάντα του Μπετόβεν. Οι συγκρί-
σεις ήταν αναπόφευκτες. 

∆εν ήταν τόσο ότι οι Ιταλοί 
ήρθαν στην Αθήνα με ένα αρκε-
τά μεγαλύτερο σύνολο, όσο ότι 
η μουσική διεύθυνση του Γκάτι 
κινήθηκε σε ασφαλή και σίγουρα 
νερά, χωρίς ρίσκο. Το αποτέλεσμα 
ήταν μια ερμηνεία ασφαλώς αξιό-

λογη, την οποία σε προηγούμενες 
δεκαετίες ίσως επαινούσε κανείς 
για την ομοιογένεια του ήχου και 
την ισορροπία των στοιχείων της. 

Σήμερα, όμως, μια σειρά από 
αναγνώσεις έχουν αναδείξει τό-
σες ενδιαφέρουσες όψεις της γρα-

φής του Μπετόβεν, χειριζόμενες 
με μεγαλύτερη πλαστικότητα τις 
μελωδικές γραμμές, εστιάζοντας 
περισσότερο στην εναλλαγή των 
ρυθμών, ρίχνοντας τον προβο-
λέα σε ενδιαφέροντα επιμέρους 
στοιχεία της ενορχήστρωσης, τα 
οποία όμως συνεισφέρουν στην 
ένταση και προσθέτουν στίξεις 
στη δραματουργία του έργου. Η 
ανάγνωση του Γκάτι έμοιαζε μάλ-
λον γενικόλογη, χωρίς συγκεκρι-
μένη πρόταση. Εξίσου «κλασική», 

άμεμπτη μεν αλλά και με περιο-
ρισμένο ενδιαφέρον υπήρξε η 
ερμηνεία του Μπούχμπιντερ, ο 
οποίος αποδείχτηκε πολύ πιο εν-
διαφέρων στον «Αυτοσχεδιασμό» 
έργο 90, αρ. 4 του Σούμπερτ που 

απέδωσε εκτός προγράμματος. 
Παρότι είχε διαφορετικές 

απαιτήσεις, το πρόγραμμα της 
δεύτερης βραδιάς κύλησε πα-
ρόμοια. Στην «Παβάνα» έργο 50 
του Φορέ ξεχώρισαν τα θαυμά-

σια ξύλινα πνευστά, αλλά η πλα-
στικότητα στη διαμόρφωση των 
φράσεων παρέμεινε περιορισμέ-
νη. Αντίθετα, ο Βραζιλιάνος τσε-
λίστας Αντόνιο Μενεσές, σολίστ 
στο πρώτο Κοντσέρτο για βιο-

λοντσέλο του Καμίγ Σεν-Σανς, 
που ακολούθησε, προσέφερε μια 
ξεχωριστή ερμηνεία, ποιητική 
και μεγάλης κομψότητας. Ηταν 
φανερό ότι είχε μια ιστορία να 
αφηγηθεί και συναισθήματα να 
μεταδώσει, και διέθετε όλα τα 
μέσα, τεχνική, δεξιοτεχνία, έκ-
φραση, για να το κάνει. 

Στη συνέχεια ο Γκάτι περιο-
ρίστηκε στη γοητεία που ασκεί 
από μόνος του ο ισπανικός εξω-
τισμός της «Ιμπέρια», δεύτερης 
από τις τρεις «Εικόνες για ορχή-
στρα» του Ντεμπισί. Οι «∆ρόμοι 
και τα σοκάκια», τα «Αρώματα 
της νύχτας» και «Το πρωί μιας 
γιορτινής μέρας», που περιγρά-
φει ο συνθέτης, έμειναν αχνές 
εικόνες, που στηρίχτηκαν κυρί-
ως στην ποιότητα των μουσικών 
της ορχήστρας. 

Η βραδιά έκλεισε με το «Μπο-
λερό» του Ραβέλ, εξίσου καθο-
ριζόμενο από τις μεμονωμένες 
συνεισφορές των μουσικών της 
ορχήστρας. Από την πρώτη ημέ-
ρα παρουσίασής του, το 1928, μέ-
χρι σήμερα το έργο ενθουσιάζει 
ανεξάρτητα από την εκάστοτε 
ερμηνεία, της οποίας τα περιθώ-
ρια έτσι κι αλλιώς (περι)ορίζονται 
από τον συνθέτη.

O Γκέιμπριελ Μπάσο στην κα-
τασκοπική σειρά του Netflix «Νυ-
χτερινός πράκτορας». Kάτω, η 
πρωτοεμφανιζόμενη Μαγκνταλέ-
να Κόλεσνικ στην ταινία «Ιδρώ-
τας» (Cinobo).

Οσα δεν φαίνονται στα story και στα βίντεο του Instagram

Γενικόλογες αναγνώσεις από τον Γκάτι και την Ορχήστρα του Μουσικού Μάη

Aυτός που
έκανε τη Nike
αυτοκρατορία
Πώς το μπασκετικό τμήμα της γλίτωσε

το «λουκέτο» – Η αληθινή ιστορία

Μόλις δέκα ημέρες νω-
ρίτερα στην ίδια αίθουσα 
είχε εμφανιστεί η Ορχή-
στρα Εγχόρδων του Φε-
στιβάλ της Λουκέρνης. 
Οι συγκρίσεις ήταν 
αναπόφευκτες.

Ο Σόνι Βακάρο 
οραματίζεται έναν 
αθλητή-σύμβολο
(τον Μάικλ Τζόρνταν) 
ικανό να δώσει αξία
σε ένα μοναδικό
προϊόν-προέκταση
του εαυτού του.

Ο Μπεν Αφλεκ σκηνοθετεί με τη συνηθισμένη του σπιρτάδα, έχοντας έναν υποδειγματικό Ματ Ντέιμον (φωτ.) στον πρωταγωνιστικό ρόλο.

Ο Βραζιλιάνος τσελίστας Αντόνιο Μενεσές είχε μια ιστορία να αφηγηθεί και συναισθήματα να μεταδώσει. 
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Ενα φάντασμα πλανάται πάνω απ’ 
τη Νάπολη. Οχι της Καμόρα, που 
ανέδειξε αριστοτεχνικά ο αφηγη-
τής-ρεπόρτερ Ρομπέρτο Σαβιάνο 
(συγγραφέας του πολυσυζητημέ-
νου «Γόμορρα»). Ούτε του Βεζού-
βιου, η τελευταία μεγάλη έκρη-
ξη του οποίου τον Μάρτιο του 
1944, και εν μέσω προώθησης 
των συμμαχικών στρατευμάτων 
προς Βορρά, στοίχισε τη ζωή σε 
26 πολίτες, ενώ κατέστρεψε και 
τέσσερα χωριά. 

Είναι ένα φάντασμα που κυ-
κλοφορεί στα στενοσόκακα με 
τις απλωμένες μπουγάδες, το 
βλέπεις πάνω σε τοίχους, ακό-
μη και σε εικονοστάσια. Πέφτεις 
πάνω του, στα ευφάνταστα γκρά-
φιτι («μουράλες») στην Ισπανική 
Συνοικία της πόλης, πάνω από 
την κεντρική Βία Τολέδο. Τα πά-
ντα προδίδουν το στοιχειό – που 
μονάχα στοιχειό δεν είναι, μα 
θεότητα. Στη Νάπολη, ο Ντιέγκο 
Μαραντόνα δεν πέθανε ποτέ. 

Θεότητα, ναι, αλλά «βρώμικη», 
σαν την πόλη που έκανε δική του 
(η μαφία και τα σκουπίδια στη 
Νάπολη αποτελούν ξεχωριστά κε-
φάλαια στην ιστορία της πόλης). 
Το «χέρι του Θεού» στο Μουντιάλ 
του 1986 παραδέχθηκε και ο ίδιος 
(«ποιο χέρι του Θεού; Αυτό ήταν 
το χέρι του Ντιέγκο και χαίρομαι 
που τη φέραμε στους Αγγλους!»). 
Ηταν η απόλυτη σφραγίδα αυτού 
του «βρώμικου θεού», όπως τον 
έχουν χαρακτηρίσει.

Από τα σοκάκια του ιστορι-
κού κέντρου έως χαμηλά στη 
θάλασσα και το Τεάτρο Σαν Κάρ-
λο, τη θρυλική όπερα όχι μόνο 
της πόλης αλλά του λυρικού θε-
άτρου παγκοσμίως, το πρόσωπο 
του Μαραντόνα σαρώνει. Εκεί 
όμως που γνωρίζει την αποθέω-
ση είναι ψηλά, στα σωθικά της 
Ισπανικής Συνοικίας, στους πρό-
ποδες της άνω πόλης με τη φα-
νταστική θέα. Στα δρομάκια αυ-
τά, ανάμεσα σε ψαραγορές με 
επιτόπιες οστερίες και κρεμα-
σμένα κρέατα σε χασάπικα που 
τα ραίνουν συνεχώς με νερό και 
λεμόνι, υπάρχουν σημεία που 
νομίζεις πως έχεις γυρίσει στη 
δαντική Νάπολη του Μαλαπάρ-
τε, στο εκστατικό όσο και σπα-
ρακτικό «∆έρμα» ή στο ημερολο-
γιακό «Νάπολη ’44» του Νόρμαν 
Λούις ή, επίσης, στην «Γκαλερία» 
του Τζον Χορν Μπερνς, συλλογή 
αφηγηματικών πορτρέτων της 
πόλης της ίδιας εποχής με τους 
ντόπιους να έχουν καταβροχθί-
σει όλα τα τροπικά ψάρια του 
τοπικού ενυδρείου για να καλ-
μάρουν την πείνα τους, με την 
ασύδοτη πορνεία γυναικών, παι-

διών και ανδρών, με γυναικολό-
γους που βγάζουν τα προς το ζην 
με παρθενορραφές. Περνώντας 
από τη Νάπολη ως στρατιώτες 
οι Μπερνς και Λούις (και ο μέ-
γας Μαλαπάρτε ως στρατιωτι-
κός σύνδεσμος), αποτύπωσαν 
μια πόλη που παρά την εξαθλί-
ωσή της, έσφυζε από ζωή, από 
έναν ιδιότυπο μεσογειακό σου-
ρεαλισμό, ένα εκρηκτικό μείγμα 
ακραίων αντιφάσεων, γεμάτη 
από μια σπάνια φαντασμαγο-
ρία και ένα γκροτέσκο θέατρο 
ανθρώπων και ζώων. 

Κατά κάποιον τρόπο, ο Μα-
ραντόνα ήρθε να προστεθεί αρ-
μονικά σε αυτό το τρομακτικό, 
ετερόκλητο παλίμψηστο της πό-
λης και του χρόνου. Μια πόλη με 
έναν έντονα, θα έλεγα, σωματικό 
χαρακτήρα. Οχι πολύ μακριά από 
τη Νάπολη (μία ώρα δρόμος με το 
πούλμαν), στη μοναδική αρχαία 
πολιτεία της τέφρας, την Πομπη-
ία, πάνω από τις μονές κλίνες 
«της αμαρτίας» των διάσημων 
«λουπανάρε» (μπορντέλα), δια-
κρίνονται τα τόσο συζητημένα 
«φρέσκο» με τις ερωτικές στάσεις 
(κατόπιν ενδελεχούς έρευνας οι 
αρχαιολόγοι έχουν καταλήξει ότι 
στα λουπανάρε προσφέρονταν 
επί πληρωμή η συμβατική ερω-
τική επαφή, πεολειχία και αιδοιο-
λειξία, το ενεργητικό και παθητι-
κό πρωκτικό σεξ). Ο οργιαστικός 
χαρακτήρας της περιοχής γνω-
ρίζει την αποθέωσή του στη γα-
στριμαργία αλλά και στη μουσι-

κή: οι παραδοσιακές ταραντέλες 
δεν έχουν στο βάθος τίποτα το 
γραφικό· είναι έξαλλοι χοροί που 
τραγουδιούνται από ανατριχια-
στικές φωνές, γεμάτες εκστα-
τικούς ρυθμούς. Παγανιστικά 
κατάλοιπα σε έναν τόπο στον 
οποίο, κατά τα άλλα, τα σώματα 
των αγίων εκτίθενται όχι μόνο 
μέσα στις επιβλητικές εκκλησίες. 

Οταν το 1495 η σύφιλη ήρθε 
στην Ευρώπη με τις καραβέλες 
του Κολόμβου που επέστρεφαν 
από τον Νέο Κόσμο, η πρωτό-
φαντη τότε νόσος πολύ γρήγορα 
ονομάστηκε «αρρώστια της Νά-
πολης»: Στο λιμάνι της πόλεως, 
οι ναυτικοί άρχισαν να αναστε-
νάζουν. Οι αισθήσεις οργιάζουν 
«πέριξ της Νεαπόλεως» αλλά και 
εντός της. Και μαζί με τις αισθή-
σεις και η τέχνη: Τον 17ο αιώ-
να, μαζί με τη Βενετία, η Νάπολη 
ήταν πρωτεύουσα της μουσικής· 
η πόλη που γέννησε το (βάρβα-
ρο) έθιμο των «καστράτι» (των 
ευνούχων λυρικών ερμηνευτών, 
τις φωνές των οποίων σήμερα ερ-
μηνεύουν οι κόντρα-τενόροι), η 
πόλη που γέννησε την κομέντια 
ντελ άρτε, που γέννησε τον συν-
θέτη Νικολά Πορπόρα και από 
την οποία πέρασαν ο μέγας συν-
θέτης Αλεσάντρο Σκαρλάτι, ο «σι-
νιόρ Κρεσέντο» Ροσίνι, αλλά και 
η ζωγράφος Αρτεμισία Τζεντιλέ-
σκι (ο «θηλυκός Καραβάτζο»), το 
αμφιλεγόμενο μέντιουμ Ευσαπία 
Παλαντίνο και με μια εκρηκτική, 
ρομαντική όσο και αισθησιακή, 

παραδοσιακή μουσική που σήμε-
ρα αναβιώνουν σπουδαίες ερμη-
νεύτριες όπως η Κριστίνα Πλου-
χάρ και μπάντες όπως η Νουόβα 
Κομπανία ντελ Κάντο Ποπολάρε.

Σε αυτό τον τόπο ήρθε ο Μα-
ραντόνα. ∆εν πήγε στον κομ-
ψό ιταλικό Βορρά, αλλά στον 
βρώμικο Νότο. Ηταν κάτι σαν 
ανέκδοτο: Η Νάπολη δεν είχε 
αποχέτευση αλλά τον πιο ακρι-
βοπληρωμένο παίκτη στον κό-
σμο, τον οποίο υποδέχθηκε σαν 
θεό 75.000 κόσμος που παραλη-
ρούσε στο γήπεδο Σάο Πάολο, 
στις 5 Ιουλίου του 1984. Φέτος 
που επισκεφθήκαμε την πόλη, η 
ομάδα είχε ξεφύγει 15 βαθμούς 
και πηγαίνει ολοταχώς για πρω-
τάθλημα. «Αρπαξε» μια τεσσάρα 
από τη Μίλαν εντός έδρας σε μια 
στιγμή χαλαρότητας, όμως η ου-
σία είναι ότι όσο η Νάπολη πάει 
μπροστά, τόσο ο κόσμος της θυ-
μάται τον Μαραντόνα.

Οι κακές γλώσσες λένε ότι τη 
δουλειά με τη μεταγραφή του το 
1984 την έκανε η Καμόρα, την 
ίδια στιγμή που οι διανοούμενοι 
της πόλης συγκέντρωναν υπογρα-
φές διαμαρτυρίας – η πόλη έπα-
σχε από θεμελιώδεις ελλείψεις, 
ήταν δυνατόν να γίνεται μια τό-
σο εξωφρενική δαπάνη;

Ο Μαραντόνα το είχε πιάσει: 
Θα έπαιζε, κατά δήλωσή του, για 
τα φτωχά παιδιά της Νάπολης, θα 
έπαιρνε εκδίκηση από τη Ρώμη 
«και τα λεφτά της». Η αντιπαλό-
τητα Βορρά - Νότου στο αποκο-
ρύφωμά της· περπατώντας σή-
μερα στο ιστορικό κέντρο της 
Νάπολης, βλέπεις στα τουριστι-
κά μαγαζιά χαρτιά υγείας με πρό-
σωπα πολιτικών φωτογραφημέ-
να επάνω τους αλλά και ομάδων: 
ξεχωρίζει το έμβλημα της Ρόμα...

Το 2000 ο Μαραντόνα παρα-
δέχθηκε τον εθισμό του στην κο-
καΐνη. Και τι μ’ αυτό; Οι Ναπο-
λιτάνοι δεν θα πάψουν να τον 
λατρεύουν. Οταν πέθανε στα 60 
του, τον Νοέμβριο του 2020, ο 
σύλλογος μετονόμασε την έδρα 
του σε «Στάδιο Ντιέγκο Αρμάντο 
Μαραντόνα».

Ηταν ένας βεζούβιος. Οδήγη-
σε τη Νάπολη σε τίτλους, τσα-
κώθηκε με τον Πάπα λόγω της 
χλιδής που είδε στο Βατικανό, 
ρουφούσε ποσότητες κοκαΐνης 
και σκορπούσε εξώγαμα. Ηταν 
ένας ηδονιστής, στην παράδοση 
του ναπολιτάνικου, ρωμαϊκού και 
ιταλιάνικου μαζί, ηδονισμού. Ενας 
αισθησιαστής που δεν ήθελε να 
γίνει παράδειγμα για κανέναν, 
αλλά να ζήσει όπως ακριβώς ήθε-
λε. Κάπως έτσι είναι και η Νάπο-
λη – ακόμη. ∆εν είναι παράδειγ-
μα προς μίμηση σε πολλά, αλλά 
η πόλη ζει όπως ακριβώς θέλει.

Η ιερή και βέβηλη Νάπολη...
...με το φάντασμα του Μαραντόνα να πλανάται ακόμη πάνω από την πόλη σαν θεότητα που λατρεύεται από τους πάντες

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Από τα σοκάκια 
του ιστορικού κέντρου 
έως χαμηλά στη 
θάλασσα και το Τεάτρο 
Σαν Κάρλο, η μορφή 
του Ντιέγκο σαρώνει.

Η Νάπολη είναι 
σαν το ίνδαλμά της. 
Δεν είναι παράδειγμα 
προς μίμηση σε πολλά, 
αλλά ζει όπως 
ακριβώς θέλει.

Aριστερά: Τυπικό ναπολιτάνικο στενό με μπουγάδες και σημαίες της ομάδας. Κέντρο: Κλασικό εικονοστάσι στη Νάπολη αλλά με τον Μαραντόνα. ∆εξιά: Ο «αιώνιος Ντιέγκο» ως... επίσκοπος.
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Αριστερά: Γκράφιτι στην Ισπανική Συνοικία που απεικονίζει τον Μαραντόνα τροπαιούχο. Κέντρο: «Αγιος Ντιέγκο», επίσης στην Ισπανική Συνοικία. ∆εξιά: 
Ενα ακόμη γκράφιτι όχι μόνο με τον Μαραντόνα, αλλά και με άλλους παίκτες του συλλόγου. 

Σημαίες, φωτογραφίες παικτών, αφίσες και άλλα εμβλήματα της Νάπολης 
στη σκιά ενός μεγάλου γκράφιτι με τον Μαραντόνα.
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